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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
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10973,11028, 11032, 11033, 11034, 11036, 11038, 11039,
11050, 11051, 11052, 11053, 11055, 11056, 11061, 11066,
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Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευ-

τών της Νέας Δηµοκρατίας επί της αρχής, επί των άρθρων
3, 15, 32, 34 και 36 και επί της τροπολογίας 1177/119 του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,  Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων: «Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης εκπαί-
δευσης, ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις», σελ.
10919 - 10922

2. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής, επί των άρθρων
3, 15, 32, 34, 36 και επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
1177 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,  Έρευνας
και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης
εκπαίδευσης, ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις»,
σελ. 10922 - 10972

3. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 10922 - 10950

4. Συζήτηση και ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Οργά-
νωση και λειτουργία της ανώτατης εκπαίδευσης, ρυθµίσεις
για την έρευνα και άλλες διατάξεις», σελ. 10919 - 10974

5. Συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Μεταρρύθµιση
της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, επείγουσες ρυθµίσεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Υγείας και άλλες διατάξεις», σελ.
11028 - 11121

6.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας που ετέθη από τον
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ι. Φωτήλα, επί του σχε-
δίου νόµου του υπουργείου Υγείας, σελ. 11032

7. Συζήτηση και ψηφοφορία επί της ενστάσεως αντισυν-
ταγµατικότητας, σελ. 11032 - 11036
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σελ. 11044 - 11060
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σελ. 11034, 11036
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11074, 11093, 11094
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 11094, 11113
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 11033, 11061, 11074, 

11093, 11094
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 11055
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 11095, 11103
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 11074
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 10922
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11033, 11094
ΡΙΖΟΣ Δ. , σελ. 11066
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 11033
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 10973
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 11034
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 11050, 11051, 11052, 
11053, 11055

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων:

ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 10973
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 10973
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν. , σελ. 10973
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σελ. 10973
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 10973

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11039, 11094, 11095
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 11117, 11118
ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ Ε. , σελ. 11051
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ. , σελ. 11067, 11068
ΒΛΑΧΟΥ Σ. , σελ. 11074
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 11095, 11096, 11097
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 11053
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 11114
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 11030, 11049, 11050
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 11053, 11054
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 11060, 11061
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 11107
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 11109
ΘΕΛΕΡΙΤΗ Μ. , σελ. 11108
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 11118
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 11052, 11053
ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 11055
ΚΑΪΣΑΣ Γ. , σελ. 11047, 11073
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 11048
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 11063
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ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 11120
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ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 11028, 11030, 11037, 

11038, 11063, 11066, 
11072, 11103

ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 11064
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 11042
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11031, 11040, 11093, 

11094, 11095, 11096, 
11100, 11101, 11102, 
11103

ΡΙΖΟΣ Δ. , σελ. 11110
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 11058, 11060
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ Χ. , σελ. 11068
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 11115
ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Γ. , σελ. 11116
ΤΣΟΓΚΑΣ Γ. , σελ. 11065
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 11044
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 11030, 11031, 11102, 
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Δ. Επί της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 11032, 11035, 11036
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11034
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 11033
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 11035, 11036
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 11033
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 11034, 11035, 11036
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 11034
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ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ., σελ. 11060
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν., σελ. 11061



Αθήνα, σήµερα στις 2 Αυγούστου 2017, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.20’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των: «Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης εκπαίδευσης,
ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις». Όπως ανακοινώ-
θηκε στη χθεσινή συνεδρίαση, ξεκινούµε µε ονοµαστική ψηφο-
φορία.

Έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας επί της αρχής, επί των άρθρων 3, 15, 32,
34 και 36 και επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1177 και ει-
δικό 119 , της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα αναγνώσω και τον
κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της ονοµαστικής ψηφο-
φορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από τον
Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της. 

Η κ. Κεραµέως Νίκη. Παρούσα. 
Ο κ. Τζαβάρας Κωνσταντίνος. Παρών. 
Ο κ. Τσιάρας Κωνσταντίνος. Παρών. 
Ο κ. Αθανασίου Χαράλαµπος. Παρών. 
Ο κ. Οικονόµου Βασίλειος. Παρών. 
Ο κ. Φωτήλας Ιάσων. Παρών. 
Ο κ. Στύλιος Γεώργιος. Παρών. 
Ο κ. Χαρακόπουλος Μάξιµος. Παρών. 
Η κ. Μαρτίνου Γεωργία. Παρούσα. 
Ο κ. Κουτσούµπας Ανδρέας. Παρών. 
Ο κ. Γεωργαντάς Γεώργιος. Παρών. 
Ο κ. Κεδίκογλου Σίµος. Παρών. 
Ο κ. Μπούρας Αθανάσιος. Παρών. 
Ο κ. Δηµοσχάκης Αναστάσιος. Παρών. 
Ο κ. Γκιουλέκας Κωνσταντίνος. Παρών. 
Ο κ. Ανδριανός Ιωάννης. Παρών. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής, επί των
άρθρων 3, 15, 32, 34, 36 και επί της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 1177 και ειδικό 119 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση και λειτουρ-
γία της ανώτατης εκπαίδευσης, ρυθµίσεις για την έρευνα και
άλλες διατάξεις».

Οι αποδεχόµενοι την αρχή, τα άρθρα και την τροπολογία του
νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ». 

Οι µη αποδεχόµενοι την αρχή, τα άρθρα και την τροπολογία

του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ». 
Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχει έρθει στο Προεδρείο τηλεο-

µοιοτυπία (φαξ) συναδέλφου, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κα-
νονισµού της Βουλής, µε την οποία γνωστοποιεί την ψήφο του
επί της αρχής, των άρθρων και της τροπολογίας του νοµοσχε-
δίου. Η ψήφος αυτή θα ανακοινωθεί και θα συνυπολογιστεί στην
καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει. 

Αφού ολοκληρωθεί η ανάγνωση, κατά την ώρα της καταµέτρη-
σης θα κάνουµε την ψηφοφορία επί των άρθρων, ώστε να κερδί-
σουµε χρόνο. Οι συνάδελφοι θα κάνουν την καταµέτρηση κι εγώ
θα εκφωνώ τα άρθρα µε τους εισηγητές, ώστε να κερδίσουµε
λίγο χρόνο και να αρχίσουµε το συντοµότερο δυνατόν το επό-
µενο νοµοσχέδιο.

Καλούνται επί του καταλόγου η κ. Αναστασία Γκαρά από τον
ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για διευκόλυνσή σας και
επειδή µπορεί να δηµιουργηθεί κάποιο µπέρδεµα στην καταµέ-
τρηση των ψήφων, από την πλευρά της Χρυσής Αυγής επί της
αρχής και στα άρθρα 3, 32 και 36 ψηφίζουµε «όχι», καθώς και
στην τροπολογία 1177.

Στα άρθρα 15 και 34, στο µεν 15 ψηφίζουµε «παρών», επειδή
έχει διάταξη για τα ΑΜΕΑ και µόνο και στο άρθρο 34 ψηφίζουµε
«παρών», επειδή δεν θέλουµε να συµµετέχουµε σε δικές σας
εκλογικές συντεχνιακές καταστάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, κύριε
Παππά, πλην των δύο άρθρων που είπατε ότι ψηφίζετε «παρών»,
στα άλλα ψηφίζετε «όχι».

Παρακαλώ να ξεκινήσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Υπάρχει συνάδελφος,

ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Η επιστολή, η οποία απεστάλη στο Προεδρείο από τον συνά-

δελφο κ. Αλέξανδρο Τριανταφυλλόπουλο, σύµφωνα µε το άρθρο
70Α του Κανονισµού της Βουλής, θα καταχωριστεί στα Πρακτικά.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι οι συνάδελφοι κ.κ. Πάνος Καµµέ-
νος, Γεώργιος Αµυράς, Σπυρίδων Λυκούδης, Παναγιώτα Βράντ-
ζα, Νικόλαος Κοτζιάς, Ανδρέας Μιχαηλίδης, Αικατερίνη Μάρκου,
Μαρία Αντωνίου, Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου, Ελευθέριος Αυ-
γενάκης, Μαυρουδής Βορίδης, Νικόλαος Δένδιας, Γεώργιος Κα-
ρασµάνης, Ιωάννης Κεφαλογιάννης, Κωνσταντίνος Κουκοδήµος,
Θεοδώρα Μπακογιάννη, Έλενα Ράπτη, Κωνσταντίνος Σκρέκας,
Όλγα Κεφαλογιάννη, Ευάγγελος Βενιζέλος, Οδυσσέας Κωνσταν-

τινόπουλος, Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης, Μιχάλης Τζελέπης,
Κωνσταντίνος Κοντογεώργος, Μάριος Σαλµάς και Ανδρέας Κα-
τσανιώτης, απουσιάζουν από την ψηφοφορία και µας γνωστο-
ποιούν µε επιστολή την ψήφο τους. 

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων. 

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρα-
κτικά και έχουν ως εξής:

10924 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10926 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10936 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ
τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση των
ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Μέχρι την ολοκλήρωση της καταµέτρησης και την εξαγωγή

του αποτελέσµατος θα προχωρήσουµε στην ψήφιση των υπόλοι-
πων άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Το άρθρο 3 έχει τεθεί σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 13
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Το άρθρο 15 έχει τεθεί σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 22

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 23

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 24

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 25

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 26

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 27

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 28

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 29

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 30

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 31

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 32 τέθηκε σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 33

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Το άρθρο 34 τέθηκε σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 35

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Το άρθρο 36 τέθηκε σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 37 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 37

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 38 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 38

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 39 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 39

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 40 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 40

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 41 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 41

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 42 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 42

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 43, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 43

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 44, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 44

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 45, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 45

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 46 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 46

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 47 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 47

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 48, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 48

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 49, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 49

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 50 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 50

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 51, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 51

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 52 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 52

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 53 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 53

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 54 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 54

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 55 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 55

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 56 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 56

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 57 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 57

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 58 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 58

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 59, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 59

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 60, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 60

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 61 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 61

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 62, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 62

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 63 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 63

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 64

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 65

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 66

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 67, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 67

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 68 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 68

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 69, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 69

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 70, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 70

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 71 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 71

ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 72 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 72

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 73 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 73

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 74, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 74

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 75, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 75

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 76, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 76

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 77, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
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ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 77

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 78 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 78

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 79, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 79

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 80, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 80

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 81 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 81

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 82, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 82

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά

πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 83, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 83

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 84, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο

84 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 85, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 85

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 86 ως έχει;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 86

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 87, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 87

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 88, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 88

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1181 και ειδικό 123 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 89;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1181 και ειδικό 123 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1197 και ειδικό 138, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει άρθρα 90, 91,92, 93;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1197 και ειδικό 138 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1183 και ειδικό 125 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 94;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1183 και ειδικό 125 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1175 και ειδικό 117 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 95;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1175 και ειδικό 117 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1198 και ειδικό 139, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, η οποία αν ψηφιστεί εντάσσεται στο άρθρο 13 του νο-
µοσχεδίου;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1198 και ειδικό 139 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο άρθρο 13.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1201 και ειδικό 141, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, η οποία αν ψηφιστεί εντάσσεται στο άρθρο 83 του νο-
µοσχεδίου;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1201 και ειδικό 141 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο άρθρο 83.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1182 και ειδικό 124, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, η οποία αν ψηφιστεί εντάσσεται στο άρθρο 74 του νο-
µοσχεδίου;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1182 και ειδικό 124 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο άρθρο 74.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1176 και ειδικό 118 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρα 96, 97, 98;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1176 και ειδικό 118 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1184 και ειδικό 126 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 100;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1184 και ειδικό 126 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1185 και ειδικό 127 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 101;
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ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1185 και ειδικό 127 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1186 και ειδικό 128 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 102;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1186 και ειδικό 128 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1187 και ειδικό 129 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 103;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1189 και ειδικό 130 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1189 και ειδικό 130 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρα 104, 105, 106 και 107; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1189 και ειδικό 130 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1190 και ειδικό 131 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρο 108; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Παρών.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1190 και ειδικό 131 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1191 και ειδικό 132 ως έχει, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει
άρθρα 109, 110, 111, 112 και 113; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1191 και ειδικό 132 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1192 και ειδικό 133, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, η οποία αν ψηφιστεί θα γίνει άρθρο 114; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1192 και ειδικό 133 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ψηφοφορίας. 

Ψήφισαν συνολικά 258 Βουλευτές. 
Υπέρ της αρχής του σχεδίου νόµου, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν

149 Βουλευτές. 
Κατά της αρχής του σχεδίου νόµου, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν

104 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 5 Βουλευτές. 
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης εκ-
παίδευσης, ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Επί του άρθρου 3 του σχεδίου νόµου:
Υπέρ του άρθρου 3, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 148 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου 3, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 98 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 12 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 15 του σχεδίου νόµου:
Υπέρ του άρθρου 15, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 149 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου 15, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 89 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 20 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 32 του σχεδίου νόµου:
Υπέρ του άρθρου 32, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 149 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου 32, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 104 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 5 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 32 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 34 του σχεδίου νόµου:.
Υπέρ του άρθρου 34, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου 34, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 74 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 21 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 34 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 36 του σχεδίου νόµου:
Υπέρ του άρθρου 36, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 149 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου 36, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 104 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 5 Βουλευτές. 
Συνεπώς το άρθρο 36 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία. 
Επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1177 και ειδικό 119 του

σχεδίου νόµου:
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 149 Βουλευτές.
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Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 104 Βουλευ-
τές.

«ΠΑΡΩΝ» ψήφισαν 5 Βουλευτές. 
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1177 και ειδικό 119

έγινε δεκτή, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

(Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας
καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:

10960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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10972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρ-
θρου.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να κάνω
µια διευκρίνιση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό θα γίνει µετά.
Όταν θα ρωτήσω τον εκπρόσωπο του κάθε κόµµατος για την ψή-
φιση στο σύνολο, θα µπορεί για ένα µε δύο λεπτά, κατά παρέκ-
κλιση του Κανονισµού, να πάρει τον λόγο. Το λέω, γιατί αντιλήφ-
θηκα ότι όλοι θέλετε κάτι να πείτε για τις τροπολογίες και θα σας
δώσω από δύο λεπτά τον λόγο για να καταγραφεί στα Πρακτικά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ναι.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Παρών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης εκ-
παίδευσης, ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις», έγινε
δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Σε κάθε κόµµα που θα φωνάζω και θα βάζω δίπλα το «ναι» ή

το «όχι», εφόσον ο εκπρόσωπός του το επιθυµεί, θα του δίνω και
τον λόγο για δύο λεπτά, για να πει αυτά που δεν τον άφησα να
πει προηγουµένως. 

Και εσείς, κυρία Τζούφη, εάν θέλετε θα πάρετε τον λόγο άσ-
χετα εάν ψηφίσατε «ναι» σε όλα. Έχετε και εσείς το δικαίωµα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ψηφίζουµε «ναι». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Τζούφη, θέλετε

να προσθέσετε κάτι; 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Νέα Δηµοκρατία τι

ψηφίζει στο σύνολο του νοµοσχεδίου;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Στο σύνολο ψηφίζουµε «όχι».
Πρώτα απ’ όλα θέλω µια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. Έχω την

εντύπωση µε επιφύλαξη –µπορεί να κάνω λάθος- ότι δεν ψηφί-
στηκε η τροπολογία µε αριθµό 1194/135 που αφορά στην από-
σπαση εκπαιδευτικών ιερωµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απεσύρθη η τροπο-
λογία αυτή. Δεν έγινε δεκτή από τον Υπουργό και κατόπιν τούτου
απεσύρθη.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Την έκανε δεκτή, αλλά δεν ξέρω εάν άλ-
λαξε γνώµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απ’ ό,τι ενηµερώνο-
µαι, την πρώτη µέρα έγινε αυτό που λέτε. Την επόµενη, όµως,
την απέσυρε και δεν έγινε δεκτή για να την επαναφέρουν αργό-
τερα. Εποµένως, ορθώς δεν µπήκε στην ψηφοφορία. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Ως προς τις τροπολογίες τώρα, για την
τροπολογία 1176 που αφορά στο µεταναστευτικό, όπως δήλωσα,
ψηφίζουµε στο σύνολό της «όχι». Πλην όµως, εάν η ψηφοφορία
ήταν κατ’ άρθρον, στο τελευταίο άρθρο της τροπολογίας που
αφορά αποζηµιώσεις σχετικά µε την Ειδοµένη, θα είχαµε ψηφίσει
«ναι».

Επίσης, στην τροπολογία 1189/130 που αφορά τις µελέτες και
τις κατασκευές της ΔΕΥΑ, των Δηµοτικών επιχειρήσεων Ύδρευ-
σης και Αποχέτευσης είµαστε αρνητικοί, όπως και στην τροπο-
λογία εν συνόλω είµαστε αρνητικοί. Στα άλλα άρθρα της τρο-
πολογίας, που αφορούν το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
τη ΜΟΔ κ.ο.κ., είµαστε θετικοί, παρά το γεγονός ότι στο σύνολο
της τροπολογίας ψηφίσαµε «όχι».

Στην τροπολογία του Υπουργείου Εργασίας είµαστε αρνητικοί
στο σύνολο και όσον αφορά το Βιβλίο Ηµερήσιων Δελτίων Απα-
σχολουµένου. Πλην, όµως, στα άλλα άρθρα ΟΜΕΔ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν χρειάζεται να τα
ονοµατίζετε. Πείτε ότι στα υπόλοιπα άρθρα…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ: Δεν λέµε «όχι» σε όλα, γι’ αυτό ήθελα να
τα ονοµατίσω. 

Στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης είµαστε θετικοί. Στον
ιατρό εργασίας είµαστε θετικοί. Στα άλλα λέµε «όχι».

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε τώρα στη Δη-

µοκρατική Συµπαράταξη.
Τι ψηφίζετε επί του συνόλου;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ψηφίζουµε «όχι», κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε να αιτιολογή-

σετε κάποια ψήφο;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα ωστόσο να ρωτήσω για την τροπολογία 1181/123,

που αφορά τροποποίηση-συµπλήρωση διατάξεων και επανα-
προσδιορισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι να ρωτήσετε; Τώρα
η ψηφοφορία έχει γίνει. Αιτιολογία ψήφου ρωτώ αν θέλετε να κά-
νετε. Ερώτηση - απάντηση δεν υπάρχει πια, ψηφίστηκε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Καλώς. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Χρυσή Αυγή τι ψη-

φίζει επί του συνόλου;
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Επί του συνόλου ψηφίζουµε «όχι». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε δύο λεπτά κι

εσείς, αν θέλετε, για τυχόν διευκρινίσεις.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Στην τροπολογία 1176/118 που ψηφί-

σαµε «όχι», θα ψηφίζαµε «ναι» σε ό,τι αφορά τις αποζηµιώσεις
των φυσικών προσώπων για τις καταστροφές στην Ειδοµένη και
στο Πολύκαστρο, εάν ήταν χωριστά άρθρα.

Για την τροπολογία 1191/132 όπου ψηφίσαµε επίσης «όχι» ψη-
φίζουµε «παρών» σε ό,τι αφορά τη Βιοµηχανία Ζάχαρης. Και να
καταγραφεί, παρακαλώ, ότι στο άρθρο 101 ψηφίζουµε «όχι», για
το άρθρο 104 «παρών», για το άρθρο 105 «παρών», για το άρθρο
106 «όχι», για το άρθρο 108 «παρών», στην τροπολογία 1190
«παρών», για το άρθρο 107 «όχι».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχει νόηµα αυτό.
Για αιτιολόγηση, όπως τα αρχικά που είπατε, γι’ αυτό σας δίνω
τον λόγο, όχι για να λέτε αναλυτικά τα άρθρα.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Εντάξει, το λέω για να µη γίνει κάποια
παρανόηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε στο Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας. 
Επί του συνόλου του νοµοσχεδίου, κύριε Δελή, τι ψηφίζετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Επί του συνόλου, κύριε Πρόεδρε, λέµε

«όχι».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο για

δύο λεπτά για τυχόν διευκρινίσεις.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Για την υπουργική τροπολογία µε αριθµό 1197, η οποία ανα-

λύεται σε επιµέρους άρθρα, στο άρθρο 90 ψηφίζουµε «παρών»
εκτός από την παράγραφο 4, η οποία αν υπήρχε ως ξεχωριστό
άρθρο, θα την υπερψηφίζαµε διότι προβλέπει την αναγνώριση
της προϋπηρεσίας των ιδιωτικών εκπαιδευτικών.

Στο άρθρο 91, που είναι τµήµα της τροπολογίας, λέµε «όχι».
Στο άρθρο 92 επίσης λέµε «όχι», όπως και στο άρθρο 93 λέµε

«όχι». 
Στην τροπολογία µε αριθµό 1176/118 του Υπουργείου Μετα-

ναστευτικής Πολιτικής είχαµε ψηφίσει επί του συνόλου «παρών».
Θέλουµε να διευκρινίσουµε εδώ ότι τη δεύτερη παράγραφο θα
την ψηφίζαµε.

Στο άρθρο 97 λέµε «ναι» και στο 98, που είναι οι αποζηµιώσεις
των κατοίκων Ειδοµένης και Ευζώνων του Δήµου Παιονίας, λέµε
επίσης «ναι». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα πάµε, όµως,
σε µία-µία τροπολογία, κύριε Δελή. Δεν µπορεί να γίνει αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στην τροπολογία 1190 στην οποία είχαµε ψηφίσει «παρών» στο

σύνολό της, θέλουµε να πούµε ότι ψηφίζουµε το άρθρο 109,
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όπως προκύπτει από αυτήν την τροπολογία.
Ψηφίζουµε «παρών» στο άρθρο 110. 
Ψηφίζουµε «παρών» στο άρθρο 111.
Ψηφίζουµε «ναι» στο άρθρο 112 για τους πρώην εργαζοµέ-

νους της Βιοµηχανίας Ζάχαρης.
Ψηφίζουµε «όχι» στο άρθρο 113, έτσι όπως προκύπτει από

αυτήν. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απλώς ήθελα να

κάνω µία παράκληση στους συναδέλφους. Εγώ, κατά παρέκ-
κλιση τώρα, ως παλαιότερος το έκανα αυτό, αλλά όταν έρχονται
και συζητούνται οι τροπολογίες, τότε δηλώνει το κάθε κόµµα ότι
εάν ήταν σε ξεχωριστές τροπολογίες εγώ, το κόµµα µου δηλαδή,
θα ψήφιζα το άρθρο 2 και 3, ενώ τώρα που είναι un bloc δυστυ-
χώς καταψηφίζω όλη την τροπολογία. Όταν ξεκινάει η ψηφοφο-
ρία δεν επιτρέπονται αιτιολογήσεις ψήφων, αλλά, εν πάση
περιπτώσει, για να γραφτεί στα Πρακτικά το άφησα να γίνει. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Μα, είναι τόσες πολλές οι τροπολο-
γίες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό είναι άλλο θέµα.
Μην ανοίγουµε θέµα το οποίο είναι γνωστό. Λέω πώς είναι η κοι-
νοβουλευτική τάξη. Την ώρα που συζητείται η τροπολογία, εκείνη
τη στιγµή το κάθε κόµµα κάνει τη διευκρίνιση της ψήφου του.
Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας είναι τρεις λέξεις που µπο-
ρούν να ειπωθούν, δηλαδή, «ναι», «όχι», «παρών», και τίποτε άλ-
λο. Ας µην καθυστερούµε όµως τώρα, γιατί έχουµε τον Υπουργό
κ. Ξανθό από το πρωί και περιµένει. 

Προχωρούµε στην Ένωση Κεντρώων. Τι ψηφίζετε στο σύνολο
του νοµοσχεδίου, κύριε Σαρίδη; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ψηφίζουµε «παρών».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι Ανεξάρτητοι Έλ-

ληνες; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ψηφίζουµε «ναι».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στο Πο-

τάµι. Τι ψηφίζετε στο σύνολο, κύριε Μαυρωτά;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Στο σύνολο του νοµοσχεδίου ψηφί-

ζουµε «όχι», κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα κι εγώ, καταγγέλλοντας την τακτική των πολυτρο-

πολογιών, να πω το εξής, ότι στην υπουργική τροπολογία 1191/
132 το Ποτάµι ψηφίζει «παρών». Επειδή εκ παραδροµής µπορεί
να ειπώθηκε «ναι», να το διορθώσουµε. Η ψήφος µας είναι
«παρών». Επειδή είναι πολυτροπολογία, σε άλλα συµφωνούµε
και σε άλλα διαφωνούµε, οπότε...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Un bloc ψηφίζετε
«παρών», άσχετα αν σε κάποια κοµµάτια που έχει αυτή µέσα µπο-
ρεί και να συµφωνείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ακριβώς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων: «Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης εκ-
παίδευσης, ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Οργάνωση και λειτουργία της ανώτατης εκπαίδευσης, ρυθ-
µίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΑΡΧΕΣ

Άρθρο 1
Διάρθρωση της ανώτατης εκπαίδευσης- 

Νοµική µορφή των Α.Ε.Ι.

1. Η ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται από τα Ανώτατα Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα (Α.Ε.Ι.). Τα Α.Ε.Ι. είναι νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου πλήρως αυτοδιοικούµενα και τελούν υπό την
εποπτεία του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

2. Η ανώτατη εκπαίδευση αποτελείται από δύο διακριτούς πα-
ράλληλους τοµείς:

α) τον πανεπιστηµιακό τοµέα, που περιλαµβάνει τα Πανεπιστή-
µια, τα Πολυτεχνεία και την Ανώτατη Σχολή Καλών Τεχνών, τα
οποία στο εξής αναφέρονται ως «Πανεπιστήµια»,

β) τον τεχνολογικό τοµέα, που περιλαµβάνει τα Τεχνολογικά
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα (Τ.Ε.Ι.) και την Ανώτατη Σχολή Παιδαγω-
γικής και Τεχνολογικής Εκπαίδευσης (Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.), τα οποία στο
εξής αναφέρονται ως «Τ.Ε.Ι.».

3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από σύµφωνη γνώµη της
Συγκλήτου του οικείου Ιδρύµατος και γνώµη του Εθνικού Συµ-
βουλίου Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρωπίνου Δυναµικού
(Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.) και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, µπορεί να οργανώνονται στα Α.Ε.Ι. διετή προγράµµατα
επαγγελµατικής εκπαίδευσης για αποφοίτους των Επαγγελµατι-
κών Λυκείων (ΕΠΑ.Λ.), τα οποία παρέχουν διπλώµατα επιπέδου
5 του Εθνικού και Ευρωπαϊκού Πλαισίου Προσόντων.

Άρθρο 2
Ορισµοί

Για την εφαρµογή του παρόντος νόµου, νοούνται ως: 
α) «Φοιτητές»: οι φοιτητές των Πανεπιστηµίων και των Τ.Ε.Ι..

Προπτυχιακοί φοιτητές είναι οι φοιτητές που παρακολουθούν
τον πρώτο κύκλο σπουδών, µεταπτυχιακοί φοιτητές είναι εκείνοι
που παρακολουθούν τον δεύτερο κύκλο σπουδών και υποψήφιοι
διδάκτορες εκείνοι που παρακολουθούν τον τρίτο κύκλο σπου-
δών. 

β) «Φοιτητές µε δικαίωµα συµµετοχής»: οι φοιτητές που έχουν
δικαίωµα συµµετοχής στα εκλεκτορικά σώµατα για την εκλογή
οργάνων διοίκησης Α.Ε.Ι. και εκλογής τους στα όργανα αυτά. Το
δικαίωµα αυτό έχουν: αα) οι προπτυχιακοί φοιτητές των οποίων
η διάρκεια φοίτησης δεν έχει υπερβεί τη διάρκεια των εξαµήνων
που απαιτούνται για τη λήψη του τίτλου σπουδών, σύµφωνα µε
το ενδεικτικό πρόγραµµα σπουδών, προσαυξανόµενη κατά τέσ-
σερα (4) εξάµηνα, ββ) οι µεταπτυχιακοί φοιτητές των οποίων η
διάρκεια φοίτησης δεν έχει υπερβεί τη διάρκεια του ενδεικτικού
προγράµµατος του δεύτερου κύκλου σπουδών, και γγ) οι υπο-
ψήφιοι διδάκτορες που διανύουν τα πέντε (5) πρώτα έτη του τρί-
του κύκλου σπουδών. Για τους φοιτητές µερικής φοίτησης ο
χρόνος αυτός είναι διπλάσιος του ενδεικτικού χρόνου για την
ολοκλήρωση του προγράµµατος σπουδών που παρακολουθούν.

γ) «Σύγκλητος»: η Σύγκλητος Πανεπιστηµίου και η Σύγκλητος
Τ.Ε.Ι..

δ) «Πρυτανικό Συµβούλιο»: το Πρυτανικό Συµβούλιο Πανεπι-
στηµίου και το Πρυτανικό Συµβούλιο Τ.Ε.Ι..

ε) «Πρύτανης»: ο Πρύτανης Πανεπιστηµίου και ο Πρύτανης
Τ.Ε.Ι..

στ) «Αντιπρύτανης»: ο Αντιπρύτανης Πανεπιστηµίου και ο Αν-
τιπρύτανης Τ.Ε.Ι..

ζ) «Κοσµητεία»: η Κοσµητεία Σχολής Πανεπιστηµίου και η Κο-
σµητεία Σχολής Τ.Ε.Ι.. 

η) «Κοσµήτορας»: ο Κοσµήτορας Σχολής Πανεπιστηµίου και ο
Κοσµήτορας Σχολής Τ.Ε.Ι..

θ) «Πρόεδρος Τµήµατος»: ο Πρόεδρος Τµήµατος Πανεπιστη-
µίου και ο Πρόεδρος Τµήµατος Τ.Ε.Ι..

ι) «Διευθυντής Τοµέα»: ο Διευθυντής Τοµέα Πανεπιστηµίου και
ο Διευθυντής Τοµέα Τ.Ε.Ι..

ια) «µέλη Δ.Ε.Π.»: το Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό των
Α.Ε.Ι. το οποίο αποτελείται από καθηγητές πρώτης βαθµίδας,
αναπληρωτές καθηγητές, επίκουρους καθηγητές και υπηρετούν-
τες λέκτορες. Ως υπηρετούντες λέκτορες νοούνται οι υπηρε-
τούντες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου λέκτορες
Πανεπιστηµίων και καθηγητές εφαρµογών Τ.Ε.Ι.. Η αρχαιότητα
µέλους Δ.Ε.Π. ανά βαθµίδα προσδιορίζεται µε βάση την ηµερο-
µηνία δηµοσίευσης της πράξης διορισµού στην οικεία βαθµίδα
µέλους Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι..

ιβ) «Τίτλος σπουδών»: το πτυχίο ή το δίπλωµα που απονέµεται
ύστερα από την επιτυχή ολοκλήρωση οποιουδήποτε από τους
τρεις κύκλους σπουδών.
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Άρθρο 3
Ακαδηµαϊκές ελευθερίες

1. Στα Α.Ε.Ι. κατοχυρώνεται η ακαδηµαϊκή ελευθερία στην
έρευνα και στη διδασκαλία, καθώς και η ελεύθερη έκφραση και
διακίνηση των ιδεών. Το ακαδηµαϊκό άσυλο αναγνωρίζεται για
την κατοχύρωση των δηµοκρατικών αξιών, των ακαδηµαϊκών
ελευθεριών στην έρευνα και στη διδασκαλία, την ελεύθερη δια-
κίνηση των ιδεών, την προστασία του δικαιώµατος στη γνώση και
τη µάθηση έναντι οποιουδήποτε επιχειρεί να το καταλύσει.

2. Επέµβαση δηµόσιας δύναµης σε χώρους των Α.Ε.Ι. επιτρέ-
πεται αυτεπαγγέλτως σε περιπτώσεις κακουργηµάτων, καθώς
και εγκληµάτων κατά της ζωής και ύστερα από απόφαση του
Πρυτανικού Συµβουλίου σε οποιαδήποτε άλλη περίπτωση. Οι
ανωτέρω περιορισµοί δεν ισχύουν για επεµβάσεις του Πυροσβε-
στικού Σώµατος και επεµβάσεις σε περιπτώσεις τροχαίων ατυ-
χηµάτων.

Άρθρο 4
Αποστολή των Α.Ε.Ι.

1. Τα Α.Ε.Ι. έχουν ως αποστολή:
α) να παράγουν και να µεταδίδουν τη γνώση µε την έρευνα και

τη διδασκαλία, να προετοιµάζουν τους φοιτητές για την εφαρ-
µογή της και να καλλιεργούν τις τέχνες και τον πολιτισµό,

β) να συµβάλουν στη διά βίου µάθηση µε σύγχρονες µεθόδους
διδασκαλίας, περιλαµβανοµένης και της διδασκαλίας από από-
σταση, µε βάση την επιστηµονική και τεχνολογική έρευνα στο
ανώτερο επίπεδο ποιότητας σύµφωνα µε τα διεθνώς αναγνωρι-
σµένα κριτήρια,

γ) να αναπτύσσουν την κριτική ικανότητα και τις δεξιότητες
των φοιτητών, να διαµορφώνουν τις απαραίτητες συνθήκες για
την ανάδειξη νέων ερευνητών και να παρέχουν τις απαραίτητες
γνώσεις και εφόδια στους αποφοίτους τους για την επιστηµονική
και επαγγελµατική τους σταδιοδροµία,

δ) να ανταποκρίνονται στις αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας,
να προωθούν τη διάχυση της γνώσης και την ανάπτυξη των τε-
χνών, την αξιοποίηση των αποτελεσµάτων της έρευνας, καθώς
και την καινοτοµία, µε προσήλωση στις αρχές της επιστηµονικής
δεοντολογίας, της βιώσιµης ανάπτυξης και της κοινωνικής συνο-
χής, καθώς και να συµβάλουν στο εθνικό σχέδιο για την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας στην κατεύθυνση της αει-
φορίας,

ε) να προωθούν τη συνεργασία µε άλλα εκπαιδευτικά Ιδρύ-
µατα και ερευνητικούς φορείς στην ηµεδαπή και στην αλλοδαπή,
την αποτελεσµατική κινητικότητα του εκπαιδευτικού προσωπι-
κού, των φοιτητών και των αποφοίτων τους, συµµετέχοντας στην
ευρωπαϊκή και στη διεθνή ακαδηµαϊκή κοινότητα,

στ) να συµβάλουν στη διαµόρφωση υπεύθυνων πολιτών, ικα-
νών να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις όλων των πεδίων των
ανθρώπινων δραστηριοτήτων µε επιστηµονική, επαγγελµατική
και πολιτιστική επάρκεια και υπευθυνότητα και µε σεβασµό στις
αξίες της κοινωνικής δικαιοσύνης, της ελευθερίας, της δηµοκρα-
τίας, της κοινωνικής αλληλεγγύης, της ειρήνης και της ισότητας,

ζ) να αναπτύσσουν κοινούς, ανοικτούς πόρους στην εκπαί-
δευση, την έρευνα, την τεχνολογία και τον πολιτισµό.

2. Στο πλαίσιο της εκπαιδευτικής αποστολής τους, τα Α.Ε.Ι.
παρέχουν ποιοτική και ολοκληρωµένη εκπαίδευση, σύµφωνα µε
τις τάσεις της σύγχρονης επιστήµης, της τεχνολογίας και των τε-
χνών, καθώς και της διεθνούς επιστηµονικής πρακτικής. Στο
πλαίσιο αυτό, τα Τ.Ε.Ι. εστιάζουν στις εφαρµογές των σύγχρονων
επιστηµών, της τεχνολογίας και των τεχνών συνδυάζοντας την
ανάπτυξη του κατάλληλου θεωρητικού υποβάθρου σπουδών µε
την υψηλού επιπέδου εργαστηριακή και πρακτική άσκηση. 

3. Για την εκπλήρωση της αποστολής τους, τα Ιδρύµατα ορ-
γανώνονται και λειτουργούν µε κανόνες και πρακτικές που δια-
σφαλίζουν την τήρηση και προάσπιση ιδίως των αρχών: 

α) της ελευθερίας στην έρευνα και τη διδασκαλία, 
β) της ερευνητικής και επιστηµονικής δεοντολογίας, 
γ) της ποιότητας της εκπαίδευσης,
δ) της ποιότητας των υπηρεσιών τους, της αποτελεσµατικότη-

τας και αποδοτικότητας στη διαχείριση του προσωπικού, των
πόρων και των υποδοµών τους,

ε) της διαφάνειας στο σύνολο των δραστηριοτήτων τους,
στ) της αµεροληψίας των οργάνων τους κατά την άσκηση του

έργου τους και κατά τη λήψη ατοµικών και συλλογικών αποφά-
σεων, 

ζ) της αξιοκρατίας στην επιλογή και εξέλιξη του προσωπικού
τους,

η) της ίσης µεταχείρισης µεταξύ των φύλων και του σεβασµού
κάθε διαφορετικότητας.

4. Οι ειδικότερες αρχές και κανόνες λειτουργίας, η οργάνωση
και οι επιµέρους στόχοι κάθε Ιδρύµατος, µέσα στο πλαίσιο που
καθορίζει ο παρών νόµος, ορίζονται µε τον Οργανισµό και τον
Εσωτερικό Κανονισµό λειτουργίας του, σύµφωνα µε τα άρθρα 7
και 8, αντίστοιχα. 

Άρθρο 5
Ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία, 

κατάργηση και µεταβολή έδρας Α.Ε.Ι. – 
Παραρτήµατα Α.Ε.Ι.

1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ιδρύονται, συγχωνεύονται, κα-
τατέµνονται, µετονοµάζονται και καταργούνται Α.Ε.Ι. και µετα-
βάλλεται η έδρα τους, όταν:

α) είναι αναγκαίο για την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων αναγ-
κών για την ανάπτυξη της ανώτατης εκπαίδευσης ή για την καλ-
λιέργεια νέων επιστηµονικών, καλλιτεχνικών και τεχνικών πεδίων
ή πεδίων διεπιστηµονικού χαρακτήρα, που κρίνονται απαραίτητα
για την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της χώρας και δεν κα-
λύπτονται µε επάρκεια από τα Α.Ε.Ι. που λειτουργούν ή 

β) επιβάλλεται από τον δυσανάλογα µεγάλο ή µικρό ετήσιο
αριθµό φοιτητών ή αποφοίτων ανά µέλος Δ.Ε.Π. σε ένα Α.Ε.Ι. ή

γ) η λειτουργία µεµονωµένων Α.Ε.Ι. όχι µόνο δεν δικαιολογείται
επιστηµονικά αλλά, αντιθέτως, δυσχεραίνει την έρευνα και τη δι-
δασκαλία στα αντίστοιχα γνωστικά πεδία ή

δ) συνάδει µε τις οικονοµικές και κοινωνικές αναπτυξιακές
ανάγκες και τις δυνατότητες της χώρας ή µιας συγκεκριµένης
περιφέρειας. 

2. Για την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος της παραγρά-
φου 1 απαιτείται σύµφωνη γνώµη της Συγκλήτου των οικείων
Ιδρυµάτων, εκτός από την περίπτωση ίδρυσης νέου Α.Ε.Ι. και
γνώµη της Αρχής Διασφάλισης και Πιστοποίησης της Ποιότητας
στην Ανώτατη Εκπαίδευση (Α.ΔΙ.Π.) και του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ., ως
προς τη συνδροµή των προϋποθέσεων της παραγράφου 1. 

Η Σύγκλητος, η Α.ΔΙ.Π. και το Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ. υποβάλλουν τη
γνώµη τους µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την παραλαβή
ερωτήµατος που τους απευθύνει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων. Για εξαιρετικούς λόγους, ιδίως για την
υποβολή διευκρινιστικών ερωτηµάτων από τα γνωµοδοτούντα
όργανα, η ανωτέρω προθεσµία µπορεί να παρατείνεται από τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων µία µόνο φορά
για επτά (7) εργάσιµες ηµέρες. Περαιτέρω παράταση της προ-
θεσµίας αποκλείεται.

3. Με το προεδρικό διάταγµα της παραγράφου 1 ρυθµίζονται
θέµατα που συνδέονται µε την ίδρυση, συγχώνευση, κατάτµηση,
µετονοµασία, µεταβολή έδρας ή κατάργηση Α.Ε.Ι., όπως ιδίως
τα σχετικά µε την προσωρινή διοίκηση των µη αυτοδύναµων
Α.Ε.Ι. από Διοικούσα Επιτροπή και την πλήρωση των πρώτων θέ-
σεων των µελών Δ.Ε.Π., την κατανοµή και την ένταξη φοιτητών
και προσωπικού, το χρόνο έναρξης της λειτουργίας των νέων
Ιδρυµάτων, την προθεσµία έκδοσης του Οργανισµού και του
Εσωτερικού Κανονισµού τους, τον παρεχόµενο τίτλο σπουδών
και τα θέµατα αντιστοιχίας και επαγγελµατικών προσόντων των
παλαιών και νέων πτυχίων. 

4. Τα Α.Ε.Ι. που προκύπτουν από συγχώνευση υπεισέρχονται
αυτοδικαίως, από το χρόνο που ορίζεται στο οικείο προεδρικό
διάταγµα και χωρίς άλλη διατύπωση σε όλα τα ενοχικά και εµ-
πράγµατα δικαιώµατα, αφού τηρηθούν οι διατυπώσεις δηµοσιό-
τητας για τα ακίνητα, και σε όλες τις υποχρεώσεις των συγχω-
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νευόµενων Ιδρυµάτων. Οι εκκρεµείς δίκες συνεχίζονται αυτοδι-
καίως από το νέο Α.Ε.Ι., χωρίς να απαιτείται ειδική διαδικαστική
πράξη συνέχισης για καθεµία από αυτές. Στα Α.Ε.Ι. που προκύ-
πτουν από συγχώνευση, η Σύγκλητος του νέου Α.Ε.Ι. είναι το αρ-
µόδιο όργανο για την έγκριση του ετήσιου τακτικού οικονοµικού
προϋπολογισµού και των τροποποιήσεών του, του τελικού οικο-
νοµικού απολογισµού του Ιδρύµατος, καθώς και του προγράµ-
µατος δηµοσίων επενδύσεων που αφορά στο Ίδρυµα. 

5. Παραρτήµατα των Α.Ε.Ι. µπορεί να ιδρύονται σε άλλες χώ-
ρες σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις κατά τους
οποίους ιδρύεται µια Σχολή σε ίδρυµα της ηµεδαπής, καθώς και
τη διαδικασία και τους όρους που ισχύουν για την ίδρυση αντί-
στοιχης ακαδηµαϊκής δοµής στην άλλη χώρα. 

Άρθρο 6
Αυτοδυναµία Α.Ε.Ι.

Τα µη αυτοδύναµα Α.Ε.Ι., τα οποία διοικούνται από Διοικούσα
Επιτροπή, αποκτούν αυτοδυναµία µόλις λειτουργήσουν αυτοδύ-
ναµα δύο (2) Σχολές τους, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο
11. Το αργότερο µέσα σε ένα µήνα από την απόκτηση της αυτο-
δυναµίας, κινείται από τον Πρόεδρο της Διοικούσας Επιτροπής
η διαδικασία εκλογής Πρύτανη και Αντιπρυτάνεων και συγκρό-
τησης της Συγκλήτου. Με την εκλογή του Πρύτανη και των Αντι-
πρυτάνεων και τη συγκρότηση της Συγκλήτου λήγει αυτοδικαίως
η θητεία των µελών της Διοικούσας Επιτροπής και παύουν να
ισχύουν οι περί αυτής διατάξεις. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η οποία δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διαπιστώνεται η πλήρωση
των προϋποθέσεων αυτοδυναµίας, καθώς και η λήξη της θητείας
των µελών της Διοικούσας Επιτροπής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΚΑΝΟΝΙΣΤΙΚΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΤΩΝ Α.Ε.Ι.

Άρθρο 7
Οργανισµός

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Οικονοµικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, εγκρίνεται ο Οργανισµός κάθε
Α.Ε.Ι., ύστερα από πρόταση της Συγκλήτου.

2. Με τον Οργανισµό, ρυθµίζονται τα θέµατα της οργανωτικής
δοµής και λειτουργίας του οικείου Α.Ε.Ι. και, ιδίως, τα εξής: 

α) Η οργάνωση των ακαδηµαϊκών, διοικητικών και οικονοµικών
δοµών του Ιδρύµατος.

β) Η οργάνωση των διοικητικών υπηρεσιών του Ιδρύµατος
σύµφωνα µε το άρθρο 54 του ν. 4178/2013 (Α’ 174).

γ) Η σύσταση, ιδίως, των παρακάτω υπηρεσιών του Ιδρύµατος
και η ρύθµιση θεµάτων που αφορούν στην εποπτεία, στη διοί-
κηση, στη διάρθρωση και στη λειτουργία:

αα. υπηρεσίας πληροφόρησης για ζητήµατα σταδιοδροµίας,
καθώς και υπηρεσία συµβουλευτικής σταδιοδροµίας, για την
υποστήριξη φοιτητών, στην οποία µέλη Δ.Ε.Π. ασκούν καθή-
κοντα συµβούλων σπουδών, παρακολουθώντας ταυτόχρονα την
περαιτέρω επαγγελµατική αποκατάσταση των αποφοίτων,

ββ. υπηρεσίας προστασίας και ασφάλειας των φοιτητών, του
προσωπικού και της περιουσίας του Ιδρύµατος,

γγ. υπηρεσίας υποστήριξης και διασφάλισης της προσβασιµό-
τητας των φοιτητών και του προσωπικού του Ιδρύµατος µε ειδι-
κές ανάγκες, 

δδ. νοµικής υπηρεσίας, 
εε. υπηρεσίας αρµόδιας για την παρακολούθηση της ορθής

εκτέλεσης των κάθε είδους και αντικειµένου συµβάσεων που κα-
ταρτίζει το Ίδρυµα,

στστ. υπηρεσίας εσωτερικού ελέγχου του Ιδρύµατος και
ζζ. τεχνικής υπηρεσίας.
δ) Η σύσταση και συγκρότηση τεχνικού και οικονοµικού συµ-

βουλίου και η ρύθµιση θεµάτων που αφορούν στην εποπτεία, στη
διοίκηση, στη διάρθρωση και στη λειτουργία τους.

ε) Η σύσταση και συγκρότηση αυτοτελούς γραφείου µε την

επωνυµία «Συνήγορος του φοιτητή» και η ρύθµιση θεµάτων που
αφορούν την οργάνωση και λειτουργία του.

στ) Η σύσταση και συγκρότηση επιτροπών και η ρύθµιση θε-
µάτων που αφορούν στην εποπτεία, στη σύνθεση, στις αρµοδιό-
τητες και στους κανόνες λειτουργίας τους.

ζ) Η σύσταση και η κατάργηση θέσεων µελών Δ.Ε.Π. και θέ-
σεων Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.), Εργαστηρια-
κού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.ΔΙ.Π.) και Ειδικού Τεχνικού
Εργαστηριακού Προσωπικού (Ε.Τ.Ε.Π.).

η) Ο ελάχιστος αριθµός µελών Δ.Ε.Π. που πρέπει να υπηρε-
τούν στο Τµήµα προκειµένου να συσταθούν Τοµείς και τα κριτή-
ρια σύστασής τους.

θ) Τα θέµατα που ειδικότερα ορίζονται µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου. 

3. Η πρόταση της Συγκλήτου σύµφωνα µε την παράγραφο 1
υποβάλλεται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των µέσα σε δώδεκα (12) µήνες από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου. 

Άρθρο 8
Εσωτερικός Κανονισµός

1. Με απόφαση της Συγκλήτου, που εκδίδεται ύστερα από ει-
σήγηση του Πρύτανη και γνώµη του Πρυτανικού Συµβουλίου και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εγκρίνεται ο
Εσωτερικός Κανονισµός κάθε Α.Ε.Ι.. 

2. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό ρυθµίζονται θέµατα εσωτερι-
κής λειτουργίας του οικείου Α.Ε.Ι. και ιδίως τα εξής: 

α) Η οργάνωση των σπουδών ανά Τµήµα όπως ιδίως:
αα. ο απαιτούµενος αριθµός µαθηµάτων για τη χορήγηση τίτ-

λου σπουδών βάσει του αντίστοιχου προγράµµατος σπουδών και
η δυνατότητα παροχής επιλεγόµενων µαθηµάτων σε ξένη
γλώσσα, 

ββ. η αλληλεξάρτηση των µαθηµάτων και τον τρόπο αναπλή-
ρωσής τους, 

γγ. η ποσοστιαία αναλογία µεταξύ υποχρεωτικών και επιλεγό-
µενων µαθηµάτων στο πρόγραµµα σπουδών, 

δδ. οι προϋποθέσεις συµµετοχής των φοιτητών στις εξεταστι-
κές περιόδους, η διάρκεια των εξεταστικών περιόδων και οι όροι
και η διαδικασία επανεξέτασης των φοιτητών, 

εε. ο ειδικότερος τρόπος και η διαδικασία εξετάσεων και
άλλων µεθόδων αξιολόγησης των φοιτητών.

β) Ο τρόπος αξιολόγησης, από τους φοιτητές, του διδακτικού
έργου των µελών Δ.Ε.Π. και των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π..

γ) Ο τύπος των τίτλων σπουδών ανά Τµήµα και η διαδικασία
ορκωµοσίας των πτυχιούχων. Στην περίπτωση των Εισαγωγικών
Κατευθύνσεων, δηλωτικό στοιχείο του παρεχόµενου τίτλου
σπουδών αποτελεί ο τίτλος της Κατεύθυνσης.

δ) Οι όροι και οι προϋποθέσεις κατάταξης των πτυχιούχων
Α.Ε.Ι. σε Τµήµα του Ιδρύµατος, τα εξεταζόµενα µαθήµατα, το
εξάµηνο κατάταξης, σύµφωνα µε τα όσα ειδικότερα ορίζονται
στο άρθρο 15 του ν. 3404/2005 (Α’ 260), καθώς και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε τη διαδικασία εξετάσεων κατάταξης και τη δια-
δικασία αναγνώρισης πιστωτικών µονάδων.

ε) Οι διαδικασίες χορήγησης των κοινωνικών παροχών στους
φοιτητές, τους κανόνες λειτουργίας των σχετικών υπηρεσιών του
Ιδρύµατος, όπως των υπηρεσιών υγειονοµικής περίθαλψης, στέ-
γασης και σίτισης, καθώς και τα θέµατα που σχετίζονται µε την
υποστήριξη φοιτητών µε αναπηρία ή/και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες και προσωπικού µε αναπηρία.

στ) Οι ειδικότεροι όροι και η διαδικασία χορήγησης υποτρο-
φιών στους φοιτητές.

ζ) Τα κριτήρια και η διαδικασία απονοµής των τίτλων του Επί-
τιµου Διδάκτορα, του Οµότιµου και του Επίτιµου Καθηγητή.

η) Οι όροι, οι προϋποθέσεις και ο τρόπος επιβράβευσης των
µελών Δ.Ε.Π. για την ενίσχυση του ερευνητικού, εκπαιδευτικού
και καλλιτεχνικού τους έργου, καθώς και για την εν γένει ακαδη-
µαϊκή και κοινωνική προσφορά τους.

θ) Τα θέµατα επιµόρφωσης και µετεκπαίδευσης του προσωπι-
κού του Ιδρύµατος.
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ι) Η διαδικασία ορισµού και ανάδειξης εκπροσώπων των µελών
Δ.Ε.Π., των φοιτητών και κάθε είδους προσωπικού στα συλλο-
γικά όργανα του Ιδρύµατος, όπου στον παρόντα δεν ορίζεται.

ια) Οι ειδικότερες λεπτοµέρειες για τον τρόπο διεξαγωγής των
εκλογικών διαδικασιών και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την ανά-
δειξη των µονοπρόσωπων και των συλλογικών οργάνων του Ιδρύ-
µατος.

ιβ) Τα ειδικότερα θέµατα λειτουργίας των συλλογικών οργά-
νων, των υπηρεσιών, των συµβουλίων και των επιτροπών του
Ιδρύµατος.

ιγ) Οι προϋποθέσεις λειτουργίας Διοικητικού Συµβουλίου σε
Τµήµα, σύµφωνα µε το άρθρο 22.

ιδ) Οι κανόνες τελετουργικού ή εθιµοτυπικού χαρακτήρα και
δηµόσιων σχέσεων.

ιε) Η διαδικασία κατάρτισης του ετήσιου απολογισµού.
ιστ) Τα πειθαρχικά παραπτώµατα, οι ποινές, τα αρµόδια όρ-

γανα για τον έλεγχο της τήρησης των θεσπισµένων κανόνων από
τα µέλη της ακαδηµαϊκής κοινότητας, πλην των µελών Δ.Ε.Π.,
των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π., Ε.Τ.Ε.Π. και του διοικητικού προσωπι-
κού, οι ειδικότερες αρµοδιότητες των παραπάνω οργάνων και η
πειθαρχική διαδικασία.

ιζ) Τα σχετικά µε τη συγκρότηση και λειτουργία της Επιτροπής
Δεοντολογίας, του άρθρου 47.

ιη) Τα ειδικότερα θέµατα προστασίας και ασφάλειας των φοι-
τητών, του προσωπικού και της περιουσίας του Ιδρύµατος,
καθώς και οι ειδικότεροι κανόνες για τη συντήρηση της εν λόγω
περιουσίας.

ιθ) Η διαδικασία κατάρτισης, καθώς και οι προϋποθέσεις και η
διαδικασία πρότασης αναθεώρησης των συµφωνιών προγραµ-
µατικού σχεδιασµού που προβλέπονται στο άρθρο 62 του ν.
4009/2011, καθώς και ο τρόπος κατάρτισης και έγκρισης του ετή-
σιου απολογισµού της εκτέλεσης των συµφωνιών αυτών.

κ) Οι ειδικότερες προϋποθέσεις και η διαδικασία πρόσκλησης
επισκεπτών διδασκόντων, καθώς και οι όροι απασχόλησης και
κάθε σχετικό θέµα, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 36. 

κα) Τα θέµατα που ειδικότερα ορίζονται µε τις διατάξεις του
παρόντος νόµου. 

3. Μέσα σε δώδεκα (12) µήνες από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου, η Σύγκλητος του οικείου Α.Ε.Ι. λαµβάνει την από-
φαση της παραγράφου 1. 

4. Στο πλαίσιο του Εσωτερικού Κανονισµού του οικείου Α.Ε.Ι.,
κάθε Σχολή και Τµήµα µπορεί να καταρτίζει Εσωτερικό Κανονι-
σµό Λειτουργίας, ο οποίος εγκρίνεται µε απόφαση της Συγκλή-
του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΤΩΝ Α.Ε.Ι.

Άρθρο 9
Σχολές, Τµήµατα, Τοµείς

1. Κάθε Ίδρυµα αποτελείται από Σχολές. Η Σχολή καλύπτει µία
ενότητα συγγενών επιστηµονικών κλάδων και εξασφαλίζει τη διε-
πιστηµονική προσέγγιση, τη µεταξύ τους επικοινωνία και τον ανα-
γκαίο, για τη διδασκαλία και την έρευνα, συντονισµό τους. Η
Σχολή εποπτεύει και συντονίζει τη λειτουργία των Τµηµάτων,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό Σπουδών τους. 

2. Οι Σχολές διαιρούνται σε Τµήµατα. Δεν είναι δυνατή η
ύπαρξη Σχολής µε λιγότερα από δύο (2) Τµήµατα, εκτός από
εξαιρετικές περιπτώσεις, όπου η αναγκαιότητα σύστασης Σχο-
λής µε ένα (1) Τµήµα αιτιολογείται ειδικά από τη Σύγκλητο. Το
Τµήµα προάγει την επιστήµη, την τεχνολογία ή τις τέχνες στο αν-
τίστοιχο επιστηµονικό πεδίο, οργανώνει τη διδασκαλία στο πλαί-
σιο των προγραµµάτων σπουδών και εξασφαλίζει τη συνεχή
βελτίωση της µάθησης σε αυτά. 

3. Τα Τµήµατα διαιρούνται σε Τοµείς, οι οποίοι συντονίζουν τη
διδασκαλία µέρους του γνωστικού αντικειµένου του Τµήµατος
που αντιστοιχεί σε συγκεκριµένο πεδίο ή πεδία της επιστήµης. 

Άρθρο 10
Ίδρυση και µεταβολές Σχολής, Τµήµατος και Τοµέα

1. Ίδρυση, κατάργηση, συγχώνευση και κατάτµηση Σχολής ή
Τµήµατος Α.Ε.Ι. πραγµατοποιείται µε αναλογική εφαρµογή των
παραγράφων 1 έως και 3 του άρθρου 5.

2. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από σύµφωνη γνώµη της
Συγκλήτου του οικείου Α.Ε.Ι., που παρέχεται µε αυξηµένη πλει-
οψηφία των 2/3 των µελών της, και γνώµη της Α.ΔΙ.Π., στην οποία
ο Υπουργός απευθύνει ερώτηµα, πραγµατοποιείται η µετονοµα-
σία, µεταβολή έδρας Σχολής ή Τµήµατος Α.Ε.Ι. ή γνωστικού αν-
τικειµένου Τµήµατος. 

3. Η Α.ΔΙ.Π. υποβάλλει τη γνώµη της µέσα σε τριάντα (30) ηµέ-
ρες από την παραλαβή του σχετικού ερωτήµατος. Για εξαιρετι-
κούς λόγους, ιδίως για την υποβολή διευκρινιστικών ερωτηµάτων
από το όργανο που γνωµοδοτεί, η ανωτέρω προθεσµία µπορεί
να παρατείνεται από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων για µία µόνο φορά, για επτά (7) εργάσιµες ηµέρες.
Αν παρέλθουν άπρακτες οι προθεσµίες αυτές, η απόφαση εκδί-
δεται χωρίς την παραπάνω γνώµη.

4. Με πράξη του Πρύτανη, που εκδίδεται ύστερα από από-
φαση της Συγκλήτου του Ιδρύµατος µετά από σύµφωνη γνώµη
της Συνέλευσης του οικείου Τµήµατος και δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ιδρύονται, συγχωνεύονται, κατα-
τέµνονται και καταργούνται Τοµείς, αλλάζει η ονοµασία τους ή
τροποποιείται το γνωστικό τους αντικείµενο. Με τον Οργανισµό
του Ιδρύµατος καθορίζονται ο ελάχιστος αριθµός των µελών
Δ.Ε.Π. που πρέπει να υπηρετούν στο Τµήµα προκειµένου να συ-
σταθούν Τοµείς και τα κριτήρια σύστασής τους. Αµέσως µετά τη
σύσταση των Τοµέων, η Συνέλευση του Τµήµατος αποφασίζει
για την κατανοµή του υπηρετούντος προσωπικού, καθώς και των
Εργαστηρίων, Κλινικών και λοιπών µονάδων στους Τοµείς ή για
τη διατήρησή τους στο Τµήµα. Με απόφαση της Συνέλευσης του
Τµήµατος µπορεί να αλλάξει Τοµέα ένα (1) µέλος του προσωπι-
κού. Τα µέλη Δ.Ε.Π. είναι δυνατόν, ύστερα από απόφαση της Συ-
νέλευσης του Τµήµατος, να ασκούν διδακτικό, ερευνητικό,
εργαστηριακό ή κλινικό και εν γένει επιστηµονικό έργο σε περισ-
σότερους από έναν Τοµείς του ίδιου Τµήµατος και σε περισσό-
τερα από ένα Τµήµατα της ίδιας ή διαφορετικών Σχολών του
ίδιου Α.Ε.Ι., ύστερα από αίτηµα του Τοµέα ή του Τµήµατος υπο-
δοχής.

5. Με τη διαδικασία της παραγράφου 1 ιδρύονται Κατευθύν-
σεις Προχωρηµένου Εξαµήνου και καταργούνται, συγχωνεύονται
ή κατατέµνονται Εισαγωγικές Κατευθύνσεις, καθώς και Κατευ-
θύνσεις Προχωρηµένου Εξαµήνου σε Σχολές και Τµήµατα Α.Ε.Ι..
Με τη διαδικασία των παραγράφων 2 και 3 µετονοµάζονται Ει-
σαγωγικές Κατευθύνσεις, καθώς και Κατευθύνσεις Προχωρηµέ-
νου Εξαµήνου σε Σχολές και Τµήµατα Α.Ε.Ι.. Οι παρούσες
ρυθµίσεις καταλαµβάνουν και τις προβλεπόµενες στην περί-
πτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 1404/1983 (Α’ 173) Κα-
τευθύνσεις ή Ειδικεύσεις. 

Άρθρο 11
Αυτοδυναµία Τµηµάτων και Σχολών

1. Τµήµατα αποκτούν αυτοδυναµία εφόσον: α) υπηρετούν σε
αυτά τουλάχιστον οκτώ (8) µέλη Δ.Ε.Π., από τα οποία τουλάχι-
στον δύο (2) πρώτης βαθµίδας ή της βαθµίδας του αναπληρωτή
και β) έχουν εγγραφεί σε αυτά φοιτητές. 

2. Σχολές αποκτούν αυτοδυναµία εφόσον τουλάχιστον δύο (2)
από τα Τµήµατά τους, µε την επιφύλαξη του δευτέρου εδαφίου
της παραγράφου 2 του άρθρου 9, είναι αυτοδύναµα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΟΡΓΑΝΑ ΤΩΝ Α.Ε.Ι. ΚΑΙ ΤΩΝ ΜΟΝΑΔΩΝ ΤΟΥΣ

Άρθρο 12
Όργανα του Ιδρύµατος

Τα όργανα του Ιδρύµατος είναι:
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α) η Σύγκλητος, 
β) το Πρυτανικό Συµβούλιο, 
γ) ο Πρύτανης,
δ) οι Αντιπρυτάνεις.

Άρθρο 13
Σύγκλητος

1. Η Σύγκλητος αποτελείται από: 
α) Τον Πρύτανη.
β) Τους Αντιπρυτάνεις.
γ) Τους Κοσµήτορες των Σχολών.
δ) Τους Προέδρους των Τµηµάτων.
ε) Τους εκπροσώπους των φοιτητών σε ποσοστό 10% του συ-

νόλου των µελών της Συγκλήτου των περιπτώσεων α’ έως δ’. Αν,
µε βάση το παραπάνω ποσοστό, προκύπτει δεκαδικός αριθµός,
αυτός στρογγυλοποιείται στην προηγούµενη ακέραιη µονάδα,
όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και στην επόµενη ακέραιη µο-
νάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του µισού. Οι εκπρόσωποι των
φοιτητών είναι κατ’ ελάχιστον ένας (1) εκπρόσωπος από την κα-
τηγορία των προπτυχιακών και ένας (1) συνολικά από τις κατη-
γορίες των µεταπτυχιακών φοιτητών και των υποψήφιων διδα-
κτόρων, όπου υπάρχουν.

Οι ανωτέρω εκπρόσωποι των φοιτητών εκλέγονται, µαζί µε
τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία από τους φοιτητές
µε δικαίωµα συµµετοχής, µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφο-
φορία από το σύνολο των φοιτητών της οικείας κατηγορίας του
Ιδρύµατος. 

στ) Τρεις (3) εκπροσώπους, έναν (1) ανά κατηγορία από τα
µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του Ιδρύµατος.

ζ) Έναν (1) εκπρόσωπο των διοικητικών υπαλλήλων του Ιδρύ-
µατος.

Οι εκπρόσωποι των ανωτέρω περιπτώσεων στ’ και ζ’ εκλέγον-
ται, µαζί µε τους αναπληρωτές τους, µε άµεση, µυστική και κα-
θολική ψηφοφορία των µελών της οικείας κατηγορίας προσω-
πικού του Ιδρύµατος, από ενιαίο ψηφοδέλτιο ανά κατηγορία, για
διετή θητεία και δυνατότητα επανεκλογής για µία (1) ακόµη θη-
τεία. 

Η Σύγκλητος συγκροτείται και λειτουργεί νόµιµα έστω και αν
δεν έχουν εκλεγεί οι εκπρόσωποι των φοιτητών, των µελών
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π., Ε.Τ.Ε.Π. και των διοικητικών υπαλλήλων.

Στις συνεδριάσεις της Συγκλήτου, µπορεί να καλούνται και να
παρίστανται χωρίς δικαίωµα ψήφου εκπρόσωποι των Συλλόγων
του Μελών Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π., Ε.Τ.Ε.Π. του Ιδρύµατος, καθώς
και άλλα πρόσωπα ή φορείς που κρίνονται απαραίτητα για την
ενηµέρωσή της.

2. Η Σύγκλητος έχει τις εξής αρµοδιότητες και όσες άλλες
προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου, του Οργα-
νισµού και του Εσωτερικού Κανονισµού του Ιδρύµατος, καθώς
και των λοιπών διατάξεων της κείµενης νοµοθεσίας: 

α) χαράσσει τη στρατηγική, αναπτύσσει και εξειδικεύει τις ανα-
γκαίες δράσεις για την ανάπτυξη του Ιδρύµατος σε τοπικό, εθ-
νικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο και για τη διαµόρφωση της
ιδιαίτερης φυσιογνωµίας του στο πλαίσιο της αποστολής του,
ύστερα από εισήγηση του Πρυτανικού Συµβουλίου,

β) καθορίζει τις ειδικότερες κατευθύνσεις για την ακαδηµαϊκή
στρατηγική και ανάπτυξη του Ιδρύµατος, επί τη βάσει των οποίων
το Πρυτανικό Συµβούλιο καταρτίζει σχέδιο συµφωνιών προγραµ-
µατικού σχεδιασµού. Η Σύγκλητος εγκρίνει τα εν λόγω σχέδια
και παρακολουθεί και ελέγχει την υλοποίηση των συµφωνιών σε
ετήσια βάση,

γ) έχει τη γενική εποπτεία της λειτουργίας του Α.Ε.Ι.,
δ) διατυπώνει σύµφωνη γνώµη προς τον Πρύτανη για την κα-

τανοµή του συνόλου των πιστώσεων στις εκπαιδευτικές, ερευ-
νητικές και λοιπές δραστηριότητες του Ιδρύµατος, 

ε) υποβάλλει προτάσεις προς τον Πρύτανη για τη συνεργασία
του Ιδρύµατος µε εκπαιδευτικά ή µορφωτικά Ιδρύµατα και επι-
στηµονικούς και κοινωνικούς φορείς της ηµεδαπής ή της αλλο-
δαπής,

στ) εγκρίνει τον Εσωτερικό Κανονισµό του Ιδρύµατος και τις
τροποποιήσεις τους, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 8,

ζ) εγκρίνει τον ετήσιο τακτικό οικονοµικό προϋπολογισµό του
Α.Ε.Ι. και το πρόγραµµα δηµόσιων επενδύσεων, τις τροποποι-
ήσεις του και τον τελικό οικονοµικό απολογισµό, ύστερα από ει-
σήγηση του Πρυτανικού Συµβουλίου,

η) εγκρίνει τον ετήσιο απολογισµό των δραστηριοτήτων και
της εν γένει λειτουργίας του Ιδρύµατος,

θ) εποπτεύει την Εταιρία Διαχείρισης και Αξιοποίησης Περιου-
σίας του οικείου Α.Ε.Ι. και επιλέγει ή/και παύει από τα καθήκοντά
τους τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου και τον Διευθύνοντα
Σύµβουλο, 

ι) γνωµοδοτεί για τη συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία,
κατάργηση και µεταβολή έδρας του οικείου Α.Ε.Ι., καθώς και για
την ίδρυση, κατάργηση, συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία
και µεταβολή έδρας Σχολής ή Τµήµατος του οικείου Α.Ε.Ι., 

ια) αποφασίζει για την ίδρυση Τοµέων και για επιγενόµενες µε-
ταβολές σε αυτούς,

ιβ) χαράσσει την εκπαιδευτική και ερευνητική πολιτική του
Ιδρύµατος, µεριµνώντας για τη διασφάλιση και τη διαρκή ανα-
βάθµιση της ποιότητάς τους, και συγκροτεί τη Μονάδα Διασφά-
λισης της Ποιότητας του Ιδρύµατος (ΜΟ.ΔΙ.Π.),

ιγ) εγκρίνει, ύστερα από εισήγηση της οικείας Κοσµητείας,
µετά από απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος, τα καταρτι-
ζόµενα για πρώτη φορά και τα επικαιροποιηµένα µητρώα εσω-
τερικών και εξωτερικών µελών, τα οποία τηρούνται για τις δια-
δικασίες εκλογής, εξέλιξης, µονιµοποίησης και ανανέωσης της
θητείας µελών Δ.Ε.Π.,

ιδ) συγκροτεί τα εκλεκτορικά σώµατα για τις διαδικασίες εκλο-
γής, εξέλιξης, µονιµοποίησης και ανανέωσης της θητείας µελών
Δ.Ε.Π. των µη αυτοδύναµων Τµηµάτων του Ιδρύµατος, µετά από
εισήγηση της προσωρινής Συνέλευσης Τµήµατος,

ιε) εγκρίνει τον Κανονισµό Σπουδών πρώτου, δεύτερου και τρί-
του κύκλου,

ιστ) αποφασίζει την ίδρυση Κέντρου Επιµόρφωσης και Δια
Βίου Μάθησης και εγκρίνει τον Κανονισµό Σπουδών του, ορίζει
τον Διευθυντή του Κέντρου ύστερα από εισήγηση του Προέδρου
του, που διατυπώνεται ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου του
Κέντρου, και εγκρίνει τον ετήσιο οικονοµικό προϋπολογισµό και
απολογισµό του Κέντρου, και καταρτίζει τον τετραετή αναπτυ-
ξιακό προγραµµατισµό του,

ιζ) εγκρίνει το περιεχόµενο όλων των προγραµµάτων σπουδών
του Ιδρύµατος,

ιη) αποφασίζει την ίδρυση προγραµµάτων µεταπτυχιακών
σπουδών, ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης του οικείου
Τµήµατος, και αποφαίνεται για κάθε ζήτηµα ακαδηµαϊκού, διοι-
κητικού, οργανωτικού και οικονοµικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε
όσα ορίζονται στο νόµο, για τα προγράµµατα µεταπτυχιακών
σπουδών,

ιθ) αποφασίζει για την ίδρυση και οργάνωση προγραµµάτων
δεύτερου και τρίτου κύκλου σπουδών σε συνεργασία µε άλλα
Α.Ε.Ι. και ερευνητικά κέντρα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014
(Α’ 258), συµπεριλαµβανοµένων των ερευνητικών κέντρων της
Ακαδηµίας Αθηνών και του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών
της Ακαδηµίας Αθηνών,

κ) αποφασίζει, ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης του οι-
κείου Τµήµατος, την οργάνωση προγραµµάτων δεύτερου και τρί-
του κύκλου σπουδών σε συνεργασία µε αναγνωρισµένα ως
οµοταγή Ιδρύµατα και ερευνητικά κέντρα της αλλοδαπής, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 43,

κα) αποφασίζει τη διοργάνωση, συνολικά ή εν µέρει, προγραµ-
µάτων πρώτου κύκλου σπουδών σε ξένη γλώσσα, αποκλειστικά
για πολίτες χωρών εκτός Ε.Ε., σε συνεργασία µε το Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο της Ελλάδος (ΔΙ.ΠΑ.Ε.) ύστερα από εισήγηση της Συ-
νέλευσης του οικείου Τµήµατος ή της οικείας Κοσµητείας µε τη
σύµφωνη γνώµη των εµπλεκόµενων Τµηµάτων,

κβ) αποφασίζει για το ακαδηµαϊκό ηµερολόγιο συµπεριλαµβα-
νοµένων και των εξεταστικών περιόδων,

κγ) αποφασίζει για την προσωρινή διακοπή της λειτουργίας ή
του εκπαιδευτικού έργου του Ιδρύµατος για εκτάκτους λόγους,
όπως ιδίως λόγους ασφάλειας και φυσικών καταστροφών,
καθώς και για τη λειτουργία συλλογικών οργάνων κατά τη διάρ-
κεια των διακοπών, 
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κδ) εγκρίνει µέτρα που λαµβάνονται από τον Πρύτανη για την
αντιµετώπιση επειγόντων ζητηµάτων, 

κε) εισηγείται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων τη δηµιουργία νέων θέσεων µελών Δ.Ε.Π., ύστερα από
πρόταση των Κοσµητειών των οικείων Σχολών που υποβάλεται
ύστερα από εισήγηση των Συνελεύσεων των οικείων Τµηµάτων.
Επίσης, κατανέµει στα Τµήµατα τον συνολικό αριθµό των θέσεων
µελών Δ.Ε.Π. που εγκρίνονται, 

κστ) εισηγείται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων τη δηµιουργία νέων θέσεων Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., ύστερα από πρόταση των Κοσµητειών των οικείων Σχο-
λών και εισήγηση των Συνελεύσεων των οικείων Τµηµάτων. Επί-
σης, κατανέµει και ανακατανέµει στα Τµήµατα ή στις Σχολές το
συνολικό αριθµό των θέσεων που εγκρίνονται,

κζ) εισηγείται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων τη δηµιουργία νέων θέσεων διοικητικού προσωπικού,
ύστερα από εισήγηση του Πρύτανη,

κη) κατανέµει στα Τµήµατα τις θέσεις µε τις αντίστοιχες πι-
στώσεις του διδακτικού και εκπαιδευτικού προσωπικού του άρ-
θρου 5 του π.δ. 407/1980 (Α’ 112) και του άρθρου 19 του ν.
1404/1983 (Α’ 173), αντίστοιχα, 

κθ) ορίζει Κοσµήτορα Σχολής ή Πρόεδρο Τµήµατος, προερ-
χόµενο από την οικεία Σχολή ή το οικείο Τµήµα, αντίστοιχα, όταν
δεν υπάρχουν υποψηφιότητες για τα αξιώµατα αυτά, 

λ) συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή διεκπεραίωση θεµάτων
που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές της, ύστερα από εισήγηση του
Πρυτανικού Συµβουλίου,

λα) αναθέτει, µε αιτιολογηµένη απόφασή της, µε πλειοψηφία
τριών τετάρτων (3/4) του συνόλου των µελών της, η οποία δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, την άσκηση συγκε-
κριµένων αρµοδιοτήτων της, για συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα, στο Πρυτανικό Συµβούλιο, 

λβ) κατανέµει τις πιστώσεις του προϋπολογισµού στις εκπαι-
δευτικές, ερευνητικές και λοιπές δραστηριότητες του ιδρύµατος
στο πλαίσιο της αντίστοιχης συµφωνίας προγραµµατικού σχε-
διασµού και της εισήγησης του Πρυτανικού Συµβουλίου,

λγ) απονέµει τους τίτλους του Επίτιµου Διδάκτορα, του Οµό-
τιµου και του Επίτιµου Καθηγητή, µετά από εισήγηση της Συνέ-
λευσης του οικείου Τµήµατος,

λδ) µεριµνά για τη λήψη µέτρων που διασφαλίζουν την πρό-
σβαση στους χώρους του Ιδρύµατος ατόµων µε αναπηρία,
καθώς και την προσβασιµότητα των φοιτητών µε αναπηρία ή/και
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες στη διδασκαλία και τα προτεινό-
µενα συγγράµµατα των τριών κύκλων σπουδών,

λε) αποφασίζει ύστερα από εισήγηση της Κοσµητείας για τη
διεξαγωγή κοινών µαθηµάτων Τµηµάτων των ίδιων ή άλλων Σχο-
λών,

λστ) ασκεί όσες αρµοδιότητες δεν ανατίθενται από το νόµο ει-
δικώς σε άλλα όργανα του Ιδρύµατος.

3. Με απόφαση της οικείας Συγκλήτου, µπορεί τα Α.Ε.Ι. να συ-
νάπτουν συµβάσεις µίσθωσης µεταφορικών µέσων για µεταφορά
φοιτητών, συµβάσεις καθαριότητας, φύλαξης και συντήρησης
των εγκαταστάσεών τους και κάθε άλλη σύµβαση που αποβλέπει
στην εξυπηρέτηση των ειδικότερων αναγκών τους. Με απόφαση
της Συγκλήτου είναι δυνατή η µεταφορά πιστώσεων από τον τα-
κτικό προϋπολογισµό, τα οποία αφορούν σε υπηρεσίες καθαριό-
τητας, φύλαξης, συντήρησης και λοιπές αναγκαίες υπηρεσίες,
στην Εταιρία Διαχείρισης και Αξιοποίησης Περιουσίας του οι-
κείου Ιδρύµατος. Για τη µεταφορά των ανωτέρω κονδυλίων ο
Πρύτανης καταθέτει αιτιολογηµένη και κοστολογηµένη πρόταση
στη Σύγκλητο, ως προς την αναγκαιότητα κάλυψης των κατά πε-
ρίπτωση αναγκών, την εξοικονόµηση πόρων, την επιτάχυνση των
διαδικασιών και τη βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών που
προκύπτουν από αυτή την ενέργεια. Η Εταιρία Διαχείρισης και
Αξιοποίησης Περιουσίας του οικείου Ιδρύµατος αναλαµβάνει την
υποχρέωση να διαθέσει τα ανωτέρω κονδύλια αποκλειστικά για
την εξυπηρέτηση των σκοπών για τους οποίους µεταφέρονται
προς όφελος του Ιδρύµατος και να συνάπτει τις σχετικές συµ-
βάσεις µε νοµικά ή φυσικά πρόσωπα. Μέσα στο πρώτο τρίµηνο
κάθε οικονοµικού έτους, η Εταιρία Διαχείρισης και Αξιοποίησης
Περιουσίας υποβάλλει στη Σύγκλητο, προς έγκριση, λεπτοµερή

έκθεση πεπραγµένων για την αξιοποίηση των κονδυλίων που της
διατέθηκαν κατά το προηγούµενο οικονοµικό έτος.

Άρθρο 14
Πρυτανικό Συµβούλιο

1. Το Πρυτανικό Συµβούλιο αποτελείται από:
α) τον Πρύτανη,
β) τους Αντιπρυτάνεις,
γ) έναν εκπρόσωπο των φοιτητών, που υποδεικνύεται και προ-

έρχεται από τους εκλεγµένους φοιτητές που µετέχουν στη Σύγ-
κλητο, 

δ) τον εκπρόσωπο των διοικητικών υπαλλήλων που µετέχει στη
Σύγκλητο.

Το Πρυτανικό Συµβούλιο συγκροτείται και λειτουργεί νόµιµα
έστω και αν δεν έχει υποδειχθεί ο εκπρόσωπος των φοιτητών ή
των διοικητικών υπαλλήλων. 

Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η άποψη υπέρ της οποίας
τάχθηκε ο Πρύτανης. 

2. Το Πρυτανικό Συµβούλιο έχει τις εξής αρµοδιότητες και
όσες άλλες προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου, του Οργανισµού και του Εσωτερικού Κανονισµού του
Ιδρύµατος:

α) εισηγείται στη Σύγκλητο τη στρατηγική για την ανάπτυξη
του Ιδρύµατος σε τοπικό, εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο
και για την διαµόρφωση της ιδιαίτερης φυσιογνωµίας του στο
πλαίσιο της αποστολής του, 

β) καταρτίζει το σχέδιο συµφωνιών προγραµµατικού σχεδια-
σµού, µε βάση το οποίο η Σύγκλητος καθορίζει τις κατευθύνσεις
για την ανάπτυξη του Ιδρύµατος,

γ) καταρτίζει και αναµορφώνει τον ετήσιο τακτικό οικονοµικό
προϋπολογισµό και τον τελικό οικονοµικό απολογισµό του Ιδρύ-
µατος, καθώς και τους αντίστοιχους του προγράµµατος δηµο-
σίων επενδύσεων, τους υποβάλλει προς έγκριση στη Σύγκλητο
και εποπτεύει την εφαρµογή των σχετικών αποφάσεων της Συγ-
κλήτου. Στον προϋπολογισµό κατανέµονται οι πιστώσεις στις εκ-
παιδευτικές, ερευνητικές και λοιπές δραστηριότητες του Ιδρύ-
µατος στο πλαίσιο της αντίστοιχης συµφωνίας προγραµµατικού
σχεδιασµού,

δ) εισηγείται στον Πρύτανη τα σχέδια Οργανισµού και Εσωτε-
ρικού Κανονισµού του Ιδρύµατος, τα οποία υποβάλλονται προς
έγκριση στη Σύγκλητο του Ιδρύµατος,

ε) εισηγείται στη Σύγκλητο τη συγκρότηση επιτροπών προς
µελέτη ή διεκπεραίωση θεµάτων που εµπίπτουν στις αρµοδιότη-
τές της,

στ) έχει την ευθύνη της τήρησης των νόµων, του Οργανισµού
και του Εσωτερικού Κανονισµού, 

ζ) µεριµνά για την οργάνωση των διοικητικών υπηρεσιών του
Ιδρύµατος και τοποθετεί το διοικητικό προσωπικό σε αυτές,

η) εισηγείται στη Σύγκλητο την κατανοµή και την ανακατανοµή
στα Τµήµατα των θέσεων µελών Δ.Ε.Π., 

θ) ασκεί τις συγκεκριµένες αρµοδιότητες που του αναθέτει,
για συγκεκριµένο χρόνο, µε αιτιολογηµένη απόφασή της, η Σύγ-
κλητος.

3. Οι αποφάσεις του Πρυτανικού Συµβουλίου κοινοποιούνται
µέσα σε ένα (1) µήνα από τη λήψη τους στη Σύγκλητο και αναρ-
τώνται στο διαδικτυακό τόπο του οικείου Ιδρύµατος. 

Άρθρο 15
Πρύτανης – Αντιπρυτάνεις

1. α) Ως Πρύτανης εκλέγεται µέλος Δ.Ε.Π., πρώτης βαθµίδας
του οικείου Ιδρύµατος για θητεία τεσσάρων (4) ετών. Η ηµερο-
µηνία έναρξης και λήξης της θητείας ορίζεται στην προκήρυξη.
Αντιπρύτανης εκλέγεται µέλος Δ.Ε.Π., πρώτης βαθµίδας ή της
βαθµίδας του αναπληρωτή του οικείου Ιδρύµατος για ίδια θητεία. 

β) Δικαίωµα υποψηφιότητας για τα αξιώµατα του Πρύτανη και
του Αντιπρύτανη έχουν όσοι τελούν σε καθεστώς πλήρους απα-
σχόλησης κατά το χρόνο διενέργειας των εκλογών και κατά την
προηγούµενη τριετία. Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιοι τα
µέλη Δ.Ε.Π. που αποχωρούν από την υπηρεσία λόγω συµπλήρω-
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σης του ανώτατου ορίου ηλικίας κατά τη διάρκεια της προκη-
ρυσσόµενης θέσης. Δεν επιτρέπεται το ίδιο πρόσωπο να θέσει
ταυτόχρονα υποψηφιότητα και για τα δύο αξιώµατα.

γ) Στα Α.Ε.Ι. που έχουν περισσότερα από είκοσι (20) Τµήµατα
ή έχουν λιγότερα από είκοσι (20) Τµήµατα, αλλά λειτουργούν σε
τρεις ή περισσότερες γεωγραφικές έδρες εκλέγονται τέσσερις
(4) Αντιπρυτάνεις µε τους εξής τοµείς ευθύνης: 

αα. ο Αντιπρύτανης Ακαδηµαϊκών Υποθέσεων και Φοιτητικής
Μέριµνας,

ββ. ο Αντιπρύτανης Οικονοµικών, Προγραµµατισµού και Ανά-
πτυξης,

γγ. ο Αντιπρύτανης Διοικητικών Υποθέσεων, ο οποίος προΐστα-
ται και του διοικητικού προσωπικού του Ιδρύµατος, και

δδ. ο Αντιπρύτανης Έρευνας και Διά Βίου Εκπαίδευσης.
Στα Α.Ε.Ι. που έχουν µέχρι και είκοσι (20) Τµήµατα και δεν υπά-

γονται στην προηγούµενη περίπτωση εκλέγονται τρεις (3) Αντι-
πρυτάνεις µε τους εξής τοµείς ευθύνης: 

αα. ο Αντιπρύτανης Έρευνας και Διά Βίου Εκπαίδευσης, 
ββ. ο Αντιπρύτανης Οικονοµικών, Προγραµµατισµού και Ανά-

πτυξης και
γγ. ο Αντιπρύτανης Διοικητικών Υποθέσεων, Ακαδηµαϊκών

Υποθέσεων και Φοιτητικής Μέριµνας, ο οποίος προΐσταται και
του διοικητικού προσωπικού του Ιδρύµατος.

δ) Ο Πρύτανης δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιος και να
εκλεγεί για δεύτερη συνεχόµενη θητεία στο αξίωµα του Πρύ-
τανη. Το ίδιο πρόσωπο δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιο και να
εκλεγεί στα αξιώµατα του Πρύτανη και του Αντιπρύτανη για πε-
ρισσότερες από δύο (2) θητείες, συνολικά.

2. Η εκλογή του Πρύτανη και των Αντιπρυτάνεων γίνεται µε
δύο (2) ξεχωριστά ενιαία ψηφοδέλτια, που περιλαµβάνουν τα
ονόµατα όλων των υποψήφιων Πρυτάνεων και Αντιπρυτάνεων,
αντίστοιχα. Οι εκλογείς σηµειώνουν την προτίµησή τους για έναν
µόνον από τους υποψηφίους Πρυτάνεις και για έναν µόνον από
τους υποψηφίους Αντιπρυτάνεις δίπλα από το όνοµά του. 

3. α) Το σώµα των εκλεκτόρων για την εκλογή Πρύτανη και Αν-
τιπρυτάνεων απαρτίζεται: αα) από το σύνολο των µελών Δ.Ε.Π.
του Ιδρύµατος (πρώτη οµάδα εκλεκτόρων) και ββ) από το σύ-
νολο των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π., Ε.Τ.Ε.Π. και των διοικητικών
υπαλλήλων του Ιδρύµατος (δεύτερη οµάδα εκλεκτόρων). 

β) Ο αριθµός των έγκυρων ψήφων που λαµβάνει ο κάθε υπο-
ψήφιος είναι το άθροισµα των παρακάτω επιµέρους συνόλων: 

αα) των έγκυρων ψήφων των µελών της πρώτης οµάδας εκλε-
κτόρων που ψήφισαν τον συγκεκριµένο υποψήφιο και 

ββ) των µελών της πρώτης οµάδας εκλεκτόρων πολλαπλασια-
ζόµενου µε τον αριθµό των έγκυρων ψήφων των µελών της δεύ-
τερης οµάδας εκλεκτόρων που ψήφισαν το συγκεκριµένο
υποψήφιο, πολλαπλασιαζόµενου µε 0,2 και διαιρούµενου µε το
συνολικό αριθµό των µελών της δεύτερης οµάδας εκλεκτόρων. 

Αν από το παραπάνω άθροισµα των έγκυρων ψήφων προκύ-
πτει δεκαδικός αριθµός, αυτός στρογγυλοποιείται στην προ-
ηγούµενη ακέραιη µονάδα, όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και
στην επόµενη ακέραιη µονάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του
µισού.

γ) Στο εκλεκτορικό σώµα επιτρέπεται να συµµετέχουν µέλη
Δ.Ε.Π. (πρώτη οµάδα εκλεκτόρων) που απουσιάζουν από τη
θέση τους, ανεξαρτήτως του λόγου απουσίας, εφόσον η απου-
σία δεν συνεπάγεται την αναστολή ή την απαγόρευση άσκησης
των καθηκόντων τους. Δεν ισχύει το ίδιο και για τους εκλέκτορες
της δεύτερης οµάδας της περίπτωσης α’. 

4. Η προκήρυξη των εκλογών για την ανάδειξη Πρύτανη και
Αντιπρυτάνεων γίνεται από τον υπηρετούντα Πρύτανη τρεις (3)
µήνες πριν από τη λήξη της θητείας του. Αν δεν τηρηθεί η ανω-
τέρω προθεσµία, η αρµοδιότητα της προκήρυξης περιέρχεται
στη Σύγκλητο και αν αυτή αδρανεί για χρονικό διάστηµα δεκα-
πέντε (15) ηµερών, η εν λόγω αρµοδιότητα περιέρχεται στον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Ο Πρύτανης ή
η Σύγκλητος, κατά περίπτωση, µεριµνά για την ανάρτηση της
προκήρυξης στην ιστοσελίδα του Ιδρύµατος και λαµβάνει τα
αναγκαία µέτρα για τη µεγαλύτερη δυνατή δηµοσιοποίηση της
προκήρυξης.

5. Υποψηφιότητες για το αξίωµα του Πρύτανη και του Αντιπρύ-

τανη υποβάλλονται, µέσα στην προθεσµία που ορίζεται στην
προκήρυξη, στον Πρύτανη ή στη Σύγκλητο, αν έχει περιέλθει σε
αυτήν η αρµοδιότητα της προκήρυξης των εκλογών, σύµφωνα
µε το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 4. 

6. Την ευθύνη διεξαγωγής της εκλογικής διαδικασίας έχει
επταµελής ή πενταµελής Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή, µε ισά-
ριθµα αναπληρωµατικά µέλη. Τα τακτικά και τα αναπληρωµατικά
µέλη της Κεντρικής Εφορευτικής Επιτροπής είναι µέλη Δ.Ε.Π.
του Ιδρύµατος και ορίζονται µε απόφαση του Πρυτανικού Συµ-
βουλίου, ύστερα από εισήγηση του Πρύτανη, τουλάχιστον δέκα
(10) εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµέρα της ψηφοφορίας.
Πρόεδρος της Κεντρικής Εφορευτικής Επιτροπής είναι το ανώ-
τερης βαθµίδας αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π.. Η Κεντρική Εφορευ-
τική Επιτροπή, αφού της παραδοθούν οι αιτήσεις των ενδιαφε-
ροµένων, εξετάζει την εκλογιµότητα και ανακηρύσσει τους υπο-
ψηφίους Πρυτάνεις και Αντιπρυτάνεις µέσα σε δύο (2) εργάσιµες
ηµέρες από τον ορισµό της, επιβλέπει τη διεξαγωγή της ψηφο-
φορίας και εκδίδει το αποτέλεσµα. Αν η Κεντρική Εφορευτική
Επιτροπή, µέσα στην ανωτέρω προθεσµία των δύο (2) εργάσιµων
ηµερών, διαπιστώσει ότι ο αριθµός των υποψήφιων Αντιπρυτά-
νεων είναι µικρότερος από τον αριθµό των εκλόγιµων θέσεων, οι
εκλογές Πρύτανη και Αντιπρυτάνεων µαταιώνονται και επανα-
προκηρύσσονται µέσα σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες από την
εποµένη της διαπίστωσης. Αν εκ νέου διαπιστωθεί ότι ο αριθµός
των υποψήφιων Αντιπρυτάνεων είναι µικρότερος από τον αριθµό
των εκλόγιµων θέσεων, οι εκλογές διενεργούνται µε όσους έθε-
σαν υποψηφιότητα και ο νέος Πρύτανης ορίζει τα πρόσωπα που
καταλαµβάνουν τις θέσεις που αποµένουν.

7. Η ψηφοφορία είναι άµεση και µυστική και διεξάγεται µε
κάλπη, ταυτόχρονα για τους υποψήφιους Πρυτάνεις και Αντιπρυ-
τάνεις, σε εργάσιµη ηµέρα της εβδοµάδος τέτοια που να επιτρέ-
πει τη διεξαγωγή επαναληπτικής ψηφοφορίας την ακριβώς
επόµενη εργάσιµη ηµέρα.

8. Πρύτανης εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκέντρωσε την
απόλυτη πλειοψηφία των έγκυρων ψήφων σύµφωνα µε τα ανα-
φερόµενα στην περίπτωση β’ της παραγράφου 3. Αν κανείς από
τους υποψήφιους Πρυτάνεις δεν συγκεντρώσει την απόλυτη
πλειοψηφία σύµφωνα µε τα ανωτέρω ή σε περίπτωση ισοψηφίας,
η εκλογική διαδικασία επαναλαµβάνεται την επόµενη εργάσιµη
ηµέρα µεταξύ των υποψηφίων που καταλαµβάνουν την πρώτη
και τη δεύτερη θέση ή µεταξύ των ισοψηφούντων στην πρώτη
θέση. Αν κατά τη δεύτερη εκλογική διαδικασία µε κάλπη, ισοψη-
φήσουν δύο υποψήφιοι, επαναλαµβάνεται η εκλογική διαδικασία
µε κάλπη. Στην πρώτη άγονη διαδικασία µε κάλπη για άλλο λόγο
πλην ισοψηφίας ή αν δεν συγκεντρωθεί απόλυτη πλειοψηφία, η
Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή υποχρεούται να διεξάγει την
εκλογική διαδικασία µέσω ηλεκτρονικής ψήφου, το αργότερο
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία επτά (7) εργάσιµων ηµερών
από την εποµένη της άγονης εκλογικής διαδικασίας. Αν κανείς
από τους υποψήφιους Πρυτάνεις δεν συγκεντρώσει την απόλυτη
πλειοψηφία ή σε περίπτωση ισοψηφίας, επαναλαµβάνεται,
οµοίως µέσω ηλεκτρονικής ψήφου, την επόµενη εργάσιµη ηµέρα
µεταξύ των υποψηφίων που καταλαµβάνουν την πρώτη και τη
δεύτερη θέση ή µεταξύ των ισοψηφούντων στην πρώτη θέση.
Επί νέας άγονης εκλογικής διαδικασίας, επαναλαµβάνεται αυτή,
οµοίως µέσω ηλεκτρονικής ψήφου την επόµενη εργάσιµη ηµέρα,
οπότε εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκεντρώνει τη σχετική πλει-
οψηφία των έγκυρων ψήφων. Σε περίπτωση ισοψηφίας διενερ-
γείται κλήρωση ενώπιον της Κεντρικής Εφορευτικής Επιτροπής.
Αν υπάρχει ένας µόνο υποψήφιος, αυτός εκλέγεται αν συγκεν-
τρώσει τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3) των έγκυρων ψήφων της
πρώτης οµάδας εκλεκτόρων. Με απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζονται οι σχετικές λε-
πτοµέρειες ως προς τον τρόπο διεξαγωγής της ηλεκτρονικής
ψηφοφορίας.

9. Αντιπρυτάνεις εκλέγονται οι τέσσερις ή οι τρεις, κατά περί-
πτωση, υποψήφιοι που συγκέντρωσαν, µε βάση τον προβλεπό-
µενο στην περίπτωση β’ της παραγράφου 3 τρόπο υπολογισµού,
τον µεγαλύτερο αριθµό των έγκυρων ψήφων. Επί ισοψηφίας
στην τελευταία εκλόγιµη θέση, η εκλογική διαδικασία επαναλαµ-
βάνεται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 8.
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10. Για την, σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγράφους,
εκλογή του Πρύτανη και των Αντιπρυτάνεων, καθώς και για τον
ορισµό των Αντιπρυτάνεων, σύµφωνα µε τις προηγούµενες πα-
ραγράφους, εκδίδεται σχετική διαπιστωτική πράξη του Υπουρ-
γού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η οποία δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

11. Ο Πρύτανης και οι Αντιπρυτάνεις δεν επιτρέπεται να κατέ-
χουν συγχρόνως το αξίωµα άλλου µονοπρόσωπου οργάνου του
οικείου ή άλλου Α.Ε.Ι., µε εξαίρεση τις θέσεις Διευθυντή Π.Μ.Σ.,
Εργαστηρίου, Κλινικής και Μουσείου. Η ιδιότητα του Πρύτανη
και του Αντιπρύτανη είναι ασυµβίβαστη µε κάθε επαγγελµατική
ενασχόληση εκτός του Ιδρύµατος.

12. Αν ο Πρύτανης παραιτηθεί, εκλείψει για οποιονδήποτε λό-
γο ή ακυρωθεί η εκλογή του κατά τα τρία (3) πρώτα έτη της θη-
τείας του, για την µέχρι τη λήξη της προκηρυχθείσας θητείας
χρονική περίοδο, διενεργούνται από τη Σύγκλητο, εκλογές για
την ανάδειξη Πρύτανη. Η θητεία του νέου Πρύτανη θεωρείται
πλήρης και συνιστά κώλυµα εκλογιµότητας για δεύτερη συνεχό-
µενη θητεία στο αξίωµα του Πρύτανη ή του Αντιπρύτανη. Το προ-
ηγούµενο εδάφιο δεν ισχύει αν η εκλογή έλαβε χώρα κατά το
τρίτο έτος της προκηρυχθείσας θητείας και αναδείχθηκε Πρύτα-
νης πρόσωπο διαφορετικό από αυτό που κατείχε το αξίωµα. Οι
προϋποθέσεις αυτές πρέπει να συντρέχουν σωρευτικά. 

Έως ότου αναλάβει καθήκοντα ο νέος Πρύτανης, καθώς και
αν ο Πρύτανης παραιτηθεί ή εκλείψει για οποιονδήποτε λόγο
κατά τη διάρκεια του τελευταίου έτους της θητείας του, καθώς
και αν απουσιάζει ή προσωρινά κωλύεται, καθήκοντα Πρύτανη
ασκεί ο Αντιπρύτανης, σύµφωνα µε τη σειρά αναπλήρωσης που
ο Πρύτανης έχει ορίσει, σύµφωνα µε όσα ορίζονται µε την περί-
πτωση η’ της παραγράφου 15. Αντιπρύτανης που αρνείται να
αναπληρώσει τον Πρύτανη σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο
εκπίπτει του αξιώµατος του Αντιπρύτανη. Ο Αντιπρύτανης, που
αναλαµβάνει καθήκοντα Πρύτανη, καθώς και όποιος εκπίπτει
σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, αναπληρώνεται σύµφωνα
µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 13. Αν για οποιονδήποτε λόγο
καθίσταται ανέφικτη η αναπλήρωση Πρύτανη για χρονικό διά-
στηµα µεγαλύτερο των τριάντα (30) ηµερών, καθήκοντα Πρύ-
τανη ασκεί µέχρι την αναπλήρωσή του το αρχαιότερο µέλος
Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας. Επί ίδιας ηµεροµηνίας πράξεων διορι-
σµού στην οικεία βαθµίδα, διενεργείται κλήρωση ενώπιον της
Συγκλήτου. Ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων
εκδίδει σχετική διαπιστωτική πράξη, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

13. Αν Αντιπρύτανης παραιτηθεί ή εκλείψει για οποιονδήποτε
λόγο, την κενωθείσα θέση καταλαµβάνει, µε απόφαση της Συγ-
κλήτου, ο επόµενος στη σειρά εκλογικής κατάταξης υποψήφιος
Αντιπρύτανης, για τη χρονική περίοδο µέχρι τη λήξη της θητείας
του παραιτηθέντος ή εκλιπόντος Αντιπρύτανη. Ελλείψει επόµε-
νου στη σειρά εκλογικής κατάταξης υποψηφίου, καθώς και σε
περίπτωση ακύρωσης της εκλογής Αντιπρύτανη: α) αν η ανάγκη
ανακύψει κατά τα τρία (3) πρώτα έτη της θητείας των Πρυτανι-
κών Αρχών, για τη χρονική περίοδο µέχρι τη λήξη της θητείας
τους, διενεργούνται, εκλογές από τον Πρύτανη για την ανάδειξη
Αντιπρύτανη, και, αν ο Πρύτανης αδρανεί για χρονικό διάστηµα
δέκα (10) εργάσιµων ηµερών, οι εκλογές διενεργούνται από τη
Σύγκλητο και αν αυτή αδρανεί για χρονικό διάστηµα δεκαπέντε
(15) ηµερών, η εν λόγω αρµοδιότητα περιέρχεται στον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, β) αν κανένας δεν εκδη-
λώσει ενδιαφέρον για το αξίωµα του Αντιπρύτανη ή αν η ανάγκη
ανακύψει κατά το τελευταίο έτος της ανωτέρω θητείας, την κε-
νωθείσα θέση καταλαµβάνει το αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π. πρώτης
βαθµίδας και, ελλείψει µέλους Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας, το αρ-
χαιότερο µέλος Δ.Ε.Π. της βαθµίδας του αναπληρωτή. Μέχρι τη
διενέργεια εκλογών ή ανάθεση καθηκόντων, σύµφωνα µε τα ανω-
τέρω, καθώς και αν απουσιάζει ή προσωρινά κωλύεται, τα καθή-
κοντα του παραιτηθέντος ή εκλιπόντος Αντιπρύτανη ασκεί ο
Πρύτανης. Σε κάθε περίπτωση ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων εκδίδει σχετική διαπιστωτική πράξη, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Στις περιπτώ-
σεις της παρούσας παραγράφου, η θητεία στο αξίωµα του Αντι-
πρύτανη θεωρείται πλήρης και συνιστά κώλυµα εκλογιµότητας

για δεύτερη συνεχόµενη θητεία στο αξίωµα αυτό. Το προηγού-
µενο εδάφιο δεν ισχύει αν συντρέχει η περίπτωση β’ του δεύτε-
ρου εδαφίου της παρούσας παραγράφου ή αν η εκλογή έλαβε
χώρα κατά το τρίτο έτος της προκηρυχθείσας θητείας και ανα-
δείχθηκε Αντιπρύτανης πρόσωπο διαφορετικό από αυτό που κα-
τείχε το αξίωµα. Οι προϋποθέσεις αυτές πρέπει να συντρέχουν
σωρευτικά. 

14. Αν ο κάτοχος των παραπάνω αξιωµάτων παραιτηθεί ή
εκλείψει, η δε ανάδειξη νέου οργάνου απαιτείται να γίνει µε εκλο-
γές, οι εκλογές διενεργούνται το αργότερο µέσα σε ένα (1) µήνα
από την κένωση της θέσης.

15. Ο Πρύτανης έχει τις εξής αρµοδιότητες και όσες άλλες
προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου, του Οργα-
νισµού, του Εσωτερικού Κανονισµού, καθώς και των λοιπών δια-
τάξεων της κείµενης νοµοθεσίας: 

α) προΐσταται του Ιδρύµατος, έχει την ευθύνη για την εύρυθµη
λειτουργία των υπηρεσιών του, είναι διατάκτης των δαπανών του
Ιδρύµατος και µεριµνά για τη συνεργασία των οργάνων του Ιδρύ-
µατος, των διδασκόντων και των φοιτητών,

β) εκπροσωπεί το Ίδρυµα δικαστικώς και εξωδίκως,
γ) συγκαλεί την Σύγκλητο και το Πρυτανικό Συµβούλιο, καταρ-

τίζει την ηµερήσια διάταξη, προεδρεύει των εργασιών τους και
µεριµνά για την εκτέλεση των αποφάσεών τους. Ορίζει ως ειση-
γητή των θεµάτων που πρόκειται να συζητηθούν στα παραπάνω
όργανα µέλος της Συγκλήτου ή τον αρµόδιο Αντιπρύτανη, αντί-
στοιχα, και εισηγείται τα θέµατα για τα οποία δεν έχει ορίσει
άλλον εισηγητή,

δ) µπορεί να µετέχει στις συνεδριάσεις όλων των συλλογικών
οργάνων του Ιδρύµατος, χωρίς δικαίωµα ψήφου,

ε) συγκαλεί οποιοδήποτε συλλογικό όργανο του Ιδρύµατος,
όταν αυτό παραλείπει παρανόµως να λάβει αποφάσεις, και προ-
εδρεύει των εργασιών του χωρίς δικαίωµα ψήφου,

στ) καταρτίζει και αναµορφώνει τον ετήσιο απολογισµό των
δραστηριοτήτων και της εν γένει λειτουργίας του Ιδρύµατος, τον
οποίο υποβάλλει προς έγκριση στη Σύγκλητο,

ζ) προκηρύσσει, ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης Τµή-
µατος και βάσει των εγκεκριµένων πιστώσεων, τις θέσεις µελών
Δ.Ε.Π., διενεργώντας και το σχετικό έλεγχο νοµιµότητας, 

η) µε απόφασή του, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, καθορίζει τη σειρά µε την οποία τον αναπληρώνουν
οι Αντιπρυτάνεις αν απουσιάζει ή κωλύεται προσωρινά να ασκή-
σει τα καθήκοντά του και ύστερα από έγκριση της Συγκλήτου,
τον τοµέα ευθύνης και τις επιµέρους αρµοδιότητες του κάθε Αν-
τιπρύτανη,

θ) εκδίδει τις πράξεις διορισµού, υπηρεσιακών µεταβολών και
αδειών του προσωπικού του Ιδρύµατος, καθώς και τις διαπιστω-
τικές πράξεις άγονης εκλογής ή αρνητικής κρίσης,

ι) ορίζει τον υπεύθυνο του Ιδρύµατος για το πληροφοριακό σύ-
στηµα που υποστηρίζει τις διαδικασίες κρίσης των µελών Δ.Ε.Π.,

ια) µπορεί να µεταβιβάζει το δικαίωµα υπογραφής εγγράφων
στους προϊσταµένους των υπηρεσιών του Ιδρύµατος,

ιβ) µπορεί να ζητά από οποιοδήποτε όργανο του Ιδρύµατος,
στοιχεία και έγγραφα για κάθε υπόθεση του Ιδρύµατος,

ιγ) λαµβάνει συγκεκριµένα µέτρα για την αντιµετώπιση επει-
γόντων ζητηµάτων, όταν τα αρµόδια όργανα διοίκησης του Ιδρύ-
µατος αδυνατούν να λειτουργήσουν και να λάβουν αποφάσεις,

ιδ) είναι υπεύθυνος για την προστασία και ασφάλεια του προ-
σωπικού και της περιουσίας του Ιδρύµατος.

Άρθρο 16
Όργανα της Σχολής

Τα όργανα της Σχολής είναι: 
α) η Γενική Συνέλευση, 
β) η Κοσµητεία,
γ) ο Κοσµήτορας.

Άρθρο 17
Γενική Συνέλευση Σχολής

1. Η Γενική Συνέλευση της Σχολής απαρτίζεται από:
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α) Τον Κοσµήτορα της Σχολής.
β) Τα µέλη Δ.Ε.Π. της Σχολής.
γ) Τους εκπροσώπους των φοιτητών σε ποσοστό 10% του συ-

νόλου των µελών της Γενικής Συνέλευσης Σχολής των περιπτώ-
σεων α’ και β’. Αν, µε βάση το παραπάνω ποσοστό, προκύπτει
δεκαδικός αριθµός, αυτός στρογγυλοποιείται στην προηγούµενη
ακέραιη µονάδα, όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και στην επό-
µενη ακέραιη µονάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του µισού. Οι
εκπρόσωποι των φοιτητών είναι κατ’ ελάχιστον ένας (1) εκπρό-
σωπος για την κατηγορία των προπτυχιακών και ένας (1) συνο-
λικά για τις κατηγορίες των µεταπτυχιακών φοιτητών και των
υποψήφιων διδακτόρων, όπου υπάρχουν.

Οι ανωτέρω εκπρόσωποι των φοιτητών εκλέγονται, µαζί µε
τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία από τους φοιτητές,
µε δικαίωµα συµµετοχής, µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφο-
φορία από το σύνολο των φοιτητών της οικείας κατηγορίας της
Σχολής. 

δ) Τρεις (3) εκπροσώπους, έναν (1) ανά κατηγορία από τα µέλη
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. της Σχολής, οι οποίοι εκλέγονται, µαζί
µε τους αναπληρωτές τους, για διετή θητεία, µε δυνατότητα επα-
νεκλογής, από ενιαίο ψηφοδέλτιο ανά κατηγορία, µε άµεση, µυ-
στική και καθολική ψηφοφορία των µελών της οικείας κατη-
γορίας προσωπικού της Σχολής. 

Η Γενική Συνέλευση της Σχολής συγκροτείται και λειτουργεί
νόµιµα έστω και αν δεν έχουν οριστεί ή εκλεγεί οι εκπρόσωποι
των περιπτώσεων γ’ και δ’, αντίστοιχα.

2. Η Γενική Συνέλευση της Σχολής έχει όσες αρµοδιότητες της
αναθέτει ο νόµος, ο Οργανισµός και ο Εσωτερικός Κανονισµός,
καθώς και εκείνες που δεν ανατίθενται σε άλλα όργανα της Σχο-
λής. 

Άρθρο 18
Κοσµητεία

1. Η Κοσµητεία αποτελείται από: 
α) Τον Κοσµήτορα της Σχολής.
β) Τους Προέδρους των Τµηµάτων.
γ) Τους εκπροσώπους των φοιτητών σε ποσοστό 10% του συ-

νόλου των µελών της Κοσµητείας των περιπτώσεων α’ και β’. Αν,
µε βάση το παραπάνω ποσοστό, προκύπτει δεκαδικός αριθµός,
αυτός στρογγυλοποιείται στην προηγούµενη ακέραιη µονάδα,
όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και στην επόµενη ακέραιη µο-
νάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του µισού. Οι εκπρόσωποι των
φοιτητών είναι κατ’ ελάχιστον ένας (1) εκπρόσωπος για την κα-
τηγορία των προπτυχιακών και ένας (1) συνολικά για τις κατηγο-
ρίες των µεταπτυχιακών φοιτητών και των υποψήφιων διδα-
κτόρων, όπου υπάρχουν.

Οι εκπρόσωποι των φοιτητών εκλέγονται, µαζί µε τους ανα-
πληρωτές τους, µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφοφορία από
το σύνολο των φοιτητών µε δικαίωµα συµµετοχής της οικείας κα-
τηγορίας της Σχολής, για ετήσια θητεία. 

δ) Τρεις (3) εκπροσώπους, έναν (1) ανά κατηγορία από τα µέλη
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. της Σχολής, οι οποίοι εκλέγονται, µαζί
µε τους αναπληρωτές τους, µε άµεση, µυστική και καθολική ψη-
φοφορία των µελών της οικείας κατηγορίας προσωπικού της
Σχολής, για διετή θητεία και δυνατότητα επανεκλογής, από ενι-
αίο ψηφοδέλτιο ανά κατηγορία. Η Κοσµητεία της Σχολής συγ-
κροτείται και λειτουργεί νόµιµα έστω και αν δεν έχουν εκλεγεί
εκπρόσωποι των περιπτώσεων γ’ και δ’, αντίστοιχα.

Οι προπτυχιακοί φοιτητές δεν ψηφίζουν για τα θέµατα της πε-
ρίπτωσης στ’ της παραγράφου 3, όταν αφορούν στις σπουδές
δεύτερου και τρίτου κύκλου.

2. Αν η Σχολή έχει ένα µόνο Τµήµα, η Κοσµητεία αποτελείται
από τον Κοσµήτορα, ο οποίος εκτελεί και χρέη Προέδρου Τµή-
µατος, από τους Διευθυντές Τοµέων, από πέντε (5) εκλεγµένα
από τη Γενική Συνέλευση της Σχολής µέλη Δ.Ε.Π., από δύο (2)
εκπροσώπους των φοιτητών, έναν (1) για την κατηγορία των προ-
πτυχιακών και έναν (1) συνολικά για τις κατηγορίες των µεταπτυ-
χιακών φοιτητών και των υποψήφιων διδακτόρων, όπου υπάρ-
χουν, καθώς και από τρεις (3) εκπροσώπους, έναν (1) ανά κατη-
γορία από τα µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. της Σχολής. Οι εκ-

πρόσωποι των φοιτητών και των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. εκλέγονται, αντίστοιχα, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις
περιπτώσεις γ’ και δ’ της παραγράφου 1 και η Κοσµητεία συγ-
κροτείται και λειτουργεί νόµιµα έστω και αν δεν έχουν εκλεγεί οι
εκπρόσωποι αυτοί. Τα θέµατα που αφορούν στην εφαρµογή της
παραγράφου αυτής καθορίζονται µε απόφαση του Πρύτανη, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

3. Στην Κοσµητεία ανήκουν οι εξής αρµοδιότητες και όσες
άλλες προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου, του
Οργανισµού, του Εσωτερικού Κανονισµού, καθώς και τις λοιπές
διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας: 

α) έχει τη γενική εποπτεία της λειτουργίας της Σχολής και των
Τµηµάτων της,

β) χαράσσει τη γενική εκπαιδευτική και ερευνητική πολιτική
της Σχολής και την πορεία ανάπτυξής της, στο πλαίσιο της πολι-
τικής του Ιδρύµατος, και προβαίνει σε τακτικό απολογισµό των
σχετικών δραστηριοτήτων,

γ) επεξεργάζεται τις εισηγήσεις των Συνελεύσεων των Τµηµά-
των για τη δηµιουργία νέων θέσεων µελών Δ.Ε.Π., καθώς και
µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. και υποβάλλει τις σχετικές προ-
τάσεις στη Σύγκλητο,

δ) κατανέµει τα κονδύλια του τακτικού προϋπολογισµού στα
Τµήµατα, στα Εργαστήρια, στις Κλινικές και στα Μουσεία της
Σχολής, όταν αυτά δεν ανήκουν σε Τµήµατα, σύµφωνα µε τις
αποφάσεις της Συγκλήτου,

ε) εισηγείται τη διεξαγωγή και συντονίζει τα κοινά µαθήµατα
Τµηµάτων της Σχολής µε άλλα Τµήµατα της ίδιας ή άλλης Σχο-
λής,

στ) διατυπώνει γνώµη για τον προγραµµατικό σχεδιασµό του
Ιδρύµατος, κατά το σκέλος που αφορά στη Σχολή,

ζ) οργανώνει και καθορίζει τον τρόπο λειτουργίας και τη στε-
λέχωση των υπηρεσιών της Κοσµητείας,

η) προτείνει στη Σύγκλητο δηµιουργία νέων θέσεων µελών
Δ.Ε.Π. ύστερα από εισήγηση των Συνελεύσεων των οικείων Τµη-
µάτων,

θ) λαµβάνει την πρωτοβουλία ανάπτυξης συνεργειών µεταξύ
Τµηµάτων της Σχολής ή µε Τµήµατα άλλων Σχολών, προκειµένου
να ενισχυθεί η διεπιστηµονικότητα των προγραµµάτων σπουδών.

Άρθρο 19
Κοσµήτορας

1. α) Κοσµήτορας εκλέγεται µέλος Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας ή
αναπληρωτής, πλήρους απασχόλησης, της οικείας Σχολής για
θητεία τριών (3) ετών. Η ηµεροµηνία έναρξης και λήξης της θη-
τείας ορίζεται στην προκήρυξη.

β) Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιοι µέλη Δ.Ε.Π. που απο-
χωρούν από την υπηρεσία λόγω συµπλήρωσης του ανώτατου
ορίου ηλικίας κατά τη διάρκεια της προκηρυσσόµενης θέσης.

γ) Επιτρέπεται η εκλογή Κοσµήτορα για δεύτερη συνεχόµενη
θητεία και έως δύο (2) θητείες συνολικά. 

2. Το σώµα εκλεκτόρων για την εκλογή Κοσµήτορα απαρτίζε-
ται: α) από το σύνολο των µελών Δ.Ε.Π. της οικείας Σχολής
(πρώτη οµάδα εκλεκτόρων) και β) από το σύνολο των µελών
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. της οικείας Σχολής (δεύτερη οµάδα
εκλεκτόρων). Οι περιπτώσεις β’ και γ’ της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 15 ισχύουν και για την εκλογή Κοσµήτορα.

3. Η προκήρυξη των εκλογών για την ανάδειξη Κοσµήτορα γί-
νεται από τον υπηρετούντα Κοσµήτορα τρεις (3) µήνες πριν από
τη λήξη της θητείας του. Αν δεν τηρηθεί η ανωτέρω προθεσµία
η αρµοδιότητα της προκήρυξης περιέρχεται στον Πρύτανη. Ο
Κοσµήτορας ή ο Πρύτανης, κατά περίπτωση, µεριµνά για την
ανάρτηση της προκήρυξης στο διαδικτυακό τόπο του Ιδρύµατος
και της οικείας Σχολής και λαµβάνει κάθε άλλο αναγκαίο µέτρο
για τη µεγαλύτερη δυνατή δηµοσιοποίηση της προκήρυξης.

4. Υποψηφιότητες για το αξίωµα του Κοσµήτορα υποβάλλον-
ται από τους ενδιαφερόµενους, εντός της προθεσµίας που ορί-
ζεται στην προκήρυξη, στον Κοσµήτορα ή τον Πρύτανη, αν έχει
περιέλθει σε αυτόν η αρµοδιότητα της προκήρυξης των εκλογών,
σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3. 

5. Την ευθύνη διεξαγωγής της εκλογικής διαδικασίας έχει πεν-
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ταµελής Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή, µε ισάριθµα αναπλη-
ρωµατικά µέλη, η οποία ορίζεται µε απόφαση του Κοσµήτορα,
τουλάχιστον πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµέρα της
ψηφοφορίας και αποτελείται από µέλη Δ.Ε.Π. της Σχολής. Αν δεν
τηρηθεί η ανωτέρω προθεσµία η σχετική αρµοδιότητα περιέρχε-
ται στον Πρύτανη. Πρόεδρος της Κεντρικής Εφορευτικής Επι-
τροπής είναι το ανώτερης βαθµίδας αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π.. Η
Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή, αφού της παραδοθούν οι αιτή-
σεις των ενδιαφεροµένων, εξετάζει την εκλογιµότητα, ανακηρύσ-
σει τους υποψήφιους Κοσµήτορες µέσα σε δύο (2) εργάσιµες
ηµέρες από την συγκρότησή της, επιβλέπει τη διεξαγωγή της
ψηφοφορίας, εκδίδει το αποτέλεσµα και το υποβάλλει στον Πρύ-
τανη, ο οποίος εκδίδει τη διαπιστωτική πράξη εκλογής, που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

6. Η ψηφοφορία είναι άµεση και µυστική και διεξάγεται µε
κάλπη σε εργάσιµη ηµέρα της εβδοµάδος, τέτοια που να επιτρέ-
πει τη διεξαγωγή επαναληπτικής ψηφοφορίας την ακριβώς επό-
µενη εργάσιµη ηµέρα.

7. Κοσµήτορας εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκέντρωσε την
απόλυτη πλειοψηφία των έγκυρων ψήφων, σύµφωνα µε όσα ορί-
ζονται στην παράγραφο 2. Αν κανείς από τους υποψήφιους Κο-
σµήτορες δεν συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία των έγ-
κυρων ψήφων ή σε περίπτωση ισοψηφίας, η εκλογή επαναλαµβά-
νεται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 8 του άρθρου
15. 

Αν υπάρχει ένας µόνο υποψήφιος, αυτός εκλέγεται αν συγκεν-
τρώσει τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3) των έγκυρων ψήφων της
πρώτης οµάδας εκλεκτόρων.

8. Ο Κοσµήτορας δεν επιτρέπεται να κατέχει συγχρόνως το
αξίωµα άλλου µονοπρόσωπου οργάνου του οικείου ή άλλου
Α.Ε.Ι., µε εξαίρεση τις θέσεις Διευθυντή Π.Μ.Σ., Εργαστηρίου,
Κλινικής και Μουσείου. 

9. Ο Κοσµήτορας αν απουσιάζει ή κωλύεται προσωρινά να
ασκήσει τα καθήκοντά του, αναπληρώνεται από τον αρχαιότερο
Πρόεδρο Τµήµατος της Σχολής, µε βάση την ηµεροµηνία δηµο-
σίευσης της διαπιστωτικής πράξης εκλογής του στο αξίωµα
αυτό. Επί Προέδρων ίδιας αρχαιότητας, τον Κοσµήτορα αναπλη-
ρώνει το αρχαιότερο από αυτούς µέλος Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµί-
δας, και, ελλείψει µελών Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας, το αρχαιότερο
µέλος Δ.Ε.Π. της βαθµίδας του αναπληρωτή. Επί ίδιας ηµεροµη-
νίας πράξεων διορισµού στην οικεία βαθµίδα, διενεργείται κλή-
ρωση ενώπιον της Γενικής Συνέλευσης της Σχολής. 

10. Αν ο Κοσµήτορας παραιτηθεί ή εκλείψει για οποιονδήποτε
λόγο ή ακυρωθεί η εκλογή του κατά τα δύο (2) πρώτα έτη της
θητείας του για τη µέχρι τη λήξη της θητείας του χρονική πε-
ρίοδο, διενεργούνται από τον Πρύτανη εκλογές για την ανάδειξη
Κοσµήτορα, το αργότερο µέσα σε δεκαπέντε (15) εργάσιµες
ηµέρες από την κένωση της θέσης. Η θητεία του νέου Κοσµή-
τορα θεωρείται πλήρης, εκτός αν η εκλογή έλαβε χώρα κατά το
δεύτερο έτος της προκηρυχθείσας θητείας και αναδείχθηκε Κο-
σµήτορας πρόσωπο διαφορετικό από αυτό που κατείχε το
αξίωµα. Οι προϋποθέσεις αυτές πρέπει να συντρέχουν σωρευ-
τικά. 

Έως ότου αναλάβει καθήκοντα ο νέος Κοσµήτορας, καθώς και
αν ο Κοσµήτορας παραιτηθεί ή εκλείψει για οποιονδήποτε λόγο
ή ακυρωθεί η εκλογή του κατά τη διάρκεια του τελευταίου έτους
της θητείας του, καθήκοντα Κοσµήτορα ασκεί το αρχαιότερο
µέλος Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας της Σχολής. Επί περισσότερων
µελών Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας ίδιας αρχαιότητας, διενεργείται
κλήρωση ενώπιον της Γενικής Συνέλευσης της Σχολής. Ο Πρύ-
τανης εκδίδει σχετική διαπιστωτική πράξη, η οποία δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

11. Ο Κοσµήτορας έχει τις εξής αρµοδιότητες και όσες άλλες
προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος, του Οργανισµού
και του Εσωτερικού Κανονισµού: 

α) συγκαλεί τη Γενική Συνέλευση της Σχολής και την Κοσµη-
τεία, καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη, ορίζει ως εισηγητή των
θεµάτων µέλος της Γενικής Συνέλευσης ή της Κοσµητείας, αντί-
στοιχα, προεδρεύει των εργασιών τους και εισηγείται τα θέµατα
για τα οποία δεν έχει οριστεί ως εισηγητής άλλο µέλος της Γενι-
κής Συνέλευσης ή της Κοσµητείας. Επίσης, µεριµνά για την

εφαρµογή των αποφάσεων της Γενικής Συνέλευσης και της Κο-
σµητείας,

β) επιβλέπει την εφαρµογή των Κανονισµών Σπουδών των Τµη-
µάτων και την τήρηση του παρόντος νόµου, του Οργανισµού και
του Εσωτερικού Κανονισµού,

γ) προΐσταται των υπηρεσιών της Κοσµητείας,
δ) συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή διεκπεραίωση συγκε-

κριµένων θεµάτων που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές του, 
ε) συµµετέχει στην Επιτροπή Μεταπτυχιακών Σπουδών του

Ιδρύµατος, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 32.
12. Ο Κοσµήτορας συντάσσει ετήσια έκθεση απολογισµού του

έργου του, την οποία υποβάλλει προς έγκριση στη Γενική Συνέ-
λευση της Σχολής.

Άρθρο 20
Όργανα του Τµήµατος

Όργανα του Τµήµατος είναι: 
α) η Συνέλευση του Τµήµατος, 
β) το Διοικητικό Συµβούλιο και 
γ) ο Πρόεδρος του Τµήµατος.

Άρθρο 21
Συνέλευση Τµήµατος

1. Η Συνέλευση του Τµήµατος απαρτίζεται από:
α) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος, ως εξής:
αα. Από τους ανωτέρω, εφόσον ο αριθµός τους είναι µικρότε-

ρος ή ίσος του τριάντα (30). Αν στο Τµήµα υπάρχουν λιγότερα
από πέντε (5) µέλη Δ.Ε.Π., η Γενική Συνέλευση της Σχολής, στην
οποία ανήκει το Τµήµα, συµπληρώνει τα µέλη της ως τον αριθµό
πέντε (5) από τουλάχιστον ένα (1) µέλος Δ.Ε.Π. των συγγενέστε-
ρων ως προς το γνωστικό αντικείµενο Τµηµάτων. 

ββ. Αν τα µέλη Δ.Ε.Π. υπερβαίνουν τα τριάντα (30), στη Συνέ-
λευση µετέχουν τριάντα (30) εκπρόσωποι, οι οποίοι κατανέµονται
στους Τοµείς ανάλογα µε το συνολικό αριθµό των µελών Δ.Ε.Π.
κάθε Τοµέα. Οι ανωτέρω εκπρόσωποι εκλέγονται για ετήσια θη-
τεία, κατ’ αναλογία του αριθµού των µελών του Τοµέα σε κάθε
βαθµίδα, µε άµεση και µυστική ψηφοφορία όλων των µελών
Δ.Ε.Π. του Τοµέα. Στην τελευταία περίπτωση, τη διαδικασία για
την ανάδειξη των εκπροσώπων του Τοµέα στο Τµήµα κινεί ο Δι-
ευθυντής του Τοµέα, τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της θη-
τείας των εκπροσώπων του προηγούµενου έτους.

β) τον Πρόεδρο και τον Αναπληρωτή Πρόεδρο του Τµήµατος
και, εφόσον υπάρχουν Τοµείς, από τους Διευθυντές των Τοµέων,
οι οποίοι δεν συνυπολογίζονται στον αριθµό των τριάντα (30)
µελών της περίπτωσης α’. 

γ) Τους εκπροσώπους των φοιτητών σε ποσοστό 15% του συ-
νόλου των µελών της Συνέλευσης του Τµήµατος των περιπτώ-
σεων α’ και β’ και σε κάθε περίπτωση όχι περισσότερους των
δέκα (10). Αν, µε βάση το παραπάνω ποσοστό, προκύπτει δεκα-
δικός αριθµός, αυτός στρογγυλοποιείται στην προηγούµενη ακέ-
ραιη µονάδα, όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και στην επόµενη
ακέραιη µονάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του µισού. Οι εκπρό-
σωποι των φοιτητών είναι κατ’ ελάχιστον ένας (1) εκπρόσωπος
των προπτυχιακών και ένας (1) των µεταπτυχιακών φοιτητών και
των υποψήφιων διδακτόρων, όπου υπάρχουν.

Οι ανωτέρω εκπρόσωποι των φοιτητών εκλέγονται, µαζί µε
τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία από τους φοιτητές,
µε δικαίωµα συµµετοχής, µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφο-
φορία από το σύνολο των φοιτητών της οικείας κατηγορίας του
Τµήµατος. 

δ) Τρεις (3) εκπροσώπους, έναν (1) ανά κατηγορία από τα µέλη
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του Τµήµατος, οι οποίοι εκλέγονται,
µαζί µε τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία, µε δυνατό-
τητα επανεκλογής, από ενιαίο ψηφοδέλτιο ανά κατηγορία, µε
άµεση, µυστική και καθολική ψηφοφορία όλων των µελών της οι-
κείας κατηγορίας προσωπικού του Τµήµατος. 

Η Συνέλευση του Τµήµατος συγκροτείται και λειτουργεί νό-
µιµα έστω και αν οι εκπρόσωποι των περιπτώσεων γ’ και δ’ δεν
έχουν εκλεγεί.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 10983



Οι προπτυχιακοί φοιτητές δεν ψηφίζουν για θέµατα που αφο-
ρούν στις σπουδές δεύτερου και τρίτου κύκλου.

2. Η Συνέλευση του Τµήµατος έχει τις εξής αρµοδιότητες και
όσες άλλες προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νό-
µου, του Οργανισµού, του Εσωτερικού Κανονισµού, καθώς και
τις λοιπές διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας: 

α) χαράσσει τη γενική εκπαιδευτική και ερευνητική πολιτική
του Τµήµατος και την πορεία ανάπτυξής του, στο πλαίσιο της πο-
λιτικής της Σχολής και του Ιδρύµατος,

β) γνωµοδοτεί για τα θέµατα της περίπτωσης α’ της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 8 και συντάσσει τον Εσωτερικό Κανονισµό του
Τµήµατος, στο πλαίσιο των κατευθύνσεων του Εσωτερικού Κα-
νονισµού του Ιδρύµατος, 

γ) καθορίζει το ενιαίο γνωστικό αντικείµενο κάθε Τοµέα και
αποφασίζει την αλλαγή του γνωστικού αντικειµένου στο οποίο
έχει διοριστεί µέλος Δ.Ε.Π., ύστερα από γνώµη της Γενικής Συ-
νέλευσης του οικείου Τοµέα, σύµφωνα µε τα ειδικότερα οριζό-
µενα στο άρθρο 79 του ν. 4310/2014 (Α’ 258),

δ) ορίζει Διευθυντή Τοµέα όταν δεν υπάρχουν υποψηφιότητες,
ε) εισηγείται στην Κοσµητεία της Σχολής την οργάνωση κοινών

µαθηµάτων του Τµήµατος µε άλλα Τµήµατα της ίδιας ή άλλης
Σχολής, 

στ) συντάσσει τον οδηγό προγράµµατος σπουδών του Τµήµα-
τος,

ζ) απονέµει τους τίτλους σπουδών των προγραµµάτων σπου-
δών που οργανώνει το Τµήµα,

η) κατανέµει το διδακτικό έργο στους διδάσκοντες των προ-
πτυχιακών και µεταπτυχιακών µαθηµάτων, 

θ) αναθέτει αυτοδύναµο διδακτικό έργο στα µέλη Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις οικείες διατάξεις,

ι) εγκρίνει τα διανεµόµενα συγγράµµατα για κάθε µάθηµα του
προγράµµατος σπουδών,

ια) συγκροτεί οµάδες για την εσωτερική αξιολόγηση του Τµή-
µατος,

ιβ) εισηγείται στην Κοσµητεία της Σχολής τη δηµιουργία νέων
θέσεων µελών Δ.Ε.Π. και µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π.,

ιγ) καταρτίζει και επικαιροποιεί τα µητρώα εσωτερικών και
εξωτερικών µελών, τα οποία τηρούνται για τις διαδικασίες εκλο-
γής, εξέλιξης, µονιµοποίησης και ανανέωσης της θητείας µελών
Δ.Ε.Π., τα οποία και υποβάλλει προς έγκριση στη Σύγκλητο,

ιδ) εισηγείται στον Πρύτανη την προκήρυξη θέσεων µελών
Δ.Ε.Π. και ασκεί τις προβλεπόµενες από το νόµο αρµοδιότητες
κατά τη διαδικασία κρίσης µελών Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., 

ιε) αποφασίζει για την ένταξη µελών Δ.Ε.Π. σε καθεστώς µερι-
κής απασχόλησης,

ιστ) γνωµοδοτεί για τη µετακίνηση µελών Δ.Ε.Π. από και προς
το Τµήµα,

ιζ) προκηρύσσει θέσεις έκτακτου διδακτικού προσωπικού,
συγκροτεί εισηγητικές επιτροπές και λαµβάνει απόφαση περί της
επιλογής, 

ιη) προσκαλεί επισκέπτες καθηγητές και επισκέπτες µεταδιδα-
κτορικούς ερευνητές και τους παρέχει κάθε δυνατή υποστήριξη
για την εκτέλεση του ακαδηµαϊκού έργου τους,

ιθ) εισηγείται στη Σύγκλητο την απονοµή τίτλων Επίτιµου Δι-
δάκτορα, Οµότιµου και Επίτιµου Καθηγητή,

κ) κατανέµει τα κονδύλια στις εκπαιδευτικές, ερευνητικές και
λοιπές δραστηριότητες του Τµήµατος,

κα) συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή διεκπεραίωση συγ-
κεκριµένων θεµάτων που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές της.

Άρθρο 22
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Διοικητικό Συµβούλιο λειτουργεί σε Τµήµατα µε δύο (2)
ή περισσότερους Τοµείς. Στα Τµήµατα που δεν λειτουργεί Διοι-
κητικό Συµβούλιο, τις αρµοδιότητες του παρόντος ασκεί η Συνέ-
λευση του Τµήµατος.

2. Το Διοικητικό Συµβούλιο απαρτίζεται από:
α) τον Πρόεδρο και τον Αναπληρωτή Πρόεδρο του Τµήµατος, 
β) τους Διευθυντές των Τοµέων, 

γ) έναν (1) από τους τρεις (3) εκλεγµένους εκπροσώπους της
περίπτωσης δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 21, που υποδει-
κνύεται από τους ίδιους. Το Διοικητικό Συµβούλιο του Τµήµατος
συγκροτείται και λειτουργεί νόµιµα έστω και αν δεν έχει υποδειχ-
θεί ο εκπρόσωπος της παρούσας περίπτωσης.

3. Το Διοικητικό Συµβούλιο εισηγείται στη Συνέλευση του Τµή-
µατος ζητήµατα αρµοδιότητάς της και επεξεργάζεται ζητήµατα
που παραπέµπονται σε αυτό από την τελευταία. Στην αρµοδιό-
τητά του ανήκει, επίσης, κάθε θέµα, πλην των αναφερόµενων
στην παράγραφο 2 του άρθρου 21, για το οποίο η κείµενη νοµο-
θεσία προβλέπει την παροχή γνώµης ή την υποβολή πρότασης
ή εισήγησης σε επίπεδο Τµήµατος.

Άρθρο 23
Πρόεδρος Τµήµατος

1. α) Πρόεδρος ή Αναπληρωτής Πρόεδρος Τµήµατος εκλέγε-
ται πλήρους απασχόλησης µέλος Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας ή της
βαθµίδας του αναπληρωτή του οικείου Τµήµατος για θητεία δύο
(2) ετών. Αν δεν υπάρχουν µέλη Δ.Ε.Π. των δύο πρώτων βαθµί-
δων µπορεί να θέσει υποψηφιότητα και επίκουρος. Αν δεν υπάρ-
χουν υποψηφιότητες, ο Πρόεδρος του Τµήµατος ορίζεται από
τη Σύγκλητο µεταξύ των υπαρχόντων µελών Δ.Ε.Π. του Τµήµα-
τος, µε προτεραιότητα στις δύο πρώτες βαθµίδες και µέχρι τη
βαθµίδα του Επίκουρου. Η ηµεροµηνία έναρξης και λήξης της
θητείας ορίζεται στην προκήρυξη.

β) Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιοι µέλη Δ.Ε.Π. που απο-
χωρούν από την υπηρεσία λόγω συµπλήρωσης του ανώτατου
ορίου ηλικίας κατά τη διάρκεια της προκηρυσσόµενης θητείας. 

γ) Επιτρέπεται η εκλογή Προέδρου για δεύτερη συνεχόµενη
θητεία. Στην περίπτωση αυτή, ο Πρόεδρος δεν µπορεί να επανε-
κλεγεί πριν παρέλθουν δύο (2) έτη από τη λήξη της δεύτερης θη-
τείας του. Δεν επιτρέπεται η εκλογή του ίδιου προσώπου ως
Προέδρου για περισσότερες από τέσσερις (4) θητείες συνολικά.

2. Η εκλογή του Προέδρου και του Αναπληρωτή Προέδρου γί-
νεται µε δύο (2) ξεχωριστά ενιαία ψηφοδέλτια, που περιλαµβά-
νουν τα ονόµατα όλων των υποψήφιων Προέδρων και Αναπλη-
ρωτών Προέδρων, αντίστοιχα. Οι εκλογείς σηµειώνουν την προ-
τίµησή τους για έναν µόνο από τους υποψήφιους Προέδρους και
για έναν µόνο από τους υποψήφιους Αναπληρωτές Προέδρους
δίπλα από το όνοµά τους. 

3. Το σώµα εκλεκτόρων για την εκλογή Προέδρου και Αναπλη-
ρωτή Προέδρου απαρτίζεται: α) από το σύνολο των µελών Δ.Ε.Π.
του οικείου Τµήµατος (πρώτη οµάδα εκλεκτόρων) και β) από το
σύνολο των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του οικείου Τµή-
µατος (δεύτερη οµάδα εκλεκτόρων). Οι ρυθµίσεις των περιπτώ-
σεων β’ και γ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 15 ισχύουν και για
την εκλογή Προέδρου και Αναπληρωτή Προέδρου.

4. Η προκήρυξη των εκλογών για την ανάδειξη Προέδρου και
Αναπληρωτή Προέδρου Τµήµατος γίνεται από τον Κοσµήτορα
τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας των υπηρετούντων
Προέδρου και Αναπληρωτή Προέδρου. Αν δεν τηρηθεί η ανω-
τέρω προθεσµία, η αρµοδιότητα της προκήρυξης περιέρχεται
στον Πρύτανη. Ο Κοσµήτορας ή ο Πρύτανης, κατά περίπτωση,
µεριµνά για την ανάρτηση της προκήρυξης στον διαδικτυακό
τόπο του Ιδρύµατος και της οικείας Σχολής και λαµβάνει κάθε
άλλο αναγκαίο µέτρο για τη µεγαλύτερη δυνατή δηµοσιοποίηση
της προκήρυξης. 

5. Υποψηφιότητες για το αξίωµα του Προέδρου και του Ανα-
πληρωτή Προέδρου Τµήµατος υποβάλλονται από τους ενδιαφε-
ρόµενους, µέσα στην προθεσµία που ορίζεται στην προκήρυξη,
στον Κοσµήτορα ή στον Πρύτανη, αν έχει περιέλθει σε αυτόν η
αρµοδιότητα της προκήρυξης των εκλογών, σύµφωνα µε το εδά-
φιο β’ της παραγράφου 4. 

6. Την ευθύνη διεξαγωγής της εκλογικής διαδικασίας έχει τρι-
µελής Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή, µε ισάριθµους αναπλη-
ρωτές, η οποία ορίζεται, µε απόφαση του Κοσµήτορα, τουλάχι-
στον πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµέρα της ψηφο-
φορίας και αποτελείται από µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος. Αν δεν
τηρηθεί η ανωτέρω προθεσµία, η σχετική αρµοδιότητα περιέρ-
χεται στον Πρύτανη. Πρόεδρος της Κεντρικής Εφορευτικής Επι-
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τροπής είναι το ανώτερης βαθµίδας αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π.. Η
Κεντρική Εφορευτική Επιτροπή, αφού της παραδοθούν οι αιτή-
σεις των ενδιαφεροµένων, εξετάζει την εκλογιµότητα, ανακηρύσ-
σει τους υποψήφιους Προέδρους και Αναπληρωτές Προέδρους
µέσα σε δύο (2) εργάσιµες ηµέρες από τη συγκρότησή της, επι-
βλέπει τη διεξαγωγή της ψηφοφορίας, εκδίδει το αποτέλεσµα
και το υποβάλλει στον Πρύτανη, ο οποίος εκδίδει διαπιστωτική
πράξη εκλογής, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως.

7. Η ψηφοφορία είναι άµεση και µυστική και διεξάγεται µε
κάλπη ταυτόχρονα για τους υποψήφιους Προέδρους και Ανα-
πληρωτές Προέδρους, σε εργάσιµη ηµέρα της εβδοµάδος τέ-
τοια που να επιτρέπει τη διεξαγωγή επαναληπτικής ψηφοφορίας
την ακριβώς επόµενη εργάσιµη ηµέρα.

8. Πρόεδρος εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκέντρωσε την
απόλυτη πλειοψηφία των έγκυρων ψήφων, σύµφωνα µε όσα ορί-
ζονται στην παράγραφο 3. Αν κανείς από τους υποψήφιους Προ-
έδρους δεν συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία των έγκυρων
ψήφων ή σε περίπτωση ισοψηφίας, η εκλογή επαναλαµβάνεται,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 8 του άρθρου 15.

Αν υπάρχει ένας µόνο υποψήφιος, αυτός εκλέγεται αν συγκεν-
τρώσει τουλάχιστον το ένα τρίτο (1/3) των έγκυρων ψήφων της
πρώτης οµάδας εκλεκτόρων.

9. Για την εκλογή Αναπληρωτή Προέδρου, εφαρµόζεται ανα-
λόγως η παράγραφος 8. 

10. Ο Πρόεδρος Τµήµατος δεν επιτρέπεται να κατέχει συγχρό-
νως το αξίωµα άλλου µονοπρόσωπου οργάνου του οικείου ή
άλλου Α.Ε.Ι., µε εξαίρεση τη θέση Διευθυντή Π.Μ.Σ., Εργαστη-
ρίου, Κλινικής ή Μουσείου. 

11. Ο Πρόεδρος του Τµήµατος έχει τις εξής αρµοδιότητες και
όσες άλλες προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου, του Οργανισµού, του Εσωτερικού Κανονισµού, καθώς και
τις λοιπές διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας:

α) προΐσταται των υπηρεσιών του Τµήµατος και εποπτεύει την
εύρυθµη λειτουργία του Τµήµατος και την τήρηση των νόµων,
του Οργανισµού και του Εσωτερικού Κανονισµού,

β) συγκαλεί τη Συνέλευση του Τµήµατος, καταρτίζει την ηµε-
ρήσια διάταξη, ορίζει ως εισηγητή των θεµάτων µέλος της Συνέ-
λευσης, προεδρεύει των εργασιών της, εισηγείται τα θέµατα για
τα οποία δεν έχει οριστεί ως εισηγητής άλλο µέλος της Συνέλευ-
σης και µεριµνά για την εκτέλεση των αποφάσεών της,

γ) συγκαλεί το Διοικητικό Συµβούλιο, καταρτίζει την ηµερήσια
διάταξη, προεδρεύει των εργασιών του και µεριµνά για την εκτέ-
λεση των αποφάσεών του,

δ) µεριµνά για την εφαρµογή του προγράµµατος σπουδών,
συµπεριλαµβανοµένων των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων,

ε) επιµελείται την τήρηση των µητρώων επιστηµονικών δηµο-
σιεύσεων του Τµήµατος,

στ) εκδίδει πράξεις ένταξης µελών Δ.Ε.Π. σε καθεστώς µερι-
κής απασχόλησης,

ζ) διαβιβάζει στα προβλεπόµενα από το νόµο όργανα γνώµες,
προτάσεις ή εισηγήσεις της Συνέλευσης Τµήµατος,

η) συγκροτεί επιτροπές για την µελέτη ή διεκπεραίωση συγ-
κεκριµένων θεµάτων της αρµοδιότητας του Τµήµατος,

θ) συντάσσει ετήσια έκθεση δραστηριοτήτων του Τµήµατος
και τη διαβιβάζει στην Κοσµητεία,

ι) εκπροσωπεί το Τµήµα στη Σύγκλητο και πρέπει να ενηµερώ-
νει τη Συνέλευση για τις συζητήσεις και τις αποφάσεις της Συγ-
κλήτου.

12. Ο Αναπληρωτής Πρόεδρος αναπληρώνει τον Πρόεδρο σε
περίπτωση απουσίας για οποιονδήποτε λόγο ή προσωρινού κω-
λύµατος, καθώς και αν παραιτηθεί ή εκλείψει µέχρι τη συµπλή-
ρωση του υπολοίπου της θητείας.

Άρθρο 24
Όργανα µη αυτοδύναµων Τµηµάτων

1. Στα Τµήµατα Α.Ε.Ι. που δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις
περί αυτοδυναµίας του άρθρου 11 λειτουργεί προσωρινή Συνέ-
λευση Τµήµατος, την οποία αποτελούν:

α) υποχρεωτικά όλα τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος, 

β) εκπρόσωποι των φοιτητών σε ποσοστό 15% του συνόλου
των µελών της προσωρινής Συνέλευσης του Τµήµατος της περί-
πτωσης α’. Αν, µε βάση το παραπάνω ποσοστό, προκύπτει δεκα-
δικός αριθµός, αυτός στρογγυλοποιείται στην προηγούµενη
ακέραιη µονάδα, όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και στην επό-
µενη ακέραιη µονάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του µισού. Οι
εκπρόσωποι των φοιτητών είναι κατ’ ελάχιστον ένας (1) εκπρό-
σωπος των προπτυχιακών και ένας (1) συνολικά των µεταπτυχια-
κών φοιτητών και των υποψήφιων διδακτόρων, όπου υπάρχουν.
Οι ανωτέρω εκπρόσωποι των φοιτητών εκλέγονται, µαζί µε τους
αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία από τους φοιτητές, µε δι-
καίωµα συµµετοχής, µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφοφορία
από το σύνολο των φοιτητών της οικείας κατηγορίας του Τµήµα-
τος,

γ) τρεις (3) εκπρόσωποι, ένας (1) ανά κατηγορία από τα µέλη
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του Τµήµατος, οι οποίοι εκλέγονται,
µαζί µε τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία, µε δυνατό-
τητα επανεκλογής, από ενιαίο ψηφοδέλτιο ανά κατηγορία, µε
άµεση, µυστική και καθολική ψηφοφορία όλων των µελών της οι-
κείας κατηγορίας προσωπικού του Τµήµατος.

Η προσωρινή Συνέλευση του Τµήµατος συγκροτείται και λει-
τουργεί νόµιµα έστω και αν δεν έχουν εκλεγεί οι εκπρόσωποι των
µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. και των φοιτητών. 

2. Η προσωρινή Συνέλευση ορίζεται µε πράξη του Πρύτανη ή
του Προέδρου της Διοικούσας Επιτροπής του Α.Ε.Ι., ύστερα από
απόφαση της Συγκλήτου ή της Διοικούσας Επιτροπής αντί-
στοιχα. Με την ίδια πράξη ορίζονται ο Πρόεδρος και ο Αναπλη-
ρωτής Πρόεδρος, οι οποίοι πρέπει να είναι µέλη Δ.Ε.Π. πρώτης
βαθµίδας, άλλως της βαθµίδας του αναπληρωτή του οικείου Τµή-
µατος, και, ελλείψει τούτων, µέλη Δ.Ε.Π. των δύο πρώτων βαθ-
µίδων άλλου Τµήµατος του Ιδρύµατος. Ο Πρόεδρος και ο
Αναπληρωτής Πρόεδρος ορίζονται για διετή θητεία, µε δυνατό-
τητα να οριστούν για µία ακόµη συνεχόµενη θητεία. Στην περί-
πτωση αυτή, ο Πρόεδρος δεν µπορεί να οριστεί εκ νέου πριν
παρέλθουν δύο (2) έτη από τη λήξη της δεύτερης θητείας του.
Δεν επιτρέπεται ο ορισµός του ίδιου προσώπου ως Προέδρου,
στο ίδιο ή άλλο Τµήµα, για περισσότερες από τέσσερις (4) θη-
τείες συνολικά. 

3. Η Προσωρινή Συνέλευση ασκεί τις αρµοδιότητες που προ-
βλέπονται από τις κείµενες διατάξεις για τη Συνέλευση Τµήµα-
τος. Μέσα σε ένα (1) µήνα από την πλήρωση των προϋποθέσεων
αυτοδυναµίας του Τµήµατος, κινείται, µε ευθύνη του Πρύτανη ή
του Προέδρου της Διοικούσας Επιτροπής, η διαδικασία εκλογής
Προέδρου και Αναπληρωτή Προέδρου του Τµήµατος και συγ-
κρότησης της Συνέλευσης Τµήµατος. 

4. Σε περίπτωση λειτουργίας προσωρινής Συνέλευσης Τµήµα-
τος µε λιγότερα από πέντε (5) µέλη Δ.Ε.Π. από το οικείο Τµήµα,
η Σύγκλητος συµπληρώνει τα µέλη της προσωρινής Συνέλευσης
µέχρι τον αριθµό πέντε (5) από τουλάχιστον ένα µέλος Δ.Ε.Π.
των συγγενέστερων Τµηµάτων ως προς το γνωστικό αντικείµενο
του µη αυτοδύναµου Τµήµατος. 

Άρθρο 25
Όργανα Τοµέα

Τα όργανα του Τοµέα είναι:
α) η Γενική Συνέλευση και 
β) ο Διευθυντής. 

Άρθρο 26
Γενική Συνέλευση Τοµέα

1. Η Γενική Συνέλευση απαρτίζεται από:
α) Τον Διευθυντή του Τοµέα.
β) Τα µέλη Δ.Ε.Π. του Τοµέα. 
γ) Τους εκπροσώπους των φοιτητών σε ποσοστό 15% του συ-

νόλου των µελών της Γενικής Συνέλευσης Τοµέα των περιπτώ-
σεων α’ και β’ και σε κάθε περίπτωση όχι περισσότερους των
δέκα (10). Αν, µε βάση το παραπάνω ποσοστό, προκύπτει δεκα-
δικός αριθµός, αυτός στρογγυλοποιείται στην προηγούµενη ακέ-
ραιη µονάδα, όταν είναι κάτω του µισού (0,5) και στην επόµενη
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ακέραιη µονάδα, όταν είναι µισό (0,5) ή άνω του µισού. Οι εκπρό-
σωποι των φοιτητών είναι κατ’ ελάχιστον ένας (1) εκπρόσωπος
των προπτυχιακών και ένας (1) συνολικά των µεταπτυχιακών φοι-
τητών και των υποψήφιων διδακτόρων, όπου υπάρχουν.

Οι ανωτέρω εκπρόσωποι των φοιτητών εκλέγονται, µαζί µε
τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία από τους φοιτητές,
µε δικαίωµα συµµετοχής, µε άµεση, µυστική και καθολική ψηφο-
φορία από το σύνολο των φοιτητών της οικείας κατηγορίας του
Τµήµατος. 

δ) Τρεις (3) εκπροσώπους, έναν (1) ανά κατηγορία από τα µέλη
Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του Τοµέα, οι οποίοι εκλέγονται, µαζί
µε τους αναπληρωτές τους, για ετήσια θητεία, µε δυνατότητα
επανεκλογής, από ενιαίο ψηφοδέλτιο ανά κατηγορία, µε άµεση,
µυστική και καθολική ψηφοφορία όλων των µελών της οικείας
κατηγορίας προσωπικού του Τοµέα. 

Η Γενική Συνέλευση του Τοµέα συγκροτείται και λειτουργεί νό-
µιµα, έστω και αν οι εκπρόσωποι των περιπτώσεων γ’ και δ’ δεν
έχουν εκλεγεί.

2. Η Γενική Συνέλευση του Τοµέα έχει τις εξής αρµοδιότητες
και όσες άλλες προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος
νόµου, του Οργανισµού, του Εσωτερικού Κανονισµού, καθώς και
τις λοιπές διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας:

α) συντονίζει το έργο του Τοµέα στο πλαίσιο των αποφάσεων
της Συνέλευσης του Τµήµατος,

β) εισηγείται στη Συνέλευση του Τµήµατος σχετικά µε το πρό-
γραµµα σπουδών,

γ) κατανέµει τα κονδύλια του Τοµέα στις διάφορες διδακτικές
και ερευνητικές του δραστηριότητες,

δ) εισηγείται στη Συνέλευση του Τµήµατος την κατανοµή του
διδακτικού έργου στους διδάσκοντες, 

ε) εισηγείται στη Συνέλευση του Τµήµατος τα διανεµητέα συγ-
γράµµατα για κάθε µάθηµα του προγράµµατος σπουδών. 

Άρθρο 27
Διευθυντής Τοµέα

1.α) Διευθυντής Τοµέα εκλέγεται πλήρους απασχόλησης
µέλος Δ.Ε.Π. µέχρι και τη βαθµίδα του επίκουρου του οικείου
Τοµέα για θητεία ενός (1) έτους. Αν δεν υπάρχουν υποψηφιότη-
τες, ο Διευθυντής του Τοµέα ορίζεται από τη Συνέλευση του Τµή-
µατος µεταξύ των µελών Δ.Ε.Π. του Τοµέα. 

β) Επιτρέπεται η εκλογή Διευθυντή για δεύτερη συνεχόµενη
θητεία. 

γ) Διευθυντής δεν µπορεί να επανεκλεγεί πριν περάσουν δύο
(2) έτη από τη λήξη της δεύτερης θητείας του. Δεν επιτρέπεται
η εκλογή Διευθυντή για περισσότερες από τέσσερις (4) θητείες
συνολικά.

δ) Ο Διευθυντής Τοµέα δεν επιτρέπεται να κατέχει συγχρόνως
το αξίωµα άλλου µονοπρόσωπου οργάνου του οικείου ή άλλου
Α.Ε.Ι., µε εξαίρεση τη θέση Διευθυντή Π.Μ.Σ., Εργαστηρίου, Κλι-
νικής και Μουσείου.

2. Η προκήρυξη των εκλογών για την ανάδειξη Διευθυντή
Τοµέα γίνεται από τον Πρόεδρο του οικείου Τµήµατος τρεις (3)
µήνες πριν από τη λήξη της θητείας του υπηρετούντος Διευ-
θυντή. Αν δεν τηρηθεί η ανωτέρω προθεσµία, η αρµοδιότητα της
προκήρυξης περιέρχεται στον Κοσµήτορα της Σχολής. Ο Πρό-
εδρος ή ο Κοσµήτορας, κατά περίπτωση, µεριµνά για την ανάρ-
τηση της προκήρυξης στο διαδικτυακό τόπο του Τµήµατος ή της
Σχολής και λαµβάνει κάθε άλλο αναγκαίο µέτρο για τη µεγαλύ-
τερη δυνατή δηµοσιοποίησή της.

3. Το σώµα εκλεκτόρων για την εκλογή Διευθυντή Τοµέα απαρ-
τίζεται από το σύνολο των µελών Δ.Ε.Π. και των µελών Ε.Ε.Π.,
Ε.Δ.Ι.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. του οικείου Τοµέα. Η εκλογή γίνεται µε ενιαίο
ψηφοδέλτιο, που περιλαµβάνει τα ονόµατα όλων των υποψη-
φίων. Η ψηφοφορία είναι άµεση και µυστική και διεξάγεται µε
κάλπη. Οι εκλογείς σηµειώνουν την προτίµησή τους για έναν
µόνο από τους υποψήφιους Διευθυντές δίπλα από το όνοµά του.
Διευθυντής εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκεντρώνει την από-
λυτη πλειοψηφία των έγκυρων ψήφων. Αν κανένας υποψήφιος
δεν συγκεντρώσει την απαιτούµενη πλειοψηφία, η ψηφοφορία
επαναλαµβάνεται αµέσως, την ίδια ηµέρα, µεταξύ των δύο (2)

πρώτων σε ψήφους υποψηφίων, οπότε και εκλέγεται ο υποψή-
φιος που συγκεντρώνει τις περισσότερες έγκυρες ψήφους. Σε
περίπτωση ισοψηφίας, διενεργείται κλήρωση από τον Πρόεδρο
του Τµήµατος ή τον Κοσµήτορα, κατά περίπτωση. Για την εκλογή
ή την κλήρωση συντάσσεται σχετικό πρακτικό. Ο Πρύτανης εκ-
δίδει σχετική διαπιστωτική πράξη, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

4. Ο Διευθυντής Τοµέα έχει τις εξής αρµοδιότητες και όσες
άλλες προβλέπονται από τις διατάξεις του παρόντος νόµου, του
Οργανισµού, του Εσωτερικού Κανονισµού, καθώς και τις λοιπές
διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας:

α) συγκαλεί τη Γενική Συνέλευση του Τοµέα και καταρτίζει την
ηµερήσια διάταξή της,

β) προεδρεύει των εργασιών της Γενικής Συνέλευσης του
Τοµέα και εισηγείται τα θέµατα για τα οποία δεν έχει ορίσει ως
εισηγητή άλλο µέλος της Γενικής Συνέλευσης του Τοµέα,

γ) µεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων της Γενικής Συ-
νέλευσης του Τοµέα,

δ) συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή διεκπεραίωση συγκε-
κριµένων θεµάτων της αρµοδιότητας του Τοµέα. 

5. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ο Διευθυντής Τοµέα
αναπληρώνεται από το αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π. του Τοµέα. Επί
ίδιας ηµεροµηνίας πράξεων διορισµού στην οικεία βαθµίδα, διε-
νεργείται κλήρωση ενώπιον της Γενικής Συνέλευσης του Τοµέα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΡΓΑΣΤΗΡΙΑ ΚΑΙ ΜΟΥΣΕΙΑ

Άρθρο 28
Σύσταση, οργάνωση και λοιπά θέµατα

1. Τα Εργαστήρια ανήκουν σε Τοµέα ή σε Τµήµα. Μπορεί να
ανήκουν σε Σχολή αν υπάρχει: α) τεκµηριωµένο ενδιαφέρον συµ-
µετοχής από µέλη Δ.Ε.Π. διαφορετικών Τµηµάτων της ίδιας Σχο-
λής και β) απόφαση της Κοσµητείας της Σχολής ύστερα από
σύµφωνη γνώµη της Συνέλευσης των οικείων Τµηµάτων. Τα ζη-
τήµατα οργάνωσης και λειτουργίας των Εργαστηρίων ρυθµίζον-
ται στους Εσωτερικούς Κανονισµούς τους.

2. Εργαστήρια ιδρύονται µε πράξη του Πρύτανη ύστερα από
απόφαση της Συγκλήτου, η οποία λαµβάνεται ύστερα από εισή-
γηση της Γενικής Συνέλευσης του Τοµέα ή της Συνέλευσης του
Τµήµατος ή της Κοσµητείας της Σχολής, ανάλογα µε το αν η υπό
ίδρυση µονάδα πρόκειται να ενταχθεί σε Τοµέα, Τµήµα ή Σχολή.
Την εισήγηση πρέπει να συνοδεύει ο Εσωτερικός Κανονισµός
της υπό ίδρυση µονάδας. Η πράξη του Πρύτανη, στην οποία πε-
ριλαµβάνεται και ο παραπάνω Εσωτερικός Κανονισµός, δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

3. Με τη διαδικασία της παραγράφου 2 είναι δυνατή η µετο-
νοµασία, συγχώνευση, κατάργηση ή όποια άλλη µεταβολή των
Εργαστηρίων, καθώς και η τροποποίηση των Εσωτερικών Κανο-
νισµών τους. 

4. Τα µέλη Δ.Ε.Π. τοποθετούνται σε Εργαστήρια και µετακι-
νούνται από αυτά µε απόφαση της Κοσµητείας της Σχολής, όταν
το Εργαστήριο ανήκει σε Σχολή, και µε απόφαση της Συνέλευ-
σης του Τµήµατος, σε κάθε άλλη περίπτωση. Όταν το Εργαστή-
ριο ανήκει σε Τοµέα, η απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος
εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του οικείου Τοµέα. Καθένας µπο-
ρεί να είναι µέλος µόνο ενός Εργαστηρίου, ανεξάρτητα από το
αν προσφέρει τις υπηρεσίες του σε περισσότερα του ενός Ερ-
γαστήρια. 

5. Η τοποθέτηση σε Εργαστήρια των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. γίνεται µε πράξη του Πρύτανη, ύστερα από εισήγηση
της Κοσµητείας της Σχολής, όταν το Εργαστήριο ανήκει σε
Σχολή, και ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης του Τµήµατος,
σε κάθε άλλη περίπτωση. 

6. Σε περίπτωση κατάργησης, κατάτµησης ή συγχώνευσης
των Εργαστηρίων, η µετακίνηση των µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., τα οποία υπηρετούσαν σε αυτά, γίνεται, µε πράξη του
Πρύτανη, ύστερα από εισήγηση της Κοσµητείας της Σχολής, αν
το Εργαστήριο ανήκε σε Σχολή, και ύστερα από εισήγηση της
Συνέλευσης του Τµήµατος, σε κάθε άλλη περίπτωση. 
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7. Σε περίπτωση κατάργησης Εργαστηρίου τα όργανα και ο
εξοπλισµός κατανέµονται, µε απόφαση της Κοσµητείας της Σχο-
λής, όταν το Εργαστήριο ανήκει σε Σχολή, και µε απόφαση της
Συνέλευσης του Τµήµατος, σε κάθε άλλη περίπτωση, σε αντί-
στοιχες µονάδες που λειτουργούν στη Σχολή, στο Τµήµα ή στον
Τοµέα. 

8. Τα Μουσεία και οι συναφείς µονάδες, όπως τα αρχεία και οι
συλλογές, ανήκουν σε Τοµέα, Τµήµα, Σχολή ή Α.Ε.Ι.. Οι διατάξεις
των παραγράφων 1 έως 7 εφαρµόζονται αναλόγως και στα Μου-
σεία και στις συναφείς µονάδες. 

9. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 έως 7 εφαρµόζονται ανα-
λόγως και για το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο (Ε.Α.Π.). Μέχρι
την αυτοδύναµη λειτουργία του Ε.Α.Π., η αναφερόµενη στην πα-
ράγραφο 2 πράξη εκδίδεται από τον Πρόεδρο της Διοικούσας
Επιτροπής έπειτα από αντίστοιχη απόφαση της Διοικούσας Επι-
τροπής του. 

10. Οι προϋποθέσεις παροχής υπηρεσιών από τα Εργαστήρια
σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα καθορίζονται µε προεδρικό διά-
ταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, ύστερα από γνώµη της Συγκλήτου του
οικείου Α.Ε.Ι.. 

Άρθρο 29
Διευθυντής Εργαστηρίου και Μουσείου 

1.α) Κάθε Εργαστήριο διευθύνεται από µέλος Δ.Ε.Π., αντίστοι-
χου γνωστικού αντικειµένου, ο οποίος ανήκει στην ακαδηµαϊκή
µονάδα (Τοµέα, Τµήµα ή Σχολή), στην οποία ανήκει το Εργαστή-
ριο. Η θητεία του Διευθυντή είναι τριών (3) ετών. Είναι δυνατή η
εκλογή του ίδιου προσώπου ως Διευθυντή για περισσότερες από
µία θητείες. Η ιδιότητα του Διευθυντή δεν είναι ασυµβίβαστη µε
την ιδιότητα µονοπρόσωπου οργάνου ή µέλους συλλογικού ορ-
γάνου Α.Ε.Ι.. Δεν µπορεί να είναι υποψήφιοι και να εκλεγούν εκεί-
νοι που αποχωρούν λόγω συµπλήρωσης του ανώτατου ορίου
ηλικίας κατά τη διάρκεια της προκηρυσσόµενης θέσης. 

β) Ο Διευθυντής αναπληρώνεται, σε περίπτωση απουσίας ή
κωλύµατος, από µέλη Δ.Ε.Π. αντίστοιχου γνωστικού αντικειµέ-
νου, του ίδιου Εργαστηρίου ή της ίδιας Κλινικής, και ειδικότερα
από το αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π. ξεκινώντας από την πρώτη βαθ-
µίδα και εξαντλώντας τις βαθµίδες µέχρι και τη βαθµίδα του επί-
κουρου. 

2. Τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας του υπηρε-
τούντος Διευθυντή, µε απόφαση του επικεφαλής της ακαδηµαϊ-
κής µονάδας στην οποία ανήκει το Εργαστήριο, προκηρύσσεται
υποχρεωτικά η θέση του Διευθυντή. Η απόφαση κοινοποιείται
στα µέλη του εκλεκτορικού σώµατος, το οποίο απαρτίζεται από
τα µέλη Δ.Ε.Π. που µετέχουν στη Γενική Συνέλευση του Τοµέα ή
στη Συνέλευση του Τµήµατος ή στη Γενική Συνέλευση της Σχο-
λής, ανάλογα µε το αν το Εργαστήριο ανήκει σε Τοµέα, Τµήµα ή
Σχολή. Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία δέκα (10) εργάσιµων
ηµερών από την εποµένη της ηµεροµηνίας της κοινοποίησης της
προκήρυξης υποβάλλονται στη Γραµµατεία της οικείας ακαδη-
µαϊκής µονάδας οι αιτήσεις εκδήλωσης ενδιαφέροντος για τη
θέση του Διευθυντή. Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία δέκα (10)
εργάσιµων ηµερών από τη λήξη της προθεσµίας του προηγού-
µενου εδαφίου καλείται, από τον επικεφαλής της οικείας ακαδη-
µαϊκής µονάδας, το εκλεκτορικό σώµα, προκειµένου να προβεί
στην εκλογή του Διευθυντή, µε άµεση και µυστική ψηφοφορία.
Διευθυντής εκλέγεται ο υποψήφιος που συγκεντρώνει την από-
λυτη πλειοψηφία των έγκυρων ψήφων. Αν κανένας υποψήφιος
δεν συγκεντρώσει την απαιτούµενη πλειοψηφία, η ψηφοφορία
επαναλαµβάνεται την ίδια ηµέρα µεταξύ των δύο (2) πρώτων σε
ψήφους υποψηφίων, οπότε και εκλέγεται ο υποψήφιος που συγ-
κεντρώνει τις περισσότερες ψήφους. Σε περίπτωση ισοψηφίας,
διενεργείται κλήρωση από τον επικεφαλής της οικείας ακαδηµαϊ-
κής µονάδας παρουσία των ισοψηφισάντων. Για την εκλογή ή την
κλήρωση συντάσσεται σχετικό πρακτικό και εκδίδεται σχετική
διαπιστωτική πράξη από τον Πρύτανη που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Μέχρι την εκλογή και την ανά-
ληψη καθηκόντων του νέου Διευθυντή εξακολουθεί να ασκεί τα
καθήκοντά του ο έως τότε Διευθυντής, ακόµη και αν έχει λήξει η

θητεία του. Αν ο Διευθυντής εκλείψει για οποιονδήποτε λόγο, ο
επικεφαλής της ακαδηµαϊκής µονάδας στην οποία ανήκει το Ερ-
γαστήριο αναθέτει καθήκοντα προσωρινού Διευθυντή στον Ανα-
πληρωτή Διευθυντή και προκηρύσσει αµέσως τη θέση του Διευ-
θυντή. 

3. Οι παράγραφοι 1 και 2 εφαρµόζονται ανάλογα και για την
εκλογή Διευθυντή Μουσείου και συναφών µονάδων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΕΥΤΕΡΟΣ ΚΑΙ ΤΡΙΤΟΣ ΚΥΚΛΟΣ ΣΠΟΥΔΩΝ

Άρθρο 30
Γενικές διατάξεις

1. Ο δεύτερος κύκλος σπουδών της ανώτατης εκπαίδευσης
συνίσταται στην παρακολούθηση Προγράµµατος Μεταπτυχια-
κών Σπουδών (Π.Μ.Σ.), το οποίο ολοκληρώνεται µε την απονοµή
Διπλώµατος Μεταπτυχιακών Σπουδών (Δ.Μ.Σ.). Τα Π.Μ.Σ. εντάσ-
σονται στο στρατηγικό σχεδιασµό των Α.Ε.Ι., διέπονται από επι-
στηµονική συνοχή και αποσκοπούν:

α) στην περαιτέρω προαγωγή της γνώσης, την ανάπτυξη της
έρευνας και των τεχνών, καθώς και την ικανοποίηση των εκπαι-
δευτικών, ερευνητικών, κοινωνικών, πολιτιστικών και αναπτυξια-
κών αναγκών της χώρας,

β) στην υψηλού επιπέδου εξειδίκευση των πτυχιούχων σε θε-
ωρητικές και εφαρµοσµένες περιοχές συγκεκριµένων γνωστικών
κλάδων, ειδικές θεµατικές ενότητες ή επιµέρους κλάδους των
γνωστικών αντικειµένων του πρώτου κύκλου σπουδών των οι-
κείων Τµηµάτων.

2. Τα Α.Ε.Ι. έχουν την ευθύνη για την ίδρυση, τη λειτουργία και
την οικονοµική διαχείριση των Π.Μ.Σ.. 

3. Π.Μ.Σ. οργανώνονται και λειτουργούν σε αυτοδύναµα Τµή-
µατα που παρέχουν σπουδές πρώτου κύκλου. Μη αυτοδύναµα
Τµήµατα των Α.Ε.Ι. µπορεί να συµµετέχουν σε διατµηµατικά ή
διιδρυµατικά Π.Μ.Σ. µόνο σε συνεργασία µε αυτοδύναµα Τµή-
µατα, σύµφωνα µε το άρθρο 43. Σε κάθε περίπτωση, απαγορεύε-
ται η διδασκαλία µαθηµάτων µε µέσα εξ αποστάσεως εκπαί-
δευσης σε ποσοστό µεγαλύτερο του τριάντα πέντε τοις εκατό
(35%), σύµφωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται στον Κανονισµό
Μεταπτυχιακών Σπουδών, που προβλέπεται στο άρθρο 45. 

4. Ο τρίτος κύκλος σπουδών περιλαµβάνει την εκπόνηση δι-
δακτορικής διατριβής και ολοκληρώνεται µε την απονοµή διδα-
κτορικού τίτλου. Ο τρίτος κύκλος σπουδών οργανώνεται σε
Τµήµατα Πανεπιστηµίων, αυτοδύναµα ή µη, και οι διδακτορικοί
τίτλοι απονέµονται από το Πανεπιστήµιο στο οποίο ανήκει το
Τµήµα. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται τα κριτήρια και οι διαδικασίες για την
οργάνωση διδακτορικών σπουδών από Τµήµατα των Τ.Ε.Ι., βάσει
εισήγησης Επιτροπής, την οποία συστήνει και συγκροτεί ο
Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, αποτελούµενη
από καθηγητές Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι..

5. Το Πρυτανικό Συµβούλιο του οικείου Ιδρύµατος έχει την ευ-
θύνη της τήρησης του νόµου, σε ό,τι αφορά στην οργάνωση και
λειτουργία των Π.Μ.Σ. και την εκπόνηση διδακτορικών διατριβών,
του Κανονισµού Μεταπτυχιακών Σπουδών, που προβλέπεται στο
άρθρο 45.

Άρθρο 31
Όργανα διοίκησης των Π.Μ.Σ. και των Διδακτορικών Σπου-

δών

1. Αρµόδια όργανα για την ίδρυση, οργάνωση και λειτουργία
των Π.Μ.Σ. και την οργάνωση των διδακτορικών σπουδών είναι: 

α) η Σύγκλητος του Ιδρύµατος, 
β) η Συνέλευση του Τµήµατος ή η Ειδική Διατµηµατική Επι-

τροπή σε περίπτωση διατµηµατικού Π.Μ.Σ. και η Ειδική Διιδρυ-
µατική Επιτροπή σε περίπτωση διιδρυµατικού Π.Μ.Σ., σύµφωνα
µε το άρθρο 43, 

γ) η Συντονιστική Επιτροπή (Σ.Ε.) του Π.Μ.Σ.,
δ) η Επιτροπή Μεταπτυχιακών Σπουδών,
ε) ο Διευθυντής του Π.Μ.Σ..
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2. Η Σύγκλητος είναι το αρµόδιο όργανο για τα θέµατα ακα-
δηµαϊκού, διοικητικού, οργανωτικού και οικονοµικού χαρακτήρα
των Π.Μ.Σ.. Επίσης, η Σύγκλητος ασκεί όσες αρµοδιότητες σχε-
τικά µε τα Π.Μ.Σ. δεν ανατίθενται από το νόµο ειδικώς σε άλλα
όργανα.

3. Η Συνέλευση του οικείου Τµήµατος έχει τις εξής αρµοδιό-
τητες:

α) εισηγείται στη Σύγκλητο δια της Επιτροπής Μεταπτυχιακών
Σπουδών της παραγράφου 5 του άρθρου 32 για την αναγκαιό-
τητα ίδρυσης Π.Μ.Σ., σύµφωνα µε το άρθρο 32, 

β) ορίζει τα µέλη των Σ.Ε., 
γ) κατανέµει το διδακτικό έργο µεταξύ των διδασκόντων του

Π.Μ.Σ., 
δ) συγκροτεί επιτροπές επιλογής ή εξέτασης των υποψήφιων

µεταπτυχιακών φοιτητών ή διδακτόρων, 
ε) διαπιστώνει την επιτυχή ολοκλήρωση της φοίτησης προκει-

µένου να απονεµηθεί το Δ.Μ.Σ.,
στ) ασκεί κάθε άλλη αρµοδιότητα που προβλέπεται από τις

διατάξεις του παρόντος Κεφαλαίου. 
4. Σε περίπτωση διατµηµατικού ή διιδρυµατικού Π.Μ.Σ., ή σε

περίπτωση εκπόνησης διδακτορικών διατριβών µε συνεπίβλεψη,
τις αρµοδιότητες της Συνέλευσης του Τµήµατος ασκεί η Ειδική
Διατµηµατική ή Διιδρυµατική Επιτροπή, οι οποίες συγκροτούνται
από µέλη Δ.Ε.Π. των συνεργαζόµενων Τµηµάτων που εκλέγονται
από τη Συνέλευση κάθε Τµήµατος, ερευνητές που υποδεικνύον-
ται από το συνεργαζόµενο ερευνητικό φορέα, κατ’ αναλογία του
αριθµού των διδασκόντων τους στο Π.Μ.Σ. για διετή θητεία,
καθώς και δύο εκπροσώπους των φοιτητών του µεταπτυχιακού
προγράµµατος, που εκλέγονται από τους φοιτητές του οικείου
µεταπτυχιακού προγράµµατος, για ετήσια θητεία. Η Ειδική Δια-
τµηµατική Επιτροπή είναι επταµελής και η Ειδική Διιδρυµατική
Επιτροπή είναι εννεαµελής. Ο Πρόεδρός της, όπως και ο Διευ-
θυντής του Προγράµµατος, προέρχονται από το Τµήµα που έχει
τη διοικητική στήριξη του προγράµµατος και σε περίπτωση συ-
νεργασίας αυτοδύναµων και µη αυτοδύναµων Τµηµάτων ή άλλων
ερευνητικών φορέων, από το αυτοδύναµο Τµήµα. Σε ειδικές πε-
ριπτώσεις που επιβάλλεται για την εύρυθµη λειτουργία του
Π.Μ.Σ., ύστερα από αιτιολογηµένη απόφαση της Ειδικής Διατµη-
µατικής ή Διιδρυµατικής Επιτροπής, Πρόεδρος ή/και Διευθυντής
αναλαµβάνει µέλος Δ.Ε.Π. από άλλο Τµήµα από αυτό που έχει
τη διοικητική στήριξη του Π.Μ.Σ., ακόµη και από το µη αυτοδύ-
ναµο Τµήµα.

5. Η Συντονιστική Επιτροπή (Σ.Ε.) του Π.Μ.Σ. απαρτίζεται από
πέντε (5) µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος, οι οποίοι έχουν αναλάβει
µεταπτυχιακό έργο και εκλέγονται από τη Συνέλευση του Τµή-
µατος για διετή θητεία. Η θητεία του Προέδρου της Σ.Ε. µπορεί
να ανανεωθεί µία φορά. Η Σ.Ε. είναι αρµόδια για την παρακολού-
θηση και το συντονισµό της λειτουργίας του προγράµµατος.

6. Η Επιτροπή Μεταπτυχιακών Σπουδών συστήνεται σε κάθε
Ίδρυµα, αποτελείται από τον Αντιπρύτανη Ακαδηµαϊκών Υποθέ-
σεων, ο οποίος εκτελεί χρέη προέδρου και τους Κοσµήτορες του
οικείου Ιδρύµατος ως µέλη και έχει τις αρµοδιότητες που προ-
βλέπονται στην παράγραφο 5 του άρθρου 32. 

7. Τα µέλη των ανωτέρω Επιτροπών δεν δικαιούνται επιπλέον
αµοιβής ή αποζηµίωσης για τη συµµετοχή τους σε αυτές.

8. Ο Διευθυντής κάθε Π.Μ.Σ. είναι µέλος της Σ.Ε. και ορίζεται
µαζί µε τον Αναπληρωτή του, µε απόφαση της Συνέλευσης του
Τµήµατος για διετή θητεία. Προεδρεύει της Σ.Ε., είναι µέλος
Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας ή της βαθµίδας του αναπληρωτή, είναι
του ιδίου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε το γνωστικό αν-
τικείµενο του Π.Μ.Σ. και ασκεί τα καθήκοντα που ορίζονται στο
παρόν Κεφάλαιο και στον Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών.
Ο Διευθυντής του Π.Μ.Σ. εισηγείται στα αρµόδια όργανα του
Ιδρύµατος για κάθε θέµα που αφορά στην αποτελεσµατική λει-
τουργία του προγράµµατος. Ο Διευθυντής δεν µπορεί να έχει
περισσότερες από δύο (2) συνεχόµενες θητείες και δεν δικαιού-
ται επιπλέον αµοιβή για το διοικητικό του έργο ως Διευθυντής.

Άρθρο 32
Ίδρυση Π.Μ.Σ.

1. Τα Π.Μ.Σ. ιδρύονται µε απόφαση της Συγκλήτου, που εκδί-
δεται ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης του Τµήµατος και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με την από-
φαση ίδρυσης καθορίζονται ο τίτλος του προγράµµατος και του
απονεµόµενου διπλώµατος, οι ειδικεύσεις, το Τµήµα που το ορ-
γανώνει, το γνωστικό αντικείµενο, η γλώσσα διεξαγωγής του
προγράµµατος, η διάρκεια φοίτησης, οι πιστωτικές µονάδες, η
διάρκεια της λειτουργίας του, καθώς και τα τυχόν τέλη φοίτησης. 

2. Η Συνέλευση του Τµήµατος εισηγείται µε την απόλυτη πλει-
οψηφία του συνόλου των µελών της. Στην εισήγηση εκτίθενται
αναλυτικά: 

α) ο τίτλος, το γνωστικό αντικείµενο και ο σκοπός του προ-
γράµµατος,

β) οι κατηγορίες των πτυχιούχων που γίνονται δεκτοί,
γ) η χρονική διάρκεια φοίτησης για τη χορήγηση του τίτλου,
δ) οι ειδικεύσεις που τυχόν έχει το πρόγραµµα, οι οποίες δεν

µπορεί να είναι περισσότερες από τρεις,
ε) το ενδεικτικό πρόγραµµα, ανά ειδίκευση αν υπάρχουν πε-

ρισσότερες ειδικεύσεις, των θεωρητικών, εργαστηριακών, καλ-
λιτεχνικών ή κλινικών µαθηµάτων, στο οποίο περιλαµβάνεται και
η εκπόνηση διπλωµατικής εργασίας, οι πρακτικές ασκήσεις και
κάθε άλλου είδους ερευνητικές και εκπαιδευτικές δραστηριότη-
τες, καθώς και οι αντίστοιχες πιστωτικές µονάδες,

στ) η γλώσσα διδασκαλίας και εκπόνησης της διπλωµατικής
εργασίας, η οποία µπορεί να είναι διάφορη της ελληνικής,

ζ) ο αριθµός των µεταπτυχιακών φοιτητών, 
η) οι δυνατότητες και οι ανάγκες του οικείου Τµήµατος σε προ-

σωπικό και υλικοτεχνική υποδοµή για την απρόσκοπτη λειτουρ-
γία του προγράµµατος, 

θ) τον αναλυτικό προϋπολογισµό, συµπεριλαµβανοµένου του
αναλυτικού λειτουργικού κόστους του προγράµµατος, τις πηγές
χρηµατοδότησης και τους εν γένει πόρους της λειτουργίας του, 

ι) η ειδική αιτιολόγηση της τυχόν ανάγκης επιβολής τέλους
φοίτησης, καθώς και του ύψους του τέλους αυτού σε αναλογία
προς τις πάσης φύσεως παροχές προς τους φοιτητές, 

ια) η χρονική διάρκεια λειτουργίας του προγράµµατος. 
3. Η εισήγηση συνοδεύεται από:
α) µελέτη σκοπιµότητας, στην οποία εκτίθενται αναλυτικά οι

επιστηµονικοί, επιστηµολογικοί και κοινωνικοί λόγοι που καθι-
στούν αναγκαία και σηµαντική τη λειτουργία του Π.Μ.Σ., η συνά-
φεια του Π.Μ.Σ. µε το αντικείµενο του πρώτου κύκλου σπουδών
του Τµήµατος, η επιστηµονική επάρκεια των διδασκόντων ως
προς το συγκεκριµένο γνωστικό αντικείµενο, µε ανάλογο ερευ-
νητικό και δηµοσιευµένο έργο, ο βαθµός σύνδεσης της διδασκα-
λίας µε την έρευνα, καθώς και οι στόχοι του Π.Μ.Σ. και τα κριτήρια
βάσει των οποίων θα αξιολογηθεί σύµφωνα µε το άρθρο 44,

β) αναλυτικό προϋπολογισµό λειτουργίας κατ’ έτος και για
πέντε (5) συνεχή έτη, καθώς και έκθεση βιωσιµότητας του προ-
γράµµατος, ο ακριβής τρόπος κατάρτισης των οποίων ορίζεται
µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, 

γ) έκθεση του οικείου Τµήµατος, από την οποία προκύπτει η
ύπαρξη της βασικής υποδοµής και του αναγκαίου εξοπλισµού
για τη λειτουργία του προγράµµατος, καθώς και ειδική αιτιολό-
γηση ως το προς το ποσοστό της τυχόν εξ αποστάσεως διδα-
σκαλίας σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 30.

4. Αν το ένα τρίτο (1/3) των µελών Δ.Ε.Π. του οικείου Τµήµατος
θεωρεί ότι το τέλος φοίτησης που ορίζεται στην εισήγηση είναι
υψηλό, ζητά να καταχωριστούν οι ειδικά αιτιολογηµένες αντιρ-
ρήσεις του στην εισήγηση προς τη Σύγκλητο, η οποία και απο-
φαίνεται αιτιολογώντας την απόφασή της.

5. Η εισήγηση της Συνέλευσης του Τµήµατος διαβιβάζεται στη
Σύγκλητο δια της Επιτροπής Μεταπτυχιακών Σπουδών του Ιδρύ-
µατος. Αν η Επιτροπή κρίνει την εισήγηση ελλιπή, διαφωνεί ως
προς το περιεχόµενο των στοιχείων των παραγράφων 2 και 3,
καθώς και αν διαπιστώνει αλληλεπικάλυψη των γνωστικών αντι-
κειµένων που τα Π.Μ.Σ. του Ιδρύµατος θεραπεύουν, αναπέµπει
εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα (30) ηµερών την εισή-
γηση στη Συνέλευση του Τµήµατος µε αιτιολογηµένη απόφασή
της. Το Τµήµα αφού λάβει υπόψη τις υποδείξεις της Επιτροπής
Μεταπτυχιακών Σπουδών, υποβάλλει εκ νέου σε αυτήν, την εισή-
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γησή του. Αν, µέσα σε αποκλειστική προθεσµία τριάντα (30) ηµε-
ρών, για δεύτερη φορά η Επιτροπή Μεταπτυχιακών Σπουδών δεν
κάνει αποδεκτή την εισήγηση, το Τµήµα µπορεί να υποβάλει
απευθείας την εισήγησή του στη Σύγκλητο. 

6. Η απόφαση ίδρυσης του Π.Μ.Σ., προτού δηµοσιευτεί στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, κοινοποιείται στον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µαζί µε την εισήγηση της
παραγράφου 2 και τα συνοδευτικά αυτής έγγραφα της παρα-
γράφου 3. Αν ο Υπουργός διαπιστώσει ότι: α) υπάρχει πρόδηλη
δυσαναλογία µεταξύ των τελών φοίτησης και των παροχών προς
τους φοιτητές, ή β) το ύψος των τελών φοίτησης είναι τέτοιο που
καθιστά αδύνατη ή δυσχερή τη συµµετοχή σε Π.Μ.Σ. φοιτητών
περιορισµένης εισοδηµατικής ικανότητας παραβιάζοντας τη γε-
νική ελευθερία πρόσβασης στην παιδεία ή γ) δεν είναι επαρκώς
δικαιολογηµένο το λειτουργικό κόστος του προγράµµατος, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 37, αναπέµπει µε ειδική
αιτιολογία την απόφαση στη Σύγκλητο. Αν ο Υπουργός Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων δεν αναπέµψει µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία τριάντα (30) ηµερών από την εποµένη της κοι-
νοποίησης σε αυτόν, ο Πρύτανης δηµοσιεύει την απόφαση της
Συγκλήτου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και ενηµερώνει
ταυτοχρόνως τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, προκειµένου η απόφαση ίδρυσης να αναρτηθεί στην ιστο-
σελίδα του Υπουργείου. Σε περίπτωση αναποµπής η Σύγκλητος
διαβιβάζει την απόφαση στη Συνέλευση του Τµήµατος, προκει-
µένου να τροποποιήσει την εισήγηση, σύµφωνα µε τις υποδείξεις
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

7. Προκειµένου ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων να κρίνει για την αναποµπή σύµφωνα µε το δεύτερο εδά-
φιο της προηγούµενης παραγράφου, ζητά τη σύµφωνη γνώµη
εννεαµελούς επιτροπής που συγκροτείται µε απόφασή του και
αποτελείται από τα εξής µέλη:

α) τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, ως Πρόεδρο,

β) τρεις (3) Πρυτάνεις ή Αντιπρυτάνεις,
γ) τον Πρόεδρο του Εθνικού Συµβουλίου Εκπαίδευσης και

Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναµικού (Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.),
δ) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Ανώτατης Εκπαί-

δευσης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, 
ε) τρεις (3) Εµπειρογνώµονες.
Τα µέλη των περιπτώσεων β’ και ε’ επιλέγονται από τον

Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Τα µέλη της επι-
τροπής δεν λαµβάνουν για τη συµµετοχή τους στην επιτροπή κα-
νενός είδους αµοιβή ή αποζηµίωση. 

8. Κάθε πέντε (5) έτη η έκθεση αξιολόγησης της παραγράφου
6 του άρθρου 44 κατατίθεται στη Σύγκλητο, η οποία συνεκτιµών-
τας την έκθεση αυτή, καθώς και τα σχετικά µε το Π.Μ.Σ. αποτε-
λέσµατα των διαδικασιών εσωτερικής και εξωτερικής αξιολό-
γησης, καθώς και διασφάλισης και πιστοποίησης της ποιότητας
του ν. 4009/2011 αποφασίζει αν θα συνεχιστεί ή όχι η λειτουργία
του Π.Μ.Σ.. Η σχετική απόφαση κοινοποιείται στον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

Άρθρο 33
Διάρκεια φοίτησης και πιστωτικές µονάδες

1. Η κανονική διάρκεια φοίτησης σε Π.Μ.Σ. είναι κατ’ ελάχιστο
δύο (2) εξάµηνα, στα οποία περιλαµβάνεται και ο χρόνος που
απαιτείται για την τυχόν εκπόνηση και υποβολή προς κρίση δι-
πλωµατικής εργασίας. Ο ανώτατος επιτρεπόµενος χρόνος ολο-
κλήρωσης των σπουδών καθορίζεται στον Κανονισµό Μετα-
πτυχιακών Σπουδών.

2. Στον Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών, που εκδίδεται
σύµφωνα µε το άρθρο 45, µπορεί να προβλέπεται η δυνατότητα
µερικής φοίτησης για εργαζόµενους φοιτητές, και σε εξαιρετικές
περιπτώσεις, που ρητά ορίζονται στον οικείο Κανονισµό, και για
µη εργαζόµενους φοιτητές, η διάρκεια της οποίας δεν υπερβαί-
νει το διπλάσιο της κατά την παράγραφο 1 διάρκειας φοίτησης.

3. Στον Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών µπορεί να παρέ-
χεται και η δυνατότητα προσωρινής αναστολής των σπουδών,
που δεν υπερβαίνει τα δύο (2) συνεχόµενα εξάµηνα. Τα εξάµηνα

αναστολής της φοιτητικής ιδιότητας δεν προσµετρώνται στην
προβλεπόµενη ανώτατη διάρκεια κανονικής φοίτησης.

4. Το πρόγραµµα αρχίζει το χειµερινό ή το εαρινό εξάµηνο.
5. Τα µαθήµατα κάθε Π.Μ.Σ. αντιστοιχούν κατ’ ελάχιστο σε

εξήντα (60) πιστωτικές µονάδες.

Άρθρο 34
Επιλογή, δικαιώµατα και υποχρεώσεις 

µεταπτυχιακών φοιτητών

1. Στα Π.Μ.Σ. γίνονται δεκτοί κάτοχοι τίτλου του πρώτου κύ-
κλου σπουδών Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή οµοταγών ιδρυµάτων της
αλλοδαπής. Η επιλογή των φοιτητών γίνεται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος Κεφαλαίου και τις προβλέψεις του Κανονι-
σµού Μεταπτυχιακών Σπουδών. 

2. Προϋπόθεση για την επιλογή αποτελεί η επαρκής γνώση
µίας τουλάχιστον γλώσσας πέραν της γλώσσας διεξαγωγής του
Π.Μ.Σ.. Το επίπεδο γλωσσοµάθειας που απαιτείται, τα ακαδη-
µαϊκά κριτήρια που συνεκτιµώνται για την επιλογή ή η σχετική
διαδικασία εξέτασης ορίζονται στον Κανονισµό Μεταπτυχιακών
Σπουδών. Στα ακαδηµαϊκά κριτήρια περιλαµβάνονται ιδίως ο
βαθµός του πτυχίου, η βαθµολογία στα µαθήµατα που είναι σχε-
τικά µε το γνωστικό αντικείµενο του Π.Μ.Σ., η επίδοση σε διπλω-
µατική εργασία, όπου αυτή προβλέπεται στον πρώτο κύκλο
σπουδών, καθώς και η σχετική ερευνητική ή επαγγελµατική δρα-
στηριότητα του υποψηφίου. 

3. Οι µεταπτυχιακοί φοιτητές έχουν όλα τα δικαιώµατα και τις
παροχές που προβλέπονται και για τους φοιτητές του πρώτου
κύκλου σπουδών, πλην του δικαιώµατος παροχής δωρεάν διδα-
κτικών συγγραµµάτων. Τα Ιδρύµατα υποχρεούνται να εξασφαλί-
ζουν στους φοιτητές µε αναπηρία ή/και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες προσβασιµότητα στα προτεινόµενα συγγράµµατα και
τη διδασκαλία.

4. Αν το Π.Μ.Σ. περιλαµβάνει την εκπόνηση διπλωµατικής ερ-
γασίας, η Συντονιστική Επιτροπή ύστερα από αίτηση του υποψη-
φίου, στην οποία αναγράφεται ο προτεινόµενος τίτλος της
διπλωµατικής εργασίας, ο προτεινόµενος επιβλέπων και επισυ-
νάπτεται περίληψη της προτεινόµενης εργασίας, ορίζει τον επι-
βλέποντα αυτής και συγκροτεί την τριµελή εξεταστική επιτροπή
για την έγκριση της εργασίας, ένα από τα µέλη της οποίας είναι
και ο επιβλέπων. Για να εγκριθεί η εργασία ο φοιτητής οφείλει
να την υποστηρίξει ενώπιον της εξεταστικής επιτροπής. 

5. Οι µεταπτυχιακές διπλωµατικές εργασίες, εφόσον εγκρι-
θούν από την εξεταστική επιτροπή, αναρτώνται υποχρεωτικά στο
διαδικτυακό τόπο της οικείας Σχολής. 

6. Αν ο µεταπτυχιακός φοιτητής αποτύχει στην εξέταση µαθή-
µατος ή µαθηµάτων, ούτως ώστε σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στον Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών θεωρείται ότι δεν έχει
ολοκληρώσει επιτυχώς το πρόγραµµα, εξετάζεται, ύστερα από
αίτησή του, από τριµελή επιτροπή µελών Δ.Ε.Π. της Σχολής, οι
οποίοι έχουν το ίδιο ή συναφές γνωστικό αντικείµενο µε το εξε-
ταζόµενο µάθηµα και ορίζονται από τη Συνέλευση του Τµήµατος.
Από την επιτροπή εξαιρείται ο υπεύθυνος της εξέτασης διδά-
σκων. 

7. Δίπλωµα Μεταπτυχιακών Σπουδών δεν απονέµεται σε φοι-
τητή του οποίου ο τίτλος σπουδών πρώτου κύκλου από ίδρυµα
της αλλοδαπής δεν έχει αναγνωριστεί από το Διεπιστηµονικό Ορ-
γανισµό Αναγνώρισης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης
(Δ.Ο.Α.Τ.Α.Π.), σύµφωνα µε το ν. 3328/2005 (Α’ 80).

8. Τα µέλη των κατηγοριών Ε.Ε.Π., καθώς και Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. που πληρούν τις προϋποθέσεις του πρώτου εδαφίου
της παραγράφου 1, µπορούν µετά από αίτησή τους να εγγρα-
φούν ως υπεράριθµοι, και µόνο ένας κατ’ έτος και ανά Π.Μ.Σ.,
σύµφωνα µε τους ειδικότερους όρους που προβλέπονται στο
άρθρο 45, µόνο σε Π.Μ.Σ. που οργανώνεται σε Τµήµα του Ιδρύ-
µατος όπου υπηρετούν, το οποίο είναι συναφές µε το αντικείµενο
του τίτλου σπουδών και του έργου που επιτελούν στο οικείο
Ίδρυµα.

Άρθρο 35
Δωρεάν φοίτηση - υποτροφίες
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1. Τα Α.Ε.Ι. διασφαλίζουν την πρόσβαση στο δεύτερο κύκλο
σπουδών των φοιτητών που πληρούν τα ακαδηµαϊκά κριτήρια ει-
σαγωγής, ανεξάρτητα από την οικονοµική τους κατάσταση. 

2. Απαλλάσσονται από τα τέλη φοίτησης, όπου αυτά προβλέ-
πονται, οι φοιτητές Π.Μ.Σ., των οποίων το ατοµικό εισόδηµα,
εφόσον διαθέτουν ίδιο εισόδηµα, και το οικογενειακό διαθέσιµο
ισοδύναµο εισόδηµα δεν υπερβαίνουν αυτοτελώς, το µεν ατο-
µικό το εκατό τοις εκατό (100%), το δε οικογενειακό το εβδο-
µήντα τοις εκατό (70%) του εθνικού διάµεσου διαθέσιµου ισο-
δύναµου εισοδήµατος, σύµφωνα µε τα πλέον πρόσφατα κάθε
φορά δηµοσιευµένα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής
(ΕΛ.ΣΤΑΤ.). Η απαλλαγή αυτή παρέχεται για τη συµµετοχή σε
ένα µόνο Π.Μ.Σ.. Σε κάθε περίπτωση, οι απαλλασσόµενοι φοιτη-
τές δεν ξεπερνούν το ποσοστό του τριάντα τοις εκατό (30%) του
συνολικού αριθµού των φοιτητών που εισάγονται στο Π.Μ.Σ.. Αν
οι δικαιούχοι υπερβαίνουν το ποσοστό του προηγούµενου εδα-
φίου, επιλέγονται µε σειρά κατάταξης ξεκινώντας από αυτούς
που έχουν το µικρότερο εισόδηµα. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η οποία δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως ορίζεται κάθε θέµα σχετικό
µε την εφαρµογή των προηγούµενων εδαφίων. Με όµοια από-
φαση διαπιστώνεται κατ’ έτος το ποσό που αντιστοιχεί στο εθνικό
διάµεσο διαθέσιµο ισοδύναµο εισόδηµα (το ατοµικό και το εβδο-
µήντα τοις εκατό (70%) του οικογενειακού), σύµφωνα µε τα στοι-
χεία της ΕΛ.ΣΤΑΤ.. Για την εφαρµογή της παρούσας παραγρά-
φου λαµβάνονται υπόψη, από την Επιτροπή που συγκροτείται
δυνάµει της περίπτωσης δ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 31,
τα εισοδήµατα του τελευταίου φορολογικού έτους, για το οποίο
κατά το χρόνο της επιλογής στο Π.Μ.Σ. έχει ολοκληρωθεί η εκ-
καθάριση φόρου, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον Κώδικα Φο-
ρολογίας Εισοδήµατος.

3. Η αίτηση για απαλλαγή από τα τέλη φοίτησης υποβάλλεται
ύστερα από την ολοκλήρωση της διαδικασίας επιλογής των φοι-
τητών των Π.Μ.Σ.. Η οικονοµική κατάσταση υποψηφίου σε καµία
περίπτωση δεν αποτελεί λόγο µη επιλογής σε Π.Μ.Σ.. Όσοι λαµ-
βάνουν υποτροφία από άλλη πηγή, δεν δικαιούνται απαλλαγή.

4. Σε κάθε περίπτωση, τα Ιδρύµατα χορηγούν υποτροφίες σε
φοιτητές βάσει ακαδηµαϊκών κριτηρίων, σύµφωνα µε όσα ειδι-
κότερα ορίζονται στον Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών.

5. Η παράβαση από τα αρµόδια για την επιλογή των φοιτητών
όργανα των διατάξεων των παραγράφων 1 έως 3 και των σχετι-
κών προβλέψεων του Κανονισµού Μεταπτυχιακών Σπουδών συ-
νιστά βαρύτατο πειθαρχικό παράπτωµα, που επισύρει την
πειθαρχική ποινή της προσωρινής ή οριστικής απόλυσης, σύµ-
φωνα µε τα όσα ορίζονται στο π.δ. 160/2008 (Α’ 220). 

Άρθρο 36
Διδακτικό προσωπικό

1. Οι διδάσκοντες σε Π.Μ.Σ. προέρχονται κατά εξήντα τοις
εκατό (60%) τουλάχιστον από µέλη Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., ή αφυπηρετήσαντα µέλη Δ.Ε.Π. του οικείου Τµήµατος
ή διδάσκοντες σύµφωνα µε το π.δ. 407/1980 (Α’ 112) ή το άρθρο
19 του ν. 1404/ 1983 (Α’ 173) ή την παρ. 7 του άρθρου 29 του ν.
4009/ 2011. Σε περίπτωση διατµηµατικού Π.Μ.Σ., τουλάχιστον το
ογδόντα τοις εκατό (80%) των διδασκόντων προέρχεται από
µέλη Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π., ή διδάσκοντες σύµ-
φωνα µε το π.δ. 407/1980 (Α’ 112) ή το άρθρο 19 του ν.
1404/1983 (Α’ 173) ή την παρ. 7 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011,
ή αφυπηρετήσαντα µέλη Δ.Ε.Π. των συνεργαζόµενων Τµηµάτων.
Τα µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π. πρέπει να είναι κάτοχοι δι-
δακτορικού διπλώµατος, εκτός αν το γνωστικό τους αντικείµενο
είναι εξαιρετικής και αδιαµφισβήτητης ιδιαιτερότητας για το
οποίο δεν είναι δυνατή ή συνήθης η εκπόνηση διδακτορικής δια-
τριβής.

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1, η Συνέλευση του
Τµήµατος αξιολογεί τις ανάγκες του Π.Μ.Σ. σε διδακτικό προσω-
πικό και, εφόσον τα υφιστάµενα µέλη Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., αφυπηρετήσαντα µέλη Δ.Ε.Π. και οι διδάσκοντες σύµ-
φωνα µε το π.δ. 407/1980 (Α’ 112) ή το άρθρο 19 του ν.
1404/1983 (Α’ 173) ή την παρ. 7 του άρθρου 29 του ν. 4009/2011,

δεν επαρκούν, µε αιτιολογηµένη απόφασή της αποφασίζει την
ανάθεση διδακτικού έργου σε µέλη Δ.Ε.Π. άλλων Τµηµάτων του
ιδίου Α.Ε.Ι ή την πρόσκληση µελών Δ.Ε.Π. άλλων Α.Ε.Ι ή ερευνη-
τών από ερευνητικά κέντρα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 (Α’
258), συµπεριλαµβανοµένων των ερευνητικών κέντρων της Ακα-
δηµίας Αθηνών και του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της
Ακαδηµίας Αθηνών ή νέες προσλήψεις/συµβάσεις σύµφωνα µε
τις ανωτέρω διατάξεις. 

3. Προϋπόθεση για την αµοιβή µέλους Δ.Ε.Π. για τη συµµε-
τοχή του σε Π.Μ.Σ., µε τη µορφή µαθήµατος, σεµιναρίου ή ερ-
γαστηρίου, αποτελεί η διδασκαλία χωρίς αµοιβή, επιπλέον των
νοµίµων υποχρεώσεών του, ενός µαθήµατος, σεµιναρίου ή ερ-
γαστηρίου, αντίστοιχα, σε τουλάχιστον ένα Π.Μ.Σ. του Τµήµατός
του ή άλλου Τµήµατος του ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι., εφόσον στο
Τµήµα του δεν λειτουργεί Π.Μ.Σ.. Η αµειβόµενη και η χωρίς
αµοιβή διδασκαλία είναι ίσης διάρκειας και παρέχονται µέσα στο
ίδιο ή άλλο ακαδηµαϊκό εξάµηνο, σε κάθε, όµως, περίπτωση
µέσα στο ίδιο ακαδηµαϊκό έτος. Οι παραπάνω προϋποθέσεις δεν
ισχύουν για όσα µέλη Δ.Ε.Π. έχουν νόµιµες υποχρεώσεις δέκα
(10) τουλάχιστον ωρών εβδοµαδιαίας διδακτικής απασχόλησης. 

4. Η αµοιβή των µελών Δ.Ε.Π. για την µε οποιονδήποτε τρόπο
συµµετοχή τους σε ένα ή περισσότερα Π.Μ.Σ. δεν υπερβαίνει ανά
µήνα το τριάντα τοις εκατό (30%) των µηνιαίων τακτικών αποδο-
χών τους, όπως αυτές έχουν καθοριστεί στην παρ. 10 του άρθρου
153 του ν. 4472/ 2017.

Η συµµετοχή σε Π.Μ.Σ. σε καµία περίπτωση δεν συνιστά επι-
χειρηµατική δραστηριότητα ή άσκηση ελευθέριου επαγγέλµατος
κατά την έννοια της περίπτωσης θ’ της παρ. 2 του άρθρου 23 του
ν. 4009/2011 και του άρθρου 99 του ν. 4310/2014 (Α’ 258).

5. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος, η οποία λαµ-
βάνεται ύστερα από εισήγηση του Διευθυντή του Π.Μ.Σ., καλούν-
ται από την ηµεδαπή ή την αλλοδαπή, ως επισκέπτες, κατα-
ξιωµένοι επιστήµονες που έχουν θέση ή προσόντα καθηγητή ή
ερευνητή σε ερευνητικό κέντρο, καλλιτέχνες ή επιστήµονες ανα-
γνωρισµένου κύρους µε εξειδικευµένες γνώσεις ή σχετική εµπει-
ρία στο γνωστικό αντικείµενο του Π.Μ.Σ., για την κάλυψη
εκπαιδευτικών αναγκών του Π.Μ.Σ.. Η πρόσκληση επισκέπτη από
την αλλοδαπή πραγµατοποιείται µόνον εφόσον του ανατίθεται
διδασκαλία, µε τη διαδικασία και όσα ειδικότερα ορίζονται στον
Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών, κατά τα ισχύοντα για την
ανάθεση διδασκαλίας στα µέλη Δ.Ε.Π. του Ιδρύµατος. Ο ανω-
τέρω περιορισµός δεν ισχύει εφόσον ο καλούµενος διδάσκει εθε-
λοντικά, χωρίς αµοιβή, αποζηµίωση ή άλλη οικονοµική απολαβή
πλην των οδοιπορικών του, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υπο-
παράγραφο Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015. 

6. Οµότιµοι καθηγητές και αφυπηρετήσαντα µέλη Δ.Ε.Π. των
Α.Ε.Ι. διδάσκουν στα Π.Μ.Σ., σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην
παρ. 8 του άρθρου 16 του ν. 4009/ 2011 και στον Κανονισµό Με-
ταπτυχιακών Σπουδών και υπάγονται στις διατάξεις των παρα-
γράφων 3 και 4.

Άρθρο 37
Πόροι – χρηµατοδότηση Π.Μ.Σ.

1. Η χρηµατοδότηση των Π.Μ.Σ. προέρχεται από:
α) τον προϋπολογισµό του Α.Ε.Ι. και των συνεργαζόµενων για

την οργάνωσή του φορέων σύµφωνα µε το άρθρο 43, 
β) τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και

Θρησκευµάτων, 
γ) δωρεές, παροχές, κληροδοτήµατα και κάθε είδους χορηγίες

φορέων του δηµόσιου τοµέα, όπως οριοθετείται στην περίπτωση
α’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του        ν. 4270/2014 (Α’ 143), ή του
ιδιωτικού τοµέα,

δ) πόρους από ερευνητικά προγράµµατα,
ε) πόρους από προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή

άλλων διεθνών οργανισµών, 
στ) µέρος των εσόδων των Ειδικών Λογαριασµών Κονδυλίων

Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) των Α.Ε.Ι., 
ζ) κάθε άλλη νόµιµη αιτία. 
2. Σε αιτιολογηµένες περιπτώσεις, κατά τις οποίες τα λειτουρ-

γικά έξοδα ενός Π.Μ.Σ. δεν καλύπτονται εξ ολοκλήρου από τις
ως ανωτέρω πηγές χρηµατοδότησης, µέρος των λειτουργικών
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του εξόδων µπορεί να καλύπτεται από τέλη φοίτησης.
3. Για τη χρηµατοδότηση του Α.Ε.Ι., για τη λειτουργία Π.Μ.Σ.,

από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων προσµετράται θετικά το γεγονός της λειτουρ-
γίας Π.Μ.Σ. χωρίς τέλη φοίτησης. 

4. Η διαχείριση των εσόδων των Π.Μ.Σ. γίνεται από τον
Ε.Λ.Κ.Ε. και κατανέµεται ως εξής: 

α) Εβδοµήντα τοις εκατό (70%) λειτουργικά έξοδα του προ-
γράµµατος τα οποία κατανέµονται σε δαπάνες διδασκαλίας, δι-
οικητικής και τεχνικής υποστήριξης, µετακινήσεων, εξοπλισµού,
λογισµικού, αναλώσιµων, χορήγησης υποτροφιών σε µεταπτυ-
χιακούς φοιτητές και λοιπές δαπάνες. Οι δαπάνες αποζηµίωσης
του τακτικού διδακτικού, τεχνικού και διοικητικού προσωπικού
των Ιδρυµάτων αφορά σε εργασία που υπερβαίνει τις κατά νόµο
υποχρεώσεις τους. 

β) Τριάντα τοις εκατό (30%) για κάλυψη λειτουργικών εξόδων
του Ιδρύµατος, µε προτεραιότητα στην κάλυψη των αναγκών των
Π.Μ.Σ. που λειτουργούν χωρίς τέλη φοίτησης.

5. Η κατανοµή της παραγράφου 4 δεν ισχύει στην περίπτωση
δωρεάς, κληροδοτήµατος ή χορηγίας για συγκεκριµένο σκοπό,
καθώς και για κρατικές επιχορηγήσεις. 

6. Τα Α.Ε.Ι. δηµοσιεύουν ετησίως, µε ανάρτηση στην ιστοσε-
λίδα τους, απολογισµό εσόδων - εξόδων, µε αναγραφή της κα-
τανοµής των δαπανών ανά κατηγορία, και ιδίως του ύψους των
τελών φοίτησης, των αµοιβών των διδασκόντων στα Π.Μ.Σ. και
του αριθµού των διδασκόντων που τις εισέπραξαν. 

Άρθρο 38
Διδακτορικές σπουδές, διαδικασία επιλογής 

υποψήφιων διδακτόρων

1. Δικαίωµα υποβολής αίτησης για εκπόνηση διδακτορικής
διατριβής έχει ο κάτοχος Διπλώµατος Μεταπτυχιακών Σπουδών
(Δ.Μ.Σ.) Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένου ως ισότιµου της
αλλοδαπής ή ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών µεταπτυ-
χιακού επιπέδου του άρθρου 46. Σε ειδικές περιπτώσεις που
προβλέπονται από τον Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών, γίνε-
ται αιτιολογηµένα δεκτός ως υποψήφιος διδάκτορας και µη κά-
τοχος Δ.Μ.Σ.. 

2. Ο υποψήφιος υποβάλλει κατά τη διάρκεια κάθε ακαδηµαϊ-
κού έτους, και ειδικότερα στις ηµεροµηνίες που προβλέπονται
στον Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών, σχετική αίτηση στη
Γραµµατεία του Τµήµατος, στο οποίο επιθυµεί να εκπονήσει τη
διδακτορική διατριβή. Στην αίτηση αναγράφεται ο προτεινόµενος
τίτλος, η προτεινόµενη γλώσσα εκπόνησης, η οποία µπορεί να
είναι διάφορη της ελληνικής, αν αυτό προβλέπεται στον οικείο
Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών και ο προτεινόµενος ως επι-
βλέπων της διδακτορικής διατριβής, ο οποίος ανήκει σε όσους
έχουν δικαίωµα επίβλεψης διδακτορικής διατριβής, σύµφωνα µε
όσα ορίζονται στο άρθρο 39. Η αίτηση συνοδεύεται από αναλυτικό
βιογραφικό σηµείωµα του υποψηφίου, προσχέδιο διδακτορικής
διατριβής και ό,τι άλλο ορίζεται στον Κανονισµό Διδακτορικών
Σπουδών. 

3. Η Συνέλευση του Τµήµατος, αφού λάβει υπόψη τις αιτήσεις
που έχουν υποβληθεί, τις κατηγοριοποιεί µε βάση την συνάφεια
του ερευνητικού αντικειµένου, και ορίζει µία τριµελή επιτροπή
ανά κατηγορία αιτήσεων. Κάθε τριµελής επιτροπή, που αποτε-
λείται από µέλη Δ.Ε.Π. του Τµήµατος, εξετάζει τις αντίστοιχες αι-
τήσεις και τα συνυποβαλλόµενα έγγραφα και καλεί τους
υποψηφίους σε συνέντευξη. Κατόπιν υποβάλει στη Συνέλευση
του Τµήµατος αναλυτικό υπόµνηµα, στο οποίο αναγράφονται οι
λόγοι για τους οποίους κάθε υποψήφιος πρέπει ή δεν πρέπει να
γίνει δεκτός, καθώς και ο προτεινόµενος επιβλέπων, εφόσον
αυτός δεν έχει προταθεί από τον υποψήφιο. Η Συνέλευση του
Τµήµατος, αφού λάβει τη γνώµη του προτεινόµενου επιβλέπον-
τος, τη συνεκτιµά µε το υπόµνηµα της επιτροπής και εγκρίνει ή
απορρίπτει αιτιολογηµένα την αίτηση του υποψηφίου. Στην εγ-
κριτική απόφαση ορίζεται και η γλώσσα συγγραφής της διδακτο-
ρικής διατριβής. 

Άρθρο 39
Επίβλεψη διδακτορικής διατριβής

1. Δικαίωµα επίβλεψης διδακτορικών διατριβών έχουν τα µέλη
Δ.Ε.Π. α’ βαθµίδας, αναπληρωτή και επίκουρου του οικείου ή
άλλου Α.Ε.Ι. ή ερευνητές Α’, Β’ ή Γ’ βαθµίδας από ερευνητικά
κέντρα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, συµπεριλαµβανοµέ-
νων των ερευνητικών κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών και του
Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών.

2. Η Συνέλευση του Τµήµατος αναθέτει στον προτεινόµενο επι-
βλέποντα, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 38, την
επίβλεψη της διδακτορικής διατριβής και ορίζει τριµελή συµβου-
λευτική επιτροπή, µε αρµοδιότητα να πλαισιώνει και να υποστη-
ρίζει την εκπόνηση και συγγραφή της. Στην επιτροπή του
προηγούµενου εδαφίου µετέχουν ως µέλη, ο επιβλέπων και δύο
ακόµη µέλη Δ.Ε.Π. α’ βαθµίδας, αναπληρωτή και επίκουρου από
το οικείο ή άλλο Α.Ε.Ι. ή καθηγητές αναγνωρισµένων ως οµοτα-
γών ιδρυµάτων της αλλοδαπής, οι οποίοι είναι κάτοχοι διδακτο-
ρικού διπλώµατος, ή ερευνητές των βαθµίδων Α’, Β’ ή Γ’ από
ερευνητικά κέντρα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, συµπερι-
λαµβανοµένων των ερευνητικών κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών
και του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθη-
νών ή από αναγνωρισµένα ερευνητικά κέντρα ή ινστιτούτα της αλ-
λοδαπής και έχουν το ίδιο ή συναφές γνωστικό αντικείµενο µε την
υπό κρίση διδακτορική διατριβή. Στη συµβουλευτική επιτροπή µε-
τέχει τουλάχιστον ένα (1) µέλος Δ.Ε.Π. από τις τρεις πρώτες βαθ-
µίδες του οικείου Τµήµατος. 

3. Αν για οποιονδήποτε λόγο ο επιβλέπων εκλείψει ή διαπιστω-
µένα αδυνατεί να τελέσει χρέη επιβλέποντος για µεγάλο χρονικό
διάστηµα κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στον Κανονισµό Διδα-
κτορικών Σπουδών, η Συνέλευση του Τµήµατος, εκτιµώντας τις
περιστάσεις, αναθέτει σε άλλον την επίβλεψη, σύµφωνα µε όσα
ορίζονται στις προηγούµενες παραγράφους, ύστερα από αίτηση
του υποψήφιου διδάκτορα και γνώµη του προτεινόµενου επιβλέ-
ποντος, διαφορετικά σε ένα από τα άλλα δύο (2) µέλη της τριµε-
λούς συµβουλευτικής επιτροπής, ακόµη και καθ’ υπέρβαση του
µέγιστου αριθµού υποψήφιων διδακτόρων που µπορεί να επιβλέ-
πεται από κάθε επιβλέποντα, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον
Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών. Αν ο αρχικός επιβλέπων µε-
τακινηθεί σε άλλο Α.Ε.Ι. ή Τµήµα Α.Ε.Ι. ή συνταξιοδοτηθεί, συνε-
χίζει να τελεί χρέη επιβλέποντος των διδακτορικών διατριβών
που έχει αναλάβει, και ο τίτλος απονέµεται από το Α.Ε.Ι., στο
οποίο ανήκει το Τµήµα, όπου ξεκίνησε η εκπόνηση της διατρι-
βής.

4. Τα ονόµατα των υποψήφιων διδακτόρων, των επιβλεπόντων
µελών Δ.Ε.Π. ή ερευνητών, οι τίτλοι των εκπονούµενων διδακτο-
ρικών διατριβών και σύντοµη περίληψη αυτών, καθώς και τα µέλη
των συµβουλευτικών επιτροπών αναρτώνται στον διαδικτυακό
τόπο του Ιδρύµατος στην ελληνική και στην αγγλική γλώσσα.

Άρθρο 40
Ελάχιστη διάρκεια, δικαιώµατα και υποχρεώσεις 

υποψήφιων διδακτόρων

1. Η χρονική διάρκεια για την απόκτηση διδακτορικού διπλώ-
µατος είναι τουλάχιστον τρία (3) πλήρη ηµερολογιακά έτη από
την ηµεροµηνία ορισµού της τριµελούς συµβουλευτικής επιτρο-
πής σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 39. 

2. Ο υποψήφιος διδάκτορας, κάθε έτος, στην προθεσµία που
ορίζεται από τον Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών, παρουσιάζει
προφορικά και υποβάλλει και εγγράφως αναλυτικό υπόµνηµα
ενώπιον της τριµελούς συµβουλευτικής επιτροπής σχετικά µε
την πρόοδο της διδακτορικής του διατριβής. Αντίγραφο του υπο-
µνήµατος, καθώς και σχόλια επ’ αυτού από τον επιβλέποντα ή
την τριµελή επιτροπή και εκθέσεις προόδου σύµφωνα µε όσα
ορίζονται στον οικείο Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών, κατα-
χωρίζονται στον ατοµικό φάκελο του υποψηφίου.

3. Οι διδακτορικές σπουδές προσφέρονται δωρεάν. Οι υποψή-
φιοι διδάκτορες έχουν µέχρι πέντε (5) πλήρη ακαδηµαϊκά έτη
από την πρώτη εγγραφή τους, όλα τα δικαιώµατα και τις παρο-
χές που προβλέπονται και για τους φοιτητές του δεύτερου κύ-
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κλου σπουδών, όπως ορίζονται στους οικείους Κανονισµούς.
Μέχρι και πέντε (5) έτη µετά την ολοκλήρωση της διδακτορικής
τους διατριβής, διατηρούν δικαιώµατα πρόσβασης, δανεισµού
και χρήσης των ηλεκτρονικών υπηρεσιών των πανεπιστηµιακών
βιβλιοθηκών.

Άρθρο 41
Συγγραφή, υποστήριξη και αξιολόγηση 

της διδακτορικής διατριβής

1. Μετά την ολοκλήρωση της συγγραφής της διδακτορικής
διατριβής, η τριµελής συµβουλευτική επιτροπή δέχεται ή απορ-
ρίπτει αίτηση του υποψηφίου για τη δηµόσια υποστήριξη και την
αξιολόγησή της. Στον Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών µπορεί
να προβλέπονται πρόσθετες προϋποθέσεις για τη δυνατότητα
δηµόσιας υποστήριξης της διατριβής. Αν η τριµελής συµβουλευ-
τική επιτροπή αποδεχθεί την αίτηση του υποψηφίου, συντάσσει
αναλυτική εισηγητική έκθεση και την υποβάλλει στη Συνέλευση
του Τµήµατος ζητώντας τον ορισµό επταµελούς εξεταστικής επι-
τροπής για την κρίση της διδακτορικής διατριβής. 

2. Στην επταµελή εξεταστική επιτροπή µετέχουν τα µέλη της
τριµελούς συµβουλευτικής επιτροπής, εκτός από τα αφυπηρε-
τήσαντα µέλη αυτής, τα οποία µε απόφαση της Συνέλευσης του
Τµήµατος αντικαθίστανται από ισάριθµα µέλη που πληρούν τα
κριτήρια του δεύτερου και τρίτου εδαφίου της παραγράφου 2
του άρθρου 39, καθώς και τέσσερα (4) επιπλέον µέλη, που πλη-
ρούν τα κριτήρια του δευτέρου εδαφίου της παραγράφου 2 του
άρθρου 39. 

3. Η διδακτορική διατριβή υποστηρίζεται δηµόσια από τον
υποψήφιο διδάκτορα. Η διαδικασία της δηµόσιας υποστήριξης
προϋποθέτει τη φυσική παρουσία των τεσσάρων (4) τουλάχιστον
µελών της εξεταστικής επιτροπής, ενώ τα λοιπά µέλη µπορούν
να συµµετέχουν και µέσω τηλεδιάσκεψης. Στη συνέχεια, η εξε-
ταστική επιτροπή συνεδριάζει χωρίς την παρουσία τρίτων, κρίνει
την εργασία ως προς την ποιότητα, την πληρότητα, την πρωτό-
τυπη σκέψη και τη συµβολή της στην επιστήµη και µε βάση αυτά
τα κριτήρια την εγκρίνει, µε πλειοψηφία πέντε (5) τουλάχιστον
από τα µέλη της. Τα αφυπηρετήσαντα µέλη της τριµελούς συµ-
βουλευτικής επιτροπής, που έχουν αντικατασταθεί σύµφωνα µε
την παράγραφο 2, µπορεί να παρίστανται κατά τη συνεδρίαση
χωρίς δικαίωµα ψήφου.

Άρθρο 42
Προκήρυξη ή Πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για εκ-

πόνηση διδακτορικής διατριβής

1. Τα Πανεπιστήµια µπορούν να προκηρύσσουν θέσεις υπο-
ψήφιων διδακτόρων, υποτρόφων ή όχι, σύµφωνα µε όσα ορίζον-
ται στον Κανονισµό Διδακτορικών Σπουδών. Οι σχετικές προ-
κηρύξεις αφορούν σε συγκεκριµένο Τµήµα, δηµοσιοποιούνται
δια του ηµερήσιου τύπου και αναρτώνται στους οικείους διαδι-
κτυακούς τόπους των Ιδρυµάτων.

2. Οι προϋποθέσεις, οι όροι, οι προθεσµίες και οι διαδικασίες
κατάθεσης υποψηφιοτήτων και επιλογής υποψήφιων διδακτό-
ρων, καθώς και πρόσθετες υποχρεώσεις αυτών, ρήτρες, παρα-
δοτέα και χρονικά όρια ολοκλήρωσης των διατριβών, µνηµο-
νεύονται ρητά στις σχετικές προκηρύξεις και προσκλήσεις.

3. Η ανάθεση επίβλεψης των διδακτορικών διατριβών του πα-
ρόντος άρθρου µπορεί, βάσει της προκήρυξης, να υπόκειται σε
επιπλέον διαδικασίες και κριτήρια από εκείνα που προβλέπονται
στον παρόντα νόµο και τους οικείους Κανονισµούς Διδακτορικών
Σπουδών.

Άρθρο 43
Διατµηµατικά ή διιδρυµατικά Π.Μ.Σ. - 

Διδακτορικές διατριβές µε συνεπίβλεψη

1. Π.Μ.Σ. οργανώνονται από περισσότερα Τµήµατα του ίδιου
ή άλλων Α.Ε.Ι. ή από Τµήµατα Α.Ε.Ι. και τα ερευνητικά κέντρα και
ινστιτούτα που αναφέρονται στο άρθρο 13Α του ν. 4310/2014 (Α’
258), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 12 του ν. 4386/2016

(Α’ 83), συµπεριλαµβανοµένων των ερευνητικών κέντρων της
Ακαδηµίας Αθηνών και του Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών
της Ακαδηµίας Αθηνών. Απαραίτητη προϋπόθεση είναι ένα του-
λάχιστον από τα συνεργαζόµενα Τµήµατα να είναι αυτοδύναµο.
Μεταξύ των Τµηµάτων ή µεταξύ Τµηµάτων και Ερευνητικών Κέν-
τρων ή Ινστιτούτων του προηγούµενου εδαφίου καταρτίζεται Ει-
δικό Πρωτόκολλο Συνεργασίας (Ε.Π.Σ.), το οποίο εγκρίνεται από
τις οικείες Συγκλήτους και τα συλλογικά όργανα διοίκησης των
Ερευνητικών Κέντρων. Στο Ε.Π.Σ. καθορίζονται ιδίως οι υποχρε-
ώσεις κάθε Τµήµατος ή ερευνητικού κέντρου ή ινστιτούτου, τα
θέµατα συγκρότησης και λειτουργίας της Ειδικής Διατµηµατικής
ή Διιδρυµατικής Επιτροπής και της Σ.Ε. µε τρόπο που να εξα-
σφαλίζει την εκπροσώπηση όλων των συνεργαζόµενων φορέων,
του ορισµού του Διευθυντή του Π.Μ.Σ., ο οποίος είναι µέλος
Δ.Ε.Π. αυτοδύναµου Τµήµατος, της κατανοµής του διδακτικού
και ερευνητικού έργου µεταξύ του προσωπικού των συνεργαζό-
µενων φορέων και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εύρυθµη λει-
τουργία του Π.Μ.Σ.. Τα διατµηµατικά ή διιδρυµατικά Π.Μ.Σ.
ιδρύονται µε απόφαση των οικείων Συγκλήτων ή της οικείας Συγ-
κλήτου και του συλλογικού οργάνου διοίκησης του Ερευνητικού
Κέντρου, στην οποία προσαρτάται το Ε.Π.Σ., µε τη διαδικασία
ίδρυσης του άρθρου 32 και η σχετική εισήγηση καταρτίζεται από
τις Συνελεύσεις όλων των συνεργαζόµενων Τµηµάτων.

2. Αυτοδύναµα Τµήµατα Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής συνεργάζονται
µε Τµήµατα αναγνωρισµένων ως οµοταγών ιδρυµάτων ή ερευ-
νητικά κέντρα και ινστιτούτα της αλλοδαπής, για την οργάνωση
και λειτουργία κοινών Π.Μ.Σ.. Με απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζεται η διαδικασία
ίδρυσης του κοινού Π.Μ.Σ., τα θέµατα που ρυθµίζονται στο
Ε.Π.Σ. και κάθε σχετικό θέµα.

3. Τα Τµήµατα Α.Ε.Ι. συνεργάζονται µε ερευνητικά κέντρα και
ινστιτούτα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, συµπεριλαµβανο-
µένων των ερευνητικών κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών και του
Ιδρύµατος Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, για
την εκπόνηση διδακτορικών διατριβών µε συνεπίβλεψη. Στην πε-
ρίπτωση αυτή, τη διοικητική ευθύνη της εκπόνησης της διδακτο-
ρικής διατριβής αναλαµβάνει ένα από τα συνεργαζόµενα
Ιδρύµατα, ορίζεται ένας επιβλέπων από κάθε συνεργαζόµενο
Ίδρυµα/φορέα και η εκπόνηση της διατριβής διαρκεί τουλάχι-
στον τρία (3) έτη από τον ορισµό των επιβλεπόντων µελών
Δ.Ε.Π./ερευνητών. Τα σχετικά µε τη διαδικασία εκπόνησης της
διατριβής, από την επιλογή του υποψήφιου διδάκτορα έως και
την απονοµή του διδακτορικού τίτλου, καθώς και η χορήγηση
ενιαίου ή χωριστού τίτλου σε περίπτωση συνεργασίας µεταξύ
Ιδρυµάτων, προβλέπονται στο οικείο Ε.Π.Σ., που καταρτίζεται
από τα συνεργαζόµενα Τµήµατα/φορείς και εγκρίνεται από την
οικεία Σύγκλητο και τα συλλογικά όργανα διοίκησης των Ερευ-
νητικών Κέντρων. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, καθορίζεται κάθε σχετικό θέµα σχετικά µε την εκ-
πόνηση διδακτορικών διατριβών µε συνεπίβλεψη µε αναγνωρι-
σµένα ως οµοταγή Ιδρύµατα ή ερευνητικά κέντρα και ινστιτούτα
της αλλοδαπής.

Άρθρο 44
Αξιολόγηση

1. Στο τέλος κάθε εξαµήνου, πραγµατοποιείται αξιολόγηση
κάθε µαθήµατος και κάθε διδάσκοντος από τους µεταπτυχιακούς
φοιτητές, σύµφωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται στον Κανονισµό
Μεταπτυχιακών Σπουδών. 

2. Κατά τη λήξη της θητείας της Σ.Ε., µε ευθύνη του απερχό-
µενου Διευθυντή, συντάσσεται αναλυτικός απολογισµός του
ερευνητικού και εκπαιδευτικού έργου του Π.Μ.Σ., καθώς και των
λοιπών δραστηριοτήτων του, µε στόχο την αναβάθµιση των
σπουδών, την καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού,
τη βελτιστοποίηση των υφιστάµενων υποδοµών και την κοινωνικά
επωφελή χρήση των διαθέσιµων πόρων του Π.Μ.Σ.. Ο απολογι-
σµός κατατίθεται στο οικείο Τµήµα, στο οποίο ανήκει το Π.Μ.Σ.. 

3. Εκτός από τις διαδικασίες εσωτερικής και εξωτερικής αξιο-
λόγησης, καθώς και διασφάλισης και πιστοποίησης της ποιότη-
τας, οι οποίες προβλέπονται στο ν. 4009/ 2011 (Α’ 189), εξωτε-
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ρική ακαδηµαϊκή αξιολόγηση των Π.Μ.Σ. και των διδακτορικών
σπουδών κάθε Σχολής, διενεργεί εξαµελής Επιστηµονική Συµ-
βουλευτική Επιτροπή (Ε.Σ.Ε.). Τα πέντε (5) µέλη είναι µέλη Δ.Ε.Π.
α’ βαθµίδας, αναπληρωτή και επίκουρου άλλων Α.Ε.Ι. ή ερευνη-
τές από ερευνητικά κέντρα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014,
όπως τροποποιήθηκε και ισχύει, συµπεριλαµβανοµένων των
Ερευνητικών Κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών και του Ιδρύµατος
Ιατροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών, ή επιστήµονες
της αλλοδαπής ή της ηµεδαπής, οι οποίοι έχουν τα προσόντα
που προβλέπονται για τους επισκέπτες διδάσκοντες στην παρά-
γραφο 5 του άρθρου 36, του αντίστοιχου επιστηµονικού πεδίου,
και µε την προϋπόθεση ότι δεν υπηρετούν ως διδάσκοντες σε
Π.Μ.Σ. της Σχολής. Το έκτο µέλος είναι µεταπτυχιακός φοιτητής
της Σχολής. Η θητεία των µελών είναι πενταετής, µε δυνατότητα
ανανέωσης, εκτός από τον φοιτητή, του οποίου η θητεία είναι
ετήσια. Η ιδιότητα του Προέδρου, ο τρόπος επιλογής του µετα-
πτυχιακού φοιτητή, καθώς και κάθε ειδικότερο θέµα που αφορά
στη συγκρότηση, τη λειτουργία και τη διοικητική υποστήριξη της
Επιτροπής, σύµφωνα µε τις παραγράφους 4 έως 6, καθορίζονται
µε απόφαση της Συγκλήτου που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως.

4. Με απόφαση της οικείας Κοσµητείας συγκροτείται µία
Ε.Σ.Ε. για τα Π.Μ.Σ. και τις διδακτορικές σπουδές κάθε Τµήµατος
και τα µέλη της επιλέγονται από σχετικό µητρώο αξιολογητών
που τηρείται σε κάθε Σχολή. Για την κατάρτιση του µητρώου
κάθε Τµήµα προτείνει, µε τεκµηριωµένη εισήγηση της Συνέλευ-
σης του Τµήµατος, τρία (3) µέλη από την ηµεδαπή ή την αλλο-
δαπή. Λοιπές λεπτοµέρειες ως προς την κατάρτιση και επι-
καιροποίηση του µητρώου, ορίζονται µε απόφαση της Συγκλήτου
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Η από-
φαση συγκρότησης της Ε.Σ.Ε. εκδίδεται ύστερα από διαβού-
λευση µε τους Προέδρους των Τµηµάτων, αφού προηγουµένως
έχει διερευνηθεί η διαθεσιµότητα των υποψηφίων, και αφορά,
κατά προτίµηση, σε υποψηφίους ίδιου ή συναφούς γνωστικού
αντικειµένου µε τα γνωστικά αντικείµενα που θεραπεύουν τα υπό
αξιολόγηση προγράµµατα σπουδών και που έχουν διακριθεί για
το ερευνητικό τους έργο.

5. Τα µέλη των Ε.Σ.Ε. στην αρχή της θητείας τους ενηµερώ-
νονται για κάθε θέµα που αφορά στα Π.Μ.Σ., καθώς και στις δι-
δακτορικές σπουδές που εκπονούνται στα αντίστοιχα Τµήµατα
της Σχολής, όπως τα γνωστικά αντικείµενα που θεραπεύουν, τον
αριθµό των φοιτητών, τους κανόνες επιλογής, το λειτουργικό κό-
στος και τα τέλη φοίτησης. Ειδικότερα, ο απολογισµός της πα-
ραγράφου 2 µε ευθύνη της Κοσµητείας αποστέλλεται αµελλητί
στα µέλη της οικείας Ε.Σ.Ε..

6. Ανά πενταετία τα µέλη των Ε.Σ.Ε. επισκέπτονται τις εγκατα-
στάσεις του οικείου Τµήµατος για επαρκές χρονικό διάστηµα,
κατά το οποίο συναντώνται και συζητούν µε εκπροσώπους των
διδασκόντων και των φοιτητών, καθώς και µε τους Διευθυντές
και τα µέλη των συλλογικών οργάνων των Π.Μ.Σ., προκειµένου
να διαµορφώσουν την τελική έκθεση αξιολόγησης. Η τελική έκ-
θεση αξιολόγησης, η οποία περιέχει και προτάσεις για τη συνεχή
βελτίωση των προγραµµάτων σπουδών, υποβάλλεται στην Κο-
σµητεία, στο οικείο Τµήµα και στη Σύγκλητο, προκειµένου να τη
συνεκτιµήσει για τη συνέχιση ή µη της λειτουργίας των Π.Μ.Σ.,
σύµφωνα µε την παράγραφο 8 του άρθρου 32.

7. Στα µέλη των Ε.Σ.Ε. καταβάλλονται δαπάνες µετακίνησης
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υποπαράγραφο Δ9 της παρ. Δ’
του άρθρου 2 του ν. 4336/2015.

8. Ο απολογισµός και οι αξιολογήσεις του παρόντος άρθρου
δηµοσιοποιούνται στο διαδικτυακό τόπο των Ιδρυµάτων και κοι-
νοποιούνται, µε ευθύνη της Κοσµητείας, στον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, λαµβάνονται δε υπόψη στις διαδι-
κασίες εξωτερικής αξιολόγησης και πιστοποίησης της ποιότητας
του ν. 4009/2011.

Άρθρο 45
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος καταρτίζεται ο
Κανονισµός Μεταπτυχιακών Σπουδών κάθε Π.Μ.Σ., ο οποίος εγ-

κρίνεται από τη Σύγκλητο, δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, αναρτάται στο διαδικτυακό τόπο του Τµήµατος και
κοινοποιείται στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων. Με τον Κανονισµό Μεταπτυχιακών Σπουδών καθορίζον-
ται: 

α) η δοµή και οι κανόνες λειτουργίας του Π.Μ.Σ., 
β) ο µέγιστος αριθµός µεταπτυχιακών φοιτητών ανά διδά-

σκοντα, καθώς και ο µέγιστος αριθµός µεταπτυχιακών φοιτητών
στα Π.Μ.Σ. του Τµήµατος σε σχέση και µε τον αριθµό των προ-
πτυχιακών φοιτητών και των διδασκόντων, για τη διασφάλιση της
ποιότητας όλων των κύκλων σπουδών,

γ) οι αρµοδιότητες του Διευθυντή και των Σ.Ε. των Π.Μ.Σ.,
δ) ο αριθµός και ο τρόπος επιλογής των εισακτέων στο Π.Μ.Σ.,

η διαδικασία και τα κριτήρια επιλογής, στα οποία περιλαµβάνον-
ται οι γλώσσες, των οποίων απαιτείται η γνώση, και τα επίπεδα
της γλωσσοµάθειας,

ε) η διάρκεια φοίτησης, καθώς και ο ανώτατος επιτρεπόµενος
χρόνος ολοκλήρωσης των σπουδών σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 1 του άρθρου 33, η δυνατότητα, οι λόγοι ο τρόπος και η
διαδικασία µερικής φοίτησης σε Π.Μ.Σ., καθώς και αναστολής
της φοίτησης σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 και 3 του άρθρου
33,

στ) το αναλυτικό πρόγραµµα σπουδών, στο οποίο περιλαµβά-
νονται ιδίως ο χαρακτηρισµός των µαθηµάτων, οι ειδικεύσεις, το
περιεχόµενο των µεταπτυχιακών µαθηµάτων, η διδασκαλία µε
µέσα εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, καθώς και οι ελάχιστες διδα-
κτικές ώρες ανά µάθηµα και οι αντίστοιχες πιστωτικές µονάδες
σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 3374/2005,

ζ) οι κανόνες εξετάσεων και αξιολόγησης των επιδόσεων των
µεταπτυχιακών φοιτητών, ο χρόνος διενέργειας και η διάρκεια
των εξεταστικών περιόδων του Π.Μ.Σ., ο τρόπος εξέτασης και
βαθµολόγησης, οι προϋποθέσεις επιτυχούς ολοκλήρωσης των
µαθηµάτων, η εκπόνηση εργασιών ή η συµµετοχή σε άλλες ερευ-
νητικές ή εκπαιδευτικές δραστηριότητες, 

η) οι υποχρεώσεις για τη λήψη του Μ.Δ.Ε. και τα σχετικά µε
την εκπόνηση διπλωµατικής εργασίας, 

θ) ο τρόπος αναπλήρωσής των µαθηµάτων, 
ι) οι λόγοι και η διαδικασία διαγραφής από το Π.Μ.Σ.,
ια) τα δικαιολογητικά και η διαδικασία χορήγησης υποτροφιών,
ιβ) οι διαδικασίες αξιολόγησης των µαθηµάτων και των διδα-

σκόντων από τους µεταπτυχιακούς φοιτητές, 
ιγ) η διαδικασία ορισµού επιβλέποντα και εξεταστικής επιτρο-

πής διπλωµατικής εργασίας, που προβλέπονται στην παρά-
γραφο 4 του άρθρου 34, και τα ειδικότερα καθήκοντά τους,

ιδ) το ύψος των τυχόν προβλεπόµενων τελών φοίτησης και η
δυνατότητα τµηµατικής καταβολής τους, 

ιε) το τελετουργικό αποφοίτησης και ο τύπος του απονεµόµε-
νου διπλώµατος (Δ.Μ.Σ.),

ιστ) ειδικότερα θέµατα του παραρτήµατος διπλώµατος, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 15 του ν. 3374/2005 (Α’ 189),

ιζ) τα ειδικότερα ζητήµατα διοικητικής, τεχνικής και οικονοµι-
κής υποστήριξης του Π.Μ.Σ.,

ιη) η διαδικασία ανάθεσης διδασκαλίας των µαθηµάτων, σεµι-
ναρίων και ασκήσεων του Π.Μ.Σ.,

ιθ) οι ειδικότερες προϋποθέσεις και η διαδικασία πρόσκλησης,
καθώς και οι ειδικότεροι όροι απασχόλησης και κάθε θέµα σχε-
τικό µε τους επισκέπτες διδάσκοντες της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 36,

κ) οι ειδικότεροι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής αφυ-
πηρετησάντων µελών Δ.Ε.Π. σε Π.Μ.Σ., σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 6 του άρθρου 36, και

κα) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση και λειτουργία
του δεύτερου κύκλου σπουδών του Τµήµατος. 

2. Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος καταρτίζεται ο
Κανονισµός Διδακτορικών Σπουδών του Τµήµατος, ο οποίος εγ-
κρίνεται από τη Σύγκλητο, δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως, αναρτάται στο διαδικτυακό τόπο του Τµήµατος και
κοινοποιείται στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, και στον οποίον καθορίζονται: 

α) οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις οργάνωσης διδακτο-
ρικών σπουδών, καθώς και εκπόνησης διδακτορικής διατριβής
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ακόµη και από µη κάτοχο Δ.Μ.Σ.,
β) ο χρόνος υποβολής αίτησης για εκπόνηση διδακτορικής

διατριβής, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, οι γλώσσες υποβολής
του προτεινόµενου τίτλου και προσχεδίου της διατριβής, η
γλώσσα εκπόνησης της διδακτορικής διατριβής, 

γ) η διαδικασία ανάθεσης επίβλεψης διδακτορικής διατριβής
και ο µέγιστος αριθµός υποψήφιων διδακτόρων που µπορεί να
επιβλέπεται από κάθε επιβλέποντα,

δ) ειδικότεροι λόγοι και προϋποθέσεις αντικατάστασης επιβλέ-
ποντος σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 39,

ε) η προθεσµία και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την ετήσια προ-
φορική παρουσίαση αναφορικά µε την πρόοδο της διατριβής,
την υποβολή του υποµνήµατος της παραγράφου 2 του άρθρου
40,

στ) η υποχρέωση ανανέωσης εγγραφής των υποψήφιων διδα-
κτόρων ανά ακαδηµαϊκό έτος, µέγιστος χρόνος ολοκλήρωσης
της διατριβής, η υποχρέωση παρακολούθησης ή συµµετοχής σε
µαθήµατα, εργαστήρια ή σεµινάρια σχετικά µε τη διδακτορική
διατριβή, πρόσθετες υποχρεώσεις των υποψήφιων διδακτόρων,
όπως (ενδιάµεσα παραδοτέα) και των επιβλεπόντων αυτών, ό-
πως (περιοδικές εκθέσεις προόδου), λόγοι και διαδικασία δια-
γραφής από τα µητρώα υποψήφιων διδακτόρων,

ζ) λεπτοµέρειες σχετικά µε την οριστικοποίηση του προσωρι-
νού τίτλου, τη δηµόσια υποστήριξη της διδακτορικής διατριβής,
πρόσθετες προϋποθέσεις σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της
παραγράφου 1 του άρθρου 41, τα σχετικά µε την απονοµή του
διδακτορικού τίτλου, η µορφή και το περιεχόµενο του διδακτο-
ρικού τίτλου, 

η) κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση και λειτουργία
του τρίτου κύκλου σπουδών του Τµήµατος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑ 

ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Άρθρο 46
Ενιαίος και αδιάσπαστος τίτλος σπουδών 

µεταπτυχιακού επιπέδου και επαγγελµατικά 
προσόντα αποφοίτων Τ.Ε.Ι.

1. Η επιτυχής ολοκλήρωση του πρώτου κύκλου σπουδών, που
οργανώνεται σε Τµήµατα Α.Ε.Ι. και διαρκεί κατ’ ελάχιστον δέκα
(10) ακαδηµαϊκά εξάµηνα (υποχρεωτικά εξάµηνα για τη λήψη
πτυχίου ή διπλώµατος σύµφωνα µε το πρόγραµµα σπουδών),
οδηγεί στην απονοµή ενιαίου και αδιάσπαστου τίτλου σπουδών
µεταπτυχιακού επιπέδου (integrated master) στην ειδικότητα του
Τµήµατος, αν στο πρόγραµµα σπουδών:

α) περιλαµβάνονται µαθήµατα ώστε να διασφαλίζεται: 
αα) η θεµελίωση στις βασικές επιστήµες και τέχνες, 
ββ) η ανάπτυξη των µαθηµάτων κορµού της ειδικότητας σε

όλο το εύρος του σχετικού γνωστικού αντικειµένου, 
γγ) η εµβάθυνση και η εµπέδωση σε υψηλό επίπεδο των γνώ-

σεων στο εύρος του γνωστικού αντικειµένου της ειδικότητας,
β) προβλέπεται η εκπόνηση πτυχιακής ή διπλωµατικής εργα-

σίας διάρκειας ενός (1) ακαδηµαϊκού εξαµήνου κατ’ ελάχιστον. 
2. Για την υπαγωγή στην παρούσα διάταξη, η Σύγκλητος του

οικείου Α.Ε.Ι., ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης του Τµήµα-
τος, απευθύνει αίτηµα στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, ο οποίος, ύστερα από γνώµη του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.
και της Α.Δ.Ι.Π., και εφόσον πληρούνται τα κριτήρια της παρα-
γράφου 1, εκδίδει σχετική διαπιστωτική απόφαση, που δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι γνώµες του
προηγούµενου εδαφίου δίνονται εντός προθεσµίας εξήντα (60)
ηµερών από την περιέλευση του ερωτήµατος από τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Μετά την έκδοση της
ανωτέρω απόφασης, ο ενιαίος και αδιάσπαστος τίτλος σπουδών
µεταπτυχιακού επιπέδου (integrated master) λογίζεται ότι έχει
ληφθεί από την ηµεροµηνία απονοµής του πτυχίου ή διπλώµατος
και καταλαµβάνει και τους αποφοιτήσαντες πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου. Ο ενιαίος και αδιάσπαστος τίτλος
σπουδών µεταπτυχιακού επιπέδου δεν επιφέρει µισθολογικές µε-

ταβολές.
3. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του

Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα από
εισήγηση πενταµελούς επιστηµονικής επιτροπής, η οποία ορίζε-
ται από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κα-
θορίζονται τα σχετικά µε το πλαίσιο πρόσβασης σε επαγγελ-
µατικές δραστηριότητες, βάσει προσόντων που προσδίδουν οι
τίτλοι σπουδών που αποκτούν οι πτυχιούχοι Τµηµάτων Τ.Ε.Ι.,
στους οποίους δεν έχουν αναγνωριστεί ακόµη έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου επαγγελµατικά δικαιώµατα. Για τη
σύνθεση των επιστηµονικών επιτροπών του προηγούµενου εδα-
φίου λαµβάνεται υπόψη το γνωστικό αντικείµενο που θεραπεύει
κάθε Τµήµα.

4. Για πτυχιούχους Τµηµάτων Μηχανικών Τ.Ε. των Τ.Ε.Ι., οι ως
ανωτέρω επιστηµονικές επιτροπές είναι επταµελείς. Τρία από τα
µέλη κάθε επιτροπής είναι ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ο οποίος προεδ-
ρεύει των επιτροπών, ένα µέλος Δ.Ε.Π. Πολυτεχνικής Σχολής και
ένα µέλος Δ.Ε.Π. Τµήµατος Μηχανικών των Τ.Ε.Ι., οι οποίοι ορί-
ζονται µε τους αναπληρωτές τους. Τα λοιπά µέλη µε τους ανα-
πληρωτές τους ορίζονται σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο
τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3.

5. Τα προεδρικά διατάγµατα που εκδίδονται σύµφωνα µε τις
παραγράφους 3 και 4, ισχύουν και για τους αποφοίτους Τ.Ε.Ι.
του οικείου Τµήµατος, που αποφοίτησαν πριν τη δηµοσίευσή
τους, καθώς και για τους αποφοίτους των Τµηµάτων Τ.Ε.Ι. που
συγχωνεύθηκαν ή µετονοµάστηκαν, σύµφωνα µε τα προεδρικά
διατάγµατα 69/2013 (Α’ 119), 82/2013 (Α’ 123), 83/2013 (Α’ 123),
84/2013 (Α’ 124), 87/2013 (Α’ 129), 90/2013 (Α’ 130), 91/2013 (Α’
131), 94/2013 (Α’ 132), 95/2013 (Α’ 133), 100/2013 (Α’ 135),
101/2013 (Α’ 135), 102/2013 (Α’ 136), 103/2013 (Α’ 136), 104/2013
(Α’ 137), 127/2013 (Α’ 190). 

Άρθρο 47
Επιτροπή Δεοντολογίας

1. Σε κάθε Α.Ε.Ι. συνιστάται Επιτροπή Δεοντολογίας, η οποία
απαρτίζεται από τους Κοσµήτορες του οικείου Α.Ε.Ι. και τον Αν-
τιπρύτανη Ακαδηµαϊκών Υποθέσεων, Φοιτητικής Μέριµνας και
Δια Βίου Εκπαίδευσης. Ο Αντιπρύτανης προΐσταται της Επιτρο-
πής και σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος τον αναπληρώνει
ο αρχαιότερος Κοσµήτορας, µε βάση την ηµεροµηνία δηµοσίευ-
σης της πράξης διορισµού του στη βαθµίδα του µέλους Δ.Ε.Π.
πρώτης βαθµίδας. Τα µέλη της Επιτροπής Δεοντολογίας δεν
λαµβάνουν αµοιβή ή άλλη αποζηµίωση για τη συµµετοχή τους
σε αυτή.

2. Η Επιτροπή Δεοντολογίας έχει ιδίως τις εξής αρµοδιότητες:
α) καταρτίζει «Κώδικα δεοντολογίας και καλής πρακτικής» για

ακαδηµαϊκά, διοικητικά και ερευνητικά θέµατα (κανόνες βιοηθι-
κής κ.λπ.), ο οποίος εγκρίνεται από τη Σύγκλητο και ενσωµατώ-
νεται στον Εσωτερικό Κανονισµό του Ιδρύµατος,

β) διασφαλίζει την τήρηση και εφαρµογή των κανόνων δεον-
τολογίας εκ µέρους όλων των µελών του Ιδρύµατος και διαπι-
στώνει παραβάσεις των κανόνων δεοντολογίας,

γ) συντάσσει γενική ετήσια έκθεσης ως προς την τήρηση και
εφαρµογή ή την ανάγκη αναθεώρησης των κανόνων δεοντολο-
γίας, η οποία υποβάλλεται στον Πρύτανη και κοινοποιείται στη
Σύγκλητο του οικείου Ιδρύµατος στην αρχή κάθε ακαδηµαϊκού
έτους,

δ) εξετάζει αυτεπαγγέλτως ή ύστερα από έγγραφη αναφορά
- καταγγελία φοιτητών, µελών Δ.Ε.Π., µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π., ερευνητών, επισκεπτών διδασκόντων και διοικητικού
προσωπικού σε θέµατα της αρµοδιότητάς της, προκειµένου να
διαπιστώσει την παράβαση των κανόνων του κώδικα δεοντολο-
γίας ή διερευνά σχετικά περιστατικά ύστερα από εντολή του
Πρύτανη. Αν διαπιστωθεί παράβαση των κανόνων δεοντολογίας
ή κατά τη διερεύνηση διαπιστωθεί τέλεση πειθαρχικού παραπτώ-
µατος, αποστέλλει το σχετικό πόρισµα στον Πρύτανη, προκειµέ-
νου αυτός να αξιολογήσει το περιστατικό και να διενεργήσει τα
νόµιµα.

3. Κάθε άλλο θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση και λειτουργία
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της, ρυθµίζεται στον Εσωτερικό Κανονισµό του Ιδρύµατος.

Άρθρο 48
Κέντρο Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης

1. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, ύστερα από πρόταση της Συγκλήτου, ιδρύεται σε κάθε
Α.Ε.Ι. Κέντρο Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης (Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ.).
Η πρόταση της Συγκλήτου αναγράφει το ευρύτερο πλαίσιο στρα-
τηγικής και δραστηριοτήτων εντός του οποίου διοργανώνονται
τα εκπαιδευτικά ή επιµορφωτικά προγράµµατα του Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ..

2. Το Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ. αποτελεί µονάδα του Ιδρύµατος που εξα-
σφαλίζει το συντονισµό και τη διεπιστηµονική συνεργασία στην
ανάπτυξη προγραµµάτων επιµόρφωσης, συνεχιζόµενης εκπαί-
δευσης, κατάρτισης και εν γένει δια βίου µάθησης. Τα εκπαιδευ-
τικά ή επιµορφωτικά προγράµµατα µπορεί να υλοποιούνται και
σε συνεργασία µε Α.Ε.Ι. ή ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής,
καθώς και αναγνωρισµένα ως οµοταγή Ιδρύµατα της αλλοδαπής,
µε απόφαση του Πρυτανικού Συµβουλίου, ύστερα από εισήγηση
του Συµβουλίου του Κέντρου. Αρµόδιος για το σχεδιασµό, την
οργάνωση και την υλοποίηση κάθε έργου και προγράµµατος επι-
µόρφωσης, κατάρτισης, συνεχιζόµενης εκπαίδευσης και εν γένει
δια βίου µάθησης είναι ο οικείος επιστηµονικός υπεύθυνος κάθε
έργου. 

3. Τα υφιστάµενα Ινστιτούτα Δια Βίου Εκπαίδευσης των Ιδρυ-
µάτων και τα λειτουργούντα Κέντρα Επαγγελµατικής Κατάρτισης
των Ιδρυµάτων καταργούνται. Για την κατάργησή τους εκδίδεται
διαπιστωτική πράξη του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως. Η παροχή κάθε προγράµµατος επιµόρφωσης, συνεχιζό-
µενης εκπαίδευσης, κατάρτισης και εν γένει δια βίου µάθησης,
δια ζώσης ή εξ αποστάσεως, ήτοι πέραν των σπουδών πρώτου,
δεύτερου και τρίτου κύκλου, µε την επιφύλαξη της παραγράφου
4 του άρθρου 1, και εξαιρουµένων των προγραµµάτων που ορ-
γανώνονται δυνάµει της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4250/2014
(Α’ 74) παρέχεται αποκλειστικά µέσω του Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ.. Την ευ-
θύνη τήρησης της διάταξης των προηγούµενων εδαφίων φέρει
η Σύγκλητος του Ιδρύµατος. 

4. Όργανα του Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ. είναι: 
α) ο Πρόεδρος του Κέντρου, 
β) το Συµβούλιο του Κέντρου.
5. Πρόεδρος του Κέντρου είναι ο Αντιπρύτανης, στον οποίο

έχει ανατεθεί η σχετική αρµοδιότητα, ύστερα από πρόταση του
Πρύτανη και έγκριση της Συγκλήτου. 

6. Ο Πρόεδρος έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) συγκαλεί το Συµβούλιο του Κέντρου, καταρτίζει την ηµερή-

σια διάταξη, ορίζει ως εισηγητή των θεµάτων µέλος του Συµβου-
λίου, προεδρεύει των εργασιών του και εισηγείται τα θέµατα για
τα οποία δεν έχει οριστεί ως εισηγητής άλλο µέλος του Συµβου-
λίου,

β) επιβλέπει την εφαρµογή της πολιτικής του Κέντρου και την
τήρηση του Κανονισµού του,

γ) µεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Συµβουλίου,
δ) προΐσταται των υπηρεσιών του Κέντρου και συνυπογράφει

µε τον πρόεδρο του Ε.Λ.Κ.Ε. του οικείου Ιδρύµατος τις συµβά-
σεις προσωπικού, τις συµβάσεις προµηθειών και υπηρεσιών που
συνάπτει το Κέντρο για τις γενικές του ανάγκες,

ε) υπογράφει τις εντολές πληρωµής για τις γενικές δαπάνες
του Κέντρου. Ειδικά για τις εντολές πληρωµής του εκπαιδευτικού
προσωπικού, απαιτείται η προηγούµενη πιστοποίηση άρτιας διε-
ξαγωγής του προγράµµατος από τον επιστηµονικά υπεύθυνο,

στ) ορίζει, όπου απαιτείται, ύστερα από γνώµη του Συµβουλίου
του Κέντρου, τις επιτροπές επιλογής εκπαιδευοµένων,

ζ) συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή τη διεκπεραίωση συγ-
κεκριµένων θεµάτων που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές του,

η) εισηγείται στη Σύγκλητο, ύστερα από γνώµη του Συµβου-
λίου, την επιλογή του Διευθυντή Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μά-
θησης, 

θ) υπογράφει τα απονεµόµενα από το Κέντρο πιστοποιητικά
µη τυπικής εκπαίδευσης, σύµφωνα µε την έννοια της περίπτωσης

4 του άρθρου 2 του ν. 3879/2010 (Α’ 163), 
ι) συντάσσει ετήσια έκθεση απολογισµού του έργου του Κέν-

τρου, η οποία εγκρίνεται από τη Σύγκλητο και κοινοποιείται στον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων µετά την έγ-
κρισή της.

7. Το Συµβούλιο του Κέντρου αποτελείται από: 
α) τον Πρόεδρο του Κέντρου, 
β) έναν εκπρόσωπο από κάθε Σχολή του Ιδρύµατος, ο οποίος

ορίζεται ύστερα από πρόταση της Κοσµητείας της οικείας Σχο-
λής, 

γ) τον Διευθυντή Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης, χωρίς
δικαίωµα ψήφου.

8. Το Συµβούλιο έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες και όσες
άλλες προβλέπονται από τον Κανονισµό του Κέντρου: 

α) διαµορφώνει στο πλαίσιο των αποφάσεων της Συγκλήτου
την πολιτική του Κέντρου για την ανάπτυξη των έργων και των
προγραµµάτων επιµόρφωσης, συνεχιζόµενης εκπαίδευσης, κα-
τάρτισης και εν γένει δια βίου µάθησης,

β) εποπτεύει τη λειτουργία των εκπαιδευτικών προγραµµάτων
επιµόρφωσης, συνεχιζόµενης εκπαίδευσης, κατάρτισης και εν
γένει δια βίου µάθησης,

γ) εισηγείται προς το Πρυτανικό Συµβούλιο τα προς έγκριση
έργα και εκπαιδευτικά προγράµµατα του Κέντρου, τα οποία µετά
την έγκρισή τους κοινοποιούνται στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων,

δ) αναθέτει την υλοποίηση των έργων και των εκπαιδευτικών
προγραµµάτων του Κέντρου στους επιστηµονικά υπευθύνους,

ε) συνεργάζεται µε τις Κοσµητείες των Σχολών για την υπο-
στήριξη της υλοποίησης των εκπαιδευτικών προγραµµάτων του
Κέντρου,

στ) καθορίζει τον τύπο των πιστοποιητικών που απονέµει το
Κέντρο,

ζ) διατυπώνει γνώµη προς τη Σύγκλητο για τον τετραετή ανα-
πτυξιακό προγραµµατισµό του Κέντρου,

η) διατυπώνει γνώµη προς τη Σύγκλητο για τον Κανονισµό και
την οργανωτική δοµή των υπηρεσιών του Κέντρου,

θ) ορίζει οµάδες για την εσωτερική αξιολόγηση των εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων του Κέντρου,

ι) ορίζει το ύψος των τελών για κάθε εκπαιδευτικό πρόγραµµα
του Κέντρου και το ποσοστό παρακράτησης από τα τέλη αυτά
ως πόρο κάλυψης των γενικών εξόδων του Κέντρου, τα οποία
υποβάλλει προς έγκριση στο Πρυτανικό Συµβούλιο, προκειµένου
να αποφασίσει σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην παράγραφο 10,

ια) εισηγείται στην Επιτροπή Ερευνών του Ε.Λ.Κ.Ε. για τη σύ-
ναψη συµβάσεων προσωπικού, προµηθειών και υπηρεσιών που
συνάπτει το Κέντρο για τις εκπαιδευτικές και λοιπές λειτουργικές
του ανάγκες,

ιβ) διατυπώνει γνώµη προς τη Σύγκλητο για την επιλογή του
Διευθυντή του Κέντρου. 

9. Ο Διευθυντής Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης παρα-
κολουθεί την εφαρµογή του αναπτυξιακού προγράµµατος του
Κέντρου, συντονίζει την υλοποίηση των έργων και των προγραµ-
µάτων επιµόρφωσης, κατάρτισης, συνεχιζόµενης εκπαίδευσης
και εν γένει δια βίου µάθησης και επιµελείται την ποιοτική ανα-
βάθµισή τους. Παρακολουθεί και υποστηρίζει την υλοποίηση των
αποφάσεων του Συµβουλίου και είναι υπεύθυνος του µητρώου
εκπαιδευτών.

10. Οι επιστηµονικά υπεύθυνοι των προγραµµάτων του Κέν-
τρου ορίζονται µε απόφαση του Συµβουλίου του. Υποβάλλουν
προς έγκριση στο Συµβούλιο του Κέντρου τα σχέδια σπουδών,
τις οργανωτικές λεπτοµέρειες, τον προϋπολογισµό των εκπαι-
δευτικών προγραµµάτων και το ύψος των τελών και πιστοποιούν
την άρτια διεξαγωγή του προγράµµατος. Η απόφαση του Συµ-
βουλίου του Κέντρου Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης απο-
στέλλεται προς έγκριση στο Πρυτανικό Συµβούλιο. Η απόφαση
θεωρείται ότι έχει εγκριθεί µετά την άπρακτη πάροδο δέκα (10)
εργάσιµων ηµερών.

11. Πόροι του Κέντρου είναι οι ακόλουθοι:
α) χρηµατοδοτήσεις από επιχειρησιακά ή άλλα προγράµµατα

που συγχρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
β) χρηµατοδοτήσεις από φορείς του δηµοσίου ή ιδιωτικού
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τοµέα και από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλους διεθνείς οργα-
νισµούς, καθώς και δωρεές και χορηγίες προς το Κέντρο,

γ) έσοδα από εκπαιδευοµένους, σε περίπτωση που το πρό-
γραµµα δεν χρηµατοδοτείται σύµφωνα µε τις περιπτώσεις α’ και
β’,

δ) έσοδα από την ανάπτυξη, παραγωγή και αξιοποίηση εκπαι-
δευτικού και άλλου υλικού, από την εκπόνηση µελετών, από την
παροχή υπηρεσιών και από την εκτέλεση επιµορφωτικών έργων
που αφορούν στη δια βίου µάθηση,

ε) ύστερα από απόφαση της Συγκλήτου, µπορεί να διατίθενται
πόροι του Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.)
και οι πρόσοδοι από περιουσιακά στοιχεία του Ιδρύµατος για την
ανάπτυξη του Κέντρου.

Η Επιτροπή Ερευνών του Ε.Λ.Κ.Ε. του Ιδρύµατος διαχειρίζεται
τους πόρους του Κέντρου. Για το σκοπό αυτόν, παρακρατεί έως
είκοσι τοις εκατό (20%) επί των εσόδων των έργων του Κέντρου,
ενώ ένα ποσοστό έως είκοσι τοις εκατό (20%) επί των χρηµατο-
δοτήσεων των έργων και των εσόδων των εκπαιδευτικών προ-
γραµµάτων του Κέντρου κατατίθενται σε ειδικό κωδικό για την
κάλυψη των γενικών εξόδων λειτουργίας του. Το ακριβές ποσο-
στό παρακράτησης του Ε.Λ.Κ.Ε. για κάθε τύπου έργο καθορίζε-
ται από τη Σύγκλητο. Οι δραστηριότητες του Κέντρου πραγµατο-
ποιούνται µε τη µορφή ερευνητικών έργων του Ε.Λ.Κ.Ε.. 

12. Στο τέλος κάθε ακαδηµαϊκού έτους το Συµβούλιο συντάσ-
σει απολογισµό δραστηριοτήτων του Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ., τον οποίο κοι-
νοποιεί αµελλητί στη Σύγκλητο, στη ΜΟ.ΔΙ.Π. και στο Υπουργείο
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Το Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ. υπόκειται
ανά διετία, σε διαδικασίες εσωτερικής αξιολόγησης διασφάλισης
της ποιότητας που καθορίζονται σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρ-
θρου 14 του ν. 4009/2011. Η εξωτερική αξιολόγηση και η πιστο-
ποίηση της ποιότητας των εκπαιδευτικών ή επιµορφωτικών
προγραµµάτων του Κ.Ε.ΔΙ.ΒΙ.Μ., πραγµατοποιείται από την
Α.ΔΙ.Π. σύµφωνα µε την υποπερίπτωση ββ’της περίπτωσης α’ της
παρ. 1 του άρθρου 66 του ν. 4009/ 2011.

13. Με απόφαση της Συγκλήτου, που εκδίδεται ύστερα από
γνώµη του Συµβουλίου του Κέντρου, δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως ο Κανονισµός του Κέντρου, όπου ρυθµί-
ζεται κάθε θέµα που αφορά στην οργάνωση, στη λειτουργία και
στη διοίκησή του και δεν προβλέπεται από τον παρόντα νόµο. 

14. Τα Κέντρα Επιµόρφωσης και Δια Βίου Μάθησης µπορεί να
οργανώνουν τα προγράµµατα δια βίου µάθησης και µε µεθόδους
εξ αποστάσεως εκπαίδευσης, λαµβάνοντας υπόψη τις ανάγκες
ατόµων µε αναπηρία ή/και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και εξα-
σφαλίζοντας την ηλεκτρονική προσβασιµότητα των προγραµµά-
των και στα άτοµα αυτά. 

Άρθρο 49
Ακαδηµαϊκά Συµβούλια Ανώτατης Εκπαίδευσης 

και Έρευνας

1. Σε κάθε διοικητική Περιφέρεια της Χώρας συνιστάται Ακα-
δηµαϊκό Συµβούλιο Ανώτατης Εκπαίδευσης και Έρευνας
(Α.Σ.Α.Ε.Ε.). Είναι δυνατόν να συνιστάται ένα Α.Σ.Α.Ε.Ε. ανά δύο
ή περισσότερες Περιφέρειες ή δύο ή περισσότερα Α.Σ.Α.Ε.Ε. σε
µία Περιφέρεια. Η σύσταση των Α.Σ.Α.Ε.Ε. γίνεται µε απόφαση
του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

2. Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. έχει τις εξής αρµοδιότητες: 
α) χαράσσει προτάσεις στρατηγικής για την ανάπτυξη των

Α.Ε.Ι. και των Ερευνητικών Κέντρων - Ινστιτούτων του άρθρου
13Α του ν. 4310/2014 (Α’ 258), συµπεριλαµβανοµένων των Ερευ-
νητικών Κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών και του Ιδρύµατος Ια-
τροβιολογικών Ερευνών της Ακαδηµίας Αθηνών (εφεξής Ε.Κ.) σε
περιφερειακό επίπεδο, µε στόχο την προαγωγή της ανώτατης
εκπαίδευσης και έρευνας. Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. λαµβάνει υπόψη ιδίως
τις αναπτυξιακές προοπτικές και τους στόχους που έχει θέσει
κάθε Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. της οικείας Περιφέρειας, τη δυνατότητα εκ-
παιδευτικών και ερευνητικών συνεργειών µεταξύ τους και τη δια-
µόρφωση κρίσιµων κοινών υποδοµών. Λαµβάνει, επίσης, υπόψη
την αναπτυξιακή πολιτική της Περιφέρειας και τις σχετικές ειση-
γήσεις ή µελέτες του Περιφερειακού Συµβουλίου Έρευνας και

Καινοτοµίας (Π.Σ.Ε.Κ.), σύµφωνα µε το άρθρο 10 του ν. 4310/
2014, καθώς και τις κοινωνικές ανάγκες αυτής,

β) προωθεί τη συνεργασία και την ανάπτυξη δράσεων αλληλε-
πίδρασης µεταξύ των Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. µε κοινωνικούς, πολιτιστι-
κούς και οικονοµικούς φορείς της οικείας Περιφέρειας,

γ) εισηγείται στα Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. που εδρεύουν στην οικεία Πε-
ριφέρεια σχετικά µε τις διαδικασίες, τα µέσα και τις πηγές εύρε-
σης πόρων για την ανάπτυξή τους, τη χρηµατοδότηση ερευνη-
τών και αποφοίτων, 

δ) υποβάλλει προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων έκθεση ως προς το βαθµό υλοποίησης του στρατη-
γικού σχεδίου και του προϋπολογισµού των Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. της
οικείας Περιφέρειας, προς υποβοήθηση του εποπτικού ρόλου
της Πολιτείας.

3. Για την άσκηση των αρµοδιοτήτων της παραγράφου 2, το
Α.Σ.Α.Ε.Ε. συντάσσει διετές σχέδιο στρατηγικής, στο οποίο απο-
τυπώνονται προτεινόµενες δράσεις που εξασφαλίζουν ιδίως: 

α) τη συνεργασία των Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. της Περιφέρειας σε εκ-
παιδευτικό και ερευνητικό επίπεδο,

β) τη βέλτιστη αξιοποίηση των υφιστάµενων υποδοµών στην
κατεύθυνση της συµπληρωµατικότητας και της εξοικονόµησης
πόρων, 

γ) τη σύνδεση µε την τοπική κοινωνία, 
δ) τη συµβολή των Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. στην οικονοµική ανάπτυξη

της Περιφέρειας, µέσω της ανάπτυξης του εµπορίου, της βιοµη-
χανίας, της βιοτεχνίας και των επαγγελµάτων, 

ε) τη συµβολή των Α.Ε.Ι. και Ε.Κ. στην ανάδειξη επιστηµονικών
πεδίων µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον σε περιφερειακό επίπεδο, που
είναι ενδεδειγµένο να αποτελέσουν αντικείµενα προπτυχιακών ή
µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών των Α.Ε.Ι. της οικείας
Περιφέρειας.

Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. για να συντάξει το σχέδιο στρατηγικής, ως προς
τις περιπτώσεις γ’, δ’ και ε’, ζητά τη γνώµη των Επιµελητηρίων
που εδρεύουν στην οικεία Περιφέρεια. Τα Επιµελητήρια καλούν-
ται να εκφράσουν γνώµη αλλά και να συµµετέχουν στην συζή-
τηση συγκεκριµένων θεµάτων, τα οποία άπτονται των αντι-
κειµένων της δραστηριότητάς τους. 

4. Το διετές σχέδιο στρατηγικής της παραγράφου 3 εγκρίνεται
από τη Σύγκλητο του οικείου Α.Ε.Ι.. Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. συντονίζει τις
διαδικασίες εκπλήρωσης και έχει την ευθύνη της εφαρµογής του
εγκεκριµένου σχεδίου στρατηγικής. 

5. Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. κάθε δύο (2) έτη συντάσσει απολογισµό πε-
πραγµένων, ο οποίος δηµοσιοποιείται µε κάθε πρόσφορο µέσο,
καθώς και τις εκθέσεις της περίπτωσης ε’ της παραγράφου 2.
Τα Α.Ε.Ι. και τα Ε.Κ. που συµµετέχουν στο Α.Σ.Α.Ε.Ε. πρέπει να
διαβιβάζουν σε αυτό κάθε αναγκαίο στοιχείο για την επιτέλεση
του έργου του.

Ο απολογισµός λαµβάνεται υπόψη στην κατάρτιση του στρα-
τηγικού σχεδίου της επόµενης διετίας και κοινοποιείται στο
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

6. Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. για την υλοποίηση των αρµοδιοτήτων των πα-
ραγράφων 2 και 3, µπορεί να συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη
και τη σύνταξη σχετικών προτάσεων, τα µέλη των οποίων δεν δι-
καιούνται αµοιβή ή άλλη αποζηµίωση. 

7. Το Α.Σ.Α.Ε.Ε. αποτελείται από δεκαεννέα (19) µέλη:
α) δεκαέξι (16) µέλη είναι µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι. της ίδιας ή

άλλης Περιφέρειας ή της αλλοδαπής και ερευνητές Ε.Κ. της οι-
κείας Περιφέρειας. Τα µέλη Δ.Ε.Π. ή καθηγητές της αλλοδαπής
ορίζονται από τη Σύγκλητο του κάθε Α.Ε.Ι., ενώ οι ερευνητές
εκλέγονται µε άµεση, µυστική, καθολική ψηφοφορία από το σύ-
νολο των ερευνητών του Ε.Κ. ύστερα από σχετική πρόσκληση
που απευθύνει η Σύγκλητος του αρµόδιου Α.Ε.Ι., σύµφωνα µε
την παράγραφο 10,

β) ένα (1) µέλος υποδεικνύεται από το Εθνικό Συµβούλιο
Έρευνας και Καινοτοµίας (Ε.Σ.Ε.Κ.),

γ) ένα (1) µέλος ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης,

δ) ένα (1) µέλος ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων,

8. Τα µέλη έχουν τριετή θητεία, µε δυνατότητα επανεκλογής
ή επανορισµού για µία (1) ακόµη θητεία στο ίδιο Α.Σ.Α.Ε.Ε..
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9. Τα µέλη της περίπτωσης α’ της παραγράφου 7 πρέπει να
είναι πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, µέλη Δ.Ε.Π. του-
λάχιστον της βαθµίδας του αναπληρωτή ή καθηγητές οµοταγών
Ιδρυµάτων της αλλοδαπής ή ερευνητές Ε.Κ. τουλάχιστον β’ βαθ-
µίδας. Ο Πρόεδρος του Α.Σ.Α.Ε.Ε. προέρχεται από διαφορετικό
Α.Ε.Ι. ανά θητεία. 

Δεν επιτρέπεται να είναι υποψήφιοι για ορισµό ή εκλογή µέλη
Δ.Ε.Π. ή ερευνητές, οι οποίοι συνταξιοδοτούνται, λόγω ορίου ηλι-
κίας, πριν από τη λήξη της τριετούς θητείας τους. 

Κωλύονται να είναι µέλη πρόσωπα, τα οποία είχαν τα ίδια ή ο/η
σύζυγός τους ή συγγενής τους έως και β’ βαθµού οποιαδήποτε
οικονοµική συναλλαγή µε τα Α.Ε.Ι. ή τα Ε.Κ. της οικείας Περιφέ-
ρειας την τελευταία πενταετία µε σκοπό το κέρδος, καθώς και
τα αφυπηρετήσαντα µέλη Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι. ή ερευνητές Ε.Κ. της οι-
κείας ή άλλης Περιφέρειας. 

10. α) Την ευθύνη της οργάνωσης της διαδικασίας ανάδειξης
των µελών του Α.Σ.Α.Ε.Ε. σε κάθε Περιφέρεια έχει η Σύγκλητος
του Α.Ε.Ι. από το οποίο προέρχεται ο Πρόεδρος του απερχόµε-
νου Α.Σ.Α.Ε.Ε. (εφεξής αρµόδια Σύγκλητος). 

β) Με απόφαση των µελών του Α.Σ.Α.Ε.Ε., κατά την πρώτη συ-
νεδρίασή του, ορίζονται:

αα. o Πρόεδρος και o αναπληρωτής Προέδρου, ο οποίος προ-
έρχεται από τους εκπροσώπους των Α.Ε.Ι. και αναπληρώνει τον
Πρόεδρο, όταν αυτός ελλείπει, απουσιάζει ή κωλύεται, 

ββ. η έδρα του Α.Σ.Α.Ε.Ε., µεταξύ των εδρών των Ιδρυµάτων
που εκπροσωπούνται. Το Ίδρυµα στην έδρα του οποίου πραγ-
µατοποιούνται οι συνεδριάσεις, αναλαµβάνει και τη διοικητική
υποστήριξη του Α.Σ.Α.Ε.Ε.. 

γ) Τρεις µήνες πριν από τη λήξη της θητείας των µελών του
Α.Σ.Α.Ε.Ε., η αρµόδια Σύγκλητος:

αα. Ορίζει τους εκπροσώπους των Α.Ε.Ι., 
ββ. αποστέλλει αίτηµα στα Ε.Κ., προκειµένου να πραγµατο-

ποιήσουν εκλογές για την ανάδειξη του εκπροσώπου τους,
γγ. αποστέλλει αίτηµα ορισµού µελών στα αρµόδια όργανα,

για τον ορισµό των λοιπών µελών της παραγράφου 7.
δ) Την ευθύνη διεξαγωγής της εκλογικής διαδικασίας για την

ανάδειξη εκπροσώπων των Ε.Κ. έχει Κεντρική Εφορευτική Επι-
τροπή, η συγκρότηση της οποίας γίνεται από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο του κάθε Ε.Κ..

ε) Η απόφαση της Συγκλήτου της υποπερίπτωσης αα’ της πε-
ρίπτωσης γ’και το αποτέλεσµα της εκλογής για την ανάδειξη εκ-
προσώπων των Ε.Κ. αποστέλλονται στον Υπουργό Παιδείας,
‘Ερευνας και Θρησκευµάτων ο οποίος µε απόφασή του, που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, συγκροτεί το
Α.Σ.Α.Ε.Ε.. Η απόφαση συγκρότησης δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως. 

στ) Τα απερχόµενα µέλη του Α.Σ.Α.Ε.Ε. συνεχίζουν να ασκούν
τα καθήκοντά τους και µετά τη λήξη της θητείας τους, έως την
ανάληψη των καθηκόντων από τα νέα µελή. Σε κάθε περίπτωση
η παράταση αυτή δεν µπορεί να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες.

ζ) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, καθορίζεται η αναλογία εκπροσώπησης των Α.Ε.Ι.
και των Ε.Κ. της οικείας Περιφέρειας στο Α.Σ.Α.Ε.Ε. από τα µέλη
της περίπτωσης α’ της παραγράφου 7, τα σχετικά µε την παύση,
αντικατάσταση και αναπλήρωση των µελών, αν αυτά εκλείψουν
ή αποχωρήσουν για οποιονδήποτε λόγο ή απολέσουν την ιδιό-
τητα βάσει της οποίας έχουν εκλεγεί ή οριστεί µέλη, τα σχετικά
µε την οργάνωση, και τη λειτουργία του Α.Σ.Α.Ε.Ε., ειδικότερα
θέµατα σχετικά µε τη διοικητική υποστήριξη της λειτουργίας του,
καθώς και η αρµόδια Σύγκλητος σε κάθε Περιφέρεια κατά την
πρώτη εφαρµογή του παρόντος άρθρου και κάθε άλλο σχετικό
θέµα για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

η) Η ορισθείσα σύµφωνα µε τα ανωτέρω ως αρµόδια Σύγκλη-
τος οφείλει να εκκινήσει τις σχετικές διαδικασίες για την εφαρ-
µογή του παρόντος άρθρου µέσα σε ένα (1) µήνα από την
έκδοση της απόφασης της περίπτωσης ζ’.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΙΔΙΚΟΙ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟΙ ΚΟΝΔΥΛΙΩΝ

ΕΡΕΥΝΑΣ ΑΝΩΤΑΤΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΩΝ
ΙΔΡΥΜΑΤΩΝ, ΕΡΕΥΝΗΤΙΚΑ ΚΑΙ 

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΚΑ ΚΕΝΤΡΑ

Άρθρο 50
Σύσταση Ειδικού Λογαριασµού - Σκοπός

1. Συνιστάται και λειτουργεί σε κάθε Ανώτατο Εκπαιδευτικό
Ίδρυµα (Α.Ε.Ι.) Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας
(Ε.Λ.Κ.Ε.), για τη διαχείριση και αξιοποίηση των κονδυλίων επι-
στηµονικής έρευνας, εκπαίδευσης, κατάρτισης, τεχνολογικής
ανάπτυξης και καινοτοµίας, καθώς και παροχής συναφών υπη-
ρεσιών, προς επίτευξη του σκοπού του. 

2. Σκοπός του Ε.Λ.Κ.Ε. είναι η διαχείριση και διάθεση κονδυ-
λίων που προέρχονται από οποιαδήποτε πηγή, καθώς και από
ίδιους πόρους του και προορίζονται για την κάλυψη δαπανών,
οποιουδήποτε είδους, που είναι απαραίτητες για τις ανάγκες
εκτέλεσης έργων ερευνητικών, εκπαιδευτικών, επιµορφωτικών,
αναπτυξιακών, καθώς και έργων συνεχιζόµενης κατάρτισης, σε-
µιναρίων και συνεδρίων, παροχής επιστηµονικών, τεχνολογικών
και καλλιτεχνικών υπηρεσιών, εκπόνησης ειδικών και κλινικών µε-
λετών, εκτέλεσης δοκιµών, µετρήσεων, εργαστηριακών εξετά-
σεων και αναλύσεων, παροχής γνωµοδοτήσεων, σύνταξης
προδιαγραφών για λογαριασµό τρίτων, σχεδιασµού και υλοποί-
ησης επιστηµονικών, ερευνητικών, πολιτιστικών και αναπτυξια-
κών προγραµµάτων ως και άλλων συναφών υπηρεσιών, προς
όφελος του Α.Ε.Ι..

3. Τα έργα/προγράµµατα που διαχειρίζεται ο Ε.Λ.Κ.Ε. εκτε-
λούνται από Οµάδες Έργου µε Επιστηµονικό Υπεύθυνο (ΕΥ), ο
οποίος µπορεί να είναι µέλος Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι., µέλος Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π.
και Ε.Τ.Ε.Π. του Α.Ε.Ι., καθώς και µέλος του ερευνητικού προσω-
πικού των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων. Επιστηµονικός
υπεύθυνος µπορεί να είναι, επίσης, και εξωτερικός συνεργάτης
κάτοχος διδακτορικού διπλώµατος. Ειδικά στους ερευνητικούς
και τεχνολογικούς φορείς, µπορεί επίσης να είναι επιστηµονικός
υπεύθυνος µέλος του λοιπού προσωπικού (µόνιµου ή µε σύµ-
βαση ιδιωτικού δικαίου) των εν λόγω φορέων, εφόσον κατέχει
µεταπτυχιακό δίπλωµα. Η δυνατότητα να είναι ορισµένες ή όλες
οι ανωτέρω κατηγορίες προσώπων ΕΥ, καθώς και οι ειδικότερες
προϋποθέσεις ορίζονται στον Οδηγό Διαχείρισης και Χρηµατο-
δότησης του οικείου Ε.Λ.Κ.Ε.. 

Άρθρο 51
Πόροι – Πηγές Χρηµατοδότησης του Ε.Λ.Κ.Ε.

1. Οι πόροι του Ε.Λ.Κ.Ε. προέρχονται από:
α. Κονδύλια από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ)

που διατίθενται είτε µέσω συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµά-
των ανάπτυξης της εκπαίδευσης ή της έρευνας και της τεχνολο-
γίας - καινοτοµίας είτε µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο,

β. χρηµατοδοτήσεις, χορηγίες, δωρεές, κληροδοτήµατα και
κάθε είδους εισφορές από φυσικά πρόσωπα, δηµόσιους και ιδιω-
τικούς φορείς της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και από διεθνείς Οργανισµούς,

γ. παροχή υπηρεσιών προς τρίτους που σχετίζονται µε την
ερευνητική και λοιπή δραστηριότητα του Ε.Λ.Κ.Ε.,

δ. εµπορική εκµετάλλευση δικαιωµάτων διανοητικής ιδιοκτη-
σίας, προϊόντων µεταφοράς τεχνολογίας-τεχνογνωσίας, που
προκύπτουν από την εκτέλεση χρηµατοδοτούµενων έργων και
την εν γένει ερευνητική δραστηριότητα των µελών της πανεπι-
στηµιακής κοινότητας,

ε. εκδόσεις,
στ. τέλη εγγραφής/δίδακτρα, οικονοµική συµµετοχή τρίτων σε

συνέδρια, σεµινάρια και εκτελούµενα προγράµµατα τυπικής, µη
τυπικής και διά Βίου Μάθησης,

ζ. πρόσοδοι από την αξιοποίηση των περιουσιακών στοιχείων
του Ε.Λ.Κ.Ε. (κινητών και ακινήτων),

η. έσοδα από τις κρατήσεις επί των αµοιβών και την απόδοση
ποσοστού επί του εισοδήµατος των καθηγητών και των λεκτό-
ρων, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 4009/2011.,

θ. έσοδα από κρατήσεις που επιβάλλονται για λογαριασµό του
Ε.Λ.Κ.Ε./Α.Ε.Ι., σύµφωνα µε την εκάστοτε απόφαση ή σύµβαση
χρηµατοδότησης, σε εκτελούµενα έργα/προγράµµατα των περι-
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πτώσεων α’, β’, γ’ και στ’ της παρούσας παραγράφου, συµπερι-
λαµβανοµένης της ειδικής κράτησης της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 59 (overhead),

2. Τα πρόσωπα και οι φορείς που εισφέρουν, επιχορηγούν και
χρηµατοδοτούν τον Ε.Λ.Κ.Ε. µπορούν να προσδιορίσουν το είδος
των δαπανών που θα καλυφθούν µε τους πόρους που διαθέτουν
και το χρόνο στον οποίον αυτοί θα αναλωθούν. Σε περίπτωση
έργων που χρηµατοδοτούνται από ίδιους πόρους, τα ανωτέρω
καθορίζονται µε απόφαση της Επιτροπής Ερευνών του Ε.Λ.Κ.Ε.. 

Άρθρο 52
Διοίκηση και Διαχείριση του Ε.Λ.Κ.Ε.

1. Όργανα διοίκησης και διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. είναι:
α. Η Επιτροπή Ερευνών και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. (εφεξής,

η Επιτροπή).
β. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών και Διαχείρισης του

Ε.Λ.Κ.Ε..
2. α. Η Μονάδα Οικονοµικής και Διοικητικής Υποστήριξης του

Ε.Λ.Κ.Ε. (εφεξής, η Μονάδα) είναι η αρµόδια υπηρεσία για τη δι-
οικητική υποστήριξη και οικονοµική διαχείριση του Ε.Λ.Κ.Ε..

β. Ο Προϊστάµενος της Μονάδας Οικονοµικής και Διοικητικής
Υποστήριξης (ΠΜΟΔΥ) προΐσταται των υπηρεσιών της Μονάδας
και ασκεί καθήκοντα Προϊσταµένου Οικονοµικών Υπηρεσιών
(ΠΟΥ) για τον Ε.Λ.Κ.Ε..

3. Ο Επιστηµονικός Υπεύθυνος (ΕΥ) κάθε προγράµµατος/
έργου ευθύνεται για την εκτέλεση του φυσικού αντικειµένου του.

4. Η Σύγκλητος του οικείου Α.Ε.Ι.: 
α. Εγκρίνει τον Οδηγό Χρηµατοδότησης και Διαχείρισης του

Ε.Λ.Κ.Ε., 
β. παρακολουθεί και ελέγχει την επιστηµονική στρατηγική και

τον οικονοµικό προϋπολογισµό και απολογισµό του και 
γ. αποφασίζει, ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής έως το

τέλος του τρίτου µήνα της επόµενης χρήσης για την κατανοµή
των ετήσιων εσόδων των περιπτώσεων δ’, ε’, ζ’, η’ και θ’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 51 µεταξύ του Ε.Λ.Κ.Ε. του Α.Ε.Ι., του
τακτικού προϋπολογισµού του Α.Ε.Ι. και της Εταιρείας Αξιοποί-
ησης και Διαχείρισης της Περιουσίας του Α.Ε.Ι., για την αντιµε-
τώπιση των αναγκών τους.

Άρθρο 53
Επιτροπή Ερευνών και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε.

1. Η Επιτροπή Ερευνών και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. είναι το
αποφασιστικό όργανο του Ε.Λ.Κ.Ε. και είναι διακριτό από τα όρ-
γανα διοίκησης του οικείου Α.Ε.Ι.. Η Επιτροπή συγκροτείται σε
κάθε Α.Ε.Ι. µε απόφαση του Πρύτανη και αποτελείται από εκπρο-
σώπους όλων των Τµηµάτων και τον Αντιπρύτανη Έρευνας, ως
Πρόεδρο. Κάθε εκπρόσωπος Τµήµατος υποδεικνύεται µαζί µε
τον αναπληρωτή του από τη Γενική Συνέλευση (Γ.Σ.) του Τµήµα-
τος όπου ανήκει, δύο τουλάχιστον µήνες πριν από τη λήξη της
θητείας των µελών της Επιτροπής. 

2. Ως εκπρόσωποι Τµήµατος υποδεικνύονται Καθηγητές οι
οποίοι κατά προτεραιότητα ανήκουν στις βαθµίδες του Καθη-
γητή και του Αναπληρωτή Καθηγητή και διαθέτουν εκτεταµένη
εκπαιδευτική και ερευνητική πείρα, που τεκµηριώνεται από δη-
µοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά κύρους, βιβλία, µονογρα-
φίες και από ευρεσιτεχνίες, καθώς και πείρα σε ζητήµατα
σχεδιασµού, διοίκησης και διαχείρισης έργων.

3. Η θητεία των µελών της Επιτροπής είναι τριετής.
4. Τα µέλη της Επιτροπής συνέρχονται σε πρώτη συνεδρίαση

ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου της. Στη συνεδρίαση
αυτή εκλέγεται µε µυστική ψηφοφορία µεταξύ των µελών της ο
Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών, ο οποίος αναπληρώνει
τον Πρόεδρο σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος. 

5. Αν τα µέλη της Επιτροπής είναι περισσότερα από εννέα (9),
µε απόφασή της µπορεί να συγκροτείται ειδικό επταµελές όρ-
γανο, αποτελούµενο από τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο της
Επιτροπής και από πέντε µέλη που εκλέγονται από την Επιτροπή
µεταξύ των µελών της. Στο ειδικό αυτό επταµελές όργανο, µπο-
ρεί να µεταβιβάζονται αρµοδιότητες του άρθρου 54. 

6. Οι αναπληρωτές των µελών της Επιτροπής µπορούν να µε-
τέχουν σε όλες τις συνεδριάσεις της Επιτροπής χωρίς δικαίωµα
ψήφου. 

7. Η Επιτροπή συνεδριάζει ύστερα από πρόσκληση του Προ-
έδρου της οποτεδήποτε κρίνεται αναγκαίο, καθώς και αν ζητηθεί
αυτό είτε από το ένα τρίτο (1/3) των µελών της, είτε από τη Σύγ-
κλητο του Α.Ε.Ι.. Οι συνεδριάσεις της Επιτροπής µπορεί να πραγ-
µατοποιούνται µέσω τηλεδιάσκεψης. 

8. Η Επιτροπή βρίσκεται σε απαρτία όταν παρίστανται τα µισά
τουλάχιστον µέλη της. Οι αποφάσεις της Επιτροπής λαµβάνονται
µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισο-
ψηφίας υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου.

9. Χρέη γραµµατέα της Επιτροπής εκτελεί υπάλληλος της Μο-
νάδας του Ε.Λ.Κ.Ε., τον οποίο ορίζει η Επιτροπή. Ο ΠΜΟΔΥ µπο-
ρεί να παρίσταται στις συνεδριάσεις της Επιτροπής χωρίς
δικαίωµα ψήφου.

Άρθρο 54
Αρµοδιότητες της Επιτροπής Ερευνών 

και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε.

Η Επιτροπή Ερευνών και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. έχει τις εξής
αρµοδιότητες:

α. επεξεργάζεται προτάσεις προς τη Σύγκλητο του Α.Ε.Ι. για
την ερευνητική και επιστηµονική στρατηγική του Ιδρύµατος,

β. επικουρεί την Πρυτανεία και τη Σύγκλητο του Α.Ε.Ι. στο συν-
τονισµό των ερευνητικών, εκπαιδευτικών, επιµορφωτικών, ανα-
πτυξιακών και λοιπών έργων του Α.Ε.Ι. που χρηµατοδοτούνται
και εκτελούνται µέσω του Ε.Λ.Κ.Ε. και εισηγείται σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την εξασφάλιση πόρων του,

γ. καταρτίζει τον Οδηγό Χρηµατοδότησης και Διαχείρισης του
Ε.Λ.Κ.Ε. και τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του, 

δ. εγκρίνει τις προτάσεις για τη χρηµατοδότηση της εκτέλεσης
ερευνητικών και λοιπών έργων, σύµφωνα µε τον Οδηγό Χρηµα-
τοδότησης και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε.,

ε. εγκρίνει την ένταξη του προϋπολογισµού κάθε έργου στον
προϋπολογισµό του Ε.Λ.Κ.Ε., καθώς και την τροποποίηση του
προϋπολογισµού των εντεταγµένων έργων,

στ. εισηγείται στη Σύγκλητο του Α.Ε.Ι. τον ετήσιο οικονοµικό
προϋπολογισµό και απολογισµό του Ε.Λ.Κ.Ε., εγκρίνει τις ανα-
µορφώσεις του προϋπολογισµού και τις χρηµατοοικονοµικές κα-
ταστάσεις και εισηγείται στη Σύγκλητο για την κατανοµή των
ετήσιων εσόδων των περιπτώσεων δ’, ε’, ζ’, η’ και θ’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 51, σύµφωνα µε την περίπτωση γ’ της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 52,

ζ. παρέχει κάθε αναγκαία ενηµέρωση για τις δραστηριότητες
του Ε.Λ.Κ.Ε. προς τον Πρύτανη και τη Σύγκλητο του Α.Ε.Ι. και
προς τους φορείς του δηµοσίου,

η. για την εξυπηρέτηση των σκοπών του Ε.Λ.Κ.Ε. αναθέτει στο
προσωπικό του Α.Ε.Ι. ή σε τρίτους ερευνητικές µελέτες και υπη-
ρεσίες ύστερα από τεκµηρίωση της σκοπιµότητας και µε τις δια-
δικασίες που προβλέπονται στον Οδηγό Χρηµατοδότησης και
Διαχείρισης,

θ. αποδέχεται τις κάθε είδους επιχορηγήσεις, χρηµατοδοτή-
σεις, δωρεές και εισφορές τρίτων στον Ε.Λ.Κ.Ε. και καθορίζει
τους ειδικότερους όρους αποδοχής και διάθεσής τους, όταν
αυτοί δεν καθορίζονται από συµβατικές υποχρεώσεις,

ι. αναζητεί πηγές χρηµατοδότησης του Ε.Λ.Κ.Ε. και ενεργεί
κάθε πράξη που είναι απαραίτητη για την εξασφάλιση πόρων,

ια. χορηγεί υποτροφίες, σύµφωνα µε τον Οδηγό Χρηµατοδό-
τησης του Ε.Λ.Κ.Ε.,

ιβ. προσλαµβάνει και απασχολεί προσωπικό για την υποστή-
ριξη των έργων και προγραµµάτων που υλοποιεί ο Ε.Λ.Κ.Ε.,

ιγ. χορηγεί ταµειακές διαχειριστικές διευκολύνσεις σε προ-
γράµµατα και έργα, σύµφωνα µε τον Οδηγό Χρηµατοδότησης
και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε.,

ιδ. διενεργεί κάθε αναγκαία πράξη για την εύρυθµη λειτουργία
του Ε.Λ.Κ.Ε. και των έργων που αυτός υλοποιεί.
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Άρθρο 55
Αρµοδιότητες Προέδρου Επιτροπής Ερευνών 

και Διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε.

1. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών και Διαχείρισης του
Ε.Λ.Κ.Ε. έχει τις εξής αρµοδιότητες:

α. εκπροσωπεί δικαστικώς και εξωδίκως τον Ε.Λ.Κ.Ε.,
β. υπογράφει όλα τα αναγκαία έγγραφα για την υποβολή προ-

τάσεων, προσφορών και αιτηµάτων χρηµατοδότησης για ερευ-
νητικά και λοιπά έργα,

γ. υπογράφει τις συµβάσεις µε τους φορείς χρηµατοδότησης
και τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα στο πλαίσιο των έργων και προ-
γραµµάτων που υλοποιεί ο Ε.Λ.Κ.Ε.,

δ. υπογράφει τα έγγραφα που είναι απαραίτητα για την εκτέ-
λεση των αποφάσεων της Επιτροπής,

ε. ασκεί τις αρµοδιότητες που του εκχωρεί ο Πρύτανης του
Α.Ε.Ι. για την εξυπηρέτηση των σκοπών του Ε.Λ.Κ.Ε., 

στ. αναλαµβάνει υποχρεώσεις σε βάρος των πιστώσεων του
προϋπολογισµού του Ε.Λ.Κ.Ε. και υπογράφει τις αποφάσεις ανά-
ληψης υποχρέωσης.

2. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Ερευνών µπορεί, µε πράξη του,
να εξουσιοδοτεί άλλο µέλος της Επιτροπής, για την υπογραφή
των εγγράφων της παραγράφου 1.

Άρθρο 56
Επιστηµονικός Υπεύθυνος

1. Ο Επιστηµονικός Υπεύθυνος (ΕΥ) ορίζεται µε απόφαση της
Επιτροπής Ερευνών σύµφωνα µε τον Οδηγό Χρηµατοδότησης,
ευθύνεται για την ορθή υλοποίηση και πιστοποίηση του φυσικού
αντικειµένου του έργου και τη σκοπιµότητα των δαπανών που
συνδέονται µε την εκτέλεση του φυσικού αντικειµένου του έργου
και παρακολουθεί το οικονοµικό αντικείµενό του. 

2. Για την έκδοση της απόφασης ανάληψης υποχρέωσης σε
βάρος των πιστώσεων του συνολικού ετήσιου προϋπολογισµού
έργου ή προγράµµατος απαιτείται έγγραφο τεκµηριωµένο αί-
τηµα του Επιστηµονικού Υπεύθυνου προς τον ΠΜΟΔΥ, σύµφωνα
µε το άρθρο 62.

3. Για την πραγµατοποίηση και την πληρωµή κάθε δαπάνης
του έργου, για την οποία υπάρχει απόφαση ανάληψης υποχρέ-
ωσης, απαιτείται αιτιολογηµένη εντολή πληρωµής από τον επι-
στηµονικό υπεύθυνο, ο οποίος αποστέλλει τα δικαιολογητικά των
δαπανών στη Μονάδα του Ε.Λ.Κ.Ε. για τον έλεγχό τους, την εκ-
καθάριση των σχετικών δαπανών και την πληρωµή τους.

4. Αν η δαπάνη δεν προβλέπεται στον προϋπολογισµό του
έργου, απαιτείται αναµόρφωση του προϋπολογισµού και από-
φαση της Επιτροπής Ερευνών ύστερα από τεκµηριωµένο αίτηµα
του ΕΥ.

Άρθρο 57
Προϊστάµενος Μονάδας Οικονοµικής και Διοικητικής Υπο-

στήριξης (ΠΜΟΔΥ) – Προϊστάµενος Οικονοµικών Υπηρεσιών
(ΠΟΥ) 

1. Ο Προϊστάµενος της Μονάδας Οικονοµικής και Διοικητικής
Υποστήριξης (ΠΜΟΔΥ) προΐσταται και εποπτεύει την οµαλή λει-
τουργία της Μονάδας. 

2. Ο ΠΜΟΔΥ έχει τις αρµοδιότητες, τα καθήκοντα και τις υπο-
χρεώσεις των άρθρων 25, 26 και 69Γ του ν. 4270/ 2014 (Α’ 143),
όπως αυτές εξειδικεύονται στον παρόντα νόµο. 

3. Τα καθήκοντα του Προϊσταµένου Οικονοµικών Υπηρεσιών
(ΠΟΥ) του Ε.Λ.Κ.Ε. δεν δύναται να ανατίθενται στον ΠΟΥ του οι-
κείου Α.Ε.Ι.. 

4. Ο ορισµός και η αναπλήρωση του ΠΜΟΔΥ διέπονται από τις
διατάξεις του Υπαλληλικού Κώδικα, του ν. 4009/ 2011 και του Ορ-
γανισµού του οικείου Α.Ε.Ι..

Άρθρο 58
Μονάδα Οικονοµικής και Διοικητικής 

Υποστήριξης του Ε.Λ.Κ.Ε.

1. Η Μονάδα Οικονοµικής και Διοικητικής Υποστήριξης του
Ε.Λ.Κ.Ε. (Μονάδα) αποτελεί οργανική µονάδα του Α.Ε.Ι.. Με τον
Οργανισµό του οικείου Α.Ε.Ι. καθορίζεται η δοµή, το επίπεδο λει-
τουργίας της και η οργανωτική της διάρθρωση. Στη Μονάδα
αυτήν ανήκουν όλες οι αρµοδιότητες οικονοµικού αντικειµένου
που αφορούν τον Ε.Λ.Κ.Ε., συµπεριλαµβανοµένης και της αρµο-
διότητας που αφορά τις διαδικασίες σύναψης δηµοσίων συµβά-
σεων προµηθειών, παροχής υπηρεσιών και έργων του Ε.Λ.Κ.Ε..

2. Αρµοδιότητα της Μονάδας είναι:
α. η κατάρτιση και παρακολούθηση του προϋπολογισµού του

Ε.Λ.Κ.Ε. και των τροποποιήσεών του, καθώς και η παρακολού-
θηση των οικονοµικών µεγεθών από όλες τις πηγές χρηµατοδό-
τησης,

β. η διενέργεια των δηµοσιονοµικών δεσµεύσεων και η τήρηση
του Μητρώου Δεσµεύσεων, σύµφωνα µε την παράγραφο 13 του
άρθρου 60,

γ. ο έλεγχος, εκκαθάριση και έκδοση ενταλµάτων πληρωµής
των δαπανών του Ε.Λ.Κ.Ε., µέσα στην προβλεπόµενη προθεσµία
από το ευρωπαϊκό και εθνικό κανονιστικό πλαίσιο, η καταχώριση
των στοιχείων των δικαιούχων και η τήρηση του Μητρώου αυτών,

δ. η εκκαθάριση των αποδοχών και των κάθε είδους αποζηµιώ-
σεων για το κάθε φύσης προσωπικό που απασχολείται στον
Ε.Λ.Κ.Ε., τη χορήγηση φορολογικών βεβαιώσεων και βεβαιώ-
σεων αποδοχών,

ε. η παρακολούθηση της λογιστικής και διαχειριστικής κίνησης
των έργων που διαχειρίζεται ο Ε.Λ.Κ.Ε.,

στ. η τήρηση των λογιστικών βιβλίων και η σύνταξη των προ-
βλεπόµενων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, του απολογι-
σµού και των δηµοσιονοµικών αναφορών,

ζ. η διασφάλιση της ορθής εκτέλεσης του προϋπολογισµού
του Ε.Λ.Κ.Ε., η εφαρµογή των κατάλληλων ελέγχων και δικλίδων
ασφαλείας σχετικά µε τα έσοδα, τις δαπάνες, τις προµήθειες και
τα περιουσιακά στοιχεία του Ε.Λ.Κ.Ε.,

η. η διεκπεραίωση της πληρωµής (εξόφλησης) των δαπανών,
µέσω τραπεζικών επιταγών ή ηλεκτρονικών εντολών µεταφοράς
και πίστωσης λογαριασµού των δικαιούχων, και η απόδοση των
υπέρ τρίτων κρατήσεων, η διενέργεια συµψηφισµών και η από-
δοση στο Δηµόσιο και στα οικεία ασφαλιστικά ταµεία των οφει-
λών των δικαιούχων που αναγράφονται στις σχετικές βεβαιώσεις
φορολογικών και ασφαλιστικών οφειλών, η ενηµέρωση των δι-
καιούχων και των φορέων για την έκδοση χρηµατικών ενταλµά-
των στο όνοµά τους και την εξόφλησή τους, καθώς και η τήρηση
Μητρώων Κατασχέσεων και Εκχωρήσεων,

θ. η παρακολούθηση της εξέλιξης των οικονοµικών µεγεθών
του Ε.Λ.Κ.Ε. και η τήρηση των οδηγιών του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους σχετικά µε την κατάρτιση και εκτέλεση του προ-
ϋπολογισµού του,

ι. η είσπραξη των εσόδων του Ε.Λ.Κ.Ε. και ο κατ’ είδος προσ-
διορισµός του ετήσιου ύψους τους, καθώς και η γνωστοποίηση
του ύψους αυτού στην Επιτροπή έως το τέλος του δεύτερου
µήνα του επόµενου οικονοµικού έτους από την είσπραξη των
εσόδων αυτών, 

ια. η σύνταξη έκθεσης επί διαφωνιών µε την Επιτροπή Ερευ-
νών, η υποβολή της στη Διεύθυνση Συντονισµού και Ελέγχου Δη-
µοσιολογιστικών Διατάξεων και στη Γενική Διεύθυνση Δηµοσιο-
νοµικών Ελέγχων και η κοινοποίησή της στη Σύγκλητο και τον
Πρύτανη του Α.Ε.Ι., 

ιβ. η τήρηση Μητρώου των φυσικών προσώπων που αµείβον-
ται, µε οποιαδήποτε συµβατική σχέση, σε βάρος των πιστώσεων
του προϋπολογισµού του Ε.Λ.Κ.Ε.,

ιγ. η εκτέλεση και παρακολούθηση των προµηθειών του
Ε.Λ.Κ.Ε., 

ιδ. η υποστήριξη της Επιτροπής και του Ε.Υ. για όλα τα θέµατα
που αφορούν τις διατυπώσεις δηµοσιότητας, καθώς και η σύ-
ναψη και εκτέλεση δηµοσίων συµβάσεων, προµηθειών, υπηρε-
σιών και έργων,

ιε. η γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής και η εισήγηση
για θέµατα της αρµοδιότητάς της,

ιστ. η εκτέλεση των αποφάσεων της Επιτροπής και η παρακο-
λούθηση της τήρησης των διαδικασιών που προβλέπονται στον
Οδηγό Χρηµατοδότησης και Διαχείρισης και στον Εσωτερικό Κα-
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νονισµό του Ε.Λ.Κ.Ε., 
ιζ. η τήρηση του αρχείου των έργων και προγραµµάτων που

υλοποιεί ο Ε.Λ.Κ.Ε.,
ιη. η χορήγηση βεβαιώσεων καθώς και κάθε άλλου αναγκαίου

έγγραφου, σύµφωνα µε το τηρούµενο αρχείο της.
3. Η Μονάδα του Ε.Λ.Κ.Ε. στελεχώνεται ανάλογα µε τις ανάγ-

κες της: 
α. από προσωπικό του οικείου Α.Ε.Ι., το οποίο ασκεί αρµοδιό-

τητες οικονοµικού αντικειµένου, 
β. από προσωπικό που προσλαµβάνεται, ύστερα από απόφαση

της Επιτροπής, µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου ή
συµβάσεις ανάθεσης έργου και αµείβεται από τις πιστώσεις των
έργων του Ε.Λ.Κ.Ε..

4.α. Οι αρµοδιότητες οικονοµικού περιεχοµένου της Μονάδας
ασκούνται καταρχήν από το προσωπικό του οικείου Α.Ε.Ι.. Κατ’
εξαίρεση και εφόσον τούτο δεν επαρκεί, ασκούνται από προσω-
πικό που απασχολείται µε συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρό-
νου ή συµβάσεις ανάθεσης έργου. 

β. Τα καθήκοντα του προσωπικού της Μονάδας που ασκούν
αρµοδιότητες οικονοµικού περιεχοµένου, συµπεριλαµβανοµένου
του Προϊσταµένου της, είναι ασυµβίβαστα µε τα καθήκοντα του
διατάκτη και των µελών συλλογικών οργάνων για την αξιολό-
γηση, τον έλεγχο της καταλληλότητας των προσφερόντων και
των προσφορών τους, τη διενέργεια διαγωνισµών, την αξιολό-
γηση ενστάσεων και την παραλαβή προµηθειών, υπηρεσιών και
έργων. 

γ. Τα καθήκοντα δέσµευσης πιστώσεων στον οικείο προϋπο-
λογισµό, ελέγχου των δικαιολογητικών, εκκαθάρισης και έκδο-
σης εντολής πληρωµής δαπανών είναι ασυµβίβαστα µε αυτά της
εξόφλησής τους.

Άρθρο 59
Οικονοµική διαχείριση 

1. Στον Ε.Λ.Κ.Ε. αποδίδεται διαφορετικός, από το οικείο Α.Ε.Ι.,
αριθµός φορολογικού µητρώου (ΑΦΜ).

2. Ο Ε.Λ.Κ.Ε. λειτουργεί εσωτερικά συστήµατα, διαδικασίες και
µηχανισµούς παρακολούθησης της εκτέλεσης των προϋπολογι-
σµών των έργων που υλοποίει, βάσει των αρχών της διαφάνειας
και της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης.

3. Η τήρηση των λογιστικών βιβλίων και η σύνταξη των προ-
βλεπόµενων χρηµατο-οικονοµικών καταστάσεων γίνεται σύµ-
φωνα µε το ν. 4308/2014. 

4 α. Οι Ε.Λ.Κ.Ε. διατηρούν λογαριασµούς ταµειακής διαχείρι-
σης στην Τράπεζα της Ελλάδος υπό την οµάδα λογαριασµών
260, µε τίτλο Ε.Λ.Κ.Ε./ονοµασία Α.Ε.Ι. και σε πιστωτικά ιδρύµατα
µε τίτλο «Ε.Λ.Κ.Ε./ονοµασία Α.Ε.Ι.». Οι πόροι των Ε.Λ.Κ.Ε. κατα-
τίθενται σε αυτούς και διατίθενται µε εντολές του Προέδρου ή
άλλου εξουσιοδοτηµένου µέλους της Επιτροπής Ερευνών,
ύστερα από απόφαση της Επιτροπής Ερευνών.

β. Με απόφαση της Επιτροπής Ερευνών µεταφέρονται τα πλε-
ονάζοντα διαθέσιµα από τα πιστωτικά ιδρύµατα στην Τράπεζα
της Ελλάδος, σε λογαριασµούς ταµειακής διαχείρισης υπό την
οµάδα λογαριασµών 260, και η διαχείρισή τους ενεργείται από
την ΤτΕ και τον ΟΔΔΗΧ, σύµφωνα µε τον α.ν. 1611/1950, όπως
ισχύει, την παρ. 11 του άρθρου 15 του ν. 2469/1997 (Α’ 38), όπως
ισχύει και την από 20.4.2015 ΠΝΠ, όπως κυρώθηκε µε το ν. 4323/
2015 (Α’ 43). Η απόφαση της Επιτροπής Ερευνών αιτιολογείται
σύµφωνα µε τις ανάγκες των έργων/προγραµµάτων που διαχει-
ρίζεται ο οικείος Ε.Λ.Κ.Ε. και τον Οδηγό εφαρµογής των έργων/
προγραµµάτων.

γ. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών ορίζεται η διαδι-
κασία και οι σχετικές λεπτοµέρειες για την ανά µήνα µεταφορά
χρηµατικών διαθεσίµων από την Τράπεζα της Ελλάδος σε πιστω-
τικά ιδρύµατα, βάσει αντίστοιχου µηνιαίου προγραµµατισµού
πληρωµών του Ε.Λ.Κ.Ε. για τη διενέργεια αυτών µε ηλεκτρονικό
τρόπο. Έως την έναρξη ισχύος της υπουργικής απόφασης, η
Επιτροπή Ερευνών αποφασίζει για τη διαδικασία µεταφοράς των
ταµειακών διαθεσίµων του Ε.Λ.Κ.Ε. και το ποσοστό µεταφοράς
στην ΤτΕ, βάσει του χρηµατοδοτικού προγραµµατισµού, των
αναγκών των έργων/ προγραµµάτων που διαχειρίζεται ο Ε.Λ.Κ.Ε.

και των Οδηγών Εφαρµογής αυτών.
5. Ποσοστό µέχρι είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) του συνολικού

προϋπολογισµού των έργων που χρηµατοδοτούνται και υλοποι-
ούνται µέσω του Ε.Λ.Κ.Ε. και από οποιονδήποτε πόρο του, όπως
το ποσοστό αυτό καθορίζεται από την Επιτροπή, την απόφαση
ή τη σύµβαση χρηµατοδότησης του έργου και στο πλαίσιο που
θέτουν οι φορείς χρηµατοδότησης και ο Οδηγός Χρηµατοδότη-
σης και Διαχείρισης, κρατείται για έξοδα λειτουργίας του
Ε.Λ.Κ.Ε. και το λειτουργικό κόστος του Α.Ε.Ι. και αποτελεί έσοδο
του Ε.Λ.Κ.Ε.. 

6.α. Το ποσοστό των ετήσιων εσόδων των περιπτώσεων δ’, ε’,
ζ’, η’ και θ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 51 που µεταβιβάζεται
από τον Ε.Λ.Κ.Ε. στον τακτικό προϋπολογισµό του Α.Ε.Ι., ύστερα
από εισήγηση της Επιτροπής Ερευνών και απόφαση της Συγκλή-
του, δεν µπορεί να υπολείπεται του είκοσι πέντε τοις εκατό (25%)
του συνόλου των εσόδων αυτών. 

β. Το υπολειπόµενο ποσοστό των ετήσιων εσόδων του
Ε.Λ.Κ.Ε., µετά την αφαίρεση του ποσού της περίπτωσης α’ της
παρούσας παραγράφου, κατανέµεται µε απόφαση της Συγκλή-
του ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής Ερευνών, στον Ε.Λ.Κ.Ε.
και την Εταιρεία Αξιοποίησης και Διαχείρισης της Περιουσίας του
Α.Ε.Ι., για να αναληφθούν δαπάνες σε βάρος προϋπολογισµού
σε έργο ή έργα που δύνανται να εκτείνονται και πέραν του έτους,
για την επίτευξη των εκπαιδευτικών, ερευνητικών και αναπτυξια-
κών στόχων του Α.Ε.Ι., για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών του
Ε.Λ.Κ.Ε. και του Α.Ε.Ι. (φύλαξη, καθαριότητα, συντήρηση εξοπλι-
σµού κ.λπ.), για τις ανάγκες της ίδιας περιουσίας ή υποστήριξης
περιουσιακών στοιχείων του Α.Ε.Ι.. 

7.α. Σε περίπτωση µη απορρόφησης του ποσού που διατίθεται
για τις υποχρεώσεις του τακτικού προϋπολογισµού του Α.Ε.Ι., το
µη απορροφηθέν ποσό µπορεί να αναλαµβάνεται στον προϋπο-
λογισµό του Α.Ε.Ι. του αµέσως επόµενου οικονοµικού έτους για
εξόφληση δαπανών σε βάρος ταµειακών διαθεσίµων.

β. Υπόλοιπο ταµειακών διαθεσίµων των έργων/προγραµµάτων
που εκτείνονται πέραν του έτους και δεν έχουν χρησιµοποιηθεί
στο τέλος του οικονοµικού έτους, καλύπτονται στο επόµενο οι-
κονοµικό έτος δαπάνες που αναλαµβάνονται σε βάρος έργων-
προγραµµάτων, µε απόφαση της Επιτροπής Ερευνών του
Ε.Λ.Κ.Ε., η οποία κοινοποιείται στον Γ.Δ.Ο.Υ. του Υπουργείου
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

8. Τα περιουσιακά ταµειακά διαθέσιµα του Ε.Λ.Κ.Ε., ύστερα
από εισήγηση της Επιτροπής και απόφαση της Συγκλήτου του
Α.Ε.Ι., µπορούν να χρησιµοποιούνται για να αναλαµβάνονται υπο-
χρεώσεις σε βάρος του προϋπολογισµού έργων /προγραµµάτων
του Ε.Λ.Κ.Ε. για δαπάνες για κτηριακές υποδοµές του Α.Ε.Ι., για
αγορά και συντήρηση ερευνητικού και εκπαιδευτικού εξοπλι-
σµού, για ταµειακές διευκολύνσεις των εκτελούµενων έργων/
προγραµµάτων, για αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου εταιρειών
που ανήκουν κατά πλειοψηφία στο οικείο Α.Ε.Ι., για κάλυψη δη-
µοσιονοµικών διορθώσεων, νόµιµων και µη επιλέξιµων δαπανών
και για εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων και δικαστικών δαπα-
νών. Ποσοστό έως 5% των περιουσιακών ταµειακών διαθεσίµων,
ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής και απόφαση της Συγκλή-
του του Α.Ε.Ι., µπορούν να χρησιµοποιούνται για να αναλαµβά-
νονται δαπάνες σε βάρος του προϋπολογισµού έργων/προ-
γραµµάτων του Ε.Λ.Κ.Ε. για δαπάνες υποτροφιών και ερευνητι-
κών/εκπαιδευτικών προγραµµάτων νέων επιστηµόνων. 

Άρθρο 60
Προϋπολογισµός - απολογισµός

1. Με τον προϋπολογισµό του Ε.Λ.Κ.Ε. κάθε οικονοµικό έτος
προσδιορίζονται τα έσοδα και καθορίζονται τα όρια των δαπανών
κάθε Ε.Λ.Κ.Ε.. Στον προϋπολογισµό περιλαµβάνονται τα προβλε-
πόµενα για το επόµενο οικονοµικό έτος έσοδα και έξοδα, χαρα-
κτηριζόµενα από συναλλαγές µη χρηµατοοικονοµικής και χρη-
µατοοικονοµικής φύσεως. 

2. Οικονοµικό έτος είναι η χρονική περίοδος, που περιλαµβάνει
τις διοικητικές και οικονοµικές πράξεις, οι οποίες σχετίζονται µε
την ταµειακή διαχείριση και την κίνηση της περιουσίας κάθε
Ε.Λ.Κ.Ε.. Το οικονοµικό έτος αρχίζει την 1η Ιανουαρίου και λήγει
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την 31η Δεκεµβρίου του ίδιου ηµερολογιακού έτους. 
3. Ως έσοδα του προϋπολογισµού των Ε.Λ.Κ.Ε., ορίζονται οι

απαιτήσεις, οι οποίες, ανεξαρτήτως της χρονικής περιόδου κατά
την οποία δηµιουργήθηκαν, προβλέπεται να εισπραχθούν κατά
το οικονοµικό έτος, στο οποίο αναφέρεται ο προϋπολογισµός. 

4. Στα έσοδα αναγνωρίζονται οι απαιτήσεις που καθίστανται
απαιτητές κατά τη διάρκεια του οικονοµικού έτους στο οποίο
αναφέρεται ο προϋπολογισµός. Οι απαιτήσεις καθίστανται απαι-
τητές κατά την ηµεροµηνία λογιστικοποίησής τους, βάσει παρα-
στατικών και στοιχείων, στους αντίστοιχους λογαριασµούς χρεω-
στών-πελατών της κατάστασης οικονοµικής θέσης των Ε.Λ.Κ.Ε..
Οι πωλήσεις των παγίων περιουσιακών στοιχείων λογίζονται ως
έσοδα για τις ανάγκες του προϋπολογισµού και των δηµοσιονο-
µικών αναφορών.

5. Ως έξοδα του προϋπολογισµού των Ε.Λ.Κ.Ε. ορίζονται οι
υποχρεώσεις, οι οποίες, ανεξαρτήτως της χρονικής περιόδου
κατά την οποία δηµιουργήθηκαν, προβλέπεται να εξοφληθούν
µέσα στο οικονοµικό έτος, στο οποίο αναφέρεται ο προϋπολογι-
σµός. 

6. Στα έξοδα αναγνωρίζονται οι υποχρεώσεις, οι οποίες, κατά
τη διάρκεια του οικονοµικού έτους στο οποίο αναφέρεται ο προ-
ϋπολογισµός, λογιστικοποιούνται, βάσει σχετικού παραστατικού,
τιµολογίου ή ισότιµου τίτλου, σε βάρος του αναλυτικού ορίου
δαπανών του προϋπολογισµού των Ε.Λ.Κ.Ε.. Οι αγορές παγίων
περιουσιακών στοιχείων και οι αγορές αναλώσιµων υλικών λογί-
ζονται ως έξοδα για τις ανάγκες του προϋπολογισµού και των
δηµοσιονοµικών αναφορών.

7. Τα έσοδα και τα έξοδα εγγράφονται και εµφανίζονται σε
έναν ενιαίο προϋπολογισµό του Ε.Λ.Κ.Ε.. Τα έσοδα και οι δαπά-
νες δεν µπορεί να πραγµατοποιηθούν παρά µόνο αν αντιστοι-
χούν στον προϋπολογισµό, υπό τη σχετική ταξινόµηση των
λογαριασµών (αρχή ενότητας). Καµία δαπάνη δεν µπορεί να ανα-
ληφθεί ή να πραγµατοποιηθεί, αν υπερβαίνει τα εγκεκριµένα,
κατά κατηγορία δαπανών όρια του προϋπολογισµού (αρχή της
καθολικότητας). 

8. Ο προϋπολογισµός του Ε.Λ.Κ.Ε. καταρτίζεται σε συνοπτικό
και αναλυτικό επίπεδο. Ο συνοπτικός προϋπολογισµός του
Ε.Λ.Κ.Ε. περιλαµβάνει διακριτά τα προβλεπόµενα µη χρηµατοοι-
κονοµικά έσοδα και έξοδα, καθώς και τα χρηµατοοικονοµικά
έσοδα και έξοδα σε κύριες κατηγορίες. Η προκύπτουσα διαφορά
µεταξύ των προβλεπόµενων µη χρηµατοοικονοµικών εσόδων και
εξόδων διαµορφώνει το προβλεπόµενο δηµοσιονοµικό αποτέλε-
σµα. 

9. Αναλυτικός προϋπολογισµός του Ε.Λ.Κ.Ε. είναι η αναλυτική
πρόβλεψη, µέχρι τέταρτο βαθµό ανάλυσης, των εσόδων και εξό-
δων για το επόµενο οικονοµικό έτος. Στον αναλυτικό προϋπολο-
γισµό περιλαµβάνονται τα µη χρηµατοοικονοµικής και χρηµατο-
οικονοµικής φύσεως έσοδα και τα µη χρηµατοοικονοµικής και
χρηµατοοικονοµικής φύσεως έξοδα.

10. Η ταξινόµηση της κατηγορίας των εσόδων και εξόδων,
σύµφωνα µε τα ανωτέρω, περιλαµβάνει την υποχρεωτική ανά-
πτυξη των λογαριασµών από τον πρώτο έως τη δυνατότητα ανά-
πτυξης τετάρτου βαθµού. Η ταξινόµηση επιτρέπει τη συµβατό-
τητα µε τους λογαριασµούς ΕΣΟΛ 2010 και τη σύγκριση των µε-
γεθών και του αποτελέσµατος των προϋπολογισµών σε επίπεδο
Γενικής Κυβέρνησης. 

11. Τα έσοδα και τα έξοδα του προϋπολογισµού του Ε.Λ.Κ.Ε.,
όπως ορίζονται στις παραγράφους 4, 5, 6 και 7 λογίζονται, ει-
σπράττονται, εξοφλούνται και διαγράφονται σύµφωνα µε τη δια-
δικασία που προβλέπουν τα Ελληνικά Λογιστικά Πρότυπα (ΕΛΠ).
Οι εκπτώσεις στα έσοδα και τα έξοδα λογίζονται, επίσης, σύµ-
φωνα µε τα ΕΛΠ.

12. Η πραγµατοποίηση της πληρωµής των υποχρεώσεων του
Ε.Λ.Κ.Ε. λαµβάνει χώρα στο ίδιο ή σε επόµενο οικονοµικό έτος
από αυτό του προϋπολογισµού. Αν οι πληρωµές πραγµατοποι-
ηθούν σε επόµενο οικονοµικό έτος από αυτό του προϋπολογι-
σµού, δεν λογίζονται στο δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα εκτέλεσης
του προϋπολογισµού. 

13. Για την παρακολούθηση της εκτέλεσης του προϋπολογι-
σµού και του ορίου δαπανών, της ανάληψης υποχρεώσεων, της
δέσµευσης των κονδυλίων του προϋπολογισµού, των υποχρεώ-

σεων και της εξόφλησής τους τηρείται µηχανογραφικά συνο-
πτικό Μητρώο Δεσµεύσεων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος. Στο Μητρώο Δεσµεύσεων τηρούνται κατ’ ελάχιστον σε
ιδιαίτερες στήλες ο εγκεκριµένος αναλυτικός προϋπολογισµός,
η αναµόρφωση του εγκεκριµένου αναλυτικού προϋπολογισµού,
η διαµόρφωσή του, η ανειληµµένη δέσµευση, η υπολειπόµενη
προς διάθεση δαπάνη, το ποσό της υποχρέωσης βάσει τιµολο-
γίου ή ισοδύναµου εγγράφου, το ποσό της πληρωµής κάθε υπο-
χρέωσης, οι απλήρωτες υποχρεώσεις και οι εκκρεµείς δεσµεύ-
σεις. 

14. Κάθε µήνα οι Ε.Λ.Κ.Ε. υποβάλλουν στο Υπουργείο Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων τις δηµοσιονοµικές αναφο-
ρές µε απολογιστικά στοιχεία των δαπανών και των εσόδων σε
δεδουλευµένη βάση, όπως ορίζονται στις παραγράφους 3, 4, 5
και 6 και το δηµοσιονοµικό αποτέλεσµα που προκύπτει.

15. Ο απολογισµός της εκτέλεσης του προϋπολογισµού του
Ε.Λ.Κ.Ε. καταρτίζεται σε συνοπτικό και αναλυτικό επίπεδο. Η κα-
τάσταση του απολογισµού εξόδων περιλαµβάνει τον προϋπολο-
γισµό, την τελική διαµόρφωσή του, τις ετήσιες συνολικές δε-
σµεύσεις, τα έξοδα που έχουν λογισθεί στο έτος, τα έξοδα που
έχουν εξοφληθεί καθώς και τα απλήρωτα έξοδα. Στον απολογι-
σµό των εσόδων περιλαµβάνεται ο προϋπολογισµός, η τελική
διαµόρφωση, τα έσοδα που έχουν λογισθεί, τα έσοδα που έχουν
εισπραχθεί και τα ανείσπρακτα έσοδα. 

16. Μετά το κλείσιµο κάθε οικονοµικής χρήσης και έως τις 30
Ιουνίου του επόµενου έτους, ο Ε.Λ.Κ.Ε., µε ευθύνη του ΠΜΟΔΥ,
αποστέλλει στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των τον εγκεκριµένο απολογισµό της εκτέλεσης του προϋπολο-
γισµού, καθώς και τις προβλεπόµενες, σύµφωνα µε τους λογι-
στικούς κανόνες, χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις της χρήσης. 

17. Μέρος του συνολικού προϋπολογισµού του Ε.Λ.Κ.Ε. απο-
τελεί ο προϋπολογισµός κάθε έργου και προγράµµατος που υλο-
ποιεί ο Ε.Λ.Κ.Ε.. Για έργα-προγράµµατα που δεν έχουν καθο-
ρισµένο χρονικό σηµείο λήξης, ο προϋπολογισµός αυτών συν-
τάσσεται σε ετήσια βάση.

Ο προϋπολογισµός κάθε έργου και προγράµµατος είναι αυτο-
τελής και διακριτός έναντι των προϋπολογισµών των λοιπών
έργων και αφορά όλη τη διάρκεια του έργου, που µπορεί να
εκτείνεται και πέραν του έτους. Συντάσσεται σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 9 και είναι δηµοσιονοµικά ουδέτερος.

18. Για κάθε έργο η αναλαµβανόµενη οικονοµική υποχρέωση,
ανεξαρτήτως ποσού, εκτελείται εντός των ορίων του εγκεκριµέ-
νου προϋπολογισµού ανά κατηγορία δαπάνης. Κάθε πληρωµή
ελέγχεται και παρακολουθείται µε βάση τον εγκεκριµένο προ-
ϋπολογισµό κάθε έργου. Απαγορεύεται οποιαδήποτε πληρωµή
καθ’ υπέρβαση του συνολικού προϋπολογισµού του κάθε έργου.
Πληρωµή που πραγµατοποιείται καθ’ υπέρβαση του συνολικού
εγκεκριµένου προϋπολογισµού του κάθε έργου είναι αυτοδίκαια
και απόλυτα άκυρη και ο διατάκτης, ο Προϊστάµενος Οικονοµι-
κών Υπηρεσιών του Ε.Λ.Κ.Ε. και κάθε άλλο συµπράττον όργανο
ευθύνονται ατοµικά, αλληλέγγυα και εις ολόκληρον έναντι του
Ε.Λ.Κ.Ε..

19. Ο εγκεκριµένος προϋπολογισµός κάθε έργου δύναται να
αναµορφώνεται µε αιτιολογηµένο αίτηµα του Επιστηµονικού
Υπευθύνου και απόφαση της Επιτροπής Ερευνών κατόπιν σύµ-
φωνης γνώµης του ΠΟΥ και έγγραφης συµφωνίας του φορέα
χρηµατοδότησης, όπου αυτή απαιτείται.

Άρθρο 61
Κατάρτιση και έγκριση Προϋπολογισµού

1. Η Επιτροπή Ερευνών του Ε.Λ.Κ.Ε. καταρτίζει και υποβάλλει
στη Γ.Δ.Ο.Υ. του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων µέχρι την 31η Ιουλίου σχέδιο του συνοπτικού προϋπολο-
γισµού του για το επόµενο έτος.

2. Αν το σχέδιο του συνοπτικού προϋπολογισµού του Ε.Λ.Κ.Ε.,
που υποβάλλεται δεν είναι συµβατό µε το δεσµευτικό στόχο και
το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα που περιλαµβάνονται στις εγκυκλί-
ους του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους ή του εποπτεύοντος
Υπουργείου, η Γ.Δ.Ο.Υ. του εποπτεύοντος Υπουργείου παρέχει
οδηγίες για τη διόρθωση του σχεδίου του συνοπτικού προϋπο-
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λογισµού και το επιστρέφει µαζί µε τις οδηγίες. Ακολούθως, η
Επιτροπή Ερευνών του Ε.Λ.Κ.Ε. διορθώνει, σύµφωνα µε τις οδη-
γίες και υποβάλλει αναθεωρηµένο σχέδιο στη Γ.Δ.Ο.Υ. του επο-
πτεύοντος Υπουργείου µέσα στην προθεσµία που προβλέπεται
στις οδηγίες. 

3. Ο αναλυτικός προϋπολογισµός του Ε.Λ.Κ.Ε. καταρτίζεται
από την Επιτροπή Ερευνών, εγκρίνεται από τη Σύγκλητο και υπο-
βάλλεται προς έγκριση στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, έως τις 31 Δεκεµβρίου του προηγούµενου από
το έτος στο οποίο αναφέρεται ο προϋπολογισµός. Ο αναλυτικός
προϋπολογισµός του Ε.Λ.Κ.Ε. εγκρίνεται από τον Υπουργό,
ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή Οικονοµικών Υπη-
ρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
ως προς τη συµφωνία του µε το σχέδιο του συνοπτικού προϋπο-
λογισµού, όπως διαµορφώθηκε σύµφωνα µε την παράγραφο 2. 

4. Ο αρχικός συνολικός εγκεκριµένος προϋπολογισµός κάθε
Ε.Λ.Κ.Ε. δύναται να αναµορφώνεται, κατά τη διάρκεια του έτους,
µε απόφαση της Επιτροπής, κατόπιν σύµφωνης γνώµης του
Π.Ο.Υ. του οικείου Ε.Λ.Κ.Ε. και µε την προϋπόθεση τήρησης και
διασφάλισης της δηµοσιονοµικής ουδετερότητας του προϋπο-
λογισµού κάθε έργου. Ο Ε.Λ.Κ.Ε. ενηµερώνει τον Γ.Δ.Ο.Υ. του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων για κάθε ανα-
µόρφωση του συνολικού προϋπολογισµού.

5. Τυχόν απόκλιση του εγκεκριµένου αποτελέσµατος του προ-
ϋπολογισµού από την αντίστοιχη αναµόρφωση, υπό την προϋπό-
θεση τήρησης δηµοσιονοµικής ουδετερότητας, δεν αποτελεί
λόγο επιβολής κυρώσεων. Η δηµοσιονοµική ουδετερότητα επι-
τυγχάνεται µε ισόποση αναµόρφωση των εσόδων του προϋπο-
λογισµού των έργων εντός του ιδίου έτους που εκτελείται ο
προϋπολογισµός ή στο αµέσως επόµενο, της εκτέλεσης του
προϋπολογισµού, οικονοµικό έτος, σε περιπτώσεις αναµόρφω-
σης των δαπανών των έργων του Ε.Λ.Κ.Ε..

Άρθρο 62
Ανάληψη υποχρέωσης

1. Για τις αναλήψεις υποχρεώσεων σε βάρος των πιστώσεων
του προϋπολογισµού του Ε.Λ.Κ.Ε. ισχύουν, αναλόγως εφαρµο-
ζόµενες, οι διατάξεις του άρθρου 66 του ν. 4270/2014 (Α’ 143)
και του π.δ. 80/2016 (Α’ 145). 

2. Στο άρθρο 4 του π.δ. 80/2016 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. Ειδικά, για την έκδοση απόφασης ανάληψης υποχρέωσης
σε βάρος των πιστώσεων προϋπολογισµού έργου από τους Ει-
δικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) των Ανω-
τάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.), το τεκµηριωµένο αίτηµα
υποβάλλεται από τον επιστηµονικό υπεύθυνο. Στην περίπτωση
αυτή, η απόφαση ανάληψης υποχρέωσης: 

α. εκδίδεται µετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας ανάληψης
εκτέλεσης του έργου από τον Ε.Λ.Κ.Ε., δηλαδή µετά: αα) την έκ-
δοση απόφασης αποδοχής της διαχείρισης της Επιτροπής, ββ)
την ένταξη του προϋπολογισµού του έργου στον προϋπολογισµό
του Ε.Λ.Κ.Ε. ή και την τροποποίηση αυτού, 

β. αφορά το σύνολο των πιστώσεων του έργου ανά έτος και
συνοδεύεται από αναλυτική κατάσταση κατανοµής τους ανά κα-
τηγορία δαπάνης και λογαριασµό.

Αν υπάρχει διαθέσιµη πίστωση, αλλά δεν συντρέχουν οι λοιπές
νόµιµες προϋποθέσεις παροχής της βεβαίωσης της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 3 του παρόντος, η διαφωνία αυτή γνωστοποι-
είται εγγράφως στην Επιτροπή Ερευνών. Αν προκύψει διάσταση
απόψεων µεταξύ της Επιτροπής Ερευνών και του ΠΟΥ, εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις της περίπτωσης γ’ της παρ. 1 του άρθρου 4.
Στην περίπτωση αυτή ο ΠΟΥ του Ε.Λ.Κ.Ε. κοινοποιεί τη διαφωνία
του στην Σύγκλητο του Α.Ε.Ι..

γ. Με την έναρξη κάθε οικονοµικού έτους µπορεί να δεσµεύον-
ται στον προϋπολογισµό του οικείου Ε.Λ.Κ.Ε., πλην των περιπτώ-
σεων της παραγράφου 3, στο πλαίσιο εγκεκριµένου έργου του
Ε.Λ.Κ.Ε., πιστώσεις που αφορούν σε δεσµευµένες πιστώσεις του
προηγούµενου οικονοµικού έτους χωρίς να απαιτείται να εκκρε-
µεί σχετική υποχρέωση.»

Άρθρο 63
Έλεγχος, εκκαθάριση και πληρωµή δαπανών

1. Ο έλεγχος των δαπανών του Ε.Λ.Κ.Ε. που ασκείται από τη
Μονάδα Διοικητικής και Οικονοµικής Υποστήριξης του οικείου
Α.Ε.Ι. συνίσταται στην εξέταση των νοµίµων δικαιολογητικών και
αποβλέπει στη διακρίβωση του κατά πόσον η δαπάνη:

α. προβλέπεται από διάταξη νόµου ή εξυπηρετεί λειτουργικές
ανάγκες του Ε.Λ.Κ.Ε. ή συντελεί στην εκπλήρωση των σκοπών
του και υπάρχει για αυτή διαθέσιµη πίστωση (έλεγχος νοµιµότη-
τας),

β. έχει νόµιµα αναληφθεί, η σχετική απαίτηση δεν έχει παρα-
γραφεί και επισυνάπτονται τα νόµιµα δικαιολογητικά (έλεγχος
κανονικότητας). Κατά τον ασκούµενο έλεγχο εξετάζονται και τα
παρεµπιπτόντως αναφυόµενα ζητήµατα, µε την επιφύλαξη των
διατάξεων για το δεδικασµένο και το Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους (παρεµπίπτων έλεγχος).

2. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών καθορίζεται η δια-
δικασία και ο τρόπος ελέγχου, εκκαθάρισης και ενταλµατοποί-
ησης των δαπανών των Ε.Λ.Κ.Ε. και η διαδικασία και ο τρόπος
εξόφλησής τους, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 64
Απασχόληση επιστηµονικού, διοικητικού και λοιπού προσω-

πικού - Αποδοχές

Στα έργα/προγράµµατα, ο Ε.Λ.Κ.Ε. απασχολεί τις εξής κατη-
γορίες προσωπικού:

1. Μέλη του προσωπικού του Α.Ε.Ι. µε πρόσθετη αµοιβή για
πρόσθετο έργο, η εκτέλεση του οποίου εγκρίνεται από την Επι-
τροπή Ερευνών, εφόσον η σχετική πρόβλεψη περιλαµβάνεται
στον εγκεκριµένο προϋπολογισµό του έργου και εντός του ανώ-
τατου ορίου αµοιβής. 

2.α. Πρόσθετο επιστηµονικό, διοικητικό, τεχνικό και λοιπό προ-
σωπικό, που απαιτείται για την εκτέλεση κάθε έργου και δεν είναι
µέλος του προσωπικού του Α.Ε.Ι.. 

Το εν λόγω προσωπικό απασχολείται µε σύµβαση ανάθεσης
έργου ή εργασίας ορισµένου χρόνου. Οι εν λόγω συµβάσεις συ-
νάπτονται και παρατείνονται µε αποφάσεις της Επιτροπής του
Ε.Λ.Κ.Ε. χωρίς περιορισµό, µέχρι τη λήξη των έργων για την εκτέ-
λεση των οποίων εγκρίθηκαν και εντός των εγκεκριµένων ορίων
του προϋπολογισµού του κάθε έργου ή προγράµµατος, ενώ πα-
ράλληλα οι εν λόγω συµβάσεις συνδέονται µε το παραγόµενο
αποτέλεσµα του έργου για το οποίο συνάπτονται, κατά παρέκ-
κλιση των διατάξεων του ν. 2190/1994 και σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της παρ. 23 του άρθρου 2 του ν. 2621/1998 και του
άρθρου 4 της ΠΥΣ 33/2006, εφόσον η σχετική δαπάνη τους κα-
λύπτεται από τα προγράµµατα ή τα έργα για τις ανάγκες των
οποίων έχουν συναφθεί. Αποκλείεται σε κάθε περίπτωση η ανα-
γνώρισή τους ως συµβάσεων αορίστου χρόνου.

β. Φοιτητές και λοιπό επιστηµονικό, διοικητικό και τεχνικό προ-
σωπικό δύναται να απασχολείται ευκαιριακά στο πλαίσιο ερευ-
νητικών ή άλλων έργων του Ε.Λ.Κ.Ε..

3. Η επιλογή του προσωπικού της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου 2 πραγµατοποιείται ύστερα από πρόσκληση εκδήλωσης
ενδιαφέροντος και τήρηση της αρχής της διαφάνειας και της
αρχής της ίσης µεταχείρισης. Ειδικότερα:

α. η πρόσκληση δηµοσιεύεται κατ’ ελάχιστο στην ιστοσελίδα
του οικείου Α.Ε.Ι. και όπου απαιτεί η Επιτροπή Ερευνών και ο φο-
ρέας χρηµατοδότησης του έργου, στο πλαίσιο του οποίου πραγ-
µατοποιείται η συγκεκριµένη πρόσκληση και αναρτάται στη
Διαύγεια, 

β. η ελάχιστη προθεσµία για την υποβολή αιτήσεων από τους
ενδιαφερόµενους είναι δεκαπέντε (15) ηµερολογιακές ηµέρες
από τη δηµοσίευση της πρόσκλησης,

γ. η διατύπωση των προσκλήσεων γίνεται µε τρόπο ώστε να
αποκλείεται η στόχευση σε εξατοµικευµένες περιπτώσεις. Τα
κριτήρια επιλογής των υποψηφίων αντιστοιχούν σε κριτήρια ακα-
δηµαϊκής, επαγγελµατικής και επιστηµονικής αξιολόγησης, τα
οποία εξασφαλίζουν την άρτια εκτέλεση της προς ανάθεση σύµ-
βασης εργασίας ή έργου. Η συνέντευξη ως κριτήριο επιλογής
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προβλέπεται µόνο όπου είναι αυτό απολύτως αναγκαίο και προσ-
διορίζονται µε τρόπο αντικειµενικό τα στοιχεία εκείνα που θα
αξιολογηθούν µε αυτήν,

δ. οι υποψηφιότητες αξιολογούνται από Επιτροπή Αξιολόγη-
σης, η οποία εισηγείται στην Επιτροπή Ερευνών. Η Επιτροπή
Αξιολόγησης αποτελείται από 3 τακτικά και 3 αναπληρωµατικά
µέλη, προερχόµενα από το προσωπικό του Πανεπιστηµίου, όπως
Δ.Ε.Π.,Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π., Ε.Τ.Ε.Π. και διοικητικό προσωπικό και συγ-
κροτείται µε απόφαση της Επιτροπής Ερευνών. Το ένα τακτικό
µέλος είναι υποχρεωτικά ο επιστηµονικός υπεύθυνος του έργου.
Η Επιτροπή παραµένει ίδια καθ’ όλη τη διάρκεια κάθε έργου. Δεν
επιτρέπεται τα µέλη της Επιτροπής Αξιολόγησης να έχουν σχέ-
σεις συγγένειας έως γ’ βαθµού εξ αίµατος ή αγχιστείας µε οποι-
ονδήποτε υποψήφιο,

ε. κάθε υποψήφιος έχει δικαίωµα να υποβάλει ένσταση, µέσα
σε προθεσµία πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από την ανάρτηση
της σχετικής απόφασης της Επιτροπής Ερευνών στην ιστοσε-
λίδα του Ε.Λ.Κ.Ε.. Αρµόδια να εξετάσει τις ενστάσεις είναι η Επι-
τροπή Ενστάσεων, η οποία συγκροτείται κάθε έτος µε απόφαση
της Επιτροπής Ερευνών και µπορεί να είναι ενιαία για όλα τα
έργα. Η Επιτροπή Ενστάσεων αποτελείται από 3 τακτικά και 3
αναπληρωµατικά µέλη, προερχόµενα από το προσωπικό του Πα-
νεπιστηµίου, όπως Δ.Ε.Π., Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π., Ε.Τ.Ε.Π. και διοικητικό
και συγκροτείται κάθε έτος µε απόφαση της Επιτροπής Ερευνών.
Το ένα τακτικό µέλος είναι υποχρεωτικά µέλος Δ.Ε.Π.. Δεν επι-
τρέπεται τα µέλη της Επιτροπής Ενστάσεων να έχουν σχέσεις
συγγένειας έως γ’ βαθµού εξ αίµατος ή αγχιστείας µε οποιονδή-
ποτε υποψήφιο, 

στ. το προσωπικό που ασκεί ακαδηµαϊκό και ερευνητικό έργο,
του οποίου η συµµετοχή του στο έργο είναι ουσιώδης για την
εκτέλεσή του και το οποίο αξιολογείται στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας επιλογής για τη χρηµατοδότηση του έργου, συµµετέχει στο
έργο χωρίς άλλη διαδικασία επιλογής. Εφόσον ο φορέας χρηµα-
τοδότησης δεν προβλέπει διαδικασία αξιολόγησης του προσω-
πικού που ασκεί ακαδηµαϊκό και ερευνητικό έργο, η επιλογή του
εν λόγω προσωπικού πραγµατοποιείται από την Επιτροπή Ερευ-
νών είτε ύστερα από εισήγηση του Επιστηµονικού Υπευθύνου
είτε ύστερα από πρόσκληση και αξιολόγηση κατά την ανωτέρω
διαδικασία.

4. Στις περιπτώσεις απασχόλησης προσωπικού µε σύµβαση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή έργου καταβάλ-
λονται σε βάρος του προϋπολογισµού του έργου και οι κάθε
φύσης εργοδοτικές εισφορές που προβλέπονται από την ισ-
χύουσα νοµοθεσία.

5. Οι πάσης φύσεως αποδοχές των αµειβόµενων από τον
Ε.Λ.Κ.Ε. καταβάλλονται µέσω της Ενιαίας Αρχής Πληρωµής.

Άρθρο 65
Μετακινήσεις προσωπικού στο εσωτερικό 

και εξωτερικό

1. Οι µετακινήσεις των µελών της οµάδας εκτέλεσης του
έργου στο εσωτερικό και το εξωτερικό, ανεξάρτητα από τη συµ-
βατική σχέση απασχόλησης, που είναι απαραίτητες για την εκτέ-
λεση κάθε έργου, πραγµατοποιούνται µέσα στα όρια του προϋ-
πολογισµού που έχει εγκρίνει ο Ε.Λ.Κ.Ε., κατόπιν άδειας του αρ-
µόδιου οργάνου ή προϊσταµένου, στην περίπτωση που δεν είναι
ο ίδιος και επιστηµονικός υπεύθυνος του συγκεκριµένου έργου.
Στους µετακινούµενους καταβάλλονται σε βάρος του εγκεκριµέ-
νου προϋπολογισµού του έργου οι δαπάνες µετακίνησης, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της υποπαραγράφου Δ9 της παρ. Δ’ της
παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4336/ 2015 (Α’ 94). 

2. Οι µετακινήσεις εκτός έδρας του πάσης φύσεως προσωπι-
κού που απασχολείται για τις ανάγκες προγραµµάτων ή έργων
που χρηµατοδοτούνται αποκλειστικά από την Ε.Ε. ή από διεθνείς
οργανισµούς ή ιδιωτικά κονδύλια ή ίδιους πόρους δεν εµπίπτουν
στο πεδίο εφαρµογής του ν. 4336/2015. Οι εν λόγω µετακινήσεις
(δαπάνες ταξιδιού, δαπάνες διαµονής, ηµερήσια εκτός έδρας
αποζηµίωση και χιλιοµετρική αποζηµίωση) καθορίζονται στον
Οδηγό Διαχείρισης και Χρηµατοδότησης του Ε.Λ.Κ.Ε.. Οι ηµέρες
εκτός έδρας των µετακινουµένων για τις ανάγκες εγκεκριµένου

έργου δεν υπολογίζονται για τη συµπλήρωση του ανώτατου επι-
τρεπόµενου ορίου ηµερών µετακίνησης εκτός έδρας που τυχόν
ισχύει για το προσωπικό των Α.Ε.Ι.. 

Άρθρο 66
Προµήθειες, υπηρεσίες, µισθώσεις

1. Η σύναψη δηµοσίων συµβάσεων προµηθειών και υπηρεσιών
πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4412/2016,
αυτοτελώς ανά έργο και ανά κατηγορία δαπάνης του εγκεκριµέ-
νου προϋπολογισµού τηρουµένων των διατάξεων του άρθρου 6
του ν. 4412/2016 ως προς τη µέθοδο υπολογισµού της εκτιµώ-
µενης αξίας της σύµβασης.  

2. Οι απαιτούµενες πράξεις αναρτώνται στο δικτυακό τόπο του
Κεντρικού Ηλεκτρονικού Μητρώου Δηµοσίων Συµβάσεων (ΚΗΜ-
ΔΗΣ) σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο  ν. 4412/2016. Συγκεκριµένα:

α. Πρωτογενές αίτηµα συνιστά το αίτηµα αποδοχής διαχείρι-
σης προγράµµατος/έργου ανά κατηγορία δαπάνης προϋπολογι-
σµού.

β. Τα εγκεκριµένα αιτήµατα εκτέλεσης δαπανών καταχωρούν-
ται αµέσως µετά την έγκριση - αποδοχή διαχείρισης από την Επι-
τροπή Ερευνών και τη σχετική ανάληψη (ανά κατηγορία) των
δαπανών του προϋπολογισµού.

γ. Αποφάσεις απευθείας ανάθεσης καταχωρούνται στο ΚΗΜ-
ΔΗΣ για αξία µεγαλύτερη ή ίση του ποσού των χιλίων (1.000,00)
ευρώ µη συµπεριλαµβανοµένου Φ.Π.Α., ανά δαπάνη και ανεξαρ-
τήτως του προϋπολογισµού της οικείας κατηγορίας. Για δαπάνη
κατώτερη του ως άνω ποσού απαιτείται απόφαση (εντολή πλη-
ρωµής) από τον Επιστηµονικό Υπεύθυνο.

3. Οι µισθώσεις ακινήτων, µεταφορικών µέσων και εργαστη-
ριακού ή συµβατικού εξοπλισµού που είναι αναγκαίες για την
εκτέλεση των χρηµατοδοτούµενων έργων, πραγµατοποιούνται
µε τον ακόλουθο τρόπο:

α. Μισθώσεις που για καθεµία το συνολικό ετήσιο µίσθωµα δεν
υπερβαίνει τα είκοσι χιλιάδες (20.000,00) ευρώ γίνονται απευ-
θείας χωρίς διαγωνισµό ή λήψη προσφορών, ύστερα από εκτί-
µηση των τιµών που προσφέρει η αγορά.

β. Μισθώσεις που για καθεµία το συνολικό ετήσιο µίσθωµα
υπερβαίνει τα είκοσι χιλιάδες (20.000,00) ευρώ γίνονται µε µει-
οδοτικό διαγωνισµό, σύµφωνα µε το π.δ. 715/1979.

Άρθρο 67
Τακτικός, έκτακτος και κατασταλτικός 

οικονοµικός έλεγχος

1. Ο τακτικός έλεγχος της οικονοµικής διαχείρισης του
Ε.Λ.Κ.Ε., καθώς και ο έλεγχος των χρηµατοοικονοµικών κατα-
στάσεων, σύµφωνα µε τα ΕΛΠ, πραγµατοποιούνται µε απόφαση
της Συγκλήτου κάθε χρόνο από ορκωτό ελεγκτή. Οι δαπάνες του
ελέγχου βαρύνουν τον Ε.Λ.Κ.Ε..

2. Ο έλεγχος ενεργείται µε βάση τα προβλεπόµενα από τα
ΕΛΠ παραστατικά, καθώς και τυχόν σχετικές αποφάσεις της Συγ-
κλήτου και της Επιτροπής του Ε.Λ.Κ.Ε., τα οποία τηρούνται για
κάθε πραγµατοποιούµενη δαπάνη και χωριστά για κάθε εκτελού-
µενο έργο.

3. Το διαχειριστικό έτος του Ε.Λ.Κ.Ε. συµπίπτει µε το οικονο-
µικό έτος.

4. Οι ορκωτοί ελεγκτές που ασκούν τον τακτικό έλεγχο οικο-
νοµικής διαχείρισης του Ε.Λ.Κ.Ε. συντάσσουν έκθεση για τη δια-
χείριση και τον απολογισµό του διαχειριστικού έτους που έληξε
σύµφωνα µε τα ΕΛΠ. Οι εκθέσεις υποβάλλονται στον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, στη Γενική Διεύθυνση Δηµοσιονοµικών Ελέγχων του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, το Ελεγκτικό Συνέδριο, τη Σύγκλητο του
Α.Ε.Ι. και την Επιτροπή Ερευνών του οικείου Ε.Λ.Κ.Ε..

5. Είναι δυνατή η διενέργεια έκτακτων ελέγχων από τη Γενική
Διεύθυνση Δηµοσιονοµικών Ελέγχων του Υπουργείου Οικονοµι-
κών.

Άρθρο 68
Οδηγός Χρηµατοδότησης και Διαχείρισης
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1. Με απόφαση της Συγκλήτου ύστερα από εισήγηση της Επι-
τροπής Ερευνών του Ε.Λ.Κ.Ε., εγκρίνεται ο Οδηγός Χρηµατοδό-
τησης και Διαχείρισης των Ε.Λ.Κ.Ε. του οικείου Α.Ε.Ι.. 

2. Στον Οδηγό εξειδικεύονται, στο πλαίσιο κείµενων διατά-
ξεων:

α. τα όργανα και οι διαδικασίες για την αξιολόγηση, επιλογή,
χρηµατοδότηση και διαχείριση των δραστηριοτήτων του
Ε.Λ.Κ.Ε.,

β. ο τρόπος και η διαδικασία ελέγχου του Ε.Λ.Κ.Ε. από τη Σύγ-
κλητο του οικείου Α.Ε.Ι., 

γ. οι ειδικότερες διαδικασίες οικονοµικής διαχείρισης των
έργων,

δ. οι αρµοδιότητες και οι υποχρεώσεις των Επιστηµονικών
Υπευθύνων και λοιπού προσωπικού, 

ε. οι διαδικασίες και κάθε ειδικό ζήτηµα σχετικά µε την απα-
σχόληση, τις αµοιβές και τις µετακινήσεις των απασχολούµενων
στα έργα του Ε.Λ.Κ.Ε.,

στ. οι όροι και η διαδικασία χορήγησης ταµειακών διαχειριστι-
κών διευκολύνσεων των έργων,

ζ. ο Κανονισµός χορήγησης υποτροφιών, 
η. οι τρόποι διάχυσης και αξιοποίησης των αποτελεσµάτων

των ερευνών και των άλλων δραστηριοτήτων που χρηµατοδο-
τούνται µέσω του Ε.Λ.Κ.Ε., 

θ. η διαχείριση και προστασία των δικαιωµάτων διανοητικής
(πνευµατικής και βιοµηχανικής) ιδιοκτησίας,

ι. η συµµετοχή του Α.Ε.Ι. σε εταιρείες έντασης γνώσης (spin
off),

ια. θέµατα ηθικής και δεοντολογίας της έρευνας, 
ιβ. οι λεπτοµέρειες διάθεσης και χρήσης των παγίων των

έργων/προγραµµάτων του Ε.Λ.Κ.Ε.,
ιγ. κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εύρυθµη λειτουργία των

Ε.Λ.Κ.Ε. και των ερευνητικών και λοιπών έργων και προγραµµά-
των που αυτοί υλοποιούν.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΛΟΙΠΑ ΘΕΜΑΤΑ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙ-

ΔΕΙΑΣ, ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 
ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 69
Ρυθµίσεις για την έρευνα

1. Μέλη Δ.Ε.Π. Α.Ε.Ι. µπορούν να ενταχθούν στην κατηγορία
της µερικής απασχόλησης και πριν τη συµπλήρωση τριετούς
πραγµατικής άσκησης καθηκόντων στη βαθµίδα του πρώτου διο-
ρισµού τους, εφόσον, κατά τη διάρκεια ισχύος του άρθρου 83
του ν. 4310/2014 είχαν θέσει υποψηφιότητα για θέση Διευθυντή
σε ερευνητικό φορέα του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 και
έχουν εκλεγεί στη συγκεκριµένη θέση µετά τις 11.5.2016. 

2. Η παρ. 2 του άρθρου 22Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Συγχρόνως µε την υποβολή της φορολογικής της δήλωσης
η επιχείρηση υποβάλλει στη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τε-
χνολογίας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των τα απαραίτητα δικαιολογητικά για τις δαπάνες έρευνας και
τεχνολογίας που πραγµατοποίησε. Ο έλεγχος και η πιστοποίηση
των δαπανών αυτών διενεργούνται µέσα σε χρονικό διάστηµα
δέκα (10) µηνών. Σε κάθε περίπτωση, το Υπουργείο Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων ενηµερώνει σχετικά το Υπουργείο
Οικονοµικών, σύµφωνα µε τη διαδικασία που καθορίζεται στην
κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου 1.»

3. Η παρ. 7 του άρθρου 5 του ν. 4429/2016 (Α’ 199) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«7. Η διαδικασία αξιολόγησης δεν µπορεί να υπερβαίνει τους
έξι (6) µήνες. Τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης κοινοποιούνται
αµέσως στους υποψηφίους, µε εξατοµικευµένη αναφορά και τεκ-
µηρίωση της απόφασης αξιολόγησης.»

4. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 4429/ 2016
αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Έως το διορισµό του Διευθυντή του Ιδρύµατος και το αρ-
γότερο έως τις 31.8.2017, ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και

Θρησκευµάτων διενεργεί όλες τις απαραίτητες πράξεις για τη
στέγαση του Ιδρύµατος, για την πρόσληψη του αναγκαίου προ-
σωπικού, την έκδοση των απαραίτητων προκηρύξεων και τη σύ-
ναψη συµβάσεων και ασκεί προσωρινώς τις λοιπές αρµοδιότητες
των οργάνων αυτού που είναι απολύτως αναγκαίες για την ορ-
γάνωση και έναρξη λειτουργίας του Ιδρύµατος. Από το διορισµό
του Διευθυντή, µεταφέρονται αυτοδικαίως σε αυτόν οι προβλε-
πόµενες µε τον παρόντα αρµοδιότητες, τις οποίες παύει να ασκεί
ο εποπτεύων Υπουργός.»

5. Η παρ. 11 του άρθρου 8 του ν. 4429/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«11.α. Με απόφαση του Υπουργού, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, συγκροτείται Συµβουλευτική Επι-
τροπή, η οποία είναι ανεξάρτητη από τα λοιπά όργανα του Ιδρύ-
µατος. Η διάρκεια της θητείας των µελών της Συµβουλευτικής
Επιτροπής είναι τετραετής. 

β. Η Συµβουλευτική Επιτροπή απαρτίζεται από έντεκα (11)
µέλη τα οποία είναι διακεκριµένοι επιστήµονες διεθνούς κύρους
ή προέρχονται από επιχειρηµατικούς ή/και παραγωγικούς φο-
ρείς της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής. 

γ. Το Εθνικό Συµβούλιο Έρευνας και Καινοτοµίας (ΕΣΕΚ),
τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας των µελών της Συµ-
βουλευτικής Επιτροπής, καταρτίζει και υποβάλλει στον Υπουργό
και στο Επιστηµονικό Συµβούλιο κατάλογο είκοσι δύο (22) προ-
τεινόµενων µελών της Συµβουλευτικής Επιτροπής, από τα οποία
έξι (6) είναι συγχρόνως και µέλη του ΕΣΕΚ. Από τον εν λόγω κα-
τάλογο ο Υπουργός επιλέγει έξι (6) µέλη ενώ πέντε (5) µέλη επι-
λέγονται από το Επιστηµονικό Συµβούλιο. Έως τρία (3) από τα
έντεκα (11) µέλη της Συµβουλευτικής Επιτροπής µπορεί να είναι
συγχρόνως και µέλη του ΕΣΕΚ. 

δ. Η Συµβουλευτική Επιτροπή έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα
και είναι αρµόδια να αξιολογεί τη δράση του Ιδρύµατος και να
διατυπώνει γνωµοδοτήσεις και εισηγήσεις µε σκοπό τη βελτιστο-
ποίηση της λειτουργίας του. Η Συµβουλευτική Επιτροπή εξετάζει
θέµατα ιδιαίτερης βαρύτητας ή θέµατα που παρουσιάζουν ειδι-
κότερο ενδιαφέρον σχετικά µε τη λειτουργία του Ιδρύµατος και
τη χρηµατοδότηση της έρευνας και της καινοτοµίας. Η εξέταση
των θεµάτων γίνεται είτε ύστερα από αίτηµα του Υπουργού ή του
Επιστηµονικού Συµβουλίου είτε µε πρόταση µελών της Συµβου-
λευτικής Επιτροπής.

ε. Στις συνεδριάσεις του Επιστηµονικού Συµβουλίου του Ιδρύ-
µατος δικαιούνται να παρίστανται έως τρία (3) µέλη της Συµβου-
λευτικής Επιτροπής. Τα µέλη αυτά ορίζονται στην απόφαση
συγκρότησης της Συµβουλευτικής Επιτροπής. Στις συνεδριάσεις
του Επιστηµονικού Συµβουλίου δικαιούται, επίσης, να παρίσταται
εκπρόσωπος της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολο-
γίας, ο οποίος ορίζεται από τον εποπτεύοντα Υπουργό.

στ. Με απόφαση του Επιστηµονικού Συµβουλίου ή και της Συµ-
βουλευτικής Επιτροπής είναι δυνατόν να προσκαλούνται στις συ-
νεδριάσεις της τελευταίας διακεκριµένοι επιστήµονες της ηµε-
δαπής ή της αλλοδαπής.»

6. Στην παρ. 3 του άρθρου 29 του ν. 4310/2014 (Α’ 258) προ-
στίθεται περίπτωση ζ’, ως εξής:

«ζ) Ειδικά, για τα Ερευνητικά Κέντρα της Ακαδηµίας Αθηνών,
οι επιτροπές κρίσης είναι επταµελείς (7µελείς) και αποτελούνται
από τον Διευθυντή και έναν ερευνητή του οικείου Κέντρου και
από τρία (3) εξωτερικά µέλη. Ο ερευνητής της Ακαδηµίας Αθη-
νών και τα εξωτερικά µέλη, τα οποία προέρχονται από τον εθνικό
κατάλογο κριτών, επιλέγονται µε κλήρωση και κατέχουν βαθµίδα
ανώτερη ή ίση µε τη βαθµίδα της υπό πλήρωση θέσης. Τα µέλη
της επιτροπής πρέπει να έχουν συναφές γνωστικό αντικείµενο.
Της επταµελούς επιτροπής κρίσης προεδρεύει το αρχαιότερο
από τα δύο (2) τακτικά µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών που συµµε-
τέχουν στην επιτροπή. Επίσης, στις επιτροπές κρίσης συµµετέ-
χουν και δύο τακτικά µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών, κάτοχοι
διδακτορικού διπλώµατος µε συναφές γνωστικό αντικείµενο, τα
οποία επιλέγει και ορίζει η Σύγκλητος της Ακαδηµίας Αθηνών. Αν
δεν υπάρχουν µέλη της Ακαδηµίας Αθηνών µε συναφές γνωστικό
αντικείµενο, η επιτροπή κρίσης συµπληρώνεται από ερευνητές
που υπηρετούν στο οικείο Κέντρο και τα οποία επιλέγονται
ύστερα από κλήρωση. Αν οι ερευνητές που υπηρετούν στο Κέν-
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τρο δεν αρκούν για τη συµπλήρωση του αναγκαίου αριθµού, η
επιτροπή κρίσης συµπληρώνεται από εξωτερικούς κριτές, που
επιλέγονται σύµφωνα µε την ανωτέρω διαδικασία. Τα καθήκοντα
του Δ.Σ. της παραγράφου 4 του άρθρου 29 των περιπτώσεων β’
και γ’ της παραγράφου 12 του άρθρου 18, της παραγράφου 18
του άρθρου 18 και των παραγράφων 2 και 5 του άρθρου 28 του
ν. 4310/2014 ασκεί η Σύγκλητος της Ακαδηµίας Αθηνών.»

7. Η παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4429/2016 (Α’ 199) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4. Με τις προκηρύξεις ή µε τους οδηγούς εφαρµογής αυτών,
ορίζονται, ιδίως, η φύση και οι στόχοι του έργου, της µελέτης ή
του προγράµµατος, οι δυνητικοί δικαιούχοι (κύριοι και συνδι-
καιούχοι), η διαδικασία και τα κριτήρια υποβολής των προτάσεων
χρηµατοδότησης, του προελέγχου και της αξιολόγησής τους, οι
οικονοµικές δραστηριότητες που ενισχύονται, οι δαπάνες που
χρηµατοδοτούνται, ο τρόπος τελικής επιλογής των προς χρηµα-
τοδότηση έργων, ο συνολικός προϋπολογισµός, η διαδικασία
υλοποίησης έργου, της µελέτης ή του προγράµµατος, η διαδι-
κασία εξέτασης των προτάσεων, οι προϋποθέσεις καταβολής της
χρηµατοδότησης, οι υποχρεώσεις των δικαιούχων, οι συνέπειες
µη τήρησης των όρων και προϋποθέσεων της απόφασης χρηµα-
τοδότησης. Επίσης, παρέχονται οδηγίες για την υποβολή και τη
διαδικασία εξέτασης ενστάσεων, καθώς και διευκρινίσεις για
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

8. Η παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 4429/2016 (Α’ 199) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Η αξιολόγηση των προτάσεων των υποψηφίων δικαιούχων
γίνεται από έναν ή περισσότερους ανεξάρτητους εµπειρογνώ-
µονες ή από επιτροπή (ή επιτροπές) εµπειρογνωµόνων ή από
ανεξάρτητο/τους εµπειρογνώµονα/νες και επιτροπή/ες εµπειρο-
γνωµόνων, ανάλογα µε το είδος και το πλήθος των επιστηµονι-
κών πεδίων που καλύπτει µία δράση ή ένα πρόγραµµα. Οι εν
λόγω εµπειρογνώµονες, ανεξάρτητοι ή µέλη επιτροπών προέρ-
χονται από το Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών του άρ-
θρου 27 του ν. 4310/2014 (Α’ 258) και διαθέτουν τα προσόντα
που σχετίζονται µε το αντικείµενο του προς αξιολόγηση έργου.
Τους εµπειρογνώµονες και την επιτροπή ορίζει το Επιστηµονικό
Συµβούλιο. Εάν για ορισµένη αξιολόγηση δεν υπάρχουν οι απαι-
τούµενοι για τη συγκεκριµένη περίπτωση ειδικοί επιστήµονες ή
οι υφιστάµενοι δεν καλύπτουν τις ανάγκες της συγκεκριµένης
αξιολόγησης, επιτρέπεται, µε απόφαση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου, να ορίζονται ως µέλη ειδικοί επιστήµονες της ηµεδαπής
ή αλλοδαπής που δεν περιλαµβάνονται στο Μητρώο Πιστοποι-
ηµένων Αξιολογητών. Για την αµοιβή των εµπειρογνωµόνων και
των µελών των επιτροπών της παρούσας παραγράφου εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις της παρ. 10 του άρθρου 5 του ν. 4429/2015.
Για τις δαπάνες των µετακινήσεών τους, εκτός έδρας, ισχύουν
τα οριζόµενα στην υποπαράγραφο Δ9 της παρ. Δ’ του άρθρου 2
του ν. 4336/2015. Οι πράξεις που αφορούν την επιλογή, τον ορι-
σµό, τις µετακινήσεις εκτός έδρας και τις αµοιβές των εµπειρο-
γνωµόνων και των µελών των επιτροπών δηµοσιεύονται και
αναρτώνται στο Πρόγραµµα Διαύγεια αµέσως µετά τη διεξα-
γωγή και ολοκλήρωση των αξιολογήσεων. Η ισχύς της παραγρά-
φου αρχίζει από 1.1.2017.»

9. H παρ. 8 του άρθρου 24 του ν. 4310/2014 (Α’ 258), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Η αξιολόγηση των προτάσεων των υποψηφίων για χρηµα-
τοδότηση φορέων γίνεται από έναν ή περισσότερους ανεξάρτη-
τους εµπειρογνώµονες ή από επιτροπή (ή επιτροπές) εµπειρο-
γνωµόνων ή από ανεξάρτητο/τους εµπειρογνώµονα/νες και επι-
τροπή/πες εµπειρογνωµόνων, ανάλογα µε την πολυπλοκότητα
και το πλήθος των επιστηµονικών πεδίων, που καλύπτει µία
δράση ή ένα πρόγραµµα. Οι εν λόγω εµπειρογνώµονες, ανεξάρ-
τητοι ή µέλη επιτροπών, προέρχονται από το Μητρώο Πιστοποι-
ηµένων Αξιολογητών του άρθρου 27 του ν. 4310/2014, όπως
ισχύει, και διαθέτουν τα προσόντα που προβλέπονται στις δια-
τάξεις αυτές και τα οποία σχετίζονται µε το αντικείµενο του προς
αξιολόγηση έργου. Ο ορισµός των ανεξάρτητων εµπειρογνωµό-
νων και των µελών της κάθε επιτροπής γίνεται µε απόφαση του
Γενικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας. Εάν για ορισµένη
αξιολόγηση δεν υπάρχουν οι απαιτούµενοι για τη συγκεκριµένη

περίπτωση ειδικοί επιστήµονες ή οι υφιστάµενοι δεν καλύπτουν
τις ανάγκες της συγκεκριµένης αξιολόγησης επιτρέπεται, µε
απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολογίας, να
ορίζονται ως µέλη ειδικοί επιστήµονες της ηµεδαπής ή αλλοδα-
πής που δεν περιλαµβάνονται στο Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιο-
λογητών. Η αµοιβή των ανεξάρτητων εµπειρογνωµόνων και των
µελών της επιτροπής καθορίζεται µε βάση τις κείµενες διατάξεις.
Στην επιτροπή µπορεί να συµµετέχει και εκπρόσωπος του Συν-
δέσµου Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών ή της Ένωσης Εµπορικών
και Βιοµηχανικών Επιµελητηρίων, χωρίς ψήφο. Για την αντιµετώ-
πιση εξειδικευµένων θεµάτων η επιτροπή µπορεί να χρησιµοποιεί
εµπειρογνώµονες, οι οποίοι συντάσσουν σχετική ειδική έκθεση
αξιολόγησης και καλούµενοι από την επιτροπή µπορούν να συµ-
µετέχουν σε αυτή χωρίς ψήφο. Οι ανεξάρτητοι εµπειρογνώµονες
και τα µέλη επιτροπών εµπειρογνωµόνων και ενστάσεων των πα-
ραγράφων 8 και 9 του παρόντος άρθρου που ορίζονται µε την
ως άνω απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Έρευνας και Τεχνολο-
γίας, καθώς και όσοι εµπειρογνώµονες από το Μητρώο Πιστο-
ποιηµένων Αξιολογητών του άρθρου 27 του ν. 4310/2014
συµµετέχουν σε αξιολογήσεις προτάσεων έργων ΕΤΑΚ στο πλαί-
σιο προκηρύξεων που εκδίδονται δυνάµει του ν. 4314/ 2014 από
αρµόδιο φορέα διαχείρισης, καλύπτονται από απόρρητο και τα
στοιχεία τους δεν δηµοσιεύονται µε κανένα τρόπο πριν την ολο-
κλήρωση της αξιολόγησης κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάτα-
ξης, ανεξάρτητα αν προβλέπεται σε αυτούς η καταβολή αµοιβής
ή όχι για την καθ’ οιονδήποτε τρόπο συµµετοχή τους στις διαδι-
κασίες αξιολόγησης και ενστάσεων. 

Οι πράξεις που αφορούν την επιλογή, τον ορισµό και τις αµοι-
βές των εµπειρογνωµόνων και των µελών των επιτροπών εµπει-
ρογνωµόνων και των επιτροπών ενστάσεων των παραγράφων 8
και 9 του παρόντος άρθρου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 21 του ν. 4354/ 2015, καθώς και οι αντίστοιχες που εκδί-
δονται στο πλαίσιο προκηρύξεων έργων Έρευνας, Τεχνολογικής
Ανάπτυξης και Καινοτοµίας δυνάµει του ν. 4314/2014 από αρµό-
διο φορέα διαχείρισης, αναρτώνται στη ΔΙΑΥΓΕΙΑ µετά τη διεξα-
γωγή και ολοκλήρωση των αξιολογήσεων. Η ισχύς της παρα-
γράφου αρχίζει από 1.1.2017.»

10. Το «Ινστιτούτο Έρευνας και Τεχνολογίας Θεσσαλίας
(ΙΕΤΕΘ)», που εντάχθηκε στο Εθνικό Κέντρο Έρευνας και Τεχνο-
λογικής Ανάπτυξης µε το άρθρο 7 του ν. 4109/2013 και προβλέ-
πεται στην περίπτωση ε’ της παρ. 4 της περίπτωσης Α’ του
άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 µετονοµάζεται σε «Ινστιτούτο Βιο-
οικονοµίας και Αγρο-Τεχνολογίας (IBΟ)» .

11. Η παρ. 6 του άρθρου 18 του ν. 4310/2014 (A’ 258) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«6. Το ανωτέρω ερευνητικό προσωπικό, εφόσον δεν συντρέ-
χουν λόγοι παρουσίας του εκτός του ερευνητικού κέντρου στο
πλαίσιο ερευνητικής δραστηριότητας, οφείλει να παρέχει τις
πάσης φύσεως υπηρεσίες του (ερευνητικές, επιστηµονικές, τε-
χνικές, διοικητικές) για την υποστήριξη του ερευνητικού έργου
του ερευνητικού κέντρου ή του ινστιτούτου και να συνεργάζεται
γι’ αυτό το σκοπό µε το υπόλοιπο προσωπικό, παρευρισκόµενο
στους χώρους του ερευνητικού κέντρου κατ’ ελάχιστον είκοσι
(20) ώρες εβδοµαδιαίως, οι οποίες κατανέµονται σε τουλάχιστον
τέσσερις (4) εργάσιµες ηµέρες.»

12. Η παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4386/2016 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Η προθεσµία των έξι (6) µηνών της παρ. 1 του άρθρου 47
του ν. 4310/2014 παρατείνεται έως τις 31.12.2017.»

13.α. Στην παρ. 3 του άρθρου 123 του ν. 4472/2017 (Α’ 74)
υπάγονται και οι Ειδικοί Λειτουργικοί Επιστήµονες της Ελληνικής
Επιτροπής Ατοµικής Ενέργειας (Ε.Ε.Α.Ε.). Στο πρώτο εδάφιο της
περίπτωσης Δ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 135 του ιδίου
νόµου υπάγεται και ο Πρόεδρος της Ε.Ε.Α.Ε..

β. Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας παραγράφου αρχίζει
από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος που ορίζεται στο άρθρο 162
του ν. 4472/2017.

14. Στο τέλος της περίπτωσης 3 του άρθρου 123 του  ν. 4472/
2017 (Α’ 74) προστίθενται οι λέξεις «, καθώς και οι Ειδικοί Λει-
τουργικοί Επιστήµονες της Ελληνικής Επιτροπής Ατοµικής Ενέρ-
γειας (Ε.Ε.Α.Ε.)». Η εν λόγω διάταξη ισχύει από 1.1.2017.
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15. Οι αρµοδιότητες των παραγράφων 4 και 5 του άρθρου 24
του ν. 4270/2014, όσον αφορά την Ελληνική Επιτροπή Ατοµικής
Ενέργειας (Ε.Ε.Α.Ε.), ασκούνται από τον προϊστάµενο της οι-
κείας οικονοµικής υπηρεσίας. Έως την έναρξη λειτουργίας της
οικονοµικής υπηρεσίας σύµφωνα µε τον Οργανισµό της Ε.Ε.Α.Ε.,
οι εν λόγω αρµοδιότητες, όσον αφορά τα οικονοµικά θέµατα του
Κρατικού Προϋπολογισµού, ασκούνται από τη Γενική Διεύθυνση
Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων. 

16. Η παρ. 3 του άρθρου 135 του ν. 4472/2017 (Α’ 74) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«3. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος και εφεξής, πέραν
των παροχών και αποζηµιώσεων του άρθρου αυτού δεν δικαιο-
λογείται η χορήγηση άλλων µισθολογικών παροχών, µε οποιαδή-
ποτε ονοµασία, πλην της αµοιβής από συγγραφικά δικαιώµατα,
από δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας και από παροχή εκπαι-
δευτικού έργου, από συµµετοχή σε επιτροπές ή επιστηµονικά ή
διοικητικά συµβούλια του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα ή σε Δι-
οικούσες Επιτροπές Α.Ε.Ι. και από τη συµµετοχή µε οποιαδήποτε
ιδιότητα σε εταιρείες τεχνολογικής βάσης – έντασης γνώσης και
πλην της πρόσθετης αµοιβής για εκτέλεση χρηµατοδοτούµενων
ερευνητικών και λοιπών προγραµµάτων.»

17. Η παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 4429/2016 (Α’ 199) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«2. Στο Ίδρυµα µπορεί να απασχοληθεί προσωπικό µε σύµ-
βαση µίσθωσης έργου ή εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου ή έµµισθης εντολής έως τριετούς διάρκειας, µε δυνατό-
τητα ανανέωσης. Το προσωπικό του Ιδρύµατος προσλαµβάνεται
µε απόφαση του Διευθυντή και έγκριση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου, µετά από πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος που
δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Ιδρύµατος και αξιολόγηση
των προσόντων από τριµελή επιτροπή που ορίζεται από τον Δι-
ευθυντή, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας. Οι
συµβάσεις αυτές συνάπτονται κατά παρέκκλιση των διατάξεων
του ν. 2190/1994 και σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 23 του
άρθρου 2 του ν. 2621/ 1998.»

18.α. Ο Φόρος Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.) που αντιστοιχεί
στα ποσά που καταβάλλει το Ελληνικό Δηµόσιο από τον Κρατικό
Προϋπολογισµό προς τους, εποπτευόµενους τεχνολογικούς φο-
ρείς του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων που
έχουν τη µορφή της Α.Ε., για την υλοποίηση συγχρηµατοδοτού-
µενων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή έργων και προγραµµάτων,
δεν αναζητείται εφόσον αυτοί δεν έχουν εκπέσει τον αναλο-
γούντα Φ.Π.Α. των αντιστοίχων εισροών τους. Τυχόν καταβληθείς
φόρος δεν επιστρέφεται.

β. Ο Φ.Π.Α. που επιβαρύνει τις εισροές, κατά το µέρος που
αυτές αφορούν στα λαµβανόµενα και µη υποκείµενα στο φόρο
µε δικαίωµα έκπτωσης ποσά επιδοτήσεων από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και έχει συνυπολογισθεί στις επιλέξιµες δαπάνες, ανα-
γνωρίζεται ως εκπιπτόµενη δαπάνη για τον υπολογισµό των φο-
ρολογητέων αποτελεσµάτων, εφόσον: α) δεν έχει συµψηφισθεί
µε το φόρο εκροών και αντιστοιχεί σε εκπιπτόµενες φορολογικές
δαπάνες ή β) δεν έχει επιστραφεί στους ανωτέρω επιδοτούµε-
νους φορείς υλοποίησης των έργων.

γ. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 εφαρµόζονται σε πρά-
ξεις που έχουν πραγµατοποιηθεί µέχρι 31.12.2016 και αφορούν
στις υποθέσεις που δεν έχουν περαιωθεί και εκκρεµούν σε οποι-
οδήποτε διοικητικό ή δικαστικό στάδιο, κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου.

19.α. Είναι δυνατή, µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
του Ερευνητικού Κέντρου, η οποία εκδίδεται ύστερα από εισή-
γηση του Ε.Σ.Ι. η σύσταση και λειτουργία σε Ερευνητικό Κέντρο
του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, προσωποπαγούς θέσης Ερευ-
νητή Γ’ σε συγκεκριµένο γνωστικό αντικείµενο. 

β. Για τη σύσταση της προσωποπαγούς θέσης απαιτείται να
έχει εγκριθεί προηγουµένως χρηµατοδότηση από το European
Research Council (ERC) µε επιστηµονικό υπεύθυνο ερευνητικού
προγράµµατος τον ερευνητή που θα καταλάβει τη θέση αυτή. Το
εν λόγω ερευνητικό πρόγραµµα θα υλοποιηθεί στο συγκεκριµένο
ερευνητικό κέντρο. Η εν λόγω χρηµατοδότηση από το ERC θα
καλύψει τις κάθε είδους αποδοχές και δαπάνες ερευνητικής δρα-

στηριότητας του εν λόγω ερευνητή, καθώς και τις κάθε είδους
δαπάνες εκ της σύστασης της προσωποπαγούς θέσης. Οι απο-
δοχές του ερευνητή θα ορίζονται µε τη σύµβαση που θα υπο-
γραφεί µε το ERC. 

γ. Η θητεία του ερευνητή είναι αντίστοιχη του χρόνου χρηµα-
τοδότησης του ερευνητικού προγράµµατος από το ERC. Κατά
τη λήξη της ισχύος του ερευνητικού προγράµµατος, η προσω-
ποπαγής θέση παύει αυτοδικαίως να υφίσταται και το ΔΣ του
Ερευνητικού Κέντρου δύναται, κατόπιν αίτησης του ερευνητή να
προκηρύξει την πλήρωση θέσης στη βαθµίδα Ερευνητή Γ’, σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.

δ. Κατά το χρόνο παραµονής του ερευνητή στην προσωπο-
παγή θέση, ο τελευταίος έχει όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρε-
ώσεις µε τους ερευνητές Γ’ του ερευνητικού κέντρου. 

ε. Οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις για τη σύσταση, τη
λειτουργία και την πλήρωση της ως άνω θέσης καθορίζονται
στον Εσωτερικό Κανονισµό του Ερευνητικού Κέντρου. 

20. Η παρ. 11 του άρθρου 8 του ν. 4310/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«11. Η συνεργασία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και Διεθνείς Ορ-
γανισµούς σε θέµατα ΕΤΑΚ και η εκπροσώπηση της χώρας σε
αυτούς.»

21. Οι διατάξεις της παρ. 8 του άρθρου 24 του ν. 4386/ 2016
(Α’ 83) ισχύουν από 1.1.2017.

Άρθρο 70
Θέµατα πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας 

εκπαίδευσης

1. Στην περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 3966/
2011 (Α’ 118) επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις:

α) Στο τέλος της υποπερίπτωση εε’ ο σύνδεσµος «και» αντικα-
θίσταται από κόµµα («,»).

β) Στο τέλος της υποπερίπτωση στστ’ η τελεία («.») αντικαθί-
σταται από το σύνδεσµο «και».

γ) Ύστερα από την περίπτωση στστ’ προστίθεται περίπτωση
ζζ’ ως εξής: 

«ζζ) τη χορήγηση άδειας για τη διεξαγωγή έρευνας σε σχολι-
κές µονάδες. Για έρευνα που διεξάγεται από µέλος του προσω-
πικού ή φοιτητή Α.Ε.Ι. δεν απαιτείται η εισήγηση ή γνώµη του
Ι.Ε.Π. εφόσον το σχετικό αίτηµα συνοδεύεται από εισήγηση της
Επιτροπής Δεοντολογίας του οικείου Α.Ε.Ι. ή του Διοικητικού
Συµβουλίου του Τµήµατος, εφόσον πρόκειται για Παιδαγωγικό
Τµήµα κατά την έννοια της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρθρου
2 του ν. 3848/2010 (Α’ 71)». 

2. α) Οι µουσουλµάνοι µαθητές της πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης επιτρέπεται να απουσιάζουν από τα µα-
θήµατα κατά τις εξής κινητές µουσουλµανικές γιορτές: α) Εΐντ
αλ-Φιτρ (Σεκέρ Μπαϊράµ), β) Εΐντ Αλ-Αντχά (Κουρµπάν Μπαϊράµ),
καθώς και την επόµενη ηµέρα αυτών.

β) Η υποπερίπτωση γ’ της περίπτωσης ε’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 21 του π.δ. 104/1979 (Α’ 23) αντικαθίσταται ως εξής: 

«γ) του µουσουλµανικού θρησκεύµατος κατά τις ηµέρες των
εορτών Εΐντ αλ-Φιτρ (Σεκέρ Μπαϊράµ) και Εΐντ Αλ-Αντχά (Κουρµ-
πάν Μπαϊράµ), καθώς και την επόµενη ηµέρα αυτών».

γ) Η παρ. 6 του άρθρου 2 του π.δ. 294/1979 (Α’ 87) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Οι µαθητές της µουσουλµανικής θρησκείας επιτρέπεται να
απουσιάζουν από τα µαθήµατα και κατά τις εξής µουσουλµανι-
κές εορτές: α) Εΐντ αλ-Φιτρ (Σεκέρ Μπαϊράµ), β) Εΐντ Αλ-Αντχά
(Κουρµπάν Μπαϊράµ), καθώς και την επόµενη ηµέρα αυτών.»

3. Στην περίπτωση ι’ της παρ. 2 του άρθρου 13 του       ν.
3848/2010 (Α’ 71) καταργούνται τα τέσσερα τελευταία εδάφια,
τα οποία προστέθηκαν µε την παρ. 1 του άρθρου 198 του ν.
4001/2011 (Α’ 179).

4. Μετά την επιλογή τους σύµφωνα µε τα άρθρα 10 έως 23
του ν. 3848/2010 (Α’ 71), οι υπεύθυνοι τοµέων Εργαστηριακών
Κέντρων (Ε.Κ.) µπορούν να συµπληρώνουν έως το 25% του υπο-
χρεωτικού διδακτικού τους ωραρίου στη διδασκαλία του θεωρη-
τικού µέρους των µικτών µαθηµάτων, τα οποία έχουν θεωρητικό
και εργαστηριακό µέρος, στο ΕΠΑ.Λ., εφόσον: α) το Ε.Κ. και το
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ΕΠΑ.Λ. λειτουργούν στο ίδιο σχολικό συγκρότηµα, β) καλύπτον-
ται οι διδακτικές ανάγκες στο Ε.Κ. και γ) η διδασκαλία του µαθή-
µατος πραγµατοποιείται µέσα στο ωράριο που έχει ο υπεύθυνος
τοµέα στο Ε.Κ.. Η ανωτέρω ανάθεση του θεωρητικού µέρους των
µικτών µαθηµάτων γίνεται από το Π.Υ.Σ.Δ.Ε. ύστερα από γνώµη
των συλλόγων διδασκόντων του ΕΠΑ.Λ. και του Ε.Κ..

5. Χορηγείται αναρρωτική άδεια στους αναπληρωτές εκπαι-
δευτικούς πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που
πάσχουν από δυσίατα νοσήµατα, διάρκειας δεκαπέντε (15) ηµε-
ρών επιπλέον της προβλεπόµενης από τις ισχύουσες διατάξεις,
η οποία είναι αµειβόµενη και λαµβάνεται υπόψη ως χρόνος πραγ-
µατικής διδακτικής υπηρεσίας για όλα τα δικαιώµατα. Για την
εφαρµογή της παρούσας, ως δυσίατα νοσήµατα νοούνται αυτά
της Υ1/Γ.Π./οικ. 16884/12.10.2001 απόφασης του Υπουργού
Υγείας και Πρόνοιας (Β’ 1386).

6. Ύστερα από την παρ. 1.α. του άρθρου 17 του ν. 3699/ 2008
(Α’ 199), όπως η παράγραφος αυτή προστέθηκε µε την περί-
πτωση α’ της παρ. 5 του άρθρου 56 το ν. 3966/ 2011 (Α’ 118),
προστίθεται παράγραφος 1.β. ως εξής:

«1.β. Μέλη Ε.Ε.Π. που ανήκουν στους κλάδους ΠΕ23 Ψυχολό-
γων και ΠΕ30 Κοινωνικών Λειτουργών µπορεί να ασκούν καθή-
κοντα σε συγκεκριµένες σχολικές µονάδες γενικής και
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, εφόσον συντρέχουν ιδιαίτερες
ανάγκες στήριξης ευάλωτων κοινωνικών οµάδων ή κρίνεται απα-
ραίτητη η υλοποίηση προγραµµάτων ψυχοκοινωνικής και συναι-
σθηµατικής στήριξης µαθητών. Με απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα
από εισήγηση της Γενικής Διεύθυνσης Σπουδών Πρωτοβάθµιας
και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, καθορίζονται τα καθήκοντα των
ανωτέρω µελών Ε.Ε.Π. στις σχολικές µονάδες γενικής και επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης. Με όµοια απόφαση καθορίζονται κατά
περίπτωση οι σχολικές µονάδες και η χρονική διάρκεια της στή-
ριξης, καθώς και ο αριθµός και οι κλάδοι (ΠΕ 23 ή ΠΕ 30) των
απαιτούµενων µελών Ε.Ε.Π. ανά σχολική µονάδα. Η άσκηση κα-
θηκόντων των µελών Ε.Ε.Π. σύµφωνα µε τα ανωτέρω υλοποιεί-
ται: α) µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή
Εκπαίδευσης περί επέκτασης της άσκησης καθηκόντων τους
σύµφωνα µε την παράγραφο 1, β) µε απόσπαση µόνιµων µελών
Ε.Ε.Π. ή γ) µε πρόσληψη αναπληρωτών µελών Ε.Ε.Π.. Οι ανω-
τέρω παρεµβάσεις στήριξης µπορεί να υλοποιούνται στο πλαίσιο
προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται, εν όλω ή εν µέρει, από
την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους διεθνείς οργανισµούς.»

7.α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 26 του ν. 4368/
2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Τα τµήµατα δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που λειτουρ-
γούν στο πλαίσιο των εγκεκριµένων Οργανισµών Θεραπείας του
άρθρου 51 του ν. 4139/2013 (Α’ 74) µπορεί να στελεχώνονται
κατά την ακόλουθη σειρά προτεραιότητας: α) από µόνιµους εκ-
παιδευτικούς µε τριετή απόσπαση, β) από µονίµους εκπαιδευτι-
κούς ή αναπληρωτές εκπαιδευτικούς πλήρους ωραρίου που δεν
συµπληρώνουν το υποχρεωτικό ωράριο διδασκαλίας και µέχρι
τη συµπλήρωση του ωραρίου αυτού, γ) από µόνιµους εκπαιδευ-
τικούς που παρέχουν υπερωριακή απασχόληση και δ) από ανα-
πληρωτές και ωροµισθίους εκπαιδευτικούς.» 

β) Στο τέλος του τρίτου εδαφίου της παρ. 7 του άρθρου 26
του ν. 4368/2016 προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Εν συνεχεία, ο οικείος Περιφερειακός Διευθυντής Π.Δ.Ε. κυ-
ρώνει το σχετικό αξιολογικό πίνακα των υποψηφίων.

Η απόσπαση διενεργείται µε απόφαση του Υπουργού Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων που δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως. Η απόσπαση µπορεί να παύει οπο-
τεδήποτε πριν από τη λήξη των τριών (3) ετών για λόγους ανα-
γόµενους στην υπηρεσία ή µε αίτηση του εκπαιδευτικού.»

8. Με απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαί-
δευσης επιτρέπεται η διετής απόσπαση για τα σχολικά έτη 2017-
2018 και 2018-2019 µόνιµων εκπαιδευτικών που επιλέχθηκαν
σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρθρου 26 του ν. 4368/2016 (Α’
21) κατά το σχολικό έτος 2016-2017, για τη στελέχωση των τµη-
µάτων δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που λειτουργούν στο πλαί-
σιο των εγκεκριµένων Οργανισµών Θεραπείας του άρθρου 51

του ν. 4139/2013 (Α’ 74), σύµφωνα µε τις εκπαιδευτικές ανάγκες,
ύστερα από αίτησή τους. Η αίτηση υποβάλλεται εντός αποκλει-
στικής προθεσµίας τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου. 

Άρθρο 71
Θέµατα ιδιωτικών σχολείων

1. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 15 του ν. 682/1977 (Α’ 244)
προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Τα ιδιωτικά σχολεία επιτρέπεται, ύστερα από σχετική γνωστο-
ποίηση στον οικείο Διευθυντή Εκπαίδευσης, να αργούν έως δύο
επιπλέον ηµέρες ανά έτος, σε ηµεροµηνίες που σχετίζονται µε
την ιστορία και τη σχολική τους παράδοση ή, στην περίπτωση
των ξένων σχολείων, που αποτελούν επίσηµη εθνική ή θρησκευ-
τική εορτή στη χώρα προέλευσής τους.»

2. α) Στο άρθρο 16 του ν. 682/1977 προστίθεται παράγραφος
7 ως εξής:

«7. Στα ιδιωτικά σχολεία µπορούν να εγγράφονται και να φοι-
τούν µαθητές µε αναπηρία ή και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες,
µε τους ίδιους όρους, προϋποθέσεις και προσαρµογές που
ισχύουν για τα δηµόσια σχολεία της γενικής πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Απαγορεύεται η άρνηση εγγρα-
φής µαθητών εξαιτίας της αναπηρίας ή των ειδικών εκπαιδευτι-
κών αναγκών τους.»

β) Στην παρ. 2 του άρθρου 41 του ν. 682/1977 προστίθεται πε-
ρίπτωση κγ’ ως εξής: 

«κγ. Παράβαση των διατάξεων της παράγραφο 7 του άρθρου
16 του παρόντος.»

3. Η ακυρότητα που θεσπίζεται µε τις διατάξεις της παρ. 9 του
άρθρου 30 του ν. 682/1977 (Α’ 244), όπως το άρθρο αυτό προ-
στέθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 4415/2016 (Α’ 159),
είναι απόλυτη. Η ισχύς της παρούσας παραγράφου αρχίζει από
τις 6.9.2016. 

Άρθρο 72
Θέµατα ιδιωτικών επαγγελµατικών εκπαιδευτηρίων

1.α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 24 του ν.
3577/2007 (Α’ 130), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 34 του ν. 4415/2016 (Α’ 159), η φράση «των µαθητών» δια-
γράφεται.

β) Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 24 του ν. 3577/ 2007 (Α’
130), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 34 του ν.
4415/2016 (Α’ 159), προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Σε περίπτωση µη επιτυχούς ή µη συµµετοχής το κατεχόµενο
πτυχίο καθίσταται εξ υπαρχής ανίσχυρο».

2. Η παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 3577/2007 (Α’ 130) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2.α) Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων καθορίζονται τα θέµατα που έχουν σχέση µε τον
τρόπο, τον τόπο και το χρόνο διεξαγωγής, καθώς και µε τη δια-
δικασία των ειδικών πτυχιακών εξετάσεων, τα Ιδιωτικά Τεχνικά –
Επαγγελµατικά Εκπαιδευτήρια της παραγράφου 1, η εξεταστέα
ύλη για την οποία εκφέρει γνώµη το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής
Πολιτικής, ο τρόπος αξιολόγησης, ο τύπος και το περιεχόµενο
του χορηγούµενου τίτλου σπουδών Α’ και Β’ κύκλου των Ιδιωτι-
κών Τ.Ε.Ε., η καταβολή παραβόλου και η συγκρότηση των ανα-
γκαίων ατοµικών και συλλογικών οργάνων που αποδεδειγµένα
συµµετέχουν καθ’ οιονδήποτε τρόπο στις διαδικασίες οργάνω-
σης, διεξαγωγής, υποστήριξης, βαθµολόγησης και έκδοσης των
αποτελεσµάτων των ειδικών πτυχιακών εξετάσεων. Τα θέµατα
των ειδικών πτυχιακών εξετάσεων προκύπτουν αποκλειστικώς
από κεντρική επιτροπή εξετάσεων που έχει τη συνολική ευθύνη
των εξετάσεων. 

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων συστήνονται τα αναγκαία
ατοµικά και συλλογικά όργανα της περίπτωσης α’ της παρούσας
παραγράφου και καθορίζονται οι αρµοδιότητες και η αποζη-
µίωση αυτών.

γ) Για τη συµµετοχή στις εξετάσεις καταβάλλεται υπέρ του Δη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 11007



µοσίου παράβολο, το ύψος του οποίου καθορίζονται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων.»

Άρθρο 73
Θέµατα ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης στο εξωτερικό

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 της περίπτωσης Α’ του άρ-
θρου 4 του ν. 4415/2016 (Α’ 159) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Παρεκκλίσεις από τα ωρολόγια προγράµµατα, καθώς και ως
προς τα θέµατα του προηγούµενου εδαφίου, ανάλογα µε τις
συνθήκες που επικρατούν στις χώρες υποδοχής, επιτρέπονται
µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του οικείου φορέα
και γνώµη του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.).»

2. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4415/ 2016 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων µπορεί να ορίζονται αναπληρωτές συντονιστές εκπαίδευ-
σης και κατά παρέκκλιση του προηγούµενου εδαφίου». 

3. Στην περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 4415/
2016, ύστερα από το τρίτο εδάφιο προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Σε κάθε περίπτωση, αν η απόσπαση λήγει κατά τη διάρκεια
του σχολικού έτους στη χώρα υποδοχής, όπως αυτή ρυθµίζεται
σύµφωνα µε την παράγραφο 3 της περίπτωσης Α’ του άρθρου
4, η απόσπαση παρατείνεται αυτοδικαίως και διαρκεί µέχρι τη
λήξη του ανωτέρω σχολικού έτους.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 16 του ν. 4415/
2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων αποσπώνται στα ευρωπαϊκά σχολεία και στα σχολεία
διεθνών οργανισµών, ύστερα από αίτησή τους, δηµόσιοι εκπαι-
δευτικοί πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, µε αυ-
ξηµένα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα, στα οποία περιλαµ-
βάνεται τουλάχιστον η άριστη γνώση µίας ξένης γλώσσας, σύµ-
φωνα µε τους Κανονισµούς που διέπουν τα σχολεία αυτά.»

5. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 10 του άρ-
θρου 16 του ν. 4415/2016, ύστερα από τη φράση «ή είναι διαπι-
στευµένοι σε αρχή της εξωτερικής υπηρεσίας του Υπουργείου
Εξωτερικών» προστίθεται η φράση «είτε στρατιωτικοί ή µέλη των
σωµάτων ασφαλείας, που υπηρετούν σε διαπιστευµένη ή µη
αρχή του εξωτερικού». 

6. Η περίπτωση γ’ της παρ. 10 του άρθρου 16 του ν. 4415/
2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Οι αποσπάσεις εκπαιδευτικών της περίπτωσης α’ διαρκούν
για όσο διάστηµα εξυπηρετείται η ανάγκη της συνυπηρέτησης
και δεν ενεργούνται εάν ο εκπαιδευτικός δεν έχει συµπληρώσει
δύο έτη πραγµατικής υπηρεσίας στην εκπαίδευση.»

7. Οι διατάξεις των παραγράφων 3 και 6 εφαρµόζονται και για
τις αποσπάσεις που βρίσκονται σε ισχύ κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος.

Άρθρο 74
Θέµατα εισαγωγής στην τριτοβάθµια εκπαίδευση

1. Στο άρθρο 4 του ν. 4186/2013 (Α’193), όπως τροποποιήθηκε
µε το άρθρο 3 του ν. 4327/2015 (Α’ 50), επέρχονται οι εξής τρο-
ποποιήσεις: 

α) Το πέµπτο εδάφιο της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως
εξής: «Τα Τµήµατα των Ιδρυµάτων της παραγράφου 1 κατατάσ-
σονται σε τέσσερα Επιστηµονικά Πεδία, που ορίζονται ως εξής: 

1ο Επιστηµονικό Πεδίο: Ανθρωπιστικές, Νοµικές και Κοινωνι-
κές Επιστήµες 

2ο Επιστηµονικό Πεδίο: Θετικές και Τεχνολογικές Επιστήµες
3ο Επιστηµονικό Πεδίο: Επιστήµες Υγείας και Ζωής
4ο Επιστηµονικό Πεδίο: Επιστήµες Οικονοµίας και Πληροφο-

ρική.»
β) Η περίπτωση β’ της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«β) Οι µαθητές µπορούν να επιλέξουν έναν ή δύο από τους

εξής εναλλακτικούς συνδυασµούς µαθηµάτων ανά Οµάδα Προ-
σανατολισµού, λαµβάνοντας υπόψη και τα µαθήµατα στα οποία

υπάρχουν αυξηµένοι συντελεστές βαρύτητας. Για την εισαγωγή
στα τµήµατα κάθε Επιστηµονικού Πεδίου θα υπολογίζονται τα
µαθήµατα και οι συντελεστές βαρύτητας τα οποία προβλέπονται
στην Οµάδα Προσανατολισµού όπου ανήκει ο υποψήφιος για το
συγκεκριµένο Επιστηµονικό Πεδίο.

Οµάδα Προσανατολισµού ΑΝΘΡΩΠΙΣΤΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ
αα) Τα κοινά µαθήµατα στα οποία εξετάζονται υποχρεωτικά οι

µαθητές της Οµάδας Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών Σπου-
δών, σε όποιο Επιστηµονικό Πεδίο κι αν κατευθύνονται, είναι τα
εξής τρία (3): τα Αρχαία Ελληνικά Οµάδας Προσανατολισµού, η
Ιστορία Οµάδας Προσανατολισµού και η Νεοελληνική Γλώσσα
(Γενικής Παιδείας).

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξεταστούν και στα Λατινικά της Οµάδας Προσα-
νατολισµού, έχουν πρόσβαση στο 1ο Επιστηµονικό Πεδίο.

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξεταστούν και στη Βιολογία Γενικής Παιδείας,
έχουν πρόσβαση στο 3ο Επιστηµονικό Πεδίο.

ββ) Οι εναλλακτικοί συνδυασµοί πανελλαδικώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων της Οµάδας Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών
Σπουδών παρουσιάζονται στον παρακάτω πίνακα:

Οµάδα Προσανατολισµού Ανθρωπιστικών Σπουδών

1ο Ε.Π.: Ανθρωπιστικές, 3ο Ε.Π.: Επιστήµες 
Νοµικές και Κοινωνικές Υγείας και Ζωής
Επιστήµες
Αρχαία Ελληνικά Αρχαία Ελληνικά
Προσανατολισµού Προσανατολισµού
Ιστορία Ιστορία 
Προσανατολισµού Προσανατολισµού
Νεοελληνική Γλώσσα Νεοελληνική Γλώσσα
Λατινικά Βιολογία
Προσανατολισµού Γενικής Παιδείας

Οµάδα Προσανατολισµού ΘΕΤΙΚΩΝ ΣΠΟΥΔΩΝ
αα) Τα κοινά µαθήµατα, στα οποία εξετάζονται υποχρεωτικά

οι µαθητές της Οµάδας Προσανατολισµού Θετικών Σπουδών, σε
όποιο Επιστηµονικό Πεδίο κι αν κατευθύνονται, είναι τα εξής τρία
(3): η Φυσική Οµάδας Προσανατολισµού, η Χηµεία Οµάδας Προ-
σανατολισµού και η Νεοελληνική Γλώσσα (Γενικής Παιδείας).

Αν οι υποψήφιοι, εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα,
επιλέξουν να εξεταστούν στα Μαθηµατικά Οµάδας Προσανατο-
λισµού, έχουν πρόσβαση στα Τµήµατα του 2ου Επιστηµονικού
Πεδίου.

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα,
επιλέξουν να εξεταστούν στη Βιολογία Οµάδας Προσανατολι-
σµού, έχουν πρόσβαση στο 3ο Επιστηµονικό Πεδίο.

ββ) Οι εναλλακτικοί συνδυασµοί πανελλαδικώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων της Οµάδας Προσανατολισµού Θετικών Σπουδών
παρουσιάζονται στον παρακάτω πίνακα:

Οµάδα Προσανατολισµού Θετικών Σπουδών

2ο Ε.Π.: Θετικές και 3ο Ε.Π.: Επιστήµες Υγείας
Τεχνολογικές Επιστήµες και Ζωής
Φυσική Φυσική
Προσανατολισµού Προσανατολισµού
Χηµεία Χηµεία 
Προσανατολισµού Προσανατολισµού
Νεοελληνική Γλώσσα Νεοελληνική Γλώσσα
Μαθηµατικά Βιολογία
Προσανατολισµού Προσανατολισµού

Οµάδα Προσανατολισµού 

ΣΠΟΥΔΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ και ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΚΗΣ
αα) Τα κοινά µαθήµατα, στα οποία εξετάζονται υποχρεωτικά

οι µαθητές της Οµάδας Προσανατολισµού Σπουδών Οικονοµίας
και Πληροφορικής, σε όποιο Επιστηµονικό Πεδίο κι αν κατευθύ-
νονται, είναι τα εξής τρία (3): τα Μαθηµατικά Οµάδας Προσανα-
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τολισµού, η Ανάπτυξη Εφαρµογών σε Προγραµµατιστικό Περι-
βάλλον (ΑΕΠΠ) και η Νεοελληνική Γλώσσα (Γενικής Παιδείας). 

Αν οι υποψήφιοι, εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξεταστούν και στη Βιολογία Γενικής Παιδείας,
έχουν πρόσβαση στο 3ο Επιστηµονικό     Πεδίο.

Αν οι υποψήφιοι εκτός από τα ανωτέρω τρία κοινά µαθήµατα
επιλέξουν να εξεταστούν και στις Αρχές Οικονοµικής Θεωρίας
(ΑΟΘ), έχουν πρόσβαση στο 4ο Επιστηµονικό Πεδίο.

ββ) Οι εναλλακτικοί συνδυασµοί πανελλαδικώς εξεταζόµενων
µαθηµάτων της Οµάδας Προσανατολισµού Σπουδών Οικονοµίας
και Πληροφορικής παρουσιάζονται στον παρακάτω πίνακα:

Οµάδα Προσανατολισµού Σπουδών 
Οικονοµίας και Πληροφορικής

3ο Ε.Π.: Επιστήµες 4ο Ε.Π.: Επιστήµες Οικονοµίας
Υγείας και Ζωής και Πληροφορική
Μαθηµατικά Μαθηµατικά 
Προσανατολισµού Προσανατολισµού
Α.Ε.Π.Π. Α.Ε.Π.Π. 
Προσανατολισµού Προσανατολισµού
Νεοελληνική Γλώσσα Νεοελληνική Γλώσσα
Βιολογία Α.Ο.Θ. Προσανατολισµού
Γενικής Παιδείας

»
2. Η ισχύς της προηγούµενης παραγράφου αρχίζει από το δι-

δακτικό έτος 2017-2018.
3. Οι παράγραφοι 4 και 5 του άρθρου 15 του ν. 3404/ 2005 (Α’

260), όπως αντικαταστάθηκαν µε τις περιπτώσεις γ’ και δ’ του
άρθρου 57 του ν. 4186/2013 (Α’ 193), αντικαθίστανται ως εξής: 

«4. Υπέρβαση του ποσοστού των κατατάξεων δεν επιτρέπεται.
Η επιλογή των υποψηφίων για κατάταξη πτυχιούχων γίνεται απο-
κλειστικά µε κατατακτήριες εξετάσεις µε θέµατα ανάπτυξης σε
τρία µαθήµατα, όπως ειδικότερα ορίζεται στον Εσωτερικό Κανο-
νισµό του οικείου Α.Ε.Ι.. Στην επιλογή των υποψηφίων µε εξετά-
σεις πρέπει να διασφαλίζεται η διαφάνεια και το αδιάβλητο της
διαδικασίας. Δεν επιτρέπεται επιλογή υποψηφίων που ισοβαθ-
µούν µε τον τελευταίο κατατασσόµενο στο Τµήµα υποδοχής ως
υπεράριθµων. 

5. Το εξάµηνο κατάταξης πτυχιούχων σε Τµήµα ορίζεται στον
Εσωτερικό Κανονισµό του οικείου Α.Ε.Ι. και δεν µπορεί να είναι
µεγαλύτερο του 7ου εξαµήνου για Τµήµατα Σχολών εξαετούς
φοίτησης ή του 5ου εξαµήνου για πενταετή ή τετραετή φοίτηση.
Με απόφαση της Συνέλευσης του Τµήµατος υποδοχής οι κατα-
τασσόµενοι απαλλάσσονται από την εξέταση µαθηµάτων ή ασκή-
σεων του προγράµµατος σπουδών του Τµήµατος αυτού που
διδάχθηκαν πλήρως στο Τµήµα ή τη Σχολή προέλευσης. Με την
ίδια απόφαση, οι κατατασσόµενοι υποχρεώνονται να εξεταστούν
σε µαθήµατα ή ασκήσεις, τα οποία σύµφωνα µε το πρόγραµµα
σπουδών κρίνεται ότι δεν διδάχθηκαν πλήρως στο Τµήµα ή τη
Σχολή προέλευσης. Σε κάθε περίπτωση οι κατατασσόµενοι απαλ-
λάσσονται από την εξέταση των µαθηµάτων στα οποία εξετάστη-
καν για την κατάταξή τους, εφόσον τα µαθήµατα αυτά αντι-
στοιχούν σε µαθήµατα του προγράµµατος σπουδών του Τµήµα-
τος υποδοχής.

5α. Θέσεις εισακτέων που έµειναν κενές κατά τις κατατακτή-
ριες εξετάσεις 2016-2017, καλύπτονται µέχρις εξαντλήσεως του
προβλεπόµενου ποσοστού εισακτέων, µε την κατάταξη, ως επι-
τυχόντων, υποψηφίων κατά φθίνουσα σειρά συνολικής βαθµο-
λογίας εφόσον αυτή είναι τουλάχιστον τριάντα (30) µονάδες και
ανεξαρτήτως της επίδοσής τους σε επιµέρους µαθήµατα. Οι
ανωτέρω κατατασσόµενοι ως επιτυχόντες εισακτέοι εγγράφον-
ται, για το ακαδηµαϊκό έτος 2017-2018, στο α’ εξάµηνο σπουδών
του οικείου Τµήµατος. Η διάταξη του πρώτου εδαφίου ισχύει και
για τις κατατακτήριες εξετάσεις των επόµενων ακαδηµαϊκών
ετών έως την έκδοση του Εσωτερικού Κανονισµού του οικείου
Α.Ε.Ι..»

4. Ειδικά και µόνο για το ακαδηµαϊκό έτος 2017-2018, για τους
µαθητές και αποφοίτους που υπέβαλαν αίτηση - δήλωση στα Γε-
νικά και Επαγγελµατικά Λύκεια των νήσων Λέσβου, Χίου, Οινου-

σών και Ψαρών και οι οποίοι συµµετείχαν στις πανελλαδικές εξε-
τάσεις σχολικού έτους 2016-2017 προβλέπεται ειδικό ποσοστό
επιπλέον του αριθµού εισακτέων για την εισαγωγή τους, κατά το
ανωτέρω ακαδηµαϊκό έτος, σε Σχολές, Τµήµατα και εισαγωγικές
κατευθύνσεις των Πανεπιστηµίων, των Ανώτατων Εκκλησιαστι-
κών Ακαδηµιών, των Τ.Ε.Ι. και της Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.. 

Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων καθορίζεται: 

α) το ειδικό ποσοστό,
β) η κατηγοριοποίηση των ανωτέρω υποψηφίων στις πανελλα-

δικές εξετάσεις, καθώς και ο τρόπος επιλογής τους.

Άρθρο 75
Επιµέρους θέµατα Σχολών και Τµηµάτων των Α.Ε.Ι.

1.α) Ιδρύεται στο Πανεπιστήµιο Αιγαίου Πολυτεχνική Σχολή, η
οποία περιλαµβάνει τα Τµήµατα:

αα) Μηχανικών Πληροφοριακών και Επικοινωνιακών Συστηµά-
των, µε έδρα τη Σάµο, 

ββ) Μηχανικών Σχεδίασης Προϊόντων και Συστηµάτων, µε
έδρα τη Σύρο, και 

γγ) Μηχανικών Οικονοµίας και Διοίκησης, µε έδρα τη Χίο.
Η έδρα της Πολυτεχνικής Σχολής καθορίζεται µε απόφαση του

Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 10 µέσα σε δύο (2)
µήνες από την έναρξη ισχύος της παρούσας παραγράφου.

β) Για τη διοικητική και γραµµατειακή υποστήριξη της Σχολής
που ιδρύεται µε την περίπτωση α’ συνιστάται Γραµµατεία, η
οποία οργανώνεται και λειτουργεί σε επίπεδο Τµήµατος κατά την
έννοια της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4178/
2013 (Α’ 174).

γ) Η ισχύς της παρούσας παραγράφου αρχίζει από 1.9.2017.
Η συγκρότηση και ανάδειξη των οργάνων διοίκησης της Σχολής
που ιδρύεται µε την περίπτωση α’ ολοκληρώνεται µέχρι τις
30.11.2017. Μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών συγκρότη-
σης και ανάδειξης των σχετικών οργάνων διοίκησης, εκδίδεται
διαπιστωτική πράξη από τον Πρύτανη του Ιδρύµατος. Έως την
ολοκλήρωση των διαδικασιών συγκρότησης και ανάδειξης των
οργάνων διοίκησης της Σχολής, οι αρµοδιότητες των οργάνων
αυτών ασκούνται από Προσωρινή Κοσµητεία, η οποία αποτελεί-
ται από τους Προέδρους των Τµηµάτων της Σχολής. Στις συνε-
δριάσεις της Προσωρινής Κοσµητείας προεδρεύει ο Πρύτανης
του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, χωρίς δικαίωµα ψήφου. Από την
έναρξη ισχύος της παρούσας παύει η συµµετοχή των Τµηµάτων
που συγκροτούν την ιδρυόµενη Πολυτεχνική Σχολή στα όργανα
διοίκησης των Σχολών στις οποίες ανήκαν πριν την από την
ίδρυση της σχολής αυτής.

2. α) Από το ακαδηµαϊκό έτος 2018-2019, το Τµήµα Μαθηµα-
τικών της Σχολής Θετικών Επιστηµών του Πανεπιστηµίου Αι-
γαίου, µε έδρα τη Σάµο, κατατµείται στα Τµήµατα: αα) Μαθη-
µατικών και ββ) Στατιστικής και Αναλογιστικών–Χρηµατοοικονο-
µικών Μαθηµατικών, στα οποία εντάσσονται οι υφιστάµενες κατά
την έναρξη ισχύος του παρόντος οµώνυµες εισαγωγικές κατευ-
θύνσεις του Τµήµατος Μαθηµατικών.

β) Η έναρξη της εκπαιδευτικής λειτουργίας των Τµηµάτων που
προκύπτουν από την κατάτµηση, καθώς και η εισαγωγή των πρώ-
των φοιτητών, ορίζονται από το ακαδηµαϊκό έτος 2018- 2019. 

γ) Ο αριθµός των κατ’έτος εισακτέων στα Τµήµατα και ο τρό-
πος εισαγωγής ορίζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις για την εισα-
γωγή φοιτητών στην ανώτατη εκπαίδευση.

δ) Κάθε Τµήµα παρέχει σπουδές, πρώτου, δεύτερου και τρίτου
κύκλου.

ε) Η ελάχιστη υποχρεωτική διάρκεια φοίτησης για τη λήψη
πτυχίου ορίζεται σε οκτώ εξάµηνα σπουδών.

στ) Σε κάθε Τµήµα συνιστάται Γραµµατεία, η οποία παρέχει δι-
οικητική και γραµµατειακή υποστήριξη στο εν γένει εκπαιδευτικό
και ερευνητικό έργο τους. Η Γραµµατεία οργανώνεται και λει-
τουργεί σε επίπεδο Τµήµατος κατά την έννοια της περίπτωσης
α’ της παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4178/2013.

ζ) Κατά την έναρξη της λειτουργίας των τµηµάτων που προ-
κύπτουν από την κατάτµηση, το σύνολο των διδακτικών και διοι-
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κητικών αναγκών τους καλύπτονται αποκλειστικά από το υπηρε-
τούν στα ανωτέρω Α.Ε.Ι. πάσης φύσεως και σχέσης εργασίας
προσωπικό. Τα µέλη Δ.Ε.Π. που υπηρετούν στις Εισαγωγικές Κα-
τευθύνσεις του Τµήµατος Μαθηµατικών, από την κατάτµηση του
Τµήµατος εντάσσονται αυτοδικαίως στα οµώνυµα Τµήµατα που
προκύπτουν από την κατάτµηση, ενώ τα µέλη Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. κατανέµονται στα ίδια Τµήµατα µε απόφαση της Κοσµη-
τείας της Σχολής Θετικών Επιστηµών. Για την ένταξη και κατα-
νοµή του προσωπικού, σύµφωνα µε την παρούσα περίπτωση,
εκδίδεται διαπιστωτική απόφαση του Πρύτανη, η οποία δηµοσι-
εύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

η) Τα θέµατα που αφορούν το προσωπικό των Τµηµάτων που
προκύπτουν από την κατάτµηση διέπονται από τις ισχύουσες
διατάξεις της πανεπιστηµιακής νοµοθεσίας.

θ) Οι φοιτητές που έχουν εισαχθεί κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος ή θα εισαχθούν έως την κατάτµηση του Τµήµατος Μα-
θηµατικών στις εισαγωγικές κατευθύνσεις: αα) Μαθηµατικών και
ββ) Στατιστικής και Αναλογιστικών–Χρηµατοοικονοµικών Μαθη-
µατικών του Τµήµατος αυτού, από την κατάτµηση εντάσσονται
αυτοδικαίως στα οµώνυµα Τµήµατα που προκύπτουν σύµφωνα
µε την περίπτωση α’.

ι) Οι τίτλοι σπουδών των Τµηµάτων που προκύπτουν από την
κατάτµηση είναι ισότιµοι και αντίστοιχοι ως προς κάθε συνέπεια
µε τους τίτλους σπουδών των οµώνυµων εισαγωγικών κατευθύν-
σεων που χορηγεί το Τµήµα Μαθηµατικών πριν από την κατά-
τµησή του σύµφωνα µε την περίπτωση α’.

ια) Για όσα θέµατα δεν ρυθµίζονται µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι διατάξεις της πανεπι-
στηµιακής νοµοθεσίας.

3. Στο άρθρο 27 του ν. 4452/2017 (Α’ 17) επέρχονται από τις
15.2.2017 οι εξής τροποποιήσεις:

α) Στην περίπτωση γ’ της παρ. 1 η ηµεροµηνία «30.6.2017» αν-
τικαθίσταται από την ηµεροµηνία «30.11.2017».

β) Στην περίπτωση δ’ της παρ. 1 προστίθεται δεύτερο εδάφιο
ως εξής: 

«Έως την ολοκλήρωση των διαδικασιών συγκρότησης και ανά-
δειξης των οργάνων διοίκησης της Πολυτεχνικής Σχολής, οι αρ-
µοδιότητες των οργάνων αυτών ασκούνται από Προσωρινή
Κοσµητεία, η οποία αποτελείται από τους Προέδρους των Τµη-
µάτων που τη συγκροτούν σύµφωνα µε την περίπτωση α’. Στις
συνεδριάσεις της Κοσµητείας που συγκροτείται σύµφωνα µε το
προηγούµενο εδάφιο προεδρεύει ο Πρύτανης του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων χωρίς δικαίωµα ψήφου».

γ) H παράγραφος 2 αντικαθίσταται ως εξής: 
«2. Η Σχολή Θετικών Επιστηµών ανασυγκροτείται από 1.9.2017

και αποτελείται από τα Τµήµατα: α) Μαθηµατικών, β) Φυσικής,
και γ) Χηµείας. Το Τµήµα Μηχανικών Ηλεκτρονικών Υπολογιστών
και Πληροφορικής και το Τµήµα Μηχανικών Επιστήµης Υλικών
εντάσσονται στην Πολυτεχνική Σχολή από 1.9.2017. Από την ίδια
ηµεροµηνία παύει η συµµετοχή των Τµηµάτων αυτών στα όρ-
γανα διοίκησης της Σχολής Θετικών Επιστηµών.»

δ) H παράγραφος 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Η Σχολή Αρχιτεκτόνων Μηχανικών του Πανεπιστηµίου

Ιωαννίνων που ιδρύθηκε µε το άρθρο 4 του π.δ. 105/2013 (Α’ 137)
καταργείται από 1.9.2017 και το Τµήµα Αρχιτεκτόνων Μηχανικών
εντάσσεται στην Πολυτεχνική Σχολή από την ίδια ηµεροµηνία.»

4. Οι τίτλοι σπουδών των Τµηµάτων που εντάχθηκαν στην Πο-
λυτεχνική Σχολή του Πανεπιστηµίου Αιγαίου και του Πανεπιστη-
µίου Ιωαννίνων, σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παρ. 1 και του
άρθρου 27 του ν. 4452/2017, αντίστοιχα, οι οποίοι χορηγήθηκαν
πριν από την ένταξή τους στις Πολυτεχνικές Σχολές και ύστερα
από την ολοκλήρωση προγράµµατος σπουδών διάρκειας δέκα
ακαδηµαϊκών εξαµήνων, είναι ισότιµοι και αντίστοιχοι ως προς
κάθε συνέπεια µε τους τίτλους σπουδών που χορηγούν τα ίδια
τµήµατα για την ολοκλήρωση σπουδών ίδιας διάρκειας ύστερα
από την ένταξή τους στις ανωτέρω Πολυτεχνικές Σχολές.

5. α) Η εισαγωγική κατεύθυνση «Συντήρησης Πολιτισµικής
Κληρονοµιάς» του Τµήµατος Τεχνολόγων Περιβάλλοντος Τ.Ε.
της Σχολής Τεχνολογικών Εφαρµογών του Τ.Ε.Ι. Ιονίων Νήσων,
που θεσπίστηκε µε την περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 3
του π.δ. 103/2013 (Α’ 136), µετονοµάζεται σε εισαγωγική κατεύ-

θυνση «Συντήρησης Αρχαιοτήτων και Έργων Τέχνης», χωρίς µε-
ταβολή του γνωστικού της αντικειµένου.

β) Τα πτυχία που έχουν χορηγηθεί από το Τµήµα Τεχνολόγων
Περιβάλλοντος Τ.Ε., εισαγωγική κατεύθυνση «Συντήρησης Πο-
λιτισµικής Κληρονοµιάς», είναι ισότιµα και αντίστοιχα ως προς
κάθε συνέπεια µε τα χορηγούµενα από το Τµήµα Τεχνολόγων
Περιβάλλοντος Τ.Ε., εισαγωγική κατεύθυνση «Συντήρησης Αρ-
χαιοτήτων και Έργων Τέχνης».

γ) Οι πτυχιούχοι της κατά την περίπτωση α’ µετονοµαζόµενης
εισαγωγικής κατεύθυνσης έχουν τα επαγγελµατικά δικαιώµατα
των οµότιτλων τµηµάτων.

Άρθρο 76
Θέµατα προσωπικού των Α.Ε.Ι.

1. Στην παρ. 5 του άρθρου 16 του ν. 4009/2011 (Α’ 195) επέρ-
χονται οι εξής τροποποιήσεις:

α) Η περίπτωση α’, η οποία αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του
άρθρου 35 του ν. 4452/2017 (Α’ 17), αντικαθίσταται ως εξής: 

«α. Μέλη Δ.Ε.Π. όλων των βαθµίδων, τα οποία έχουν συµπλη-
ρώσει τουλάχιστον πέντε (5) έτη υπηρεσίας στο ίδιο Τµήµα, εκ
των οποίων τα τρία (3) στη βαθµίδα που υπηρετούν, έχουν τη δυ-
νατότητα µετακίνησης σε Τµήµα του ίδιου ή άλλου Α.Ε.Ι., στην
ίδια βαθµίδα που κατέχουν, στο ίδιο γνωστικό αντικείµενο και µε
το ίδιο εν γένει υπηρεσιακό καθεστώς, µε την επιφύλαξη των
επόµενων περιπτώσεων της παρούσας παραγράφου.»

β) Η περίπτωση β’, η οποία αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2
του άρθρου 35 του ν. 4452/2017, αντικαθίσταται ως εξής: 

«β. Αποκλείεται η µετακίνηση µελών Δ.Ε.Π. προς τα Α.Ε.Ι. των
Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης από Α.Ε.Ι. που εδρεύουν σε
άλλους νοµούς. Κατά παρέκκλιση του προηγούµενου εδαφίου,
επιτρέπεται η µετακίνηση µελών Δ.Ε.Π. πρώτης βαθµίδας προς
τα Α.Ε.Ι. των Νοµών Αττικής και Θεσσαλονίκης από Α.Ε.Ι. που
εδρεύουν σε άλλους νοµούς, εφόσον αυτά τα µέλη Δ.Ε.Π. έχουν
συµπληρώσει τουλάχιστον δεκαπέντε (15) έτη υπηρεσίας στο
ίδιο Τµήµα και σε οποιαδήποτε βαθµίδα.»

γ) Η περίπτωση γ’ αντικαθίσταται ως εξής: 
«γ. Για τη µετακίνηση απαιτείται αίτηση του ενδιαφεροµένου

προς το Τµήµα του και προς το Τµήµα υποδοχής, γνώµη της Συ-
νέλευσης του Τµήµατος προέλευσης και αιτιολογηµένη σύµ-
φωνη γνώµη της Συνέλευσης του Τµήµατος υποδοχής, έγκριση
των Συγκλήτων των δύο Ιδρυµάτων, καθώς και απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Για την έκ-
δοση της ανωτέρω υπουργικής απόφασης, µε την οποία εγκρί-
νεται η συνέχιση της διαδικασίας µετακίνησης, λαµβάνεται
ιδιαιτέρως υπόψη η επαρκής στελέχωση και η εύρυθµη λειτουρ-
γία του Τµήµατος προέλευσης, η οποία τεκµαίρεται ότι αναιρεί-
ται εφόσον, ύστερα από τη µετακίνηση, παύουν να πληρούνται
οι προϋποθέσεις αυτοδυναµίας του Τµήµατος. Απαραίτητη προ-
ϋπόθεση για την έκδοση της υπουργικής απόφασης είναι να
υπάρχει είτε εγκεκριµένη διαθέσιµη πίστωση στο τµήµα υποδο-
χής είτε σχετική απόφαση της Συγκλήτου του Ιδρύµατος προ-
έλευσης, µε την οποία συνηγορεί στη µεταφορά της πίστωσης
της θέσης του µέλους Δ.Ε.Π. που µετακινείται στο Τµήµα υπο-
δοχής.»

δ) Στην περίπτωση ε’ διαγράφονται οι λέξεις «µετά από σύµ-
φωνη γνώµη της Συγκλήτου του Πανεπιστηµίου προέλευσης».

ε) Η περίπτωση η’ αντικαθίσταται ως εξής: 
«η. Οι χρονικές προϋποθέσεις υπηρεσίας των περιπτώσεων α’

και β’ δεν απαιτούνται στις περιπτώσεις µετακίνησης µελών
Δ.Ε.Π., λόγω κατάργησης του Τµήµατος όπου υπηρετούσαν.»

2. Η παρ. 3Α του άρθρου 29 του ν. 4009/2011, η οποία προ-
στέθηκε µε την παρ. 27 του άρθρου 39 του ν. 4186/ 2013 (Α’ 186),
αντικαθίσταται ως εξής: 

«3Α. Με απόφαση της Συνέλευσης του οικείου Τµήµατος µπο-
ρεί να ανατίθεται στα µέλη της κατηγορίας Ε.ΔΙ.Π. και Ε.Τ.Ε.Π.
αυτοδύναµο διδακτικό έργο. Αν οι θέσεις του προσωπικού αυτού
ανήκουν στη Σχολή ή στο Ίδρυµα, η αρµοδιότητα αυτή ασκείται
από τη Γενική Συνέλευση της Σχολής ή τη Σύγκλητο, αντίστοιχα.»

3. Οποιασδήποτε φύσης ευθύνη των διοικήσεων των Α.Ε.Ι. και
των αντίστοιχων Ειδικών Λογαριασµών Κονδυλίων Έρευνας
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(Ε.Λ.Κ.Ε.) για µη είσπραξη, υπέρ των λογαριασµών αυτών, των
κρατήσεων από επιχειρηµατική δραστηριότητα, ελευθέριο επάγ-
γελµα ή κάθε είδους έργο προσωπικού των Α.Ε.Ι., ανεξαρτήτως
του χρόνου κατά τον οποίο γεννήθηκαν οι σχετικές οφειλές, γεν-
νάται το πρώτον µετά την έναρξη ισχύος της κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, που προβλέπεται στην παράγραφο 1 του άρθρου 23 του
ν. 4009/2011, όπως η παράγραφος αυτή τροποποιήθηκε µε τις
περιπτώσεις α’ και β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 27 του ν.
4415/2016 (Α’ 159) και την άπρακτη παρέλευση των προθεσµιών
που προβλέπονται στην περίπτωση β’ για την έκδοση και κοινο-
ποίηση των πράξεων επιβολής των οφειλόµενων κρατήσεων. Οι
προγενέστερες του χρόνου αυτού διοικήσεις των Α.Ε.Ι. και των
αντίστοιχων Ε.Λ.Κ.Ε. δεν ευθύνονται για µη είσπραξη των παρα-
πάνω οφειλών.

4. Η περίπτωση γ’ της παρ. 9 του άρθρου 27 του ν. 4386/2016
(Α’ 83) εφαρµόζεται και για τα µέλη του προσωρινού κλάδου των
Τεχνικών Εργαστηρίων των Τ.Ε.Ι.. Τα µέλη του κλάδου αυτού,
µέχρι τη µε οποιονδήποτε τρόπο αποχώρησή τους από την υπη-
ρεσία, οπότε και καταργούνται οι θέσεις τους σύµφωνα µε την
παρ. 5 του άρθρου 79 του ν. 4009/2011, έχουν κοινή εκπροσώ-
πηση µε τα µέλη του Ε.Τ.Ε.Π. στα όργανα του Ιδρύµατος και των
µονάδων του.

5. Οι υπηρετούντες στα Α.Ε.Ι. µόνιµοι Τεχνίτες Εργαστηρίου
κατηγορίας Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης (Δ.Ε.), µε εικοσαετή
τουλάχιστον προϋπηρεσία, µπορούν µέσα σε αποκλειστική προ-
θεσµία έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, να
ζητήσουν την ένταξή τους στην προβλεπόµενη από την παρ. 3
του άρθρου 29 του ν. 4009/2011 κατηγορία Ε.Τ.Ε.Π., σε προσω-
ποπαγή θέση µε ταυτόχρονη κατάργηση της θέσης που κατέ-
χουν. Η ένταξη πραγµατοποιείται µε απόφαση της Κοσµητείας,
ύστερα από εισήγηση τριµελούς επιτροπής που αποτελείται από
δύο (2) µέλη Δ.Ε.Π. και ένα (1) µέλος Ε.Τ.Ε.Π. που ορίζονται από
τον Κοσµήτορα, καθώς και ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Συ-
νέλευσης του Τµήµατος, στο οποίο υπηρετούν. Η κατά το προ-
ηγούµενο εδάφιο εισήγηση και η σύµφωνη γνώµη των αρµόδιων
οργάνων αφορούν την πιστοποίηση του επιτελούµενου από τους
ανωτέρω έργου. Με την απόφαση της Κοσµητείας, µε την οποία
αποφασίζεται η ένταξη, το προσωπικό κατατάσσεται σε βαθµίδες
της Δ.Ε. κατηγορίας σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 117/2002
(Α’ 99) ανάλογα µε την προϋπηρεσία του, η οποία λαµβάνεται
υπόψη ως διανυθείσα στο Ε.Τ.Ε.Π. για κάθε συνέπεια και διέπε-
ται από το βαθµολογικό και µισθολογικό καθεστώς της κατηγο-
ρίας Δ.Ε. του Ε.Τ.Ε.Π.. Για την ένταξη και κατάταξη σε βαθµίδες
εκδίδεται διαπιστωτική πράξη του Πρύτανη, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

6. Το τελευταίο εδάφιο του άρθρου 69 του ν. 4386/ 2016 (Α’
83), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 26 του  ν. 4429/2016, αν-
τικαθίσταται ως εξής: 

«Με την επιφύλαξη της παρ. 8 του άρθρου 16 του ν. 4009/2011
(Α’ 195), για την παροχή του έργου σύµφωνα µε το παρόν άρθρο,
οι οµότιµοι καθηγητές αµείβονται µόνο για την απασχόλησή τους
ως επιστηµονικοί υπεύθυνοι ερευνητικών προγραµµάτων ή για
τη συµµετοχή τους σε ερευνητικά προγράµµατα, αποκλειστικά
από πόρους των Α.Ε.Ι. που δεν προέρχονται από την κρατική επι-
χορήγηση».

7. α) Στην παρ. 11 του άρθρου 25 του ν. 4354/2015 (Α’ 176)
προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής:

«Οµοίως, τα µέλη Δ.Ε.Π. των Α.Ε.Ι., πλήρους ή µερικής απα-
σχόλησης, που τελούν σε αναστολή άσκησης των καθηκόντων
τους σύµφωνα µε την περίπτωση ε’ της παρ. 4 του άρθρου 24
του ν. 4009/2011 (Α’ 195), λόγω του διορισµού τους σε θέση του
προηγούµενου εδαφίου, µπορούν να επιλέγουν µέσα σε ένα τρί-
µηνο από την ανάληψη των καθηκόντων στη θέση αυτή µεταξύ
των αποδοχών της οργανικής τους θέσης µε τις προϋποθέσεις
χορήγησής τους και των αποδοχών της θέσης στην οποία διορί-
ζονται.» 

β) Κατά την πρώτη εφαρµογή των διατάξεων της περίπτωσης
α’, η ανωτέρω επιλογή µπορεί να γίνει µέσα σε ένα τρίµηνο από
την έναρξη ισχύος του παρόντος και ανατρέχει στο χρόνο διορι-
σµού. Σε περίπτωση επιλογής των αποδοχών της οργανικής

θέσης το οικείο Α.Ε.Ι. καταβάλλει τις αποδοχές αυτές στο πρό-
σωπο που διορίστηκε και ο φορέας στον οποίον έγινε ο διορι-
σµός υποχρεούται να καταβάλλει στο ίδρυµα το συνολικό ποσό
των αποδοχών, πλέον εργοδοτικών εισφορών. 

γ) Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου δεν θίγουν τις δια-
τάξεις περί των ασυµβίβαστων των µελών Δ.Ε.Π..

8. α) Στην περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 30 του ν.
4452/2017 (Α’ 17), οι λέξεις «εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος» αντικαθίστανται από τις λέξεις: «µέσα σε
δύο (2) µήνες από τη συµπλήρωση της τριετίας».

β) Αν υπηρετούντες στις 15.2.2017 επίκουροι καθηγητές µε τε-
τραετή θητεία συµπλήρωσαν τριετία ύστερα από την παρέλευση
δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία αυτή, η αίτηση που προβλέ-
πεται στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 30 του ν.
4452/2017 υποβάλλεται µέσα σε δύο (2) µήνες από τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου.

9. Οι αιτήσεις για µετάταξη µελών Δ.Ε.Π. των Πανεπιστηµίων
βάσει των διατάξεων της περίπτωσης στ’ της παρ. 2 του Κεφα-
λαίου Β’ του άρθρου 6 του ν. 2083/1992 (Α’ 159), οι οποίες είχαν
υποβληθεί από τους ενδιαφεροµένους πριν από την έναρξη
ισχύος του ν. 4009/2011 (Α’ 195) και ήταν εκκρεµείς κατά το
χρόνο αυτόν, συνεχίζονται και ολοκληρώνονται χωρίς νέα αίτηση
των ενδιαφεροµένων και ανεξάρτητα από το πότε έλαβε χώρα η
λύση της υπηρεσιακής σχέσης τους µε το οικείο Α.Ε.Ι..

10. Στην παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 3580/2007 (Α’ 134), όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 36 και την παρ. 1 του
άρθρου 103 του ν. 4461/2017 (Α’ 38), προστίθεται περίπτωση ιγ’
ως εξής: 

«ιγ. Για την κάλυψη έκτακτων και άµεσων αναγκών των Πανε-
πιστηµιακών Νοσοκοµείων Αρεταίειο και Αιγινήτειο είναι δυνατή
η τοποθέτηση σε αυτά επικουρικών ιατρών, οι οποίοι είναι εγγε-
γραµµένοι στους ηλεκτρονικούς καταλόγους επικουρικών ια-
τρών που τηρεί η πρώτη Διοικητική Υγειονοµική Περιφέρεια (1η
Δ.Υ.Πε.). Οι επικουρικοί αυτοί ιατροί είναι ιατροί πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης, λαµβάνουν τις αποδοχές του Επι-
µελητή Β’ του Ε.Σ.Υ., σύµφωνα µε τις διατάξεις του  ν. 4472/2017
(Α’ 74), όπως εκάστοτε ισχύουν και η δαπάνη για την αµοιβή τους
βαρύνει τον προϋπολογισµό των οικείων Νοσοκοµείων. Η διάρ-
κεια της σύµβασής τους, η οποία συνάπτεται µε το αντίστοιχο
Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο, µπορεί να είναι έως ένα (1) έτος,
εκτός αν το κόστος µισθοδοσίας τους εντάσσεται σε συγχρηµα-
τοδοτούµενο πρόγραµµα, οπότε η διάρκεια της σύµβασης µπο-
ρεί να είναι έως δύο (2) έτη. Η τοποθέτησή τους γίνεται µε
απόφαση του Διοικητή της 1ης Δ.Υ.Πε., ύστερα από αιτιολογη-
µένο αίτηµα της Εφορίας του αντίστοιχου Πανεπιστηµιακού Νο-
σοκοµείου, που υποβάλλεται, µέσω της 1ης Δ.Υ.Πε., στα Υπουρ-
γεία Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Υγείας. Η από-
φαση τοποθέτησης εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Υγείας, η οποία εκδί-
δεται ύστερα από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή Οικονοµικών
Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σύµφωνα µε την περίπτωση ε’ της παρ. 5 του άρθρου 24
του ν. 4270/2014 (Α’ 143). Οι συµβάσεις των επικουρικών ιατρών
που τοποθετούνται στα παραπάνω Πανεπιστηµιακά Νοσοκοµεία
εξαιρούνται από την αναστολή των διορισµών και προσλήψεων
και τη διαδικασία της έγκρισης της ΠΥΣ 33/27.12.2006 (Α’ 280).
Κατά τα λοιπά, ισχύουν και για τους ιατρούς της περίπτωσης
αυτής οι διατάξεις που ισχύουν για τους επικουρικούς ιατρούς
των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ..»

11. Στην παρ. 7 του άρθρου 20 του ν. 2519/1997 (Α’ 165)
ύστερα από το αρκτικόλεξο «Δ.Ε.Π.» προστίθεται η φράση «και
Ε.ΔΙ.Π.». 

Άρθρο 77
Σύσταση Δικαστικού Γραφείου του 
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους

στο Πάντειο Πανεπιστήµιο Κοινωνικών 
και Πολιτικών Επιστηµών

1. Στο Πάντειο Πανεπιστήµιο Κοινωνικών και Πολιτικών Επιστη-
µών συνιστάται Δικαστικό Γραφείο του Νοµικού Συµβουλίου του
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Κράτους (Ν.Σ.Κ.).
2. Στο Δικαστικό Γραφείο προΐσταται Πάρεδρος του Ν.Σ.Κ., ο

οποίος έχει:
α) τη γενική εποπτεία του Γραφείου, την επιµέλεια για την

οµαλή και απρόσκοπτη λειτουργία του και τη διεκπεραίωση των
πάσης φύσεως υποθέσεων αρµοδιότητάς του,

β) τη γνωµοδοτική αρµοδιότητα σε νοµικής φύσεως ερωτή-
µατα που υποβάλλουν ο Πρύτανης και, µέσω του Γραφείου του
Πρύτανη, η Σύγκλητος, το Πρυτανικό Συµβούλιο και οι Αντιπρυ-
τάνεις του Ιδρύµατος,

γ) τη δικαστική εκπροσώπηση του Ιδρύµατος ενώπιον όλων
των δικαστηρίων, ελληνικών και αλλοδαπών, διαιτητικών δικα-
στηρίων και κάθε άλλης αρχής δικαστικής ή διοικητικής. 

3. Η γνωµοδοτική αρµοδιότητα ασκείται µέσω του Προϊσταµέ-
νου του Γραφείου. Η δικαστική εκπροσώπηση του Πανεπιστη-
µίου διενεργείται είτε από τον Προϊστάµενο του Γραφείου, είτε
από δικηγόρους, στους οποίους κατανέµονται οι υποθέσεις µε
ευθύνη του Προϊσταµένου. 

4. Για την άσκηση ή µη ενδίκων βοηθηµάτων και µέσων ειση-
γείται στη Σύγκλητο ο Πάρεδρος του Ν.Σ.Κ.. 

5. Οι οργανικές θέσεις των Παρέδρων του Ν.Σ.Κ. αυξάνονται
κατά µία (1).

6. Στο Δικαστικό Γραφείο του πανεπιστηµίου συνιστώνται δύο
θέσεις δικηγόρων µε έµµισθη εντολή, οι οποίοι επικουρούν τον
Πάρεδρο του Ν.Σ.Κ. στο έργο του. Για την πρόσληψη εφαρµό-
ζονται οι διατάξεις του άρθρου 43 του ν. 4194/2013 (Α’ 208).
Μέχρι την πρόσληψη των δικηγόρων µπορεί να χρησιµοποιούνται
δικηγόροι αµειβόµενοι κατά υπόθεση. 

7. Ο Πρύτανης, ύστερα από έγκριση της Συγκλήτου και σύµ-
φωνη γνώµη του Προϊσταµένου του Γραφείου, µπορεί να αναθέ-
σει την εκπροσώπηση του Πανεπιστηµίου σε οποιουδήποτε
βαθµού δικαστήριο της Ελλάδας ή της αλλοδαπής και για συγ-
κεκριµένη υπόθεση, σε δικηγόρο ή δικηγόρους που δεν ανήκουν
στο Δικαστικό Γραφείο, αν αυτό επιβάλλεται από το φόρτο των
εκκρεµουσών στο Δικαστικό Γραφείο υποθέσεων ή λόγω της βα-
ρύτητας της υπόθεσης και της πολυπλοκότητας των νοµικών
προβληµάτων της. 

8. Τα όργανα διοίκησης του Πανεπιστηµίου, τα όργανα των
Σχολών και των Τµηµάτων, το προσωπικό κάθε κατηγορίας του
Ιδρύµατος και τα όργανα διαχείρισης του Ειδικού Λογαριασµού
Κονδυλίων Έρευνας (Ε.Λ.Κ.Ε.) υποχρεούνται να παρέχουν στο
Δικαστικό Γραφείο κάθε έγγραφο που κατέχουν ή τους ζητηθεί
από αυτό για τη νοµική υπεράσπιση του Πανεπιστηµίου στις εκ-
κρεµούσες στο Δικαστικό Γραφείο υποθέσεις της αρµοδιότητάς
του, καθώς και να παρέχουν σε αυτό εγγράφως το ιστορικό
(πραγµατικό) της υπόθεσης.

9. Το Πάντειο Πανεπιστήµιο Κοινωνικών και Πολιτικών Επιστη-
µών υποχρεούται να παρέχει στο Δικαστικό Γραφείο την απαραί-
τητη για τη λειτουργία του υλικοτεχνική υποδοµή. Για τη γραµ-
µατειακή υποστήριξη του Γραφείου, ο Πρύτανης διαθέτει µέχρι
δύο διοικητικούς υπαλλήλους του Πανεπιστηµίου για χρονικό
διάστηµα έως δύο έτη που µπορεί να παραταθεί.

Άρθρο 78
Ρυθµίσεις θεµάτων των Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας, των

Δηµόσιων Ινστιτούτων Επαγγελµατικής 
Εκπαίδευσης και της Μαθητείας

1. α) Η υπερωριακή απασχόληση των διευθυντών και των υπο-
διευθυντών των Σχολείων Δεύτερης Ευκαιρίας (Σ.Δ.Ε.) κατά τα
Σάββατα του σχολικού έτους 2016-2017 εγκρίνεται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων πέραν των ορίων των ωρών που ορίζονται στο
άρθρο 20 του      ν. 4354/2015 (Α’ 176). Η προκαλούµενη δαπάνη
βαρύνει τις πιστώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.

β) Η παράγραφος αυτή ισχύει από 24 Απριλίου 2017.
2. Στο έκτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 15 του άρθρου

27 του ν. 4186/2013 (Α’ 193),όπως προστέθηκε µε το άρθρο 34
του ν. 4452/2017 (Α’17), η ηµεροµηνία «1.9.2017» αντικαθίσταται
από την ηµεροµηνία «1.9.2018».

3.α) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 40 του ν.
4141/2013 (Α’81) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικά, για τα τέκνα που φοιτούν στην ανώτερη ή ανώτατη εκ-
παίδευση, στο «Μεταλυκειακό έτος - Τάξη Μαθητείας» των
ΕΠΑ.Λ., καθώς και σε Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Ι.Ε.Κ.), το επίδοµα καταβάλλεται µόνο κατά το χρόνο φοίτησής
τους που προβλέπεται από τον οργανισµό της κάθε σχολής και
σε καµία περίπτωση µετά τη συµπλήρωση του 24ου έτους της
ηλικίας τους.»

β) Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης 3 της υποπαραγράφου
ΙΑ.2 της παρ. ΙΑ. του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’222)
αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικά, για τα τέκνα που φοιτούν στην ανώτερη ή ανώτατη εκ-
παίδευση, στο «Μεταλυκειακό έτος - Τάξη Μαθητείας» των
ΕΠΑ.Λ., καθώς και σε Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρτισης
(Ι.Ε.Κ.), το επίδοµα καταβάλλεται µόνο κατά το χρόνο φοίτησής
τους που προβλέπεται από τον οργανισµό της κάθε σχολής και
σε καµία περίπτωση µετά τη συµπλήρωση του 24ου έτους της
ηλικίας τους.»

4. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 3879/
2010 (Α’ 163), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου
19 του ν. 4452/2017 (Α’ 17), αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Από 1.9.2019 η πιστοποιηµένη εκπαιδευτική επάρκεια απο-
τελεί προϋπόθεση προκειµένου εκπαιδευτής να µετάσχει σε χρη-
µατοδοτούµενο από δηµόσιους πόρους πρόγραµµα της µη
τυπικής εκπαίδευσης.»

Άρθρο 79
Σύσταση Εθνικής Επιτροπής και Τεχνικής Επιτροπής Επαγ-

γελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (Ε.Ε.Κ.)

1. Συνιστώνται η Εθνική Επιτροπή Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης (Ε.Ε.Κ.) και η Τεχνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ., οι
οποίες εδρεύουν στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων.

2. Σκοπός της Εθνικής Επιτροπής Ε.Ε.Κ. είναι ο συντονισµός
και η παρακολούθησης της εφαρµογής των δράσεων για την
Αναβάθµιση της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης
και της Μαθητείας, καθώς και η εισήγηση στον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και στον Υπουργό Εργασίας
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης για µείζονος
σηµασίας θέµατα της αρµοδιότητάς τους που σχετίζονται µε την
εφαρµογή των ανωτέρω δράσεων.

Μέλη της Εθνικής Επιτροπής Ε.Ε.Κ. είναι:
α) ο αρµόδιος Υφυπουργός για θέµατα Επαγγελµατικής Εκ-

παίδευσης και Κατάρτισης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων που ορίζεται πρόεδρος της Επιτροπής, 

β) ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, 

γ) ο Γενικός Γραµµατέας Διά Βίου Μάθησης και Νέας γενιάς
του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,

δ) ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,

ε) ο Ειδικός Γραµµατέας Διαχείρισης Τοµεακών Ε.Π. του
Ε.Κ.Τ. του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, 

στ) ο Διοικητής του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού Δυ-
ναµικού (Ο.Α.Ε.Δ.).

Η Εθνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. συγκροτείται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης.

3. Σκοπός της Τεχνικής Επιτροπής Ε.Ε.Κ. είναι η υποστήριξη
του έργου της Εθνικής Επιτροπής Ε.Ε.Κ., η παρακολούθηση της
εφαρµογής του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου για την Αναβάθ-
µιση της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης και της
Μαθητείας και η εισήγηση στην Εθνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. για επι-
µέρους θέµατα που σχετίζονται µε τη Μαθητεία.

Μέλη της Τεχνικής Επιτροπής Ε.Ε.Κ. είναι:
α) ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-

σης του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων που
ορίζεται ως πρόεδρος της Επιτροπής και αναπληρώνεται από το
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νόµιµο αναπληρωτή του,
β) ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Διά Βίου Μάθησης του

Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων που αναπλη-
ρώνεται από το νόµιµο αναπληρωτή του,

γ) ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Απασχόλησης του Υπουρ-
γείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης που αναπληρώνεται από το νόµιµο αναπληρωτή του,

δ) ο Διευθύνων Σύµβουλος του Εθνικού Οργανισµού Πιστο-
ποίησης Προσόντων και Επαγγελµατικού Προσανατολισµού
(Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.) που αναπληρώνεται από ένα µέλος του
Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., το οποίο υποδεικνύεται από το Διοικητικό Συµβού-
λιο του Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.,

ε) ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Αρχικής Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης και Κατάρτισης του Ο.Α.Ε.Δ. που αναπληρώνεται
από τον νόµιµο αναπληρωτή του.

Η Τεχνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. συγκροτείται µε κοινή απόφαση των
αρµόδιων Γενικών Γραµµατέων.

4. Η Εθνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) φέρει την ευθύνη για το συνολικό συντονισµό των δράσεων

διακυβέρνησης του συστήµατος της Επαγγελµατικής Εκπαίδευ-
σης και Κατάρτισης της Χώρας,

β) συντονίζει και παρακολουθεί την εφαρµογή των δράσεων
υλοποίησης του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου για την αναβάθ-
µιση της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης και της
Μαθητείας,

γ) εισηγείται στον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων και στον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης για θέµατα της αρµοδιότητάς τους που
σχετίζονται µε την εφαρµογή των δράσεων του Εθνικού Στρατη-
γικού Πλαισίου για την αναβάθµιση της Επαγγελµατικής Εκπαί-
δευσης και Κατάρτισης και της Μαθητείας.

5. Η Τεχνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. έχει τις εξής αρµοδιότητες:
α) υποστηρίζει την Εθνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. στην εφαρµογή του

Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου για την Αναβάθµιση της Επαγγελ-
µατικής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης και της Μαθητείας,

β) παρακολουθεί την εφαρµογή του Εθνικού Στρατηγικού
Πλαισίου για την Αναβάθµιση της Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης
και Κατάρτισης και της Μαθητείας και ελέγχει την επίτευξη στό-
χων. Η λειτουργία αυτή περιλαµβάνει την παρακολούθηση της
συµβολής των εµπλεκοµένων στην Ε.Ε.Κ. και το συντονισµό της
δράσης τους,

γ) εισηγείται στην Εθνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ. σχετικά µε τις ειδι-
κότητες και τα επαγγελµατικά περιγράµµατα που αντιστοιχούν
σε αυτές,

δ) συντονίζει τις επιµέρους δράσεις για την ανάπτυξη της µα-
θητείας,

ε) συντονίζει τις επιµέρους δράσεις για την ανάπτυξη και ανα-
βάθµιση της Συνεχιζόµενης Επαγγελµατικής Κατάρτισης.

Η θητεία των µελών της τεχνικής Επιτροπής είναι τριετής. Σε
περίπτωση λήξης της θητείας πριν από τον ορισµό των νέων
µελών, αυτή παρατείνεται αυτοδικαίως έως τον ορισµό των νέων.
Σε κάθε περίπτωση η παράταση αυτή δεν µπορεί να υπερβαίνει
τους τρεις (3) µήνες. Τα µέλη των Επιτροπών δεν λαµβάνουν για
τη συµµετοχή τους σε αυτές κανενός είδους αµοιβή ή αποζη-
µίωση, εκτός από τα οδοιπορικά τους.

Η Τεχνική Επιτροπή Ε.Ε.Κ., για την υλοποίηση των αρµοδιοτή-
των της, κατά περίπτωση: α) λαµβάνει υπόψη τις Αναπτυξιακές
Προτεραιότητες της χώρας σε Εθνικό, Περιφερειακό και Τοπικό
Επίπεδο, β) λαµβάνει υπόψη τις εισηγήσεις των Περιφερειακών
Επιτροπών Ε.Ε.Κ., των Συµπράξεων για τη Μαθητεία, των κοινω-
νικών εταίρων και λοιπών εµπλεκόµενων φορέων, γ) λαµβάνει
υπόψη τις εκροές του Μηχανισµού Διάγνωσης Αναγκών της Αγο-
ράς Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, δ) µπορεί να καλεί στις συνεδριά-
σεις της, ανάλογα µε την εκάστοτε θεµατική ενότητα, εκπρό-
σωπο του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.) που
εισηγείται για θέµατα της αρµοδιότητάς του σύµφωνα µε το ν.
3966/2011 (Α’118), καθώς και εκπροσώπους των υπηρεσιών και
των εποπτευόµενων φορέων των Υπουργείων και των κοινωνικών
εταίρων και ε) µπορεί να ορίζει επί τούτου γνωµοδοτικές επιτρο-
πές που θα την συνεπικουρούν στο έργο της.

Άρθρο 80
Τροποποιήσεις του π.δ. 38/2010 (Α’ 78)

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 54 του π.δ. 38/2010 (Α’ 78), όπως
αντικαταστάθηκε µε την υποπαράγραφο 17 της παρ. Θ.16. του
άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), προστίθεται δεύτερο
εδάφιο ως εξής: 

«O Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων είναι η
αρµόδια αρχή για την έκδοση των ως άνω αποφάσεων υπό τους
όρους του άρθρου 54Α.»

2. Στο π.δ. 38/2010 ύστερα από το άρθρο 54 προστίθεται
άρθρο 54Α ως εξής:

«Άρθρο 54Α
Αρµοδιότητες του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων ως προς τη διαδικασία αναγνώρισης
επαγγελµατικών προσόντων 

1. Ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, ύστερα
από θετική εισήγηση του Προϊσταµένου του Τµήµατος που είναι
αρµόδιο για τη γραµµατειακή υποστήριξη του Συµβουλίου Ανα-
γνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων του άρθρου 55, εκδίδει
απόφαση για την αναγνώριση επαγγελµατικών προσόντων σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος. Θετική εισήγηση γίνεται
µόνο αν το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόν-
των του άρθρου 55 έχει ήδη κρίνει όµοια, σωρευτικά ως προς το
πρόγραµµα σπουδών, τον τίτλο και το εκπαιδευτικό ίδρυµα, πε-
ρίπτωση και υφίσταται σχετική απόφαση περί αναγνώρισης
επαγγελµατικών προσόντων.

2. Αν δεν υπάρχει προηγούµενη κρίση του Συµβουλίου Ανα-
γνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων για όµοια περίπτωση ή
σε περίπτωση αµφιβολίας, ο Προϊστάµενος του Τµήµατος της
παραγράφου 1 παραπέµπει προς κρίση την υπόθεση στο Συµ-
βούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων. Το ίδιο πράτ-
τει και αν κατά την κρίση του είναι δυνατή η αναγνώριση επαγ-
γελµατικών προσόντων ύστερα από αντισταθµιστικά µέτρα, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 14.

3. Ο ανωτέρω Προϊστάµενος στην περίπτωση της παρ. 2 εκτε-
λεί χρέη εισηγητή προς το Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµα-
τικών Προσόντων, πέραν των εισηγητών που προβλέπονται στην
παρ. 8 του άρθρου 56, και έχει δικαίωµα ψήφου. Στο έργο του
συνεπικουρείται από υπαλλήλους του Τµήµατος της παραγρά-
φου 1.

4. Αν ο ενδιαφερόµενος υποβάλλει στον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων αίτηση θεραπείας για οποιονδή-
ποτε λόγο κατά της θετικής απόφασης, ο Υπουργός παραπέµπει
την υπόθεση στο Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προ-
σόντων, το οποίο αποφαίνεται οριστικά. Η δυνατότητα άσκησης
της ενδικοφανούς προσφυγής της παραγράφου 8 του άρθρου
57 από τον ενδιαφερόµενο κατά της οριστικής απόφασης του
Συµβουλίου Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προσόντων, δεν θί-
γεται.

5. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου αφορούν στις αιτήσεις
αναγνώρισης επαγγελµατικών προσόντων που έχουν κατατεθεί
έως τις 31.7.2017.»

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 55 του π.δ. 38/2010, όπως το άρθρο
αυτό αντικαταστάθηκε µε την υποπαράγραφο 20 της παρ. Θ.16.
του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012, ύστερα από τις λέξεις «το
οποίο» προστίθενται τα εξής «, µε την επιφύλαξη των διατάξεων
του άρθρου 54Α,».

4. Οι περιπτώσεις Β’, Δ’, και Η’ της παρ. 2 του άρθρου 56 του
π.δ. 38/2010, όπως η παράγραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την
παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4452/2017 (Α’ 17), αντικαθίστανται
ως εξής:

«Β. Ο Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Ανώτατης Εκπαί-
δευσης της Γενικής Γραµµατείας Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε αναπληρωτή του τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Οργανω-
τικής και Ακαδηµαϊκής Ανάπτυξης της Γενικής Διεύθυνσης Ανώ-
τατης Εκπαίδευσης.»

«Δ. Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος που είναι αρµόδιο για τη
γραµµατειακή υποστήριξη του Συµβουλίου Αναγνώρισης Επαγ-
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γελµατικών Προσόντων, µε αναπληρωτή του υπάλληλο του ιδίου
Τµήµατος, που ορίζεται από αυτόν. Ο ανωτέρω Προϊστάµενος
µπορεί να εκτελεί χρέη εισηγητή, πέραν των εισηγητών που προ-
βλέπονται στην παρ. 8 του άρθρου 56, και έχει δικαίωµα ψήφου.»

«Η. Ως Γραµµατέας, µαζί µε τον αναπληρωτή του, ορίζεται
υπάλληλος του Τµήµατος που είναι αρµόδιο για τη γραµµατειακή
υποστήριξη του Συµβουλίου Αναγνώρισης Επαγγελµατικών Προ-
σόντων.»

5. Στο άρθρο 57Α του π.δ. 38/2010, το οποίο προστέθηκε µε
την υποπαράγραφο 24 της παρ. Θ.16. του άρθρου πρώτου του
ν. 4093/2012, προστίθεται παρ. 3 ως εξής:

«3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Οικονοµικών ορίζεται το ύψος της αποζηµίω-
σης των µελών της Κεντρικής Επιτροπής Οργάνωσης και Διεξα-
γωγής Γραπτής Δοκιµασίας, καθώς και των άλλων εµπλεκοµένων
στη γραπτή δοκιµασία επαγγελµατικής ισοδυναµίας της παρα-
γράφου 1, σύµφωνα µε τις διατάξεις της 48066/ΙΑ/31.3.2014
απόφασης του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 896)
και την παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176).»

Άρθρο 81
Θέµατα του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών (Ι.Κ.Υ.)

1. Η παρ. 6 του άρθρου 59 του ν. 3966/2011 (Α’ 118), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 4386/2016 (Α’
83), αντικαθίσταται ως εξής:

«6. α) Η αξιολόγηση των αιτήσεων για χορήγηση υποτροφιών
και οικονοµικών ενισχύσεων από το Ι.Κ.Υ., καθώς και των αιτή-
σεων που υποβάλλονται στο πλαίσιο ερευνητικών προγραµµά-
των του Ι.Κ.Υ. γίνονται εξατοµικευµένα από καταξιωµένους επι-
στήµονες της Ελλάδας και του εξωτερικού που επιλέγονται µε
απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ι.Κ.Υ..

β) Η αποζηµίωση των αξιολογητών της περίπτωσης α’ καθορί-
ζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του Ι.Κ.Υ.. Η απο-
ζηµίωση δεν µπορεί να είναι ανώτερη των ογδόντα (80) ευρώ ανά
αξιολογούµενη αίτηση, ανάλογα µε το αντικείµενο της αίτησης
και το συνολικό ετήσιο ποσό αποζηµίωσης κάθε αξιολογητή δεν
µπορεί να υπερβαίνει το ποσό των δύο χιλιάδων τετρακοσίων
(2.400) ευρώ ανεξαρτήτως του αριθµού των αξιολογήσεων που
διενεργούνται».

2. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 2 της υποπαρ. Δ.9
της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), όπως η παρά-
γραφος αυτή αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 24 του
ν. 4386/2016 (Α’ 83), αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος νόµου δεν εµπίπτουν οι
µετακινήσεις εκτός έδρας του πάσης φύσης προσωπικού που
απασχολείται για τις ανάγκες προγραµµάτων ή έργων (ερευνη-
τικών, αναπτυξιακών κ.λπ.) του Ιδρύµατος Κρατικών Υποτροφιών
(Ι.Κ.Υ.), των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων και των
Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι., που χρηµατοδοτούνται αποκλειστικά από την
Ευρωπαϊκή Ένωση ή από διεθνείς οργανισµούς ή ιδιωτικά κον-
δύλια ή κληροδοτήµατα ή ίδιους πόρους, εφόσον η σχετική δα-
πάνη καλύπτεται από τα προγράµµατα ή τα έργα αυτά, για τις
ανάγκες των οποίων µετακινούνται.»

Άρθρο 82
Λοιπές διατάξεις

1. Στην υποπερίπτωση βδ’ της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του
άρθρου 16 του ν. 4354/2015 (Α’ 176) η λέξη «Ενιαίων» αντικαθί-
σταται από τη λέξη «Γενικών» και ύστερα από τις λέξεις «Επαγ-
γελµατικών Λυκείων» προστίθενται οι λέξεις «Ενιαίων Ειδικών
Επαγγελµατικών Γυµνασίων-Λυκείων.»

2. Στην παρ. 7 του άρθρου 18 του ν. 4452/2017 (Α’ 57) προστί-
θεται δεύτερο εδάφιο ως εξής: 

«Κατ’ εξαίρεση, στον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο του Συµ-
βουλίου καταβάλλονται δαπάνες µετακίνησης σύµφωνα µε την
υποπαράγραφο Δ.9 της παρ. Δ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015
(Α’ 94)».

3. Εγκρίνεται η αποζηµίωση για την υπερωριακή απασχόληση
των εκπαιδευτικών στα τµήµατα δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης

που λειτουργούν στη Μονάδα Απεξάρτησης «18 ΑΝΩ» του Ψυ-
χιατρικού Νοσοκοµείου Αθηνών (Ψ.Ν.Α.) που πραγµατοποιήθηκε
από 19.10.2016 έως 27.3.2017 και για την οποία δεν είχε εκδοθεί
η προβλεπόµενη στην παρ. 7 του άρθρου 26 του ν. 4368/2016
(Α’21) απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων. Η αποζηµίωση για την υπερωριακή απασχόληση κατα-
βάλλεται από τις υπηρεσίες όπου ανήκουν οργανικά οι ανωτέρω
εκπαιδευτικοί. 

4. α) Οι διατάξεις του ν.δ. 3832/1958 (Α’ 128) εφαρµόζονται
αναλόγως και για τους οµογενείς εξ Αιγύπτου. 

β) Η παράγραφος αυτή ισχύει από 1.1.2017 και εφαρµόζεται
και για τις σχετικές διαδικασίες που βρίσκονταν σε εξέλιξη κατά
την ηµεροµηνία αυτή.

5. Στην περίπτωση θ’ της παρ. 3 του άρθρου 7 του π.δ. 114/
2014 (Α’ 181), η οποία προστέθηκε µε την περίπτωση γ’ της παρ.
1 του άρθρου 62 του ν. 4342/2015 (Α’ 143), διαγράφονται οι λέ-
ξεις «των Τεχνικών Συµβουλίων των Α.Ε.Ι. και των Τ.Ε.Ι. κατόπιν
των σχετικών εισηγήσεων, καθώς και». 

6. Το άρθρο 19 του ν. 4283/2014 (Α’ 189), όπως αντικαταστά-
θηκε µε το άρθρο 62 του ν. 4409/2016 (Α’ 136), αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 19

Για την πληρωµή αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτι-
κών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού Βοηθητικού
Προσωπικού, µπορεί να γίνει χρήση πόρων του εθνικού σκέλους
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η σχετική δαπάνη µπορεί να
βαρύνει την Συλλογική Απόφαση Έργων (ΣΑΕ) 047 µε Κωδικό
έργου 2014ΣΕ04700000 και τίτλο «Πληρωµή αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και
Βοηθητικού Προσωπικού (ΕΕΠ-ΕΒΠ) του Υπουργείου Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων βάσει του άρθρου 62 του ν. 4409/
2016 (Α’ 136)» του έτους 2017 έως το ποσό των τριάντα επτά
εκατοµµυρίων επτακοσίων σαράντα οκτώ χιλιάδων οκτακοσίων
(37.748.800) ευρώ και την οικεία Συλλογική Απόφαση του έτους
2018 έως του ποσού των δεκατριών εκατοµµυρίων τριακοσίων
χιλιάδων (13.300.000) ευρώ.»

7. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του
ν. 3328/2005 (Α’ 80) οι λέξεις: «µε παρακολούθηση» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις: «εξ αποστάσεως των Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) της ηµεδαπής».

8. Η περίπτωση 16 της υποπαρ. Θ.3. της παρ. Θ του άρθρου
πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), όπως τροποποιήθηκε µε την
παρ. 7 του άρθρου 42 του ν. 4386/2016 (Α’ 83), αντικαθίσταται
ως εξής:

«16. Κατά την υποβολή της αίτησης για τη χορήγηση ή τροπο-
ποίηση ή επικαιροποίηση της άδειας Κολλεγίου, Ιδιωτικού Ινστι-
τούτου Επαγγελµατικής Κατάρτισης (Ι.Ι.Ε.Κ.), Κέντρου Δια Βίου
Μάθησης Επιπέδου Ένα και Κέντρου Δια Βίου Μάθησης Επιπέ-
δου Δύο υποβάλλονται και τα προγράµµατα σπουδών προς έγ-
κριση. Η διαδικασία υποβολής και έγκρισης των προγραµµάτων
σπουδών καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων. 

Στην άδεια Κολλεγίου και Ιδιωτικού Ινστιτούτου Επαγγελµατι-
κής Κατάρτισης (Ι.Ι.Ε.Κ.) προσαρτάται Παράρτηµα µε τα προ-
γράµµατα σπουδών και τις ειδικότητες που λειτουργούν σύµ-
φωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία και στην άδεια των Κέντρων
Δια Βίου Μάθησης Επιπέδου Ένα και Δύο προσαρτάται Παράρ-
τηµα µε τα προγράµµατα σπουδών, µε απόφαση του Προϊστα-
µένου του αρµόδιου Τµήµατος ή της αρµόδιας Διεύθυνσης του
Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Η απόφαση
αυτή τροποποιείται µε την ίδια διαδικασία, ύστερα από αίτηση
του φορέα εκπαίδευσης και κατάρτισης.»

9. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 4009/
2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Το περιεχόµενο του προγράµµατος σπουδών εγκρίνεται από
τη Σύγκλητο, ύστερα από εισήγηση του Τοµέα και σύµφωνη
γνώµη της Συνέλευσης Τµήµατος.»

10. Στην παρ. 4 του άρθρου 11 του ν. 2889/2001 (Α’ 37), όπως
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τροποποιήθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 30 του ν. 4386/2016
(Α’ 83) η φράση «δύο (2) ετών» ύστερα από τη φράση «για χρο-
νικό διάστηµα» και πριν τη φράση «από την έναρξη ισχύος της
παρούσας» αντικαθίσταται µε τη φράση «πέντε (5) ετών».

11. Στην αρχή του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης ε’ της
παρ. 4 του άρθρου 24 του ν. 4009/2011, όπως τροποποιήθηκε µε
την παρ. 24 του άρθρου 34 του ν. 4115/2013 (Α’ 24), πριν από τη
λέξη «πρόεδροι» προστίθενται τα εξής: «ο Πρόεδρος του Εθνι-
κού Οργανισµού Πιστοποίησης Προσόντων και Επαγγελµατικού
Προσανατολισµού (Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.), ο Πρόεδρος του Ιδρύµατος
Κρατικών Υποτροφιών (Ι.Κ.Υ.), ο Πρόεδρος του Εθνικού Συµβου-
λίου Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρωπίνου Δυναµικού
(Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.Δ.), οι Πρόεδροι των Συµβουλίων Επιλογής Σχολι-
κών Συµβούλων που προβλέπονται στην παρ. 1 του άρθρου 16
του ν. 3848/2010 (Α’ 71),».

Άρθρο 83

1. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 42 του ν. 4186/ 2013 (Α’
193), όπως αντικαταστάθηκε από την παρ. 8 του άρθρου 58 του
ν. 4310/2014 (Α’ 258), προστίθεται εδάφιο που έχει ως εξής: 

«Για τον ορισµό του αριθµού των εισακτέων και τη διαδικασία
επιλογής των υποψηφίων για την εισαγωγή σε Εισαγωγικές Κα-
τευθύνσεις των Τµηµάτων Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι. εφαρµόζον-
ται αντίστοιχα οι ισχύουσες διατάξεις για την εισαγωγή στα
Τµήµατα Πανεπιστηµίων και Τ.Ε.Ι..»

2.α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 16 του ν.
4009/2011 διαγράφονται οι λέξεις «Με απόφαση της Κοσµητείας
της Σχολής» και τίθενται οι λέξεις «Με απόφαση της Συνέλευσης
του Τµήµατος» και στο τέλος του εδαφίου, µετά τις λέξεις «για
την κάλυψη εκπαιδευτικών αναγκών» τίθενται οι λέξεις «µε την
επιφύλαξη κάθε άλλης ειδικότερης διάταξης». 

β) Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 16 του ν. 4009/
2011, διαγράφονται οι λέξεις «Με τον Οργανισµό» και τίθενται οι
λέξεις «Με τον Κανονισµό».

3. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 19 του ν. 4009/2011, όπως η παράγραφος αυτή αντικατα-
στάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου τέταρτου του ν. 4405/2016
(Α’ 129), διαγράφονται οι λέξεις «µέχρι την έκδοση Εσωτερικού
Κανονισµού του οικείου Α.Ε.Ι.». 

4. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 29 του ν. 4009/2011 διαγράφονται οι λέξεις «µπορεί να».

5. Στα άρθρα 14, 55, 58 και 59 του ν. 4009/2011, όπου αναφέ-
ρεται το Συµβούλιο του Ιδρύµατος νοείται «η Σύγκλητος».

6. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 57 του ν. 4009/
2011 ύστερα από τις λέξεις «ύστερα από» και πριν από τη λέξη
«γνώµη» προστίθεται η λέξη «σύµφωνη» και ύστερα από τις λέ-
ξεις «της Συγκλήτου» διαγράφεται η φράση «και εγκρίνεται από
το Συµβούλιο του Ιδρύµατος».

7.α) Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 62 του ν. 4009/
2011 αντικαθίσταται ως εξής: 

«β) Οι κατευθύνσεις του προγράµµατος επί των οποίων βασί-
ζονται οι συµφωνίες προγραµµατικού σχεδιασµού καθορίζονται
από τη Σύγκλητο, ύστερα από γνώµη των Κοσµητειών των Σχο-
λών. Ακολούθως, τα σχέδια των συµφωνιών προγραµµατικού
σχεδιασµού καταρτίζονται από το Πρυτανικό Συµβούλιο και εγ-
κρίνονται από τη Σύγκλητο, η οποία παρακολουθεί και ελέγχει
την υλοποίηση των συµφωνιών σε ετήσια βάση, σύµφωνα µε όσα
ειδικότερα ορίζονται στον Κανονισµό του Ιδρύµατος.»

β) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 62 του ν. 4009/
2011 διαγράφεται η λέξη «Οργανισµός» και τίθεται η λέξη «Κα-
νονισµός».

8. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρθρου 2 του
ν. 2530/1997 (Α’ 218) και στο πλαίσιο της εφαρµογής της διάτα-
ξης αυτής σύµφωνα µε την παράγραφο 9 του άρθρου 84, προ-
στίθενται τα εξής: 

«Η άδεια της παρούσας περίπτωσης µπορεί να χορηγείται και
σε µέλη Δ.Ε.Π. καλλιτεχνικών Τµηµάτων για την άσκηση καλλι-
τεχνικής δραστηριότητας, συναφούς µε το γνωστικό - καλλιτε-
χνικό τους αντικείµενο.»

9. Η παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 4332/2015 (Α’ 76), όπως το

άρθρο αυτό τροποποιήθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 31 του ν.
4452/2017 (Α’ 17), αντικαθίσταται ως εξής: 

«4. Δεν είναι δυνατή η µετεγγραφή µεταξύ Τµηµάτων ή Σχολών
που εδρεύουν στην ίδια πόλη ή στον ίδιο νοµό, εφόσον πρόκειται
για τους Νοµούς Αττικής και Θεσσαλονίκης.»

10.α) Τα εδάφια τέταρτο έως και τελευταίο της παρ. 1 του άρ-
θρου 10 του ν. 2552/1997 (A’ 266), όπως η παράγραφος αυτή
τροποποιήθηκε µε την παρ. 3 του άρθρου 61 του ν. 4386/2016
(Α’83), αντικαθίστανται ως εξής: 

«Ως µέλη της Δ.Ε. ορίζονται: α) Επτά (7) µέλη Δ.Ε.Π. άλλων
Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή Έλληνες επιστήµονες, οι οποίοι κατέχουν
θέση καθηγητή οποιασδήποτε βαθµίδας σε Α.Ε.Ι. του εξωτερι-
κού, είτε επιστήµονες αναγνωρισµένου κύρους ή ερευνητές, οι
οποίοι έχουν γνώση και πείρα σε θέµατα εκπαίδευσης από από-
σταση και λειτουργίας Ανοικτών Πανεπιστηµίων. Για τα µέλη της
περίπτωσης αυτής ορίζονται ισάριθµα αναπληρωµατικά µέλη. Ως
Πρόεδρος της Δ.Ε. ορίζεται ένα από τα ως άνω τακτικά µέλη. β)
Οι κοσµήτορες των αυτοδύναµων Σχολών του Ιδρύµατος, οι
οποίοι αναπληρώνονται από τους Αναπληρωτές τους. γ) Ένα (1)
µέλος Δ.Ε.Π. του Ε.Α.Π., που εκλέγεται µε το αναπληρωµατικό
του από τα υπηρετούντα στο ίδρυµα µέλη Δ.Ε.Π.. µε µυστική ψη-
φοφορία µεταξύ των µελών αυτής της κατηγορίας προσωπικού.
Σε περίπτωση µη εκλογής για οποιονδήποτε λόγο του εκπροσώ-
που των υπηρετούντων στο ίδρυµα µελών Δ.Ε.Π., η Δ.Ε. νοµίµως
συγκροτείται, συνεδριάζει και λαµβάνει αποφάσεις χωρίς τον
ορισµό του ανωτέρω µέλους.»

β) Καταργείται το τελευταίο εδάφιο της παράγραφος 7 του
άρθρου 10 του ν. 2552/1997, όπως η παράγραφος αυτή τροπο-
ποιήθηκε µε την περίπτωση γ’ της παρ. 5 του άρθρου 28 του ν.
4368/2016 (Α’ 21).

γ) Η Δ.Ε. του Ε.Α.Π. ανασυγκροτείται σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην περίπτωση α’ µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως. Έως την έκδοση της απόφασης αυτής, η ορι-
σθείσα κατά τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου Δ.Ε. του Ε.Α.Π.
εξακολουθεί να ασκεί τα καθήκοντά της.

δ) Στη Διοικούσα Επιτροπή του Ελληνικού Ανοιχτού Πανεπι-
στηµίου, συµµετέχει ένας (1) εκπρόσωπος των προπτυχιακών
φοιτητών, ένας (1) εκπρόσωπος των µεταπτυχιακών φοιτητών
και ένας (1) εκπρόσωπος των των υποψήφιων διδακτόρων του
Ελληνικού Ανοικτού Πανεπιστηµίου, µε δικαίωµα λόγου και χωρίς
δικαίωµα ψήφου, οι οποίοι εκλέγονται για ετήσια θητεία και
χωρίς δυνατότητα επανεκλογής. Με απόφαση της Διοικούσας
Επιτροπής, ορίζονται οι κανόνες εκλογής των ανωτέρω εκπρο-
σώπων.

Η Διοικούσα Επιτροπής συγκροτείται και λειτουργεί νόµιµα,
έστω και αν δεν έχουν εκλεγεί οι εκπρόσωποι των φοιτητών.

11. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 4 του ν. 2552/
1997 (Α’ 266) µετά τη λέξη «καθηγητές» και πριν τη φράση «ή
υπηρετούντες λέκτορες» προστίθεται η φράση «εξαιρουµένων
των Πρυτάνεων, Αντιπρυτάνεων και Κοσµητόρων Α.Ε.Ι.».

12. Στην περίπτωση i της παρ. 2 του άρθρου 5 του ν. 3391/
2005 (Α’ 240) µετά τη λέξη «Πανεπιστηµίου» και πριν τη λέξη
«και» προστίθεται η φράση «εξαιρουµένων των Πρυτάνεων, Αν-
τιπρυτάνεων και Κοσµητόρων Α.Ε.Ι.».

13. Στο τέλος του άρθρου 2 του ν. 3848/2010 (Α’ 71) προστί-
θεται παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Δεν υπάγονται στις διατάξεις των παραγράφων 2, 3 και 4
όσοι εισήχθησαν κατά τα ακαδηµαϊκά έτη 2013-2014 και 2014-
2015 σε καθηγητικές σχολές, όπως αυτές ορίζονται στην παρ. 2
του άρθρου 8 του ν. 3194/2003 (Α’ 267).»

14. Η παρ. 1 του άρθρου 44 του ν. 4009/2011 αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Προγράµµατα σπουδών πρώτου κύκλου µπορεί να διοργα-
νώνονται, συνολικά ή εν µέρει, αποκλειστικά για πολίτες χωρών
εκτός Ε.Ε. και µόνο σε συνεργασία µε το Διεθνές Πανεπιστήµιο
της Ελλάδος (ΔΙ.ΠΑ.Ε.), σε ξένη γλώσσα, µε απόφαση της Συγ-
κλήτου, η οποία εκδίδεται ύστερα από εισήγηση της Συνέλευσης
του οικείου Τµήµατος ή της Κοσµητείας µε τη σύµφωνη γνώµη
των εµπλεκόµενων Τµηµάτων. Ζητήµατα λειτουργίας του προ-
γράµµατος, επιλογής, δικαιωµάτων και υποχρεώσεων των φοι-
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τητών, διδασκαλίας, εκπαιδευτικού προσωπικού και οικονοµικής
συµµετοχής ρυθµίζονται µε υπουργική απόφαση βάσει του
ισχύοντος νοµικού πλαισίου (ν. 3391/2005) για το Διεθνές Πανε-
πιστήµιο της Ελλάδος. Η εισήγηση, καθώς και το πλαίσιο λει-
τουργίας αξιολογούνται από ειδική τριµελή επιτροπή που
διορίζει το Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων.»

15. α) Ο χαρακτηρισµός της διαγωγής των µαθητών της δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης έχει παιδαγωγικό χαρακτήρα και απο-
σκοπεί στον εντοπισµό προβληµάτων συµπεριφοράς και στην
καλύτερη παιδαγωγική αντιµετώπισή τους στο πλαίσιο της σχο-
λικής ζωής. Κανένας χαρακτηρισµός που αφορά τη διαγωγή των
µαθητών αυτών δεν αναγράφεται στους τίτλους σπουδών, όπως
ιδίως στα απολυτήρια, τα αποδεικτικά απόλυσης και τα κάθε εί-
δους αποδεικτικά και πιστοποιητικά σπουδών.

β) Αποδεικτικά απόλυσης και κάθε είδους αποδεικτικά και πι-
στοποιητικά σπουδών, που αφορούν µαθητές που φοίτησαν στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση πριν από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, εκδίδονται εφεξής χωρίς την αναγραφή του χαρακτηρι-
σµού της διαγωγής.

γ) Στην παρ. 7 του άρθρου 26 του π.δ. 104/1979 (Α’ 23), όπως
τροποποιήθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 1 του π.δ. 294/1980
(Α’ 81), διαγράφονται οι λέξεις «και αναγράφεται επί του τίτλου».

Άρθρο 84
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις

Κεφαλαίων Α’ έως Ε’

1. Όπου στις κείµενες διατάξεις αναγράφεται ο όρος «Αναπλη-
ρωτής Πρύτανη» νοείται ο «Αντιπρύτανης».

2. Όπου στις κείµενες διατάξεις αναγράφεται ο όρος «Συνέ-
λευση Τ.Ε.Ι.» νοείται η «Σύγκλητος Τ.Ε.Ι.», όπου αναγράφεται ο
όρος «Συµβούλιο Τ.Ε.Ι.» νοείται το «Πρυτανικό Συµβούλιο Τ.Ε.Ι.»,
όπου αναγράφεται ο όρος «Πρόεδρος Τ.Ε.Ι.» νοείται ο «Πρύτα-
νης Τ.Ε.Ι.», όπου αναγράφεται ο όρος «Αντιπρόεδρος Τ.Ε.Ι.» νο-
είται ο «Αντιπρύτανης Τ.Ε.Ι.», και όπου αναγράφονται οι όροι
«Διευθυντής Τ.Ε.Ι.» και «Διεύθυνση Τ.Ε.Ι.», νοούνται ο «Κοσµήτο-
ρας Τ.Ε.Ι.» και «Κοσµητεία Τ.Ε.Ι.», αντίστοιχα.

3. Η περίπτωση ια’ του άρθρου 2 δεν θίγει τις διατάξεις της
παρ. 5 του άρθρου 78 του ν. 4009/2011 και άλλες ειδικότερες
διατάξεις για τους λέκτορες.

4. Οι διατάξεις των άρθρων 6 και 11 έχουν εφαρµογή και στα
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου λειτουργούντα µη
αυτοδύναµα Α.Ε.Ι. και Τµήµατα, αντίστοιχα, εκτός του Ελληνικού
Ανοιχτού Πανεπιστηµίου (Ε.Α.Π.) και του Διεθνούς Πανεπιστη-
µίου της Ελλάδος (ΔΙ.ΠΑ.Ε.).

5. Οι ήδη υφιστάµενες Σχολές µε ένα (1) Τµήµα, µέσα σε τρεις
(3) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, αποστέλ-
λουν στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων την
ειδική αιτιολόγηση της παραγράφου 2 του άρθρου 9.

6. Για συγχώνευση, κατάτµηση, µετονοµασία, κατάργηση και
µεταβολή της έδρας Α.Ε.Ι., καθώς και για ίδρυση, συγχώνευση,
κατάτµηση και κατάργηση Σχολής ή Τµήµατος Α.Ε.Ι., και κατάρ-
γηση Εισαγωγικών Κατευθύνσεων και ίδρυση, συγχώνευση, κα-
τάτµηση και κατάργηση Εισαγωγικών Κατευθύνσεων και
Κατευθύνσεων Προχωρηµένου Εξαµήνου σε Σχολές και Τµήµατα
Α.Ε.Ι., για τα οποία έχει ήδη περιέλθει το προεδρικό διάταγµα για
επεξεργασία στο Συµβούλιο της Επικρατείας, η διαδικασία συ-
νεχίζεται σύµφωνα µε τις ισχύουσες έως την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου διατάξεις. Για όσα δεν υπάγονται στο προηγού-
µενο εδάφιο, εφαρµόζονται οι διατάξεις του παρόντος νόµου. Οι
ήδη δοθείσες γνώµες της Αρχής Διασφάλισης και Πιστοποίησης
της Ποιότητας στην Ανώτατη Εκπαίδευση (Α.ΔΙ.Π.) και της Συγ-
κλήτου των οικείων Ιδρυµάτων ισχύουν για την έκδοση του οι-
κείου προεδρικού διατάγµατος. Όσον αφορά στην ίδρυση
εισαγωγικών κατευθύνσεων για τις οποίες έχει ήδη έως την
έναρξη του παρόντος υποβληθεί αίτηµα στο Υπουργείο Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και ερώτηµα για έκδοση γνώ-
µης από την Α.Δ.Ι.Π. η διαδικασία συνεχίζεται και οι εισαγωγικές
κατευθύνσεις ιδρύονται σύµφωνα µε τις ισχύουσες, έως την
έναρξη ισχύος του παρόντος, διατάξεις.

7. Για µετονοµασία, µεταβολή έδρας ή γνωστικού αντικειµένου

Σχολής ή Τµήµατος Α.Ε.Ι. και µετονοµασία Εισαγωγικών Κατευ-
θύνσεων, καθώς και Κατευθύνσεων Προχωρηµένου Εξαµήνου
σε Σχολές και Τµήµατα Α.Ε.Ι., για τα οποία έχει ήδη περιέλθει το
προεδρικό διάταγµα για επεξεργασία στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, η διαδικασία συνεχίζεται σύµφωνα µε τις ισχύουσες έως
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου διατάξεις. Για όσα δεν
υπάγονται στο προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζονται οι διατάξεις
του παρόντος νόµου. Οι ήδη δοθείσες γνώµες της Α.ΔΙ.Π. και της
Συγκλήτου των οικείων Ιδρυµάτων ισχύουν για την έκδοση της
οικείας απόφασης. 

8. Μέχρι την έκδοση του Οργανισµού του άρθρου 7, τα θέµατα
που προβλέπονται στις περιπτώσεις δ’ και στ’ της παραγράφου
2 του άρθρου 7 ρυθµίζονται µε αποφάσεις της Συγκλήτου, οι
οποίες δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Για τα
λοιπά θέµατα που ρυθµίζονται από τον Οργανισµό και τον Εσω-
τερικό Κανονισµό των άρθρων 7 και 8, και µέχρι την έκδοση
αυτών, εξακολουθούν να εφαρµόζονται οι ισχύουσες κατά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου διατάξεις, όπως έχουν τρο-
ποποιηθεί και ισχύουν, εφόσον δεν έρχονται σε αντίθεση µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

9. Ως προς τη διαδικασία προκήρυξης θέσεων, επιλογής και
διορισµού των µελών Δ.Ε.Π. και µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. του Ιδρύµατος, καθώς και ως προς τα καθήκοντα, δι-
καιώµατα και υποχρεώσεις τους, εφαρµόζονται οι ισχύουσες
κατά τη δηµοσίευση του ν. 4009/ 2011 διατάξεις, όπως έχουν
τροποποιηθεί και ισχύουν, καθώς και οι σχετικές διατάξεις του
ν. 4009/2011, εφόσον δεν έρχονται σε αντίθεση µε τις διατάξεις
του παρόντος νόµου. 

10. Όπου στις ανωτέρω διατάξεις της παραγράφου 9, αλλά
και στις διατάξεις που µεταβατικά ισχύουν σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 8, προβλέπεται αρµοδιότητα του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων για τον έλεγχο νοµιµότητας και την
έγκριση προκηρύξεων θέσεων, την απόκλιση από το ελάχιστο
όριο διδασκαλίας και τη χορήγηση αδειών, η αρµοδιότητα αυτή
ασκείται από τον Πρύτανη. Ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων διατηρεί την αρµοδιότητα έγκρισης της πίστω-
σης, όπου απαιτείται, πριν από τη δηµοσίευση της σχετικής πρά-
ξης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

11. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος νόµου και έως
την έκδοση του Εσωτερικού Κανονισµού κάθε Ιδρύµατος, ζητή-
µατα ως προς τη διαδικασία ορισµού και ανάδειξης εκπροσώπων
των µελών Δ.Ε.Π., των φοιτητών και κάθε είδους προσωπικού
στα συλλογικά όργανα του Ιδρύµατος, καθώς και ο τρόπος διε-
ξαγωγής των εκλογικών διαδικασιών για την ανάδειξη των µονο-
πρόσωπων οργάνων, ρυθµίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Οι εκλογές προκηρύσσονται και
διεξάγονται από τα υπηρετούντα κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου όργανα, σύµφωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται στις
διατάξεις του παρόντος.

12. Η εκλογή εκπροσώπων φοιτητών, µελών Ε.Ε.Π., Ε.ΔΙ.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. και διοικητικών υπαλλήλων στα συλλογικά όργανα διοί-
κησης και η συγκρότηση των οργάνων αυτών, καθώς και οι δια-
δικασίες εκλογής των µονοπρόσωπων οργάνων διοίκησης των
Α.Ε.Ι., πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί έως τις 30.11.2017, οπότε
λήγει και η θητεία των υφιστάµενων οργάνων, που παρατάθηκε
σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν. 4473/2017 (Α’ 78). 

13.α) Η θητεία των υπηρετούντων κατά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου µονοµελών οργάνων διοίκησης των Α.Ε.Ι. ολοκλη-
ρώνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά το χρόνο
εκλογής τους. Η θητεία Αναπληρωτή Πρύτανη λήγει συγχρόνως
µε τη θητεία του οικείου Πρύτανη. Έως τη λήξη της θητείας τους
οι Αναπληρωτές Πρύτανη εκτελούν χρέη Αντιπρύτανη, σύµφωνα
µε όσα ορίζονται στον παρόντα νόµο. 

β) Στην παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4473/2017 (Α’ 78) µετά τη
φράση «την ηµεροµηνία διορισµού στην οικεία βαθµίδα» και πριν
τη φράση «, και σε περίπτωση άρνησης» προστίθεται η λέξη
«Α.Ε.Ι.».

γ) Τα µονοµελή όργανα διοίκησης των Α.Ε.Ι., συµπεριλαµβα-
νοµένων των Αναπληρωτών Πρυτάνεων των Πανεπιστηµίων και
των Αναπληρωτών Πρόεδρων των Τ.Ε.Ι., των οποίων η θητεία πα-
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ρατείνεται βάσει της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4473/2017 (Α’
78), δεν µπορούν να οριστούν στη θέση αντικαταστάτη άλλου
οργάνου του οικείου Α.Ε.Ι., µέχρι τη λήξη της ως άνω θητείας,
ακόµη και αν παραιτηθούν ή παυθούν από το αξίωµά τους, για
οποιονδήποτε λόγο, πριν τη λήξη της θητείας αυτής.

14. Οι υπηρετούντες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου Πρυτάνεις δεν µπορούν να θέσουν υποψηφιότητα για το
αξίωµα του Πρύτανη, κατά την πρώτη εκλογική διαδικασία µετά
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου.

15. Όπου στις διατάξεις του ν. 4009/2011 τίθεται ως προϋπό-
θεση εφαρµογής τους η έκδοση του οικείου Οργανισµού και
αφορά σε θέµατα που, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου, ρυθµίζονται µε τον Εσωτερικό Κανονισµό, προϋπόθεση
για την εφαρµογή της διάταξης είναι πλέον η έκδοση του οικείου
Εσωτερικού Κανονισµού.

16.α) Οι διατάξεις του άρθρου 5 του π.δ. 407/1980 (Α’ 112) και
του άρθρου 19 του ν. 1404/1983 (Α’ 173) εφαρµόζονται στα Πα-
νεπιστήµια και τα Τ.Ε.Ι., αντίστοιχα.

β) Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 1404/
1983, οι λέξεις «τις δώδεκα και τις δεκαπέντε ώρες εβδοµαδιαίως
αντίστοιχα» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τις δεκατέσσερις και
τις δεκαοκτώ ώρες εβδοµαδιαίως αντίστοιχα».

17. Οι ήδη διορισθέντες και υπηρετούντες έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου γραµµατείς Ιδρύµατος του άρθρου
28 του ν. 4009/2011 (Α’ 195), συνεχίζουν να υπηρετούν και να
αµείβονται σύµφωνα µε τις ισχύουσες κατά την έναρξη ισχύος
του παρόντος νόµου διατάξεις µέχρι τη λήξη της θητείας τους,
και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της 31.3.2018.

18. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 29 δεν θίγουν βαθµολογι-
κές, µισθολογικές και συνταξιοδοτικές διατάξεις.

19. Όπου στην κείµενη νοµοθεσία προβλέπεται αρµοδιότητα
της Γενικής Συνέλευσης Ειδικής Σύνθεσης για τη συγκρότηση
εκλεκτορικών σωµάτων µελών Δ.Ε.Π., νοείται η Συνέλευση Τµή-
µατος, στην οποία δεν µετέχουν τα µέλη Ε.Ε.Π., Ε.Δ.Ι.Π. και
Ε.Τ.Ε.Π. και οι φοιτητές.

20. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 29 δεν θίγουν ειδικότερες
διατάξεις του ν. 2552/1997 (Α’ 266) για το Ελληνικό Ανοιχτό Πα-
νεπιστήµιο (Ε.Α.Π.) και του ν. 3391/ 2005 (Α’ 240) για το Διεθνές
Πανεπιστήµιο της Ελλάδος (ΔΙ.ΠΑ.Ε.) µε εξαίρεση το άρθρο 7
του παρόντος νόµου.

21.α) Μέχρι την έκδοση του Οργανισµού του Ε.Α.Π. σύµφωνα
µε το άρθρο 7, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
Οικονοµικών, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση της Συγκλήτου
του Ιδρύµατος συστήνονται οι αναγκαίες για την εύρυθµη λει-
τουργία του Ιδρύµατος θέσεις διοικητικού προσωπικού µε σύµ-
βαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και καθο-
ρίζονται οι κλάδοι και ειδικότητες προσωπικού κατά κατηγορίες,
ο αριθµός και η κατανοµή των θέσεων προσωπικού σε κλάδους
και ειδικότητες, καθώς και τα προσόντα διορισµού ή πρόσληψης
κατά κλάδο και ειδικότητα (κύρια, πρόσθετα ή επικουρικά) σύµ-
φωνα µε το άρθρο 18 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), όπως ισχύει,
καθώς και τυχόν πρόσθετα προσόντα, όπως ιδίως η προηγού-
µενη εµπειρία στη διοικητική και τεχνική υποστήριξη των προ-
γραµµάτων εξ αποστάσεως πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης.

β) Για την πλήρωση των θέσεων που συνιστώνται µε την κοινή
απόφαση της περίπτωσης α’ εκδίδεται προκήρυξη από το Ανώ-
τατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), η οποία περι-
λαµβάνει τον αριθµό ανά ειδικότητα του προσωπικού που θα
προσληφθεί, καθώς και σύντοµη περιγραφή των απαιτήσεων. Για
την έκδοση της προκήρυξης, δεν απαιτείται η προηγούµενη έγ-
κριση της επιτροπής της ΠΥΣ µε αριθµ. 33 της 27.12.2006 (Α’
280). Η προκήρυξη δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα του Ε.Α.Π. και
του Α.Σ.Ε.Π., καθώς και σε δύο εφηµερίδες ευρείας πανελλαδι-
κής κυκλοφορίας. Η προθεσµία υποβολής αιτήσεων των υποψη-
φίων, ο τρόπος υποβολής, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά και ο
χρόνος υποβολής τους, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτο-
µέρεια, καθορίζονται µε την κοινή απόφαση της περίπτωσης α’.

γ) Η δαπάνη της µισθοδοσίας του προσωπικού που προσλαµ-
βάνεται µε τη διαδικασία των προηγούµενων παραγράφων, κα-
λύπτεται αποκλειστικά και εξ ολοκλήρου από τους ίδιους πόρους

του Ιδρύµατος. Απαγορεύεται η καθ’ οιονδήποτε τρόπο από-
σπαση, µεταφορά ή µετάταξη του εν λόγω προσωπικού σε
φορέα που ανήκει στη Γενική Κυβέρνηση µε βάση γενικές ή ειδι-
κές διατάξεις.

δ) Με απόφαση της Συγκλήτου µπορεί να επανασυνάπτονται
σύµφωνα µε την παρ. 10 του άρθρου 28 του ν. 4386/2016 (Α’ 83)
συµβάσεις προσωπικού του Ε.Α.Π. που καταρτίστηκαν δυνάµει
της διάταξης αυτής, µέχρι την έκδοση των προσωρινών πινάκων
διοριστέων της προκήρυξης της περίπτωσης β’ της παρούσας
παραγράφου και σε κάθε περίπτωση µε ηµεροµηνία λήξης όχι
µετά τις 30.4.2018.

ε) Για την εφαρµογή της παρούσας παραγράφου και µέχρι την
πλήρωση των προϋποθέσεων για τη συγκρότηση της Συγκλήτου
του Ε.Α.Π. και την εκλογή Πρύτανη, όπου γίνεται αναφορά στη
Σύγκλητο νοείται η Διοικούσα Επιτροπή του Ε.Α.Π. και όπου γί-
νεται αναφορά στον Πρύτανη νοείται ο Πρόεδρος της Διοικού-
σας Επιτροπής, σύµφωνα και µε τις διατάξεις των παραγράφων
1, 2 και 7 του άρθρου 10 του ν. 2552/1997.

Άρθρο 85
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου ΣΤ’

1. Οι διατάξεις των άρθρων 30 έως και 45 δεν θίγουν τις δια-
τάξεις:

α) του ν. 2552/1997 (Α’ 266) για το Ελληνικό Ανοιχτό Πανεπι-
στήµιο (Ε.Α.Π.) και του ν. 3391/2005 (Α’ 240) για το Διεθνές Πα-
νεπιστήµιο της Ελλάδος (ΔΙ.ΠΑ.Ε.). Το ΔΙ.ΠΑ.Ε. µπορεί να
οργανώνει και να λειτουργεί Π.Μ.Σ. σε Σχολές του, ακόµα και αν
δεν παρέχονται σε αυτές σπουδές πρώτου κύκλου,

β) του άρθρου 3 του ν. 2194/1994 (Α’ 34) για την Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Υγείας,

γ) που ισχύουν σχετικά µε την οργάνωση και λειτουργία µετα-
πτυχιακών προγραµµάτων σπουδών από Τµήµατα και Σχολές της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης πλην των Α.Ε.Ι..

2.α) Π.Μ.Σ. που θα λειτουργήσουν το ακαδηµαϊκό έτος 2017-
2018 µπορεί να ακολουθήσουν τη διαδικασία ίδρυσης ή επανί-
δρυσης σύµφωνα µε το άρθρο 32. Σε κάθε περίπτωση για τη
λειτουργία και εγγραφή φοιτητών σε Π.Μ.Σ. κατά το ακαδηµαϊκό
έτος 2018-2019 είναι αναγκαία η ίδρυση νέων ή επανίδρυση των
ήδη υφιστάµενων, σύµφωνα µε τις κείµενες κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου διατάξεις Π.Μ.Σ., σύµφωνα µε το
άρθρο 32. Τα Ιδρύµατα στα οποία πρόκειται να λειτουργήσουν
Π.Μ.Σ., σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, αποστέλλουν στο
Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, την απόφαση
ίδρυσης του άρθρου 32 το αργότερο έως τις 30.4.2018.

β) Κατ’ εξαίρεση οι φοιτητές που έχουν ήδη εγγραφεί σε
Π.Μ.Σ. κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, καθώς και
οι φοιτητές που εγγράφονται και αρχίζουν τη φοίτηση το ακαδη-
µαϊκό έτος 2017-2018 σε Π.Μ.Σ. ιδρυθέν έως τη δηµοσίευση του
παρόντος, συνεχίζουν και ολοκληρώνουν το πρόγραµµα, σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες, έως την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου, διατάξεις.

3. Η προθεσµία του τρίτου εδαφίου της παραγράφου 6 του
άρθρου 32 περί αναποµπής από τον Υπουργό Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων της απόφασης ίδρυσης Π.Μ.Σ., είναι
εξήντα (60) ηµέρες για την πρώτη εφαρµογή του νόµου, ήτοι για
την πρώτη απόφαση ίδρυσης που θα εκδοθεί για κάθε Π.Μ.Σ.,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

4. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, η προθεσµία της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 µπορεί
να παρατείνεται για τα Π.Μ.Σ. που λειτουργούν σύµφωνα µε το
άρθρο 10 του ν. 3685/2008 σε συνδυασµό µε την παρ. 11 του άρ-
θρου 80 του ν. 4009/ 2011 (Α’ 195) και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

5. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρµόζονται και για τους
υποψήφιους διδάκτορες που έχουν γίνει δεκτοί πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, εφόσον δεν έχει οριστεί,
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου, η επταµελής εξε-
ταστική επιτροπή του άρθρου 41.

6. Τα Α.Ε.Ι. οφείλουν, µέσα σε προθεσµία έξι (6) µηνών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου: α) να δηµοσιοποιήσουν
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τον απολογισµό της παραγράφου 6 του άρθρου 37 και να τον
κοινοποιήσουν στο Υπουργείο Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, για τη χρονική περίοδο των ετών 2012 έως 2017, και β)
να καταρτίσουν και να δηµοσιεύσουν τους Κανονισµούς του άρ-
θρου 45.

7. Οι Σχολές οφείλουν να καταρτίσουν το µητρώο αξιολογητών
και να συγκροτήσουν την Επιστηµονική Συµβουλευτική Επιτροπή
(Ε.Σ.Ε.), σύµφωνα µε τις παραγράφους 3 και 4 του άρθρου 44
έως τον Σεπτέµβριο του έτους 2018, άλλως µέσα σε προθεσµία
δύο (2) µηνών από την ίδρυση κάθε Π.Μ.Σ..

Άρθρο 86
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου Ζ’

1. Οι δοµές που καταργούνται σύµφωνα µε την παράγραφο 3
του άρθρου 48 και έχουν ήδη εκδώσει πρόσκληση εκδήλωσης
ενδιαφέροντος για εγγραφές συµµετεχόντων, κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, ολοκληρώνουν τα εν λόγω προ-
γράµµατα το αργότερο έως τις 31.12.2017.

2. Για την εφαρµογή του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου
3 του άρθρου 48, τα Ιδρύµατα αποστέλλουν έως τις 31.10.2017
κατάλογο µε τα Ινστιτούτα Διά Βίου Εκπαίδευσης και τα Κέντρα
Επαγγελµατικής Κατάρτισης που διατηρούν, καθώς και κατά-
λογο µε τα λοιπά προγράµµατα επιµόρφωσης, συνεχιζόµενης εκ-
παίδευσης, κατάρτισης και εν γένει δια βίου µάθησης που προ-
σφέρουν.

Άρθρο 87
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου Η’

1. Οι Ε.Λ.Κ.Ε., οι οποίοι έχουν συσταθεί και λειτουργούν στα
Α.Ε.Ι. έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, εξακολουθούν να
υφίστανται και διέπονται από τις διατάξεις του ν. 4009/2011, του
άρθρου 24 του ν. 4386/2016 και του παρόντος. 

2. Δαπάνες των Ε.Λ.Κ.Ε., των ερευνητικών και τεχνολογικών
κέντρων και των Ερευνητικών Πανεπιστηµιακών Ινστιτούτων
(Ε.Π.Ι.) που διενεργήθηκαν και εξοφλήθηκαν µέχρι την έναρξη
ισχύος του παρόντος, κατά παρέκκλιση των διατάξεων που προ-
βλέπονται στο ν. 4270/ 2014, το π.δ. 113/2010 και το π.δ. 80/2016,
εφόσον έχουν τηρηθεί οι προβλεπόµενες διαδικασίες από τις κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις 679/1996, 5439/1985 και 120/1/
837/1988 είναι νόµιµες και δεν αναζητούνται ευθύνες από τα αρ-
µόδια όργανα. 

3. Ο Οδηγός Χρηµατοδότησης του άρθρου 68 εγκρίνεται το
αργότερο έως τις 31.12.2018. Οι υφιστάµενοι κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος Οδηγοί Χρηµατοδότησης διατηρούνται σε
ισχύ κατά το µέρος που τα προβλεπόµενα σε αυτούς δεν αντί-
κεινται στις διατάξεις του παρόντος και το αργότερο έως τις
31.12.2018. Έως την έναρξη ισχύος των Οδηγών Χρηµατοδότη-
σης του άρθρου 68, η Επιτροπή Ερευνών ρυθµίζει, µε αποφά-
σεις, ζητήµατα που προβλέπονται στους εν λόγω Οδηγούς.

4. Οι Γραµµατείες των Ε.Λ.Κ.Ε. των Α.Ε.Ι., της Εθνικής Σχολής
Δηµόσιας Υγείας και των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων
του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, µετονοµάζονται αυτοδικαίως
σε Μονάδες Οικονοµικής και Διοικητικής Υποστήριξης. Στις εν
λόγω Μονάδες συνιστάται Γραφείο Ταµειακής Διαχείρισης του
οικείου Ε.Λ.Κ.Ε., αρµόδιο για την εξόφληση των δαπανών.

5. Έως την έκδοση των Οργανισµών των Α.Ε.Ι. και των ερευ-
νητικών και τεχνολογικών φορέων του άρθρου 13Α του ν.
4310/2014: 

α. Η Μονάδα Οικονοµικής και Διοικητικής Υποστήριξης του
Ε.Λ.Κ.Ε. λογίζεται ως οργανική µονάδα του φορέα, το επίπεδο
της οποίας καθορίζεται µε απόφαση της Συγκλήτου του Α.Ε.Ι. ή
του Δ.Σ. του ερευνητικού και τεχνολογικού κέντρου.

β. Η Σύγκλητος του Α.Ε.Ι. και το Δ.Σ. του ερευνητικού και τε-
χνολογικού κέντρου ορίζουν τον ΠΜΟΔΥ, ο οποίος είναι συγχρό-
νως ΠΟΥ του Ε.Λ.Κ.Ε. του αντίστοιχου φορέα. 

γ. Η Σύγκλητος του Α.Ε.Ι. και το Δ.Σ. του ερευνητικού και τε-
χνολογικού κέντρου ορίζουν τον ΠΟΥ του Ε.Λ.Κ.Ε.. 

δ. Η Σύγκλητος του Α.Ε.Ι. και το Δ.Σ. του ερευνητικού και τε-
χνολογικού κέντρου ορίζουν τον επικεφαλής του Γραφείου Τα-

µειακής Διαχείρισης και των λοιπών µονάδων, µεταξύ των υπη-
ρετούντων στο οικείο Α.Ε.Ι. ή το ερευνητικό και τεχνολογικό κέν-
τρο.

6. Τα άρθρα 60, 61 και 62 του παρόντος αφορούν τον προϋπο-
λογισµό του οικονοµικού έτους 2018 και µετά. Έως τότε, και για
τα αντικείµενα που ρυθµίζουν τα άρθρα αυτά, ισχύουν οι κοινές
υπουργικές αποφάσεις 679/ 1996, 5439/1985 και 120/1/837/1988.
Για δαπάνες που διενεργούνται σε βάρος του τρέχοντος προ-
ϋπολογισµού δεν απαιτείται έκδοση απόφασης ανάληψης υπο-
χρέωσης και η έλλειψη αυτή δεν καθιστά τις ανωτέρω δαπάνες
µη κανονικές. Οµοίως, από την 1η.1.2018 αρχίζουν και ισχύουν
και τα άρθρα 57 παράγραφος 2, 58 και 59 παράγραφος 4. Έως
τότε, για τα ζητήµατα που τα εν λόγω άρθρα ρυθµίζουν ισχύουν
αναλόγως οι ανωτέρω υπουργικές αποφάσεις.

7. Η αληθής έννοια του εδαφίου α’ της παρ. Β’ του άρθρου 7
της κ.υ.α. 679/1996 (Β’ 826) είναι ότι η απόφαση της Επιτροπής
Ερευνών καθορίζει και το σύνολο των δαπανών µετακίνησης (δα-
πάνες διαµονής, ηµερήσια εκτός έδρας αποζηµίωση και χιλιοµε-
τρική αποζηµίωση και λοιπές δαπάνες ταξιδιού).

8. Πρόσθετες αµοιβές που καταβλήθηκαν στα µέλη του προ-
σωπικού των Α.Ε.Ι., των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων
του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 και των Ε.Π.Ι. έως την έναρξη
ισχύος του παρόντος δεν αναζητούνται λόγω τυχόν έλλειψης της
προβλεπόµενης από το άρθρο 31 του ν. 3528/2007 άδειας του
υπηρεσιακού συµβουλίου. 

9. Οι Επιτροπές Ερευνών και Διαχείρισης των Ε.Λ.Κ.Ε. των
Α.Ε.Ι. συγκροτούνται, σύµφωνα µε το άρθρο 53, µέσα σε πέντε
(5) µήνες από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Έως την έκδοση
της απόφασης του Πρύτανη για τη συγκρότηση της Επιτροπής
οι υφιστάµενες Επιτροπές Ερευνών λειτουργούν νοµίµως. 

10. Για την εφαρµογή των άρθρων 50 έως 68 στα Τ.Ε.Ι., ως
Σύγκλητος νοείται η Συνέλευση του Τ.Ε.Ι., ως Πρύτανης ο Πρό-
εδρος του Τ.Ε.Ι. και ως µέλη Δ.Ε.Π. τα µέλη Ε.Π. των Τ.Ε.Ι.. 

11. Οι διατάξεις των άρθρων 50 έως 68 εφαρµόζονται και στον
Ειδικό Λογαριασµό Κονδυλίων Έρευνας της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Υγείας, ο οποίος συστάθηκε µε την 2077/6.12.1985 κοινή
απόφαση των Υπουργών Υγείας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων, Οικονοµικών και Βιοµηχανίας, Ενέργειας και Τεχνολογίας
(Β’ 801).

12.α. Οι διατάξεις των άρθρων 50 έως 68 ισχύουν και εφαρ-
µόζονται στους Ειδικούς Λογαριασµούς Κονδυλίων Έρευνας
(Ε.Λ.Κ.Ε.) των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων του άρ-
θρου 13Α του ν. 4310/2014.

Οι Ε.Λ.Κ.Ε., οι οποίοι έχουν συσταθεί και λειτουργούν στους
εν λόγω φορείς, σύµφωνα µε τις κοινές υπουργικές αποφάσεις
5439/1985 (Β’ 298) και 120/1/837/1988 (Β’ 696) εξακολουθούν να
υφίστανται και διέπονται από τις διατάξεις του ν. 4310/2014, του
άρθρου 24 του ν. 4386/2016 και του παρόντος. 

Στους Ε.Λ.Κ.Ε. των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων δύ-
ναται να αποδοθεί διαφορετικό ΑΦΜ από αυτό του οικείου
φορέα, κατόπιν απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου. 

Στους εν λόγω φορείς δεν συγκροτείται Επιτροπή Ερευνών.
Οι αρµοδιότητες της Επιτροπής Ερευνών (άρθρο 54) και της
Συγκλήτου (άρθρο 52 παρ. 4) ασκούνται από το Δ.Σ. του ερευ-
νητικού και τεχνολογικού φορέα, το οποίο είναι το αποφασιστικό
όργανο του οικείου ερευνητικού και τεχνολογικού φορέα, το
οποίο συγκροτείται σύµφωνα µε το ν. 4310/2014. Οι αρµοδιότη-
τες του Προέδρου της Επιτροπής Ερευνών (άρθρο 55) ασκούν-
ται από τον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου. Οι Γραµ-
µατείες των Ε.Λ.Κ.Ε. των ερευνητικών και τεχνολογικών φορέων
µετονοµάζονται αυτοδικαίως σε Μονάδες Οικονοµικής και Διοι-
κητικής Υποστήριξης.

Ως εισήγηση της Επιτροπής Ερευνών, σύµφωνα µε την περί-
πτωση γ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 52 και την περίπτωση
στ’ του άρθρου 53, νοείται η εισήγηση του ΠΜΟΔΥ. 

Τα καθήκοντα του ΠΟΥ του Ε.Λ.Κ.Ε. µπορεί να ανατεθούν στον
ΠΟΥ του ερευνητικού και τεχνολογικού φορέα.

Για τα ερευνητικά και τεχνολογικά κέντρα, τα ζητήµατα που
προβλέπονται στο άρθρο 68 περιλαµβάνονται στους Εσωτερι-
κούς Κανονισµούς Λειτουργίας τους. Έως την έκδοσή τους, τα
ζητήµατα ρυθµίζονται µε αποφάσεις του Διοικητικού Συµβου-
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λίου.
Το ποσοστό των ετήσιων εσόδων των περιπτώσεων δ’, ε’, ζ’

και θ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 51, που µεταβιβάζεται από
τον Ε.Λ.Κ.Ε. στον τακτικό προϋπολογισµό του ερευνητικού και
τεχνολογικού φορέα, ύστερα από απόφαση του Δ.Σ. του φορέα
και το οποίο δεν µπορεί να υπολείπεται του είκοσι πέντε τοις
εκατό (25%) του συνόλου των εσόδων αυτών, χρησιµοποιείται
για την εξυπηρέτηση των λειτουργικών και λοιπών αναγκών του
φορέα και όχι για την κάλυψη των αναγκών µισθοδοσίας του
προσωπικού του.

Όπου γίνεται αναφορά σε Α.Ε.Ι., νοείται ο ερευνητικός και τε-
χνολογικός φορέας, όπου γίνεται αναφορά στο ν. 4009/2011, νο-
είται ο ν. 4310/2014, όπου γίνεται αναφορά στην κ.υ.α. 679/1996,
νοείται η κ.υ.α. 5439/1985 ή 120/1/837/1988 και όπου γίνεται ανα-
φορά στον Οργανισµό του Α.Ε.Ι. νοείται ο Οργανισµός του ερευ-
νητικού και τεχνολογικού φορέα.

β. Οι διατάξεις των άρθρων 50 έως 68 ισχύουν και εφαρµόζον-
ται, όσον αφορά τη διαχείριση των ερευνητικών και λοιπών
έργων/προγραµµάτων, στους ερευνητικούς και τεχνολογικούς
φορείς του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014 που έχουν συσταθεί
ως ν.π.ι.δ., στα Ερευνητικά Πανεπιστηµιακά Ινστιτούτα (Ε.Π.Ι.)
που ιδρύθηκαν κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 17 του ν.
2083/1992, στo Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών και Εκδό-
σεων – «Διόφαντος» (I.T.Y.E.) και στο «Ίδρυµα Κρατικών Υποτρο-
φιών» (Ι.Κ.Υ.). Ειδικότερα, οι επιµέρους διατάξεις των άρθρων 50
έως 68 ισχύουν και εφαρµόζονται, όσον αφορά τη διαχείριση των
ερευνητικών και λοιπών έργων/προγραµµάτων, στους τεχνολο-
γικούς φορείς του άρθρου 13Α του ν. 4310/2014, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι κατά την εφαρµογή τους δεν αντιβαίνουν στις
διατάξεις του ν. 2190/1920 «Περί Ανωνύµων Εταιρειών».

Στους εν λόγω φορείς δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις που αφο-
ρούν τη σύσταση, οργάνωση, λειτουργία και διοίκηση των Ειδι-
κών Λογαριασµών Κονδυλίων Έρευνας (άρθρο 50 παράγραφοι
1 και 2 και 53) και τη συγκρότηση της Επιτροπής Ερευνών
(άρθρο 53).

Για τους φορείς αυτούς, οι αρµοδιότητες της Επιτροπής Ερευ-
νών (άρθρο 54) και της Συγκλήτου (άρθρο 52 παρ. 4) ασκούνται
από το Δ.Σ. του ερευνητικού και τεχνολογικού φορέα, το οποίο
είναι το αποφασιστικό όργανο του οικείου ερευνητικού και τε-
χνολογικού φορέα, το οποίο συγκροτείται σύµφωνα µε το ν.
4310/2014 ή κατά τις οικείες διατάξεις για τα Ε.Π.Ι., το Ι.Τ.Υ.Ε.
και το Ι.Κ.Υ.. Οι αρµοδιότητες του Προέδρου της Επιτροπής
Ερευνών ασκούνται από τον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβου-
λίου (άρθρο 55). Επίσης, οι αρµοδιότητες της Μονάδας Οικονο-
µικής και Διοικητικής Υποστήριξης του Ε.Λ.Κ.Ε. (άρθρο 58)
ασκούνται από την αντίστοιχη οργανική µονάδα του Ν.Π.Ι.Δ. και
οι αρµοδιότητες του ΠΟΥ του Μονάδας του Ε.Λ.Κ.Ε. ασκούνται
από τον ΠΟΥ του Ν.Π.Ι.Δ.. Οι εν λόγω φορείς εξακολουθούν να
έχουν ένα ΑΦΜ. Ως εισήγηση της Επιτροπής Ερευνών, σύµφωνα
µε την περίπτωση γ’ της παραγράφου 4 του άρθρου 52 και την
περίπτωση στ’ του άρθρου 53, νοείται η εισήγηση του ΠΟΥ του
οικείου φορέα.

Για τα ερευνητικά και τεχνολογικά κέντρα, τα ζητήµατα που
προβλέπονται στο άρθρο 68 περιλαµβάνονται στους Εσωτερι-
κούς Κανονισµούς Λειτουργίας τους. Έως την έκδοσή τους, τα
ζητήµατα ρυθµίζονται µε αποφάσεις του Διοικητικού Συµβου-
λίου.

Το ποσοστό των ετήσιων εσόδων των περιπτώσεων δ’, ε’, ζ’
και θ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 51 που µεταβιβάζεται στον
τακτικό προϋπολογισµό του ερευνητικού και τεχνολογικού
φορέα, ύστερα από απόφαση του Δ.Σ. του φορέα και το οποίο
δεν µπορεί να υπολείπεται του είκοσι πέντε τοις εκατό (25%) του
συνόλου των εσόδων αυτών, χρησιµοποιείται για την εξυπηρέ-
τηση των λειτουργικών και λοιπών αναγκών του φορέα και όχι
για την κάλυψη των αναγκών µισθοδοσίας του προσωπικού του. 

Όπου γίνεται αναφορά σε Α.Ε.Ι., νοείται ο ερευνητικός και τε-
χνολογικός φορέας, όπου γίνεται αναφορά στο      ν. 4009/2011,
νοείται ο ν. 4310/2014 και όπου γίνεται αναφορά στον Οργανισµό
του Α.Ε.Ι., νοείται ο Οργανισµός του ερευνητικού και τεχνολογι-
κού φορέα. 

γ. Ο Ειδικός Λογαριασµός Κονδυλίων Έρευνας της Γενικής

Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας (Ε.Λ.Κ.Ε./ ΓΓΕΤ), ο
οποίος έχει συσταθεί και λειτουργεί σύµφωνα µε την κ.υ.α.
5439/1985 (Β’ 298), εξακολουθεί να υφίσταται και διέπεται από
τις διατάξεις του ν. 4310/2014, του άρθρου 24 του ν. 4386/2016,
την παρ. 3 του άρθρου 28 του ν. 4452/2017 και του παρόντος.
Στον εν λόγω Ε.Λ.Κ.Ε. δεν συγκροτείται Επιτροπή Ερευνών. Οι
αρµοδιότητες της Επιτροπής Ερευνών και του Προέδρου της
Επιτροπής Ερευνών ασκούνται από τον Γενικό Γραµµατέα Έρευ-
νας και Τεχνολογίας. Ο Ε.Λ.Κ.Ε./ΓΓΕΤ διατηρεί το ΑΦΜ της Γενι-
κής Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας ως ξεχωριστό ΑΦΜ
από αυτόν του Υπουργείου Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των. Ο Ε.Λ.Κ.Ε./ΓΓΕΤ τηρεί επενδυτικούς λογαριασµούς αποκλει-
στικά στην Τράπεζα της Ελλάδος και ορίζεται Υπόλογος/
Διαχειριστής όλων των λογαριασµών που αφορούν έργα ή και
δράσεις του Τοµέα Έρευνας και Καινοτοµίας και τηρούνται στην
Τράπεζα της Ελλάδος.

Άρθρο 88
Καταργούµενες διατάξεις

Καταργούνται οι εξής διατάξεις:
α. ο ν. 3685/2008 (Α’ 148), εκτός από τις διατάξεις του πέµπτου

εδαφίου της παραγράφου 3 του άρθρου 9, του άρθρου 11,
καθώς και της παραγράφου 4 του άρθρου 12,

β. τα άρθρα 1, 3, 4, 5, 6, οι παράγραφοι 1 έως 10 του άρθρου
7, το άρθρο 8 εκτός από την παραγράφου 13Β του άρθρου
αυτού, η οποία προστέθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 26 του ν.
4386/2016, τα άρθρα 9, 10, 12, 13, το δεύτερο και τρίτο εδάφιο
της παρ. 2 του άρθρου 24, η παρ. 4 του άρθρου 27, οι παράγρα-
φοι 1 έως 4 του άρθρου 28, οι παράγραφοι 3 έως 5 του άρθρου
30, τα άρθρα 38, 39, 40, 41, 42, 43, η παράγραφος 2 του άρθρου
44, η περίπτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 49, το δεύ-
τερο εδάφιο της παραγράφου10 του άρθρου 77, όπως αυτό προ-
στέθηκε µε την παρ. 11 του άρθρου 34 του ν. 4115/2013 (Α’ 24)
και η παρ. 6 του άρθρου 80 του ν. 4009/2011,

γ. οι περιπτώσεις α’ και β’ του άρθρου 47 του ν. 4025/ 2011 (Α’
228),

δ. τα άρθρα 1, 2, 3, οι παράγραφοι 1 έως 3, 5 και 6 του άρθρου
4 και η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4076/2012 (Α’ 159),

ε. οι παράγραφοι 2 και 14 του άρθρου 34 και η παρ. 10 του
άρθρου 44Α του ν. 4115/2013 ( Α’ 24),

στ. η παράγραφος 2 του άρθρου 6 του ν. 4132/2013 (Α’ 59), 
ζ. η παρ. 4 του άρθρου 7 του ν. 4142/2013 (Α’ 83),
η. οι παρ. 7, 22 και 36 του άρθρου 39 του ν. 4186/2013 (Α’ 193),
θ. το άρθρο 35 του ν. 4301/2014 (Α’ 223),
ι. οι παράγραφοι 5, 6 του άρθρου 73 και το άρθρο 122 του ν.

4316/2014 (Α’ 270),
ια. το άρθρο 6 της ΠΝΠ 7/8.10.2015 (Α’ 127), όπως κυρώθηκε

µε το άρθρο 12 του ν. 4350/2015 (Α’ 161),
ιβ. το άρθρο 30 του ν. 4368/2016 (Α’ 21),
ιγ. οι παράγραφοι 1 έως 4, 5 και 7 του άρθρου 26 και η παρ. 6

του άρθρου 28 του ν. 4386/2016 (Α’ 83),
ιδ. η παρ. 5 του άρθρου 20 του ν. 4452/2017 (Α’ 17),
ιε. το άρθρο 15 του ν. 2454/1997 (Α’ 7), όπως τροποποιήθηκε,
ιστ. η υπ’ αριθµ. 5439/1985 (Β’ 298) κοινή υπουργική απόφαση

µε θέµα «Σύσταση Ειδικών Λογαριασµών στο ΥΠΕΤ και στους
εποπτευόµενους από αυτό φορείς για την αξιοποίηση των κον-
δυλίων της έρευνας»,

ιζ. η υπ’ αριθµ. 679/1996 (Β’ 826) κοινή υπουργική απόφαση
µε θέµα «Τροποποίηση και αντικατάσταση της απόφασης µε
αριθµ Β1/819 «σύσταση Ειδικών Λογαριασµών για τη χρηµατο-
δότηση Ερευνητικών Έργων και σχετικών Υπηρεσιών ή δραστη-
ριοτήτων που εκτελούνται στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
ή Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα της Χώρας»,

ιη. η υπ’ αριθµ. 2077/6.12.1985 (Β’ 801) κοινή υπουργική από-
φαση µε θέµα «Σύσταση Ειδικού Λογαριασµού Κονδυλίων Έρευ-
νας στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας»,

ιθ. η υπ’ αριθµ. 120/1/837/1988 (Β’ 696) κοινή υπουργική από-
φαση µε θέµα «Σύσταση Ειδικού Λογαριασµού της Ε.Ε.Α.Ε.».

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 11019



Άρθρο 89
Ρυθµίσεις θεµάτων δευτεροβάθµιας γενικής 

και επαγγελµατικής εκπαίδευσης

1. Η παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 4186/2013 (Α’ 193) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«3. Οι απόφοιτοι των Εσπερινών Επαγγελµατικών Λυκείων δεν
έχουν υποχρέωση παρακολούθησης του «Μεταλυκειακού έτους
- Τάξης Μαθητείας» για την προσέλευσή τους στις διαδικασίες
πιστοποίησης προσόντων, εφόσον έχουν συµπληρώσει τουλάχι-
στον τριακόσια (300) ηµεροµίσθια στην ειδικότητα που αποφοι-
τούν. Με απόφαση του υπουργού Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων καθορίζεται ο τρόπος και η διαδικασία αντιστοί-
χησης των ειδικοτήτων αποφοίτησης µε το αντικείµενο της ερ-
γασίας.»

2. α) Η περίπτωση ε’ της παρ. 11 του άρθρου 5 του ν. 1566/
1985 (Α’ 167) αντικαθίσταται ως εξής:

«ε) τις κάθε είδους εξετάσεις και την αξιολόγηση των µαθη-
τών,». 

β) Τα θέµατα της περίπτωσης δ’ της παρ. 11 του άρθρου 5 του
ν. 1566/1985 (Α’ 167) ρυθµίζονται εφεξής µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Με όµοια από-
φαση ρυθµίζονται στα γυµνάσια τα θέµατα που αφορούν: α) τις
διδακτικές περιόδους, β) τις εγγραφές, τις µετεγγραφές, τη φοί-
τηση, τις απουσίες των µαθητών, γ) τις ενέργειες παιδαγωγικού
χαρακτήρα που αποφασίζονται, τα παιδαγωγικά µέτρα που επι-
βάλλονται στους µαθητές, τα αρµόδια όργανα και τη διαδικασία
για την επιβολή των µέτρων, καθώς και τον χαρακτηρισµό της
διαγωγής των µαθητών ύστερα από εισήγηση του Ινστιτούτου
Εκπαιδευτικής Πολιτικής (Ι.Ε.Π.), δ) τα τηρούµενα υπηρεσιακά
βιβλία και έντυπα, καθώς και τον τύπο και τη φύλαξή τους και ε)
τον τύπο και το περιεχόµενο των απολυτήριων και των λοιπών
τίτλων σπουδών.

3. Μετά την παρ. 7 του άρθρου 42 του ν. 4186/2013 (Α’ 193)
προστίθεται παράγραφος 8 ως εξής:

«8. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων ρυθµίζονται στα Γενικά Λύκεια (ΓΕ.Λ.) θέµατα σχετικά
µε:

α) την έναρξη και λήξη του διδακτικού και σχολικού έτους, τις
διδακτικές περιόδους, τις αργίες και τις διακοπές,

β) τις εγγραφές, τις µετεγγραφές, τη φοίτηση, τις απουσίες
των µαθητών, 

γ) τις ενέργειες παιδαγωγικού χαρακτήρα που αποφασίζονται
και τα παιδαγωγικά µέτρα που επιβάλλονται στους µαθητές, τα
αρµόδια όργανα και τη διαδικασία για την επιβολή των µέτρων,
καθώς και τον χαρακτηρισµό της διαγωγής των µαθητών, ύστερα
από εισήγηση του Ι.Ε.Π.,

δ) τα τηρούµενα υπηρεσιακά βιβλία και έντυπα, καθώς και τον
τύπο και τη φύλαξή τους.»

4. α) Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 43 του ν. 4186/
2013 αντικαθίσταται ως εξής:

«α) ο τρόπος, η διαδικασία και τα όργανα αξιολόγησης των µα-
θητών των ΕΠΑ.Λ., περιλαµβανοµένων και των µαθητών του «Με-
ταλυκειακού έτους - Τάξης Μαθητείας», καθώς και ο τρόπος, η
διαδικασία και τα θέµατα εξέτασης στις επαναληπτικές εξετά-
σεις,».

β) Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013
καταργείται.

γ) Η περίπτωση β’ της παρ. 2 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013
αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Ορίζονται ο χρόνος έναρξης και λήξης του σχολικού και
διδακτικού έτους, η διάρκεια των διδακτικών περιόδων, οι αργίες
και οι διακοπές,».

δ) Η περίπτωση ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 43 του ν. 4186/2013
αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ) ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν την εγγραφή, τη µε-
τεγγραφή, τη φοίτηση και τις απουσίες τους,».

ε) Μετά την περίπτωση ιβ’ της παρ. 2 του άρθρου 43 του ν.
4186/2013 προστίθενται περιπτώσεις ιγ’ και ιδ’ ως εξής:

«ιγ) ρυθµίζονται τα θέµατα σχετικά µε τις ενέργειες παιδαγω-
γικού χαρακτήρα που αποφασίζονται και τα παιδαγωγικά µέτρα

που επιβάλλονται στους µαθητές, τα αρµόδια όργανα και τη δια-
δικασία για την επιβολή των µέτρων, καθώς και τον χαρακτηρι-
σµό της διαγωγής των µαθητών µετά από εισήγηση του Ι.Ε.Π.,

ιδ) καθορίζονται τα τηρούµενα υπηρεσιακά βιβλία και έντυπα
στα ΕΠΑ.Λ., καθώς και θέµατα λεπτοµερειακού χαρακτήρα που
αφορούν τον τύπο και τη φύλαξή τους.»

5. α) Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν.
4368/2016 (Α’21) µετά τη φράση «στο πλαίσιο εγκεκριµένων Ορ-
γανισµών Θεραπείας του ν. 4139/2013         (Α’ 74)» προστίθεται
η φράση «και η εναλλακτική ενισχυτική διδασκαλία που παρέχε-
ται σε µαθητές των επαγγελµατικών λυκείων.»

β) Μετά την περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν.
4368/2016 προστίθεται περίπτωση δ’ ως εξής:

«δ) «Εναλλακτική ενισχυτική διδασκαλία»: είναι η ενισχυτική δι-
δασκαλία που έχει ως σκοπό τη βελτίωση των µαθησιακών επι-
δόσεων των µαθητών, την παιδαγωγική υποστήριξή τους και
παρέχεται παράλληλα στις τάξεις των σχολικών µονάδων της
δευτεροβάθµιας επαγγελµατικής εκπαίδευσης.»

6. Μετά την περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν.
4368/2016 προστίθεται περίπτωση ε’ ως εξής:

«ε) στις τάξεις των επαγγελµατικών λυκείων (ΕΠΑ.Λ.).»
7. Μετά την παρ. 13 του άρθρου 26 του ν. 4368/ 2016 (Α’ 21),

προστίθεται παράγραφος 14 ως εξής:
«14. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, µετά από εισήγηση της Διεύθυνσης Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης, καθορίζονται τα θέµατα που αφορούν την οργά-
νωση, τη λειτουργία και την υλοποίηση του προγράµµατος της
εναλλακτικής ενισχυτικής διδασκαλίας εντός των τάξεων των
ΕΠΑ.Λ., τα διδακτέα µαθήµατα και οι τάξεις των ΕΠΑ.Λ. που
εφαρµόζεται το πρόγραµµα. Το πρόγραµµα εναλλακτικής ενι-
σχυτικής διδασκαλίας µπορεί να χρηµατοδοτείται από εθνικούς
ή και κοινοτικούς πόρους σύµφωνα µε τις ισχύουσες κάθε φορά
διατάξεις. Στο πρόγραµµα µπορούν να απασχολούνται µόνιµοι,
αναπληρωτές και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης. Κατά τα λοιπά ισχύουν οι διατάξεις των παραγρά-
φων 10 και 11 του παρόντος.»

Άρθρο 90

1. Στην παρ. 8 του άρθρου 35 του ν. 4186/2013 (A’ 193) προ-
στίθεται περίπτωση 30, ως εξής:

«30. ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΗ ΓΕΩΡΓΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ».
2. α) Η παρ. 3 του άρθρου 5 του ν. 4250/2014 (Α’ 74) αντικαθί-

σταται από τότε που ίσχυσε, ως εξής:
«3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων, καθορίζονται τα κριτήρια, οι προϋποθέσεις και κάθε
άλλο σχετικό θέµα για τη χορήγηση επάρκειας προσόντων διδα-
σκαλίας ξένης γλώσσας. Σε περίπτωση που στις προϋποθέσεις
περιλαµβάνεται η παρακολούθηση προγράµµατος διδακτικής
ξένης γλώσσας σε Α.Ε.Ι., µε όµοια απόφαση καθορίζονται η διάρ-
κεια, οι πιστωτικές µονάδες, οι δικαιούχοι συµµετοχής και κάθε
άλλο σχετικό θέµα. Για την οργάνωση των προγραµµάτων εκδί-
δεται απόφαση της Συγκλήτου, στην οποία αναγράφονται ανα-
λυτικά τα προσφερόµενα µαθήµατα, οι πιστωτικές τους µονάδες
και τυχόν τέλη παρακολούθησης, η οποία εγκρίνεται, ύστερα
από γνώµη Ι.Ε.Π. µε απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως.»

β) Οι εκδοθείσες, έως την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου,
υπουργικές αποφάσεις δυνάµει της διάταξης της παρ. 3 του άρ-
θρου 5 του ν. 4250/2014 διατηρούνται σε ισχύ.

3. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 331 του ν. 5343/ 1932
(Α’85) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για τη λήψη της απόφασης του προηγούµενου εδαφίου απαι-
τείται προηγούµενη ακρόαση του εγκαλούµενου από το πειθαρ-
χικό συµβούλιο.»

4. Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 4 του άρθρου 11 του
ν. 4354/2015 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Επιπλέον, ως προς τη µισθολογική εξέλιξη των εκπαιδευτικών
Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης λαµβάνεται
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υπόψη η συνολική εκπαιδευτική τους υπηρεσία σε σχολεία της
Ιδιωτικής Εκπαίδευσης.»

Άρθρο 91

1. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 2552/1997 (Α’
266), όπως τροποποιήθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 28 του ν.
4368/2016 (Α’ 21), προστίθεται περίπτωση γ’ ως εξής: 

«γ) Οι συντονιστές των Οµάδων Διδακτικού Προσωπικού
(Ο.Δ.Π.) των Θ.Ε. και των Ε.Θ.Ε. που συγκροτούν ένα προπτυ-
χιακό ή µεταπτυχιακό πρόγραµµα σπουδών αποτελούν την Επι-
τροπή Προγράµµατος Σπουδών (Ε.Π.Σ.), η οποία συντονίζει την
ακαδηµαϊκή οργάνωση και λειτουργία του προγράµµατος. Οι ει-
δικότερες αρµοδιότητες της επιτροπής καθορίζονται στον εσω-
τερικό κανονισµό του Ε.Α.Π.. Στην Ε.Π.Σ. προεδρεύει ο
Διευθυντής του οικείου προγράµµατος σπουδών. Σε περίπτωση
νέων προγραµµάτων σπουδών και έως την ανάπτυξη του συνό-
λου των Θ.Ε. και των Ε.Θ.Ε. που απαιτούνται για την ολοκλή-
ρωση των προγραµµάτων αυτών, ο συντονισµός της ακαδη-
µαϊκής οργάνωσης και λειτουργίας τους ασκείται από ακαδηµαϊ-
κές επιτροπές, οι οποίες συγκροτούνται µε απόφαση της Συγ-
κλήτου, ύστερα από γνώµη της οικείας Κοσµητείας. Η θητεία των
επιτροπών αυτών ορίζεται σε τέσσερα (4) έτη για τα προπτυ-
χιακά προγράµµατα σπουδών και σε δύο (2) έτη για τα µεταπτυ-
χιακά προγράµµατα σπουδών και λήγει αυτοδικαίως µε τη
συγκρότηση της οικείας Ε.Π.Σ.. Μέλη των ακαδηµαϊκών επιτρο-
πών ορίζονται οι συντονιστές των Ο.Δ.Π. των λειτουργούντων
στο οικείο πρόγραµµα σπουδών Θ.Ε. και Ε.Θ.Ε., καθώς και άλλα
µέλη Δ.Ε.Π. του Ιδρύµατος ή άλλων Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ερευ-
νητές ή Έλληνες επιστήµονες, οι οποίοι κατέχουν θέση καθη-
γητή οποιασδήποτε βαθµίδας σε οµοταγές ίδρυµα της αλ-
λοδαπής, ή επιστήµονες αναγνωρισµένου κύρους, οι οποίοι θε-
ραπεύουν συναφές γνωστικό αντικείµενο µε το οικείο πρό-
γραµµα σπουδών. Με την απόφαση συγκρότησης ορίζονται ο
Πρόεδρος και τα µέλη κάθε επιτροπής, οι ειδικότερες αρµοδιό-
τητές της και κάθε θέµα σχετικό µε τη λειτουργία της, καθώς και
η κατά περίπτωση αµοιβή του Προέδρου και των µελών από ίδι-
ους πόρους του ιδρύµατος. Η γνώµη της Κοσµητείας για τη συγ-
κρότηση της επιτροπής θεωρείται ότι δόθηκε και η απόφαση της
Συγκλήτου λαµβάνεται νοµίµως µετά την άπρακτη παρέλευση
τριάντα (30) ηµερών από την περιέλευση του ερωτήµατος σε
αυτήν.»

2. α) Οι περιπτώσεις β’, γ’ και δ’ της παρ. 4 του άρθρου 3 του
ν. 2552/1997 αντικαθίστανται ως εξής:

«β) Ο Κοσµήτορας και ο Αναπληρωτής του εκλέγονται για τρία
(3) έτη, µε άµεση και µυστική ψηφοφορία από εκλεκτορικό σώµα
το οποίο αποτελείται από το σύνολο των µελών Δ.Ε.Π. του Ε.Α.Π.
που ανήκουν στην οικεία Σχολή. Η ηµεροµηνία έναρξης και
λήξης της θητείας ορίζεται στην προκήρυξη.

γ) Κοσµήτορας και Αναπληρωτής Κοσµήτορας εκλέγεται
µέλος Δ.Ε.Π. α’ βαθµίδας ή της βαθµίδας του αναπληρωτή, πλή-
ρους απασχόλησης της οικείας Σχολής. Δεν επιτρέπεται να είναι
υποψήφιοι µέλη Δ.Ε.Π. που αποχωρούν από την υπηρεσία λόγω
συµπλήρωσης του ανώτατου ορίου ηλικίας κατά τη διάρκεια της
προκηρυσσόµενης θέσης.

δ) Η προκήρυξη των εκλογών για την ανάδειξη του Κοσµήτορα
και του Αναπληρωτή του γίνεται από τον υπηρετούντα Κοσµή-
τορα τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της θητείας του. Αν δεν
τηρηθεί η ανωτέρω προθεσµία, η αρµοδιότητα της προκήρυξης
περιέρχεται στον Πρύτανη. Ο Κοσµήτορας ή ο Πρύτανης, κατά
περίπτωση, µεριµνά για την ανάρτηση της προκήρυξης στο δια-
δικτυακό τόπο του Ιδρύµατος και της οικείας Σχολής και λαµβά-
νει κάθε άλλο αναγκαίο µέτρο για τη µεγαλύτερη δυνατή
δηµοσιοποίηση της προκήρυξης.

Υποψηφιότητες για το αξίωµα του Κοσµήτορα και του Αναπλη-
ρωτή Κοσµήτορα υποβάλλονται από τους ενδιαφεροµένους,
εντός της προθεσµίας που ορίζεται στην προκήρυξη, στον Κο-
σµήτορα ή τον Πρύτανη, αν έχει περιέλθει σε αυτόν η αρµοδιότητα
της προκήρυξης των εκλογών, σύµφωνα µε το δεύτερο εδάφιο της
περίπτωσης δ’.

Την ευθύνη διεξαγωγής της εκλογικής διαδικασίας έχει τριµε-

λής εφορευτική επιτροπή, µε ισάριθµα αναπληρωµατικά µέλη, η
οποία ορίζεται, µε απόφαση του Κοσµήτορα, τουλάχιστον πέντε
(5) εργάσιµες ηµέρες πριν από την ηµέρα της ψηφοφορίας και
αποτελείται από µέλη Δ.Ε.Π. της Σχολής. Αν δεν τηρηθεί η ανω-
τέρω προθεσµία, η σχετική αρµοδιότητα περιέρχεται στον Πρύ-
τανη. Πρόεδρος της εφορευτικής επιτροπής είναι το ανώτερης
βαθµίδας αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π.. Η εφορευτική επιτροπή,
αφού της παραδοθούν οι αιτήσεις των ενδιαφεροµένων, εξετάζει
την εκλογιµότητα, ανακηρύσσει τους υποψήφιους Κοσµήτορες
µέσα σε δύο (2) εργάσιµες ηµέρες από τη συγκρότησή της, επι-
βλέπει τη διεξαγωγή της ψηφοφορίας, εκδίδει το αποτέλεσµα
και το υποβάλλει στον Πρύτανη, ο οποίος εκδίδει τη διαπιστωτική
πράξη εκλογής, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως.

Η ψηφοφορία διεξάγεται µε κάλπη σε εργάσιµη ηµέρα της
εβδοµάδας, τέτοια που να επιτρέπει τη διεξαγωγή επαναληπτι-
κής ψηφοφορίας την ακριβώς επόµενη εργάσιµη ηµέρα.

Η διαδικασία εκλογής του Κοσµήτορα και του Αναπληρωτή Κο-
σµήτορα διεξάγεται µε χωριστά για το κάθε αξίωµα ψηφοδέλτια.
Κοσµήτορας και Αναπληρωτής Κοσµήτορας εκλέγεται ο υποψή-
φιος που συγκέντρωσε την απόλυτη πλειοψηφία των έγκυρων
ψήφων. Αν κανείς από τους υποψήφιους Κοσµήτορες ή Αναπλη-
ρωτές Κοσµήτορες δεν συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία
των έγκυρων ψήφων ή σε περίπτωση ισοψηφίας, η εκλογή επα-
ναλαµβάνεται την επόµενη εργάσιµη ηµέρα.

Ο Κοσµήτορας δεν επιτρέπεται να κατέχει συγχρόνως το
αξίωµα άλλου µονοπρόσωπου οργάνου του οικείου ή άλλου
Α.Ε.Ι., µε εξαίρεση τις θέσεις Διευθυντή Π.Μ.Σ. και Εργαστηρίου.

Ο Κοσµήτορας αν απουσιάζει ή κωλύεται προσωρινά να ασκή-
σει τα καθήκοντά του, αναπληρώνεται από τον Αναπληρωτή Κο-
σµήτορα.

Αν ο Κοσµήτορας παραιτηθεί ή εκλείψει για οποιονδήποτε
λόγο ή ακυρωθεί η εκλογή του κατά τα δύο (2) πρώτα έτη της
θητείας του για τη µέχρι τη λήξη της θητείας του χρονική πε-
ρίοδο, διενεργούνται από τον Πρύτανη εκλογές για την ανάδειξη
Κοσµήτορα, το αργότερο µέσα σε δεκαπέντε (15) εργάσιµες
ηµέρες από την κένωση της θέσης. Η θητεία του νέου Κοσµή-
τορα θεωρείται πλήρης, εκτός αν η εκλογή έλαβε χώρα κατά το
δεύτερο έτος της προκηρυχθείσας θητείας και αναδείχθηκε Κο-
σµήτορας πρόσωπο διαφορετικό από αυτό που κατείχε το
αξίωµα. Οι προϋποθέσεις αυτές πρέπει να συντρέχουν σωρευ-
τικά.

Έως ότου αναλάβει καθήκοντα ο νέος Κοσµήτορας, καθώς και
αν ο Κοσµήτορας παραιτηθεί ή εκλείψει για οποιονδήποτε λόγο
ή ακυρωθεί η εκλογή του κατά τη διάρκεια του τελευταίου έτους
της θητείας του, καθήκοντα Κοσµήτορα ασκεί ο Αναπληρωτής
του. Ο Πρύτανης εκδίδει σχετική διαπιστωτική πράξη, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

β) Η θητεία των υπηρετούντων κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος Κοσµητόρων και Αναπληρωτών Κοσµητόρων του Ελ-
ληνικού Ανοικτού Πανεπιστήµιου παρατείνεται έως τη συµπλή-
ρωση του χρονικού διαστήµατος των τριών (3) ετών.

Άρθρο 92

1. Στο άρθρο 17 του ν. 4310/2014 «Έρευνα, Τεχνολογική Ανά-
πτυξη και Καινοτοµία και άλλες διατάξεις» (Α’ 258), προστίθεται
παράγραφος 7, ως εξής:

«7.α. Με απόφαση της Συγκλήτου της Ακαδηµίας Αθηνών συ-
νιστάται Επιστηµονικό Συµβούλιο Ερευνητικών Κέντρων Ακαδη-
µίας Αθηνών (Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.), το οποίο είναι κοινό για όλα τα
Ερευνητικά Κέντρα της Ακαδηµίας Αθηνών.

β. Το Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α. είναι αρµόδιο για τον ορισµό των επιτροπών
κρίσης και των εισηγητικών επιτροπών για την πλήρωση και προ-
αγωγή των ερευνητών των Ερευνητικών Κέντρων της Ακαδηµίας
Αθηνών, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 29 του ν. 4310/
2014.

γ. Το Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α. αποτελείται από επτά (7) µέλη. Μέλη του
µπορεί να είναι ερευνητές των Ερευνητικών Κέντρων της Ακαδη-
µίας Αθηνών βαθµίδας Α’ ή Β’. Τα µέλη του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α. εκλέγον-
ται µε µυστική ψηφοφορία από το σύνολο των ερευνητών των
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Ερευνητικών Κέντρων της Ακαδηµίας Αθηνών. Η θητεία των
µελών του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α. είναι διετής. Μετά τη συγκρότησή του σε
σώµα, τα µέλη του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α. εκλέγουν µε µυστική ψηφοφορία
τον πρόεδρο του Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α.. Ο Διευθυντής του Ερευνητικού
Κέντρου για το οποίο συνεδριάζει το Ε.Σ.Ε.Κ.Α.Α., συµµετέχει ως
εισηγητής στις συνεδριάσεις του.»

2. Η διάταξη της περίπτωσης γ’ της παρ. 9 του άρθρου 24 του
ν. 4386/2016 «Ρυθµίσεις για την έρευνα και άλλες διατάξεις» (Α’
86) εφαρµόζεται στο Ινστιτούτο Τεχνολογίας Υπολογιστών και
Εκδόσεων - «Διόφαντος» (Ι.Τ.Υ.Ε.) από τις 11.5.2016.

Άρθρο 93

Μετά το τέταρτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν.
4009/2011 (Α’ 195), όπως αντικαταστάθηκε και συµπληρώθηκε
µε την περίπτωση γ’ της παρ. 13γ του άρθρου 24 του ν. 4386/
2016 (Α’ 83) και µε την παρ. 1 του άρθρου 27 του ν. 4415/2016
(Α’ 159), προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Για τους καθηγητές και υπηρετούντες λέκτορες πλήρους
απασχόλησης, οι οποίοι ασκούν ή ασκούσαν επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα ατοµικά και δεν έχουν αποδώσει το ποσοστό που ορί-
ζεται παραπάνω επί του ακαθάριστου εισοδήµατος που υπάγεται
στην περίπτωση θ’ της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, ο
Ε.Λ.Κ.Ε. εκδίδει πράξη επιβολής των οφειλόµενων για κάθε οι-
κονοµικό έτος, για το οποίο υπήρχε υποχρέωση απόδοσης. Οι
πράξεις επιβολής των οφειλόµενων µπορούν, κατόπιν αίτησης
του καθηγητή, να προβλέπουν τη ρύθµιση της  καταβολής του
οφειλόµενου ποσού σε µηνιαίες δόσεις. Ο µέγιστος αριθµός των
δόσεων δεν µπορεί να υπερβαίνει το λόγο του συνολικού οφει-
λόµενου ποσού προς το 1/10 του ακαθάριστου µηνιαίου εισοδή-
µατος του τελευταίου οικονοµικού έτους. Σε περίπτωση που ο
αριθµός των δόσεων είναι µεγαλύτερος του αριθµού των υπο-
λειπόµενων µηνών µέχρι την αφυπηρέτηση του υπόχρεου, ο µέ-
γιστος αριθµός των δόσεων θα ισούται µε τον ως άνω αριθµό
υπολειπόµενων µηνών. Σε περίπτωση παράλειψης ή πληµµελούς
εκπλήρωσης της ανωτέρω υποχρέωσης, ο Ε.Λ.Κ.Ε. εκδίδει πρά-
ξης επιβολής για τα οφειλόµενα των υπολειπόµενων µηνών.»

Άρθρο 94

Στο άρθρο 10 παρ. 5 του ν. 4452/2017 (Α’ 17) προστίθεται εδά-
φιο 5.α, ως ακολούθως:

«5.α. Οι εκπαιδευτικοί κλάδου ΠΕ11 Φυσικής Αγωγής δύναται,
εφόσον πλεονάζουν, ή και για την συµπλήρωση του διδακτικού
τους ωραρίου και εντός αυτού, να διατίθενται σε Ν.Π.Δ.Δ. Εθνικά
Αθλητικά Κέντρα, εποπτευόµενα από τη Γενική Γραµµατεία
Αθλητισµού, για τη διοικητική και γραµµατειακή υποστήριξη του
έργου τους και την υποστήριξη αυτοτελών προγραµµάτων και
δράσεων φυσικής αγωγής και άσκησης για όλους, τα οποία υλο-
ποιούνται υπό την εποπτεία της Γ.Γ.Α. και αθλητικών προγραµ-
µάτων και δράσεων εγκεκριµένων από το Υπουργείο Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων τα οποία δύναται να υλοποιούνται
στα Ν.Π.Δ.Δ. Εθνικά Αθλητικά Κέντρα της Γ.Γ.Α..

Στους µόνιµους εκπαιδευτικούς κλάδους ΠΕ11 Φυσικής Αγω-
γής στους οποίους θα γίνει ολική διάθεση ή και συµπλήρωση
ωραρίου κατά τα ως άνω αναγραφόµενα, δεν επιτρέπεται ταυ-
τόχρονα µε τη διάθεσή τους στα Ν.Π.Δ.Δ. Εθνικά Αθλητικά Κέν-
τρα:

α) να ασκούν προπονητικό έργο µε οποιαδήποτε σχέση εργα-
σίας σε αθλητικό σωµατείο, το οποίο είναι χρήστης των εγκατα-
στάσεων του ΕΑΚ της διάθεσής τους και για όσο χρόνο διαρκεί
αυτή,

β) να αποτελούν µέλη Διοικητικού Συµβουλίου αθλητικών σω-
µατείων της ανωτέρω περίπτωσης.

Οι διαθέσεις των ανωτέρω αναγραφόµενων περιπτώσεων θα
γίνονται µε απόφαση του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Εκ-
παίδευσης Π.Ε. και Δ.Ε..

Άρθρο 95

1. Στο τέλος του άρθρου 16 του ν. 4415/2016 «Ρυθµίσεις για

την ελληνόγλωσση εκπαίδευση, τη διαπολιτισµική εκπαίδευση
και άλλες διατάξεις» (Α’ 159) προστίθεται νέα παράγραφος 14
που έχει ως εξής: 

«14. Ειδικά για τους δηµόσιους εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης που ταυτοχρόνως είναι και
κληρικοί ενός εκ των κλιµάτων της Εκκλησίας της Ελλάδος, του
Οικουµενικού Πατριαρχείου και των υπ’ αυτώ Εκκλησίας τής
Κρήτης, Ιερών Μητροπόλεων Δωδεκανήσου και Πατριαρχικής
Εξαρχίας Πάτµου, και των Πατριαρχείων Αλεξανδρείας, Αντιο-
χείας και Ιεροσολύµων, επιτρέπεται η απόσπαση κατόπιν αιτή-
σεώς τους στο εξωτερικό, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή
ειδικής διάταξης, για την παροχή υπηρεσίας στην τοπική εκκλη-
σιαστική αρχή. Η διαδικασία επιλογής των κληρικών, τα απαιτού-
µενα γενικά και ειδικά προσόντα που λαµβάνονται υπόψη, η
διάρκεια απόσπασης και η παράτασή της, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την απόσπασή τους και την εν γένει
παροχή των υπηρεσιών τους, στις οποίες περιλαµβάνεται η πα-
ροχή υπηρεσίας στην τοπική εκκλησιαστική αρχή, ρυθµίζονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων και Εξωτερικών.»

2. Διδάσκαλος του άρθρου 19 του ν.δ. 3379/1955 «Περί του
προσωπικού της δηµοσίας εκπαιδεύσεως» (Α’ 260) που ανέρχε-
ται σε θέση Επισκόπου του εκκλησιαστικού νοµικού προσώπου
«Καθολική Εκκλησία στην Ελλάδα» που αναγνωρίστηκε µε το
άρθρο 13 του ν. 4301/2014 «Οργάνωση της νοµικής µορφής των
θρησκευτικών κοινοτήτων και των ενώσεών τους στην Ελλάδα
και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας Θρη-
σκευµάτων και άλλες διατάξεις» (Α’ 223), µπορεί, κατόπιν αίτη-
σής του, να απαλλαγεί µερικώς ή ολικώς από τα σχολικά εκπαι-
δευτικά και διοικητικά καθήκοντά του και να του ανατεθούν κα-
θήκοντα Σχολικού Συµβούλου και διαρκούς επιµόρφωσης των
διδασκάλων του Καθολικού δόγµατος. Η ανάθεση γίνεται µε από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, κα-
τόπιν γνώµης του οικείου Περιφερειακού Διευθυντή Εκπαίδευ-
σης και για όσο χρόνο διατηρεί το συγκεκριµένο αξίωµα. Με την
ίδια απόφαση, µπορεί να καθορίζονται όλες οι αναγκαίες λεπτο-
µέρειες για την εκτέλεση των νέων καθηκόντων του διδασκάλου
Καθολικού δόγµατος ακόµα και κατά παρέκκλιση των κείµενων
διατάξεων. Η µισθοδοσία και η εν γένει υπηρεσιακή κατάσταση
του διδασκάλου Καθολικού δόγµατος εξακολουθεί να είναι
εκείνη που ορίζεται για τους διδασκάλους του άρθρου 19 του
ν.δ. 3379/1955.

3.α. Στο άρθρο 30 του ν. 590/1977 «Περί του Καταστατικού
Χάρτου της Εκκλησίας της Ελλάδος» (Α’ 146) προστίθεται πρώτο
εδάφιο, που έχει ως εξής: 

«Πνευµατικός προεστώς, νόµιµος εκπρόσωπος και διαχειρι-
στής εκάστης Ιεράς Μητροπόλεως είναι ο επιχώριος Μητροπο-
λίτης, µε την επιφύλαξη των διαχειριστικών αρµοδιοτήτων του
Μητροπολιτικού Συµβουλίου, που καθορίζονται µε τον κατ’
άρθρο 35 Κανονισµό.»

β. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 39 του ν.
590/1977 «Περί του Καταστατικού Χάρτου της Εκκλησίας της Ελ-
λάδος» (Α’ 146) προστίθεται δεύτερο εδάφιο ως εξής: 

«Εκλογείς, εκλόγιµοι ή διοριστέοι σε θέσεις Ηγουµένων και
µελών Ηγουµενοσυµβουλίων των Ιερών Μονών επιτρέπεται να
είναι οι ηµεδαποί.»

γ. Από της ηµεροµηνίας περιέλευσης στις οικείες εκκλησιαστι-
κές αρχές των παρεκκλησίων και εξωκκλησίων, που ανήκαν στη
διοίκηση και διαχείριση του καταργηθέντος Τ.Π.Ο.Ε.Κ.Ε. (άρθρο
δέκατο έβδοµο παρ. 9 εδάφιο α’ του ν. 3607/2007, Α’ 245) οφεί-
λεται η κράτηση του άρθρου 3 παρ. 1 του ν.δ. 228/1973 (Α’ 284)
επί των ακαθάριστων ετήσιων εσόδων τους υπέρ του Τοµέα Προ-
νοίας Ορθόδοξου Εφηµεριακού Κλήρου Ελλάδος του Ενιαίου
Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης και Εφάπαξ Παροχών Ν.Π.Δ.Δ.
(Ε.Τ.Ε.Α.Ε.Π.). Κάθε αντίθετη διάταξη και τυχόν εκδοθείσες σε
εκτέλεσή τους πράξεις καταργούνται από την ηµεροµηνία περιέ-
λευσης στις οικείες εκκλησιαστικές αρχές των προαναφεροµέ-
νων παρεκκλησίων και εξωκκλησίων. Οι ανωτέρω εκκλησιαστικές
αρχές υποχρεούνται σε σύνταξη έκθεσης απογραφής των περι-
ουσιακών δικαιωµάτων τους επί των Iερών Παρεκκλησίων και της
λοιπής ακίνητης περιουσίας αυτών, µεταγραφή ή καταχώριση
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της έκθεσης κατά το άρθρο 47 παρ. 3.β. του ν. 590/1977 «Περί
του Καταστατικού Χάρτου της Εκκλησίας της Ελλάδος» (Α’ 146).

4. Στο τέλος του άρθρου 4 της από 24 Δεκεµβρίου 1990 Πρά-
ξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Περί µουσουλµάνων Θρησκευ-
τικών Λειτουργών», η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο του
ν.1920/1991 (Α’ 11), προστίθενται νέα εδάφια ως εξής: 

«Σε περίπτωση που σε θέση Μουφτή ή Τοποτηρητή Μουφτή
διοριστεί καθηγητής της Ανώτατης Εκπαίδευσης ή µόνιµος εκ-
παιδευτικός της δηµόσιας ή της µειονοτικής εκπαίδευσης ή των
Μουσουλµανικών Ιεροσπουδαστηρίων Θράκης, η εκπαιδευτική
ιδιότητα αναστέλλεται προσωρινώς καθ’ ο χρόνο κατέχει τη θέση
Μουφτή ή Τοποτηρητή. Μετά την καθ’ οιονδήποτε τρόπο λήξη
της θητείας του επιστρέφει αυτοδικαίως στην υπηρεσία του. Με
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
κατόπιν αίτησης του εκπαιδευτικού, µπορεί να επιτραπεί η πα-
ράλληλη άσκηση των εκπαιδευτικών καθηκόντων του µε τα κα-
θήκοντα του Μουφτή ή του Τοποτηρητή Μουφτή. Στην περίπτω-
ση αυτή λαµβάνει το σύνολο των αποδοχών της θέσης του Μου-
φτή και το ποσοστό των αποδοχών της θέσης που κατείχε πριν
το διορισµό του στη θέση Μουφτή ή Τοποτηρητή Μουφτή, όπως
κάθε φορά το ποσοστό αυτό προβλέπεται, για την κατοχή δεύ-
τερης θέσης στο Δηµόσιο. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων καθορίζονται όλες οι αναγκαίες λε-
πτοµέρειες για την παράλληλη άσκηση καθηκόντων του εκπαι-
δευτικού, τη µερική απαλλαγή του από τα εκπαιδευτικά και την
ολική απαλλαγή του από τα διοικητικά καθήκοντα, κατά παρέκ-
κλιση των κείµενων διατάξεων και χωρίς να απαιτείται η γνώµη
του αρµόδιου υπηρεσιακού συµβουλίου.»

Άρθρο 96
Τροποποίηση του ν. 4375/2016 (Α’ 51)

1. Η παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις επείγουσας και επιτακτικής
ανάγκης και για λόγους εθνικού συµφέροντος, για τις ανάγκες
εγκατάστασης των δοµών του άρθρου 10 σε ακίνητα του Δηµο-
σίου, Ν.Π.Δ.Δ. ή Ο.Τ.Α., σε κοινόχρηστους χώρους, χερσαίες
ζώνες λιµένων ή σε ιδιωτικά ακίνητα, επιτρέπεται η αλλαγή χρή-
σης των ήδη υφιστάµενων σε αυτά κτιρίων, καθώς και η εκτέλεση
των αναγκαίων µετασκευών, η τοποθέτηση ή ανέγερση προκα-
τασκευασµένων κτιρίων, εγκαταστάσεων και υποδοµών, κατά πα-
ρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής πολεοδοµικής ή άλλης διάταξης.
Η παρέκκλιση ισχύει όσο διαρκεί η ως άνω νέα χρήση. Οι εγκα-
ταστάσεις έχουν προσωρινό χαρακτήρα, δεν µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν για άλλο σκοπό και αποµακρύνονται, όταν εκλείψει
η ανάγκη εγκατάστασης, κατόπιν απόφασης του Υπουργού Με-
ταναστευτικής Πολιτικής. Ειδικά για την εγκατάσταση των παρα-
πάνω προσωρινών εγκαταστάσεων σε εκτός σχεδίου περιοχές
απαιτείται το ελάχιστο εµβαδόν γηπέδου να είναι 4.000 τετρα-
γωνικά µέτρα και να διασφαλίζεται η ύπαρξη υπαίθριων χώρων
και δικτύου εσωτερικών µετακινήσεων οχηµάτων και πεζών µε
επιφάνεια τουλάχιστον 20% της συνολικής έκτασης του γηπέ-
δου. Για την αλλαγή χρήσης και τις κατασκευές δεν απαιτείται
έκδοση έγκρισης ή άδειας δόµησης ή εργασιών µικρής κλίµακας.
Η περιβαλλοντική αδειοδότηση, όπου απαιτείται, γίνεται σύµ-
φωνα µε το ν. 4014/2011. Η άδεια χωροθέτησης και κατασκευής
χορηγείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Μεταναστευτικής
Πολιτικής, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Εσωτερικών, η
οποία µπορεί να εξειδικεύει τους όρους και τις λεπτοµέρειες για
την εφαρµογή των ως άνω ρυθµίσεων και να αφορά ήδη υφιστά-
µενες δοµές και εκτελεσθείσες εργασίες. Για την έκδοση της ως
άνω απόφασης, η Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποίησης υπο-
βάλλει προς το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής αίτηση
που περιλαµβάνει: α) τοπογραφικό διάγραµµα της έκτασης, β)
γενικό σχέδιο διάταξης των εγκαταστάσεων και γ) τεχνική έκ-
θεση. Το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής τηρεί το φάκελο
στο αρχείο του και τον ενηµερώνει µε κάθε άλλη ειδική µελέτη ή
στοιχείο που απαιτείται ανά περίπτωση, προς διασφάλιση της τή-
ρησης των κανόνων ασφαλείας, πυροπροστασίας και υγιεινής,
σύµφωνα µε τους κανόνες της τέχνης και της επιστήµης.»

2. Η υποπαράγραφος α’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 4375/
2016 αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1.α. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων των παραγράφων 1 και
2 του άρθρου 28 του π.δ. 114/2010 (Α’ 195), ο Γενικός Γραµµα-
τέας Δηµόσιας Τάξης του Υπουργείου Εσωτερικών χορηγεί κα-
θεστώς παραµονής για ανθρωπιστικούς λόγους σε αιτούντες
διεθνή προστασία, οι οποίοι είναι κάτοχοι δελτίου αιτήσαντος σε
ισχύ, των οποίων η αίτηση είχε υποβληθεί το αργότερο έως και
τις 31.7.2012 και η εξέτασή της εκκρεµεί σε β’ βαθµό, εκτός εάν
συντρέχει κίνδυνος για την εθνική ασφάλεια ή για τη δηµόσια
τάξη, ιδίως λόγω τελεσίδικης καταδίκης του αιτούντος για τη διά-
πραξη σοβαρού εγκλήµατος.»

3. Προστίθενται παράγραφοι 8, 9 και 10 στο άρθρο 72 του ν.
4375/2016, ως ακολούθως:

«8. Μέχρι τη σύσταση και στελέχωση της Γενικής Διεύθυνσης
Διοικητικών Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής και το αργότερο έως τις 31.12.2018, οι προ-
µήθειες του Υπουργείου µπορούν να διενεργούνται αυτοτελώς
κατά ειδικό φορέα προϋπολογισµού.

9. Μετακινήσεις εκτός έδρας της ηγεσίας και των υπαλλήλων
του πρώην Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης και ήδη Μεταναστευτικής Πολιτικής του έτους 2016, κατά
παρέκκλιση των άρθρων 3 και 4 της Υποπαραγράφου Δ9 του άρ-
θρου 2 του ν. 4336/ 2015 (Α’ 94), θεωρούνται νόµιµες και εκκα-
θαρίζονται από τις αρµόδιες οικονοµικές υπηρεσίες.

10. Οι δαπάνες του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής
που πραγµατοποιήθηκαν κατά το χρονικό διάστηµα από 1.1.2017
και µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος εγκρίνονται, υπό την προ-
ϋπόθεση της ανάληψης των απαιτούµενων δαπανών µέχρι
30.9.2017.»

4. Η παρ. 26 του άρθρου 80 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«26. Η εξαιρετική διαδικασία της παραγράφου 4 του άρθρου
60 εφαρµόζεται για χρονικό διάστηµα είκοσι τεσσάρων (24)
µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος.»

5. Η παρ. 5 του άρθρου 16 του ν. 4375/2016 καταργείται.

Άρθρο 97
Τροποποίηση του π.δ. 167/2014 (Α’ 252)

Το πρώτο εδάφιο της υποπαραγράφου α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 7 του π.δ. 167/2014 (Α’ 252) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1.α. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων των παραγράφων 2 και
3 του άρθρου 14 του π.δ. 114/2010, η αποφαινόµενη αρχή του
σηµείου ιθ’ του άρθρου 2 του π.δ. 114/2010 διακόπτει, λόγω σιω-
πηρής ανάκλησης, τη διαδικασία εξέτασης των αιτηµάτων διε-
θνούς προστασίας, τα οποία, κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος, έχουν απορριφθεί σε α’ βαθµό και εκκρεµεί η εξέτασή
τους σε β’ βαθµό, εφόσον ο αιτών δεν είχε εµφανισθεί για να
ανανεώσει ή να παραλάβει το ειδικό δελτίο αιτήσαντος άσυλο
αλλοδαπού µέχρι την 30ή Νοεµβρίου 2016.»

Άρθρο 98

Ζηµίες που υπέστησαν περιουσίες φυσικών και νοµικών προ-
σώπων στα δηµοτικά διαµερίσµατα Ειδοµένης, Ευζώνων και Πο-
λυκάστρου του Δήµου Παιονίας Κιλκίς, οι οποίες οφείλονται σε
πράξεις προσφύγων ή µεταναστών και έχουν καταγραφεί και
αποτιµηθεί στο από 25.4.2017 πρακτικό της Επιτροπής που συ-
στάθηκε µε την υπ’ αριθµ. 5041/2017 απόφαση του Δηµάρχου
Παιονίας και εγκρίθηκε µε την υπ’ αριθµ. 78/2017 απόφαση του
Δηµοτικού Συµβουλίου Δήµου Παιονίας, αποζηµιώνονται από πι-
στώσεις του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, το οποίο
επιχορηγεί το Δήµο Παιονίας µε το αντίστοιχο ποσό για την κα-
ταβολή του στους δικαιούχους. Οι εν λόγω πιστώσεις προέρχον-
ται από εισπραττόµενα έσοδα από τα παράβολα του άρθρου 132
του ν. 4251/ 2014 (Α’ 80).

Άρθρο 99

1. Το άρθρο 98 του ν. 2830/2000 (Α’ 96) αντικαθίσταται ως
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εξής:
«Άρθρο 98

Διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια

1. Οι Συµβολαιογραφικοί Σύλλογοι είναι νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου, σωµατειακής µορφής και τελούν υπό την επο-
πτεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων.

2. Οι Συµβολαιογραφικοί Σύλλογοι δεν χρηµατοδοτούνται από
τον Κρατικό Προϋπολογισµό. Έχουν δική τους περιουσία, οικο-
νοµική, διοικητική και διαχειριστική αυτονοµία και αυτοτέλεια και
διοικούνται από αιρετά Διοικητικά Συµβούλια.

3. Η διαχείριση και η αξιοποίηση της περιουσίας τους, η επο-
πτεία και ο έλεγχος των οικονοµικών και διαχειριστικών πράξεων
των Συλλόγων ανήκει αποκλειστικά στα Διοικητικά Συµβούλια και
στις Γενικές Συνελεύσεις αυτών.

4. Οι Συµβολαιογραφικοί Σύλλογοι µπορούν να ιδρύουν νοµικά
πρόσωπα µε εταιρική ή µη µορφή για τη διαχείριση ηλεκτρονικών
συστηµάτων και εφαρµογών αναγκαίων για τη διεκπεραίωση των
επαγγελµατικών τους αναγκών και αξιοποίηση της περιουσίας
τους.»

2. Στο ν. 2830/2000 µετά το άρθρο 98 προστίθεται νέο άρθρο
98Α ως εξής:

«Άρθρο 98Α

Συµβάσεις Συµβολαιογραφικών Συλλόγων µε τρίτους, οι
οποίες αφορούν στη δηµιουργία ή στην αγορά ή στην απόκτηση
άδειας χρήσης ή στη συντήρηση ή στην τεχνική ή λειτουργική
υποστήριξη ηλεκτρονικών συστηµάτων, λογισµικού, πλατφόρµας
ή πύλης ηλεκτρονικών εφαρµογών και συναφών υπηρεσιών και
οι οποίες χρησιµοποιούνται για τις επαγγελµατικές ανάγκες των
µελών τους, προς διεκπεραίωση ή διευκόλυνση των επαγγελµα-
τικών καθηκόντων ή ενεργειών τους, διέπονται από το ιδιωτικό
δίκαιο.»

3. Στην περίπτωση που δεν έχει ολοκληρωθεί η εγκατάσταση
ηλεκτρονικών συστηµάτων, λογισµικού, πλατφόρµας ή πύλης
ηλεκτρονικών εφαρµογών και συναφών υπηρεσιών για τη διενέρ-
γεια των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών στο σύνολο των Συµβο-
λαιογραφικών Συλλόγων της χώρας, έως το χρόνο έναρξης
αυτών, σύµφωνα µε το ν. 4472/2017, οι συµβολαιογράφοι που
διενεργούν ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς υποχρεούνται να
συνδεθούν µέσω της ηλεκτρονικής πλατφόρµας ή πύλης ηλε-
κτρονικών εφαρµογών άλλου Συλλόγου, στον οποίο έχει εγκα-
τασταθεί και λειτουργεί ηλεκτρονικό σύστηµα.

Άρθρο 100
Τροποποίηση του άρθρου 26 του ν. 4258/2014 (Α’ 94)

Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 26 του ν. 4258/2014 (Α’ 94),
όπως η διάταξη αυτή ισχύει µετά τη συµπλήρωσή της µε το
άρθρο 23 του ν. 4429/2016 (Α’ 199), προστίθεται τρίτο εδάφιο,
ως εξής:

«Επιπλέον των ανωτέρω, διατίθεται ποσό µέχρι δεκαεννέα εκα-
τοµµύρια επτακόσιες χιλιάδες (19.700.000) ευρώ για την ολοκλή-
ρωση πρόσθετων εργασιών για την πλήρη επιχειρησιακή
απόδοση των Υ/Β, την αντιµετώπιση βλαβών που προκύπτουν
από τις εν εξελίξει δοκιµές, καθώς και για τη συντήρηση των συ-
νοδών πλοίων δοκιµών των Υ/Β.»

Άρθρο 101
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4013/2011 (Α’ 204)

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 4013/
2011 διαγράφεται η λέξη «σύµφωνη».

2. Στην παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 4013/2011 διαγράφεται η
φράση «εκτός εάν υπάρχει σχετική άδεια».

3. Η παρ. 5 του άρθρου 10 του ν. 4013/2011 καταργείται.
4. Συµβάσεις που καταρτίστηκαν σε εφαρµογή της καταργού-

µενης παρ. 5 του άρθρου 10 του ν. 4013/2011, λύονται αυτοδι-
καίως και αζηµίως από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο102

Καταργείται το τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.
3711/2008 (Α’ 224).

Άρθρο 103

1. Στο τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρ-
θρου 17Α του ν. 2523/1997 (Α’ 179), όπως ισχύει µετά την αντι-
κατάσταση της παρ. 5 από την παρ. 4 του άρθρου 63 του ν.
4472/2017 (Α’ 74), η φράση «έως τις 31.7.2017» αντικαθίσταται
από τη φράση «έως τις 30.9.2017».

2. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης β’ της παρ. 5 του άρ-
θρου 17Α του ν. 2523/1997 (Α’ 179), όπως ισχύει µετά την αντι-
κατάσταση της παρ. 5 από την παρ. 4 του άρθρου 63 του ν.
4472/2017 (Α’ 74), αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι διατάξεις της παρούσας παραγράφου ισχύουν από την 1η
Οκτωβρίου 2017.»

Άρθρο 104
Τροποποίηση του άρθρου 13 του ν. 1069/1980 (Α’ 191)

Η παρ. 1 του άρθρου 13 του ν. 1069/1980 (Α’ 191) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Οι µελέτες και οι κατασκευές των πάσης φύσεως έργων
που ανήκουν στην αρµοδιότητα των Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης και Αποχέτευσης (Δ.Ε.Υ.Α.) µπορούν να επιχορηγούν-
ται από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων (Π.Δ.Ε.) εντός των
ορίων των εγκρινόµενων για το σκοπό αυτόν ετήσιων πιστώ-
σεων.»

Άρθρο 105
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4314/2014 (Α’ 265)

1. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 9 του άρθρου 48 του ν. 4314/2014
(Α’ 265) αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι πιστώσεις για την υπερωριακή απασχόληση των παρα-
πάνω υπαλλήλων εγγράφονται στις συλλογικές αποφάσεις του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων των Υπουργείων Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αν-
τίστοιχα.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 112 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«1. Για την αντικατάσταση των αδειών και αναγγελιών που
προβλέπονται στα άρθρα 9 του π.δ. 112/2012 (Α’ 197), 10 του
π.δ. 113/2012 (Α’ 198), 9 του π.δ. 114/2012 (Α’ 199), 13 και 21 του
π.δ. 115/2012 (Α’ 200) και 9 του π.δ. 1/2013 (Α’ 3) ορίζεται ως κα-
ταληκτική προθεσµία, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 2, η
31η Δεκεµβρίου 2018.»

Άρθρο 106
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4468/2017 (Α’ 61)

1. Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4468/ 2017
(Α’ 61) αντικαθίσταται ως εξής:

«δ) έναν (1) καθηγητή Α.Ε.Ι. ή ερευνητή ερευνητικού κέντρου
ή ερευνητικού ινστιτούτου που υπάγεται στους φορείς της Γενι-
κής Κυβέρνησης ή πρόσωπο υψηλής επιστηµονικής κατάρτισης
και εγνωσµένου κύρους,».

2. Μετά το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 7 του ν.
4468/2017 (Α’ 61) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Μέχρι την έκδοση της απόφασης του προηγούµενου εδα-
φίου, η µισθοδοσία και οι ασφαλιστικές εισφορές του προσωπι-
κού αυτού καταβάλλονται από το Ε.Σ.Υ.Π. µε χρέωση των
λογαριασµών της αυτοτελούς λειτουργικής µονάδας Ε.Σ.Υ.Π.
Ε.Σ.Υ.Δ..»

3. Στο άρθρο 9 του ν. 4468/2017 (Α’ 61) προστίθεται παράγρα-
φος 9 µε το ακόλουθο περιεχόµενο:

«9. Μέχρι τον ορισµό Διοικητικού Συµβουλίου του Ε.Σ.Υ.Δ.,
κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 3 του άρθρου 4:

α) οι αποφάσεις έγκρισης πραγµατοποίησης δαπανών εκδί-
δονται από τον αρµόδιο Διευθυντή ή Τµηµατάρχη από κοινού µε
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τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Διοικητικής και Οικονοµικής Υπο-
στήριξης, ενώ οι σχετικές πράξεις ανάληψης εκδίδονται από το
Διοικητικό Συµβούλιο που θα ορισθεί µε την απόφαση της παρα-
γράφου 3 του άρθρου 4 και

β) τα πιστοποιητικά χορήγησης, ανάκλησης ή αναστολής της
διαπίστευσης επικυρώνονται από τον αρµόδιο Διευθυντή.»

4. Οι διατάξεις των παραγράφων 2 και 3 ισχύουν από 28 Απρι-
λίου 2017.

Άρθρο 107
Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν. 4469/2017 (Α’ 56)

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4469/2017
(Α’ 56) αντικαθίσταται ως ακολούθως και προστίθεται και τρίτο
εδάφιο:

«Το ειδικό επίδοµα καταβάλλεται από τη Μ.Ο.Δ. Α.Ε. µε επιχο-
ρήγηση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης και του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, αντίστοιχα. Η παρούσα διάταξη ισχύει
από 13 Απριλίου 2017.»

Άρθρο 108

1. Η παρ. 1 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 (Α’ 159) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«1. Στις περιπτώσεις των εκκρεµών, έως την έναρξη των σχο-
λικών ετών 2016-2017 και 2017-2018, διαγωνισµών, τους οποίους
προκήρυξαν οι Περιφέρειες για τη µεταφορά µαθητών πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης δηµοσίων σχολείων,
η Οικονοµική Επιτροπή µπορεί, κατ’ εξαίρεση των κείµενων δια-
τάξεων, να αποφασίζει την ανάθεση της εκτέλεσης των σχετικών
δροµολογίων στους προσωρινούς µειοδότες µέχρι την ολοκλή-
ρωση των διαγωνισµών µε την υπογραφή των οικείων συµβά-
σεων και πάντως το αργότερο µέχρι 31.12.2017. Στις περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες δεν κατέστη εφικτό από τις οικείες Περιφέ-
ρειες να προκηρυχθούν διαγωνισµοί για τη µεταφορά µαθητών
για τα σχολικά έτη 2015-2016, 2016-2017 και 2017-2018, οι σχε-
τικές δαπάνες που πραγµατοποιήθηκαν µετά τη λήξη των συµ-
βάσεων των ετών 2014, 2015 και 2016 και µέχρι τη σύναψη νέων
συµβάσεων κατά την κείµενη νοµοθεσία, καταβάλλονται νόµιµα
εφόσον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαιώνει µε σχετική πράξη,
αφενός την αιτιολογηµένη αδυναµία προκήρυξης διαγωνισµού
και αφετέρου την εκτέλεση µεταφοράς µαθητών και το ύψος της
σχετικής δαπάνης κατόπιν σχετικής απόφασης της οικείας Οικο-
νοµικής Επιτροπής.»

2. Η φράση «γ) δεν έχουν αναδειχθεί µειοδότες στους εκκρε-
µείς διαγωνισµούς, η Οικονοµική Επιτροπή µπορεί µε απόφασή
της να παρατείνει την εκτέλεση των συµβάσεων, που ήταν σε
ισχύ στις 30.6.2016 για χρονικό διάστηµα έως 3.7.2017» της παρ.
2 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 αντικαθίσταται ως εξής: 

«γ) δεν έχουν αναδειχθεί µειοδότες στους εκκρεµείς διαγωνι-
σµούς, η Οικονοµική Επιτροπή µπορεί µε απόφασή της να πα-
ρατείνει την εκτέλεση των συµβάσεων, που ήταν σε ισχύ στις
30.6.2016 και παρατάθηκαν έως τις 30.6.2017, καθώς και τις συµ-
βάσεις που ήταν σε ισχύ στις 30.6.2017 για χρονικό διάστηµα
έως τις 31.12.2017».

3. Η παρ. 3 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Οι δαπάνες µεταφοράς µαθητών δηµόσιων σχολείων, οι
οποίες πραγµατοποιούνται από την έναρξη του σχολικού έτους
2016-2017 και του σχολικού έτους 2017-2018 µέχρι τη σύναψη
της σχετικής σύµβασης µεταφοράς καταβάλλονται νόµιµα, εφό-
σον ο οικείος Περιφερειάρχης βεβαιώνει µε σχετική πράξη του
την εκτέλεση της µεταφοράς των µαθητών και εφόσον το ύψος
της σχετικής δαπάνης είναι σύµφωνο µε την απόφαση ανάθεσης
της οικείας Οικονοµικής Επιτροπής.»

4. Η παρ. 5 του άρθρου 63 του ν. 4415/2016 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«5. Τα κατακυρωτικά έγγραφα των προσωρινών µειοδοτών των
ηλεκτρονικών διαγωνισµών µεταφοράς µαθητών των παραγρά-
φων 1 και 2 του παρόντος, όπως αυτά ορίζονται µε την παρ. 2

του άρθρου 6 του π.δ. 118/2007 και µε τις κείµενες διατάξεις του
ν. 4412/2016 (Α’ 147), γίνονται αποδεκτά, εφόσον κατατεθούν σε
φυσική µορφή ενώπιον της Οικονοµικής Επιτροπής µετά από
απόφασή της και σε χρόνο τον οποίο αυτή ορίζει.»

Άρθρο 109
Βιβλίο Ηµερησίων Δελτίων Απασχολούµενου 

Προσωπικού σε αγροτικές εργασίες και αλιεία

1. Καθίσταται υποχρεωτική η τήρηση από τους εργοδότες «Βι-
βλίου Ηµερησίων Δελτίων Απασχολούµενου Προσωπικού σε
αγροτικές εργασίες και αλιεία» (Βιβλίο) για τις ακόλουθες κατη-
γορίες:

α. Αλιεργάτες µε σχέση ή σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας σε
έναν ή περισσότερους εργοδότες, συµπεριλαµβανοµένων των
αλιεργατών πολιτών τρίτων χωρών του ν. 4251/2014 (Α’ 80), που
ασφαλίζονται στον ΕΦΚΑ, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου
40 του ν. 4387/2016 (Α’ 85).

β. Μετακλητοί πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι, σύµφωνα µε
το ν. 4251/2014, προσκαλούνται από εργοδότες µε σκοπό την
απασχόληση σε αγροτικές εργασίες και ασφαλίζονται στον
ΕΦΚΑ, σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 40 του ν. 4387/2016.

2. Το Βιβλίο θεωρείται από τις αρµόδιες υπηρεσίες του ΕΦΚΑ,
επέχει θέση Πίνακα Ωρών Εργασίας Προσωπικού, τηρείται στο
χώρο εργασίας και είναι στη διάθεση των αρµόδιων ελεγκτικών
οργάνων. Η συµπλήρωση του Βιβλίου πραγµατοποιείται, σε κάθε
περίπτωση, πριν από την έναρξη εργασίας του απασχολούµενου
προσωπικού της παραγράφου 1.

3. Σε περίπτωση µη αναγραφής του απασχολούµενου προσω-
πικού της παραγράφου 1 στο Βιβλίο, επιβάλλεται σε βάρος του
υπόχρεου εργοδότη, από τα αρµόδια ελεγκτικά όργανα, διοικη-
τική κύρωση κατά δέσµια αρµοδιότητα, σύµφωνα µε τις ισχύου-
σες για την αδήλωτη εργασία διατάξεις.

4. Σε κάθε υπόχρεο, που δεν θεωρεί, δεν τηρεί ή δεν επιδει-
κνύει για οποιονδήποτε λόγο στα αρµόδια όργανα ελέγχου το
Βιβλίο, πλέον των κυρώσεων της παραγράφου 3, επιβάλλεται σε
βάρος του, από τα αρµόδια ελεγκτικά όργανα, ως ευθέως απο-
δεικνυόµενη παράβαση κατά δέσµια αρµοδιότητα, πρόστιµο
ύψους τριακοσίων (300) ευρώ.

5. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λε-
πτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος, όπως ιδίως ο τύπος
του Βιβλίου, τα στοιχεία που περιλαµβάνει και η εξειδίκευση της
διαδικασίας επιβολής των διοικητικών κυρώσεων.

Άρθρο 110
Παράταση θητείας µελών Διοικητικού Συµβουλίου

του Ο.ΜΕ.Δ.

Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 17 του ν. 1876/1990 (Α’ 27)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η θητεία των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, το οποίο
συγκροτήθηκε µε την υπ’ αριθµ. 10650/Δ1.1956/ 9.4.2014 (ΥΟΔΔ
233) απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, παρατείνεται αυτοδικαίως από τη
λήξη της έως τις 31.3.2018.»

Άρθρο 111
Τροποποίηση του άρθρου 9 του ν. 3996/2011

Η παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 3996/2011 (Α’ 170) αντικαθίστα-
ται ως ακολούθως:

«1. Συνιστάται στο Σ.ΕΠ.Ε. Υπηρεσία Ειδικών Επιθεωρητών Ερ-
γασίας, η οποία υπάγεται απευθείας στον Ειδικό Γραµµατέα και
συγκροτείται από Επιθεωρητές Εργασίας, οι οποίοι καταλαµβά-
νουν θέση Προϊστάµενου Διεύθυνσης και Προϊστάµενου Τµήµα-
τος. Στην Υπηρεσία Ειδικών Επιθεωρητών Εργασίας από το
σύνολο των οργανικών θέσεων Επιθεωρητών Εργασίας κατανέ-
µονται οκτώ (8) οργανικές θέσεις προϊσταµένων Διεύθυνσης και
δεκαοκτώ (18) οργανικές θέσεις προϊσταµένων τµηµάτων.»
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Άρθρο 112
Παράταση διάρκειας προγράµµατος ειδικής 
επιδότησης ανεργίας πρώην εργαζοµένων 

στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης Α.Ε.

Στο άρθρο 33 του ν. 3762/2009 (Α’ 75) οι παράγραφοι 7 και 8
αναριθµούνται σε 8 και 9 αντίστοιχα και προστίθεται νέα παρά-
γραφος 7 ως εξής:

«7. Η ειδική επιδότηση ανεργίας της παραγράφου 3 παρατεί-
νεται για είκοσι τέσσερις (24) επιπλέον µήνες από τότε που έληξε
για έκαστο εκ των ήδη δικαιούχων της παραγράφου 1, που για
οποιονδήποτε λόγο δεν συµπλήρωσε τις προϋποθέσεις πλήρους
ή µειωµένης συνταξιοδότησης στις 31.12.2016. Αν συµπληρω-
θούν οι προϋποθέσεις για τη λήψη µειωµένης σύνταξης γήρατος,
όχι όµως και πλήρους, η ειδική επιδότηση συνεχίζεται µέχρι τη
συµπλήρωση του ορίου πλήρους συνταξιοδότησης, όχι όµως
πέραν της παράτασης των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών.»

Άρθρο 113
Παράταση προθεσµίας άσκησης καθηκόντων ιατρού εργα-

σίας

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 3850/2010 (Α’ 84)
προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Η προθεσµία των οκτώ (8) ετών για την απόκτηση του τίτλου
της ειδικότητας της ιατρικής της εργασίας, που αναφέρεται στην
παρ. 2 της κ.υ.α. Υ7α/ ΓΠ.οικ.112498/ 18.8.2009 (Β’ 1775), πέραν
της οποίας δεν επιτρέπεται σε ιατρό που δεν κατέχει την ειδικό-
τητα της ιατρικής της εργασίας να ασκεί τα καθήκοντα του ια-
τρού εργασίας, παρατείνεται από τη λήξη της έως τις 26
Αυγούστου 2027.»

Άρθρο 114

1. Η περίπτωση β’ της παρ. 17 του άρθρου 59 του ν. 4314/
2014 (Α’ 265), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Για τη στελέχωση της εταιρείας «Κοινωνία της Πληροφο-
ρίας Α.Ε.» επιτρέπεται η πρόσληψη επιστηµονικού προσωπικού
µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
τριετούς διάρκειας, οι οποίες µπορεί να ανανεώνονται µία µόνο
φορά.

Για τη σύναψη των ως άνω συµβάσεων εφαρµόζονται οι δια-
τάξεις του Κανονισµού της εταιρείας που εγκρίθηκε µε τη
ΔΙΔΚ/ΚτΠ/οικ.21588/2011 απόφαση του Υφυπουργού Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης (Β’ 2541),
όπως τροποποιήθηκε µε τη ΔΙΔΚ/οικ.35181/2015 κοινή απόφαση
του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης και του Υφυπουργού Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Του-
ρισµού (Β’ 2532), µε την επιφύλαξη των διατάξεων των επόµενων
περιπτώσεων.

2. Στην παρ. 17 του άρθρου 59 του ν. 4314/2014 (Α’ 265), όπως
ισχύει, προστίθενται περιπτώσεις γ’, δ’ και ε’ ως εξής:

«γ) Για την πρόσληψη του προσωπικού της περίπτωσης β’, εκ-
δίδεται προκήρυξη από την Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε. κα-
τόπιν ελέγχου νοµιµότητας που διενεργεί το Α.Σ.Ε.Π.. Η προ-
κήρυξη περιλαµβάνει τον αριθµό του προσωπικού που θα προσ-
ληφθεί µε τις συµβάσεις αυτές ανά ειδικότητα, καθώς και σύν-
τοµη περιγραφή των απαιτήσεων της θέσης. Η προκήρυξη
αναρτάται στον ιστότοπο της εταιρείας και του Α.Σ.Ε.Π. και πε-
ρίληψή της δηµοσιεύεται σε δύο (2) τουλάχιστον εφηµερίδες πα-
νελλαδικής κυκλοφορίας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης και Οικονοµικών καθορίζονται: α) τα απαιτούµενα ανά ειδι-
κότητα προσόντα (κύρια, πρόσθετα ή επικουρικά), β) τα κριτήρια
κατάταξης, γ) η προθεσµία υποβολής αιτήσεων των υποψηφίων
και ο τρόπος υποβολής τους, δ) τα απαιτούµενα δικαιολογητικά,
καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια. Οι υποψήφιοι υπο-
βάλλουν τις αιτήσεις τους στην Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε.,
η οποία τις αξιολογεί και συντάσσει προσωρινούς πίνακες (α)
αποκλεισµένων, (β) κατάταξης και (γ) επιλεγοµένων, τους οποί-
ους δηµοσιεύει στον ιστότοπό της, αποστέλλοντας ταυτόχρονα

στο Α.Σ.Ε.Π. τους σχετικούς πίνακες. Κατά των πινάκων αυτών
ασκείται ένσταση ενώπιον του Α.Σ.Ε.Π. εντός δέκα (10) ηµερών
από την ανάρτησή τους. Το Α.Σ.Ε.Π. προβαίνει στον κατ’ ένσταση
και αυτεπάγγελτο έλεγχο των πινάκων και ενηµερώνει εν συνε-
χεία την Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε., προκειµένου αυτή να
καταρτίσει τον οριστικό πίνακα προσληπτέων.

δ) Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου των περιπτώσεων β’ και γ’
του παρόντος δεν δύναται να µετατραπούν σε συµβάσεις αορί-
στου χρόνου και σε καµία περίπτωση δεν δύναται να θεωρηθούν
συµβάσεις εργασίας για κάλυψη πάγιων και διαρκών αναγκών
της εταιρείας Κοινωνία της Πληροφορίας Α.Ε..

ε) Το διοικητικό και λοιπό προσωπικό που προβλέπεται στον
οικείο Κανονισµό της εταιρείας προσλαµβάνεται µέσω Α.Σ.Ε.Π.,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2190/ 1994.»

3. Το άρθρο 38 του ν. 4440/2016 (Α’ 224) καταργείται.

Άρθρο 115
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορε-
τικά σε επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                              2017
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ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΘΝΙΚΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΑΜΥΝΑΣ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

17. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ
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19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

21. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 22. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

23. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 24. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την

ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµπτης 8 Ιουνίου 2017,

της Παρασκευής 9 Ιουνίου 2017, της Δευτέρας 12 Ιουνίου 2017,
της Παρασκευής 16 Ιουνίου 2017 και της Δευτέρας 19 Ιουνίου
2017 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 8 Ιουνίου 2017, της Παρασκευής 9 Ιουνίου 2017,
της Δευτέρας 12 Ιουνίου 2017, της Παρασκευής 16 Ιουνίου 2017
και της Δευτέρας 19 Ιουνίου 2017 επικυρώθηκαν.

Ολοκληρώθηκε η διαδικασία σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Παιδείας. 

Τώρα η ώρα είναι 12.25’ και διακόπτουµε για πέντε λεπτά ακρι-
βώς µέχρι τις 12.30’, που θα ξεκινήσει η συζήτηση για το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Υγείας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Μεταρρύθ-
µιση της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, επείγουσες ρυθµί-
σεις αρµοδιότητας Υπουργείου Υγείας και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 24 Ιουλίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συ-
νεδριάσεις, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και επί των τρο-
πολογιών. Επ’ αυτού συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως. 
Ο κ. Φωτήλας έχει καταθέσει στο Προεδρείο ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας, αλλά ζήτησε αυτή να συζητηθεί, σύµφωνα και
µε τον Κανονισµό, αφού µιλήσουν οι δύο πρώτοι εισηγητές. Μετά
µπορούµε να διακόψουµε και να πάµε σε αυτό το θέµα. 

Εποµένως να µην καθυστερούµε περαιτέρω. 
Ξεκινάει η συζήτηση µε τον πρώτο εισηγητή, που είναι ο συ-

νάδελφος κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Αρχίζει η ηλεκτρονική εγγραφή, η οποία θα διαρκέσει -θα είναι

ανοιχτό το σύστηµα- µέχρι να κατέβει από το Βήµα ο κ. Φωτήλας.
Όποιοι συνάδελφοι θέλουν, µπορούν να εγγραφούν. 

Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ο διά-

λογος στη Διαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, που περιε-
λάµβανε και τη διαβούλευση µε τριάντα δυο φορείς που προσ-
κλήθηκαν να καταθέσουν παρατηρήσεις, µας οδήγησε στην ανά-
δειξη τριών µεγάλων ζητηµάτων. 

Πρώτο ζήτηµα: Ήταν επαρκής ο χρόνος του πολιτικού και κοι-
νωνικού διαλόγου για µια µεταρρύθµιση που η Κυβέρνηση θεω-
ρεί εµβληµατική των στόχων της; 

Δεύτερο ζήτηµα: Τι χαρακτήρα έχει η µεταρρύθµιση; Είναι
κρατικίστικη, σοβιετική, ολέθρια, άχρηστη, βόλεµα κοµµατικού
στρατού, όπως ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία και η Χρυσή Αυγή,
ή είναι ευνοϊκή στις δυνάµεις της αγοράς, όπως ισχυρίζεται το
ΚΚΕ; 

Μήπως είναι απλά µια αναχρονιστική, ανεφάρµοστη στα σύγ-
χρονα δεδοµένα έκθεση ιδεών, χωρίς εξασφαλισµένη χρηµατο-
δότηση, όπως ισχυρίστηκαν οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΟΚ; Χρειά-
ζεται ο οικογενειακός γιατρός, η οµάδα υγείας µε νοσηλευτές,
επισκέπτες υγείας, κοινωνικούς λειτουργούς; Χρειάζονται οι
ΤΟΜΥ; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Τρίτο ζήτηµα: Το σχέδιο νόµου να αποσυρθεί; Με ποιο όραµα
κατεβαίνει στη Βουλή αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο προσαρµό-
ζεται σε αυτό που επιτάσσει το ελληνικό Σύνταγµα; Η πολιτεία
να προασπίζεται την υγεία των πολιτών ως θεµελιώδες δικαίωµά
τους. Με αυτή την αντίληψη οφείλουµε να προσαρµοστούµε στο
τελικό αποτέλεσµα του νοµοθετήµατος ή µε την αντίληψη των
ίσων αποστάσεων από το δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα, την
οποία προβάλλει η Νέα Δηµοκρατία; 

Πρόκειται και εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, για ζητήµατα τα
οποία φέρνουν τη σύγκρουση των δύο κόσµων και στα ζητήµατα
που κουβεντιάζουµε εµείς και βάζουν ένα πρόσθετο ερώτηµα:
Είσαστε µε το σχέδιο για την υγεία του Οµπάµα ή µε την κατάρ-
γηση που θέλει ο Τραµπ; 

Πρώτον: Ο διάλογος για ένα ολοκληρωµένο σύστηµα πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας µε οικογενειακό γιατρό και οµάδα
υγείας, που να αντανακλά τις θέσεις της Συνόδου της Άλµα Άτα
του 1978 για στροφή των εθνικών συστηµάτων υγείας στην πρό-
ληψη των παθήσεων, στην αγωγή και προαγωγή της υγείας, στη
γενίκευση των εµβολιασµών, στην έγκαιρη διάγνωση και θερα-
πεία, ανάγεται στο «σχέδιο νόµου Δοξιάδη» και στην προετοιµα-
σία του ιδρυτικού νόµου για το ΕΣΥ 1397/1983. Ο Παρασκευάς

Αυγερινός και ο Γιώργος Γεννηµατάς έκαναν διεξοδική συζήτηση
της εισηγητικής έκθεσης και των άρθρων του σχεδίου νόµου,
στην οποία είχα πάρει κι εγώ µέρος ως Προεδρείο της Ένωσης
Νοσοκοµειακών Γιατρών Βορείου Ελλάδος και Θεσσαλίας. 

Η εισηγητική έκθεση -θα την παραδώσω στα Πρακτικά- ανέ-
φερε τις θεµελιακές αρχές του τότε ΠΑΣΟΚ: «Η υγεία είναι κοι-
νωνικό αγαθό, που δεν υπακούει στους νόµους του κέρδους.
Κάθε πολίτης, ανεξάρτητα από την κοινωνική και οικονοµική του
θέση και τον τόπο διαµονής του, έχει το ίδιο δικαίωµα για ίση και
υψηλού επιπέδου περίθαλψη και κοινωνική φροντίδα. Η προστα-
σία της υγείας είναι αποκλειστική ευθύνη του κράτους. Τούτο
εναρµονίζεται και µε την επιταγή του ελληνικού Συντάγµατος στο
άρθρο 21. Η αποκλειστική ευθύνη του κράτους υλοποιείται µέσα
από ένα αποκεντρωµένο και δηµοκρατικό σύστηµα υγείας, που
διασφαλίζει την ουσιαστικοποίηση του δικαιώµατος κάθε πολίτη,
καθώς και τη δυνατότητα για τη διαρκή βελτίωση των επιπέδων
των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας και αξιοποιεί τα επιτεύγ-
µατα και τις εξελίξεις της επιστήµης. Αυτή είναι η έννοια του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας». Αυτές ήταν οι προθέσεις των
Υπουργών Υγείας του ΠΑΣΟΚ, των διακηρύξεων και αυταπατών
εκείνης της περιόδου. 

Και το ερώτηµα στο σηµερινό ΠΑΣΟΚ, αλλά και στη ΔΗΜΑΡ
είναι το εξής: Τι θέση παίρνετε, αγαπητοί συνάδελφοι, απέναντι
σε αυτά τα ζητήµατα τα οποία θέτει µε τη µεταρρύθµιση το νο-
µοσχέδιο; Θεωρείτε ότι οι αντιλήψεις του ιδρυτικού νόµου ήταν
αναχρονιστικές, κρατικίστικες, παλαιοµοδίτικες, οπισθοδροµι-
κές; Μελετήστε τις αναφορές της εισηγητικής έκθεσης για την
οργάνωση των πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, για την ανα-
γκαιότητα της πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, για τις
υγειονοµικές περιφέρειες, για τα ΠΕΣΥ, για τον οικογενειακό για-
τρό που δηµιουργεί σχέση εµπιστοσύνης και αλληλεξάρτησης
µε τους ασθενείς του, για την ειδική εκπαίδευση που πρέπει να
έχει. 

Την καταθέτω στα Πρακτικά. Μελετήστε τη.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εισηγητική έκ-
θεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μελετήστε, αγαπητοί συνάδελφοι, και όσα επόµενα ήρθαν σε
αυτή τη Βουλή. Ενηµερωθείτε για την πρόθεση του Μιλτιάδη
Έβερτ ως Υπουργού Υγείας της κυβέρνησης Τζαννετάκη να
ιδρύσει εξήντα πέντε αστικά κέντρα υγείας, την έκθεση των επτά
σοφών προς τον Δηµήτρη Κρεµαστινό, που δεν τον βλέπω εδώ.
Μελετήστε το σχέδιο νόµου του Κώστα Γείτονα για συµβούλια
συντονισµού ενιαίας δράσης των υπηρεσιών υγείας. Μελετήστε
τα εκατό νέα µέτρα για την υγεία του Αλέκου Παπαδόπουλου
πριν ψηφίσετε. 

Μελετήστε όσα προέβλεπε ο ν.3235/2004 για τον σκοπό, την
έννοια και το περιεχόµενο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
για τον οικογενειακό και τον προσωπικό γιατρό, για ειδικές το-
µεακές επιτροπές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, για ηλεκτρο-
νικό φάκελο, ηλεκτρονική κάρτας υγείας του πολίτη, για την
πρόσβαση στη βάση δεδοµένων και την αρχή της εµπιστευτικό-
τητας, για την πιστοποίηση των κέντρων υγείας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά και τον νόµο Στεφανή.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παπαδόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα νόµο, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, το Υπουργείο Υγείας και η Κυβέρνηση εκτιµούν ότι
οι αλλαγές, οι τοµές, η µεταρρύθµιση που κάνουµε τώρα, τριά-
ντα τέσσερα χρόνια µετά την ψήφιση του ιδρυτικού νόµου, είναι
εξαιρετικά επίκαιρες και επιτακτικές για το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, το οποίο βρίσκονταν επί πάρα πολλά χρόνια σε συνθήκες
ανυποληψίας ως αποτέλεσµα µακροχρόνιων παθογενειών, ορι-
ζόντιων αυθαιρεσιών, µε τους µνηµονιακούς νόµους, υποχρηµα-
τοδότησης -στο 4,4% του ΑΕΠ ήταν το 2014 και το πήγαµε εµείς
5,1%- εκπληκτικών κενών, ταυτόχρονης λεηλάτησης πόρων, προ-
κλητής ζήτησης, σπατάλης, διασπάθισης του δηµοσίου χρήµα-
τος, διαπλεκόµενης διαφθοράς, που την ελέγχουµε στην εξε-
ταστική επιτροπή, που έφεραν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στα
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πρόθυρα της κατάρρευσης.
Οι παρεµβάσεις που κάνουµε είναι αποδεικτικές µιας ριζικά

διαφορετικής ιδεολογικοπολιτικής αντίληψης για τα κυβερνητικά
µας καθήκοντα. Αποτελούν σηµαντικές συνιστώσες του παράλ-
ληλου προγράµµατός µας, της εναλλακτικής ριζοσπαστικής δια-
κυβέρνησης, που παίρνει µια άλλη δυναµική µετά το κλείσιµο της
δεύτερης αξιολόγησης, αλλά και της αισιόδοξης προοπτικής για
την οικονοµία και την απασχόληση που βλέπουµε. Γι’ αυτό και οι
τολµηρές αλλαγές, οι προοδευτικές µεταρρυθµίσεις που προ-
ωθούµε, ενώ συνάδουν απόλυτα µε την εισηγητική έκθεση του
1397, τις επόµενες διακηρύξεις, τις προτάσεις του ευρωπαϊκού
τµήµατος του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, συναντούν την
απλοϊκή συκοφάντηση της Νέας Δηµοκρατίας και της Χρυσής
Αυγής περί σοβιετικού µοντέλου, το οποίο η Νέα Δηµοκρατία
απειλεί να γκρεµίσει αν έρθει στην κυβέρνηση.

Ξέρετε, έχει ηµεροµηνία λήξης, µας είπε ο κ. Φωτήλας και ο κ.
Οικονόµου στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων. Θα το γκρε-
µίσετε; Και παίρνετε την ίδια θέση όλοι οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας;

Τρίτον, το σοβιετικό ή το κουβανέζικο µοντέλο πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας ήταν πρότυπα για την οργάνωση ολοκληρω-
µένου, ποιοτικού δωρεάν συστήµατος υγείας. Εµείς, όµως, στα
σηµερινά δεδοµένα νοµοθετούµε ένα µεικτό σύστηµα που αξιο-
ποιεί συµπληρωµατικά και τον ιδιωτικό τοµέα υγείας και παρ’ όλα
αυτά συναντά τις αντιδράσεις πολιτικών δυνάµεων που µιλούν
για µεταρρυθµίσεις, χωρίς να τις εννοούν όταν παίρνουν συγκε-
κριµένο ανθρωποκεντρικό και ριζοσπαστικό περιεχόµενο, που µι-
λούν για συνεννοήσεις των δυνάµεων ευρωπαϊκού προσανατολι-
σµού, χωρίς όµως στην πραγµατικότητα να τις εννοούν ούτε καν
στα ζητήµατα που αφορούν το µέλλον των δικαιωµάτων της ποι-
ότητας ζωής στην Ενωµένη Ευρώπη, αλλά ούτε και τα ζητήµατα
τα οποία απαιτούν καθολική πολιτική στήριξη, όπως αυτά της θω-
ράκισης του ΕΣΥ, της υπερώριµης µεταρρύθµισης στην πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας.

Χθες άκουσα µε προσοχή και εγώ και εσείς την κ. Γεννηµατά
να προτείνει ξανά τη γνωστή σκέψη του ΠΑΣΟΚ για εθνική συ-
νεννόηση. Αγαπητοί συνάδελφοι, σε ποιο ακριβώς ζήτηµα, µετά
τη συνεννόηση, θα κατέληγε ένα κυβερνητικό σχήµα το οποίο
ήθελε να κάνει µια µεγάλη τοµή, µια µεγάλη µεταρρύθµιση στο
πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας; Στην αντίληψη της Νέας Δηµο-
κρατίας ότι η υγεία δεν αποτελεί θεµελιώδες κοινωνικό αγαθό;
Ότι είναι περίπου καταναλωτικό προϊόν; Ότι πρέπει το κράτος να
παίρνει ίσες αποστάσεις από τον δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα;
Δεν θα ολοκληρώσουµε ένα ποιοτικό, αποτελεσµατικό δωρεάν
δηµόσιο σύστηµα υγείας µε τις παρεµβάσεις που κάνουµε; Θα
παίρνουµε ίσες αποστάσεις;

Και το ιδεολόγηµα περί ελεύθερης επιλογής γιατρού και θε-
ραπευτηρίου -δεν είναι µύθευµα- δεν δοκιµάστηκε τόσα χρόνια
µε τις υποτιθέµενες εξυπηρετήσεις, µε τις διακόσιες επισκέψεις
στους συµβεβληµένους γιατρούς του ΕΟΠΥΥ; Ήταν εκπλήρωση
δικαιώµατος ελεύθερης επιλογής αυτό που γινόταν; Και τα δυό-
µισι εκατοµµύρια των ανασφάλιστων τι δικαίωµα ελεύθερης επι-
λογής είχαν; 

Οι παρεµβάσεις που κάνουµε εµείς, την ώρα που τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης επικαλούνται την ΠΟΕΔΗΝ για εράνους στις
εκκλησίες, για ΕΣΥ που ξεχαρβαλώνεται, που αποτελειώνει, εµείς
υποστηρίζουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε κάλυψη σηµαντι-
κών κενών, µε επιτάχυνση των κρίσεων και της ανάληψης καθη-
κόντων, µε κίνητρα στελέχωσης των νησιών και των άγονων
ιατρείων, µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό από τις δηµόσιες επενδύ-
σεις και το ΕΣΠΑ, µε πρόσθετη επιχορήγηση των νοσοκοµείων
από τον κρατικό προϋπολογισµό κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ
από τον ΕΟΠΥΥ, µε 580 εκατοµµύρια το 2016, περί τα 700 εκα-
τοµµύρια το 2017, µε παράλληλο νοικοκύρεµα των προµηθειών,
των συνολικών δαπανών. 

Εµείς προκηρύσσουµε άλλες διακόσιες οκτώ θέσεις σε µονά-
δες εντατικής θεραπείας, νεογνολογικές, την ώρα που στην εξε-
ταστική επιτροπή διερεύνησης των σκανδάλων αποκαλύπτεται
–και βλέπω εδώ τον κ. Γεωργιάδη- ότι η µετατροπή του «Ερρίκος
Ντυνάν» σε ιδιωτική κλινική στέρησε τις είκοσι έξι από τις τριάντα
οκτώ πολύτιµες κλίνες ΜΕΘ, που διαθέτει αυτό το υπερσύγ-

χρονο νοσοκοµείο, µε τις είκοσι πέντε χειρουργικές αίθουσες
στο κέντρο της Αθήνας. 

Εµείς νοικοκυρέψαµε, αντίθετα µε αυτά που κάνατε εσείς, τις
δαπάνες του «Ωνάσειου» και του «Παπαγεωργίου», ρυθµίσαµε
τα χρέη τους, όταν οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ επέτρεπαν ένα πάρτι ρεµούλας στην υγεία και στο φάρ-
µακο, στο «Ερρίκος Ντυνάν» που εµπόδιζε κάθε σχέδιο εξυγίαν-
σης και µεθόδευαν την ιδιωτικοποίηση της ανθρωπιστικής προ-
σφοράς των δωρητών του Ελληνικού Ερυθρού Σταυρού.

Οι παρεµβάσεις που κάνουµε εδράζονται στις αξίες µας, στην
πεποίθησή µας ότι η υγεία αποτελεί θεµελιώδες ανθρώπινο δι-
καίωµα, βασικό κοινωνικό αγαθό και όχι εµπόρευµα προς πώ-
ληση µε τους κανόνες της αγοράς.

Εµείς δεν παίρνουµε ίσες αποστάσεις από αυτό που θεωρούν
κάποιοι γιατροί πανεπιστηµιακοί του Πανεπιστηµιακού Νοσοκο-
µείου Λάρισας ότι µπορούν να είναι και πανεπιστηµιακοί γιατροί
και να µπορούν να πηγαίνουν να χειρουργούν και στο «ΙΑΣΩ».
Και µάλιστα έχουν καταγγελθεί ότι µπορεί να πηγαίνουν και τις
πρωινές ώρες. Αυτό δεν είναι δικαίωµα, δεν είναι ελεύθερη επι-
λογή.

Είναι κανείς εδώ που αµφιβάλλει αν ο Γιώργος Γεννηµατάς θα
ενέκρινε και θα ψήφιζε τη µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φρο-
ντίδα υγείας και την οργάνωση αυτοτελών τµηµάτων επειγόντων
περιστατικών στα νοσοκοµεία;

Το τι περιλαµβάνει ακριβώς το σχέδιο νόµου και οι επείγουσες
ρυθµίσεις που κάνουµε έχουν αναλυθεί και στις συζητήσεις που
κάναµε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, θα τα αναλύσουν
οι δύο Υπουργοί. 

Εγώ θέλω –επειδή δεν έχω άλλο χρόνο- να κλείσω, αγαπητοί
συνάδελφοι, µε το ότι µε τις ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου που
συζητάµε, επιτυγχάνεται µια στρατηγική αναµόρφωση του συ-
στήµατος υπηρεσιών στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και
ταυτόχρονα η στήριξη και αναβάθµιση του ΕΣΥ µε µέτρα και νο-
µοθετικές παρεµβάσεις που ενισχύουν αυτά που ήδη έγιναν. Δεν
έχω τον χρόνο να τα θυµίσω. Στις ρυθµίσεις που γίνονται δεν πα-
ραγνωρίζεται και ο συµπληρωµατικός ρόλος του ιδιωτικού τοµέα
υγείας, ο οποίος έχει όµως την πρόκληση της ποιότητας υπηρε-
σιών µε το µικρότερο κόστος για το δηµόσιο και για την τσέπη
των ασθενών. Ιδιωτικοί πάροχοι θα επιλέγονται για παροχές που
διαπιστώνεται ανεπάρκεια δηµόσιων δοµών βάσει αξιολόγησης
χωρητικότητας του δηµόσιου τοµέα από το Υπουργείο Υγείας.
Για τη νοσηλεία στον ιδιωτικό τοµέα θα υπάρχει σύστηµα ηλε-
κτρονικών παραποµπών. Ως κεντρική επιλογή µας όµως προ-
ωθείται η συνεχής προσπάθεια διασφάλισης δωρεάν, καθολικής,
ισότιµης, χωρίς διακρίσεις πρόσβασης των πολιτών στις δηµό-
σιες µονάδες υγείας, η διαφανής και δηµοκρατική διοικητική ορ-
γάνωση και ηλεκτρονική διακυβέρνηση στην υγεία, ο κοινωνικός
έλεγχος και η λογοδοσία των µονάδων υγείας, η συνεχής αξιο-
λόγησή τους.

Αυτήν την επιλογή υπηρετεί το σχέδιο νόµου που προτείνουµε
να ψηφίσετε, αγαπητοί συνάδελφοι, µετά τον εκτενή διάλογο
που κάναµε και έδωσε σαφείς απαντήσεις και στα ερωτήµατα
των φορέων αλλά και στα δικά σας. 

Οι παρατηρήσεις λήφθηκαν υπ’ όψιν στις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, στις υπουργικές τροπολογίες και στις βουλευτικές τρο-
πολογίες που έρχονται. Εµείς διευκρινίσαµε τι ακριβώς θεω-
ρούµε ως ελευθερία επιλογής γιατρού και θεραπευτηρίου για
τον ασθενή. 

Το θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίωµα στην υγεία, το οποίο κατά
το ελληνικό Σύνταγµα µπορεί βέβαια και να διαµορφωθεί πληρέ-
στερα στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, οφείλει να προασπί-
ζεται η πολιτεία ως κοινωνικό αγαθό, ως πλήρη σωµατική, ψυχική
και κοινωνική ευεξία των πολιτών. 

Η ελληνική Βουλή, οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες των κοµµάτων
και κάθε Βουλευτής οφείλουµε να απαντήσουµε καθαρά και ξά-
στερα εάν το σχέδιο νόµου ως σύνολο, οι διατάξεις και τα άρθρα
του συνδράµουν στην εκπλήρωση της συνταγµατικής επιταγής. 

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, η Βουλή γράφει σήµερα
ιστορία. Γράφει τη συνέχεια µιας ιστορίας η οποία ήρθε µε µε-
γάλες µεταρρυθµίσεις, µε πολύ µεγαλύτερες προθέσεις. Σή-
µερα, εκτός από την πολιτική βούληση της Κυβέρνησης, αυτό

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 11029



που κάνουµε εµείς είναι να έχουµε ένα εφαρµοστικό σχέδιο υλο-
ποίησης. Τι θα κάνετε; Θα το καταψηφίσετε; 

Ο κάθε Βουλευτής παίρνει θέση. Παίρνουν θέση τα κόµµατα
και παίρνει θέση και ο καθένας Βουλευτής. Γιατί να θυµίσω λίγο;
Μας το έβαλαν και οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Τι θέση πήραν οι
πολιτικές δυνάµεις στον ν.1397/1983; Σας ρωτάµε, λοιπόν, σή-
µερα: Τι θέση παίρνετε εσείς απέναντι σε µια µεγάλη, υπερώριµη
µεταρρύθµιση η οποία πραγµατοποιείται στην υγεία; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είναι ξεπερασµένη πια. Μετά από
δεκαπέντε χρόνια…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Η απάντηση για λογαριασµό
του ΠΑΣΟΚ δίνεται από τον φίλο Λεωνίδα Γρηγοράκο. Αλλά το
ερώτηµα πηγαίνει σε όλη την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, θα
έλεγα και στο κόµµα σας, το οποίο διχάζεται ανάµεσα στην κρι-
τική που κάνει σε αυτήν τη µεταρρύθµιση η οµάδα σας στην ΠΟ-
ΕΔΗΝ -η οποία µας κατηγορεί ότι είναι µνηµονιακές αυτές οι
αλλαγές που κάνουµε- και ανάµεσα σε εσάς που λέτε αντί-
στροφα ότι καταστρέφει τον ιδιωτικό τοµέα. Πρέπει να διαλέ-
ξετε. Δεν µπορείτε να είστε και µε τα δυο. Δεν βλέπω την κ.
Γεννηµατά εδώ. Θα της έκανα και της ίδιας προσωπικά το ερώ-
τηµα: Ως κόρη του αείµνηστου Γεώργιου Γεννηµατά, τι θέση θα
πάρει σε αυτό το σχέδιο νόµου, το οποίο είναι ιστορικό και για
τις επόµενες γενιές; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ιάσονας Φωτήλας, ειδικός αγορητής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνοµαι τον πανικό σας

να δείξετε κάτι πέραν της νοµοθέτησης φόρων και εισφορών. Αν-
τιλαµβάνοµαι τον πανικό σας µετά τις αποκαλύψεις του Γιάνη,
µε το ένα «νι», όπου οµολόγησε ότι µαζί τα σχεδιάζανε, οι τρεις
τους, παρεούλα, ο Γιάνης, ο Αλέξης και ο Σόιµπλε. Παρεούλα τα
κανονίζανε! 

Όµως, µε το να ευτελίζετε το Κοινοβούλιο και την κοινοβου-
λευτική διαδικασία φέρνοντας λίγο πριν το κλείσιµο της Βουλής
σηµαντικά νοµοσχέδια, χωρίς διαβούλευση, χωρίς εκτιµήσεις κό-
στος από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και µε πληθώρα άσ-
χετων τροπολογιών, δεν σας σώζει. Οι πολίτες δεν θα ξεχάσουν
έτσι τη θλιβερή πολιτική σας. 

Θα πω δυο λόγια για το τι συµβαίνει σήµερα στον χώρο της
υγείας, ύστερα από δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. Η κατάσταση είναι πραγµατικά απελπιστική. Για να κλείσει
κάποιος ραντεβού στα νοσοκοµεία, χρειάζεται να περιµένει, σε
κάποιες περιπτώσεις, µέχρι και έξι µήνες. 

Καταθέτω στα πρακτικά το προ ηµερών ρεπορτάζ από το
Λαϊκό Νοσοκοµείο, όπου για να εξεταστείς στα επείγοντα χρει-
άζεται να περιµένεις πάνω από δέκα ώρες. Πέθανες! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιάσονας Φωτήλας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τα φάρµακα, η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών,
εκτός των πολύ πολύ φτωχών και των ανασφάλιστων, καλούνται
-παρά τις διαβεβαιώσεις- να πληρώσουν συµµετοχή 25%. 

Δυο λόγια γι’ αυτή την καραµέλα των δήθεν απολύσεων των
γιατρών του πρώην ΙΚΑ-ΠΕΔΥ που εσείς αντιστρέψατε. Είναι ευ-
καιρία και εδώ να δοθεί µια απάντηση στο θέµα και τη σχετική
σπέκουλα, γιατί το ψέµα έχει και όρια. 

Τι έκανε το 2014 το Υπουργείο Υγείας επί Άδωνιδος Γεωρ-
γιάδη; Σας στοιχειώνει - όχι εσάς τόσο, όσο τον κύριο Αναπλη-
ρωτή Υπουργό που δεν είναι εδώ- το όνοµά του, το ξέρω, αλλά
θα το βρίσκει µπροστά του συνέχεια. Τι τους πρότεινε, λοιπόν;
Κάλεσε τους γιατρούς να διαλέξουν ανάµεσα στο ιατρείο τους
και στο ΕΣΥ, να γίνουν πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης,
όπως οι γιατροί των νοσοκοµείων, που δεν δικαιούνταν να έχουν
ιατρείο ή να ιδιωτεύουν στο ιατρείο τους. Ξεσηκώσατε τότε τον
τόπο. Μιλούσατε για απολύσεις, νεοφιλελευθερισµό µπλα, µπλα,
µπλα. Τάζατε επαναπρόσληψή τους. 

Και ήρθατε στην εξουσία. Τι κάνατε τελικά; Καλέσατε µε το

άρθρο 26 του ν.4461/2017, πριν λίγους µήνες –το θυµάστε, φαν-
τάζοµαι, κύριε Υπουργέ- τους ίδιους γιατρούς να διαλέξουν ξανά
µεταξύ πλήρους και αποκλειστικής στο ΕΣΥ ή να ιδιωτεύσουν.
Μάλιστα όχι όλους τους δήθεν απολυµένους, αλλά µόνο όσους
συνέχιζαν να έχουν εργασιακή σχέση µε τον έναν ή µε τον άλλον
τρόπο µε ασφαλιστικά µέτρα ή χωρίς. 

Κάνατε, λοιπόν, κάτι άλλο πέραν των υποσχέσεων; Όχι, κύριε
Υπουργέ. Τους πήρατε πίσω όλους όπως υποσχόταν ο κ. Πολά-
κης στη Βουλή τον Σεπτέµβριο του 2015; Όχι. Η ελληνική γλώσ-
σα, ξέρετε, έχει πολλές για να περιγράψει όποιον πολιτικό υπό-
σχεται στον λαό χωρίς να υλοποιεί τις υποσχέσεις του. Μπορείς
να τον πεις πολιτικό απατεώνα, µπορείς να τον πεις ψεύτη. «Μαυ-
ρογιαλούρο» δεν µπορείς να τον πεις. Ο «Μαυρογιαλούρος» είχε
τσίπα, παραιτήθηκε. Εσείς δεν έχετε. Εκατόν πενήντα τρεις ξε-
κινήσατε, εκατόν πενήντα τρεις θα τελειώσετε. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Πονάει αλλά θα το ακούσετε. Και σαν να µην έφτανε αυτό, τι

προτείνετε σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο; Καλείτε γιατρούς
να γίνουν πλήρους και αποκλειστικής στο ΕΣΥ και να κλείσουν
τα ιατρεία τους. Είστε απίστευτοι. Περηφανεύτηκε επιπλέον στην
επιτροπή ο κ. Πολάκης και έρχεται στο δεύτερο µέρος, ως διά-
ταξη, άρθρο για τη δήθεν διαγραφή χρεών που κάνατε προς
τους ανασφάλιστους πολίτες αναδροµικά. Οποία πρωτοτυπία,
κύριε Πολάκη. Πατάτε σε µια διάταξη υπάρχουσα που είχε ψη-
φιστεί από την κυβέρνηση Σαµαρά επί υπουργίας κ. Γεωργιάδη.
Δείξτε µου και φέρτε µου έστω και µια ριτσέτα, όπως τη λέτε,
έναν λογαριασµό σε φυσικό πρόσωπο µετά τον Απρίλιο 2014 που
αφορά Έλληνα πολίτη ή νόµιµα διαµένοντα στη χώρα µας κι εγώ
σας λέω ότι θα σας πω «µπράβο». Δεν θα φέρετε ούτε µία. Ψέ-
µατα.

Έρχοµαι τώρα στο κυρίως νοµοσχέδιο και ειδικά στα πρώτα
είκοσι έξι άρθρα που αφορούν στην πρωτοβάθµια φροντίδα υ-
γείας. Για µας στη Νέα Δηµοκρατία το έχουµε πει και το ξανα-
λέµε. Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας βρίσκεται στο επίκεντρο
της απαιτούµενης µεταρρύθµισης που πρέπει να γίνει στον πο-
λύπαθο χώρο της υγείας. 

Γιατί επιµένουµε στη µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας; Γιατί πολύ απλά αποτελεί το πρώτο σηµείο επαφής
του ασθενούς πολίτη µε το σύστηµα υγείας. Ως εκ τούτου, είναι
κρίσιµο να γίνεται κάτω από σωστές προϋποθέσεις. Η παρεχό-
µενη φροντίδα υγείας θα πρέπει να έχει τον χαρακτήρα της κα-
θολικότητας. Να αφορά, δηλαδή, όλους τους πολίτες και η πρόσ-
βαση σ’ αυτή να είναι εφικτή µε την ελάχιστη οικονοµική επιβά-
ρυνση. 

Μη συγχέετε τα πράγµατα. Σας το έχω ξαναπεί. Δηµόσια υγεία
δεν είναι κρατική υγεία σώνει και καλά. Δηµόσια υγεία είναι η
υγεία που παρέχεται σε όλους τους Έλληνες πολίτες και για την
οποία επιβαρύνεται το κράτος. Το ποιος θα την παρέχει δεν έχει
καµµία σηµασία. Μην σας πω ότι αν ένα έξυπνο κράτος ψάξει και
βρει την καλύτερη υπηρεσία στην καλύτερη τιµή και αυτή του
την παρέχει ο ιδιώτης ακόµα καλύτερα. Έτσι θα τονώσουµε την
οικονοµία µας, έτσι θα τονώσουµε την ανάπτυξη, έτσι θα δηµι-
ουργηθούν θέσεις εργασίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να υπάρχει, λοιπόν, σωστή λειτουργία του ήδη υπάρχοντος

οικογενειακού γιατρού µε ελεύθερη επιλογή του πολίτη. Ο οικο-
γενειακός γιατρός έχει σήµερα ρόλο διευρυµένο, που περιλαµ-
βάνει την παρακολούθηση των χρονίων πασχόντων, αλλά και την
πρόληψη και αγωγή υγείας και την κατ’ οίκον νοσηλεία. 

Αν λειτουργήσει σωστά, θα αποσυµφορηθούν επιπλέον τα νο-
σοκοµεία που όλοι αναγνωρίζουµε σήµερα ότι λειτουργούν στα
όριά τους. 

Τι µας φέρνει ως απάντηση σε αυτήν την αναγκαιότητα για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δυό-
µισι χρόνια µετά από την εκλογή τους; Too little, too late θα
έλεγα, κύριε Υπουργέ, αλλά θα σας το εξηγήσω αργότερα. Ένα
νοµοσχέδιο όπου η ιδεοληψία υπέρ του κρατικού και ενάντια στο
ιδιωτικό συναγωνίζεται την προχειρότητα και η αποσύνδεση από
την πραγµατικότητα των αναγκών των πολιτών συναγωνίζεται τη
µεγαλοστοµία για δήθεν µεταρρύθµιση. 
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Εξηγούµαι: Δηµιουργούνται κατ’ αρχάς νέες αχρείαστες, µί-
ζερες κρατικές δοµές, οι ΤΟΜΥ. Σας πείραξε, κύριε Υπουργέ,
στην επιτροπή που χρησιµοποίησα τη λέξη «µίζερες», όµως, η
πραγµατικότητα είναι ακριβώς αυτή. 

Οι ΤΟΜΥ εκτός του ότι προβλέπουν κάλυψη του 30% του πλη-
θυσµού, θα ιδρύονται αρχικά µόνο σε µεγάλες πόλεις, όχι στην
ύπαιθρο, άρα όχι καθολική κάλυψη των πολιτών. Με τη διάταξη,
επιπλέον, της παραγράφου 2 του άρθρου 11 ο οικογενειακός
γιατρός της ΤΟΜΥ επιβάλλεται σχεδόν υποχρεωτικά στον πολίτη
και δεν αποτελεί ελεύθερη επιλογή του, αφού αναγράφεται ρητά
πως µόνο όπου οι δηµόσιες µονάδες παροχής υπηρεσιών πρω-
τοβάθµιας δεν καλύπτουν πλήρως τον πληθυσµό ευθύνης τους,
καθήκοντα οικογενειακού γιατρού θα ασκούν ιδιώτες γιατροί
συµβεβληµένοι µε τον ΕΟΠΥΥ που κατέχουν τον σχετικό τίτλο
ειδικότητας. Η ελευθερία, λοιπόν, επιλογής οικογενειακού για-
τρού πάει στα σκουπίδια.

Μας υπόσχεστε ότι το πρόγραµµα αυτό θα υλοποιηθεί µέσω
του ΕΣΠΑ και µετά το τέλος του ΕΣΠΑ, από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Ακόµα κι έτσι αν έχουν τα πράγµατα, εµείς πιστεύουµε
ότι οι ίδιοι πόροι που θέλετε να ξοδέψετε µέσω του ΕΣΠΑ θα
µπορούσαν να διοχετευθούν για την περαιτέρω βελτίωση του
υπάρχοντος συστήµατος µε συµβεβληµένους οικογενειακούς
γιατρούς και ελεύθερους επαγγελµατίες στα κέντρα υγείας και
στα διαγνωστικά κέντρα, όπου προσφέρουν στους πολίτες ποι-
οτικότερη φροντίδα υγείας.

Επιπλέον, ο αριθµός των δεκάδων υπουργικών αποφάσεων.
Είναι τριάντα δύο, κύριοι συνάδελφοι! Τριάντα δύο υπουργικές
αποφάσεις θα απαιτούνται για την υλοποίηση αυτού του σχε-
δίου. Εσείς δεν µπορείτε να βγάλετε µία, θα βγάλετε τριάντα
δύο; Και δεν τα είπαµε µόνο εµείς αυτά. Δεν τα είπε µόνο η Νέα
Δηµοκρατία. Τα είπε η συντριπτική πλειοψηφία των φορέων µε
τις παρατηρήσεις τους, που βιώνουν τα καθηµερινά προβλήµατα
του χώρου της υγείας. Μάλιστα, µε αυτές τις διατάξεις δεν θα
αποσυµφορηθούν τα νοσοκοµεία, αλλά φαίνεται ότι το µόνο που
σας απασχολεί είναι να παρακάµψετε τους ιδιώτες συµβεβληµέ-
νους γιατρούς του ΕΟΠΥΥ και τους ελεύθερους επαγγελµατίες
γιατρούς. 

Εσείς όµως, κύριε Υπουργέ, διά του Γενικού Γραµµατέα Υ-
γείας έχετε παραδεχθεί ότι και τα επόµενα χρόνια το σύστηµα
πρωτοβάθµιας θα λειτουργεί µε ευρεία αξιοποίηση των συµβε-
βληµένων γιατρών του ΕΟΠΥΥ, άρα τι περισσότερο αποτελεί
αυτό που θέλετε να φτιάξετε από µια ιδεοληψία περί δήθεν κρα-
τικών δοµών; Τελικά, στο τέλος της ηµέρας θα σπαταληθούν
πόροι, µε αποτέλεσµα οι δηµόσιες δοµές να µην λειτουργούν ή
να υπολειτουργούν και οι πολίτες ασθενείς να τρέχουν πάλι
στους ιδιώτες γιατρούς χωρίς όµως καµµία ασφαλιστική κάλυψη
αυτήν τη φορά. Θα πρέπει να τα πληρώνουν όλα από την τσέπη
τους. Δηλαδή και κρατήσεις θα τους κάνετε µε αυξηµένη φορο-
λογία και θα πληρώνουν όλο τον γιατρό µόνοι τους. 

Και ενώ επιβάλλετε έναν οικογενειακό γιατρό που θα παρα-
πέµπει αυτός όποτε θέλει, έρχεστε στο άρθρο 4 για τα κέντρα
υγείας και µας λέτε ότι µπορούν να προσέρχονται σε αυτά οι πο-
λίτες και αυτοβούλως. Τέσσερις φορές σας το έχω ρωτήσει,
κύριε Υπουργέ. Και σαν να µην υπήρχα µέσα στην Αίθουσα, µία
απάντηση δεν έχω πάρει. Τελικά τι σηµαίνει αυτό το αυτοβού-
λως; Είναι ή δεν είναι στην κρίση του πολίτη να παρακάµψει τον
υποχρεωτικό οικογενειακό γιατρό της ΤΟΜΥ, που προβλέπεται
πιο κάτω στο άρθρο 19, όπου λέτε ότι η παραποµπή από τον οι-
κογενειακό γιατρό είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την πρό-
σβαση στο κέντρο υγείας; 

Αντιθέτως, εσείς δίνετε προτεραιότητα στην κάλυψη του πλη-
θυσµού µέσω των δηµόσιων δοµών και όχι στις προτιµήσεις του
πολίτη, όπως εµείς πιστεύουµε και τόνισα στην εισαγωγή. 

Τώρα, όσον αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, απο-
τελείται από εξήντα οκτώ επιπλέον άρθρα, διατάξεις, που µερι-
κές αποτελούν από µόνες τους χωριστά νοµοσχέδια. Λίγες µέρες
σας λέω πριν τη λήξη της συνεδρίασης της Βουλής. Παρ’ όλα
αυτά, υπάρχουν και κάποιες διατάξεις προς τη θετική κατεύ-
θυνση, ειδικά όσες αφορούν σε αποζηµιώσεις ιατρικού προσω-
πικού, όπως των εφηµεριών των γιατρών ή των εργαζοµένων στο
ΕΚΑΒ που δεν έχουν πληρωθεί για παρελθόντα έτη. Υπάρχουν

όµως και διατάξεις που χρήζουν ιδιαίτερης και σοβαρής κριτικής
και είναι σαφώς προβληµατικές. 

Μία από τις διατάξεις αυτές αφορά στις µονάδες ηµερήσιας
νοσηλείας, τις λεγόµενες ΜΗΝ, του άρθρου 30. Θέτετε, κατ’ αρ-
χάς, όριο στις ειδικότητες που µπορούν να αναπτυχθούν σε µια
αυτοτελή ιδιωτική ΜΗΝ. Δεν µπορώ να το καταλάβω. Είναι, δη-
λαδή, αδιανόητο για ποιον λόγο γίνεται αυτό, αφού επιτρέπεται
πλέον ότι µόνο µία θα µπορεί να λειτουργεί. 

Είναι κάτι που δεν εφαρµόζεται σε καµµία άλλη δοµή πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας. Δεν καταλαβαίνω, δηλαδή, γιατί στα
πολυϊατρεία να προβλέπονται διαφορετικές ΜΗΝ και διαφορετι-
κές ειδικότητες ιατρών, όπως αντίστοιχα και στα διαγνωστικά
κέντρα, που µπορούν να έχουν και ακτινολογικό και µικροβιολο-
γικό; Δεν µπορούν να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά στον
τοµέα της πρωτοβάθµιας, να δηµιουργούνται ανισότητες. 

Πάτε, όµως, να κάνετε ένα ολέθριο λάθος, θέτοντας νέες πο-
λεοδοµικές και τεχνικές προδιαγραφές για τις ήδη λειτουργού-
σες αυτοτελείς ΜΗΝ, µε νέες υπουργικές αποφάσεις. Ξέρετε, το
κράτος, κύριε Υπουργέ, δεν έγινε χθες ούτε την ηµέρα που Κυ-
βέρνηση έγιναν οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Το κράτος υπήρχε και προχ-
θές και αντιπροχθές κι έχει µια συνέχεια. Δεν µπορεί, λοιπόν, το
κράτος να δίνει µια σειρά από όρους µε τους οποίους ο κόσµος
θα έρθει να βάλει τα λεφτά του, να επενδύσει να δηµιουργήσει
ανάπτυξη και νέες θέσεις εργασίας, για να έρθετε εσείς να κά-
νετε το χατίρι δεν ξέρω ποιανού και να τις καταργήσετε την επό-
µενη ηµέρα. Δεν είστε εσείς το κράτος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Είστε εσείς το κράτος! 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αν-

τουανέτες… 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Η αλήθεια είναι, και οφείλουµε να το

πούµε, ότι τους µόνους που ευεργετείτε είναι οι ΜΗΝ των ιδιω-
τικών κλινικών, καθώς τους δίνετε το δικαίωµα για όλα τα είδη
αναισθησίας, υποβαθµίζοντας, παράλληλα, τις αυτοτελείς ΜΗΝ
σε απλά ιατρεία, µε µόνο δικαίωµα ιατρικής πράξης και τοπική
αναισθησία. Κι αναρωτιέµαι τι θα πείτε σε αυτούς τους γιατρούς
που επένδυσαν. 

Επίσης, δεν καταλαβαίνω γιατί για ένα συγκεκριµένο έργο
άλλη θα είναι η τιµή άµα το κάνω σε µια ιδιωτική ΜΗΝ και άλλη
θα είναι η τιµή άµα το κάνω σε µια ΜΗΝ σε ιδιωτική κλινική. Το
ένα θα έχει ΦΠΑ, το άλλο δεν θα έχει ΦΠΑ. Για την ίδια ακριβώς
ιατρική πράξη µιλάµε. Δεν το αντιλαµβάνοµαι. 

Σχετικά µε το θέµα της ΕΣΑΝ, δεν βγάλατε λέξη για το άρθρο
αυτό και πώς άλλωστε, αφού πρόκειται κι εδώ για άλλη µία κω-
λοτούµπα. Ο Μελισσανίδης, δηλαδή, πρέπει να σας ζηλεύει; Δεν
το καταλαβαίνω. Άλλη µια κωλοτούµπα. Αλλάζετε το όνοµα για
την εταιρεία που καταγγέλλατε στο πρόσφατο παρελθόν, ενώ
ξέρατε ότι υπάρχει ρεαλιστική ανάγκη για κοστολόγηση των υπη-
ρεσιών των νοσοκοµείων. Δεν χρειαζόταν να σας το πει η τρόικα.
Διοργανώνατε, µάλιστα, µαζικούς αγώνες ενάντια στην κοστο-
λόγηση των υπηρεσιών µέχρι το 2014. Τώρα, έρχεστε, κατά την
προσφιλή σας συνήθεια, και αλλάζετε τα ονόµατα και µας µιλάτε
για την ίδια εταιρεία σαν να µην έγινε τίποτα και χωρίς, βέβαια,
κανένα ίχνος σοβαρότητας. 

Βέβαια, δεν ξεχνάµε ότι φάγαµε οκτώ µήνες για να πούµε την
τρόικα θεσµούς. Αυτό θα µας µαράνει τώρα; Τέλος πάντων. Δεν
αλλάζει καν το ΔΣ, ο Πρόεδρος, αφού παραιτήθηκε µόνος του.
Αντί, όµως, όπως θα έπρεπε, να ξεκινήσουµε µια κοστολόγηση
των υπηρεσιών, που, όπως ξέρουµε, θα χρειαστεί τουλάχιστον
πέντε χρόνια, εµείς χάσαµε τρία ολόκληρα χρόνια µέχρι να αντι-
ληφθείτε το πασιφανές. 

Τέλος, να κάνω ένα σχόλιο για τις τροπολογίες που φέρνετε
σήµερα. Δεν ξέρω σήµερα πόσες άλλες έχετε σκοπό να φέρετε,
αλλά εγώ θα σχολιάσω δύο. Κατ’ αρχάς, να πω για την τροπολο-
γία που φέρνετε µε γενικό αριθµό 1202 και ειδικό 84 ότι είναι
ντροπή σας να εκµεταλλεύεστε την αγωνία του επικουρικού προ-
σωπικού, αλλά και των πολιτών που θα βρεθούν σε νοσοκοµεία
χωρίς προσωπικό. 

Και εξηγούµαι. Βάζετε αρχικά στην πρώτη παράγραφο διά-
ταξη για την παράταση θητείας των επικουρικών γιατρών, µε την
οποία, προφανώς, συµφωνούµε. Δεν µπορούµε να διαφωνήσου-
µε. Έλα, όµως, που όπως φαίνεται προσθέτετε επιπλέον διάταξη
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- σκάνδαλο της παραγράφου 2, όπου προβλέπεται κατ’ εξαίρεση,
βεβαίως, δυνατότητα µετάταξης σε δόκιµους υπαλλήλους,
ακόµα και πριν το τέλος της δοκιµαστικής περιόδους θητείας
τους, πριν δηλαδή τη διετία, σε κενή οργανική θέση και εάν δεν
υπάρχει, µεταφορά θέσης του υπαλλήλου.

Τι άλλο θα σκαρφιστείτε αναρωτιέµαι για να παρακάµψετε το
Δηµοσιοϋπαλληλικό Κώδικα, τον οποίον κουρελιάζετε. Ποιους
φωτογραφίζετε άραγε, ήθελα να ξέρω µε αυτή τη διάταξη; Απαι-
τούµε να αποσυρθεί άµεσα και σας καταγγέλλουµε για την προ-
κλητική κοινοβουλευτική σας πρακτική.

Και καταλήγουµε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 1203 και
ειδικό 85, σχετικά µε διάφορες ρυθµίσεις για διάφορους φορείς,
όπως το ΚΕΕΛΠΝΟ για παράδειγµα, µε την καθαριότητα, τη σί-
τιση, τη φύλαξη των υπηρεσιών του Υπουργείου. 

Σε αυτήν την παράγραφο, λοιπόν, τι κάνετε; Έρχεστε και χα-
ρίζετε όλα τα χρέη που υπάρχουν απ’ αυτούς τους οργανισµούς. 

Ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Εµείς λέµε ότι αυτό είναι φωτο-
γραφικό. Πού το στηρίζουµε; Κατ’ αρχάς το κάνετε όταν υπάρχει
σε εξέλιξη µια δικαστική διαδικασία. Υπάρχουν άνθρωποι, οι ερ-
γαζόµενοι, οι οποίοι έχουν κάνει καταγγελία ενώπιον του Εισαγ-
γελέα Εφετών Διαφθοράς. Υπάρχει µια ολόκληρη καταγγελία,
την οποία διερευνά το κλιµάκιο µεικτών ελέγχων και η οποία είναι
συγκεκριµένη ανά πεδίο, όχι αόριστα, αέρα πατέρα. Είναι συγ-
κεκριµένη και κοστολογηµένη! Κι ενώ υπάρχει µια δικαστική δια-
δικασία εν εξελίξει, εσείς έρχεστε και το τελειώνετε και λέτε
«όχι». 

Δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό. Είστε γιατρός, αλλά εγώ είµαι
νοµικός και σας λέω ότι δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό. Θα µε
ρωτήσετε, γιατί είναι φωτογραφική. Δεν είναι µόνο για το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ. Είναι για πολλούς φορείς. Επειδή ο Θεός αγαπάει τον κλέ-
φτη, αλλά αγαπάει τον νοικοκύρη λίγο περισσότερο, τι γίνεται; 

Κοιτάξτε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους,
κύριοι συνάδελφοι, εκεί που γράφει ότι το Υπουργείο δεν µπό-
ρεσε να προσδιορίσει ποιο είναι το κόστος αυτής εδώ της διά-
ταξης, στο κάτω µέρος. Ανοίξτε τα χαρτιά σας. Σε αυτό –που το
είχατε πει «κόπι-πάστε»- κάτω έχουν ξεχάσει και έχουν αφήσει
τη λέξη ΚΕΕΛΠΝΟ. Ανοίξτε και κοιτάξτε το. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, όπως

τους το έστειλε προφανώς το ΚΕΕΛΠΝΟ, από κάτω ξέχασαν να
σβήσουν την ετικέτα του ΚΕΕΛΠΝΟ. Κι έχουµε µια έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους µε την ετικέτα του ΚΕΕΛΠΝΟ.
Αυτοί είστε! 

Κύριοι Υπουργέ -δεν απευθύνοµαι στον Αναπληρωτή, δεν θέ-
λω καν να αναφερθώ- δεν έχω κάτι µαζί σας. Ούτε η Νέα Δηµο-
κρατία έχει κάτι µαζί σας. Πάρτε την πίσω. Τίποτα άλλο δεν έχω
να σας πω επ’ αυτού. 

Κλείνω, λέγοντας ότι εννοείται ότι η Νέα Δηµοκρατία καταψη-
φίζει το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Επιφυλασσόµεθα για τα επι-
µέρους άρθρα στη συνέχεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κατελθών του Βή-
µατος προβάλλει αντιρρήσεις συνταγµατικότητας και ζητά να
αποφανθεί η Βουλή. Θα εφαρµόσουµε, λοιπόν, την παράγραφο
2 του άρθρου 100 του Κανονισµού της Βουλής. 

Έχουν δικαίωµα να µιλήσουν οι εξής: ο λέγων, ο αντιλέγων, οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί, καθένας για πέντε λεπτά
της ώρας. 

Κύριε Φωτήλα, έχετε τον λόγο.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Θα µιλήσει ο κ. Γεωργαντάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Γεωρ-

γαντά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Διαβάζω την τροπολογία, την παράγραφο β’, για να έχουν µια

εικόνα οι συνάδελφοι: «Δαπάνες που έχουν προκύψει από ήδη
παρασχεθείσες έως τη δηµοσίευση της παρούσας υπηρεσίας
καθαριότητας, σίτισης, εστίασης, φύλαξης και συντήρησης ηλε-
κτροµηχανολογικού εξοπλισµού προς νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου ιδιωτικού δικαίου που εποπτεύονται από το Υπουργείο Υ-

γείας, θεωρούνται σύννοµες και εκκαθαρίζονται σε βάρος των
πιστώσεων των προϋπολογισµών των οικείων φορέων».

Ερώτηση πρώτη προς τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας:
Δεν πρέπει να δούµε τι δεν ήταν σύννοµο; Δεν πρέπει να ξέρουµε
τι είναι έκνοµο; Δεν πρέπει να ξέρουµε ποια περίοδο αφορά; Δεν
πρέπει να ξέρουµε σε τι ποσά αναφερόµαστε; Δεν πρέπει να ξέ-
ρουµε µε ευθύνη ποιανού δεν εφαρµόστηκε ο νόµος; Απλώς µε
τη φράση «θεωρούνται σύννοµες», χωρίς καµµία αιτιολόγηση θα
έρθουµε τώρα να νοµιµοποιήσουµε δαπάνες που δεν ξέρουµε
µε ποιον τρόπο έγιναν, δεν ξέρουµε ποιοι ωφελήθηκαν, δεν ξέ-
ρουµε ποιες διατάξεις παραβιάστηκαν και απλώς θα έρθουµε να
τις θεωρήσουµε σύννοµες, χωρίς να υπάρχει καµµία µα καµµία
αιτιολόγηση επ’ αυτού; Χωρίς να δούµε τις ευθύνες; Χωρίς να
δούµε ίσως ποιοι ωφελήθηκαν; 

Κύριοι συνάδελφοι, εδώ υπάρχουν ξεκάθαρα ζητήµατα, τα
οποία νοµίζω ότι σε µια ένδειξη αυτοσεβασµού των µελών του
Κοινοβουλίου θα έπρεπε αυτή η συγκεκριµένη τροπολογία να
αποσυρθεί. Το ξέρουµε πολύ καλά. Άλλωστε η ίδια η Κυβέρνηση
µάς έδωσε τη δυνατότητα να καταλάβουµε περί τίνος πρόκειται,
µε την υπόδειξη ότι πρόκειται για τις δαπάνες στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Το
αναφέρει η ίδια. 

Οπότε κάνω χρήση αυτού του πράγµατος για να πω το εξής:
Σε αυτό το ζήτηµα υπάρχει ένα επιπλέον ηθικό θέµα. Υπάρχει µια
καταγγελία από τον σύλλογο εργαζοµένων, που έγινε πριν λίγο
καιρό στην εισαγγελέα διαφθοράς. Εµείς θα έρθουµε σήµερα,
ενώ η δικογραφία αυτή –η όποια δικογραφία σχηµατιστεί µε τα
όποια συµπεράσµατα βγάλει η εισαγγελέας διαφθοράς στην πο-
ρεία- βρίσκεται ακόµη στην εισαγγελέα διαφθοράς, να ξεπλύ-
νουµε αυτές τις µη σύννοµες δαπάνες; Και ενώ έχει βγει στη
δηµοσιότητα και ξέρουµε ότι η έχει γίνει καταγγελία από τον σύλ-
λογο των εργαζοµένων, θα έρθει η Βουλή να ξεπλύνει αυτές τις
δαπάνες; Ποιος από εδώ µέσα µπορεί να το αποδεχτεί αυτό;

Να δούµε το αποτέλεσµα του πορίσµατος της εισαγγελέως
διαφθοράς, αλλά µε βάση το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο και
στη συνέχεια να έρθει η Βουλή να αποφανθεί. Δεν µπορεί να
αποφανθεί η Βουλή, ενώ βρίσκεται η δικογραφία στην εισαγγε-
λέα διαφθοράς. Νοµίζω ότι αυτό θα βαρύνει και τη συνείδηση
όλων και την προσωπικότητα όλων. 

Και βεβαίως έχουµε και το επίσης τροµερό, να έρχεται το Γε-
νικό Λογιστήριο και να µην µπορεί να προϋπολογίσει αυτή τη δα-
πάνη. Λέµε ότι είναι σύννοµες οι δαπάνες, χωρίς να ξέρουµε για
ποιες δαπάνες µιλάµε; Ξέρουµε πολύ καλά ότι στο ΚΕΕΛΠΝΟ
υπήρχε η υποχρέωση των διαγωνισµών, γιατί από τον Δεκέµβριο
του 2015 έχει ενταχθεί στο δηµόσιο λογιστικό. Δεν µπορούσαν
να γίνονται απευθείας αναθέσεις. Εδώ µιλάµε για δαπάνες που
έχουν γίνει µη νοµίµως, παρανόµως, µε απευθείας αναθέσεις.
Κάποιοι τις έκαναν, κάποιοι ωφελήθηκαν, κάποιοι ίσως έχουν
πλουτίσει σε βάρος του δηµοσίου. 

Και εµείς σήµερα χωρίς καµµία αιτιολόγηση, χωρίς ακριβώς
να αναφέρονται εκείνες οι παραβιάσεις του νόµου οι οποίες µπο-
ρούν να δικαιολογήσουν µία τέτοια τοποθέτηση από την Βουλή,
ερχόµαστε να ξεπλύνουµε -αναγκάζοµαι να πω δεύτερη φορά
την έκφραση αυτή- µε µία τέτοια φωτογραφική διάταξη, η οποία
δεν είναι απλά φωτογραφική, αλλά έρχεται και σε ανοιχτή δικα-
στική διαδικασία, αυτούς που παρανόµησαν; Να αφήσουµε να
αποφανθεί η δικαιοσύνη, να δούµε τι ζητήµατα προκύπτουν. 

Βλέπετε, στο άρθρο Α δεν αναφέροµαι. Έχει να κάνει µε τις
αποζηµιώσεις των εργαζοµένων. Εκεί δεν αναφέροµαι. Είναι κα-
τανοητό µέχρι ενός σηµείου, εάν κάτι δεν έγινε σωστά. Αλλά,
εδώ µιλάµε για τις συµβάσεις, για τις απευθείας αναθέσεις. Είναι
ζήτηµα τιµής για το Κοινοβούλιο σήµερα, είναι ζήτηµα τιµής για
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου -κάνω έκκληση, εάν υπάρχει,
να την δούµε σήµερα εδώ- να αποσυρθεί η συγκεκριµένη διά-
ταξη. 

Εµµένουµε, κύριε Πρόεδρε, στην ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας. Και θεωρούµε ότι επειδή η συγκεκριµένη αυτή διάταξη
πραγµατικά παραβιάζει τις διατάξεις του άρθρου 73 και επόµενα
του Συντάγµατος περί τρόπου νοµοθέτησης και σε σχέση µε το
φωτογραφικό του περιεχοµένου τους και σε σχέση µε τη δικα-
στική εκκρεµότητα που υπάρχει και σε σχέση µε την απουσία της
έκθεσης του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ζητούµε να γίνει
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δεκτή η ένσταση αντισυνταγµατικότητος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε τώρα ή όταν
τελειώσει ο κύκλος; Θέλετε τώρα ή να προηγηθεί ο κύκλος των
οµιλητών; Όποτε θέλετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
ζητούσα να προηγηθώ του κ. Παρασκευόπουλου, διότι υπάρχει
µια πλήρης διαστροφή κάποιων πραγµάτων και µια συγκεκριµε-
νοποίηση που δεν είναι η πραγµατικότητα και θα απαντήσει και
ο συνάδελφος κ. Παρασκευόπουλος επί του νοµικού ζητήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
απαντήσω…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η διαδικασία είναι συγ-

κεκριµένη. Ο Υπουργός κλείνει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα

κλείσει ο Υπουργός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι σας ενοχλεί; Δεν

κατάλαβα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Μετά θα µιλήσει ο Υπουργός. Αυτή

είναι η διαδικασία!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο Υπουργός µιλάει στο

τέλος. Είναι γραπτό στον Κανονισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θεωρείτε, ότι

πρέπει να ακούσετε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, ο Κανονισµός λέει

ότι κλείνει ο Υπουργός! Τι δεν καταλαβαίνετε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ζή-

τησα να µιλήσω επειδή υπάρχει πλήρης…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Έχουµε Κανονισµό ή δεν

έχουµε; Πείτε του Προέδρου τι να κάνει.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ο

λόγος που ζήτησα να προηγηθώ είναι –εάν βάζετε ζήτηµα θα κα-
θίσω και θα µιλήσω µετά- είναι γιατί αυτά τα οποία λέτε δεν
έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μετά!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Και

πριν τοποθετηθεί επί του νοµικού ο κ. Παρασκευόπουλος, ήθελα
να βάλω στο ζήτηµα στις συγκεκριµένες διαστάσεις τις οποίες
έχει.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Για να µη δηµιουργούνται εντυπώσεις, να µιλήσει ο συνάδελ-

φος Παρασκευόπουλος και µετά να µιλήσω εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

ρασκευόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µι-

λήσω πρώτα και εγώ για ένα διαδικαστικό θέµα, αφού τέθηκαν
ήδη διαδικαστικά θέµατα.

Εδώ, τέθηκε υπ’ όψιν µου πριν από λίγο ένα αίτηµα συζήτησης
θέµατος αντισυνταγµατικότητας, όπου ο κ. Φωτήλας, ο συνάδελ-
φος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, λέει ότι θα καταθέσει αν-
τιρρήσεις αντισυνταγµατικότητας για την τροπολογία τάδε, η
οποία είναι αντίθετη µε τη διάταξη του άρθρου 73 και επόµενα
του Συντάγµατος. Είναι η απόλυτη αοριστία. Πώς είναι δυνατόν
στοιχειωδώς ένας αντιλέγων και µε τη σοβαρότητα και µελέτη
που χρειάζεται για να γίνει κοινοβουλευτική συζήτηση, να γνω-
ρίζει περί τίνος πρόκειται και να µπορέσει να απαντήσει; Νοµίζω,
ότι µία συγκεκριµενοποίηση τουλάχιστον µιας σειράς, θα µπο-
ρούσε να διευκολύνει. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Έγινε αυτό. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι απολύτως αόριστο

ακριβώς όπως έχει προβληθεί. Το θέµα ποιο είναι; Για πρώτη
φορά ακούστηκε πριν από λίγη ώρα προφορικά, χωρίς καµµία
δυνατότητα του αντιλέγοντος και των υπολοίπων οι οποίοι θα µι-
λήσουν, να προβάλουν ένα νοµικό επιχείρηµα. Αυτό είναι διαδι-
καστικό, δεν επιµένω στην αοριστία, αλλά είναι φανερό ότι,

βεβαίως, υπάρχει.
Τώρα, επί της ουσίας, κατ’ αρχάς η διάταξη δεν είναι καθόλου

φωτογραφική. Αναφέρεται στο σύνολο των νοµικών προσώπων
ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου, που εποπτεύονται από το Υπουρ-
γείο Υγείας, χωρίς καµµία απολύτως διάκριση. Τώρα, εάν το ο
οποιοσδήποτε υπάλληλος ή εργαζόµενος ή άλλος έγραψε χει-
ρογράφως κάτι που εκείνη την ώρα µπορεί να ασχολούνταν µε
κάτι άλλο ή οτιδήποτε άλλο –έτσι και αλλιώς το ΚΕΕΛΠΝΟ συγ-
κεντρώνει ένα µεγάλο µέρος της προσοχής του Υπουργείου
Υγείας αυτήν την περίοδο- αυτό δεν σηµαίνει ότι η µικρή σηµεί-
ωση έχει οποιαδήποτε κανονιστικότητα. Έχουµε να κάνουµε µε
µία διάταξη, η οποία αναφέρεται στο σύνολο των νοµικών προ-
σώπων ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου χωρίς να έχει καθόλου
φωτογραφικό κανονιστικό περιεχόµενο.

Επιπλέον, έχουµε να κάνουµε µε ένα φαινόµενο το οποίο είναι
πολύ γνωστό σε όλη την ελληνική κοινωνία, σε όλες τις ελληνικές
υπηρεσίες και, βεβαίως, στο Ελεγκτικό Συνέδριο. Είναι το φαι-
νόµενο της αδυναµίας σε ορισµένες περιπτώσεις για λόγους
γραφειοκρατίας, να γίνουν έγκαιρα κάποιες επικυρώσεις ή εγ-
κρίσεις, οι οποίες χρειάζονται, πράγµα το οποίο δηµιουργεί την
ανάγκη της εκ των υστέρων «νοµιµοποίησής» τους, της εκ των
υστέρων έγκρισής τους, ακριβώς επειδή η ισχύουσα νοµοθεσία
δεν επέτρεπε έγκαιρα να γίνει κάποια προηγούµενη διαδικα-
στική, τυπική, ουσιαστική πράξη, η οποία ήταν απαραίτητη. 

Όµως, η αδυναµία και η πιστή τήρηση των τυπικών διατυπώ-
σεων, οδηγεί σε αδυναµία παροχής της υπηρεσίας, έχουµε να
κάνουµε µε χώρο της υγείας, όπου οι καθυστερήσεις µπορεί να
είναι κρίσιµες ακόµη και για ζητήµατα ζωτικά, ακόµη και ζητή-
µατα ζωής και έτσι, σε πάρα πολλές περιπτώσεις, έχει τηρηθεί
αυτή η διαδικασία. Δηλαδή, να υπάρχει έγκριση του Υπουργού
και στη συνέχεια να υποβάλλεται και στο Ελεγκτικό Συνέδριο η
δαπάνη η οποία έχει γίνει ή, εν πάση περιπτώσει, η πράξη η
οποία έχει γίνει για µία εκ των υστέρων έγκριση. Εφόσον έχει
γίνει η σχετική δαπάνη για λόγους δηµοσίου συµφέροντος και
µάλιστα επιτακτικού, απ’ ό,τι γνωρίζω, πάντοτε το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο τις εγκρίνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαντάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Πάνε µε τη σειρά

τα κόµµατα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Λο-

βέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς θέλουµε να ακούσουµε το

Υπουργείο, αλλά η σειρά των αγορεύσεων κατά το άρθρο 100,
για τις αντιρρήσεις αντισυνταγµατικότητας είναι αυτή, λέγων-αν-
τιλέγων, τα υπόλοιπα κόµµατα, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
και κλείνει ο Υπουργός. Προφανώς και θέλουµε να ακούσουµε.

Κύριε Πρόεδρε, κάνοντας το πρωί την ανάγνωση της µελέτης
της Διεύθυνσης Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής, η Επιστη-
µονική Υπηρεσία έχει κάνει τόµο ολόκληρο, είκοσι πέντε σελίδες
αφιερωµένες στο σχέδιο νόµου αυτό, όπου επισηµαίνονται ατέ-
λειες νοµοτεχνικές, ατέλειες ουσιαστικές, αλλά και αρκετά θέ-
µατα προβληµάτων συνταγµατικότητας. 

Είναι όµως τόσες πολλές οι παρατηρήσεις που αποφύγαµε ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα να αξιολογήσουµε ποιες από αυτές θα
µπορούσαµε να προβάλουµε εδώ, γιατί υπάρχει και µια οικονο-
µία της σχετικής συζήτησης και είπαµε να µην το κάνουµε, να
µην κάνουµε καµµία αναφορά. Απλώς στις οµιλίες µας θα ανα-
φέρουµε συγκεκριµένες επισηµάνσεις της Διεύθυνσης Επιστη-
µονικών Μελετών. 

Ωστόσο, πρέπει να εκτιµηθεί από το Σώµα µε αρνητικό τρόπο
ότι το προκείµενο, η τροπολογία για την οποία η Νέα Δηµοκρα-
τία, ο κ. Φωτήλας, κατέθεσε τις αντιρρήσεις της είναι τροπολογία
του Υπουργείου Υγείας µη ενσωµατωθείσα όµως στο σχέδιο
νόµου για να αποφευχθεί και η επ’ αυτής παρατήρηση της Διεύ-
θυνσης Επιστηµονικών Μελετών. Διότι έχουν οι ίδιοι προβληµα-
τισµό στο Υπουργείο Υγείας -και δεν ξέρω αν συµφωνούν και
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µεταξύ τους- για την τροπολογία αυτή και ήθελαν ως τροπολογία
να διαφύγει των λοιπών διαδικασιών της διαµόρφωσης ενός
«καλού νόµου», όπως λέµε στα νοµικά. 

Πάµε τώρα στην εισηγητική έκθεση της συγκεκριµένης διάτα-
ξης, για την οποία ο συνάδελφος Φωτήλας έχει προβάλει αντιρ-
ρήσεις. Στην περίπτωση β’ λέει –αναφέροµαι στην τροπολογία
και στο συγκεκριµένο σηµείο της- κρίνεται απαραίτητη η νοµιµο-
ποίηση δαπανών από υπηρεσίες καθαριότητας, σίτισης, φύλαξης
ή συντήρησης κ.λπ.. Εάν πάµε στην αναφορά του Συλλόγου των
Εργαζοµένων του ΚΕΕΛΠΝΟ προς τους εισαγγελείς διαφθοράς
θα δούµε ότι εµπεριέχονται όλα αυτά τα οποία περιλαµβάνει η
τροπολογία. Και ενώ εµπεριέχονται εδώ, άρα είναι γνωστά τοις
πάσι και προφανώς στο Υπουργείο, το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους διαπιστώνει την αδυναµία του να καταγράψει το ύψος
της σχετικής δαπάνης, διότι το Υπουργείο δεν του προσκόµισε
στοιχεία. Δεύτερο στοιχείο, που σε κάνει να σκέφτεσαι γιατί εδώ
κατέφυγαν στη ρύθµιση αυτή οι του Υπουργείου που έχουν τη
νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Τώρα, συνάδελφοι, αυτό που θα πω είναι µια παρένθεση στη
νοµική µου σκέψη, αλλά νοµίζω ότι έχουµε κοινή εµπειρία τους
τελευταίους µήνες εδώ όλοι. Ήρθε µία τροπολογία για τη «ΣΕ-
ΚΑΠ» Σαββίδη. Εκεί η πλειοψηφία στιγµατίστηκε, µε το πολιτικό
αζηµίωτο βέβαια, αλλά πήρε το θάρρος της γνώµης της και είπε
αυτό είναι, Αρχηγοί δύο κοµµάτων δηλαδή. 

Στην προκείµενη περίπτωση γιατί µπερδεύετε το Υπουργείο
Υγείας µε αυτά; Κύριε Ξανθέ, τι δουλειά έχετε µε αυτό; Δηλαδή
ποιο πρόβληµα θέλετε να αντιµετωπίσετε και µπαίνετε στον κόπο
της υπογραφής σας στη ρύθµιση αυτή, χωρίς να στέλνετε στο
Γενικό Λογιστήριο του Κράτους το ύψος της σχετικής δαπάνης;
Γι’ αυτό και θέλουµε να σας ακούσουµε, για να πάρουµε από
πρώτο χέρι την πληροφόρηση τι ακριβώς καλείται το Σώµα να
ψηφίσει. 

Και επειδή ο κ. Παρασκευόπουλος αµφέβαλε για το εάν και
κατά πόσο µπορεί να τοποθετηθεί στις διατάξεις του Συντάγµα-
τος που προβάλλονται ως θεµελιώνουσες τις αντιρρήσεις συν-
ταγµατικότητας. Κακώς το λέει αυτό. Διότι το άρθρο 73 και
επόµενα του Συντάγµατος είναι τα άρθρα που αφορούν τη δου-
λειά µας εδώ ως Νοµοθετικού Σώµατος, από τα οποία προκύ-
πτουν οι βασικές ιδιότητες που πρέπει να έχει ένας νόµος. Και
βλέπω και συνάδελφό µου στα έδρανα. Ένας νόµος πρέπει να
είναι κατ’ αρχάς γενικός και αφηρηµένος. Αλλιώς δεν πρέπει να
είναι φωτογραφία. Εδώ είναι φωτογραφία και το λέει η ίδια η ει-
σηγητική έκθεση. Δεν πρέπει να είναι φωτογραφία. 

Γιατί εάν είναι φωτογραφία, συνάδελφε αντιλέγοντα, παραβιά-
ζονται όχι µόνο αυτές οι διατάξεις που αφορούν τη λειτουργία
της Βουλής, αλλά και η αρχή της ισότητας, το άρθρο 4 παρά-
γραφος 1 του Συντάγµατος. Άλλα ισχύουν για όλους τους άλ-
λους, άλλα ισχύουν για τη συγκεκριµένη δαπάνη, άλλα για όλη
την υπόλοιπη διοίκηση και ελληνική κοινωνία, άλλα για αυτήν, και
παράλληλα και όλες οι διατάξεις που αφορούν τη δικαστική προ-
στασία και έτσι την προστασία του κράτους δικαίου. 

Είναι λοιπόν βασικές χαρακτηριστικές ιδιότητες ενός νόµου το
αφηρηµένο της ρύθµισης, η γενικότητα της ρύθµισης, η απαγό-
ρευση της φωτογραφίας. Είναι ερµηνευτικές αρχές που ισχύουν
σε όλον τον κόσµο και που προκύπτουν από το σύνολο των δια-
τάξεων του Συντάγµατος περί νοµοθετικής λειτουργίας. 

Συνεπώς νοµίζω ότι πρέπει το Υπουργείο να εξηγήσει –αλλά
αυτό είναι πολιτικό θέµα, θα το πούµε µετά, έχουµε χρόνο, θα
συζητήσουµε και σήµερα και αύριο- πρέπει λοιπόν το Υπουργείο
να ξεκαθαρίσει αλλά και η Βουλή πρέπει να έχει υπ’ όψιν της
όταν θα γίνει η ψηφοφορία για το θέµα της συνταγµατικότητας
τι αποδέχεται να είναι σήµερα στα υπό συζήτηση και υπό ψήφιση
άρθρα. 

Εµείς συµφωνούµε ότι αυτή η διάταξη πρέπει να αποσυρθεί. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Χατζη-

σάββα, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς ως Χρυσή

Αυγή διαφωνούµε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία και µε τις δα-
πάνες και σε πολλά άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου, γι’ αυτό και

δεν το ψηφίζουµε. 
Όµως, θέλω να καταγγείλω ότι η ευαισθησία κάποιων για το

Σύνταγµα και για τους κανόνες της Βουλής είναι επιλεκτική, µιας
και Ξανθός και Πολάκης αρνούνται να απαντήσουν στον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο στις ερωτήσεις που επανειληµµένως κάνουν
οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, σε αιτήµατα πολιτών, όχι µόνο
ψηφοφόρων τους. 

Οπότε, στο συγκεκριµένο αίτηµα για αντισυνταγµατικότητα
δεν έχει νόηµα να πάρουµε θέση εµείς και θα ψηφίσουµε «πα-
ρών». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έτερος Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος θέλει τον λόγο; Κάποιος άλλος θέλει τον
λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Καρα-

θανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κοιτάξτε, τίθεται ένα ζή-

τηµα εδώ το οποίο είναι αποτέλεσµα πολιτικών που ακολουθή-
θηκαν και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις, όσον αφορά την
υποβάθµιση των δηµόσιων –ας το πούµε έτσι- νοσοκοµείων και
χώρων παροχής υγείας και πολύ περισσότερο την ανατροπή των
εργασιακών σχέσεων. Διότι εδώ, ενώ θα έπρεπε αυτές οι θέσεις
και της καθαριότητας και της σίτισης και της συντήρησης να πα-
ρέχονται από τις ίδιες τις νοσοκοµειακές µονάδες, είχαµε τα
προηγούµενα χρόνια µια ολόκληρη εργολαβία ιδιωτικών στρα-
τών, ιδιωτικών εργολάβων, όπου επί της ουσίας παρείχαν τέτοιου
είδους υπηρεσίες σε βάρος της µόνιµης και της σταθερής εργα-
σίας. 

Η τότε κατάσταση δεν είχε σχέση µε την αντισυνταγµατικό-
τητα, όσον αφορά το δικαίωµα καθένα στην εργασία και στις αν-
θρώπινες συνθήκες, όταν ξέρουµε πολύ καλά το τι συνέβαινε
-οτιδήποτε µορφής και υφής- σε αυτά τα συνεργεία των εργολά-
βων; 

Από αυτή την άποψη, βεβαίως και η σηµερινή Κυβέρνηση ακο-
λουθεί την πεπατηµένη. Αντί, λοιπόν, να φροντίσει να καταργηθεί
αυτό το απαράδεκτο καθεστώς των ατοµικών συµβάσεων έργου
ή εργασίας και παροχής υπηρεσιών καθαριότητας, σίτισης και
εστίασης, το διαιωνίζει παραπέρα, αλλάζοντας απλά και µόνο τη
µορφή. 

Εµείς, βεβαίως, λέµε ότι τέτοιου είδους συµβάσεις δεν µπο-
ρούν να αντιµετωπίζονται µε αυτόν τον τρόπο, ούτε, βεβαίως, οι
ανάγκες για τις παρεχόµενες υπηρεσίες µπορούν να εµπορευ-
µατοποιούνται µε τέτοιο τρόπο. 

Άρα, δηλαδή, θεωρούµε ότι είναι παράνοµες και τέτοιου εί-
δους σχέσεις και συνθήκες. Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και ως
ΚΚΕ δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε τη συγκεκριµένη δια-
δικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να πω ότι δεν υπήρχε
καµµία διάθεση παρερµηνείας του Κανονισµού. Ο Κανονισµός
αναφέρει ποιοι µετέχουν στη συζήτηση, αλλά χωρίς να διευκρι-
νίζει ότι υποχρεωτικά θα µιλήσουν µε αυτή τη σειρά. 

Εν πάση περιπτώσει, θέλουµε να διευκολύνουµε τη διαδικασία.
Δεν πετάµε τη σκούφια µας για τσακωµό. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο λόγος που ζήτησα να λάβω τον λόγο πριν ήταν για να ενη-

µερωθούν οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, γιατί το
συγκεκριµένο είναι από τις µεγαλύτερες στρεβλώσεις που έχουν
υπάρξει στην ιστορία του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι: Με αυτό το οποίο κάνετε σήµερα
δείχνετε και αποδεικνύετε ότι είστε οργανικό στοιχείο των ιδιω-
τικών συµφερόντων, τα οποία για πάνω από είκοσι µε είκοσι
πέντε χρόνια σήκωσαν ένα σκασµό λεφτά από τα νοσοκοµεία της
χώρας, προσφέροντας χαµηλής ποιότητας υπηρεσίες.

Προσπαθείτε να πείτε ότι αυτή η διάταξη, η υπουργική τροπο-
λογία αφορά το ΚΕΕΛΠΝΟ. Όχι, κύριοι συνάδελφοι, αφορά τον
πόλεµο τον οποίο έχουµε εδώ και ενάµιση χρόνο µε όλους τους
εργολάβους καθαριότητας, σίτισης και φύλαξης στα δηµόσια νο-
σοκοµεία, οι οποίοι έχουν αποδυθεί σε έναν µίνι υπέρ πάντων
αγώνα, αξιοποιώντας και κοµµάτια της δικαστικής εξουσίας, για
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να µην αφήσουν να περάσουµε σε µια άλλη φάση µέσα στα νο-
σοκοµεία. 

Αυτή η φάση προσφέρει, όπως αποδεικνύεται, σε µια σειρά
από νοσοκοµεία σε όλη τη χώρα πολύ καλύτερες υπηρεσίες, µε
µείωση του συνολικού κόστους, µε έως και διπλασιασµό των
αµοιβών του προσωπικού που δουλεύει, που φεύγει από τις συν-
θήκες εργασιακής γαλέρας. 

Αυτή η τροπολογία, λοιπόν, έχει τρία άρθρα. Πιάνετε τη δεύ-
τερη παράγραφο του τρίτου άρθρου. Προφανώς το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους έγραψε «ΚΕΕΛΠΝΟ», γιατί το πρώτο
άρθρο αφορά –γιατί έτσι προφανώς το ονόµασαν- το ότι κάνουµε
τον Πρόεδρο και τον Αντιπρόεδρο του ΚΕΕΛΠΝΟ από εδώ και
πέρα αµειβόµενους. Γιατί οι άνθρωποι είναι πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης. Είχαν τις δουλειές τους και τις άφη-
σαν. 

Είναι πανεπιστηµιακοί καθηγητές που δεν µπορούν να δουλέ-
ψουν γιατί είναι όλη τη µέρα, από το πρωί µέχρι το βράδυ, εκεί
εδώ κι έναν χρόνο για να ξεβρωµίσουν αυτή την offshore του
Υπουργείου Υγείας των προηγούµενων χρόνων, αυτό το από-
στηµα που είχε δηµιουργήσει ένας µηχανισµός, την ίδια στιγµή
που παράλληλα έχει ένα πολύ αξιόλογο δυναµικό κι έχει βοηθή-
σει τη χώρα µας. Τους κάνουµε λοιπόν αµειβόµενους. Και προ-
φανώς γι’ αυτό µπήκε. 

Δεύτερον, ρυθµίζουµε κάποια ζητήµατα σε σχέση µε το ΕΚΑΒ. 
Και τρίτον, ερχόµαστε στην τροπολογία. 
Τι λέει αυτή η τροπολογία; Λέει το εξής: Αν θυµάστε καλά, µε

το παράλληλο νοµοθετήσαµε τη δυνατότητα τα νοσοκοµεία να
κάνουν συµβάσεις έργου µε το προσωπικό που υπηρετούσε
στους εργολάβους, στην καθαριότητα, στη σίτιση ή στη φύλαξη,
απευθείας, για να µην απολύσουµε κάποιους απ’ αυτούς που
δούλευαν. 

Με αυτό µέχρι τον Αύγουστο του 2016, που το Συµβούλιο της
Επικρατείας έριξε τον νόµο, είκοσι τρία νοσοκοµεία είχαν προ-
λάβει και είχαν κάνει συµβάσεις µε έναν µεγάλο αριθµό εργαζο-
µένων. Την περίοδο που έπεσε ο νόµος, τον Αύγουστο, είχαν βγει
στον αέρα και αρκετές προκηρύξεις από διάφορους άλλους ορ-
γανισµούς, νοσοκοµεία ή εποπτευόµενους -το ΕΚΑΒ- ως συµβά-
σεις έργου. 

Τον Νοέµβριο νοµοθετήσαµε ότι από εδώ και πέρα θα κάνουµε
συµβάσεις εργασίας. Γιατί είπαµε, είναι αναπόδραστη πολιτική
επιλογή ότι οι εργολάβοι, οι οποίοι έπαιρναν τεράστια ποσά -εάν
συγκρίνει κανείς το πώς αυτά ήταν το 2008, το 2009 και πώς φτά-
σανε το 2014- θα φύγουν από τα νοσοκοµεία. Και όπως είπαµε,
«το καλό το παλικάρι ξέρει κι άλλο µονοπάτι». Νοµοθετήσαµε
ξανά, παρά την απόφαση του Σ.τ.Ε., η οποία ευνοούσε τους ερ-
γολάβους. Και είπαµε ότι από εδώ και πέρα θα κάνουµε συµβά-
σεις εργασίας. 

Προβλέψαµε, λοιπόν, στον νόµο αυτό τη δυνατότητα όσοι
είχαν κάνει συµβάσεις έργου να µετατραπούν σε συµβάσεις ερ-
γασίας. Αυτό έγινε. Όµως, επειδή ο πόλεµος συνεχίζεται…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αυτό είναι το α’. Το β’ είναι µετά. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό

λεπτό. Και το β’ το ίδιο είναι. Το β’ θα το εξηγήσω µετά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έτσι µπράβο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μισό

λεπτό, µη γελάτε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το α’ είναι εύκολο. Πάµε στο β’. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πολ-

λοί, λοιπόν, επίτροποι δεν θεωρούν τα εντάλµατα, που αφορούν
µισθοδοσία εργαζοµένων, που ήταν από συµβάσεις έργου και
έγιναν συµβάσεις εργασίας. Γιατί εδώ έχουµε νοµοθετήσει ότι
µπορούν να µετατραπούν. Αυτοί εκτιµούν ότι δεν έπρεπε να µε-
τατραπούν. Δηλαδή, εδώ νοµοθετούµε στον αέρα. 

Μπορεί ο κάθε επίτροπος να πει: «Εγώ δεν το θεωρώ έτσι».
Έχουµε, λοιπόν, αρκετές περιπτώσεις όπου µένουν άνθρωποι
απλήρωτοι, ενώ µε βάση τους νόµους που έχουµε ψηφίσει, αυτή
τη στιγµή δουλεύουν µε συµβάσεις εργασίας. 

Πάµε τώρα και στο β’, γιατί εδώ είναι το άλλο που πήγατε να
εντοπίσετε µόνο στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Και θα τα πούµε και για το
ΚΕΕΛΠΝΟ, γιατί ξύνεστε στην γκλίτσα του τσοπάνη. 

Έχουµε κάποια νοσοκοµεία, τα οποία πάνε να προκηρύξουν

διαγωνισµό για τις συµβάσεις εργασίας και µε το «καληµέρα»
τρώνε σε χρόνο d t προσωρινή διαταγή σταµατήµατος της δια-
δικασίας. Έχει υπάρξει αυτό σε πολλά νοσοκοµεία. Τι γίνεται ε-
κεί; Πρέπει τα νοσοκοµεία και να καθαρίζονται και να ταΐζονται
οι ασθενείς και να φυλάσσονται. Έχουν λήξει οι συµβάσεις των
εργολάβων. Δίνουµε παρατάσεις. 

Και προσέξτε τώρα τι έχουµε: Από τη µια µεριά δικαστική από-
φαση που σου λέει «σταµάτα, µην προχωράς τις συµβάσεις ερ-
γασίας», από την άλλη ληγµένες προηγούµενες συµβάσεις µε
τους εργολάβους.

Εµείς δεν θέλουµε να κάνουµε διαγωνισµό για τους εργολά-
βους ξανά. Δίνουµε παράταση και κάνουµε αναιρέσεις στα δικα-
στήρια, για να πάρουν πίσω την προσωρινή διαταγή. Και τι
συµβαίνει τώρα; Δίνουµε µια παράταση ενός µηνός, δίνουµε µια
παράταση δεύτερου µήνα, δίνουµε µια παράταση τρίτου µήνα
και υπάρχουν πάλι κάποιοι επίτροποι εκεί -για να καταλάβετε τον
απόλυτο παραλογισµό- που σου λένε «σου έχω µπλοκάρει το δι-
καστήριο µε κάποιες συµβάσεις εργασίας, αλλά δεν σου πλη-
ρώνω την παράταση». Άρα, µένουν πάλι απλήρωτοι. Το καταλα-
βαίνετε; Έχουν στήσει έναν τέτοιο µηχανισµό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Διαγωνισµό κάντε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ενώ

συνεχίζουµε τη σύµβαση, µε τα χρήµατα που πήραν και σε αρ-
κετές περιπτώσεις µε διαπραγµάτευση πήραν χαµηλότερα –για
να µην παίρνουν, ότι πριν γιατί ξέρουν τι κονοµάγανε-,σου λένε
«όχι», για να σε εξωθήσουν εµµέσως να προκηρύξεις διαγωνισµό
για να το πάρει ο εργολάβος. Αυτών των συµφερόντων είναι υπη-
ρέτες και καταθέτουν αυτή την ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα. Αυτών των συµφερόντων
είναι υπηρέτες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και πάµε τώρα στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Ποιος υπογράφει -γιατί εγώ

µιλάω µε ονόµατα- αυτήν την καταγγελία; Ο Πρόεδρος του Σω-
µατείου. Πώς λέγεται ο Πρόεδρος; Πουλής Σταµάτης. Ξέρετε ότι
είναι σε εξέλιξη καµµιά δεκαριά έρευνες για τον συγκεκριµένο
κύριο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν µας ενδιαφέρει αυτό. Αυτό που
λέει µας ενδιαφέρει.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
σας ενδιαφέρει. Ακούστε, εδώ φωνάζει ο κλέφτης να φύγει ο νοι-
κοκύρης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Για να δούµε ποιος είναι ο κλέφτης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εγώ

καταλαβαίνω το άγχος σας, επειδή τελειώνει το «Ερρίκος Ντυ-
νάν» τώρα και πάµε στο ΚΕΕΛΠΝΟ, που εκεί θα ανοίξει η κόπρος
του Αυγεία και έχει πιάσει πολλούς από εσάς –και κάποιοι λεί-
πουν κιόλας- µαύρη τραµουντάνα για το τι θα βγει. 

Ο συγκεκριµένος κύριος ο οποίος κάνει καταγγελίες, είναι ο
διαχρονικός πρόεδρος όλων των επιτροπών παραλαβής και δια-
γωνισµών για µια σειρά από δαπάνες που έκανε το ΚΕΕΛΠΝΟ.
Είναι αυτός που ο κουνιάδος του στους ξενώνες που ήταν προ-
ϊστάµενος έδινε 12 ευρώ τις φακές, 12 ευρώ τα µπιζέλια, 12 ευρώ
την µπριζόλα, 12 ευρώ το µπιφτέκι. Αυτός ο κύριος κάνει καταγ-
γελίες, που σήµερα όλως παραδόξως…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν είναι πρόεδρος των εργαζοµέ-
νων;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,
γιατί σηµασία δεν έχει µόνο τι λες, αλλά ποιος είσαι που το λες
και πόσο «βρωµάς» εσύ που το λες.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Διώξτε τον υπάλληλο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πάµε

παρακάτω. Το ΚΕΕΛΠΝΟ, έτσι για να εξηγούµαστε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πήρε…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ηρε-

µία, κύριε Οικονόµου. Δεν σταµάτησα κανέναν. Όλα θα γίνουν,
µην αγχώνεστε. 

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, ότι σήµερα όλως τυχαίως η εισαγγε-
λέας διαφθοράς -και η εισαγγελέας πρωτοδικών νοµίζω πήγε
εκεί- κατάσχεσε όλους τους σκληρούς δίσκους µιας σειράς
υπαλλήλων του ΚΕΕΛΠΝΟ, µεταξύ αυτών και του κυρίου που
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υπογράφει εδώ και της κ. Οικονόµου, αυτής που είχε εισηγηθεί
για εκείνο το κτήριο του ΚΕΕΛΠΝΟ που µε αντικειµενική αξία 3
εκατοµµύρια, το πήραµε 17 εκατοµµύρια ευρώ τελικά και κά-
ποιες άλλες κυρίες εκεί, που ήταν ο διαχρονικός παρακρατικός
µηχανισµός που διακινούσε το µαύρο χρήµα στο ΚΕΕΛΠΝΟ, είτε
για τη διαφηµιστική δαπάνη είτε για απευθείας αναθέσεις είτε
για τα πάντα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για τον ΟΠΑΠ λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Οικονόµου, πα-

ρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Λοι-

πόν, για να τελειώνουµε. Το δεύτερο κοµµάτι εξήγησα τι αφορά.
Αφορά συµβάσεις που έχουν λήξει. Τις παρατείνουµε λίγο. Δεν
θέλουµε να κάνουµε νέο διαγωνισµό µε συµβάσεις µε εργολά-
βους, αλλά έχουµε πρόβληµα µε µια σειρά από επιτρόπους που
ενώ µας έχουν µπλοκάρει τη δυνατότητα, δεν υπογράφουν τα
εντάλµατα για να πληρωθούν αυτές οι παρατάσεις και να πλη-
ρωθούν οι εργαζόµενοι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για το β’ αυτή είναι η απάντηση; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

αποσύρεται τίποτα. Δεν είναι τίποτα αντισυνταγµατικό. Εγώ για-
τρός είµαι, αλλά νοµικά, απ’ όσο ξέρω, κατεβάζουµε υπουργική
τροπολογία η οποία προασπίζεται το δηµόσιο συµφέρον, η οποία
µειώνει τις δαπάνες µε τις συµβάσεις εργασίας που κάνουµε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τους εργολάβους εξυπηρετείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, µη διακό-

πτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Γι’

αυτό, λοιπόν, πραγµατικά µε το σηµερινό αποδείξατε δύο πράγ-
µατα. Πρώτον, ότι είστε συγκεκριµένοι οργανικοί υπηρέτες των
εργολάβων και δεύτερον, ότι σας έχει πιάσει σύγκρυο µε αυτά
που έρχονται από το ΚΕΕΛΠΝΟ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για ποιον λόγο; Εσείς

υπερασπιστήκατε και επιβάλατε τη σειρά των οµιλητών. Τελει-
ώσαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση
κατά το άρθρο 100 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής
για το θέµα αντισυνταγµατικότητας που ετέθη.

Παρακαλώ να εγερθούν οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυν-
ταγµατικότητας.

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας)

Προφανώς ηγέρθησαν οι λιγότεροι.
Συνεπώς η ένσταση αντισυνταγµατικότητας απορρίπτεται. 
Ο κ. Μπαργιώτας έχει τον λόγο από την Δηµοκρατική Συµπα-

ράταξη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-

λα να λάβω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Καρα-

θανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλουµε να δηλώσουµε

ότι το ΚΚΕ δεν συµµετείχε σε αυτήν την ψηφοφορία περί της αν-
τισυνταγµατικότητας. Είναι υποκριτικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, σαφές. 
Ο κ. Μπαργιώτας έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξαναγυρνάµε στη διαδικασία

µετά το διάλειµµα, αλλά νιώθω υποχρεωµένος να κάνω δύο σχό-
λια. Το ένα έχει να κάνει µε το ΚΕΕΛΠΝΟ και το µόνο που θα πω,
κύριε Υπουργέ, κύριε Πολάκη, είναι το εξής. 

Εάν όντως είναι όπως το είπατε, µια βρώµικη offshore το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ, δυόµισι χρόνια Κυβέρνηση, οφείλατε να κάνετε τουλάχι-
στον τις θεσµικές παρεµβάσεις που χρειάζονται για να παύσει.
Γιατί η αλήθεια είναι ότι το ΚΕΕΛΠΝΟ λειτουργεί, διοικείται και
όπως φαίνεται από τη σηµερινή τροπολογία, κάνει τουλάχιστον
ότι καταγγέλλει ο κ. Πολάκης πως έγινε και στο παρελθόν, δι-

καιώνει δαπάνες, εξισώνει δαπάνες, νοµιµοποιεί δαπάνες. Αλ-
λάξτε το. Εάν όντως το ΚΕΕΛΠΝΟ είναι τόσο προβληµατικό, αντί
να πληρώνετε τον κ. Ρόζεµπεργκ µε παραπάνω αµοιβές, αντί να
αυξάνετε απλώς…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Και το όνοµα θα το
αλλάξω. Μπορούµε να το αλλάξουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Να τα αλλάξετε όλα. Στα
ονόµατα είστε καλοί σαν την ΕΣΑΝ. Να τα αλλάξετε! Και όχι µόνο
το όνοµα, όπως την ΕΣΑΝ. 

Σας το έχω ξαναπεί. Η διαφάνεια δεν είναι ζήτηµα παληκαριάς
και κρητικής λεβεντιάς, έτσι; Η διαφάνεια είναι ζήτηµα παρεµβά-
σεως στους θεσµούς, εµπέδωσης της διαφάνειας και της νοµι-
µότητας. Όποιος είναι λεβέντης σε σχέση µε τη διαφάνεια κάνει
µια µεγάλη θεσµική αλλαγή, καθαρίζει το τοπίο και τελειώνει.
Επίσης, εάν είναι λεβέντης, σέβεται και τις βασικές αρχές της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και όλων των αστικών δηµοκρατιών και
δεν επιτίθεται στη δικαιοσύνη, στο Ελεγκτικό Συνέδριο και στον
Άρειο Πάγο µε τον τρόπο που συστηµατικά κάνει ο κ. Πολάκης. 

Οι δικαστές έχουν τα καθήκοντά τους, ασκούν τα καθήκοντά
τους όπως οφείλουν. Και εδώ εκκρεµεί µια µεγάλη µεταρρύθ-
µιση, να µη ψαρεύουµε την κ. Θάνου από εκεί που την ψαρέψαµε
την παραµονή του δηµοψηφίσµατος για να την κάνουµε Πρό-
εδρο του Αρείου Πάγου, να βοηθήσουµε στην πραγµατική ανε-
ξαρτησία της δικαιοσύνης. Κατ’ αρχάς, ας αρχίσουµε να την
σεβόµαστε από αυτό το Βήµα τουλάχιστον, γιατί δεν το κάνουµε. 

Είχα σκοπό να µπω κατευθείαν στο νοµοσχέδιο, αναγκαστικά
θα κάνω κάποια σχόλια, τα οποία τα έκανα και χθες, αλλά η αγω-
νιώδης προσπάθεια του κ. Παπαδόπουλου να ταυτιστεί ουσια-
στικά µε το ΠΑΣΟΚ και µε τις µεταρρυθµίσεις του ΠΑΣΟΚ, µε
αναγκάζουν να κάνω ορισµένα σχόλια. 

Είπα και χθες δεν µπορώ να καταλάβω αυτόν τον έρωτα που
σας έχει πιάσει ξαφνικά µε τις µεγάλες θεσµικές µεταρρυθµίσεις,
που όντως έκανε το ΠΑΣΟΚ στη δεκαετία του 1980. Εχθές χει-
ροκροτήσατε µε µεγάλη καθυστέρηση το ν.1268 στην παιδεία,
τις τελευταίες µέρες ξαφνικά ανακαλύψατε ότι το ΠΑΣΟΚ έκανε
και µια τεράστια µεταρρύθµιση στην υγεία, η οποία τελείωσε και
σήµερα ακούσαµε το θεωρητικό ερώτηµα τι θα έκανε ο πραγµα-
τικά αείµνηστος Γεννηµατάς, εάν ζούσε σήµερα. Προφανώς, µε
υποθέσεις αυτού του τύπου πολιτική δεν ασκείται ούτε ιστορία. 

Ξέρουµε όµως, τι έκανε ο Γεννηµατάς. Ο Γεννηµατάς, λοιπόν,
και ο Παρασκευάς Αυγερινός -για να µην τον ξεχνάµε- µετά από
µια τεράστια διαβούλευση µε τους κοινωνικούς εταίρους, τα πα-
νεπιστήµια, τους συνδικαλιστές, έφερε και εγκατέστησε στην Ελ-
λάδα, εφήρµοσε στην Ελλάδα µια µεταρρύθµιση στο σύστηµα
υγείας που ήταν σύγχρονη, µοντέρνα, ευρωπαϊκή, έκανε µια τε-
ράστια σειρά επενδύσεων στο σύστηµα υγείας και έκανε ένα σύ-
στηµα υγείας ευρωπαϊκό και σύγχρονο, για την δεκαετία του
1980. Έκτοτε έχουν περάσει σαράντα χρόνια.

Όπως είπα χθες και τα µικρά παιδιά ξέρουν ότι οποιοσδήποτε
µηχανισµός, ακόµα και οι µεγαλύτερες επαναστάσεις στον πλα-
νήτη, γραφειοκρατικοποιούνται και γίνονται καθεστώς και εµφα-
νίζουν προβλήµατα νωρίτερα από τα σαράντα χρόνια. 

Ξέρω, λοιπόν, τι έκανε το ΠΑΣΟΚ και ο Γεννηµατάς, κύριε Πα-
παδόπουλε. Έκανε µια µεγάλη αλλαγή, την κράτησε, τη συντή-
ρησε, παρενέβη όταν χρειάστηκε στις αρχές της δεκαετίας του
2000, µε πράγµατα στα οποία εσείς ήσασταν απέναντι και τα κα-
ταγγέλλατε. Και µιλάω για τη µεταρρύθµιση του συστήµατος µε
τον Αλέκο Παπαδόπουλο, µε τα προβλήµατα και τις ατέλειες που
είχε. 

Παρέδωσε ένα σύστηµα υγείας νοικοκυρεµένο και λειτουργικό
το 2004 µε λίστα φαρµάκων η οποία λειτουργούσε και κρατούσε
τη δαπάνη χαµηλά, την οποία καταγγέλλατε σε όλα τα επίπεδα,
µε ένα χιλιάρικο στα εξωτερικά ιατρεία ως «gatekeeping» -γιατί
τα ανακαλύψατε και αυτό τώρα τελευταία- τα οποία λειτουργού-
σαν µέχρι προχθές, αλλά το καταργήσατε. 

Παρέλαβε ξανά ένα διαλυµένο χρεοκοπηµένο σύστηµα υγείας
από τη Νέα Δηµοκρατία και τη διακυβέρνηση του Κώστα Καρα-
µανλή το 2009 και προσπάθησε να το νοικοκυρέψει και να το ξα-
ναστήσει στα πόδια του. Αυτό έκανε το ΠΑΣΟΚ. 

Επίσης, ανά πάσα ώρα και στιγµή προσπαθούσε να είναι συν-
δεδεµένο µε ό,τι πιο σύγχρονο και πιο ευρωπαϊκό υπήρχε και µε
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τις ευρωπαϊκές λύσεις όπως αυτές εφαρµόζονταν. Αυτό κάνει
και τώρα το ΠΑΣΟΚ, αυτό κάνει και η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
υπό τη Φώφη Γεννηµατά. 

Προσπαθεί να εισάγει στην Ελλάδα λογικές οι οποίες εφαρ-
µόζονται και αποδίδουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Προσπαθεί να
εκσυγχρονίσει και να στηρίξει το σύστηµα υγείας, όπως µπορεί
σήµερα να εφαρµοστεί και µε τρόπους που εφαρµόζονται σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Καµµιά σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο.
Καµµιά σχέση µε τη λογική που εισάγετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μέχρι τώρα δεν είπατε κα-
νένα επιχείρηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα πω. 
Ας συµφωνήσουµε, λοιπόν, κατ’ αρχάς, γιατί συµφωνούµε σε

ορισµένα πράγµατα. Εγώ νοµίζω ότι µε την Αριστερά συµφω-
νούµε και συµφωνούσαµε πάντα στην ανάγκη της δηµιουργίας
ενός ενιαίου δηµόσιου συστήµατος υγείας που υπάρχει για το
συµφέρον του ασθενούς. Αυτό το ξεχνάγαµε όλοι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Οικογενειακός γιατρός δεν
υπάρχει ακόµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Αφήστε µε να µιλήσω. Προς
Θεού!

Στόχος είναι η δηµιουργία ενός ασθενοκεντρικού συστήµατος
υγείας, το οποίο να καλύπτει µε ενιαίο κανόνα, µε ενιαίες παρο-
χές όλους τους πολίτες, όλο το κοινωνικό φάσµα, όλες τις τάξεις
και όλα τα στρώµατα, να είναι σύγχρονο, να είναι ποιοτικό, να
µην έχει σπασµένα τζάµια ή χαλασµένα µηχανήµατα και τρύπιο
πάτωµα, να έχει καλούς και σύγχρονους γιατρούς και να µπορεί
να ενσωµατώνει τεχνολογία. Σε αυτό νοµίζω συµφωνούµε όλοι. 

Χρωστάω δύο ορισµούς, γιατί µπερδευόµαστε. Δηµόσιο είναι
το σύστηµα που αποζηµιώνει τις υπηρεσίες υγείας που απολαµ-
βάνουν οι πολίτες από τον δηµόσιο κορβανά. Δεν είναι το σύ-
στηµα που είναι όλο κρατικό. Είναι διαφορετικό πράγµα. Είναι
άλλο το κρατικό, άλλο η δηµόσια δωρεάν υπηρεσία. 

Δωρεάν υπηρεσία, επίσης, δεν υπάρχει. Το βγάζουµε εκτός.
Δεν υπάρχει δωρεάν γεύµα. Ό,τι πληρώνει ο κρατικός προϋπο-
λογισµός, είναι πληρωµένο από τους πολίτες. Δεν είναι δωρεάν.
Είναι παροχή. Το σύστηµα έχει την υποχρέωση να την κάνει ενι-
αία και να δίνει και σε αυτούς που δεν µπορούν, αλλά δεν είναι
δωρεάν. Ούτε στο δηµόσιο είναι δωρεάν. 

Η νοοτροπία πως ό,τι είναι κρατικό δεν έχει κόστος, είναι
λάθος νοοτροπία. Πάνω σε αυτήν στηρίζεται το γεγονός ότι πολ-
λές φορές το κόστος που πληρώνει το ταµείο, ο ασφαλιζόµενος
και ο προϋπολογισµός στο κρατικό, είναι µεγαλύτερος στο δη-
µόσιο από τον ιδιωτικό. 

Έχουµε σήµερα µια υποτιθέµενη πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση
και πραγµατικά, θέλω να τη συζητήσω µε καλή πίστη, παρόλο
που πιστεύουµε ως κόµµα ότι είναι σε εντελώς λάθος κατεύ-
θυνση και θα προσπαθήσω να το εξηγήσω. 

Όταν ξεκινάς να κάνεις µια µεταρρύθµιση, καταρχάς κάνεις
καταγραφές, τι έχεις, τι είναι αυτό που έχεις και προφανώς, βά-
ζεις έναν στόχο, σύµφωνα µε την πολιτική σου αντίληψη, µε αυτό
που θέλεις να πετύχεις και στη συνέχεια βάζεις ένα χρονοδιά-
γραµµα, έναν µηχανισµό πώς αυτό θα επιτευχθεί. 

Ας αρχίσουµε, λοιπόν, µε τις καταγραφές των αναγκών. Ένα
από τα µειονεκτήµατα, που είχε η πρόταση, όπως κατατέθηκε
στην αρχή, ήταν ότι προσποιούνταν ότι αναφέρεται σε µια χώρα,
η οποία δεν έχει σύστηµα υγείας, δεν έχει ανεπτυγµένες υπηρε-
σίες και ότι ουσιαστικά προσπαθούσε να κάνει κάτι από λευκό
χαρτί. 

Η πραγµατικότητα είναι άλλη. Η χώρα δεν είναι χωρίς υπηρε-
σίες πρωτοβάθµιας υγείας. Ίσα- ίσα που είναι µια χώρα η οποία
έχει πολλές υπηρεσίες πρωτοβάθµιας υγείας. Έχει ένα µεγάλο
κρατικό σύστηµα, άνισα κατανεµηµένο, τα κέντρα υγείας, τα
παλιά ιατρεία του ΙΚΑ, που ενσωµατώθηκαν στον ΕΟΠΥΥ, µε
πολλά προβλήµατα, κυρίως απαξίωσης και έλλειψης προσωπι-
κού. 

Έχει πάρα πολλές ιδιωτικές µονάδες. Είναι όντως µια από τις
χώρες της Ευρώπης, που έχουν τις περισσότερες µονάδες πρω-
τοβάθµιας. Έχει πάρα πολλά µηχανήµατα και έχει µια προίκα –
προϊόν µιας στρέβλωσης, αλλά υπάρχει- που είναι οι πάρα
πολλοί γιατροί. Είµαστε, παρ’ όλο το drain brain και τη µετανά-

στευση, πάνω από το διπλάσιο του µέσου όρου του ΟΟΣΑ όσον
αφορά τους γιατρούς ανά χίλιους κατοίκους. Στρέβλωση, πρό-
βληµα µακροπρόθεσµα, αλλά και µια προίκα και µια πραγµατι-
κότητα, που δεν µπορούµε να την αγνοήσουµε τώρα. 

Δεν υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι, όσοι δεν έχετε σχέση µε το
αντικείµενο, η έννοια του καρδιολόγου στην κοινότητα στην Αγ-
γλία ή τη Σουηδία. Δεν υπάρχει ειδικός γιατρός εκτός νοσοκο-
µείου. Είναι µια πραγµατικότητα, πάνω στην οποία προσπαθούν
να στήσουν οι άνθρωποι το δικό τους σύστηµα υγείας. Εµείς
έχουµε πολλούς και καλούς, περισσότερους απ’ όσους χρειαζό-
µαστε ενδεχοµένως, αλλά τους έχουµε. 

Δεν µπορούµε να τους αγνοούµε, όπως δεν µπορούµε να
αγνοούµε τους πολλούς αξονικούς, του πολλούς µαγνητικούς,
µόνο και µόνο επειδή δεν αγοράστηκαν µε λεφτά από το ΕΣΠΑ,
για να εγκατασταθούν σε ένα νοσοκοµείο και έχουν αγοραστεί
από κάποιον ιδιώτη και έχουν εγκατασταθεί µε σύµβαση µε τον
ΕΟΠΥΥ κάπου απέναντι. Δεν έχει κανένα νόηµα µια τέτοια αντι-
µετώπιση.

Έχουµε επίσης, µια τεράστια διοικητική καθυστέρηση. Ένα
παράδειγµα µόνο θα πω, γιατί αρχίζει ο χρόνος και πιέζει. Η ψη-
φιακή υπογραφή που θα µπορούσε να κάνει ψηφιακή όλη την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση, να σταµατήσει να τυπώνει, να
χάνει χρόνο κ.λπ., εκκρεµεί εδώ και πάρα πολύ καιρό. Πάλι πε-
ράσαµε κάτω από τον πήχη. Έπρεπε να έχει εφαρµοστεί η ψη-
φιακή υπογραφή στο δηµόσιο από 1η Ιουλίου. Αγνοείται η ολο-
κλήρωση της µεταρρύθµισης. Αυτό είναι κάτι διαχρονικό όµως. 

Έτσι, λοιπόν, σε αντίθεση µε το 1985 που υπήρχε ένδεια για-
τρών, επενδύσεων, µονάδων, σήµερα έχουµε ακριβώς το αντί-
θετο. Έχουµε πάρα πολλά απ’ όλα. Τι κάνεις, λοιπόν, σ’ αυτή την
περίπτωση; Ποια είναι η προτεραιότητα; Τι βάζεις µπροστά; Ξα-
νακάνεις επενδύσεις; Κάνεις προσλήψεις; Ψάχνεις να βρεις για-
τρούς; Είπαµε ότι έχουµε πολλά απ’ όλα στον ιδιωτικό τοµέα,
στον δηµόσιο τοµέα. Ποιος είναι ο στόχος; 

Η Κυβέρνηση σ’ αυτό είναι καθαρή. Το είπε ο κ. Παπαδόπου-
λος µε πολύ καθαρό τρόπο. «Φτιάχνω ένα δηµόσιο, κρατικό δη-
λαδή, σύστηµα υγείας, συνεργάζοµαι µε τους ιδιώτες, εκεί που
δεν έχω προς το παρόν υπηρεσίες και φιλοδοξώ να αναπτύξω
ένα κρατικό σύστηµα µέσα στον ωκεανό των υπηρεσιών, που
υπάρχουν έτσι κι αλλιώς, από την αυτοδιοίκηση» που είναι µεγά-
λος παίκτης πλέον στην πρωτοβάθµια, «εγώ θέλω να φτιάξω ένα
αυτόνοµο κρατικό». 

Απ’ αυτή την άποψη, έχετε δίκιο. Προτεραιότητα είναι οι προσ-
λήψεις. Προτεραιότητα είναι οι επενδύσεις µέσα σ’ αυτό το υπο-
σύνολο. Ασχέτως αν υπάρχουν απ’ έξω ήδη εγκατεστηµένοι
µαγνητικοί, εµείς θα κάνουµε διαγνωστικά κέντρα, εργαστηρια-
κές εξετάσεις, µαγνητικούς, ξανά από την αρχή, γιατί είναι δη-
µόσιοι, γιατί είναι κρατικοί δηλαδή και γιατί έχουµε την πίστη, την
ιδεολογική πεποίθηση ότι είναι φτηνότερο, µόνο και µόνο επειδή
είναι κρατικό, που δεν είναι έτσι. 

Είναι ακοστολόγητο στην πραγµατικότητα. Στην πραγµατικό-
τητα, αν θέλουµε να πάµε παραπάνω, πληρώνουµε 225 ευρώ ανά
µαγνητική στο δηµόσιο και 80 στον ιδιωτικό τοµέα. Δεν ξέρω
ποιο είναι πιο ακριβό. Θα σας φέρω τα στοιχεία. Αν αρχίσει ο κ.
Πολάκης να έρχεται στις επίκαιρες θα το συζητήσουµε κιόλας,
αλλά δεν έρχεται πολύ τελευταία και υπάρχει µια υστέρηση.
Έχουµε µείνει λίγο πίσω. Είµαστε ακόµα στις διακοµιδές και τον
τρόπο που γίνονται. 

Και συνεχίζω. Αυτό που θέλει να κάνει η Κυβέρνηση σήµερα
είναι µια δοµή σκληρά κρατική, τόσο κρατική που δεν θέλει καν
τους δήµους ως παρόχους υπηρεσιών υγείας. Λένε οι δήµοι
«έχω κάνει δηµοτικά ιατρεία, τα έχω στελεχωµένα. Παρέχω υπη-
ρεσίες, αλλά δεν µπορώ να πάρω σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ». Δεν
έχουν θέση στον σχεδιασµό της Κυβέρνησης. Μένουν απ’ έξω.
Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί. 

Θα αφήσω τα ιδεολογικά. Είναι πρακτικά. Το σύστηµα δεν έχει
να κάνει µ’ αυτά τα τετριµµένα περί Κούβας. Καλά είναι, αλλά
αναφέρονται σε άλλες εποχές και σε άλλο κόσµο, σε άλλο ηµι-
σφαίριο. Τελείως διαφορετικές οι κοινωνικές πραγµατικότητες.
Ενδιαφέροντα τα διδάγµατα. Δεν έρχονται εδώ, όπως είναι. 

Αυτό που φέρνετε και το οποίο υποστηρίχθηκε από πολλούς
και από το ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν και ακόµα υποστηρίζεται, έχει
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να κάνει κυρίως µε δυο αναφορές, µε το σύστηµα της Αγγλίας
και της Σουηδίας. Οι δυο κύριες χώρες υποδείγµατα είναι αυτές,
το 1980 όµως. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποια προβλήµατα δηµιούργησε η εφαρµογή
αυτού του συστήµατος σ’ αυτές τις χώρες, οι οποίες το έκαναν
εξ ανάγκης. Δεν είχαν γιατρούς. Έφτιαχναν γενικούς γιατρούς,
γιατί δεν είχαν άλλους. Δεν ήθελαν να κάνουν άλλους. Εµείς κά-
ναµε, καλώς ή κακώς. Κακώς λέω εγώ. Καλώς λέτε εσείς, γιατί
είχατε πάντοτε πολιτική ανοιχτών θυρών. 

Εν πάση περιπτώσει, ποια είναι τα µηνύµατα; Σήµερα και η Αγ-
γλία και η Σουηδία προσπαθούν να αυξήσουν τις δυνατότητες
του συστήµατος. Έχουν τεράστια προβλήµατα πρόσβασης, λό-
γω της χωρητικότητας του συστήµατος. Οι χώρες αυτές που δεν
έχουν προβλήµατα χρηµατοδότησης σαν τα δικά µας, είναι η
µέρα µε τη νύχτα. Τα προβλήµατά τους είναι προβλήµατα χωρη-
τικότητας. 

Το capacity, που λέει ο Υπουργός, των πρωτοβάθµιων δοµών
τους µένει πίσω. Ποιος είναι ο στόχος της Σουηδίας, που το 1/3
των δοµών της έχει ήδη προσελκύσει ιδιωτικά κεφαλαία, γιατί
δεν µπορεί να ανταποκριθεί ο σουηδικός κρατικός προϋπολογι-
σµός σε ένα ενιαίο κρατικό σύστηµα; Είναι το 3 - 90 - 90 για το
2025. Φιλοδοξούν οι Σουηδοί το 2025 να έχουν τρεις µέρες ελά-
χιστη πρόσβαση στον οικογενειακό γιατρό, ενενήντα µέρες για
την πρόσβαση σε ειδικό γιατρό στο νοσοκοµείο και άλλες ενε-
νήντα για τη διάγνωση. Ένα εξάµηνο για µια, ουσιαστικά, διά-
γνωση από έναν ειδικό γιατρό. Γιατί; Επειδή είχαν πάντα προ-
βλήµατα χωρητικότητας. 

Αυτό είναι το τεράστιο πρόβληµα. Η υποχρηµατοδότηση των
συστηµάτων και η αύξηση του κόστους, που συµβαίνει διαρκώς,
δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα. Ποια είναι η απάντηση που
υιοθέτησε όλη η Ευρώπη; Τη δηµιουργία οικοσυστηµάτων από
παρόχους ιδιωτικού, δηµοσίου και αυτοδιοίκησης -κάθε χώρα
έχει κάτι ξεχωριστό, διαφορετικό στο µείγµα, αλλά η ιδέα είναι η
ίδια- η οποία µε βάση το κόστος και την ποιότητα αγοράζει υπη-
ρεσίες και όχι µε βάση τη δικιά µας απόφαση ότι όλα πρέπει να
είναι κρατικά και δεν συζητάµε για τίποτε άλλο. Δεν είναι ιδεο-
λογική η διαφορά µας. Δεν έχουµε καµµία προκατάληψη και καµ-
µία εχθρότητα µε τις κρατικές δοµές, τις οποίες έτσι κι αλλιώς
εµείς αναπτύξαµε µέσα στα χρόνια. 

Το ζήτηµα, όµως, είναι ότι ανά πάσα στιγµή, η καλύτερη δυ-
νατή διαχείριση του χρήµατος του κρατικού προϋπολογισµού και
των κρατικών κονδυλίων για το συµφέρον των ασθενών είναι ο
µόνος στόχος. Δεν υπάρχει ιδεολογικό κώλυµα ούτε καµµία αν-
τίρρηση. Δεν υπάρχει περίπτωση να µην είναι στον πυρήνα του
συστήµατος οι κρατικές δοµές, γιατί είναι πολλές και είναι αξιό-
λογες. Θέλουν, όµως, στήριξη και θέλουν εκσυγχρονισµό. Αυτές
θέλουν εκσυγχρονισµό λόγω της αποεπένδυσης των τελευταίων
χρόνων. Το ΠΑΣΟΚ το 2004, κύριε Παπαδόπουλε, έκανε την τε-
λευταία προσπάθεια ενόψει Ολυµπιάδας. Έκτοτε, ειδικά στην
Αθήνα, δεν έχει πέσει δραχµή. Τα κτήρια έχουν τεράστιο πρό-
βληµα. Αυτό πρέπει να συζητήσουµε, κατά την άποψή µας. 

Έτσι, λοιπόν, φτάνουµε σε έναν συνδυασµό ιδεολογικής προ-
κατάληψης και έλλειψης πόρων, οι οποίοι είναι δεδοµένοι. Η Έκ-
θεση Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους -το είπα και στην
επιτροπή- είναι τραγική. «Δεν ξέρω, δεν είδα, δεν γνωρίζω πόσο
θα κοστίσει. Δεν έχω χρονοδιάγραµµα». Είναι τραγική! Δηµιουρ-
γεί µια καλών προθέσεων διακήρυξη σε ιδεολογικό επίπεδο, η
οποία δεν έχει χρονοδιάγραµµα, και δεν είναι πραγµατοποιήσιµη. 

Είπε προχθές ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Παπαδόπουλος,
ότι «έτσι ξεκίνησαν όλες. Δεν ξεκίνησαν ποτέ µε λεφτά εξασφα-
λισµένα. Στον δρόµο έγιναν». Αυτό είναι µεγάλο ψέµα. Τα κέντρα
υγείας στελεχώθηκαν και κατασκευαστήκανε σε τρία χρόνια, µε
διαθέσιµα κονδύλια και µε συγκεκριµένο επεξεργασµένο πρό-
γραµµα. Λέει ο κύριος Υπουργός ότι υπάρχει αλγόριθµος για τη
χωροταξική κατανοµή των ΤΟΜΥ…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μα, δεν πήγατε να σας το εξηγήσουν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι, θα πάµε. Άλλωστε, δεν

νοµίζω ότι χρειάζεται. Τι είναι; Υπολογιστής µπαούλο ή µακέτα;
Γιατί δεν µας καταθέτει τη χωροταξική κατανοµή και τον αλγό-
ριθµο; Μια Α4 είναι, το πολύ δύο. Γιατί; Πρέπει να πάµε στο
Υπουργείο για να τη µάθουµε; Μικρά παιδιά είµαστε; Αυτά που

µάθαµε από το Υπουργείο είναι ότι υπάρχουν εβδοµήντα σηµεία
εξασφαλισµένα από φίλιους δήµους που θα φιλοξενήσουν τις
εβδοµήντα και οι άλλες εκατόν εβδοµήντα τόσες -όσες είναι-
είναι ακόµα «στον αέρα». Είναι καλό κριτήριο αυτό. «Όπου βρήκα
τη βάζω» είναι πολύ καλό κριτήριο. 

Ρώτησα και προχθές: Γιατί στα αστικά κέντρα; Γιατί όχι εκεί
που δεν υπάρχει συγκέντρωση υπηρεσιών υγείας; Γιατί όχι στην
Κάσο; Γιατί όχι εκεί; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πολυδύναµα περιφερειακά
ιατρεία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Εσείς τα λέτε ότι οι πρώτες
διακόσιες τριάντα εννιά -πόσες είναι- θα γίνουν σε εβδοµήντα
πέντε αστικά κέντρα. Αν δεν κάνω λάθος, όλες οι στατιστικές
λένε ότι υπάρχει υπερσυγκέντρωση προσφερόµενων ιατρικών
υπηρεσιών στα αστικά κέντρα. Γιατί ξεκινάς από εκεί και δεν ξε-
κινάς από εκεί όπου έχει κενά; Δεν το καταλαβαίνω. Δεν µου εξη-
γήθηκε και περιµένω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Κύριε Μπαρ-
γιώτα, τέλειωσε ο χρόνος σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Σε ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε. 

Μίλησα για τον ΕΟΠΥΥ εκτεταµένα τις προάλλες. Αυτό που
προτείναµε και αυτό που προσπάθησε το ΠΑΣΟΚ να εφαρµόσει
µε µια πολύ µεγάλη µεταρρύθµιση, που άρχισε µέσα στην κρίση
και µε εξαιρετικά µεγάλα προβλήµατα και µε τη σηµερινή συγ-
κυβέρνηση βίαια αντίθετη στην ίδρυση του ΕΟΠΥΥ, στην ίδρυση
του ΠΕΔΥ, ήταν µια πολύ συγκεκριµένη λογική, η οποία δεν επι-
βλήθηκε από την τρόικα, η οποία έλεγε ότι δηµιουργώ έναν µε-
γάλο χρηµατοδότη στο κέντρο του συστήµατος που αξιοποιεί,
διαχειρίζεται όλα τα διαθέσιµα κονδύλια µε ενιαίο τρόπο. Απε-
λευθέρωσε τους ασφαλισµένους από µια ποικιλότητα πληρω-
µών, παροχών και έκανε ένα ενιαίο τοπίο, το οποίο τώρα µπο-
ρείτε να χρησιµοποιήσετε.

Και είναι µια µεγάλη κατάκτηση στην Ελλάδα, η οποία
πέρασε απαρατήρητη, µιας και υπερτονίστηκαν συντεχνιακά ζη-
τήµατα εκείνη την εποχή, σε αντίθεση µε αυτό που έγινε και η
οποία φιλοδοξεί να αγοράζει υπηρεσίες άµεσα από αύριο, µε
πολλά προβλήµατα που πρέπει να λυθούν και πολλές µεταρρυθ-
µίσεις που θα γίνουν, από ένα οικοσύστηµα παρόχων. Οι πάροχοι
αυτοί µπορεί να είναι δηµόσιοι, κρατικοί δηλαδή -και θα είναι οι
περισσότεροι, γιατί αυτοί κυριαρχούν στην αγορά- αυτοδιοικη-
τικοί, µιας και η αυτοδιοίκηση θέλει και µπορεί να µπει και µε ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια µε πιστοποιηµένα ιατρεία εξαιρετικής ποιό-
τητας σε ορισµένες περιπτώσεις -όχι σε όλες- και οι ιδιώτες θα
είναι εκεί που χρειάζονται και εκεί που µπορούν να είναι καλύτε-
ροι, αποτελεσµατικότεροι, πιο γρήγοροι και πιο φθηνοί. Δεν
υπάρχει κανένας λόγος να εξαιρεθούν εξ ορισµού. Δεν υπάρχει
κανένα DNA σε κανέναν για να αδιαφορήσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πότε θα τελειώσετε,
κύριε Μπαργιώτα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Έχετε δίκιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Οι γιατροί έχετε ξε-
περάσει και τους δικηγόρους στο ξεχείλωµα του χρόνου! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Τελειώνοντας, θα ήθελα να
κάνω ένα σχόλιο, µόνο για τις τροπολογίες. Θα το αφήσω για
αύριο, µιας και αρχίζουν να δηµιουργούνται πολλές... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφήστε το για αύριο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θέλω να κλείσω, λέγοντας

απλώς ότι είναι όντως το σύστηµα υγείας σε µια πολύ κρίσιµη
καµπή. Δεν είναι µόνο ότι κινδυνεύει να καταρρεύσει λόγω υπο-
χρηµατοδότησης κ.λπ. Το σύστηµα υγείας ή θα µπορέσει να πε-
ράσει σε µια εκσυγχρονισµένη, σε µια πραγµατικά ευρωπαϊκή
µορφή µε ποιότητα, µε τη δυνατότητα να καλύψει όλους τους
πολίτες της χώρας, ασφαλισµένους και ανασφάλιστους, φτω-
χούς και πλούσιους ή θα υποβαθµιστεί εκ των πραγµάτων σε ένα
σύστηµα υγείας φτωχό, που θα παρέχει τις φτωχές υπηρεσίες
που δυστυχώς, παρέχει σήµερα και το οποίο θα τροφοδοτήσει
την ανισότητα, αντί να την αντιµετωπίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με το αµλετικό αυτό
δίληµµα τελείωσε η παρέµβασή σας, κύριε Μπαργιώτα. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ένα σύστηµα το οποίο δεν
µπορεί να καλύψει τους πάντες δεν µπορεί να είναι ελκυστικό για
όλους. Είναι ένα σύστηµα που τροφοδοτεί τις κοινωνικές ανισό-
τητες και τις µεγεθύνει. 

Κλείνοντας θέλω να πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ξέρετε πόση ώρα

κλείνετε, κύριε Μπαργιώτα; Ένα πεντάλεπτο, τουλάχιστον. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Εδώ και πολλή ώρα, έχετε

δίκιο. 
Θα κλείσω µε αυτό. Θέλω να πω µε έναν πολύ απλό τρόπο, ότι

οι ατελείς µεταρρυθµίσεις -το είπα και προχθές- είναι χειρότερες
από τις µη µεταρρυθµίσεις. Δεν υπάρχει πιο άσχηµο κτήριο από
τα γιαπιά. Όταν αφήνουµε στη µέση πράγµατα -κι εδώ θα µεί-
νουν λόγω έλλειψης χρηµατοδότησης και ρεαλισµού ταυτοχρό-
νως- τα προβλήµατα που δηµιουργούν είναι περισσότερα απ’
αυτά που προσπαθούν να λύσουν.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Αϊβατίδης από

τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευθύς εξ’ αρχής θα τονίσω πως ανενδοιάστως θα καταψηφί-

σουµε το εισαχθέν νοµοσχέδιο, το οποίο εµφανίζεται ως ρηξικέ-
λευθο και καινοτόµο, πλην όµως, κατά τη γνώµη µας, είναι κενό-
δοξο. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα κενόδοξο νοµοθέτηµα. Σφόδρα πι-
θανόν να αποδειχθεί θνησιγενές, αφού εξαρτάται από τα ΕΣΠΑ
και ανεφάρµοστο, αφού όλοι γνωρίζουµε ότι διάγουµε µία παρα-
τεταµένη περίοδο οικονοµικής κρίσης, οικονοµικής ύφεσης. 

Αποτελείται από δύο µέρη, εκ των οποίων το πρώτο είχε τεθεί
σε διαβούλευση. Το δε δεύτερο, το οποίο τιτλοφορείται ως «Δεύ-
τερο Μέρος», µε επείγουσες ρυθµίσεις, παρ’ότι είναι ένα συνον-
θύλευµα διατάξεων. Κάποιες εξ αυτών έχουν οπωσδήποτε
αρκετό ενδιαφέρον και θα τις δούµε, φρονώ, θετικά. Όµως, µε-
ταξύ αυτών υπάρχουν και κάποιες άλλες, όπως θα αναλύσω στη
συνέχεια, οι οποίες δέον είναι να απορριφθούν.

Το πρώτο µέρος του εισαχθέντος σχεδίου νόµου είναι τυπικό
της πολιτικής «gatekeeping», όπως λέγεται, δηλαδή µιας πολιτι-
κής που εφαρµόζεται στη δηµόσια υγεία κάποιων νεοφιλελεύθε-
ρων κρατών, εκεί δηλαδή που επικρατεί η νεοφιλελεύθερη πολι-
τική, η καπιταλιστική. Αυτό εφαρµόζεται µε το σχέδιο νόµου που
έχει εισαχθεί. Τι είναι το «gatekeeping»; Προκαλείται µία ανά-
σχεση της προσέλευσης των πολιτών - ασθενών στην τριτοβάθ-
µια περίθαλψη. Αυτοσκοπός του «gatekeeping», που εφαρµόζει
µε αυτό το σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση, είναι η περικοπή των δα-
πανών υγείας. Ευπειθώς, λοιπόν, αναφέρονται στους θεσµούς,
οι οποίοι καταδυναστεύουν την Ελλάδα τα τελευταία χρόνια.
Είναι, δηλαδή, µια εφαρµοσµένη µνηµονιακή πολιτική. Προκύ-
πτει, δε, ότι θα καταπέσει σαν χάρτινος πύργος αυτή η αναφορά
περί αριστερού προσήµου στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Θα καταψηφίσουµε το σύνολο, σχεδόν, των άρθρων του Πρώ-
του Μέρους, πλην του άρθρου 6, για τον οικογενειακό γιατρό,
που θα δηλώσουµε «παρών», για καθαρά συµβολικούς λόγους,
αφού θεωρούµε ότι η θεσµοθέτηση, διά νόµου, του οικογενει-
ακού γιατρού είναι θεµελιώδους αξίας για το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Ως Χρυσή Αυγή, θεωρούµε ότι υπό ρητές προϋποθέσεις ο δη-
µόσιος ιατρός της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας θα πρέπει
να δύναται ή και να υποχρεούται σε ορισµένες περιπτώσεις, να
διενεργεί κατ’ οίκον εξετάσεις, κατόπιν επισκέψεως, αλλά και νο-
σηλεία, όπου το περιστατικό επιτρέπει κατ’ οίκον νοσηλεία, ει-
δικά αν µιλάµε για πληθυσµιακές οµάδες όπως είναι τα άτοµα µε
αναπηρία, αλλά και οι βαρέως πάσχοντες µε χρόνια και ανίατα
νοσήµατα.

Θεωρούµε πως το συγκεκριµένο εγχείρηµα έχει µία αυξηµένη
πιθανότητα µερικής, υφολικής ή και ολικής αποτυχίας. Αυτό,
διότι, µε βάση αυτά που προείπα, αλλά και που αναγράφονται
στο ίδιο το σχέδιο νόµου, προκύπτει ότι αυτή η δήθεν αριστερή
πολιτική, κοινωνική, για την υγεία εν προκειµένω, της συγκυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έχει επιµολυνθεί από ευκαιριακές µνηµο-
νιακές πρακτικές.  

Στο Δεύτερο Μέρος του νοµοσχεδίου ξεχωρίζει κι έχει ιδιαί-

τερο ενδιαφέρον το άρθρο 73, το οποίο προτάχθηκε ιδιαίτερα
κατά τις επιτροπές από την συγκυβέρνηση και τους Υπουργούς,
αλλά και από τους εκπροσώπους των κοµµάτων. Θα έλεγε κανείς
ότι αποτελεί τη «ναυαρχίδα» του σχεδίου νόµου αυτού. Εγώ θα
έλεγα ότι είναι ένα προκάλυµµα των νεοφιλελεύθερων πολιτικών
που θα ακολουθηθούν. 

Τι προβλέπει το άρθρο 73; Η συγκεκριµένη νοµοθετική διά-
ταξη προβλέπει τη διαγραφή βεβαιωµένων και µη βεβαιωµένων
οφειλών σε ανασφάλιστους πολίτες για νοσηλεία σε κρατικά νο-
σοκοµεία. Είχα τονίσει και στις επιτροπές ότι πρέπει οι κύριοι
Υπουργοί να αποσαφηνίσουν πλήρως ποιο είναι το ακριβές
ποσό, το οποίο θα διαγραφεί, σε τι ποσοστό αφορά ηµεδαπούς,
Έλληνες δηλαδή πολίτες και σε τι ποσοστό αλλοδαπούς, νόµι-
µους ή παράνοµους και επίσης, ποιο είναι το χρονικό διάστηµα,
στο οποίο αναφέρεται. 

Συνεπώς, έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις για το συγκεκριµένο
άρθρο, το οποίο επαναλαµβάνω ότι συνιστά ένα προκάλυµµα.
Περιµένουµε απαντήσεις από τους κυρίους Υπουργούς. Φαινο-
µενικά, µοιάζει για ένα ευεργετικό µέτριο, όµως υπάρχουν κά-
ποια ιστορικά δεδοµένα, τα οποία δεν µπορούµε να τα αντιπα-
ρέλθουµε.

Το έτος 2000 ο τότε Υπουργός Υγείας και Πρόνοιας, ο Αλέκος
Παπαδόπουλος, είχε καταγγείλει µία πρακτική ενός κυκλώµατος
διοικητικών υπαλλήλων, αλλά και ιατρών, που αφορούσε σε µε-
θοδεύσεις παράνοµης νοσηλείας σε νοσοκοµεία των Ιωαννίνων,
τόσο στο «Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων» όσο και στο
«Χατζηκώστα» όπου, ουσιαστικά, µε τους µετριότερους υπολο-
γισµούς, φαίνεται πως το κόστος ξεπέρασε τότε τα 12 δισεκα-
τοµµύρια δραχµές, σε σηµερινά χρήµατα, δηλαδή, περίπου 35
εκατοµµύρια ευρώ.              

Ένα ερώτηµα θα ήθελα να θέσω. Ενδεχοµένως, µπορεί να
είναι δεδοµένα κάποια απ’ αυτά σε εφορίες, κάποια άλλα όχι.
Αφορά το χρονικό εκείνο διάστηµα; Πρέπει να αποσαφηνιστεί
αυτό.

Και το δεύτερο είναι το εξής. Μήπως υπάρχει κάτι ανάλογο για
τους παράνοµους µετανάστες, που απρόσκλητοι εισήλθαν στην
πατρίδα µας και νοσηλεύτηκαν για διάφορους λόγους, ακόµη και
για επείγοντα περιστατικά; Για ποιον λόγο δεν αναλαµβάνουν το
κόστος οι πρεσβείες των χωρών προέλευσης των ανθρώπων
αυτών;

Θα κάνω µια σύντοµη αναφορά επί των άρθρων. 
Όσον αφορά στο άρθρο 4 για τη συµµετοχή, συµβολή  των

φαρµακείων στην προαγωγή, αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας,
απαραίτητη προϋπόθεση φρονώ πώς είναι η ανά πάσα στιγµή
και ώρα κατά τη διάρκεια του ωραρίου παρουσία του επιστήµο-
νος φαρµακοποιού, του διπλωµατούχου Φαρµακευτικής. Δεν
προβλέπεται κάτι τέτοιο. Στην πράξη, διατηρείται το φαρµακείο
µε την αρωγή του βοηθού φαρµακοποιού. Πώς είναι δυνατόν
όµως ο βοηθός του φαρµακείου να εισφέρει στην προαγωγή και
αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας, όταν στερείται των βασικών
γνώσεων;

Το άρθρο 12 δίδει το δικαίωµα συνταγογράφησης σε µαιευτές
και µαίες για τεστ Παπανικολάου αλλά και για εξετάσεις κύησης.
Αυτές οι συγκεκριµένες συνταγογραφήσεις είναι ιατρικές πρά-
ξεις. Φρονώ πως είναι λίαν προκεχωρηµένη αυτή η άποψη και η
αναφορά ότι θα διευκολυνθούν οι πολίτες σε αποµακρυσµένες
νησιωτικές περιοχές, ελλείψει γυναικολόγων και µαιευτήρων,
θεωρώ ότι είναι µία πρόφαση. Εξυπηρετεί -πιστεύω- κάποια συν-
τεχνιακά συµφέροντα. 

Για το άρθρο 21, που αφορά στον ατοµικό ηλεκτρονικό φά-
κελο υγείας τίθεται ένα ερώτηµα. Υπάρχει η ανάλογη υποδοµή,
η τεχνογνωσία, η εκπαίδευση των ιατρών για τη συµπλήρωση του
ατοµικού αυτού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας; Και κάτι άλλο, για
ποιον λόγο δεν γίνεται καµµία µνεία στην τηλεϊατρική, η οποία
πραγµατικά, µπορεί να εισφέρει τα µέγιστα κυρίως στη δηµόσια
υγεία;

Το άρθρο 23 εµπεριέχει κάτι πολύ ενδιαφέρον. Προβλέπει τερ-
µατικά ηλεκτρονικών συναλλαγών, τα γνωστά POS, µε υποκω-
δικό πίστωσης αποκλειστικά για µόνιµους κάτοικους του εξωτε-
ρικού, µη κατόχους ευρωπαϊκής κάρτας υγείας, µε πάγιο αντί-
τιµο παροχής υπηρεσιών υγείας και στοχεύει -όπως προκύπτει-
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σε τουριστικές περιοχές. Μα, αυτό είναι µια τυπική νεοφιλελεύ-
θερη πρακτική. Δεν έχει καµµία σχέση µε αυτήν την αριστερή πο-
λιτική την οποία διατείνεστε ότι ακολουθείτε.

Εδώ, όµως, ανακύπτει -και θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη ανα-
φορά- ένα µεγάλο πρόβληµα, το οποίο παρατηρείται σε τουρι-
στικές περιοχές. Εκεί υπάρχουν διάφοροι τυχάρπαστοι -θα πω-
οι οποίοι  εκµεταλλεύονται τους τουρίστες. 

Θα πω µόνο ένα παράδειγµα. Στη Νότια Κέρκυρα πριν από αρ-
κετά χρόνια εντός ιδιωτικού ιατρείου που παρείχε υπηρεσίες
υγείας σε Βρετανούς κατελήφθη ένας Αλβανός υπήκοος που
όταν του ζητήθηκε από την αστυνοµική αρχή να παρουσιάσει την
άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος ή το πτυχίο του, αυτό που εµφά-
νισε είναι µια βεβαίωση ότι ήταν πρωτοετής φοιτητής στην ια-
τρική σχολή στα Τίρανα.

Πρέπει, λοιπόν, να γίνουν έλεγχοι από το Υπουργείο Υγείας
για τα πτυχία αυτών, που υπηρετούν στις συγκεκριµένες περιο-
χές, µε την αρωγή βεβαίως του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου,
αλλά και των τοπικών ιατρικών συλλόγων. Κάποια στιγµή, όµως,
θα πρέπει να γίνει έλεγχος και όλων των πτυχίων, διότι έχουν κα-
ταγραφεί δυστυχώς αρκετά περιστατικά πλαστών πτυχίων που
αφορούν γιατρούς.

Το άρθρο 27 για το Γενικό Νοσοκοµείο Καρπάθου το βλέπου-
µε θετικά, αρκεί να µην ισχύει µία αναφορά που έγινε, ότι εξυπη-
ρετείται πιθανότατα µία µελλοντική αµερικανική βάση στο νησί.

Στο άρθρο 28, για το Γενικό Νοσοκοµείο της Θήρας, δεν συµ-
φωνούµε διότι αναδεικνύεται µία ευνοϊκή µεταχείριση στους συγ-
κεκριµένους υπηρετούντες εκεί. Θυµίζω ότι το Γενικό Νοσοκο-
µείο Θήρας εµπίπτει στην αρµοδιότητα της Ανώνυµης Εταιρείας
Μονάδων Υγείας.

Το άρθρο 29 για τις τετρακόσιες εξήντα πέντε θέσεις στα ΤΕΠ
το βλέπουµε θετικά. 

Όµως, θα ζητήσουµε από την ηγεσία του Υπουργείου να απο-
σύρει το άρθρο 30 διότι οδηγεί στην εξόντωση και τον αφανισµό
ιατρών, µικροεπιχειρηµατιών που διατηρούν µονάδες ηµερήσιας
νοσηλείας και µεροληπτεί το σχέδιο αυτό νόµου υπέρ των µεγά-
λων κλινικών. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Το
ανάποδο συµβαίνει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ή στην εσχάτη των περιπτώσεων, του-
λάχιστον όσον αφορά την αλλαγή των τεχνικών προδιαγραφών
να γίνει αντί ενός έτους, επί παραδείγµατι τριετία, θα προτείναµε
εµείς.

Με το άρθρο 31, που αφορά στην τοποθέτηση ειδικευοµένων
ιατρών σε κενές οργανικές θέσεις, µετά από έγκριση για την πα-
ράταση σύµβασης, συµφωνούµε, όπως και µε το άρθρο 32 για
τους αγγειοχειρουργούς, τους φυσικούς νοσοκοµείων και τους
ακτινοφυσικούς ιατρικής. 

Επίσης, µε επιφύλαξη, αλλά θα προσπαθήσουµε να είµαστε
δίκαιοι, θα ελέγξουµε τα άρθρα 34, 35, 38 και 39 ειδικά για την
απαλλαγή από υπηρεσία υπαίθρου των ιατρών γναθοπροσωπι-
κής χειρουργικής, αλλά και την παράταση ιατρών για την υπηρε-
σία υπαίθρου.

Το άρθρο 52 για τον ΕΟΦ και τα κίνητρα απόδοσης το βλέ-
πουµε θετικά µε κάποια µικρή επιφύλαξη. 

Τέλος, για το άρθρο 58, θα ήθελα να πω ότι υπάρχει αυτή η
παραχώρηση κατασκηνωτικών χώρων προς τις ιερές µητροπό-
λεις, προκειµένου µε ίδια έξοδα -των µητροπόλεων εννοώ- να
γίνει µία αναβάθµιση των χώρων και σωστή χρήση. Εδώ πραγ-
µατικά, σύρεστε, κύριοι, εµµέσως να αναγνωρίσετε την αξία και
προσφορά της ορθόδοξης ελληνικής εκκλησίας στην κοινωνία
µας.

Το άρθρο 68, για τη φιλοξενία ατόµων του αυτιστικού φάσµα-
τος σε ξενώνες και οικοτροφεία, το βλέπουµε θετικά. 

Έρχοµαι στο δεύτερο Κεφάλαιο του δευτέρου µέρους του νο-
µοσχεδίου και αφορά αυτό τον Πανελλήνιο Σύλλογο Οπτικών και
Οπτοµετρών. Επειδή υπήρχαν αντικρουόµενες απόψεις από
τους κληθέντες φορείς, χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή στην
κλήση φορέων διότι, όπως διευκρινίστηκε και στην επιτροπή, από
το ΚΕΣΥ κλήθηκε µία αναρµόδια ιατροδικαστική εταιρεία και πα-
ρακάµφθηκε για το θέµα της ειδικότητας της ιατροδικαστικής η
Πανελλήνια Ένωση Ιατροδικαστών του Υπουργείου Δικαιοσύνης,

που είχα την τιµή να είµαι Πρόεδρος επί σειρά ετών. 
Υπέπεσε στην αντίληψή µου, κύριε Υπουργέ, ένα έγγραφο της

ΠΟΕΔΗΝ, που ρητώς αναγράφει ότι απευθύνεται σε όλους τους
εκπροσώπους των κοµµάτων, πλην της Χρυσής Αυγής, επιχει-
ρώντας βέβαια να πουλήσει µία εκδούλευση, τόσο στον Πρωθυ-
πουργό -γιατί στον Πρωθυπουργό απευθύνεται- όσο και σε εσάς,
και παρ’ όλα αυτά να της δοθεί και η ευκαιρία να στηλιτεύσει µε
τον δικό της τρόπο τα κακώς κείµενα του νοµοσχεδίου. 

Όµως, εµπεριέχεται µία πρόταση στη συγκεκριµένη επιστολή,
που απευθύνεται –επαναλαµβάνω- στον Πρωθυπουργό, η οποία
είναι πραγµατικά ανοίκεια. Δυστυχώς, την ίδια πρόταση είχε χρη-
σιµοποιήσει στην επιτροπή -φυσικά δεν µου επιτρέπεται να την
επαναλάβω- συµπωµατικά και ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης. 

Χαιρόµαστε που η ΠΟΕΔΗΝ δεν µας κοινοποίησε το συγκεκρι-
µένο έγγραφο. Άλλωστε, περιφρονούµε αυτούς που λειτουργούν
κοµµατικά στο θέµα της υγείας, όπως, κύριοι Υπουργοί, περι-
φρονούµε και τη δική σας αλαζονική στάση, και µισαλλόδοξη θα
έλεγα, η οποία έχει στόχο τη Χρυσή Αυγή.

Σας διαβεβαιώ ότι δεν θα έχει κανένα αποτέλεσµα, τουλάχι-
στον από τα επιθυµητά για εσάς. Το αντίθετο. 

Εµείς προσβλέπουµε σε ένα ΕΣΥ πράγµατι εθνικό, ελληνοκεν-
τρικό, µε µία πολιτική στην υγεία υπέρ του Έλληνα πολίτη και όχι
µία πολιτική στην υγεία ερµαφρόδιτη, όπως και πολλές άλλες
πολιτικές, που έχετε ακολουθήσει µε διάφορα νοµοσχέδια. Άλ-
λωστε, να θυµίσω, αν έχετε κάποια ένσταση για τον όρο «ερµα-
φρόδιτη» πολιτική, τη ρήση του τέως Αντιπροέδρου της Βουλής
κ. Αλέξη Μητρόπουλου. 

Όσον αφορά τώρα µια αναφορά του κυρίου εισηγητή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και συναδέλφου εξ Ιωαννίνων του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήθελα να πω
ότι εγώ δεν κατήγγειλα, δεν στηλίτευσα και δεν κατέκρινα το σο-
βιετικό σύστηµα και τη σοβιετική πολυκλινική. Αντιθέτως, είπα
στην επιτροπή ότι ήταν ένα επιτυχηµένο σύστηµα υγείας. Είπα,
κύριε εισηγητά και κύριοι Υπουργοί, ότι η συγκυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ δεν ακολουθεί ένα τέτοιο κοµµουνιστικό πρό-
τυπο, ενώ διατείνεται ότι είναι αριστερή. Ακολουθεί µια νεοφι-
λελεύθερη πολιτική, δηλαδή υπάρχει µια επιµόλυνση αυτού του
δήθεν αριστερού σχεδίου νόµου µε νεοφιλελεύθερες πρακτικές,
όπως τα POS και κάποια άλλα που προανέφερα. 

Η Χρυσή Αυγή, λοιπόν, οπλισµένη µε υποµονή, επιµονή, πίστη
και στοχοπροσήλωση στα εθνικά ιδεώδη, θα δώσει µάχη για ένα
σύστηµα υγείας πράγµατι εθνικό, ελληνοκεντρικό, υπέρ του Έλ-
ληνα πολίτη, εναντίον των µνηµονιακών πρακτικών έως την τε-
λική νίκη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του ΚΚΕ κ. Γεώργιος Λαµπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση βάζει και τη
σφραγίδα, όχι απλά µιας υποβαθµισµένης και ανεπαρκούς δη-
µόσιας πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, όπως είναι σήµερα,
αλλά και της τυπικής διάλυσής της. Πρόκειται για σχέδιο που η
εφαρµογή του ξεκίνησε από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και
η σηµερινή συγκυβέρνηση επάξια συνεχίζει για την αναδιάρ-
θρωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε υποδοµές και
προσωπικό, που δεν θα επιβαρύνουν το κράτος και µε παροχές
του ελάχιστου στοιχειώδους πακέτου στους ασθενείς, που επί-
σης να κοστίζουν ελάχιστα σε κράτος και ασφαλιστικά ταµεία. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και οι προβλεπόµενες σε αυτό
υπηρεσίες δεν έχουν καµµία σχέση µε τις λαϊκές ανάγκες για
υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, δηλαδή πρωτογε-
νούς πρόληψης, θεραπείας, αποκατάστασης, µέσα από την ανά-
πτυξη σύγχρονων κρατικών µονάδων υγείας, που να καλύπτουν
δωρεάν όλες τις λαϊκές ανάγκες. Πρόκειται για σχέδιο που θα
παρέχει κάποιες στοιχειώδεις υπηρεσίες, ενισχύοντας περισσό-
τερο την ατοµική ευθύνη και το κόστος για την κάλυψη των αναγ-
κών σε υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Φυσικά, αυτό δεν είναι ένα σχέδιο έξω από τους στρατηγικούς
στόχους και σχεδιασµούς της ίδια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του
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Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και κυβερνήσεων, που έχουν
κοινή θέση ότι από την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας εξαρτάται
η µείωση των κρατικών και ασφαλιστικών δαπανών για την υγεία
του λαού, δηλαδή να στοιχίζει η υγεία της εργατικής τάξης όσο
το δυνατόν λιγότερο στο κράτος και στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους που αυτό υπηρετεί. Είναι αυτό ακριβώς που απαιτούν και
χρειάζονται οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, προκειµένου να διασφαλί-
ζουν φθηνούς εργαζοµένους, µε ελάχιστο επίπεδο υγείας, για
να είναι ικανοί προς εκµετάλλευση και αυτό αποτελεί προϋπό-
θεση για την αναθέρµανση της κερδοφορίας τους. 

Ακριβώς αυτή τη στρατηγική υπηρετεί και η συγκεκριµένη µε-
ταρρύθµιση, που προωθεί η Κυβέρνηση µε την πολιτική της ως
συνέχειας των προηγούµενων µεταρρυθµίσεων, δηλαδή της µεί-
ωσης του µη µισθολογικού κόστους, στο οποίο εντάσσονται και
οι δαπάνες για την υγεία. Έτσι οι εξαγγελίες και η προπαγάνδα
της Κυβέρνησης για την αντιµετώπιση των κοινωνικών ανισοτή-
των, την ισότιµη, καθολική πρόσβαση του λαού σε υπηρεσίες
υγείας, δεν είναι τίποτα άλλο παρά η γνωστή επιχείρηση εξαπά-
τησης, όµοια µε αυτή που παρουσίασε µε τον σφαγιασµό των
ασφαλιστικών δικαιωµάτων και τη φοροεπιδροµή στο λαϊκό ει-
σόδηµα ως προστασία των αδυνάµων, που τώρα σε αυτό το νο-
µοσχέδιο βαφτίζονται «ευάλωτες κοινωνικές οµάδες» και που
αποτελούν φυσικά δηµιούργηµα και της δικής της πολιτικής, σε
συνέχεια των πολιτικών των προηγούµενων κυβερνήσεων. Στη
βάση αυτή, η Κυβέρνηση αλλάζει τον τρόπο που θα γίνεται η
αγορά υπηρεσιών υγείας, µέσω του οικογενειακού γιατρού, προ-
κειµένου να περιοριστεί το κόστος που προκαλεί στο σύστηµα ο
ασφαλισµένος. 

Έτσι, ο οικογενειακός γιατρός θα λειτουργεί σαν κόφτης,
φραγµός για παραπέρα εξετάσεις ή ιατρικές επισκέψεις σε για-
τρούς άλλων ειδικοτήτων, όταν απαιτείται. Πρακτικά, θα διασφα-
λίζει -και µάλιστα έναντι ποινής- ότι αυτά που θα στοιχίζει ο ασ-
φαλισµένος στα ασφαλιστικά ταµεία -τα υποχρηµατοδοτούµενα
από το κράτος και τους επιχειρηµατικούς οµίλους- δεν θα υπερ-
βαίνουν το όριο των πετσοκοµµένων προϋπολογισµών. 

Με αυτά τα κριτήρια θα αξιολογούνται οι υπηρεσίες που θα
παρέχουν οι νέες δοµές στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας,
πράγµα το οποίο η Κυβέρνηση χαρακτηρίζει ως καινοτόµο σύ-
στηµα αξιολόγησης. 

Και εργαλεία γι’ αυτή την αξιολόγηση θα είναι τα πρωτόκολλα
-θεραπευτικά, διαγνωστικά, φαρµακευτικά- που χρησιµοποιούν-
ται για τις παντός είδους περικοπές και τους παντός είδους πε-
ριορισµούς στα φάρµακα, στις ιατρικές και εργαστηριακές εξε-
τάσεις, στις προληπτικές εξετάσεις, στον χρόνο νοσηλείας και
άλλα και αυτό θα στερεί από τους ασθενείς αναγκαίες ιατρικές
πράξεις και άλλες παροχές για την έγκαιρη διάγνωση και θερα-
πεία, αναγκάζοντάς τους να πληρώνουν πολλά περισσότερα και
όλα αυτά, στο όνοµα της επιστηµονικότητας των πρωτοκόλλων. 

Έτσι, από τη στιγµή που βασικό κριτήριο για την αξιολόγηση
των γιατρών είναι ο περιορισµός του κόστους των ασφαλισµένων
και από αυτό θα κρίνεται και η ανανέωση της σύµβασής τους,
δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για περιορισµό των αναγκαίων
εξειδικευµένων ιατρικών, εργαστηριακών και διαγνωστικών εξε-
τάσεων. 

Στη βάση αυτών των κριτηρίων, αλλά και µε βάση τους λεγό-
µενους υγειονοµικούς δείκτες, µε τους οποίους θα αξιολογούν-
ται οι γιατροί και οι νέες υποστελεχωµένες µονάδες της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, τι θα σηµαίνει, για παράδειγµα, για
την αξιολόγηση γιατρών και µονάδων ένας αρρύθµιστος χρόνιος
ασθενής; Μήπως περικοπή παροχής υπηρεσιών υγείας για τη
συγκεκριµένη πάθηση, όπως γίνεται στην Αµερική; Και το εργα-
λείο γι’ αυτή την περικοπή είναι η αξιολόγηση των γιατρών, προ-
κειµένου να πάρουν καλό βαθµό, αλλά και η µονάδα να αξιο-
λογηθεί θετικά, προκειµένου να συνεχιστεί η χρηµατοδότησή
της; Διότι ήδη σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης οι δηµόσιες
µονάδες που δεν αξιολογούνται θετικά, δεν χρηµατοδοτούνται
είτε από το κράτος είτε και από τους δήµους. 

Μόνο, λοιπόν, σαν αστείο ακούγεται ο ισχυρισµός της Κυβέρ-
νησης, µε βάση τον αριθµό και τη σύνθεση των ΤΟΜΥ, ότι θα πα-
ρέχουν υπηρεσίες πρόληψης, προαγωγής της υγείας στην
οικογένεια, στα σχολεία, στους χώρους δουλειάς, στους χρόνια

πάσχοντες, στην προγραµµατισµένη φροντίδα ενηλίκων και παι-
διών, στην κατ’ οίκον νοσηλεία, στην εκτίµηση ψυχικών νόσων
και άλλα πολλά, που αναφέρονται µέσα στο νοµοσχέδιο. 

Αλήθεια, ποιος θα τα κάνει όλα αυτά; Ο γιατρός µαζί µε τον
νοσηλευτή και τον διοικητικό υπάλληλο για δέκα, δώδεκα χιλιά-
δες ασθενείς; Πρόκειται ξεκάθαρα για κοροϊδία, αφού είναι ζή-
τηµα αν αυτές οι οµάδες θα µπορούν, έστω να συνταγογραφούν
και το πολύ πολύ να κάνουν κάποια στοιχειώδη εξέταση. 

Αυτό είναι ακρωτηριασµός της έννοιας και της αποστολής της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας που ονοµάζεται τοµή. Είναι
ακρωτηριασµός των ελάχιστων παροχών, που είχαν οι λαϊκές οι-
κογένειες και επιπλέον περιορισµός τους στο τµήµα των εξα-
θλιωµένων, που στο νοµοσχέδιο τους αποκαλείτε «ευάλωτες
κοινωνικές οµάδες». 

Διότι όντως, µε την ώθηση, µε τη σύνθεση αυτών των οµάδων
και τον αριθµό των υγειονοµικών, που θα την αποτελούν, µόνο
ως αστείο ακούγεται αυτό που αναφέρει το νοµοσχέδιο, ότι θα
παρέχει ολοκληρωµένες και ποιοτικές υπηρεσίες σε όλον τον
πληθυσµό και ιδιαίτερα στις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες. 

Η Κυβέρνηση κάνει λόγο για κάλυψη στα αστικά κέντρα του
30% περίπου του αστικού πληθυσµού και αυτό αναδείχθηκε και
µέσα από την κουβέντα στις επιτροπές. Ας µας πει αν µε τις υπη-
ρεσίες υγείας θα καλύπτεται ο υπόλοιπος πληθυσµός µέχρι την
πλήρη ανάπτυξη, έστω και αυτών των µεµονωµένων ιατρείων,
δοµών. 

Και το άλλο 70%, αλήθεια, του πληθυσµού των αστικών κέν-
τρων σε ποια φάση θα καλυφθεί; Διότι ως γνωστό, οι ανάγκες
των ασθενών, αλλά και αυτών που είναι υγιείς για να µην αρρω-
στήσουν, δεν µπορούν να περιµένουν. 

Αναφέρεται στο νοµοσχέδιο πως αυτές οι οµάδες θα συµπλη-
ρώνουν τις υπόλοιπες δηµόσιες µονάδες της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, δηλαδή τα ιατρεία του πρώην ΠΕΔΥ και τα
λοιπά, τα κέντρα υγείας, τα περιφερειακά ιατρεία. Αυτό θα ίσχυε,
αν αυτές οι δηµόσιες µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
ήταν στελεχωµένες µε όλο το αναγκαίο προσωπικό και εξοπλι-
σµένες µε µηχανήµατα, εργαστήρια που λειτουργούν.

Από αυτά, όµως, τίποτα δεν ισχύει και ως γνωστό, το 1/3 από
τις πρώην ανεπαρκείς µονάδες του ΕΟΠΥΥ ήδη έχουν βάλει λου-
κέτο. 

Πώς, λοιπόν, θα έχει καθένας, κάθε οικογένεια τις απαραίτη-
τες υπηρεσίες υγείας, που χρειάζεται από εµβολιασµούς, προ-
ληπτικούς ελέγχους, περιοδικά check-up, αγωγή υγείας, παρα-
κολούθηση χρόνιων νοσηµάτων και τα λοιπά; 

Στην ουσία, δεν συµπληρώνετε το δηµόσιο σύστηµα πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, αλλά και αυτό το ελαχιστότατο που
υπάρχει το κάνετε ακόµα χειρότερο. Ακόµα και αυτό το προσω-
πικό, που θα στελεχώσει τις τοπικές µονάδες θα είναι εργαζόµε-
νοι ορισµένου χρόνου, δηλαδή προσωπικό µε µειωµένα δικαιώ-
µατα και αποδοχές, το οποίο θα εναλλάσσεται µεταξύ φθηνής
εντατικοποιηµένης εργασίας και ανεργίας και το οποίο, εκτός
των άλλων, θα απαξιώνεται ως εξειδικευµένο επιστηµονικό προ-
σωπικό. 

Το ότι δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για χρηµατοδότηση των
µονάδων από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά αντίθετα το σχέ-
διο θα υλοποιηθεί από την προσωρινή χρηµατοδότηση του
ΕΣΠΑ, σηµαίνει ότι στρώνετε το έδαφος, ώστε αυτές οι µονάδες
να περάσουν στην πλήρη ευθύνη της τοπικής διοίκησης και της
επιβολής παράλληλα τοπικής φορολογίας, προκειµένου να συ-
νεχίσουν να λειτουργούν. Ακόµα και η εξαγγελία της Κυβέρνη-
σης για ενίσχυση του νέου συστήµατος πρωτοβάθµιας φροντί-
δας υγείας µε τρεις χιλιάδες συνολικά προσωπικό –γιατρούς, νο-
σηλευτές, µαίες, κοινωνικούς λειτουργούς, επισκέπτες υγείας,
κλπ- δεν αποτελεί ενίσχυση, αλλά διατήρηση της απαράδεκτης
και επικίνδυνης κατάστασης για την υγεία του λαού, αφού µόνο
το προσωπικό των κέντρων υγείας, αλλά και των πρώην µονάδων
του ΕΟΠΥΥ µεταξύ του 2012 και του 2014 µειώθηκαν κατά πέντε
χιλιάδες. Αυτά δεν έχουν καµµία σχέση µε τις απαιτήσεις που
προκύπτουν από τις νησιωτικές, για παράδειγµα, και ορεινές
αποµακρυσµένες περιοχές ούτε φυσικά από τις ιδιαίτερες ανάγ-
κες των ηλικιωµένων, των παιδιών, των γυναικών, των ατόµων µε
ειδικές ανάγκες, κ.λπ.. Ακόµη και στην περίπτωση που γίνει η αν-
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τιστοίχιση ένας γιατρός ανά δύο χιλιάδες κατοίκους –δύο χιλιά-
δες διακόσιους πενήντα ανέφερε ο Υπουργός στην επιτροπή-
αυτό δεν σηµαίνει ολοκληρωµένη παροχή υπηρεσιών, αλλά ακό-
µα πιο στοιχειώδεις από τις σηµερινές.

Γίνεται φανερό ότι οι τοπικές µονάδες υγείας, οι ΤΟΜΥ, δεν
αποτελούν ενίσχυση της δηµόσιας πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Αυτό θα ίσχυε αν αποτελούσαν αποκεντρωµένες µονά-
δες ενός ανεπτυγµένου κρατικού συστήµατος πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας µε επαρκή σε αριθµό, σε στελέχωση και εξο-
πλισµό κέντρων υγείας, που θα µπορούσαν να ανταποκριθούν
στις σύγχρονες ανάγκες της πρόληψης, θεραπείας και αποκα-
τάστασης εξειδικευµένα, κατά φύλο, ηλικία, πάθηση, έγκαιρα και
αποτελεσµατικά, κοντά στον τόπο κατοικίας, σπουδών, άθλησης,
εργασίας, κλπ. Κάτι τέτοιο όχι µόνο δεν υπάρχει, αλλά αντίθετα,
µε το κυβερνητικό σχέδιο ενισχύεται ως καρικατούρα και υποκα-
τάστατο σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.

Ακόµα και αυτές τις δωρεάν, ανεπαρκείς και ελάχιστες παρο-
χές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που µπορεί να µην τις
πληρώνει άµεσα ο ασθενείς, όπως προπαγανδιστικά αναφέρει η
Κυβέρνηση, τις έχει ήδη χρυσοπληρώσει πολλαπλά ο λαός, µέσω
της αύξησης της άµεσης και έµµεσης φορολογίας, της αύξησης
των εισφορών στον κλάδο υγείας, στις συντάξεις –επικουρικές
κ.λπ.- στο 6%. Και αυτές οι λεγόµενες παροχές είναι κοµµένες
και ραµµένες στην τήρηση των δηµοσιονοµικών στόχων, των πε-
ρικοπών των κοινωνικών παροχών και στην επίτευξη των µατω-
µένων πλεονασµάτων.

Στη βάση αυτή και στο ζήτηµα της υγείας η Κυβέρνηση τι προ-
σπαθεί να κάνει; Να εγκλωβίσει τη λαϊκή δυσαρέσκεια, να δηµι-
ουργήσει προσδοκίες στον λαό, να κερδίσει την ανοχή του, ώστε
να συµβιβαστεί και να αποδεχθεί την εφαρµοζόµενη αντιλαϊκή
πολιτική, προπαγανδίζοντας πως από την όποια ανάκαµψη της
οικονοµίας και το δηµοσιονοµικό περιθώριο, που ενδεχοµένως
να προκύψει, αυτό θα µοιραστεί στην οικονοµία και την κοινωνία,
εν προκειµένω στην υγεία. Και επειδή το όλο αντιλαϊκό εγχείρηµα
χρειάζεται και το αντίστοιχο περιτύλιγµα, η Κυβέρνηση µιλά για
την ηθικοποίηση του συστήµατος υγείας, για τις σπατάλες και
τον έλεγχό τους, που αποτελεί το όχηµα για τις άγριες περικοπές
των κρατικών δαπανών, κάτι που έχει οδηγήσει τους ασθενείς να
πληρώνουν ακόµα πιο πολλά για φάρµακα, εξετάσεις, νοσηλεία,
να πληρώνουν τόσο στον ιδιωτικό, επιχειρηµατικό τοµέα της
υγείας όσο και στις εµπορευµατοποιηµένες δηµόσιες µονάδες
υγείας. 

Έτσι, η καθολικότητα και η ισότιµη πρόσβαση, που ισχυρίζεται
ότι θα εξασφαλίσει η Κυβέρνηση, δεν σηµαίνουν τίποτε άλλο από
το ότι καθολικά και ισότιµα τα λαϊκά στρώµατα θα έχουν δωρεάν,
ελάχιστες και ανεπαρκείς υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Υπηρεσίες και παροχές, που είναι σε όλο και µεγαλύτερη
διάσταση από τις τεράστιες δυνατότητες της επιστήµης, της τε-
χνολογίας, της παραγωγικότητας και της ύπαρξης ενός σχετικά
µεγάλου αριθµού υγειονοµικών όλων των ειδικοτήτων. Και το ότι
δεν µπορούν να αξιοποιηθούν προς όφελος του λαού όλα αυτά,
είναι ακριβώς, διότι εντάσσονται στους κανόνες και τους στό-
χους αυτής της ανάπτυξης: της καπιταλιστικής ανάπτυξης. Γιατί
κοστίζουν στην ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία των επι-
χειρηµατικών οµίλων.

Σε αυτή την ανάπτυξη εντάσσεται και ο κυβερνητικός σχεδια-
σµός για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Να γιατί για τον λαό
και τους εργαζόµενους στην υγεία σηµαίνει επιδείνωση των πα-
ροχών και των συνθηκών δουλειάς. Να γιατί η εργατική τάξη και
τα λαϊκά στρώµατα δεν πρέπει να ξεγελαστούν, να µην «τσιµπή-
σουν», από την κυβερνητική προπαγάνδα ότι δήθεν θα φτιάξει
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας προς όφελός τους, αλλά ούτε και
από την προπαγάνδα  των άλλων αστικών κοµµάτων που κατη-
γορούν την Κυβέρνηση για κρατισµό και στέρηση των ασθενών
από την ελεύθερη επιλογή γιατρού.

Γιατί, αφ’ ενός, τα περί κρατισµού αποτελούν πάσα πρώτης
τάξεως στην Κυβέρνηση, προκειµένου να παρουσιάζει το αντι-
λαϊκό της σχέδιο, σαν δήθεν φιλολαϊκή κρατική στήριξη στον λαό
και σε βάρος των επιχειρηµατιών. Και αυτή η αντιπαράθεση, στο
µόνο που στοχεύει και το µόνο προσφέρει, είναι να εγκλωβίζει
τη λαϊκή δυσαρέσκεια και αγανάκτηση στην προσδοκία από την

ανάπτυξη του υγειούς επιχειρηµατικού τοµέα στην υγεία και του
εµπορευµατοποιηµένου δηµόσιου τοµέα, που και οι δύο σηµαί-
νουν επιδείνωση των λαϊκών αναγκών.

Αφ’ ετέρου, πίσω από το ζήτηµα της ελεύθερης επιλογής κρύ-
βεται η ατοµική ευθύνη του κάθε ασθενή να διαχειριστεί το πρό-
βληµα της υγείας του, ελεύθερα, δηλαδή, ατοµικά να βρει νοσο-
κοµεία, γιατρό, εργαστήριο κ.λπ.. Εµείς λέµε πως ελεύθερος
είναι αυτός που µπορεί να ικανοποιήσει πλήρως και δωρεάν τις
ανάγκες του σε υπηρεσίες υγείας. Η προάσπιση και προαγωγή
της να είναι κρατική και όχι ατοµική ευθύνη, να είναι χαρακτηρι-
στικό του συστήµατος υγείας.

Στα πλαίσια αυτού του εκµεταλλευτικού συστήµατος το κρά-
τος δίνει αυτήν την ελευθερία; Έχει ο εργαζόµενος των 400, των
500 και των 600 ευρώ ή ο αντίστοιχος συνταξιούχος, που έχουν
πετσοκοπεί οι συντάξεις του, την πολυτέλεια της επιλογής στα
πλαίσια της ελευθερίας επιλογής γιατρού, για παράδειγµα; Με
τι θα τα πληρώσει;

Έτσι, λοιπόν, παρά την ουσιαστική σηµασία της πρόληψης, όχι
µόνο συνεχίζεται και διατηρείται και από τη σηµερινή Κυβέρνηση
–και µέσα από το νοµοσχέδιο φαίνεται αυτό- η απαράδεκτη κα-
τάσταση που υπάρχει στη δηµόσια πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας από πλευράς ανάπτυξης, υποδοµών, στελέχωσης, εξο-
πλισµού, αλλά στην πράξη ακυρώνεται η πρόληψη ως βασικό
στοιχείο της λειτουργίας της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.
Συγχρόνως, ένα µεγάλο µέρος προληπτικών εξετάσεων δεν εν-
τάσσονται στον κρατικό κατάλογο και δεν αποζηµιώνονται. Απο-
τέλεσµα; Η ενίσχυση της πολιτικής για την πρόληψη στο επίπεδο
των συµβουλών και της ενηµέρωσης, όπως προωθείται και µε το
νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και δεν είναι τυχαίο που πάνω στο έδαφος αυτών των τερά-
στιων ελλείψεων, περικοπών κ.α., αναπτύσσονται βαθύτατα αν-
τιδραστικές απόψεις, θέσεις, πολιτικές αν θέλετε, περί αυτοφρο-
ντίδας ή της λεγόµενης αυτοθεραπείας και αυτοδιάγνωσης, προ-
τάσεις που συνιστούν φτηνή, αλλά επικίνδυνη για τους ασθενείς
υποκατάσταση των τεράστιων ελλείψεων στη δηµόσια πρωτο-
βάθµια περίθαλψη. Και µάλιστα, αυτές οι κατευθύνσεις είναι
τόσο απαρχαιωµένες, συντηρητικές, που µας γυρνάνε, αν εφαρ-
µοστούν, σε προηγούµενες δεκαετίες πριν έναν αιώνα, όπου ο
φαρµακοποιός ή η µαία ή ο πρακτικός τα έκανε όλα, λόγω των
ελλείψεων υποδοµών, του εξειδικευµένου προσωπικού και της
απαραίτητης επιστηµονικής γνώσης τότε.

Οι ανικανοποίητες, λοιπόν, σύγχρονες λαϊκές ανάγκες στην
υγεία είναι πρόβληµα ταξικό, πολιτικό και όχι οικονοµικό. Γι’ αυτό
και το σχέδιο της Κυβέρνησης για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας πρέπει να το απορρίψουν οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώ-
µατα, ως τµήµα αυτής ακριβώς της ταξικής αντιλαϊκής πολιτικής,
διεκδικώντας την πλήρη ανάπτυξη ενός κρατικού και απολύτως
δωρεάν συστήµατος υγείας και πρωτοβάθµιας φροντίδας υ-
γείας, µε κέντρα υγείας, πλήρως στελεχωµένα σε γιατρούς όλων
των ειδικοτήτων, οικογενειακούς γιατρούς, µε υγειονοµικούς
όλων των κλάδων, σύγχρονο εξοπλισµό που να ικανοποιεί όλες
τις ανάγκες των λαϊκών οικογενειών, όλο το εικοσιτετράωρο,
όλες τις ηµέρες του χρόνου. Παράλληλα, η κατεύθυνση της πά-
λης των εργαζοµένων, των αυτοαπασχολούµενων, των φτωχών
αγροτών να είναι η προοπτική της ανάπτυξης, που θα έχει κρι-
τήριο την ικανοποίηση των σύγχρονων αναγκών και στην υγεία,
αξιοποιώντας τον πλούτο, που ο ίδιος ο λαός παράγει και βε-
βαίως, ανάµεσα σε αυτά τα σύγχρονα επιτεύγµατα της επιστή-
µης και της τεχνολογίας.

Στη βάση αυτών, αλλά και µε κριτήριο κάποια άρθρα από το
υπόλοιπο νοµοσχέδιο που θα καταψηφίσουµε, εµείς καταψηφί-
ζουµε επί της αρχής, κύριε Πρόεδρε, το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο ειδικός αγορητής
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παπαχριστόπουλος έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Διέκρινα µία επιθετικότητα, όταν επαναλαµβάνεται κάτι πολλές
φορές, γιατί η αντισυνταγµατικότητα πάει να γίνει καινούργια
µόδα. Πριν λίγο καιρό ήταν οι εκλογές και τώρα έχει γίνει η αντι-
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συνταγµατικότητα καινούργια µόδα και οι εξεταστικές επιτρο-
πές.  Αυτή είναι η αίσθησή µου. 

Έχω µία απορία, θα πρέπει κάποιος να µου την λύσει, κυρίως
από αυτούς, που είναι πάρα πολλοί, µε το δάχτυλο σηκωµένο και
πολύ επιθετικοί. Υπάρχει κάποιο αντίστοιχο ΚΕΕΛΠΝΟ πλανήτη,
ακόµα και στην αναπτυσσόµενη χώρα, που οι δηµοσιογράφοι να
παίρνουν χρήµατα από το ΚΕΕΛΠΝΟ για να διαφηµίζουν τι, το
αυτονόητο; Την υποχρέωση που έχουν ιδιωτικά και δηµόσια κα-
νάλια να προφυλάξουν τον πολίτη από µία επιδηµία; Είναι ρητο-
ρική η ερώτηση και θα ήθελα µια απάντηση, γιατί το ΚΕΕΛΠΝΟ
πλήρωνε δηµοσιογράφους, επί πολλά χρόνια; Για ποιο λόγο τους
πλήρωνε; Σε αυτό θα ήθελα µία απάντηση, για να είµαστε έτσι
λίγο µαζεµένοι. 

Θέλω ακόµα να πω το εξής, ότι πρόσφατο παράδειγµα στην
Αµερική, έκανε αγώνα ο µη κοµµουνιστής ηγέτης Μπάρακ Οµ-
πάµα, αγώνα µεγάλο έκανε, είχαν τριάντα επτά εκατοµµύρια
ανασφάλιστους Αµερικανούς πολίτες, που δεν έχουν την δυνα-
τότητα να έχουν ιδιωτική ασφάλιση. Και προσπάθησε να κάνει το
αυτονόητο, κατάφερε µε χίλια εµπόδια, γιατί είχε φοβερές αντι-
δράσεις, τα δεκαεφτά εκατοµµύρια πολίτες να τα εντάξει. Και το
πρώτο πράγµα που βάλθηκε να κάνει ο Ντόναλτ Τραµπ, όταν
ήρθε στην προεδρεία -το θεωρούσε µάλιστα, τιµή του- ήταν να
καταργήσει «Obama care». Και προς τιµήν τους, αντέδρασαν κά-
ποιοι Ρεπουµπλικάνοι Βουλευτές -µε πρωτεργάτη τον Μακ Κέιν,
ο οποίος είχε ταλαιπωρηθεί στον πόλεµο του Βιετνάµ, -Ρεπουµ-
πλικάνος- δεν πέρασε του Τραµπ και ένα µεγάλο κοµµάτι, κυρίως
δεκαεφτά εκατοµµύρια ανασφάλιστοι συνεχίζουν. Και πιστεύω
ότι δεν θα περάσει κιόλας. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να ενηµερώσω ότι η Δανία έχει 15% ιδιωτικά
ό,τι θέλετε και 85% είναι δηµόσια. Ένα αντίστοιχο ποσοστό
υπάρχει και στην Ολλανδία, που είναι κατ’ εξοχήν καπιταλιστική
χώρα, ένα 20% είναι ιδιωτικές κλινικές και ιδιωτικά ιατρεία και το
υπόλοιπο 80% είναι κρατικό. 

Στη χώρα µας, για όσους είστε ανενηµέρωτοι, ένα 40% αυτή
τη στιγµή καλύπτει η ιδιωτική υγεία, κάτι που δεν γίνεται ούτε
στις Ηνωµένες Πολιτείες. Τόσο προηγµένοι είµαστε;  Τόσο λε-
φτάδες, σε µία εποχή που η κρίση µαστίζει τον µισό σχεδόν ελ-
ληνικό πληθυσµό;

Και έρχεται αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, που δεν πιστεύω ότι τα
λύνει όλα, µε καθυστέρηση τριάντα και πλέον χρονών. Και επειδή
άκουσα τον φίλο µου τον κ. Μπαργιώτα -ο οποίος το ξέρει το
κοµµάτι της υγείας, αλλά νοµίζω ότι κάπου έχει εγκλωβιστεί- να
λέει διάφορα, θέλω να του θυµίσω -επειδή επί τριάντα επτά συ-
ναπτά χρόνια είµαι γιατρός κρατικού νοσοκοµείου και χωρίς ια-
τρείο και δικαιούµαι να έχω µια µικρή γνώµη, όπως και ο κ. Σάκης
Παπαδόπουλος, και άλλοι Βουλευτές, που έχουν υπηρετήσει το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας ανελλιπώς και άλλοι συνάδελφοι που δια-
φεύγουν, µπορεί να αδικήσω κανέναν- ότι ένας φοβερός πραγ-
µατικά  θησαυρός είχε εγκαταληφθεί για χρόνια. Όσοι ζούσαµε
στα δηµόσια νοσοκοµεία στις 15.00’ όλα τα επιπλεγµένα περι-
στατικά από τα glamorous νοσοκοµεία έρχονταν στο «Γεννη-
µατά», στον «Ευαγγελισµό», στον «Ερυθρό», στο «Λαϊκό» και πάει
λέγοντας. «Γαία πυρί µειχθήτω», τα δύσκολα περιστατικά, γύρω
στις 15.00’ µε 15.30’ έµπαιναν τα ΕΚΑΒ µέσα.

Όσοι δουλέψαµε στα νοσοκοµεία -και είµαστε πολλοί που
έχουµε δουλέψει- ξέραµε τι µας περίµενε. Έρχονταν οι φουκα-
ράδες, οι «είλωτες», οι γιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
να ξελασπώσουν την κατάσταση αυτών που είχαν ξεζουµίσει πε-
ριουσίες στην κυριολεξία κάποιων αρρώστων, να έρθουν στο
Κρατικό Νοσοκοµείο, γιατί η επιπλοκή ήταν σοβαρή. Και δεν φτά-
νει η καλοντυµένη νοσοκόµα ή ο γυαλισµένος τοίχος. Θέλει και
κάτι παραπάνω. Αυτός ο θησαυρός είχε εγκαταλειφθεί τελείως.
Και όταν λέµε τελείως, εννοούµε τελείως. 

Τις προθέσεις του Γεννηµατά και του Αυγερινού τις έχω ζήσει
από κοντά και δεν τις αµφισβητώ. Εκφυλίστηκε το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Είχε σχεδόν σωριαστεί. Λέω ξανά ότι είναι ανεπί-
τρεπτο το 40% να το παρέχει η ιδιωτική υγεία, κάτι που δεν
γίνεται ούτε στην Ολλανδία ούτε στη Μεγάλη Βρετανία ούτε στη
Γερµανία, πουθενά. 

Έρχεται αυτό εδώ το νοµοσχέδιο και ακούω ακραίες φωνές.
Εγώ σας λέω για τρία συγκεκριµένα άρθρα, τα οποία εµένα µε

έχουν προβληµατίσει ως γιατρό του συστήµατος επί χρόνια. Το
άρθρο 8, το άρθρο 10 και το άρθρο 12, σκεφτείτε το καλά αν
πραγµατικά θέλετε να τα καταψηφίσετε. Γιατί εγώ που είµαι πο-
λίτης, θέλω η υγιέστατη σύζυγός µου να κάνει δωρεάν το τεστ
Παπανικολάου. Θέλω να µην πάω σε µικροβιολόγο ή να κάνω
αξονικές κ.λπ. και να τις πληρώσω για να πάω µετά στο δηµόσιο.
Θέλω την οδοντιατρική περίθαλψη να µου την εξασφαλίζει το δη-
µόσιο. Δεν κατάλαβα! Τα δόντια είναι άλλο πράγµα και άλλο
πράγµα η υπόλοιπη υγεία; Για σκεφτείτε το, λοιπόν. 

Επίσης, θα πρέπει να σκεφτείτε πάρα πολύ καλά, όσοι σηκώ-
νετε το χέρι εδώ και µηδενίζετε τα πάντα, το εξής: Πρόσβαση
στις υπηρεσίες υγείας δεν είχαν οι ανασφάλιστοι. Ήταν υποχρε-
ωµένο το λογιστήριο, όσο καλές προθέσεις και αν είχε η διεύ-
θυνσή του, να χρεώσει κάποιες εξετάσεις, την παραµονή κ.λπ..
Αυτό το νοµοσχέδιο –µελετήστε το άρθρο 19, που σκέφτεστε να
το καταψηφίσετε- δίνει τη δυνατότητα εγγραφής στον οικογενει-
ακό γιατρό, εκτός από αυτούς που το δικαιούνται και στους ανα-
σφάλιστους. Είναι λίγο; Ξέρετε πόσοι είναι οι ανασφάλιστοι στη
χώρα µας σήµερα, τώρα που µιλάµε; Πάνω από δύο εκατοµµύ-
ρια.

Και κάτι ακόµα, που το ζητάµε τριάντα χρόνια. Ήµουν στη Δα-
νία, θυµάµαι, µε κάτι ποδήλατα και έβγαλα τον ώµο µου. Μου ζή-
τησαν εάν έχω ηλεκτρονικό αριθµό. Πριν από είκοσι πέντε χρόνια
στη Δανία, ατοµικός ηλεκτρονικός φάκελος υγείας! Λέω: «Παι-
διά, τι είναι αυτό το πράγµα; Δεν υπάρχει. Ξεχάστε το». Με έβα-
λαν σε έναν ειδικό κωδικό. Δεν πλήρωσα πράγµατι. Ένας Δανός
που τραυµατίζεται στον δρόµο και έχει τη δική του κάρτα ηλε-
κτρονικής υγείας, ενηµερώνει όλο τον πλανήτη, όχι µόνο την Ελ-
λάδα, για το τι έχει περάσει. Αυτό δεν ψηφίζεται; Το θεωρείτε
λάθος; Είναι αναχρονιστικό; Τι είναι; Για να ξέρω. 

Υπάρχουν τρία άρθρα σε αυτό το νοµοσχέδιο, που θα έπρεπε
να έχουν γίνει εδώ και πολλά χρόνια. Δεν ξέρω τι τους εµπόδισε
να το κάνουν αυτό το πράγµα. Ποιος σας εµπόδισε να κάνετε
αυτό το πράγµα µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, ένα κοµµάτι
της οποίας είναι και η υγεία; 

Ακούω πάρα πολλά για την Κάρπαθο, το άρθρο 27. Μην κάνετε
το λάθος, γιατί εκτίθεστε. Είναι δύο νησάκια κοντινά, η Κάσος
και η Κάρπαθος. Δεν έχουν Θεού πρόσωπο. Χρόνια, όχι µόνο τώ-
ρα, είναι η γεωγραφική τους θέση τέτοια. Ρωτήστε, λοιπόν, τους
κατοίκους της Καρπάθου.

Εγώ χάρηκα που άκουσα µερικούς συναδέλφους µε καλή πρό-
θεση, οι οποίοι είπαν «αυτό το άρθρο θα το δούµε θετικά». Ρω-
τήστε τους κατοίκους της Καρπάθου. Αφήστε τι λέω εγώ, ο Υ-
πουργός και ο Αναπληρωτής Υπουργός. Εµείς µπορεί να λέµε
υπερβολές. Για ρωτήστε τους κατοίκους της Καρπάθου τι σή-
µαινε γι’ αυτούς η αναβάθµιση του κέντρου υγείας τους. 

Πάµε σε ένα σηµαντικό, επίσης, κοµµάτι, που δεν έχει αναδειχ-
θεί όσο πρέπει. Έχει µια ιδιαιτερότητα αυτή η χώρα. Έχει πάρα
πολλά νησιά. Έκανε αγώνα, µε καλή πρόθεση, το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας µε C-130, µε αεροδιακοµιδές. Έχασαν και τη
ζωή τους κάποιοι διασώστες παλιότερα. Να µην τα ξεχνάµε αυτά.
Θυσίες κάνανε. Δεν έπρεπε κάτι να γίνει γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους; Αυτή την ιδιαιτερότητα δεν την έχει καµµία άλλη χώρα.
Ούτε η Ιταλία έχει τόσα πολλά νησιά, ούτε η Ισπανία, ούτε καµµία
άλλη χώρα. Εµείς την έχουµε. 

Αντί, λοιπόν, να κοιτάξουµε να λύσουµε µέσα στην πηγή το
πρόβληµα, τι κάναµε; Ένα νοσοκοµείο-µοντέλο, όπως ήταν το
Νοσοκοµείο της Σαντορίνης, θέλαµε να το δώσουµε σε ιδιώτες.
Τι κάνει αυτή η Κυβέρνηση, σωστά πιστεύω; Και να µην εκτίθεται
κάποιος µιλώντας απαξιωτικά για το Νοσοκοµείο της Σαντορίνης.
Δεν είναι µόνο η Σαντορίνη. Είναι όλα τα νησιά εκεί της περιοχής.
Γιατί είναι άλλο πράγµα να θες δυο ώρες µέσα σε θύελλα και
άλλο πράγµα να θες µισή ωρίτσα από το διπλανό νησί. Μεγάλη
διαφορά. Αισθάνεται ασφάλεια ο νησιώτης. Όσοι εκλέγονται σ’
αυτήν την περιοχήν το ξέρουν καλά και είναι πολύ προσεκτικοί. 

Τι κάνει στη Σαντορίνη; Αναβαθµίζει και λέει «γιατροί, θα σας
πιάνω διπλά τα χρόνια που υπηρετείτε». Ουρλιάζω τριάντα χρό-
νια –συγχωρήστε µου την έκφραση- γι’ αυτό το πράγµα. Τι άλλο
λέει; Τσάµπα σπίτι, τσάµπα σίτιση. Άκουσα µερικούς να το επι-
κρίνουν. Γιατί; Δεν σηκώνεται εύκολα κάποιος να φύγει από την
Αθήνα, να πάει να ζήσει σε ένα νησί. Πρέπει να έχει κάποια κίνη-
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τρα. Του τα δίνει. 
Ένα άλλο κοµµάτι για µένα είναι πολύ σηµαντικό. Πάµε µια

βόλτα µια µέρα σε όποιο νοσοκοµείο θέλετε, που να έχει γενική
εφηµερία. Τα έχουµε ζήσει όσοι δουλεύουµε µέσα σε αυτά. Και
είναι λάθος, γιατί µερικοί αγορητές -και δεν εννοώ τον κ. Μπαρ-
γιώτα- δεν ξέρουν το θέµα. Το να κάνεις τυφλή αντιπολίτευση,
είναι εύκολο. Το να είναι αξιόπιστη, όµως, η αντιπολίτευσή σου,
είναι δύσκολο. Δεν τα ξέρουν τα θέµατα. Αν πάµε µια βόλτα, λοι-
πόν, τώρα σε µια γενική εφηµερία του «Ευαγγελισµού», του «Γε-
νικού Κρατικού», του «Λαϊκού» θα δούµε εµπόλεµη ζώνη, κανο-
νικά. Θα πεις «τι γίνεται ρε παιδιά εδώ;». Χρόνια µιλούσαµε για
τµήµα επειγόντων περιστατικών, όπως γίνεται σε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανεξάρτητο, µε δικό του διευθυντή και
δικούς του γιατρούς. Είναι το άρθρο 29. Μήπως σκέφτεστε να
το καταψηφίσετε κι αυτό;

Καινούριες προσλήψεις. Ξαναλέω. Το είπα και στις επιτροπές.
Είναι αίσχος, όταν ο διευθυντής της κλινικής -ευτυχώς όχι όλοι-
έχει κανονίσει ένα ήσσονος σηµασίας περιστατικό, γιατί έχει αρ-
πάξει φακελάκι. Συγγνώµη που το λέω και εξαιρώ την πλειονό-
τητα. Κάποιοι το έκαναν. Και παίρνω εγώ τη βαλίτσα µου, σίγου-
ρος ότι ο ειδικευόµενος που εξαρτάται από τον διευθυντή αυτόν
θα µου κάνει εισαγωγή. Από πού κι ως πού; Αυτά δεν γίνονται
πουθενά. Δεν γίνονταν πουθενά. Ουρλιάζω άλλα είκοσι χρόνια.
Ανεξάρτητα τµήµατα επειγόντων. 

Για πρώτη φορά αυτή η Κυβέρνηση προκηρύσσει τετρακόσιες
εξήντα πέντε θέσεις και οδεύει στην ανεξαρτησία του τµήµατος
επειγόντων περιστατικών, πέρα από το ότι θα υπάρχει τρόπος
για το ποιος θα µπαίνει στα χειρουργεία. Έχουν γίνει σε προ-
ηγούµενα νοµοσχέδια. Σκέφτεται κανείς να το καταψηφίσει αυτό;
Ξέρει την πιάτσα της υγείας; Ξέρει τι τραβάει ο κόσµος στα τµή-
µατα επειγόντων; 

Πάµε παρακάτω. Δεν πρέπει να κοροϊδεύουµε άλλο τους αν-
θρώπους, τους συναδέλφους που πηγαίνουν στα αγροτικά ια-
τρεία. Πήγα εγώ στην Κεφαλλονιά και δεν ήξερα όσα ξέρει µια
νοσηλεύτρια τριετούς φοίτησης. Έτρεµα. Άσχετος ήµουν. Με
πήρανε µε ένα πτυχίο ιατρικής και µε στείλανε να κάνω τον αγρο-
τικό γιατρό στο Νοσοκοµείο του Αργοστολίου. Στην τύχη. Ό,τι
σας λέω. 

Αυτό πρέπει κάποτε να σταµατήσει. Υπάρχουν γιατροί που
έχουν συγκεκριµένη ειδικότητα, είναι γενικοί γιατροί, έρχονται
και εκπαιδεύονται στη χειρουργική, στην παθολογία, στην παι-
διατρική, στην γυναικολογία, σε όλα. Το άρθρο 39 –διαβάστε το-
ενισχύει αυτό το κοµµάτι και δίνει και κίνητρα, φοβερά κίνητρα
σε αυτούς τους γιατρούς αν πάνε να υπηρετήσουνε, να µην κο-
ροϊδεύουµε τον κόσµο, γιατί ο θεσµός του αγροτικού γιατρού
είναι βαθιά ριζωµένος στον πολίτη. Έχουν προσφέρει πάρα
πολλά οι αγροτικοί γιατροί και ο κόσµος αυτό το θέλει, το έχει
ανάγκη, αισθάνεται ασφάλεια.

Θέλω να πω και κάτι ακόµα. Και έχει σηµασία γιατί µε ακούν
συνάδελφοι που δουλέψανε τις εφηµερίες τους από το 2014
µέχρι το 2015, τακτικές και πρόσθετες. Να διαβάσουν µε προ-
σοχή αυτοί οι συνάδελφοι τα άρθρα 61, 62. Μετά από κάποια
χρόνια µπορούν να αποζηµιωθούν. Τις δουλέψανε αυτές τις εφη-
µερίες. Στοιχειώδης υποχρέωση ήταν της Κυβέρνησης και το
κάνει. Αυτές ήταν κανονικές και πρόσθετες εφηµερίες και αφο-
ρούν εννιά νοσοκοµεία –δεν θέλω να τα πω τώρα- και το ίδιο
κάνει µε τις πρόσθετες εφηµερίες του 2015 και του 2016 για
άλλα εννιά νοσοκοµεία, που οι συνάδελφοι δεν τις είχαν πληρω-
θεί ποτέ. 

Τελειώνοντας, θα επιµείνω πάλι -και θα κάνω και µια πρόταση-
στο άρθρο 73. Άκουσα, µάλιστα, τον εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας, τον συµπαθή σε µένα κ. Φωτήλα, να λέει ότι κι εµείς
τις πληρώναµε ή κάτι τέτοιο. Το άρθρο 73, για όσους δεν είναι
καλά ενηµερωµένοι, λύνει ένα πρόβληµα χρόνιο και σταµατάει
και ένα ψέµα. Κάπου στο 2016, µε ειδικό νόµο, οι ανασφάλιστοι
µπορούν µε το ΑΜΚΑ τους να πάνε στο νοσοκοµείο -να το ακού-
σει ο Έλληνας πολίτης, γιατί είναι πάρα πολλοί ανασφάλιστοι-
και δεν υποχρεούνται να πληρώσουν τίποτα. Μπαίνουν µέσα στο
νοσοκοµείο, χειρουργούνται, κάθονται, παίρνουν τα φάρµακά
τους και τελειώνει η ιστορία εκεί. 

Το γεγονός, όµως, είναι ότι κάποιοι από αυτούς χρωστούσαν

χρήµατα, γιατί ήταν ανασφάλιστοι. Και εδώ θα περιµένω µερικές
συγκεκριµένες αποδείξεις, γιατί άκουσα ότι το τάδε χρονικό διά-
στηµα δεν ήταν έτσι. Θα ήθελα να καταθέσετε ένα χαρτί, αν
έχετε τέτοια απόδειξη, γιατί εµείς έχουµε την αντίθετη. Πριν από
την ηµεροµηνία αυτού του νόµου, όλοι οι λογαριασµοί, 30 εκα-
τοµµύρια από την εφορία και 150 εκατοµµύρια από τα λογιστή-
ρια των νοσοκοµείων, τα έχουν πάρει. Πολλοί από αυτούς είναι
ψηφοφόροι σας. Πληροφορείστε τους τουλάχιστον σωστά,
βγάλτε χολή, πείτε ό,τι θέλετε, αλλά πληροφορείστε τους. Έχετε
υποχρέωση. Διαγράφονται αυτά τα χρέη. 

Μισό λεπτό θα χρειαστώ ακόµη, κύριε Πρόεδρε, γιατί νοµίζω
ότι και οι άλλοι χρησιµοποίησαν παραπάνω χρόνο. Κατά τη γνώ-
µη µου, είναι µια τοµή και είναι η σύγκρουση δύο κόσµων. Έ-
χουµε τον κόσµο της αγοράς από τη µία, µε ό,τι σηµαίνει, όλα
πουλιούνται και όλα αγοράζονται. Άκουσα Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας στην εξεταστική επιτροπή να συγκρίνει τον Μαρι-
νόπουλο, που πουλάει φρούτα και λαχανικά, µε το «Ντυνάν», που
σώζει ζωές. Δεν συγκρίνονται αυτά, συνάδελφε. Είναι άλλα πράγ-
µατα. Το ένα σώζει ζωές και το άλλο πουλάει φρούτα. Είναι
ασύγκριτα. Μιλάµε άλλη γλώσσα, είµαστε σε άλλη οκτάβα. Είναι
δύο κόσµοι που συγκρούονται. 

Το ίδιο έγινε και στην παιδεία, στο χθεσινό νοµοσχέδιο του κ.
Γαβρόγλου. Παιδεία, υγεία, πρόνοια συνθέτουν το κοινωνικό
κράτος. Για όσους δεν το έχουν καταλάβει, δεν µπορούν εκατό
και διακόσιες οικογένειες για δεκαετίες ολόκληρες να έχουν λε-
ηλατήσει αυτήν τη χώρα. 

Σήµερα είναι ιερή υποχρέωση, όχι αυτής της Κυβέρνησης,
αλλά κάθε κυβέρνησης, το κοµµάτι του λαού που είναι στην
απέξω να κοιτάξει να το βοηθήσει για να ορθοποδήσει. Αυτό
κάνει και αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Φωκάς, ειδικός
αγορητής της Ένωσης Κεντρώων, έχει τον λόγο. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πριν τρεις µήνες, παρασυρόµενος από τις γνωστές του
ψευδαισθήσεις, ο Πρωθυπουργός, επισκεπτόµενος το Κέντρο
Υγείας Ευόσµου στη Θεσσαλονίκη αναφέρθηκε στο νοµοσχέδιο
για το οποίο συζητάµε σήµερα, κάνοντας λόγο για µια επαναστα-
τική και εµβληµατική µεταρρύθµιση στον χώρο της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας. Έτσι τουλάχιστον πίστευε. 

Αντιλαµβανόµαστε απόλυτα την ανάγκη του κ. Τσίπρα να αλ-
λάξει αφήγηµα. Στρυµωγµένος από παντού, έχοντας εγκλωβιστεί
στις αυταπάτες του, επιχείρησε µια δήθεν στροφή στα προβλή-
µατα της καθηµερινότητας του πολίτη, θέλοντας να προβάλει
επικοινωνιακά µια άλλη ατζέντα, το καινούργιο, που θεωρητικά
η Κυβέρνησή του παριστάνει ότι πρεσβεύει.

Όµως, το αγαθό της υγείας, που πονάει και αφορά κάθε Έλ-
ληνα, δεν µπορεί να αποτελεί προϊόν µικροπολιτικής και µικρο-
κοµµατικής αντιπαράθεσης. Απαιτεί αντίθετα, τη συναίνεση του
πολιτικού κόσµου και της ιατρικής κοινότητας, ώστε να γίνουν
δοµικές, ανατρεπτικές µεταρρυθµίσεις. 

Πρέπει, επιτέλους, να σταµατήσουν όλα αυτά τα τρελά και πα-
ράλογα, που ταλανίζουν τις τελευταίες δεκαετίες τον χώρο αυτό.
Το χειρότερο είναι πως, όπως εύστοχα έχει γραφτεί, όλες οι θε-
σµικές θετικές µεταρρυθµίσεις-παρεµβάσεις, που πραγµατοποι-
ήθηκαν την τελευταία πενταετία, κάτω από την πίεση πολλές
φορές των µνηµονιακών υποχρεώσεων, δεν ολοκληρώθηκαν,
ούτε αξιοποιήθηκαν κατάλληλα. 

Εποµένως, δεν µπόρεσαν να τελεσφορήσουν, προς όφελος
της βελτίωσης του συστήµατος και της σταδιακής µετάβασής
του στη νέα εποχή. Όπως επεσήµανε και ο συνάδελφός µου κ.
Καΐσας, στην επιτροπή, χρειάστηκε να περιµένουµε σαράντα
χρόνια για την καθιέρωση του θεσµού του οικογενειακού για-
τρού, ένα ακόµα σύµπτωµα και αυτό των παθογενειών της ελλη-
νικής πραγµατικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Το νοµοσχέδιο, που βαπτίστηκε στα λόγια «επαναστατικό», δεν
ανταποκρίνεται στις πραγµατικές δυνατότητες της ελληνικής οι-
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κονοµίας. Αυτή είναι  η γκρίζα πραγµατικότητα ή αν θέλετε η ωµή
αλήθεια. Στο χαρτί αποτυπώνεται βέβαια, ένα εξαιρετικά φιλό-
δοξο σχέδιο µε τη συγκρότηση, µέχρι το τέλος του χρόνου εκα-
τοντάδων τοπικών µονάδων υγείας ανά επικράτεια, ώστε να απο-
συµφορηθούν κέντρα υγείας και νοσοκοµεία. 

Δηλαδή, θέλετε να µας πείσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
της συγκυβέρνησης πως στην Ελλάδα, µε τους ρυθµούς που
όλοι ξέρουµε, θα συγκροτηθούν, θα στελεχωθούν και θα λει-
τουργούν σε τέσσερις µήνες διακόσιες τριάντα και πλέον νέες
δοµές υγείας, που θα καλύπτουν σε πρώτη φάση το 1/3 του πλη-
θυσµού της χώρας. Να µην γελιόµαστε, αυτό θα µείνει στα χαρ-
τιά. Δεν πρόκειται να συµβεί. Εδώ νοσοκοµεία δεν έχουµε και
εσείς φαντασιώνεστε σύγχρονες, νέες δοµές υγείας, που θα δη-
µιουργηθούν από την αρχή. 

Όµως, η στελέχωση αυτών των µονάδων µε το απαραίτητο ια-
τρικό νοσηλευτικό και διοικητικό προσωπικό απαιτεί προφανέ-
στατα προσλήψεις, ώστε αυτές οι νέες ΤΟΜΥ να µπορέσουν να
επιτελέσουν το έργο τους. Διότι, προφανώς, δεν µπορείτε να
αποσπάσετε γιατρούς από τα διαλυµένα κέντρα υγείας ή από τα
νοσοκοµεία που υπολειτουργούν. 

Κι αφού γίνεται λόγος για τα κέντρα υγείας, να ξέρετε ότι ως
ανέκδοτο ακούν οι συµπατριώτες µας τις δεσµεύσεις σας στην
παράγραφο 5 του άρθρου 4 για τη νέα δοµή των κέντρων υγείας,
στελεχωµένων µε γιατρούς είκοσι και πλέον διαφορετικών ειδι-
κοτήτων.  Κι εν πάση περιπτώσει, γιατί δεν µεριµνήσατε εδώ και
δύο χρόνια για την ενίσχυση των παρατηµένων κέντρων υγείας
µε το ισχύον πλαίσιο; 

Είχατε όλον τον χρόνο να το κάνετε. Στα Κουφάλια κάνατε τον
κόπο να πάτε ή στο Ζαγκλιβέρι και στη Μάδυτο; Εκεί να δείτε τι
σηµαίνει εγκατάλειψη. Μάλλον, δεν σας τα λένε καλά από το
Γραφείο του Πρωθυπουργού στη Θεσσαλονίκη. Δεν σας εµπό-
δισε κανείς να βελτιώσετε την κατάσταση. Απλά βολευτήκατε µε
το να αναθεµατίζετε τους προηγουµένους. 

Φοβάµαι, λοιπόν, πως το πρόβληµα σε µία χώρα, που σύµ-
φωνα µε πρόσφατη συνέντευξη του Υπουργού Οικονοµικών, του
κ. Τσακαλώτου, είναι ότι δεν έχει πλήρη νοµοθετική και πολιτική
αυτονοµία, είναι το πρόβληµα και σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ανα-
φέρεται ως βασική πηγή χρηµατοδότησης το αβέβαιο ΕΣΠΑ.  Και
το χαρακτηρίζω έτσι, διότι αν θέλεις να κάνεις µία σοβαρή και
αξιόπιστη µεταρρύθµιση στον ευαίσθητο χώρο της υγείας, κα-
λείσαι να εξασφαλίσεις πρώτιστα την µακροπρόθεσµη χρηµατο-
δότησή της. Αλλιώς, κινδυνεύεις να µείνεις από βενζίνη στη µέση
του δρόµου. 

Μια δεύτερη, εξίσου σηµαντική παράµετρος, είναι το ύψος της
αποζηµίωσης του προσωπικού που θα προσλάβετε για τη στελέ-
χωση των νέων δοµών, όσο και η αποζηµίωση των ιδιωτών για-
τρών, που θα συνεργαστούν σε αυτό το νέο µοντέλο. Και στις
δύο περιπτώσεις η εικόνα είναι πλήρως αποθαρρυντική. Αντί να
δίνουµε κίνητρα στους νέους επιστήµονές µας να δουλέψουν
εδώ, να προσφέρουν στον τόπο µας, τους διώχνουµε στο εξω-
τερικό, όπου θα βρουν, σαφώς, πιο αξιοπρεπείς µισθούς. 

Και µια παρατήρηση. Σταµατήστε να είστε όµηροι των ιδεολη-
ψιών σας. Ξέρετε βαθιά µέσα σας ότι είστε κρατιστές. Σταµατή-
στε να αντιµετωπίζετε τους ιδιώτες γιατρούς ως κοµπάρσους.
Θα τους χρειαστούµε όλους τους επιστήµονές µας, όπως παρα-
δέχθηκε και ο εισηγητής του νοµοσχέδιου, ο κ. Παπαδόπουλος,
εκεί όπου το δηµόσιο σύστηµα υγείας δεν µπορεί να διοργανώ-
σει επαρκείς ποιοτικές υπηρεσίες.

Και επειδή εµείς στην Ένωση Κεντρώων δεν κάνουµε αντιπο-
λίτευση για την αντιπολίτευση, οφείλουµε να επισηµάνουµε και
τα θετικά του νοµοσχεδίου. 

Λέµε «ναι» στο άρθρο 27 για την ίδρυση Γενικού Νοσοκοµείου
στην Κάρπαθο, όπως στο άρθρο 28, στην παροχή κινήτρων από
τους ΟΤΑ για τη στελέχωση του Νοσοκοµείου της Σαντορίνης.
Θα πω ξανά, όµως, πως αυτή η πριµοδότηση πρέπει να αφορά
το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό όλων των νοσοκοµείων
του Αιγαίου και όχι µόνο εκείνο της Σαντορίνης. Το ίδιο και για
το άρθρο 29, όπου επικροτούµε την ανάγκη της καλύτερης δυ-
νατής στελέχωσης των τµηµάτων επειγόντων περιστατικών, µε
την πρόσληψη τετρακοσίων εξήντα πέντε γιατρών.

Ακόµη, σωστή είναι η πρόβλεψη του άρθρου 73, η ρύθµιση

που αφορά τη διαγραφή οφειλών ανασφάλιστων πολιτών. Είναι
µια ρύθµιση προς το συµφέρον της βαριάς δοκιµαζόµενης ελλη-
νικής κοινωνίας. 

Όσον αφορά τώρα τον οικογενειακό γιατρό, συζήτησα µε για-
τρούς φίλους µου την πρόβλεψη του νοµοσχεδίου, για έναν για-
τρό ανά δύο χιλιάδες εγγεγραµµένους ενήλικες. Όλοι, µα όλοι,
µου τόνισαν πως το νούµερο αυτό είναι υπερβολικό. Ο γιατρός
δεν θα µπορέσει να ανταποκριθεί µε επιτυχία στα καθήκοντά του.

Επίσης, προτρέπουµε την ηγεσία του Υπουργείου να αφήσει
τους πολίτες να επιλέξουν ελεύθερα τον οικογενειακό γιατρό της
αρεσκείας τους, µε δεδοµένο πως οι σχέσεις µεταξύ γιατρού και
ασθενή έχουν ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. 

Ενστάσεις και αµφιβολίες έχουµε για το άρθρο 12. Στις περισ-
σότερες χώρες του κόσµου έχει θεσµοθετηθεί η απαγόρευση
χορήγησης φαρµάκων χωρίς ιατρική συνταγή. Εµείς εδώ µε το
νοµοσχέδιο αυτό νοµοθετούµε την άσκηση ιατρικών πράξεων
από µη γιατρούς, όπως για παράδειγµα από µαίες. Τιµούµε και
αναγνωρίζουµε τη σηµαντική προσφορά των µαιών και µαιευτών
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, πλην, όµως, πρέπει να
υπάρχουν σαφείς και διακριτοί ρόλοι.          

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω τα εξής. Τα δείγµατα γραφής, που
έχει δείξει αυτή η Κυβέρνηση εδώ και δύο χρόνια, εγείρουν σο-
βαρότατες αµφιβολίες σχετικά µε την υλοποίηση, µε την εφαρ-
µογή στην πράξη των προβλέψεων του νοµοσχεδίου. 

Με όρους του παρελθόντος, µε ιδεολογικές εµµονές, µε σχέ-
δια ουτοπικά, η Ελλάδα δεν µπορεί να πάει µπροστά. Επιτέλους,
καταλάβετέ το. Δεν είµαστε στη δεκαετία του ‘80 και ο Πρωθυ-
πουργός δεν είναι ο Ανδρέας Παπανδρέου. Και σίγουρα, κύριε
Υπουργέ, γνωρίζω πολύ καλά ότι εργάζεστε σκληρά στο Υπουρ-
γείο σας µέχρι αργά το βράδυ. Χρειάζεστε, όµως, ακόµα πολλή
δουλειά για να φτάσετε στο µέγεθος του αείµνηστου Γιώργου
Γεννηµατά.

Η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «παρών» επί της αρχής και
επιφύλαξη επί των άρθρων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο τελευταίος αγορητής ο κ. Μαυρωτάς, από το Ποτάµι
και µετά µπαίνουµε στον κύκλο των οµιλητών.

Κύριε Μαυρωτά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω λέγοντας ότι ο Υπουργός είχε την ευγενή καλο-

σύνη να µας καλέσει στο γραφείο του την περασµένη Δευτέρα
για µια παρουσίαση στοιχείων του νοµοσχεδίου από τους υπη-
ρεσιακούς παράγοντες, που έχουν εργαστεί πάνω στο θέµα της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Ήταν τα πρώτα 25 άρθρα του
νοµοσχεδίου. 

Ήταν καλό αυτό. Βέβαια, καλό θα ήταν να είχε γίνει και αυτό
το πράγµα νωρίτερα, δηλαδή όχι στη µέση της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας µεταξύ επιτροπών και Ολοµέλειας. Η διαβούλευση
είχε τελειώσει στις 2 Μαΐου του 2017 και είναι απορίας άξιο πώς
δεν βρέθηκε ούτε µία ελεύθερη µέρα στο πρόγραµµα, ούτως
ώστε να γίνει µία τέτοια ενηµέρωση, συζήτηση, συνάντηση.

Επίσης, η συνάντηση είχε να κάνει σχεδόν αποκλειστικά µε
στοιχεία από το πρώτο κοµµάτι της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας και όχι από την πλειοψηφία των υπόλοιπων διατάξεων,
που καλύπτει το νοµοσχέδιο, δηλαδή από το άρθρο 27 έως το
75, που είναι περισσότερο –όπως καταλάβαµε- αρµοδιότητας
του Αναπληρωτή Υπουργού.

Ας περάσουµε στο σχέδιο νόµου. Παρακολουθώντας και τις
επιτροπές δεν αισθάνοµαι ότι έχουν απαντηθεί οι ανησυχίες που
εκφράσαµε και στις επιτροπές και ακούσαµε και τους φορείς
περί της εφαρµοσιµότητας ή της βιωσιµότητας του εισαγόµενου
µοντέλου πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Θα ξαναρωτήσω, λοιπόν, εάν υπάρχουν στοιχεία, δεδοµένα,
µελέτες που να υποστηρίζουν µε ένα συγκεκριµένο επίπεδο εµ-
πιστοσύνης ότι το σύστηµα αυτό µπορεί να λειτουργήσει, εάν
έχει εξεταστεί δηλαδή η αναλογία γενικών γιατρών, παιδιάτρων,
ειδικών γιατρών. 

Ακούσαµε κάποια νούµερα στις επιτροπές, που µας τα είπαν
και οι φορείς. Υπάρχουν και στο νοµοσχέδιο, στις αιτιολογικές
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εκθέσεις. Στις διάφορες συνεντεύξεις τα έχουµε ακούσει αυτά.
Όµως αυτό που διέκρινα και στην ακρόαση των φορέων, ήταν
ενστάσεις και στην καλύτερη περίπτωση, µία αµηχανία από τους
σχετικούς φορείς. 

Είναι σίγουρα σωστός ο θεσµός του οικογενειακού γιατρού.
Πιστεύουµε, όµως, ότι θα µπορέσουµε να καλύψουµε και να στε-
λεχωθεί όλη η Ελλάδα µε οικογενειακούς γιατρούς έχοντας τα
δεδοµένα που ακούσαµε και στις επιτροπές, δηλαδή περίπου
τρεισήµισι χιλιάδες γενικούς γιατρούς. Τι θα γίνεται τα Σαββα-
τοκύριακα; Πόσες ώρες θα είναι διαθέσιµοι, για να κάνουν πα-
ραποµπές;

Και επίσης, όσο αφορά την αµοιβή των οικογενειακών γιατρών
πώς θα γίνεται αυτό; Με πάγια αποζηµίωση, κατά κεφαλήν, σταθ-
µισµένη µε την ηλικία των ασθενών, συνδυασµός όλων των προ-
ηγουµένων; Όλα αυτά είναι ερωτήµατα γιατί, όπως ειπώθηκε
αρκετές φορές, ένα µεγάλο ερώτηµα είναι εάν θα είναι επαρκής
οι αµοιβές έτσι ώστε οι γενικοί γιατροί να µην φύγουν για πιο ελ-
κυστικότερα περιβάλλοντα της αλλοδαπής. Ειδικά οι γενικοί για-
τροί έχουν µεγάλη ζήτηση διεθνώς, όπως ακούσαµε επανειληµ-
µένως.

Επίσης, ποιο είναι το µοντέλο οικονοµικής υποστήριξης του
συστήµατος µετά την τριετή κάλυψη από το ΕΣΠΑ; Ποιος µετά
θα βγάλει τα κάστανα από τη φωτιά; Πώς θα χρηµατοδοτηθεί το
σύστηµα; Θα τρέχει κάποια οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση ή θα
έχει καταργηθεί µέχρι τότε; Κάτι, δηλαδή, σαν το «Βοήθεια στο
Σπίτι» που ξεκίνησε µε χρήµατα ΕΣΠΑ και µετά καρκινοβατούσε. 

Φοβάµαι δηλαδή µήπως το συγκεκριµένο σχέδιο για την πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας είναι ένα πυροτέχνηµα πρόσληψης
µερικών χιλιάδων ιατρών, χωρίς να υπάρχουν οι δοµές και το σύ-
στηµα για να βελτιστοποιήσουµε τη συνεισφορά τους και να µα-
κροηµερεύσει η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στη χώρα µας.

Επίσης, µέσα στο νοµοσχέδιο να πούµε για κάποια διαδικα-
στικά -που τα επαναλαµβάνουµε συχνά- που έχουν να κάνουν µε
τη νοµοθετική µας διαδικασία. Υπάρχουν, όχι στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, αλλά σε όλο το νοµοσχέδιο περισσότερες από
εβδοµήντα εξουσιοδοτικές και υπουργικές αποφάσεις, παρατά-
σεις επί παρατάσεων στις προθεσµίες, αν και οι παρατάσεις που
υπάρχουν µέσα στο παρόν σχέδιο νόµου δεν φτάνουν τη δεκαε-
τία, η οποία δόθηκε στη χθεσινή τροπολογία µέσα στην πολυ-
τροπολογία για την ειδικότητα των ιατρών εργασίας, όπου η
παράταση πάει µέχρι το 2027 για τις ειδικότητες των ιατρών ερ-
γασίας. 

Παρουσιάστηκε στο νοµοσχέδιο της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης και όχι της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που είναι αυτό
που συζητάµε µια τέτοια ιατρική ουσιαστικά τροπολογία, την
οποία µάλιστα δεν την παρουσίασε ο κύριος Υπουργός ούτε ο κ.
Πολάκης, που την υπογράφει, αλλά η κυρία Αχτσιόγλου.

Όπως είπαµε και στις επιτροπές, λείπουν τα κριτήρια στις διά-
φορες στελεχώσεις. Όσο και αν το θεωρείτε επουσιώδες, είναι
πολύ σηµαντικό να ορίζονται τα κριτήρια για τις διάφορες στε-
λεχώσεις, ώστε οι επιλογές να αξιολογούνται ανάλογα και να επι-
λέγονται αυτοί που ξέρουν και όχι αυτοί που ξέρουµε, να επι-
λέγονται οι γνώστες και όχι οι γνωστοί. 

Να σταχυολογήσω, λοιπόν, κάποιες στελεχώσεις, που λείπουν
στα κριτήρια, ξεκινώντας από το άρθρο 15. Στην Επιτροπή Σχε-
διασµού και Συντονισµού για την Πρωτοβάθµια Φροντίδα Υγείας
έχουµε έξι επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, εννέα ειδικότητες,
µηδέν κριτήρια, εκτός από το εγνωσµένο κύρος. 

Και το ερώτηµα εδώ είναι αν ο κύριος Υπουργός χρειάζεται
κάποια βοήθεια στην επιλογή, δηλαδή εισηγήσεις από επιστηµο-
νικές εταιρείες, από πανεπιστηµιακά τµήµατα. Δεν ζητάµε εµείς
να αποποιηθεί το δικαίωµα της επιλογής, αλλά τουλάχιστον να
υπάρχουν κάποιες εισηγήσεις από τους καθ’ ύλην αρµόδιους και
να θέσετε και κάποιες προδιαγραφές.

Στο άρθρο 16, η Διοικούσα Επιτροπή Τοµέα Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας Υγείας. Ο Πρόεδρος και ο αναπληρωτής του διορί-
ζονται µε απόφαση του Διοικητή της Υγειονοµικής Περιφέρειας,
µετά από πρόσκληση ενδιαφέροντος, έτσι απλά. Θα έπρεπε να
υπάρχουν κάποια κριτήρια, µια οδηγία προς τους διοικητές των
υγειονοµικών περιφερειών, ώστε να µην διορίζονται πρόεδροι µε
εντελώς άσχετα προφίλ.

Αντιθέτως, στο άρθρο 17 περιγράφονται η διαδικασία και τα
κριτήρια για την επιλογή του περιφερειακού συντονιστή του
τοµέα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και αισθάνεται κανείς ότι
κάθε άρθρο σε αυτό το νοµοσχέδιο έχει και διαφορετικό συντά-
κτη. 

Ένα άλλο σηµείο, το οποίο ενισχύει αυτή την εντύπωση είναι
τα άρθρα 12 και 13, όπου στις µεν µαίες ο υπεύθυνος συντονι-
σµού δικτύου εκλέγεται στο άρθρο 12, ενώ στο άρθρο13, στους
επισκέπτες υγείας, ο υπεύθυνος συντονισµού του δικτύου αγω-
γής και πρόληψης ορίζεται, µετά από πρόσκληση ενδιαφέροντος
και αξιολόγηση από επιτροπή της ΥΠΕ που συστήνεται για τον
λόγο αυτόν.

Και αναρωτιέται κανείς, ο συντάκτης του άρθρου 12 έχει µε-
γαλύτερη δηµοκρατική ευαισθησία ή ο συντάκτης του άρθρου
13 είναι οπαδός της αξιολόγησης; Είναι δυνατό και µάλιστα, σε
διαδοχικά άρθρα να έχουµε δύο διαφορετικές διαδικασίες; 

Πάµε στο άρθρο 19, που αναφέρεται στην πρόσβαση στις υπη-
ρεσίες υγείας και στη διαδικασία των παραποµπών. Εδώ πραγ-
µατικά, βάζοντας τον εαυτό µου στη θέση του ασθενή, θα ήθελα
να ρωτήσω αν θέλω να πάω σε έναν καλό ορθοπεδικό φίλο µου,
που είναι συµβεβληµένος µε τον ΕΟΠΥΥ, θα πρέπει να περάσω
από τον οικογενειακό ιατρό πρώτα να µου δώσει παραπεµπτικό;
Αλλιώς χωρίς παραπεµπτικό θα µπορώ να πάω; Η ελευθερία επι-
λογής του ιατρού θα υπάρχει; 

Επειδή αναφέρεται µέσα στο νοµοσχέδιο στην παράγραφο
αυτή, σχετικά µε το τι σηµαίνει στην προβλεπόµενη διαδικασία η
αντικειµενική αδυναµία για κάλυψη υπηρεσιών από το κέντρο
υγείας και το νοσοκοµείο αναφοράς, θα είναι αυτό στη διακριτική
ευχέρεια του οικογενειακού ιατρού; Χρειάζεται απάντηση σε κά-
ποια τέτοια ερωτήµατα.

Επίσης, όλες οι υπηρεσίες θα λαµβάνονται εντός του τοµέα
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Αν δεν υπάρχει όµως κάποια
τέτοια δυνατότητα, τι θα γίνει; Θα µπορούµε να πάµε σε γειτονι-
κούς τοµείς ή θα µπορούµε να πηγαίνουµε σε γιατρούς που µπο-
ρεί να µην είναι είτε στα κέντρα υγείας είτε νοσοκοµειακοί είτε
του ΕΟΠΥΥ;

Στο άρθρο 21, σχετικά µε τον ατοµικό ηλεκτρονικό φάκελο
υγείας, είναι ένα πολύ θετικό µέτρο, το οποίο αργήσαµε και επι-
δοκιµάζουµε το ότι έρχεται σε αυτό το νοµοσχέδιο και ίσως θα
πρέπει να δούµε και τα επόµενα βήµατα, δηλαδή την ηλεκτρο-
νική υπογραφή, που µπορεί να µπαίνει στην ηλεκτρονική συντα-
γογράφηση, έτσι ώστε να υπάρχει µια εξάλειψη του χαρτιού σε
όλη αυτή τη διαδικασία, όταν συνταγογραφούνται φάρµακα ή
θεραπείες ή οτιδήποτε άλλο. Με τη βοήθεια της ΗΔΙΚΑ νοµί-
ζουµε ότι και αυτό είναι κάτι το οποίο µπορεί να γίνει, είναι κάτι
εφικτό στο άµεσο µέλλον. 

Το άρθρο 24 αναφέρεται στις ακαδηµαϊκές µονάδες πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, που είναι πραγµατικά ωραίος τίτλος.
Πιστεύω κι εγώ ότι η συνεχής εκπαίδευση είναι κάτι απαραίτητο
σε όλους τους χώρους και βέβαια, στον χώρο της υγείας κι είναι
σηµαντικό να θεσµοθετείται ο ρόλος των πανεπιστηµίων σε αυτό. 

Όµως, στην παράγραφο 3 έχουµε σύσταση θέσεων στις ακα-
δηµαϊκές µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και το ερώ-
τηµα είναι γιατί χρειάζονται, εφόσον θα έχουµε µία υπάρχουσα
µονάδα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και θα τη συνδράµει το
εκάστοτε πανεπιστήµιο. Να υπάρχει βέβαια, η αµοιβή για την εκ-
παιδευτική συνδροµή, αλλά όχι και άλλες προσλήψεις γενικά στο
σύστηµα υγείας, αλλά προσλήψεις πρώτης γραµµής στην πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας. Οι ανάγκες είναι στην πρώτη γραµµή,
όχι στα µετόπισθεν. Εκεί, λοιπόν, πρέπει να πέφτει και το βάρος
των όποιων προσλήψεων. 

Άρθρο 28, Γενικό Νοσοκοµείο της Θήρας. Ακούσαµε και τον
κ. Πολάκη στις επιτροπές, που το δικαιολόγησε. Είδαµε, όµως,
στην έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής ότι δια-
τυπώνονται κάποιοι προβληµατισµοί για το κατά πόσον η ρύθ-
µιση εναρµονίζεται µε τις αρχές της ισότητας και αναφέρει
χαρακτηριστικά ότι τα κίνητρα αυτά πρέπει να ισχύουν και για
τις λοιπές κατηγορίες ιατρικού προσωπικού, που υπηρετεί σε
νησιά και παραµεθόριο, αλλιώς εγείρονται ζητήµατα άνισης µε-
ταχείρισης φορέων, που δραστηριοποιούνται στον ίδιο επαγγελ-
µατικό χώρο. 
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Θα µπορούσε εδώ ο κύριος Υπουργός ή ο Αναπληρωτής
Υπουργός να µας ξεκαθαρίσουν αν αυτά τα κίνητρα -εννοώ την
προσµέτρηση της θητείας ως διπλάσιας- ισχύουν και για τις υπό-
λοιπες νησιωτικές, αποµακρυσµένες, παραµεθόριες περιοχές και
αν ναι, µε βάση ποια διάταξη και γιατί δεν αναφέρουµε απλά ότι
για τους γιατρούς του Νοσοκοµείου της Θήρας ισχύει ό,τι και
για τους υπόλοιπους που υπηρετούν σε αποµακρυσµένες περιο-
χές; 

Το άρθρο 30 αναφέρεται στις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας.
Στην επιτροπή ο Υπουργός ανέφερε ότι ο λόγος που δεν θέ-
λουµε να επιτραπεί σε παραπάνω από µία ειδικότητες να συστε-
γάζονται είναι για να αποτραπεί η δηµιουργία αυτοτελών µονά-
δων ηµερήσιας νοσηλείας από συµφέροντα των ιδιωτικών κλινι-
κών, προκειµένου να εκτελούν ιατρικές πράξεις χωρίς ΦΠΑ. 

Το θέµα είναι γιατί, για τις ίδιες ιατρικές πράξεις, να υπάρχει
διαφορετικό ΦΠΑ. Δεν είναι αυτό µία στρέβλωση, δηλαδή η ίδια
επέµβαση να έχει άλλη τιµή στην κλινική κι άλλη τιµή στην αυτο-
τελή µονάδα ηµερήσιας νοσηλείας;

Προχωρώντας, να πάµε και στο άρθρο 62, στις δαπάνες Διοι-
κήσεων Υγειονοµικών Περιφερειών. Νοµοθετήσατε τον Φεβ-
ρουάριο του 2016 νοµιµοποίηση δαπανών, που έγιναν µέχρι
30-6-2015, για κάλυψη εκτάκτων επειγουσών αναγκών στο νοσο-
κοµείο των ΔΥΠΕ, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διά-
ταξης. 

Έρχεστε τώρα να προσθέσετε και αυτές µέχρι 31-12-2016 και
το θέµα είναι πότε θα νοµιµοποιηθούν και οι επόµενες. Αφού τε-
λικά, νοµιµοποιούνται εκ των υστέρων οι δαπάνες κάθε λογής,
γιατί υπάρχουν οι γενικές και ειδικές διατάξεις περί προµηθειών;

Για το δεύτερο κεφάλαιο, που έχει να κάνει µε τον Πανελλήνιο
Σύλλογο Οπτικών-Οπτοµετρών, δηλαδή από το άρθρο 76 και
µετά, επειδή βρέθηκαν στην επιτροπή περισσότεροι από ένας
φορείς, µε αντίθετη στάση µάλιστα έναντι των ρυθµίσεων, το
ερώτηµα είναι αν η διαβούλευση έγινε µε όλους ή µε κάποιους
από αυτούς και αν όχι µε όλους, γιατί. 

Και πρέπει να πω ότι από τις απαντήσεις που λάβαµε, καταλά-
βαµε ότι συζητήθηκε το θέµα µε έναν από τους δυο, οπότε θα
πρέπει να δοθούν κάποιες εξηγήσεις για το ποιου ουσιαστικά τη
συγκατάθεση έχει το συγκεκριµένο καταστατικό, που υπάρχει σε
αυτά τα άρθρα. 

Τέλος, θα κλείσω µε µια τροπολογία που καταθέσαµε σήµερα.
Διαβάζω: «Σε ένα δελτίο Τύπου του Υπουργείου Υγείας από τις
29-6-2017, ο Υπουργός αποφάσισε να διερευνήσει το ενδεχό-
µενο εξαίρεσης από τη διαδικασία του clawback συγκεκριµένων
κατηγοριών φαρµάκων που αφορούν ευπαθείς οµάδες ασθενών
και χαρακτηρίζονται από ανελαστική ζήτηση, παραδείγµατος
χάριν τα «ορφανά» φάρµακα, για την προώθηση της οποίας θα
υπάρξει σχετική νοµοθετική ρύθµιση το επόµενο διάστηµα».
Αυτό έλεγε το δελτίο Τύπου του Υπουργείου. 

Με την πρώτη πρόχειρη µατιά στο κατατεθέν νοµοσχέδιο και
βλέποντας να εκτείνεται σε εβδοµήντα τέσσερις σελίδες και ενε-
νήντα τέσσερα άρθρα, υποθέσαµε πως θα περιελάµβανε και τη
σχετική νοµοθετική ρύθµιση. Εξάλλου, είχε τόσες άλλες. Όµως,
δεν βρήκαµε κάτι σχετικό ούτε και στις τροπολογίες και µάλιστα
ούτε στις τροπολογίες του γειτονικού νοµοσχεδίου για την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση. Εκεί βρήκαµε αυτή για τους γιατρούς ερ-
γασίας. 

Πήραµε, λοιπόν, το θάρρος να καταθέσουµε εµείς µια τροπο-
λογία για εξαίρεση των «ορφανών» φαρµάκων και των παραγώ-
γων αίµατος από το clawback, ώστε να στηρίξουµε έµπρακτα,
κατά την άποψή µας, τους ασθενείς µε σπάνια νοσήµατα, κάτι
που πιστεύουµε ότι είναι και πρόθεση του Υπουργείου. 

Με την τροπολογία αυτή προτείνουµε να εξαιρούνται από τη
διαδικασία του µηχανισµού αυτόµατης επιστροφής για τη φαρ-
µακευτική δαπάνη, του clawback, συγκεκριµένες κατηγορίες
φαρµάκων, όπως είπα, που έχουν να κάνουν µε τα φάρµακα για
τις σπάνιες παθήσεις, τα «ορφανά» φάρµακα και τα παράγωγα
αίµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Εν κατακλείδι, λοιπόν, η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι

όντως, ο ακρογωνιαίος λίθος κάθε συστήµατος υγείας, ειδικά για
τη χώρα µας, όπου επικρατεί ένα νοσοκοµειοκεντρικό σύστηµα,
το οποίο δεν είναι βιώσιµο και πρέπει να κάνουµε αλλαγή παρα-
δείγµατος, όπως έχει γίνει σε άλλες χώρες. 

Για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µπορούµε να πούµε ότι έχει
και λίγο από πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, δηλαδή έχει τα
πρώτα είκοσι πέντε από τα παραπάνω ενενήντα άρθρα. 

Η συντριπτική του, όµως, πλειοψηφία είναι κάποιες σκόρπιες
διατάξεις, εκκρεµότητες και διευθετήσεις του παρελθόντος, που
ελπίζουµε να µη συνεχιστούν και στο µέλλον. Βέβαια, είναι λίγες
αυτές οι ελπίδες, καθ’ ότι συνήθως πέφτετε θύµατα της γνωστής
τακτικής να ψηφίζετε και να παραπέµπετε την υλοποίηση στις
καλένδες µε ασάφειες, υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν,
παρατάσεις και τα λοιπά. 

Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας χρειάζεται συνέργειες κρα-
τικού και ιδιωτικού τοµέα, αλλιώς δεν µπορεί να είναι βιώσιµη. Η
παροχή υπηρεσιών υγείας καλής ποιότητας σε όλο τον πληθυ-
σµό είναι το βασικό ζητούµενο. 

Στα σχέδια του Υπουργείου, όπως παρουσιάζονται τουλάχι-
στον στο νοµοσχέδιο, υπάρχει µια σαφής µεροληψία υπέρ του
κρατικού τοµέα, µια µεροληψία, όµως, που στις παρούσες οικο-
νοµικές συνθήκες της χώρας, δυστυχώς, δεν µπορεί να υποστη-
ριχθεί. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όπως
ανέφερα, µπαίνουµε στον κύκλο των οµιλητών. 

Πρώτος οµιλητής είναι ο κ. Καΐσας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Καΐσα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας άργησε

και όταν λέω ότι άργησε, δεν εννοώ ένα µικρό χρονικό διάστηµα.
Άργησε πάνω από σαράντα χρόνια να έρθει στη Βουλή. Ήταν
διαπιστωµένη πάνω από σαράντα χρόνια η έλλειψη της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας. Είχε τονισθεί από όλους. 

Η καθυστέρηση αυτή πληρώθηκε ακριβά από ασθενείς από
όλο τον πληθυσµό της χώρας. Την πλήρωσε, όµως και η ίδια η
χώρα, γιατί γύρω στα 85 δισεκατοµµύρια ευρώ υπολογίζονται οι
µίζες, οι σπατάλες, η διαφθορά που της κόστισαν όλα αυτά τα
χρόνια 

Τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Ποια είναι η φιλοσοφία του; Η
λογική του είναι η πρόληψη. «Το προλαµβάνειν κάλλιον του θε-
ραπεύειν», δηλαδή «καλύτερα να προλαβαίνεις παρά να θερα-
πεύεις», αυτό το απόφθεγµα του Ιπποκράτη δεν εφαρµόστηκε
ποτέ στη χώρα µας. 

Το σύστηµα πάντα, όπως τονίστηκε και από όλους, ήταν νο-
σοκοµειοκεντρικό. Ο πολίτης έτρεχε και τρέχει στα νοσοκοµεία,
για το οτιδήποτε, απ’ το πιο απλό ζήτηµα, µέχρι το πιο σοβαρό.
Είχαµε νοσοκοµεία µε αξονικούς, µε µαγνητικούς, µε όλη την και-
νούργια τεχνολογία. Άλλωστε, εταιρείες όπως η «SIEMENS» βοή-
θησαν να αγοράσει η χώρα, µε διάφορους τρόπους, τέτοιους
εξοπλισµούς. Δεν βοηθούσαν, βέβαια, στο να έχουµε πρωτοβάθ-
µια φροντίδα υγείας.

Ποιες µεταρρυθµίσεις κάνει το νοµοσχέδιο και είναι σηµαν-
τικό, κατά τη γνώµη µας; Πρώτον, την καθολική υγειονοµική κά-
λυψη του πληθυσµού. Είναι ένα θέµα, το οποίο υποτιµήθηκε και
υποτιµάται ακόµα από πολλούς, δηλαδή το γεγονός ότι όλοι πρέ-
πει να έχουν πρόσβαση στις δηµόσιες υπηρεσίες υγείας. 

Γιατί πρέπει να γίνεται αυτό; Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι και
συναδέλφισσες, την ηπατίτιδα τη µεταδίδει και αυτός, που είναι
ασφαλισµένος και αυτός που είναι ανασφάλιστος, κι αυτός που
είναι Έλληνας κι αυτός που είναι πρόσφυγας, κι αυτός που είναι
περαστικός κ.λπ.. Δεν υπάρχει διαχωρισµός. 

Αυτήν τη µεγάλη αλήθεια, αν δεν την καταλάβουµε, δεν µπο-
ρούµε να καταλάβουµε γιατί πρέπει να έχουµε καθολική κάλυψη
στον χώρο της υγείας. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει και εµβόλια να
κάνουν όλοι και να έχουν πού να απευθυνθούν και ποιον να συµ-
βουλευτούν.

Μας γίνεται κριτική ότι την κάλυψη την έχει κάνει η προηγού-
µενη κυβέρνηση, αυτήν την καθολική. Ήρθαν, όµως, τα χαρτάκια
από τις εφορίες και το ψέµα φανερώθηκε. Οι ανασφάλιστοι έπρε-
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πε να πληρώσουν 28 εκατοµµύρια διαπιστωµένες δαπάνες από
την κάλυψη της προηγούµενης κυβέρνησης.

Το δεύτερο που καθιερώνει αυτό το νοµοσχέδιο είναι ο οικο-
γενειακός γιατρός. Τον οικογενειακό γιατρό τον είχαµε ακούσει
όλοι. Προτάθηκε πρώτα από το σχέδιο Δοξιάδη. Ήµουν το ’76-
’77 νέος ειδικευόµενος γιατρός τότε και διαβάζαµε τις προτάσεις
του κ. Δοξιάδη. Μια από τις σηµαντικές προτάσεις ήταν ο οικο-
γενειακός γιατρός. Στη συνέχεια, βέβαια, ο ν.1397/83 τον ανέ-
φερε και ένα σωρό άλλοι. Ποτέ, όµως, δεν εφαρµόστηκε ο οικο-
γενειακός γιατρός.

Τι ίσχυε όλο αυτό το διάστηµα; Αυτό που είπαµε. Στο νοσοκο-
µείο ήταν κάποιες δοµές, ήταν το ταµείο, το ΙΚΑ ή άλλοι γιατροί,
αλλά οικογενειακός γιατρός, µε την έννοια που υπάρχει στις ανε-
πτυγµένες χώρες υγειονοµικά και µε την έννοια του υπεύθυνου,
που θα συµβουλεύει τον ασθενή για τα ζητήµατα της υγείας του,
δεν υπήρξε. Έτρεχε ο κάθε ασθενής στο νοσοκοµείο ή πιο συ-
νηθισµένο στο φαρµακείο της γειτονιάς και έπαιρνε τα φάρµακα,
τις περισσότερες φορές, χωρίς να τον δει και γιατρός.

Τι θα κάνει, όµως, ο οικογενειακός γιατρός µε τα σηµερινά δε-
δοµένα, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο; Θα αναλαµβάνει δύο χιλιά-
δες ασθενείς, δυο χιλιάδες πληθυσµό, θα τους οδηγεί, θα είναι
υπεύθυνος για τον ηλεκτρονικό ατοµικό τους φάκελο, θα έχει το
ιστορικό τους, δηλαδή. Αυτό θα είναι γνωστό σε όποιο τµήµα
υγείας πάει, όποιο ζήτηµα υγείας θέλει να αντιµετωπίσει. 

Με αυτόν τον τρόπο τι εξασφαλίζεται; Εξασφαλίζεται πρώτα-
πρώτα η λιγότερη ταλαιπωρία του ασθενούς. Δεύτερον, λιγότε-
ρες εργαστηριακές εξετάσεις. Όσοι είµαστε στον χώρο αυτόν
ξέρουµε ότι γίνεται υπερβολικά πολύ µεγάλος αριθµός εργαστη-
ριακών εξετάσεων. Και βέβαια, οι δαπάνες θα είναι πολύ λιγότε-
ρες.

Μας γίνεται κριτική αν θα εφαρµοστεί ο θεσµός του οικογενει-
ακού γιατρού και τους απαντάµε: Χίλιοι τριακόσοι είναι οι υπο-
ψήφιοι για τις προκηρυγµένες θέσεις, που θα περάσουν µέσω
του ΑΣΕΠ, για να υλοποιηθεί αυτός ο θεσµός και επίσης, άλλοι
χίλιοι επτακόσιοι υγειονοµικοί από το υπόλοιπο προσωπικό.

Η χρηµατοδότηση για τέσσερα χρόνια είναι από προγράµµατα
ευρωπαϊκά. Στη συνέχεια καλύπτεται από τη χρηµατοδότηση του
δηµόσιου προϋπολογισµού. 

Τέλος, επειδή και ο χρόνος µου περνάει, µία άλλη µεγάλη µε-
ταρρύθµιση, που κατά τη γνώµη µου είναι ουσιαστική, είναι τα
ΤΕΠ. Το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών σε κάθε νοσοκοµείο
ήταν και είναι απαραίτητο. Όσοι έχουµε δουλέψει σε νοσοκοµεία
ξέρουµε τι σηµαίνει Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών. Εκτός των
άλλων, το Τµήµα αυτό θα κόψει και τον οµφάλιο λώρο που συν-
δέει τη σχέση, ας την πω µε τον πιο απλό τρόπο, γιατρού-ασθε-
νούς, αλλά και εξαρτηµένη σχέση της εισαγωγής του ασθενούς
µέσα στο νοσοκοµείο µέσω των εκτάκτων περιστατικών, των
επειγόντων περιστατικών. Το Τµήµα Επειγόντων Περιστατικών,
το αυτόνοµο, που θα λειτουργεί σε κάθε µεγάλο νοσοκοµείο, θα
κόψει και αυτόν τον οµφάλιο λώρο. 

Γι’ αυτό, καλώ όλους τους συναδέλφους Βουλευτές να υπερ-
ψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί πραγµατικά είναι ένα νοµο-
σχέδιο ουσίας, που αλλάζει πραγµατικά τον υγειονοµικό χάρτη
της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Σταύρος Καλαφάτης, για επτά λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι τυχαίο ότι οποιαδή-

ποτε νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης δεν αφορά τις
µνηµονιακές υποχρεώσεις της χώρας, που η ίδια µε την δήθεν
ισχυρή διαπραγµάτευση επέβαλε στον ελληνικό λαό, έχει τα ίδια
χαρακτηριστικά: Έλλειψη ουσιαστικής διαβούλευσης, προκλη-
τική απόρριψη των απόψεων των αρµόδιων φορέων, αδιαφορία
για το συνοδευόµενο κόστος, καµµία επαφή ή σχέση των νοµο-
θετηµάτων µε τις ανάγκες της σύγχρονης κοινωνίας, για να µην
πω για το ανεφάρµοστο πολλών από αυτά στην πραγµατική
πραγµατικότητα. 

Και βέβαια δεν είναι τυχαίο ότι όποτε της δίνεται η δυνατότητα,
η Κυβέρνηση δεν παραλείπει να αποδεικνύει στην πράξη τις τα-

ξικές της αντιλήψεις, που όταν αποτυπώνονται σε ένα νοµοθε-
τικό κείµενο µετατρέπονται σε τοξικές για την ίδια την κοινωνία.

Και το χειρότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι αυτού
του είδους οι αντιλήψεις παίρνουν σάρκα και οστά σε πεδία που
αφορούν το σύνολο της κοινωνίας, όπως είναι η παιδεία, η υγεία,
µε βαριά θύµατα τελικά αυτής της πολιτικής τους πιο αδύναµους
κοινωνικά συµπολίτες µας. Αυτό το µοντέλο ενός ιδιότυπου, αρι-
στερού νεοφιλελευθερισµού, το βλέπουµε από την περικοπή των
συντάξεων, τον αφανισµό της µεσαίας τάξης, το ανηλεές κυνη-
γητό των ελεύθερων επαγγελµατιών και φτάνει µέχρι τον στραγ-
γαλισµό του εκπαιδευτικού µας συστήµατος και τη διαρκή
αποδυνάµωση του συστήµατος υγείας. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ όπου και όποτε µπορεί ασκεί ένα
ιδεολογικό, νοµοθετικό bullying στην ελληνική κοινωνία. Αυτό το
νιώσαµε σε πολλά νοµοσχέδια. Το είδαµε έντονα σε αυτό που
συζητούσαµε χθες για την παιδεία, το βλέπουµε και σε αυτό της
υγείας. Η Κυβέρνηση και κυρίως ο ΣΥΡΙΖΑ νοµοθετεί όχι για το
σύνολο των Ελλήνων, αλλά για τον στενό κοµµατικό πυρήνα, για
τον πυρήνα των χειροκροτητών του ΣΥΡΙΖΑ, για να καλλιεργήσει
στον κοµµατικό του στρατό την ψευδαίσθηση ότι η Αριστερά κυ-
ριαρχεί και γράφει το µέλλον της χώρας. Μόνο που κάθε πινελιά
αυτής της Κυβέρνησης στο µέλλον µεταφέρει τα πιο µελανά
χρώµατα του παλαιοκοµµατισµού, του αναχρονισµού και των πα-
θογενειών του παρελθόντος. Ο ΣΥΡΙΖΑ νοµίζει πως θα διατηρή-
σει τον κοµµατικό του στρατό µάχιµο βάζοντας τη χώρα σε µία
µηχανή χωροχρόνου, που θα τη στείλει σε σοβιετικά µοντέλα
κρατικής οργάνωσης άλλων εποχών και ξεπερασµένων, νικηµέ-
νων αντιλήψεων ή νοµίζει πως θα τον διευρύνει µε την έµµεση ή
άµεση υπόσχεση του βολέµατος στο δηµόσιο, στην παιδεία,
στην υγεία και αλλού. 

Και το χειρότερο, ο ΣΥΡΙΖΑ µε τους ΑΝΕΛ να σιγοντάρουν µοι-
άζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να νοµοθετεί µε οργή απέ-
ναντι στην ίδια την κοινωνία την οποία επικαλέστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ
για να καταλάβει την εξουσία µε ψεύτικες υποσχέσεις, αλλά
τώρα διαπιστώνει πως αυτή η κοινωνία δεν τον αντέχει πια και
δεν θέλει καµµία σχέση µαζί του. 

Το νοµοσχέδιο για την υγεία τόσο ως προς τη διαδικασία όσο
και ως προς το περιεχόµενο αποτελεί απόδειξη όλων όσων προ-
είπα. Πλήρης αδιαφορία για πολλοστή φορά για τη διαβούλευση
των νοµοσχεδίων και τις απόψεις των αρµοδίων φορέων, ίσως
επειδή δεν είναι εγγεγραµµένοι στον ΣΥΡΙΖΑ για να ληφθούν υπ’
όψιν, απόλυτη αδιαφορία για την ανάλυση της χρηµατοδότησης.
Με τι πόρους θα γίνουν άραγε όλα όσα περιγράφονται; Ένας
θεός ξέρει! Μετά το ΕΣΠΑ τι, κύριε Υπουργέ; Η καυτή πατάτα
στον επόµενο. Έχει γίνει θεσµός άλλωστε το βλέποντας και κά-
νοντας επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τα αποτελέσµατα τα
ζούµε όλοι. 

Νοµοθετεί την πλήρη απαξίωση της πλειοψηφίας των επαγ-
γελµατιών, ειδικά αυτών που έχουν συµβάσεις µε τον ΕΟΠΥΥ,
που δραστηριοποιούνται στον κλάδο και θα βρεθούν εργασιακά
µετέωροι και χωρίς αντικείµενο τελικά προς χάριν µια δράκας
δικών σας παιδιών, κοµµατικά στρατευµένων. 

Απαξιώνει υφιστάµενες λειτουργικές δοµές, αλλά και έναν από
τους πιο στρατηγικούς κλάδους επαγγελµατιών υγείας όπως
είναι οι νοσηλευτές. Και όλα αυτά για την εφαρµογή ενός συστή-
µατος δυσλειτουργικού, κάθετα κοµµατοποιηµένου και ιδεολο-
γικά προσανατολισµένου σε νοοτροπίες που ελάχιστοι Έλληνες
ασπάζονται. 

Αντιπαρέρχοµαι την εµµονή µε το Νοσοκοµείο Σαντορίνης που
συνδέει την προοπτική βελτίωσης ενός νοσοκοµείου µε την
ύπαρξη τελεφερίκ στην πόλη. Κάτι τέτοια περιστατικά τα είχαµε
και στην πόλη µου µε τον Δήµαρχο Θεσσαλονίκης, µε ένα φιάσκο
µε τελεφερίκ. 

Για να µην τα πολυλογώ, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί µια
απόπειρα πραγµάτωσης της ιδεολογικής φαντασίωσης ενός σο-
βιετικού µοντέλου διοίκησης. Όταν ήρθε το νοµοσχέδιο στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής, ο εισηγητής της Κυβέρνησης µάς
ανακοίνωσε µε περισσή υπερηφάνεια ότι επιδίωξη του νοµοσχε-
δίου είναι να σταθεί όρθια η κοινωνία στο πλαίσιο της εναλλακτι-
κής ριζοσπαστικής διακυβέρνησης και του παράλληλου προ-
γράµµατος που παίρνει µια άλλη δυναµική µετά το κλείσιµο - της
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δεύτερης αξιολόγησης. 
Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-

σης, καθυστερήσατε τραγικά το κλείσιµο της αξιολόγησης. Επι-
βάλατε την οικονοµική ασφυξία των capital control, αφήσατε τη
δηµοσιονοµική προσαρµογή να πάρει µορφή ανεξέλεγκτης Λερ-
ναίας Ύδρας και επιτείνατε την οµαδική µετανάστευση των νέων
µας. Και επειδή έγιναν όλα αυτά, απέκτησε δυναµική το παράλ-
ληλο πρόγραµµα; Μα για τον θεό, πού το θυµηθήκατε; Και επει-
δή έγιναν όλα αυτά, προχωράτε παραπέρα. Και µας λέτε ότι η
οικονοµία θα πάει καλά και ότι η απασχόληση έχει αισιόδοξες
προοπτικές; 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της Συµπολίτευσης, συ-
νέλθετε και προσγειωθείτε στην Ελλάδα. Τα προβλήµατα είναι
πολλά. Δεν λύνονται ούτε µε ιδεοληψίες ούτε µε φαντασιώσεις
βγαλµένες από µαρξιστικά συγγράµµατα. Και εάν δεν µπορείτε
να λύσετε τα προβλήµατα, τουλάχιστον µην τα επιδεινώνετε για
τους επόµενους, γιατί µάλλον αυτός τελικά είναι ο σκοπός σας.
Δεν σας φταίει σε τίποτα ο Έλληνας πολίτης. Είστε εδώ για να
τον υπηρετείτε, σας θυµίζω, και όχι για να τον τιµωρείτε επειδή
δεν σας αντέχει πια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ο κ. Γρηγοράκος από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ώρα για γκρίνιες. Είναι
ώρα να συζητήσουµε, εάν θέλει η Κυβέρνηση και όλοι εσείς µαζί,
το µεγάλο πρόβληµα που περνάει η χώρα. Η χώρα, µέσα στο
πλαίσιο της µεγάλης κρίσης που περνάει, έχει πρόβληµα και
στον χώρο της υγείας. Γιατί η δηµοσιονοµική κρίση που πέρασε
και περνάει η χώρα µέσα σε αυτήν τη ζοφερή πραγµατικότητα,
που όλοι το αντιµετωπίζουµε και όλοι το βλέπουµε, είναι δραµα-
τική. 

Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα στον χώρο της υγείας και
οφείλουµε όλοι εµείς χωρίς αυταρέσκειες, χωρίς ηγεµονισµούς,
χωρίς µονοµέρειες, χωρίς στρουθοκαµηλισµούς, κύριε Υπουργέ,
να δούµε τι θα κάνουµε, γιατί οφείλουµε να συµφωνήσουµε στο
αυτονόητο. Η χώρα είναι σε κρίση και η δηµόσια υγεία είναι σε
κρίση. Θυµίζει έναν οργανισµό ο οποίος είναι σε βαριά κατά-
σταση, είναι στη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας, είναι σηπτική και
η αποθεραπεία ενός αρρώστου ο οποίος βρίσκεται σε σήψη, µια
κατάσταση δηλαδή που είναι σηπτική, όπως βρίσκεται η υγεία,
χρειάζεται πάνω απ’ όλα συλλογική δουλειά. Χρειάζεται πολλά
κόµµατα µαζί και πολλές ιδέες µαζί για να µπορέσουν να λύσουν
το πρόβληµα της υγείας στην Ελλάδα. 

Οι συνταγές που ακολουθούσαµε ως τώρα φαίνεται ότι δεν
ήταν οι απαιτούµενες, γιατί προσπαθούσαµε µόνοι µας να λύ-
σουµε τα προβλήµατα στον χώρο της υγείας. Λύναµε κάποια
προβληµατάκια, επουλώναµε κάποιες πληγές και ξαναεµφανιζό-
ταν ένα καινούργιο θέµα, µια καινούργια κατάσταση, επιδείνωνε
την κατάσταση όπως έγινε τα προηγούµενα χρόνια, και ξανά
µανά από την αρχή. Και ξανά σήµερα συζητάµε εδώ ένα νοµο-
σχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας που µέσα έχει χι-
λιάδες άλλα άρθρα. 

Αντιλαµβάνεστε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτά που λέω δεν
εκπορεύονται από πολιτικές -και θέλω ειλικρινά να το πω- ούτε
από πολιτικές σκοπιµότητες. 

Προηγουµένως ο συνάδελφος, τον οποίο εκτιµώ αφάνταστα,
έλεγε ότι δεν υπάρχει πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στην Ελ-
λάδα. Συνάδελφέ µου, πού ήσουν τόσα χρόνια; Δεν υπάρχει ΙΚΑ
στην Ελλάδα; Δεν υπήρχαν τα κέντρα υγείας στην Ελλάδα; Δεν
υπήρχαν τόσες δοµές στην Ελλάδα που έκαναν πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας και πρόληψη; Διακόσια κέντρα υγείας έχει η Ελ-
λάδα -είναι εδώ και ο κ. Θεωνάς και µε ακούει- και πιστεύω ότι
είχε και τριακόσια πενήντα ΙΚΑ στην Ελλάδα. Καλά τα λέω; Καλά
τα λέω. Τι κάνανε αυτά τα κέντρα; Πρωτοβάθµια φροντίδα έκα-
ναν. Δεν υπήρχε πρωτοβάθµια φροντίδα; Και το λένε Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ; Υπήρχε και θα υπάρχει πρωτοβάθµια φροντίδα,
αρκεί να το θέλουµε εµείς, αλλά όχι όπως τη θέλετε εσείς και
την εννοείτε.

Είναι άλλες οι εποχές. Δεν είναι τώρα εδώ και ο φίλος µου ο

Σάκης Παπαδόπουλος. Έκανε την οµιλία του και έφυγε, πήγε
στην εξεταστική, αλλά εδώ έπρεπε να µιλήσει, γιατί αγάπησε
πολύ το ΠΑΣΟΚ. Αγάπησε πάρα πολύ τώρα τον Παρασκευά τον
Αυγερινό και τον Γιώργο Γεννηµατά, αλλά ήταν πριν τριάντα
πέντε χρόνια, Υπουργέ µου.  Έχουν αλλάξει τα πράγµατα στην
κοινωνία. Μέχρι και η Κούβα τώρα, που την έχετε πρότυπο, αλ-
λάζει το σύστηµα υγείας της. Βγήκε ο άλλος από τους Ανεξάρ-
τητους Έλληνες και είπε προηγουµένως για το Obamacare και
τον Τραµπ. Να του θυµίσω ότι το κόµµα του είναι µε τον Τραµπ;
Θα τρελαθούµε εδώ πέρα. Βγαίνει ο καθένας και λέει το µακρύ
του και το κοντό του! 

Έτσι όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το να βγαίνω εγώ να κα-
ταγγέλλω, µε το να βγαίνει ο συνάδελφος Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ να καταγγέλλει, δεν λύνονται τα προβλή-
µατα στην υγεία. Και δεν µετακυλίει ο ένας στον άλλον τα προ-
βλήµατα στην υγεία. Η µετακύλιση ευθυνών από τον έναν στον
άλλον µας έχει φέρει σε αυτό το αδιέξοδο. Θα πρέπει επιτέλους
µε νηφαλιότητα και αντικειµενικότητα να δούµε τα θέµατα που
αντιµετωπίζει η Υγεία. 

Φέρατε εδώ ένα άρθρο που έχει το ΕΚΕΠΥ µέσα. Δεν θα σας
κατηγορήσω ότι δεν ξέρετε τι είναι το ΕΚΕΠΥ. Πείτε µου τι προ-
σφέρει το ΕΚΕΠΥ σήµερα. Όταν συµµετείχα στην Κυβέρνηση
τούς είχα κάνει εισήγηση να φύγει το σύστηµα αυτό. Είναι ένα
σύστηµα το οποίο σπαταλάει χρήµα, αυτό είναι. ΕΚΕΠΥ! Έχετε
το ΕΚΑΒ, έναν οργανισµό ο οποίος έχει την ιστορία, έχει τα προ-
βλήµατά του. Είναι ανάγκη να έχουµε και ΕΚΕΠΥ και να πληρώ-
νουµε του κόσµου τις εφηµερίες και να σπαταλάµε το δηµόσιο
χρήµα σε καταστάσεις που δεν χρειαζόµαστε; 

Εδώ ήρθε χθες ένας και µου λέει, ξέρεις, το νοσοκοµείο τάδε.
Λέω ποιο νοσοκοµείο; Το Νοσοκοµείο ΤΥΠΕΤ, µου λέει. Εδώ η
Ελλάδα έχει τεράστια προβλήµατα και η Εθνική Τράπεζα έχει νο-
σοκοµείο; Και δεν µιλάει κανείς; Αυτά είναι τα προβλήµατα. Η
πρωτοβάθµια φροντίδα είναι το πρόβληµα;

Η πρωτοβάθµια φροντίδα µπορεί να υπάρξει στην Ελλάδα µε
καλύτερες συνθήκες. Δηλαδή, τι θέλει; Θέλει µια σταθερότητα
το σύστηµα. Έχουµε µεγάλες και πολλές δοµές και θα µπορού-
σαµε µε έναν καλό συντονισµό να τα ξεπεράσουµε όλα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν προλαβαίνει να µιλήσει κανείς. Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Εγώ δεν θα µιλήσω για το τι κάναµε στο παρελθόν και τι έκανε

το ΠΑΣΟΚ. Τα είπε ο Σάκης Παπαδόπουλος το πρωί. Εγώ πι-
στεύω ότι οι συνθήκες έχουν αλλάξει.

Η οικονοµία λειτουργεί µε άλλους κανόνες. Η ευρωπαϊκή και
διεθνής συγκυρία λέει ότι αλλού πρέπει να πάµε τη ρότα, το κα-
ράβι. Ό,τι κάναµε τα προηγούµενα χρόνια, καλώς το κάναµε. Σή-
µερα δεν µπορούµε στην Ελλάδα µε αυτή τη µεγάλη κρίση που
ζούµε, αγαπητέ Υπουργέ, να κάνουµε θεαµατικές ανατροπές στο
σύστηµα. Δεν έχουµε λεφτά. Η υγεία κοστίζει. 

Δεν συζητάµε καθόλου για τον ιδιωτικό τοµέα. Σας πιάνει
τρέλα µε τον ιδιωτικό τοµέα. Έκανα µια µελέτη σαν γιατρός. Πι-
στεύω να είναι µέσα περίπου στο 70%. Μπορεί να µην είναι στο
100%. 

Ξέρετε πόσο κοστίζει το δηµόσιο και πόσο κοστίζει ο ιδιωτικός
τοµέας στην Ελλάδα; Ένα νούµερο θα σας πω. Το ξέρετε. Ο ΕΟ-
ΠΥΥ είναι 2 δισεκατοµµύρια. Από τα 2 δισεκατοµµύρια του
ΕΟΠΥΥ -προσέξτε µε- εβδοµήντα χιλιάδες κρεβάτια του δηµό-
σιου τοµέα και είκοσι οχτώ χιλιάδες κρεβάτια του ιδιωτικού
τοµέα…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εβδοµήντα χιλιάδες
κρεβάτια; Πού τα βρήκατε; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Το 72% το παίρνει ο δηµόσιος το-
µέας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τριάντα πέντε χιλιά-
δες είναι οι ανεπτυγµένες κλίνες στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι, έκανα λάθος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τα µισά είναι. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ακούστε µε. Είπα έκανα λάθος. Να

σας πω τι ήθελα να πω. Το 72% του ΕΟΠΥΥ πηγαίνει στον δηµό-
σιο τοµέα. Ναι; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το 72%; Τι λέτε τώ-
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ρα; 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Στα 2 δισεκατοµµύρια πόσο πάει; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κάνετε λάθος. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εγώ τα κοιτάω πολύ καλά. Είναι

το 72%. Και 28% στον ιδιωτικό τοµέα. Ο ΕΟΠΥΥ πληρώνει 300
εκατοµµύρια στον ιδιωτικό τοµέα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Για νοσηλεία σε κλι-
νικές εννοείτε; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Άµα δεν τα ξέρετε τι να πω; Ελάτε
µετά να µου πείτε άλλα. Σας λέω ότι στον ιδιωτικό τοµέα πληρώ-
νει 300 εκατοµµύρια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Για νοσηλεία σε κλι-
νικές, όχι για εργαστήρια. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι για εργαστήρια. Για νοσηλεία
σε κλινικές. Για τα νοσοκοµεία µιλάµε τώρα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Περίπου είναι 300
εκατοµµύρια.  

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Περίπου 300 εκατοµµύρια. Τι µου
λες τώρα; Λες να µην ξέρω; Αυτήν τη δουλειά κάνω. Το 72%, λοι-
πόν, πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ στο δηµόσιο τοµέα στα νοσοκοµεία και
28% πληρώνει στις ιδιωτικές κλινικές, 350 εκατοµµύρια περίπου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Για πόσα περιστα-
τικά και για τι φάσµα περιστατικών;  

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Θα τα δούµε αυτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό είναι το ερώ-

τηµα. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι, αυτό είναι το ερώτηµα. 
Κοίτα το κόστος, λοιπόν, που πάει στον ιδιωτικό τοµέα και ποιο

κόστος έχει ο δηµόσιος τοµέας. Να µιλήσουµε λοιπόν τώρα να
δούµε και το κόστος των ασθενών. Πόσο κοστίζει το ένα και πόσο
κοστίζει το άλλο. Δεν πρέπει να τα δούµε αυτά στις νέες συνθή-
κες; Δεν πρέπει δηλαδή να δούµε τι καλό έχει ο ιδιωτικός τοµέας
και τι καλό έχει ο δηµόσιος τοµέας και επιτέλους να δούµε τι θα
κάνουµε, µια σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα; Δεν ήρθε
η ώρα να τα συζητήσουµε όλα αυτά; Δεν πρέπει να τα δούµε;
Πρέπει να τα δούµε. Πρέπει να δούµε λοιπόν ποιο είναι το καλό
του ενός, ποιο είναι το καλό του άλλου και να δούµε τελικά πού
θα πάµε. 

Υπάρχει ανάγκη σύµπραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα;
Υπάρχει. Ποιος θα το κάνει; Ποιο µας ενδιαφέρει περισσότερο;
Η εξυπηρέτηση του πολίτη. Και η εξυπηρέτηση του πολίτη όταν
είναι καλύτερη από τον ένα τοµέα σε συγκεκριµένες κατηγορίες
θα πρέπει να πάµε σε αυτόν. Είναι καλύτερα στον ιδιωτικό τοµέα;
Να πάµε σε αυτόν. Είναι καλύτερο στον δηµόσιο τοµέα; Να πάµε
σε αυτόν. Να επιλέξουµε λοιπόν τον δρόµο µας. Άρα απαιτούνται
νέες προσεγγίσεις. Πρέπει να δούµε νέες πολιτικές. Πρέπει όλα
αυτά να τα δούµε ευέλικτα, υπερβαίνοντας πάνω απ’ όλα τους
εαυτούς µας, υπερβαίνοντας τις κρατικές και τις δηµοσιοϋπαλ-
ληλικές αντιλήψεις. Θέλουµε έναν ευέλικτο δηµόσιο τοµέα. Θέ-
λουµε έναν ιδιωτικό τοµέα να λειτουργεί κάτω από συγκεκρι-
µένους όρους και µέσα σε ένα πλαίσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Γρηγοράκο, ολοκληρώστε παρακαλώ. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Έτσι λοιπόν θα πάµε σε µια σύζευξη δηµόσιου και ιδιωτικού

τοµέα, η οποία θα έχει κάτι να πει στον πολίτη. Να σας πω ένα
παράδειγµα µόνο. Όλες οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις και η Ευρω-
παϊκή Ένωση επανεξετάζει το θέµα των πολιτικών στην υγεία και
αρχίζει και µιλάει εκ του µηδενός. Ξεκινάµε από το µηδέν. Εµείς
θέλουµε µια αρµονική σχέση του δηµόσιου µε τον ιδιωτικό το-
µέα. Θέλουµε µια σχέση που να έχει στόχο τον πολίτη, καλές
υπηρεσίες στον πολίτη. Και αυτό είναι το ζητούµενο για εµάς.
Όλα τα υπόλοιπα δεν µε ενδιαφέρουν. Η υγεία για µένα δεν έχει
χρώµα. Ελάτε να τα συζητήσουµε. Δεν µπορείτε µόνοι σας. Δεν
µπόρεσε κανείς µόνος του τα προηγούµενα χρόνια. Τώρα λοιπόν
πρέπει να ξαναπάµε από την αρχή να συζητήσουµε µε καλές
προθέσεις και χωρίς αποκλεισµούς όλοι για το θέµα της υγείας
της Ελλάδος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ να τηρείται ο χρόνος.

Έχω να σας ανακοινώσω ότι οι εγγεγραµµένοι οµιλητές είναι
εβδοµήντα οκτώ. Υπάρχει µία πρόταση να περιοριστεί ο χρόνος
στα έξι λεπτά, µήπως και σήµερα καταφέρουµε να τελειώσουµε
στις 12.00’ µε 12.30’ το βράδυ. Για να γίνει αυτό, όµως, πρέπει
να τηρείται ο χρόνος απ’ όλους τους οµιλητές και να είναι πραγ-
µατικά έξι λεπτά. Έτσι το έχουµε υπολογίσει. Αν τον υπερβαί-
νουµε τον χρόνο, καταλαβαίνετε ότι και στις 3.00’ τα ξηµερώµατα
θα φτάσουµε και αύριο δεν ξέρω πώς θα τελειώσουµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μπαρµπαρούσης από τη Χρυσή Αυγή. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ.
Ένα ακόµη νοµοσχέδιο µε έναν υπέροχο τίτλο, που σε παρα-

σύρει και σε κάνει να πιστέψεις ότι κάτι πάει να αλλάξει. Μόνο
που ξεχνάτε ότι αναφέρεστε σε ένα κοµµάτι που αποτελεί µε-
γάλη πληγή για τη χώρα µας. 

Μιλάτε για µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υ-
γείας, τη στιγµή που στη χώρα µας επικρατεί µια τριτοκοσµική,
στην κυριολεξία, κατάσταση στα δηµόσια νοσοκοµεία. Πιο συγ-
κεκριµένα, µιλάµε για έλλειψη ιατρικού και νοσηλευτικού προ-
σωπικού, ελλείψεις σε φάρµακα, χαλασµένα ή ανύπαρκτα µηχα-
νήµατα, ουρές στα επείγοντα περιστατικά και µην ξεχνάµε τις
νοσοκοµειακές εγκαταστάσεις που είναι προπολεµικές. 

Πώς, λοιπόν, όταν επικρατεί αυτή η κατάσταση, εσείς θέλετε
να ψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο γίνεται η εισήγηση ενός
αναχρονιστικού µοντέλου πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας; Αντί
να µεριµνήσετε να βελτιωθεί η υπάρχουσα κατάσταση, εσείς
φέρνετε ένα µοντέλο υγείας που οι περισσότερες χώρες στις
οποίες εφαρµοζόταν ή εφαρµόζεται ακόµη, προσπαθούν να το
αλλάξουν λόγω της ανεπάρκειάς του. 

Είναι τυχαίο ότι ο Πανελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος είναι αντί-
θετος µε τις διατάξεις του προκειµένου νοµοσχεδίου; Ο κ. Βλα-
σταράκος, Πρόεδρος του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου,
τόνισε ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι η βάση του συ-
στήµατος υγείας και αν δεν χτιστεί σε στέρεα βάση, ολόκληρο
το σύστηµα θα καταρρεύσει. Και έτσι είναι. Η βάση του συστή-
µατος υγείας είναι διαλυµένη. Πάνω σε κάτι κατεστραµµένο δεν
είναι δυνατόν να πάτε να δηµιουργήσετε κάτι καινούργιο, πόσω
δε µάλλον όταν αυτό το καινούργιο είναι και λάθος.   

Αυτό όλο το νοµοσχέδιο µοιάζει µε συγκάλυψη των λαθών,
αλλά και ταυτόχρονη παραδοχή των παθογενειών που υπάρχουν.
Το νοµοσχέδιο προβλέπει νέες τοπικές µονάδες υγείας, περιφε-
ρειακά ιατρεία, ενδυνάµωση των κέντρων υγείας, καθώς και τη
δηµιουργία του οικογενειακού γιατρού. Ένας από τους στόχους
του νοµοσχεδίου είναι η λειτουργία ενός συστήµατος πρωτοβάθ-
µιας περίθαλψης σε ελαστικές εργασιακές σχέσεις και συµβασι-
ούχους διετίας.

Είναι ένα νοµοσχέδιο στο οποίο δεν εξετάζεται πουθενά το κό-
στος λειτουργίας, συντήρησης, πληρωµής προσωπικού. Πρόκει-
ται για ένα άκρως γραφειοκρατικό σύστηµα, µε πολλά τεχνικά
προβλήµατα και θα έχει ως συνέπεια, για µια ακόµη φορά, την
ατελείωτη ταλαιπωρία των ασθενών. 

Πού οδηγεί για µια ακόµη φορά η ψήφιση ενός νέου νοµοσχε-
δίου; Μα φυσικά, οδηγεί σε νέες προσλήψεις. Ξέρετε γιατί οι συ-
νάδελφοί σας στο ΠΑΣΟΚ αντιδρούν; Γιατί σας ζηλεύουν. Κάθε
µέρα και νέες προσλήψεις.  Αντί, λοιπόν, να στελεχωθούν και να
ενδυναµωθούν τα υπάρχοντα νοσοκοµεία και κέντρα υγείας,
εσείς µιλάτε για τη δηµιουργία νέων θέσεων, οι οποίες ίσως και
να αποδώσουν µετά από αρκετά χρόνια. 

Μιλάτε για τροπολογίες, τη στιγµή που υπάρχουν απλήρωτοι
γιατροί, υποστελέχωση κέντρων υγείας, µεγάλες λίστες αναµο-
νής ασθενών για ραντεβού στα ιατρεία του ΕΟΠΥΥ. 

Από τότε που ιδρύθηκε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας το 1983, συ-
νεχώς θεσµοθετούνται τα κέντρα υγείας αστικού τύπου, ο οικο-
γενειακός γιατρός, η ηλεκτρονική βάση δεδοµένων, χωρίς όµως
να εφαρµόζονται.

Βέβαια, λογικό είναι να µην σας ενδιαφέρει στην πραγµατικό-
τητα το καλό της δηµόσιας υγείας, όπως δεν σας ενδιαφέρει και
το καλό σε κανέναν κλάδο στην Ελλάδα. Για το µόνο που νοιάζε-
στε είναι η δηµιουργία νέων θέσεων έτσι ώστε να γίνουν προσ-
λήψεις και µε αυτόν τον τρόπο να καταφέρετε να κερδίσετε την
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ψήφο των διοριζόµενων και των συγγενών τους.
Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι η βαθµίδα της υγείας

µιας χώρας που δείχνει µέριµνα για τον πολίτη, την οργάνωση,
χωρίς να υπάρχει αφ’ ενός κατασπατάληση του δηµοσίου χρή-
µατος και αφ’ ετέρου ταλαιπωρία των Ελλήνων πολιτών.

Αλλά, είπαµε, εσάς δεν σας ενδιαφέρει η κατάσταση της δη-
µόσιας υγείας και αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι δεν µας
απαντάτε στα σχετικά ερωτήµατά µας µε την υγεία. Προσωπικά
έχω κάνει σαράντα ερωτήσεις στο Υπουργείο Υγείας και δεν µου
έχει απαντηθεί ούτε µία. Ο λόγος που δεν έχω πάρει απάντηση
δεν είναι άλλος απ’ αυτόν που χρησιµοποιείτε, από αυτήν την
φθηνή δικαιολογία της εξελισσόµενης δίκης µας.

Δηλαδή, εάν η δίκη µας ολοκληρωθεί σε δέκα χρόνια, τότε ο
Έλληνας πολίτης θα πάρει απαντήσεις στα ερωτήµατά του; Θα
µου πει τώρα κάποιος: «Γιατί, θα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ για δέκα χρόνια
στην Κυβέρνηση;». Αυτό είναι άλλο θέµα.

Αλήθεια, τώρα κύριε Υπουργέ, γιατί κάθεστε και µε ακούτε;
Σας ενδιαφέρει η άποψη της Χρυσής Αυγής; Η δίκη δεν έχει τε-
λειώσει ακόµα. Είναι σε εκκρεµότητα. Πραγµατικά εάν θέλετε,
µπορείτε να περάσετε έξω και µόλις τελειώσω την οµιλία µου να
επανέλθετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τι θέλετε τώρα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Αυτό που σας είπα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούω τόση ώρα

προσεκτικά. Μου µίλησε για δύο λεπτά ο συνάδελφος. Σας πα-
ρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Εγώ λέω ότι δεν απαν-
τάτε στα ερωτήµατά µας, όµως. Μάλλον δεν µε ακούσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα τα απαντήσω.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Βλέπετε, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν

µπορεί να µιλήσει µε τους χρυσαυγίτες. Συνοµιλεί µόνο µε τον
Ρουβίκωνα. Και µε αφορµή της αναφοράς µου στα καλόπαιδα
των Βορείων Προαστείων, έχω να πω ότι κακώς έκαναν ντου και
µπήκαν στην Βουλή. Θα µπορούσαν κάλλιστα να ζητήσουν από
τους µπαµπάδες τους που εργάζονται εντός Βουλής να τους
βγάλουν µία κάρτα εισόδου και να έρθουν να κάνουν το κοµµάτι
τους.

Ξέρετε κάτι, κύριοι της Αριστεράς; Εµείς στη Χρυσή Αυγή δεν
είµαστε σαν τους φίλους σας τους νεοδηµοκράτες που συνεχώς
όταν αναφέρονται σε εσάς, δεν χάνουν την ευκαιρία να πουν ότι
σέβονται τους αγώνες της Αριστεράς. Εµείς δεν σεβόµαστε κα-
νένα αγώνα της Αριστεράς. Γιατί ο µόνος αγώνας που κάνετε
είναι για την καρέκλα και την τσεπούλα σας. Και όλοι οι αγώνες
σας είναι συνυφασµένοι µε το κακό της πατρίδας και του έθνους.

Προσωπικά –και θα κλείσω µε αυτό- µε εκφράζουν απόλυτα
τα λόγια του Κωνσταντίνου Μανιαδάκη, που απευθυνόµενος
µέσα στη Βουλή προς τους Βουλευτές της Αριστεράς είχε πει:
«Τι σας µέλλει εσάς; Εσείς θέλετε το χάος. Εσείς θέλετε τη σήψη
και την απαθλίωση, διότι είστε σαν τα σκουλήκια, τα οποία µόνο
από τη σήψη ζουν και µόνο στη σήψη πολλαπλασιάζονται».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλά,

κύριε Μπαρµπαρούση, δεν ήρθαµε εδώ σε ένα νοµοσχέδιο για
την υγεία να βγάλουµε από τις ναφθαλίνες ό,τι υπάρχει. Σας πα-
ρακαλώ.

Και ο κύριος παρέβη τον χρόνο. Είπα έξι λεπτά. Και κανείς δεν
είπε ότι διαφώνησε. Αναπροσαρµόστε τις οµιλίες σας.

Τον λόγο έχει η κ. Αυλωνίτου.
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο «Με-

ταρρύθµιση της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας, επείγουσες
ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Υγείας και άλλες διατά-
ξεις», προσπαθεί να αντιµετωπίσει το κρίσιµο ζήτηµα παροχής
επαρκών υπηρεσιών υγείας σε όλους τους πολίτες µε περιορι-
σµένα οικονοµικά µέσα.

Για να πετύχει τον στόχο αυτόν, χρειάζεται απόλυτα ορθολο-
γικά οργάνωση, χωρίς σπατάλες, αλλά και χωρίς να παραµελεί
τις ανάγκες των ασθενών. Δεν είναι, λοιπόν, ένα σύστηµα large
γιατί δεν µπορεί να γίνει. 

Παλιά, πριν την οικονοµική κρίση, όταν είχαµε πολύ µεγαλύτε-
ρες οικονοµικές δυνατότητες, ζούσαµε την περίοδο των παχιών
αγελάδων, είχαµε ένα σύστηµα υγείας που σπαταλούσε τα λεφ-
τά σε υπερτιµολογηµένες προµήθειες, περιττές εξετάσεις και ια-
τρικές πράξεις, υπερκατανάλωση άχρηστων φαρµάκων και στον
πλουτισµό, βέβαια, των κάθε λογής ηµετέρων, αλλά και των κάθε
λογής εργολάβων για τα συµφέροντα των οποίων κόπτεστε εγεί-
ροντας σήµερα, ανεπιτυχώς, αίτηµα αντισυνταγµατικότητας.
Ό,τι περίσσευε µετά απ’ αυτήν τη σπατάλη, πήγαινε για την πε-
ρίθαλψη των ασθενών. 

Σήµερα, λοιπόν, που οι πόροι στένεψαν, ό,τι δεν χρειάζεται για
την περίθαλψη των ασθενών, κόβεται. Βέβαια, ακόµη και αφού
ξεκίνησε η οικονοµική κρίση, κυβερνήσεις πριν από τη δικιά µας
έθεταν κάπως διαφορετικά τις προτεραιότητες στα θέµατα αυτά.
Προσπαθούσαν να διαφυλάξουν κάτι από τα προνόµια των κάθε
λογής ηµετέρων και όλο αυτό το έκαναν σε βάρος των ανασφά-
λιστων συµπολιτών µας που τους άφηναν στην τύχη τους. 

Μην περιµένετε, όµως, τέτοια από εµάς, δεν θα τα δείτε. Δεν
θα τα δείτε ούτε στο όνοµα της ελεύθερης επιλογής, ούτε στο
όνοµα της αποφυγής του gate keeping, ούτε στο όνοµα της προ-
στασίας των επενδύσεων οποιουδήποτε διά της έµµεσης κρατι-
κής επιδότησης. Για εµάς υπέρτατη ελευθερία είναι δικαίωµα του
άρρωστου ανθρώπου να γιάνει και να ζήσει. Υπέρτατη θεωρητική
αρχή είναι η πρακτική λειτουργικότητα των µέτρων µας. 

Όσο για την ιδιωτική επιχειρηµατικότητα στο χώρο της υγείας,
φυσικά και δεν µας ενοχλεί, αλλά δεν έχουµε βέβαια και την υπο-
χρέωση να της στέλνουµε διά νόµου πελατεία. Αυτό το τελευταίο
το λέω, γιατί κατά τη συζήτηση στην επιτροπή ακούστηκε από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι έπρεπε, λέει, να προτιµήσουµε
το δικό της σύστηµα να στέλνουµε τους ασθενείς στην ιδιωτική
πρωτοβουλία µε µια κάποια µικρή οικονοµική συµµετοχή των
ασθενών. Η αλήθεια είναι ότι εάν είχαµε τη δυνατότητα να στέλ-
νουµε τους ασθενείς στην ιδιωτική πρωτοβουλία µε µηδενική
συµµετοχή των ασθενών, εγώ προσωπικά θα το συζήταγα. Αλλά
µπροστά στο αίσχος να ζητάς από έναν φτωχό άνθρωπο να πλη-
ρώσει λεφτά που δεν έχει, για να ζήσει, δεν µπορώ να παρακο-
λουθήσω πραγµατικά τις θεωρητικές περικοκλάδες της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Σε πρώτη φάση, το νοµοθετούµενο σύστηµα πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας θα καλύψει το 30% του πληθυσµού. Έχουµε
απόλυτη αίσθηση των περιορισµών που µας επιβάλλει η οικονο-
µική κατάσταση. Καθώς, όµως, ανακάµπτει η οικονοµία, γιατί
ανακάµπτει, η κάλυψη αυτή θα επεκτείνεται. Τι θα γίνει, λοιπόν,
όταν η κάλυψη φθάσει το 100%; Μήπως, θα σηµάνει την πλήρη
υποκατάσταση της ιδιωτικής πρωτοβουλίας στην υγεία από τη
δηµόσια περίθαλψη; Αυτό το ερώτηµα θεώρησε καλό να θέσει
στην επιτροπή ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, θεωρών-
τας το, µάλλον, ως το κοµβικό σηµείο όλου του σηµερινού νοµο-
σχεδίου. Δεν µπορεί να είναι κρατική η υγεία, µόνο η παροχή
υπηρεσιών υγείας µπορεί να είναι δωρεάν µε µικρή οικονοµική
συµµετοχή, συνέχισε σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια ο εισηγητής
του ΠΑΣΟΚ.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπαθούµε να σώ-
σουµε τη ζωή και την υγεία των ανθρώπων και η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ φοβούνται µην χάσει κανένας µεγαλογιατρός ή
κανένα ιδιωτικό διαγνωστικό κέντρο την πελατεία τους. 

Απορούν, αλήθεια, διάφοροι καλοπληρωµένοι δηµοσκόποι και
πολιτικοί αναλυτές γιατί εµφανίζει µεγαλύτερη δηµοσκοπική
άνοδο η Νέα Δηµοκρατία και όχι ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος διατηρεί τις
σηµαντικές δυνάµεις του µε δυνατότητα ανάκαµψης, που του την
αναγνωρίζουν και οι ίδιοι. Απορούν πώς γίνεται αυτό, αφού ούτε
τα µνηµόνια καταργήσαµε µε ένα νόµο και ένα άρθρο, ούτε η κ.
Μέρκελ χορεύει ακόµη πεντοζάλη, ούτε η ανεργία έχει ακόµη µη-
δενιστεί. Είναι όµως πάρα πολύ απλό: Πρώτον, ο κόσµος που
µας ψήφισε βλέπει εµάς και θυµώνει που δεν πετύχαµε όλα όσα
θα θέλαµε. Μετά βλέπει τον κ. Γεωργιάδη και τρέµει το τι θα γίνει
αν πετύχει αυτός όλα όσα θέλει. Και τρίτον, όσο για τους δηµο-
σκόπους και τους πολιτικούς αναλυτές, δεν το βλέπουν οι ίδιοι
γιατί παραείναι καλοπληρωµένοι για να βλέπουν τέτοια πράγ-
µατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας προτρέπω να ψηφίσετε
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αυτό το νοµοσχέδιο. Όσοι από εσάς δεν έχετε την αναισθησία
που χρειάζεται για να πείτε σε έναν φτωχό και άρρωστο συµπο-
λίτη µας ότι δεν δικαιούται ιατρική περίθαλψη αν δεν πληρώσει
πρώτα την κάποια µικρή συµµετοχή του σε κάποιον, σας προ-
τρέπω να το ψηφίσετε. Όποιος από εσάς µπορεί να κοιτάξει κα-
τάµατα έναν φτωχό και άρρωστο άνθρωπο και να του πει «Η
υγεία κοστίζει», όπως είπε προηγούµενος συνοµιλητής, ας το κα-
ταψηφίσει. Και µην ανησυχείτε, γιατί σήµερα έχουµε τη δυνατό-
τητα, επειδή εσείς µας αφήσατε τέτοια οικονοµική δυνατότητα,
να καλύψουµε µόνο το 30% της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Ο στόχος µας είναι να φτάσουµε το 100% και γι’ αυτό θα
συνεχίσουµε να είµαστε Κυβέρνηση, γιατί αυτή η Κυβέρνηση
ήρθε για να µείνει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε. Ο χρόνος έχει περιοριστεί στα έξι λεπτά. Προς το
παρόν κανένας δεν έχει προσαρµοστεί. Ελπίζουµε στο µέλλον. 

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ξαφνικός θάνατος του

χρόνου και είναι δύσκολο, αλλά θα κάνουµε το καλύτερο δυνατό,
κυρία Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι είναι το κοινωνικό κράτος;
Παιδεία, ασφάλεια, υγεία. Τα έχουµε καταντήσει όλα αποθήκες,
την παιδεία αποθήκες παιδιών, τα νοσοκοµεία αποθήκες αρρώ-
στων και την ασφάλεια αποθήκες καµιά φορά ανθρώπων που
κρατούνται. Εδώ κρίνεται η ευαισθησία, η ψυχή, το τι πιστεύ-
ουµε, εδώ κρίνεται αν θέλετε και όλη η αφήγηση του ΣΥΡΙΖΑ ότι
είναι µία δύναµη η οποία πονάει τον κόσµο, πονάει τους Έλληνες
πολίτες. Χτυπήσατε χθες την παιδεία, χτυπάτε σήµερα την υγεία. 

Το άρθρο 21 του Συντάγµατος είναι ξεκάθαρο: Το κράτος µε-
ριµνά για την υγεία των πολιτών και παίρνει ειδικά µέτρα για την
προστασία της νεότητας, του γήρατος, της αναπηρίας και για
την περίθαλψη των απόρων. Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, τα στοι-
χεία που βγήκαν αυτές τις µέρες και σήµερα από την ΠΟΕΔΗΝ,
αλλά τα ξέρουµε όλο αυτό το διάστηµα; Οι ασθενείς στο Διδυ-
µότειχο, µετά την αποψίλωση του νοσοκοµείου, αναζητούν υπη-
ρεσίες υγείας στο νοσοκοµείο της Ανδριανούπολης στην Τουρ-
κία. Τα κέντρα υγείας σήµερα δεν είναι σε θέση να κάνουν µία
ακτινογραφία ή µία γενική αίµατος, την ώρα που σκουριάζουν
πανάκριβα ιατρικά µηχανήµατα στη ζελατίνα. Οι ασθενείς στοι-
βάζονται στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών του νοσοκο-
µείου και ταλαιπωρούνται οκτώ ώρες στην αναµονή για να
εξυπηρετηθούν. Στις πρωτοβάθµιες µονάδες δεν προσελήφθη
κανείς ιατρός, κανείς επαγγελµατίας υγείας τα τελευταία δύο
χρόνια. Τα κέντρα υγείας δεν έχουν ούτε ένα ευρώ για να καλύ-
ψουν βασικές λειτουργικές δαπάνες. Μέχρι δίσκο στις λειτουρ-
γίες βγάζουν οι κατά τόπους εκκλησίες για την ενίσχυση των
κέντρων υγείας. Αυτό είναι το όραµά µας; Αδυνατούν να προµη-
θευτούν γάντια, βαµβάκι, µάσκες οξυγόνου, κολάρα, συσκευές
ορού, φλεβοκαθετήρες, ράµµατα, επιδέσµους, ουροσυλλέκτες,
γάζες, σύριγγες, φάρµακα, βενζίνη για τα οχήµατα, πετρέλαιο
για τα καλοριφέρ, δεν διαθέτουν καν χαρτί υγείας. 

Οι φαρµακοποιοί από χθες, 1η Αυγούστου, σταµάτησαν να δί-
νουν αναλώσιµα επειδή δεν έχουν πληρωθεί από τον ΕΟΠΥΥ.
Υπογράψατε, ο Υπουργός, τον περασµένο Γενάρη, και δεν εξο-
φλήθηκε ακόµα ούτε ο Γενάρης, επτά µήνες, οκτώ µήνες έχουµε
µπει πια, αυτή τη σύµβαση. Να πω για το Κέντρο Υγείας Περά-
µατος; Στελεχωµένο µε ένα άτοµο, τεχνολόγος-ακτινολόγος δεν
υπάρχει κ.λπ.. Το Κέντρο Υγείας Φαρσάλων χωρίς παιδίατρο,
οδοντίατρο, ακτινολόγο, κλειστό το ακτινολογικό εργαστήριο
κ.λπ. για είκοσι πέντε χιλιάδες ανθρώπους. Το Κέντρο Υγείας Μη-
χανιώνας δεν έχει αναλώσιµα, δεν υπάρχουν αναλυτές στο µι-
κροβιολογικό εργαστήριο, τα δείγµατα των αιµοληψιών για
ελάχιστες εξετάσεις µεταφέρονται στο νοσοκοµείο και τα απο-
τελέσµατα δίνονται µετά από τρεις µέρες κ.λπ.. Έχω γραµµένα
εδώ µια σελίδα, αλλά ο χρόνος είναι πολύτιµος και δεν θα επε-
κταθώ. Τα ξέρουµε όλοι.

Δύο δρόµους έχετε, κύριε Υπουργέ. Εάν δεν το ξέρετε, εάν
δεν ξέρετε την κατάσταση φύγετε, παραιτηθείτε. Έπρεπε την
υποχρέωσή σας να την ξέρετε.

Εάν την ξέρετε και δεν µπορείτε να τη λύσετε, φύγετε, παραι-
τηθείτε. Η δουλειά σας είναι να τη λύσετε, όχι να την κοιτάτε. 

Αυτοί είναι οι µόνοι δυο δρόµοι που έχετε στην πραγµατικό-
τητα. 

Είναι ζήτηµα έλλειψης πόρων; Φταίει η τρόικα που δεν µας
αφήνει; Χρειάζεται το υπερπλεόνασµα; Γιατί πετύχατε, αντί 0,5%
πλεόνασµα, 4,2%; Για ποιον λόγο; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μά-
λωσέ µας!

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Για ποιον λόγο όλο αυτό
το υπερπλεόνασµα δεν το δίνετε στην υγεία, εκεί που θα έπρεπε
να πηγαίνουν οι πόροι; Ξέρετε το γνωστό ανέκδοτο, ότι όταν
ένας Ιταλός προπονητής κερδίσει µε τρία γκολ, τον παραπέµ-
πουν γιατί κούρασε την οµάδα; Το ίδιο ακριβώς συµβαίνει και
τώρα. Έχετε πάρει όλο το υπερπλεόνασµα και δεν πάει εκεί που
θα έπρεπε να πάει, να στηρίξει την υγεία και το κοινωνικό κράτος. 

Η υποχρηµατοδότηση του τοµέα της υγείας είναι 3%. Εµείς
δίνουµε 4,2% και 7,2% δίνει η µέση ευρωπαϊκή χώρα. Δίνουµε
3%, µόνο τρεις µονάδες. 

Θα µπορούσατε, λοιπόν, να είχατε βρει τα χρήµατα, αν θέλατε,
αλλά είναι ζήτηµα ανοργανωσιάς. Οπότε, µε το παρόν νοµοσχέ-
διο το λύνετε: Νέες δοµές, νέες επιτροπές διοίκησης, επιτήρη-
σης, αξιολόγησης των δοµών, αξιολόγησης των υπηρεσιών που
αυτές θα προσφέρουν, χωρίς, φυσικά, εξασφάλιση των πόρων
για τη χρηµατοδότηση για τις κτηριακές υποδοµές, για τον εξο-
πλισµό, για το προσωπικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να πορευθούµε
µε αυτόν τον τρόπο. 

Δυο λόγια για τις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας: Με το άρθρο
30 προκαλείτε ξαφνικό θάνατο σε υφιστάµενες επιχειρήσεις που
ήρθαν µέσα στην κρίση και επένδυσαν σε αυτή τη νέα µορφή, η
οποία υπάρχει παντού στον κόσµο. Πρέπει να το εξηγήσουµε: Οι
µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας δίνουν χειρουργεία και επεµβά-
σεις, στις οποίες δεν χρειάζεται να µείνει κανείς το βράδυ στο
νοσοκοµείο. Αυτές βοηθούν γιατί µειώνουν και την προκλητή ζή-
τηση. Εκτός από το ότι αποσυµφορούν τα νοσοκοµεία που έχουν
µεγάλο πρόβληµα στη χώρα µας, δεν υπάρχει και το κίνητρο να
σου πουν να κάνεις παραπάνω εξετάσεις, ώστε να µείνεις µια
µέρα παραπάνω. Δεν έχουν καν κρεβάτια. 

Εσείς αλλάζετε το πλαίσιό τους και ξαφνικά µε το άρθρο 30
παράγραφος 4 τους αναγκάζετε, ενώ έχουν δυο και τρεις ειδι-
κότητες -έχουν πάρει τις λεγόµενες µεικτές άδειες- να µην µπο-
ρέσουν να προσαρµοστούν και να µην έχουν µεικτές άδειες. Δεν
µπορούν, δηλαδή, να έχουν και οδοντίατρο και αισθητικό. 

Με αυτό το πράγµα, όπως καταλαβαίνετε, αλλάζετε σε µια
νύχτα τους όρους λειτουργίας, σταµατάτε αυτές τις επενδύσεις.
Διότι µας µιλάτε για ανάπτυξη και ντροπιάζετε τον Πρωθυ-
πουργό. Έρχεται εδώ ο Πρωθυπουργός και λέει «φεύγουµε,
έχουµε ανάπτυξη» και εσείς πίσω από την πλάτη του –εκτός αν
το ξέρει και συµφωνεί- έρχεστε και καταστρέφετε τις επενδύσεις
που έχουν γίνει. Άρα λοιπόν, µαζί θέλετε να σκοτώσετε την ανά-
πτυξη. 

Για ποιον λόγο το κάνετε, κύριε Υπουργέ; Χθες είχαµε τον κ.
Κοντονή µε τις συµβάσεις των συµβολαιογράφων για τους συν-
τοπίτες του. Σήµερα τι έχουµε; Ποια είναι η σκοπιµότητα για να
αλλάξει αυτό το πεδίο; Για ποιον λόγο; Είναι οι κλινικάρχες στους
οποίους δίνετε όλες τις δυνατότητες, για παράδειγµα, να µπο-
ρούν να συστεγαστούν οι µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας στις κλι-
νικές, αλλά όχι µε τα πολυϊατρεία; Για ποιον λόγο κάνετε όλες
αυτές τις αλλαγές στο πλαίσιο και τα δίνετε όλα στις κλινικές και
καθόλου στις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας; Πείτε µας. Απαν-
τήστε! Μην το κάνετε σαν τον κ. Κοντονή που δεν απάντησε χθες.
Απαντήστε σήµερα! 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια σειρά από προτάσεις που ακούστηκαν –και κλείνω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για την ανοχή- είναι ση-
µαντικές και ακούστηκαν από τους φορείς. Δεν είναι δικές µας
προτάσεις. Είναι προτάσεις των φορέων. 

Ακούστε τους, όσον αφορά την ελεύθερη επιλογή των πολιτών
στο θέµα του οικογενειακού γιατρού, την ενίσχυση του προϋπο-
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λογισµού της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, ώστε να είναι και
βιώσιµη η χρηµατοδότησή του, τη στελέχωση των δοµών µε ια-
τρούς των βασικών ειδικοτήτων. Όµως να δείτε και τον λόγο για-
τρών-νοσηλευτών, ο οποίος είναι στρεβλός υπέρ των γιατρών.
Έχουµε λίγους νοσηλευτές και δεν κάνετε τίποτα µε αυτό το νο-
µοσχέδιο, για να λύσετε αυτό το θέµα. Πρέπει να στραφείτε
προς τους νοσηλευτές οι οποίοι λείπουν. 

Η δηµιουργία ανεξάρτητων τµηµάτων επειγόντων περιστατι-
κών, όπως και οι µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας, θα µπορούσαν
να αποσυµφορήσουν τα νοσοκοµεία, αντί να τα διαλύετε, όπως,
επίσης και η αξιοποίηση µέσω συµβάσεων µε τον ΕΟΠΥΥ ιατρών
όλων των ειδικοτήτων για την παροχή υπηρεσιών πρωτοβάθµιας
φροντίδας είναι µια άλλη πρόταση. 

Είναι λίγες προτάσεις. Υπάρχουν και άλλες, οι οποίες θα ακου-
στούν –είµαι σίγουρος- από πολλούς συναδέλφους. 

Το σύστηµα σήµερα και κλείνω µε αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Θεοχάρη, και µε το παλιό σύστηµα εσείς έχετε ξεπεράσει τον
χρόνο σας. Τελειώνετε, παρακαλώ. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Η επιχειρησιακή ανεπάρ-
κεια των ΤΟΜΥ και η γραφειοκρατία που δηµιουργείται οδηγούν
µε µαθηµατική ακρίβεια σε έναν ακόµη κόφτη, τον κόφτη των
ασθενών προς τα κέντρα υγείας και τα νοσοκοµεία.

Αυτό είναι το όραµά σας για την υγεία; Στην υγεία χάνεται η
ψυχή του ΣΥΡΙΖΑ. Στην υγεία χάνεται η ψυχή της χώρας και θα
το πληρώσετε ακριβά, όπως πρέπει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε Γιόγιακα, για προσπαθήστε εσείς να τηρήσετε τον χρό-
νο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τις προηγούµενες µέρες η Κυβέρνηση επιχείρησε
να εµφανίσει τη Νέα Δηµοκρατία ως πολέµια µιας µεταρρύθµι-
σης στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Γι’ αυτό πρέπει να επα-
ναλάβουµε και από το βήµα αυτό ότι ναι, η πρωτοβάθµια φρο-
ντίδα υγείας πρέπει και να επεκταθεί και να αναβαθµιστεί. Δεν
νοµίζω ότι διαφωνεί κάποιος µε αυτό.

Οι διαφωνίες µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινούν από
εκεί και πέρα. Διαφωνούµε µε τη δηµιουργία νέων κρατικών
δοµών των τοπικών µονάδων υγείας, όταν τα κέντρα υγείας, το
δεύτερο επίπεδο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας σύµφωνα
µε το νοµοσχέδιο, έχουν σοβαρότατες ελλείψεις σε γιατρούς,
νοσηλευτές, εξοπλισµό και αναλώσιµα και ενώ υπάρχει τόσο µε-
γάλη προσφορά ιδιωτών γιατρών και ιδιωτικών δοµών υγείας,
που µπορούν να παρέχουν υπηρεσίες σε κάθε αστική και ηµια-
στική περιοχή της χώρας.

Γιατί για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα σύστηµα
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας δεν έχει να κάνει µε το αν µια
δοµή είναι κρατική ή ιδιωτική. Έχει να κάνει, πρώτα απ’ όλα, µε
τον ρόλο του κράτους ως χρηµατοδότη, ρυθµιστή και ελεγκτή
των υπηρεσιών υγείας, είτε αυτές παρέχονται από δηµόσιες είτε
από ιδιωτικές δοµές.

Αλλά ακόµα και να άφηνε κανείς στην άκρη τις ιδεολογικές
διαφορές, θεωρούµε ότι η πρόταση του Υπουργείου Υγείας για
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι περισσότερο µια έκθεση
προθέσεων, παρά ένα συγκροτηµένο σχέδιο µε πολλές αδυνα-
µίες απ’ όποια πλευρά κι αν το δει κανείς, της πρόσβασης των
ασθενών, της ποιότητας των υπηρεσιών και της χρηµατοδότησης
του συστήµατος. Είναι αδυναµία ότι οι νέες τοπικές µονάδες
υγείας καλύπτουν µόνο αστικές περιοχές, αφήνοντας έξω τις
ορεινές και νησιωτικές περιοχές. Είναι αδυναµία ότι ακόµα και
για τα δεδοµένα του ιδιωτικού τοµέα, η δηµιουργία των διακο-
σίων σαράντα ΤΟΜΥ µέσα στον επόµενο χρόνο είναι µάλλον αδύ-
νατη.

Ο θεσµός του οικογενειακού γιατρού σκοντάφτει στον άγνω-
στο αριθµό των ατόµων που θα έχει υπό την ευθύνη του κάθε
γιατρός. Έτσι ο αριθµός των δύο χιλιάδων ενηλίκων που αναφέ-
ρεται στο νοµοσχέδιο ως ενδεδειγµένος µπορεί να µεγαλώνει,
µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την εξυπηρέτηση των ασθενών.

Είναι, επίσης, αµφίβολο αν µε τα κίνητρα που δίνονται θα βρε-
θούν οι γιατροί που χρειάζονται για τη στελέχωση των ΤΟΜΥ.

Γιατί ποιοι και πόσοι γιατροί µε ιδιωτικό ιατρείο θα δεχθούν να
το κλείσουν για µια θέση αποκλειστικής απασχόλησης σε ΤΟΜΥ
µε χρονικό ορίζοντα δύο έως τέσσερα χρόνια και χρηµατοδό-
τηση από το ΕΣΠΑ; Ακόµα και το µισθολογικό κίνητρο δεν είναι
ελκυστικό για εκείνους που αναζητούν δουλειά στο εξωτερικό,
καθώς εκεί µπορούν να βρουν εργασία µε πολλαπλάσιες αποδο-
χές. Το ίδιο ισχύει µε τους γιατρούς που θα πρέπει να συµβλη-
θούν µε τον ΕΟΠΥΥ, οι οποίοι θα παίρνουν µια πάγια αποζηµίωση
που ακόµα και µε τις πιο αισιόδοξες εκτιµήσεις, θα είναι πάρα
πολύ κατώτερη του µεγάλου εργασιακού φόρτου που θα αναλά-
βουν.

Θολό είναι, επίσης, το σύστηµα παραποµπής των ασθενών
από τον οικογενειακό γιατρό. Δεν είναι ξεκάθαρο, για παρά-
δειγµα, τι θα γίνεται µε τις παραποµπές ενός ιδιώτη γιατρού. Θα
γίνονται δεκτές από τα δηµόσια νοσοκοµεία, τα κέντρα υγείας ή
και τους εξειδικευµένους ιατρούς του συστήµατος;

Άγνωστες παραµένουν, επίσης, οι προδιαγραφές µε τις οποίες
θα λειτουργήσουν οι τοπικές µονάδες υγείας, όπως και πού θα
λειτουργήσουν. Ο κύριος Υπουργός ανέφερε στην επιτροπή ότι
υπάρχει σχέδιο χρηµατοδότησης που φτάνει µέχρι και την πλήρη
ανάληψη των δαπανών από τον κρατικό προϋπολογισµό, όπως
αναφέρθηκε επίσης σε ένα έτοιµο επιχειρησιακό σχέδιο για τη
στελέχωση και την ανάπτυξη των ΤΟΜΥ.

Εύλογα αναρωτιέται κανείς γιατί το χρηµατοδοτικό και το επι-
χειρησιακό πλάνο δεν παρουσιάστηκαν στα µέλη της επιτροπής,
έστω και σε γενικές γραµµές και γιατί δεν προσδιορίζονται οι δα-
πάνες επί του κρατικού προϋπολογισµού που προκύπτουν από
συγκεκριµένες διατάξεις για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας,
όπως η δηµιουργία οµάδων υγείας, η λειτουργία κεντρικών δια-
γνωστικών εργαστηρίων και η οργάνωση υπηρεσιών οδοντιατρι-
κής φροντίδας. Και τελικά, πόσο ακριβώς θα στοιχίζει το σύ-
στηµα στον Έλληνα φορολογούµενο στην πλήρη ανάπτυξη και
λειτουργία του;

Για όλα αυτά τα θέµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν πή-
ραµε ούτε αρκετές ούτε πειστικές απαντήσεις κατά τη συζήτηση
στις επιτροπές. Και είναι αυτά που µας κάνουν να αµφιβάλουµε
για τον ρεαλισµό, άρα και για την αποτελεσµατικότητα των αλ-
λαγών στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Σχεδιάζετε ένα κρατικό σύστηµα περιορισµένου κόστους µέ-
τριας ποιότητας και καθολικής πρόσβασης µόνο στο όνοµα, που
ναι µεν θα καλύπτει κάποιες ανάγκες των πιο αδύναµων πολιτών,
αλλά θα κατευθύνει εκείνους που µπορούν, έστω και µε δυσκο-
λία, να πληρώσουν στον ιδιωτικό τοµέα υπηρεσίες υγείας. Είναι
ένα σύστηµα µακριά από το να προσφέρει καλύτερες υπηρεσίες
στους ασθενείς, χαµηλότερο κόστος και καλύτερα αποτελέ-
σµατα στο επίπεδο υγείας των πολιτών. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία προτείνουµε έναν άλλο δρόµο για
να πετύχουµε αυτόν τον τριπλό στόχο, δηµιουργώντας δίκτυα µε
τη συµµετοχή του δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, που θα προ-
σφέρουν πιστοποιηµένες για την ποιότητά τους υπηρεσίες πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε ελεύθερη επιλογή γιατρών, µε
στόχο όλοι οι πολίτες να έχουν την κατάλληλη φροντίδα στον
σωστό χρόνο, στο σωστό µέρος από τους κατάλληλους επαγ-
γελµατίες υγείας. Γιατί πιστεύουµε ότι οι Έλληνες πολίτες αξί-
ζουν κάτι καλύτερο από τη λογική του ελάχιστου κοινού παρονο-
µαστή και του εξισωτισµού προς τα κάτω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς. 
Tον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι

κ. Δανέλλης για δώδεκα λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσω στο νοµοσχέδιο

θα αναφερθώ σε δύο θέµατα επικαιρότητας. Η κρίση ρόλων µε-
ταξύ των δύο εξουσιών, δηλαδή της εκτελεστικής και δικαστικής,
φαίνεται ότι καλά κρατεί. Μόλις χθες είδαµε τη καταδικαστική
απόφαση για τον Ανδρέα Γεωργίου, ύστερα από αναίρεση της
Εισαγγελίας Πρωτοδικών Αθηνών, την ίδια στιγµή που ασκούνται
αναιρέσεις από την Εισαγγελία του Αρείου Πάγου κατά της
αθωωτικής απόφασης για τον Γκίκα Χαρδούβελη, καθώς και
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κατά του απαλλακτικού βουλεύµατος για την Κατερίνα Σαββαΐ-
δου. 

Είναι άλλης τάξης βεβαίως τα δύο τελευταία θέµατα, όµως
υπάρχει ένα δόγµα και αναφέροµαι στο ότι η διάκριση των εξου-
σιών αποτελεί το θεµελιακό χαρακτηριστικό της πραγµατικής δη-
µοκρατίας. Τα ποικιλώνυµα αυταρχικά καθεστώτα ανά τον κόσµο
που µπορεί να αυτοαποκαλούνται δηµοκρατίες, δοκιµάζονται
ακριβώς σε αυτό το σηµείο. Αυτό το χαρακτηριστικό δυστυχώς
ξεπέρασε τα όρια του αναπτυσσόµενου κόσµου και φαίνεται ότι
απειλεί και την ευρωπαϊκή πραγµατικότητα. Εκτροπές πρωτοφα-
νείς, όπως αυτές που εµφανίζονται στην Ουγγαρία και εντονό-
τερα στην Πολωνία σήµερα µπορεί να ερµηνεύονται από την
έλλειψη ιστορικά δηµοκρατικής κουλτούρας στη διακυβέρνηση
των χωρών αυτών, δεν µπορούν, όµως, να γίνουν αποδεκτές από
την ευρωπαϊκή οικογένεια.

Στη χώρα µας που έχουµε άλλης τάξης ζητήµατα, ευτυχώς, η
κρίση µεταξύ Κυβέρνησης και δικαιοσύνης είναι αδιανόητη. Δη-
µόσια κριτική δικαστικών αποφάσεων δικαιούται να κάνεις κάθε
πολίτης και προφανώς κάθε πολιτικός. Το να εκφράζεται, όµως,
µονίµως η δυσαρέσκεια της Κυβέρνησης για κάθε δικαστική από-
φαση που την ενοχλεί, είναι θεσµικά απαράδεκτο. 

Και δεν αποτελεί δικαιολογία, βεβαίως, η αναφορά στις πρα-
κτικές της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ του χθες, γιατί το
φαινόµενο της παρεµβατικότητας στη δικαιοσύνη -δεν ξεχνάµε-
προφανώς δεν είναι τωρινό. Η µόλις προ ηµερών φράση του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού ότι η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη αλλά όχι
ανεξέλεγκτη, ισχύει. Όµως είναι συνταγµατικά ανεπίτρεπτο να
θεωρεί η Κυβέρνηση ότι είναι αυτή που θα την ελέγξει.

Από την άλλη πλευρά, ο -µε θρησκευτική ευλάβεια- σεβασµός
στη διάκριση των εξουσιών δεν µπορεί παρά να είναι αµφίπλευ-
ρος. Το διάγγελµα προ ηµερών του Προέδρου του Συµβουλίου
της Επικρατείας, ανήµερα µάλιστα της επετείου της δηµοκρα-
τίας, ενδεδυµένου µε τη τήβεννο για πρώτη φορά, είναι πολλα-
πλά και κυρίως θεσµικά προβληµατικό. Είναι άλλο πράγµα οι
παρεµβάσεις των δικαστικών ενώσεων ή των δικηγορικών συλ-
λόγων και άλλο πράγµα η δραµατοποιηµένη δηµόσια παρέµβαση
του Προέδρου του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Η δίκην µπρα-ντε-φερ κίνηση της Εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου κ. Δηµητρίου για αναίρεση για δεύτερη φορά του βου-
λεύµατος του Συµβουλίου Εφετών σε σχέση µε την αθώωση του
πρώην Προέδρους της ΕΛΣΤΑΤ κ. Γεωργίου, συνιστούσε πολι-
τική και όχι δικαστική πράξη. Διότι ουσιαστικά αυτή η αναίρεση
αποτελούσε πολιτική απάντηση ενός πολύ συγκεκριµένου τµή-
µατος του δικαστικού σώµατος στη διευθέτηση του προαπαιτού-
µενου για το κλείσιµο της τελευταίας αξιολόγησης. 

Με το χθεσινό επεισόδιο Γεωργίου, έχουµε την καταδίκη του
όχι για την πολυσυζητηµένη συνοµωσιολογική κατηγορία που
του απευθύνεται για παραποίηση στοιχείων της ΕΛΣΤΑΤ ώστε να
οδηγηθεί η χώρα σε µνηµονιακή κηδεµονία, αλλά γιατί δεν ενη-
µέρωσε το ΔΣ της ΕΛΣΤΑΤ για την αποστολή των στοιχείων στην
Eurostat. Δευτερεύουσας, αλλά όχι ήσσονος σηµασίας σ’ αυτό
το θέµα είναι το ότι τα δικαστικά έξοδα και γι’ αυτό το επεισόδιο,
όπως και για όλα όσα µπορεί να δούµε από εδώ και µπρος, θα
φορτωθούν στην καµπούρα του Έλληνα φορολογούµενου πο-
λίτη, όπως βεβαίως προχθές ψηφίσαµε εδώ. 

Η Κυβέρνηση και ο κύριος Πρωθυπουργός νοµίζω ότι αντιλαµ-
βάνονται τώρα πως άνοιξαν τον ασκό του Αιόλου. Οι πολιτικές
παρεµβάσεις της τότε Προέδρου του Αρείου Πάγου, µε τις αντι-
µνηµονιακές επιστολές προς την Κοµισιόν και τους Ευρωπαίους
οµολόγους της, τότε βόλευαν και εξυπηρετούσαν τις πολιτικές
επιλογές της κυβέρνησης. Σήµερα, όµως, όλα αυτά τα βρίσκουν
µπροστά τους και αυτό δεν µπορεί να συνεχισθεί. 

Ο τρόπος εκλογής της ηγεσίας της δικαιοσύνης είναι ένα βα-
σικό εργαλείο για το κόψιµο του οµφάλιου λώρου µεταξύ εκτε-
λεστικής και δικαστικής εξουσίας. Στη συνταγµατική αναθεώρη-
ση που έχουµε µπροστά µας, ίσως θα έχουµε µια ευκαιρία. Οι
παραλογισµοί, οι ιδεοληψίες, οι εµµονές και το µπέρδεµα των
ρόλων δεν κοστίζουν µόνο στη λειτουργία της δηµοκρατίας, δεν
έχουν µόνο πολιτικό κόστος, έχουν και κοινωνικό και οικονοµικό
κόστος. Ας καταλάβουν και οι αιώνιοι επαναστάτες, νέοι χωρίς
αιτία, ότι δεν είναι θέµα ούτε της Βουλής ούτε της Κυβέρνησης,

η Ηριάνα και η κάθε Ηριάνα. Αντιθέτως, η διάκριση των εξουσιών
και µόνο εγγυάται την ελευθερία του καθενός. 

Το δεύτερο θέµα στον απόηχο του χθεσινού νοµοσχεδίου για
την παιδεία. Σε χθεσινό ΦΕΚ δηµοσιεύεται προεδρικό διάταγµα
µε αριθµό 79, που στο άρθρο 3 παράγραφος 5, ορίζει ότι σηµαι-
οφόροι, παραστάτες και υπεύθυνοι για την κατάθεση στεφάνων
επιλέγονται µε κλήρωση ανάµεσα στο σύνολο των µαθητών της
τάξης. Λαµπρή ιδέα! Ισότητα παντού, ισότητα που απελευθερώ-
νει. 

Να κάνει και ο κύριος Πρωθυπουργός τον επόµενο ανασχηµα-
τισµό της Κυβέρνησης µε κλήρωση µεταξύ των µελών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας. Και οι Βουλευτές ίσως είναι µια καλή
ιδέα να αναδεικνυόµαστε από τις τοπικές κοινωνίες διά κληρώ-
σεως. Νοµίζω ότι µπερδεύουµε την ισότητα µε την ισοπέδωση. 

Και κάτι ακόµα πιο σοβαρό. Τι µαθαίνουν τα παιδιά βιωµατικά
απ’ όλη αυτή τη διαδικασία της κλήρωσης; Ότι η τύχη καθορίζει
τα πράγµατα, δεν είναι η ικανότητα. Ότι χρειάζεται τύχη στη ζωή
για να πετύχεις και όχι προσπάθεια. Σωστά, για κοινωνίες µη
αξιοκρατικές και δυστυχώς η Ελλάδα είναι µία απ’ αυτές. Αντί να
προσπαθούµε να φέρουµε την αξιοκρατία παντού, υποκύπτετε
στο λάθος να µαθαίνετε στους αυριανούς πολίτες πως η αξιο-
κρατία είναι µια ουτοπία. Είναι θλιβερή παραδοχή για οποιονδή-
ποτε, πολύ περισσότερο, όµως, για ένα κόµµα της Αριστεράς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Από την πρωτοβάθµια;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι, γιατί από εκεί ξεκινά να µαθαίνει

το παιδί ποια είναι η σχέση του µε την κοινωνία, πώς εντάσσεται
σε αυτήν, πώς κατακτά την ποιότητα που θέλει και πώς η αξιο-
κρατία αναδεικνύεται, γιατί αναγνωρίζεται η προσπάθεια. Γιατί
εάν όλα τα αφήνουµε στην τύχη, καταλαβαίνετε ότι θα διαµορ-
φώσουµε µια άλλη κοινωνία και  αυτή θα είναι ευεπίφορη σε άλλα
πράγµατα. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, ξεκινάω µε την παρατήρηση ότι
πέρα από τις καλές προθέσεις, τις οποίες δεν αµφισβητώ, δεν
είναι ολοκληρωµένη νοµοθετικά, τουλάχιστον σε πρωτογενές
επίπεδο, αυτή η προσπάθεια, η προσπάθεια της αντιµετώπισης
της αναδιοργάνωσης της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που
βεβαίως είναι και κλειδί ποιοτικό για το συνολικό σύστηµα
υγείας. Και δεν είναι ολοκληρωµένη, καθώς απαιτούνται εβδοµή-
ντα πέντε υπουργικές αποφάσεις και δέκα κοινές υπουργικές
αποφάσεις, προκειµένου να υλοποιηθούν πολλές αλλά κρίσιµες
από τις διατάξεις. Αυτό αποτελεί µια προβληµατική νοµοθέτηση,
όπως κακή νοµοθέτηση αποτελεί και το να φέρνετε -κύριε Υ-
πουργέ, εσείς που εισηγείστε το νοµοσχέδιο- και τροπολογία µε
την οποία συµπληρώνετε τον τρόπο λειτουργίας των ίδιων των
δοµών που θα θεσµοθετηθούν από το κυρίως σώµα του σχεδίου
νόµου. Αναφέροµαι στην τροπολογία 1283 µε ηµεροµηνία κατά-
θεσής την 31η Ιουλίου 2017, που αφορά στον καθορισµό του τρό-
που λειτουργίας των τοπικών µονάδων υγείας, µε την οποία για
να εξασφαλιστεί η εύρυθµη λειτουργία των ΤΟΜΥ απαιτείται επι-
πλέον υπουργική απόφαση του αρµόδιου Υπουργού. Είναι ένας
καφκικός νοµοθετικός δαίδαλος, είναι ένας νεοελληνικός νοµο-
θετικός σουρεαλισµός. Μπερδεύουµε τα πράγµατα και τα καθυ-
στερούµε. 

Πέρα από αυτά, το σοβαρό ζήτηµα παραµένει. Ο χρόνος υλο-
ποίησης των όσων σήµερα συζητούµε χάνεται κάπου στο µέλλον,
στο απροσδιόριστο µέλλον και όπως γνωρίζουµε, το να νοµοθε-
τούµε διά των κοινών υπουργικών αποφάσεων ή των υπουργικών
αποφάσεων είναι το «στρίβειν διά του αρραβώνος», µε την απ-
ροσδιόριστη υλοποίηση σε ένα απροσδιόριστο µέλλον. Διότι ο
χρόνος εδώ είναι ιδιαίτερα κρίσιµος, αφού τα τέσσερα πρώτα
χρόνια προβλέπουµε να χρηµατοδοτήσουµε τις δοµές τις οποίες
θεσµοθετούµε από κονδύλια του ΕΣΠΑ. Εφόσον ο χρόνος αντα-
πόκρισης των Υπουργείων διαχρονικά και γενικά σε σχέση µε τη
δευτερογενή νοµοθεσία είναι συνήθως αντιστρόφως ανάλογος
µε τις απαιτήσεις του ΕΣΠΑ, εδώ δηµιουργείται ένα ζήτηµα υλο-
ποιησιµότητας του νοµοσχεδίου.

Σας θυµίζουµε ότι οι κοινωνικές δοµές, οι κρίσιµες κοινωνικές
δοµές που έχουµε, το «Βοήθεια στο Σπίτι», τα «ΚΗΦΗ» κ.λπ. υπο-
τίθεται ότι θα στηρίζονταν βραχυπρόθεσµα στους κοινοτικούς
πόρους. Δεν στάθηκαν ποτέ στα πόδια τους, µε µύρια όσα προ-
βλήµατα, τα οποία µας ακολουθούν µέχρι σήµερα, γιατί συνεχώς
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ανανεώνουµε και αναθεωρούµε αυτά που νοµίζουµε ότι κλεί-
νουµε ορίζοντάς τα λίγο πριν.

Ένα άλλο χαρακτηριστικό του νοµοσχεδίου είναι ο εµφανής
υπουργοκεντρισµός του. Εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε καλών προ-
θέσεων, έχετε διάθεση, έχετε όρεξη δουλειάς, ασχολείστε. Το
ζήτηµα είναι ότι όσα αναφέρονται στην ικανότητα ή στη διάθεση
και τη βούληση του συγκεκριµένου προσώπου –σε όποιο επί-
πεδο- καταλαβαίνετε ότι είναι έωλα, διότι µόνο οι θεσµοί µπο-
ρούν να διασφαλίσουν και την αποτελεσµατικότητα και τη διάρ-
κεια στον χρόνο. 

Εάν δεν φύγετε από αυτόν τον συγκεντρωτισµό, φοβάµαι
πάρα πολύ ότι πάρα πολλά πράγµατα δεν θα υλοποιηθούν. Σή-
µερα ειδικά που υπάρχουν εργαλεία, αλλά µπορούν και εύκολα
να στηθούν εργαλεία που προωθούν και µπορούν να υποστηρί-
ξουν την ιδέα της αποκέντρωσης περισσότερο από ποτέ, µπο-
ρούν να διασφαλίσουν και την αποτελεσµατικότητα και τη δια-
φάνεια. 

Νοµίζω ότι πολλά µπορούν να διορθωθούν άµεσα, κύριε Υ-
πουργέ, προκειµένου τα θετικά τα οποία προβλέπετε στο νοµο-
σχέδιό σας, να περπατήσουν. Τα δε προβληµατικά, να αναθεω-
ρηθούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει ο κ. Θραψανιώτης από το ΣΥΡΙΖΑ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
για ένα λεπτό για να κάνω µια παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι πα-
ρέµβαση; Πρόταση διαδικαστική;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μία διευκρίνιση να κάνω, αν µου επιτρέ-
πετε. Θέλω να ενηµερώσω για κάτι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Μαντά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Για ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Με συγχωρείτε, κύριε Θραψανιώτη.
Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο –το λέω αυτό για ενηµέρωση

και νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο- πρώτον, έχουµε για πρώτη φορά
ταυτόχρονη νοµοθέτηση και υλοποίηση, καθώς η προκήρυξη,
όπως έχει ήδη ανακοινωθεί για τη στελέχωση, θα βγει αµέσως,
σε τρεις µέρες…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αύριο.   
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αύριο. Ακόµη καλύτερα. Αυτό είναι η

πρώτη φορά που συµβαίνει. 
Δεύτερον, σας θυµίζω ότι στον ν.1397 είχαµε πάνω από εβδο-

µήντα υπουργικές αποφάσεις. Εδώ έχουµε πολύ λιγότερες και
έχουµε πολύ συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης. 

Και κάτι τελευταίο. Θα ειπωθούν και συγκεκριµένα στοιχεία
όσον αφορά τη χρηµατοδότηση. Από ένα σηµείο και µετά -θα τα
αναλύσει ο Υπουργός- έχουµε συγκεκριµένο ποσοστό εθνικών
πόρων, που πια µπαίνουν στη διαδικασία. Με αυτήν την παρέµ-
βαση θέλω να πω ότι πρέπει ορισµένα σηµεία να τα ξανασκε-
φτούµε, να τα ξανακουβεντιάσουµε για να έχουµε ένα πιο θετικό
αποτέλεσµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Θραψανιώτη. Έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΘΡΑΨΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο

για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας έρχεται να συµπληρώσει
την προσπάθεια για µια ολιστική προσέγγιση της δηµόσιας υ-
γείας. Συνιστά την προοδευτική απάντηση στην απαξίωση και
συρρίκνωση των δηµόσιων δοµών πρωτοβάθµιας περίθαλψης,
που προηγήθηκε κατά τη διακυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ και εξώθησε τρεις χιλιάδες γιατρούς στην έξοδο από το
σύστηµα υγείας, µια ενέργεια που είχε ως αποτέλεσµα από τους
είκοσι πέντε γιατρούς που κάλυπταν τις ανάγκες είκοσι οχτώ χι-
λιάδων ασφαλισµένων του ΙΚΑ στον νοµό Λασιθίου να έχουν µεί-
νει µόνο οχτώ για εβδοµήντα χιλιάδες πληθυσµό. 

Αξιοποιεί µε φειδώ αλλά και µε σεβασµό τους διαθέσιµους πό-
ρους για τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας προς
τους πολίτες. Μια απλή σύγκριση της περιόδου 2000-2014 µε το

διάστηµα 2015 µέχρι σήµερα, αποδεικνύει χαρακτηριστικά τη
διαφορά νοοτροπίας του χθες µε το σήµερα. Το έλλειµµα για την
υγεία το 2000 ήταν 2 δισεκατοµµύρια για να φτάσει το 2009 στα
17 δισεκατοµµύρια. 

Είναι η περίοδος για την οποία ο κ. Κρεµαστινός λέει: «Νοµίζω
ότι η υγεία υπήρξε από τους βασικότερους τοµείς που έφεραν
τη χώρα σε αυτό το οικονοµικό αδιέξοδο. Κοίταξα τους αριθµούς
και πόνεσα. Δεκαεπτά δισεκατοµµύρια το 2009». 

Και αναρωτιέται: «Πού είναι αυτά τα λεφτά; Κάποιοι τα έχουν
πάρει. Βρείτε τα στους λογαριασµούς στο εξωτερικό και το εσω-
τερικό». Και καταλήγει λέγοντας: «Γιατί δεν τα βρίσκουν;». Αυτό
είναι το βασικό ερώτηµα για την υγεία. Είναι ένα απόσπασµα από
το σύγγραµµα του Ιδρύµατος Μαραγκοπούλου «Η Διαφθορά».

Και για κάποιον συνάδελφο που ανέφερε προηγουµένως ότι
ρίχνουµε το ανάθεµα στο παρελθόν, θέλω να πω ότι αυτό δεν
είναι ανάθεµα. Είναι καθαρή ληστεία, όπως επίσης, δεν είναι και
µεταφορά ευθυνών. 

Είναι η περίοδος που τα σκάνδαλα οργιάζουν στην «NOVAR-
TIS», στο ΚΕΕΛΠΝΟ. Την ίδια περίοδο που η δωρεάν νοσηλεία
στο κοινωφελές ίδρυµα «Ερρίκος Ντυνάν» για τους υµετέρους
ανέρχεται στο ποσό των 70 εκατοµµυρίων, δηλαδή 7 εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο, όσο είναι περίπου το ετήσιο κόστος λειτουργίας
του Γενικού Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου Κρήτης. Είναι η πε-
ρίοδος κατά την οποία πρέπει να αναζητηθούν και να αποδοθούν
ευθύνες σε όλους όσοι κυβέρνησαν τη χώρα τα τελευταία είκοσι
χρόνια, να βγουν στο φως πολιτικές και πρόσωπα, να αποκατα-
σταθεί η ηθική. Μόνο έτσι θα προσδιοριστούν τα αίτια που οδή-
γησαν τη χώρα στην οικονοµική και ηθική καταρράκωση. Αυτό
τονίζει ο κ. Γεώργιος Σούρλας στο βιβλίο «Η Διαπλοκή». Προφα-
νώς, βέβαια, δεν κυβερνούσε τον τόπο ο ΣΥΡΙΖΑ τα τελευταία εί-
κοσι χρόνια, για να µην τρελαθούµε κιόλας, όπως είπε  κάποιος
πρόσφατα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται
η δυνατότητα σε κάθε πολίτη, είτε είναι ασφαλισµένος είτε ανα-
σφάλιστος, να έχει τον δικό του οικογενειακό γιατρό, τον δικό
του σύµβουλο σε θέµατα υγείας, τον υπεύθυνο για την παρακο-
λούθηση και διαχείριση των προβληµάτων υγείας του, για τη δια-
τήρηση του ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου. 

Επίσης, σε κάθε κέντρο υγείας συγκροτείται και λειτουργεί
οδοντιατρική οµάδα, που θα ελέγχει τη στοµατική υγεία του πλη-
θυσµού ευθύνης του. Με ιδιαίτερο βάρος στον έλεγχο του παι-
δικού και εφηβικού πληθυσµού, την οργάνωση προγραµµάτων
πρόληψης σε συνεργασία µε τους κατά τόπους οδοντιατρικούς
συλλόγους, θεσµοθετείται η ισότιµη συµµετοχή των οδοντιάτρων
σε όλα τα όργανα διοίκησης. 

Ρυθµίζεται τέλος ένα πάγιο αίτηµα της οδοντιατρικής οικογέ-
νειας. Αφορά τη συνεχή επιστηµονική και επαγγελµατική επιµόρ-
φωση, αναγκαία προϋπόθεση για να ανταποκρίνεται ο οδοντία-
τρος στις σύγχρονες ανάγκες της επιστήµης, που προκύπτουν
από την αλµατώδη εξέλιξη της τεχνολογίας. 

Αναβαθµίζεται η µαιευτική φροντίδα στο ΕΣΥ και αναδεικνύε-
ται ο συµβουλευτικός και υποστηρικτικός ρόλος των µαιών στην
πρόληψη του γυναικολογικού καρκίνου, στην κύηση και τον το-
κετό. 

Αξιοποιούνται οι επισκέπτες υγείας µε σκοπό την προαγωγή
υγείας του ατόµου, της οικογένειας, της κοινότητας, του σχολι-
κού πληθυσµού για θέµατα που αφορούν την πρωτοβάθµια φρο-
ντίδα υγείας. 

Τέλος εισάγεται η έννοια της λογοδοσίας και του κοινωνικού
ελέγχου των µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που έρ-
χεται σαν συνέχεια της λογοδοσίας, την οποία έχει καθιερώσει
η ηγεσία του Υπουργείου Υγείας για τους εποπτευόµενους φο-
ρείς υγείας περιφερειών, ΕΟΦ, ΟΚΑΝΑ κ.λπ...

Παρά πολλή συζήτηση γίνεται, επίσης, για το πού θα βρεθούν
τα χρήµατα. Σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµίας και µε
πόρους από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, που αγγίζουν τα
300 εκατοµµύρια, εξασφαλίζεται η χρηµατοδότηση των πρώτων
διακοσίων τριάντα εννέα Τοπικών Μονάδων Υγείας για µία τετρα-
ετία, µε ενσωµάτωση µάλιστα την προοπτική της σταδιακής εξό-
δου από την κοινοτική χρηµατοδότηση και ανάληψη της ευθύνης
από τον κρατικό προϋπολογισµό. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε µία αναφορά
στον Νοµό Λασιθίου. Σε αυτόν τον νοµό, ο κ. Λιαρόπουλος, ο
γνωστός σύµβουλος, πρότεινε να καταργηθούν τα νοσοκοµεία
και αν γίνει ένα, σε συνεργασία µε ασφαλιστικές εταιρείες, βε-
βαία. Αυτή η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν τα κατήργησε, αλλά κατά-
φερε να τα κρατήσει όρθια, να τα ενισχύσει, ώστε να παρέχουν
ικανοποιητικές υπηρεσίες στους πολίτες, παρά τις προσδοκίες
και επιθυµίες ορισµένων. 

Στον νοµό αυτόν, λοιπόν, ιδρύονται τρεις τοπικές µονάδες σε
τρία αστικά κέντρα. Να σηµειώσουµε ότι ο Άγιος Νικόλαος είναι
η µοναδική πόλη-πρωτεύουσα νοµού στη χώρα που στερείται
οποιασδήποτε δηµόσιας πρωτοβάθµιας περίθαλψης. 

Γίνεται σηµαντική προσπάθεια για την κάλυψη των κενών θέ-
σεων ιδιαίτερα των παθολόγων στην Ιεράπετρα, όπου και έχουν
προκηρυχθεί. Η ενίσχυση του Τµήµατος Επειγόντων Περιστατι-
κών του Γενικού Νοσοκοµείου Αγίου Νικολάου µε ειδικευµένους
γιατρούς από τη γενική προκήρυξη των τετρακοσίων εξήντα πέ-
ντε θέσεων, η δηµιουργία του Κέντρου Φυσικής Ιατρικής και Απο-
κατάστασης στη Νεάπολη, που θα εξυπηρετεί όλη την Κρήτη και
όχι µόνο, καθώς και η ίδρυση του Πολυδύναµου Ιατρείου Μακρύ
Γιαλού, το οποίο βρίσκεται στη διαδικασία εκπόνησης µελέτης,
θα ενισχύσουν τις δοµές υγείας στον νοµό. 

Η συστηµατική προσπάθεια στελέχωσης των νοσοκοµείων του
νοµού µε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό σε κρίσιµες ειδικό-
τητες αναστρέφει την πορεία διάλυσης που είχε δροµολογηθεί
από τις κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Οι δυσκο-
λίες και οι ελλείψεις υπάρχουν, καθώς ισχύουν οι µνηµονιακοί
περιορισµοί. Αξιοποιείται, όµως, κάθε δυνατότητα για να στηριχ-
θεί η δηµόσια υγεία και αυτό γίνεται φανερό σε όλους τους πο-
λίτες.  

Με τη λειτουργία και τον εξωστρεφή ρόλο των τοπικών µονά-
δων υγείας ενισχύονται οι δηµόσιες δοµές της πρωτοβάθµιας
φροντίδας, οι οποίες εκτός απλό την παροχή υπηρεσιών υψηλών
προδιαγραφών, θα καλύψουν καθολικά και ισότιµα τον πληθυ-
σµό, µε προτεραιότητα στη στήριξη των ευάλωτων κοινωνικά
οµάδων, ενώ παράλληλα θα ανασχέσουν την αύξηση της ιδιωτι-
κής δαπάνης για την υγεία και θα ανακουφίσουν τον οικογενει-
ακό προϋπολογισµό. Είναι ένα στοίχηµα που αυτή η Κυβέρνηση
στοχεύει να κερδίσει και θα το κερδίσει. 

Σας ευχαριστώ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Επανα-
φέρω την ανάγκη να περιοριστούµε στα έξι λεπτά.

Ο κ. Μηταράκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού δεν βγαίνει το success

story, δεν πιάνουµε τους στόχους της οικονοµίας, δεν πετυχαί-
νουµε ανάπτυξη, βγήκαµε στις αγορές µε µια µικρή έξοδο, ακρι-
βή και µε καθυστέρηση, τώρα η Κυβέρνηση έρχεται µέσα στον
Αύγουστο, µέσα στο καλοκαίρι, να φέρει τρία πολύ σηµαντικά
νοµοσχέδια για την παιδεία, για την υγεία για τα µέσα µαζικής
επικοινωνίας, ευελπιστώντας, ίσως, ότι οι Έλληνες πολίτες δεν
θα καταλάβουν µέσα στον Αύγουστο ότι βήµα-βήµα εφαρµόζεται
ένα µοντέλο σοβιετοποίησης στη χώρα.

Με τα νοµοσχέδια αυτά στα πανεπιστήµια, προσπαθείτε να πε-
τύχετε µια παιδεία αποκοµµένη από τη σύγχρονη πραγµατικό-
τητα, έρµαιο στα χέρια ακραίων και παραβατικών οµάδων,
διακινδυνεύοντας τα ελληνικά πανεπιστήµια να παρακαµφθούν
στην πράξη από τους φοιτητές και τους καθηγητές και να υπάρ-
ξει µια νέα φυγή στο εξωτερικό. 

Στα µέσα µαζικής επικοινωνίας προσπαθείτε να ελέγξετε τους
τζίρους µέσα από τη διαφηµιστική πίτα, µε απώτερο στόχο τον
έλεγχο της πληροφόρησης. Και δεν το προσπαθείτε πρώτη φο-
ρά. Το προσπαθήσατε από την εξεταστική επιτροπή για τα µέσα
µαζικής επικοινωνίας το προσπαθήσατε µε τον νόµο Παππά. 

Και τώρα, φέρνετε το νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας που κοστίζει ακριβά, αλλά τελικά αξίζει λίγο, γιατί
σχεδιάστηκε να εξυπηρετήσει τις πολιτικές σας και όχι τον ασ-
θενή.

Στη Χίο βιώσαµε την πραγµατικότητα της υγείας. Πριν από
λίγες ηµέρες, κυριολεκτικά έπεσε στο κεφάλι ασθενών και προ-

σωπικού τµήµα της οροφής του Νοσοκοµείου Χίου και από κα-
θαρή τύχη δεν είχαµε τραυµατισµούς.          

Αυτό βέβαια δεν ήταν ένα τυχαίο γεγονός. Ήταν αποτέλεσµα
µιας κατάστασης που χρονίζει σε ένα κτήριο που φαίνεται ότι
είναι ακατάλληλο για τη χρήση του. Είναι ένα κτήριο που η προ-
ηγούµενη διοίκηση είχε καταβάλλει προσπάθειες, είχε βρει πό-
ρους από δωρεές, είχε βρει πόρους από αξιοποίηση της περιου-
σίας του νοσοκοµείου για να το επισκευάσει, αλλά µόλις αναλά-
βατε τη διακυβέρνηση, για ιδεοληπτικούς λόγους, σταµατήσατε
αυτό το έργο.

Το παράδειγµα της Χίου είναι χαρακτηριστικό της πολιτικής
που ακολουθείτε στην υγεία. Για δυόµισι χρόνια είναι εκκωφαν-
τική η σιωπή σας και είναι παρούσα µόνο η απουσία σας. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν θα έχουµε ούτε καλύτερη ούτε
φθηνότερη υγεία. Σήµερα οι υπάρχουσες δοµές πρωτοβάθµιας
υγείας, τα Κέντρα Υγείας και τα πολυιατρεία καταρρέουν υπό
την έλλειψη προσωπικού, ασθενοφόρων και χρηµατοδότησης. 

Τα προβλήµατα είναι ακόµα µεγαλύτερα στα νησιά µας και
στις αποµακρυσµένες ορεινές περιοχές. Οι βάρδιες και οι εφη-
µερίες δεν καλύπτονται. Βασικές ειδικότητες, όπως παιδίατροι,
καρδιολόγοι και γενικοί ιατροί δεν εξυπηρετούνται. Μας τα λέει
η έρευνα της ΠΟΕΔΗΝ. Τα βλέπουµε, όµως, και εµείς καθηµε-
ρινά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς, όµως, επιλέγετε αντί να βελτιώσετε και να ενισχύσετε

το υπάρχον σύστηµα, να δηµιουργείτε νέες δοµές αµφίβολης
βιωσιµότητας και χωρίς πρόβλεψη για σταθερή χρηµατοδότηση.
Οι ΤΟΜΥ σε πρώτη φάση λέτε ότι θα ιδρύονται µόνο σε µεγάλες
πόλεις -και όχι και στην ύπαιθρο, όπου έχουµε τις µεγαλύτερες
ανάγκες- ενώ θα καλύπτουν µόνο το 30% του πληθυσµού.

Υποτίθεται ότι προωθείτε τον θεσµό του οικογενειακού για-
τρού. Αυτό ακούγεται σηµαντικό. Όµως δεν δίνετε στον πολίτη
τη δυνατότητα να επιλέξει τον δικό του ιατρό. Και ουσιαστικά -
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- πετάτε εκτός συστήµατος τους
ιδιώτες ιατρούς του ΕΟΠΥΥ, βάζοντάς τους τελευταίους στη
λίστα. 

Αναγκάζετε πολίτες να έχουν τον οικογενειακό γιατρό που
εσείς θα τους ορίζετε, δηµιουργώντας προβλήµατα ιδιαίτερα σε
χρόνια πάσχοντες που έχουν αναπτύξει σχέσεις εµπιστοσύνης
πολλών ετών µε τους γιατρούς τους. Βάζετε νέα βάρη στο ήδη
επιβαρυµένο σύστηµα και δεν αξιοποιείτε τους χιλιάδες ιδιώτες
γιατρούς που υπάρχουν. 

Εµείς, στη Νέα Δηµοκρατία, πιστεύουµε σε ένα σωστά δοµη-
µένο και βιώσιµο πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας, στο οποίο θα
αποσυµφορούνται τα µεγάλα νοσοκοµεία, ώστε να µπορούν να
αντιµετωπίσουν καλύτερα τα σοβαρά περιστατικά. Θα είναι ένα
σύστηµα στο οποίο θα καλλιεργείται η νοοτροπία πρόληψης
στον γενικό πληθυσµό, ένα σύστηµα στο οποίο θα καλύπτονται
υγειονοµικά αποτελεσµατικά οι µικρές και αποµακρυσµένες πε-
ριοχές και τελικά θα έχουµε καλύτερες και φθηνότερες υπηρε-
σίες.

Κυρία Πρόεδρε, θέλω να αναφερθώ –όπως έκαναν και άλλοι
προλαλήσαντες συνάδελφοι- στην τροπολογία µε γενικό αριθµό
1203. Πέρα από τα θέµατα της αντισυνταγµατικότητας που συ-
ζητήθηκαν και δεν θα τα επαναλάβω φυσικά, δηµιουργεί ένα πο-
λύ ιδιόµορφο σύστηµα. Έρχεται ο Υπουργός Υγείας µε µία διά-
ταξη και χαρακτηρίζει συλλήβδην σύννοµες όλες τις δαπάνες
που έχουν προκύψει σε όλους τους οργανισµούς, νοµικά πρό-
σωπα δηµόσιου και ιδιωτικού δικαίου, χωρίς βέβαια αυτοί να κα-
τονοµάζονται, χωρίς να γνωρίζουµε ποιες συµβάσεις αφορούν.

Και σας ρωτάω, κύριε Υπουργέ: Είστε προσωπικά γνώστης
κάθε µίας σύµβασης που έχει κάνει κάθε νοµικό πρόσωπο δηµό-
σιου και ιδιωτικού δικαίου; Βάζετε το δικό σας όνοµα, το δικό
σας χέρι στη φωτιά; Εγγυάστε προσωπικά στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο ότι κάθε σύµβαση, που έγινε, είναι σωστή; Το ξέρετε
εσείς προσωπικά; Γιατί έρχεστε εδώ και ζητάτε από το Κοινοβού-
λιο όχι να καθορίσει µια διαδικασία που κάπως θα κριθεί τι είναι
σύννοµο και τι δεν είναι, αλλά έρχεστε και µας λέτε –βάζετε τον
λόγο σας δηλαδή, την υπογραφή σας- ότι κάθε σύµβαση είναι
σωστή.

Σας ρωτάω, λοιπόν, εάν προκύψει στο επόµενο διάστηµα µία
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σύµβαση η οποία είναι ανήθικη, είναι αποτέλεσµα διαφθοράς,
αναλαµβάνετε συνυπευθυνότητα; Λέτε ότι εσείς ξέρετε και δε-
σµεύεστε απέναντι στη Βουλή ότι κάθε σύµβαση έγινε σωστά,
τίµια και καθαρά; Εάν είναι, να µας το πείτε, να το ξέρουµε!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Κόνσολας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, µια µεταρρυθµιστική προσπά-
θεια πρέπει να έχει ως βάση τον ορθολογισµό και µάλιστα ένα
ορθολογικό σχέδιο µε πραγµατικά δεδοµένα. 

Δυστυχώς το νοµοσχέδιο που έφερε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ για την µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας υγείας και της
πρωτοβάθµιας φροντίδας, όπως λέγεται, ούτε µεταρρύθµιση
είναι ούτε εδράζεται σε πραγµατικά δεδοµένα. Η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ κινείται έξω από την πραγµατικότητα, αγνοεί όλους
τους φορείς της υγείας, αγνοεί την έννοια του ορθολογικού σχε-
διασµού. 

Είδατε εδώ από τις εισηγήσεις των συναδέλφων, αγαπητές και
αγαπητοί Βουλευτές, ότι απαρίθµησαν δεκάδες στοιχεία που τεκ-
µηριώνουν την άποψη. Από πού να αρχίσει κανείς; 

Η Κυβέρνηση δηµιουργεί διακόσιες τριάντα εννέα τοπικές µο-
νάδες υγείας, που θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε όλοι στη
δηµιουργία τους -κανείς δεν θα το αµφισβητήσει αυτό- µε τη δια-
φορά ότι το δηµοσιονοµικό δεδοµένο σε αυτήν τη χρονική συγ-
κυρία οδηγεί σε αδιέξοδο αυτό το σχήµα, εκτός αν είµαστε σε
άλλον τόπο και σε άλλον χρόνο. 

Χρειάζονται 100 εκατοµµύρια όπως λέτε, κύριε Υπουργέ, που
θα τα πάρετε από το ΕΣΠΑ για τα δύο πρώτα χρόνια και θα ανα-
ζητήσετε άλλα τόσα τα δύο επόµενα χρόνια. Στην πραγµατικό-
τητα για να καλυφθούν οι λειτουργικές ανάγκες αυτών των
µονάδων χρειάζονται πολύ περισσότερα από τα 100 εκατοµµύ-
ρια που λέτε, και όχι µόνο τόσα και ούτε µία οικονοµοτεχνική µε-
λέτη, δυστυχώς, δεν έχουµε δει µέχρι σήµερα για το σχέδιο που
καταθέτετε σήµερα. Αυτό είναι ενδεικτικό της προχειρότητας µε
την οποία φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ξέρετε, θα µπορούσε να αναρωτηθεί καθένας από εµάς, αλλά
και καθένας από τους πολίτες που παρακολουθεί το νοµοσχέδιο,
αυτές οι τοπικές µονάδες υγείας δεν χρειάζονται κτίρια, ιατρικό
εξοπλισµό, δεν χρειάζονται συντήρηση, στελεχιακό δυναµικό;
Κανείς δεν αµφισβητεί το ότι και βέβαια χρειάζονται. Αυτές οι το-
πικές µονάδες υγείας ωστόσο χρειάζονται δαπάνες για τη λει-
τουργία τους και κανείς δεν µας λέει από πού θα προέλθουν
αυτές οι δαπάνες, τα έσοδα δηλαδή, ο πλούτος που υπάρχει για
να πάρουµε και να δώσουµε για τη λειτουργία τους.

Και εγώ σας ρωτώ, όπως θα ρωτήσει καθένας από εµάς και
κάθε πολίτης, έχει τη δυνατότητα η ελληνική πολιτεία να κάνει
µία στοιχειώδη λογική επεξεργασία, δηλαδή από πού θα βρεθούν
τα λεφτά -από το ΕΣΠΑ, όπως λέτε;- για τις ανάγκες των διακο-
σίων τριάντα εννέα τοπικών µονάδων υγείας; 

Μην ξεχνάτε, κύριε Υπουργέ, ότι το ΕΣΠΑ τελειώνει το 2020.
Μετά τι θα γίνει; Δεν µας δώσατε µία απάντηση. Δηµιουργείτε
συνεπώς ένα πρόβληµα που αφήνετε τη διαχείρισή του στο διη-
νεκές και ιδιαίτερα ένα πρόβληµα να το διαχειριστεί η Κυβέρ-
νηση της επόµενης ηµέρας. Ποια Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση που
έρχεται τώρα, της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επί της ουσίας όµως, για να αναφερθούµε στις τοπικές µονά-
δες υγείας, η Κυβέρνηση επέλεξε να δηµιουργήσει αυτές τις µο-
νάδες υγείας κυρίως στις αστικές ζώνες, στις µεγάλες πόλεις. 

Κύριε Υπουργέ, είστε νησιώτης. Γνωρίζετε και από τα Δωδε-
κάνησα. Τι θα συµβεί µε τα νησιά; Τι θα συµβεί µε τους ορεινούς
όγκους; Τι θα συµβεί στην ελληνική περιφέρεια και ιδιαίτερα στις
νησιωτικές περιοχές; Ουσιαστικά οι τοπικές µονάδες υγείας, έτσι
όπως τις χωροθετεί η δική σας Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, καλύ-
πτουν τις ανάγκες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µόνο του
30% των πολιτών. Με τους υπόλοιπους τι σχεδιάζουµε; 

Και ένα δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, αφορά στην καθιέ-
ρωση του οικογενειακού γιατρού. Θα µπορούσαµε να συµφωνή-
σουµε σε αυτή την αναγκαιότητα, κανείς δεν διαφωνεί σε αυτό.
Χρειάζεται ενδεχοµένως ο οικογενειακός γιατρός, όχι όµως µε

τη µορφή της υποχρεωτικότητας που δηµιουργεί αυτό το νοµο-
σχέδιο µε συγκεκριµένες διατάξεις, γιατί αφαιρείτε το δικαίωµα
της επιλογής του ασθενούς για οποιονδήποτε γιατρό και αναγ-
κάζεται να πάει σε συγκεκριµένο γιατρό. Πιστεύετε ότι αυτό είναι
ένα µέτρο που θα εφαρµοστεί στην πράξη; 

Όχι, κύριε Υπουργέ, θα το ακυρώσει η ίδια η κοινωνία, οι ίδιοι
οι πολίτες. Σας πληροφορώ ότι οι ίδιοι οι πολίτες θα το ακυρώ-
σουν και µάλιστα θα πάνε στον γιατρό που χρειάζονται και εµπι-
στεύονται. Συνεπώς, έπρεπε να υπάρχει το δικαίωµα της επιλο-
γής του γιατρού. 

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου µία αναφορά στο άρθρο 27 που
αφορά στην Κάρπαθο και την ίδρυση του νέου νοσοκοµείου.
Είστε γνώστης του θέµατος. Και ο κ. Πολάκης ήταν πρόσφατα
στην Κάρπαθο και είδε τι συµβαίνει εκεί. Η Κυβέρνηση θα έπρεπε
να εκπονήσει και να εγκρίνει τον νέο οργανισµό του νοσοκο-
µείου, που θα προβλέπει τις θέσεις που έχει ανάγκη το νοσοκο-
µείο για να λειτουργήσει. 

Πρόκειται για ένα νοσοκοµείο που σας θυµίζω ότι είχε σχεδιά-
σει η Κυβέρνηση του Κώστα Καραµανλή και στη συνέχεια το είχε
στηρίξει και η Κυβέρνηση Σαµαρά. Το ολοκληρώνετε και εµείς
χαιρόµαστε γι’ αυτό. Όµως εκείνη η Κυβέρνηση είχε φροντίσει
και είχε προβλέψει και ένα οργανόγραµµα και θέσεις στελεχών,
γιατρών, διοίκησης και νοσηλευτών. 

Τι κάνετε όµως, εσείς; Μεταφέρετε το κέντρο υγείας, που λει-
τουργεί τώρα, στο νέο νοσοκοµείο µε την ίδια εργασιακή σχέση
των ανθρώπων διαφόρων κλάδων στον βαθµό που κατέχει κάθε
εργαζόµενος, ένα κέντρο υγείας που ήδη είναι υποστελεχωµένο.
Γνωρίζετε τα προβλήµατα που έχει το νοτιονατολικότερο άκρο
της Ευρώπης, η Κάρπαθος και η Κάσος και πόσες διακοµιδές γί-
νονται. Είναι υποστελεχωµένο λοιπόν, χωρίς χειρουργό, χωρίς
καρδιολόγο, χωρίς αγροτικούς γιατρούς. Ακόµα και το αγροτικό
ιατρείο της Ολύµπου Καρπάθου δεν έχει στελεχωθεί επί της ου-
σίας και δεν υπάρχει και ο εξοπλισµός που χρειάζεται. Ουσια-
στικά δηλαδή µεταφέρετε ένα κέντρο υγείας στο νοσοκοµείο και
το βαφτίζετε νοσοκοµείο. 

Δεν γίνεται έτσι, κύριε Υπουργέ. Ξέρω την ευαισθησία σας,
σας γνωρίζω σαν άνθρωπο. Εδώ νοµίζω ότι πρέπει να δώσετε
απάντηση σήµερα. Γιατί αντί να ακολουθήσετε µία διαδικασία
που τη γνωρίζουµε ως πανάκεια διαδικασίας σε µία ορθολογική
δηµοκρατία, δηλαδή τη σύσταση οργανισµού, κάνετε ακριβώς
το αντίθετο. Διαφορετικά, η µεθόδευση που ακολουθείτε µε το
συγκεκριµένο άρθρο του νοµοσχεδίου συνιστά εµπαιγµό για
τους πολίτες. 

Ξέρετε, δεν είµαι από αυτούς που κρύβοµαι, κύριε Υπουργέ.
Πρέπει να οµολογήσω και λάθη της προηγούµενης κυβέρνησης.
Το ίδιο είχε ακολουθήσει ενδεχόµενα, σε προηγούµενη φάση, η
προηγούµενη κυβέρνηση για το Κέντρο Υγείας Αντιµάχειας. Ξέ-
ρετε τι συνέβη εκεί; Εκείνο το κέντρο υγείας εξοπλίστηκε, αλλά
εδώ και χρόνια παραµένει κλειστό. 

Ξέρετε τι σηµαίνει Κως σήµερα; Τριπλάσιος πληθυσµός από
ό,τι τον χειµώνα και αδυναµία αντιµετώπισης των προβληµάτων
υγείας. Ξέρετε και τι συµβαίνει και µε τις απέναντι ακτές. Τι θα
κάνετε για αυτό το κέντρο υγείας; Γιατί, πολύ απλά, και σε αυτήν
την περίπτωση έφτιαξαν κέντρο υγείας χωρίς οργανισµό, κύριε
Υπουργέ, που θα προβλέπει… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα αναπτύξουµε το-
πική µονάδα υγείας µε δέκα άτοµα στελέχωση. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ωραία. Μακάρι να το κάνετε,
κύριε Υπουργέ. Το ίδιο να ακολουθήσετε όµως και στην Κάρπαθο
και να ανακοινώσετε το οργανόγραµµα, µε πόσες θέσεις εργα-
σίας γιατρών και νοσηλευτών στελεχώνεται. Γιατί ξέρετε τι θα
συµβεί; Αυτό που λένε κάποιοι παράγοντες και φίλοι δικοί σας,
ότι θα χρειαστεί ηλεκτρολόγος να σηκώσει ασφάλεια και δεν θα
έχει στο νοσοκοµείο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από το νοµοσχέδιο αυτό απου-
σιάζουν ουσιαστικές τοµές και παρεµβάσεις για την αναβάθµιση
της πρωτοβάθµιας υγείας και αναφέρω κάποιες από αυτές.
Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου ένα λεπτό µόνο. 

Καµµία µέριµνα δεν υπάρχει για τη θεσµική δυνατότητα της
αυτοδιοίκησης να λειτουργεί µε µικρές µονάδες πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, ιδιαίτερα σε νησιωτικές περιοχές. Καµµία ανα-
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φορά δεν υπάρχει στην υπόθεση της ηλεκτρονικής κάρτας
υγείας, καµιά προσπάθεια για τον επανασχεδιασµό του υγειονο-
µικού χάρτη, καµµία αναφορά σε ό,τι αφορά στην προσβασιµό-
τητα των Κέντρων Υγείας και των δοµών σε άτοµα µε προβλή-
µατα ψυχικής υγείας και µε αναπηρία. 

Κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Όπως γνωρίζετε, οι προκηρύξεις
του Υπουργείου χρειάζονται κίνητρα. Ξέρετε γιατί; Τα Δωδεκά-
νησα είναι άδεια από γιατρούς. Δυστυχώς, αυτή είναι η αλήθεια.
Εάν δεν δώσουµε κίνητρα δεν υπάρχει περίπτωση να στελεχω-
θούν. 

Και ξέρετε, εµείς στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε καταθέσει από
τις 4 Νοεµβρίου 2015, κύριε Υπουργέ –και σας το έχω κοινοποι-
ήσει- µια επιστολή - παράκληση στον κ. Μανιό, στον Πρόεδρο
της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, χωρίς σκοπιµότητες, για
να συζητήσουµε στην επιτροπή τα θέµατα του νησιωτικού χώρου
και να µιλήσουµε για τα κίνητρα. Σας κατέθεσα ένα πλαίσιο. 

Καταθέτω στα Πρακτικά και τη δική σας επιστολή και την επι-
στολή που κατέθεσα στον κ. Μανιό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα θέµατα της υγείας είναι εθνική υπόθεση, κύριε Υπουργέ,
χωρίς σκοπιµότητες, ιδεοληψίες και αποσπασµατικότητα. Νο-
µίζω ότι έχετε την κουλτούρα, έστω και τώρα και πρέπει να βελ-
τιώσετε αυτές τις θέσεις που έχουµε πει εδώ όλοι οι συνάδελφοι
και κυρίως να δώσετε µια δεύτερη ευκαιρία που αγγίζει το µέλ-
λον. Γιατί η Ελλάδα, σε αυτήν την κρίσιµη ώρα, χρειάζεται µια
ουσιαστική αναβάθµιση συνολικά στην υγεία και όχι αποσπασµα-
τικούς σχεδιασµούς. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει η κ. Καρασαρλίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, τα προηγούµενα χρόνια είχαµε βιώσει, µε
τραυµατικό θα έλεγα τρόπο, τις παρενέργειες των νεοφιλελεύ-
θερων πολιτικών που εφαρµόστηκαν, κυρίως στον χώρο της δη-
µόσιας υγείας. Σήµερα όµως εδώ συζητάµε ένα σχέδιο νόµου
που αποτελεί µια πολύ σοβαρή µεταρρυθµιστική τοµή στην πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Είναι σαφές για εµάς πως υλοποιούµε ένα διαφορετικό πολι-
τικό σχέδιο, που έχει ως στόχο την καθολική κάλυψη του πληθυ-
σµού, µε σαφή όµως τη µεροληψία υπέρ του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας. Στόχος µας είναι η ισότητα και η ποιότητα στη
φροντίδα. 

Στην κατεύθυνση αυτή ήταν και το νοµοθέτηµα για την καθο-
λική υγειονοµική ασφαλιστική κάλυψη των ανθρώπων που είναι
και ανασφάλιστοι και άποροι και µετανάστες και πρόσφυγες, έτσι
ώστε να µπορούν να απευθύνονται και να πηγαίνουν στις δηµό-
σιες δοµές υγείας. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου, όµως, προχωράµε ένα βήµα
ακόµη: Διαγράφουµε τα χρέη των ανασφάλιστων. Τα προηγού-
µενα χρόνια δυόµισι εκατοµµύρια άνθρωποι αποκλείστηκαν από
το σύστηµα υγείας για λόγους οικονοµίας. 

Το θλιβερό, όµως –και κυρίως εγκληµατικό- αυτό γεγονός σε
βάρος της δηµόσιας υγείας έρχεται σε αντιδιαστολή µε τα δω-
ρεάν νοσήλια Βουλευτών, πρώην Υπουργών, πρώην Πρωθυ-
πουργών, όπως αποκαλύφθηκε, δυστυχώς, στην εξεταστική επι-
τροπή για την υγεία. 

Δυστυχώς, οι πολιτικές επιλογές των προηγούµενων κυβερνή-
σεων είχαν σοβαρές δυσµενείς επιπτώσεις. Προκάλεσαν το κλεί-
σιµο σχεδόν όλων των πρωτοβάθµιων ιατρείων, µε αποτέλεσµα
οι πολίτες να συνωστίζονται στα επείγοντα περιστατικά των δη-
µόσιων νοσοκοµείων που εφηµέρευαν εκείνη την ηµέρα για οποι-
οδήποτε πρόβληµά τους. Προκάλεσαν, επίσης, την έξοδο τριών
χιλιάδων γιατρών από το σύστηµα υγείας και βέβαια, την ενί-
σχυση –και µόνο- του ιδιωτικού τοµέα υγείας. 

Για όλους εµάς, όµως, τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, η υγεία
είναι ένα βασικό κοινωνικό αγαθό, είναι ένα θεµελιώδες ανθρώ-

πινο δικαίωµα, όπως πολλές φορές έχουµε πει και όχι εµπόρευµα
που πωλείται µε τους όρους της αγοράς. 

Εµείς πιστεύουµε πως έχουµε την υποχρέωση να επενδύ-
σουµε στην καθολική προστασία των ανθρώπων, στην υγειονο-
µική ασφάλεια και στην ποιότητα ζωής, αλλά και στη βιωσιµότητα
του συστήµατος υγείας και του κοινωνικού κράτους. 

Να πούµε λίγο τι έχουµε κάνει τα δυο τελευταία χρόνια:
Έχουµε ενισχύσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε µόνιµο και επι-
κουρικό προσωπικό, έχουµε αυξήσει το όριο δαπανών στις δη-
µόσιες δοµές και στον ΕΟΠΥΥ, έχουµε νοµοθετήσει τη διαφανή
λίστα του χειρουργείου, τα γραφεία προστασίας των δικαιωµά-
των των ασθενών, τη µηδενική συµµετοχή στη φαρµακευτική δα-
πάνη των πολιτών που είναι σε ακραία φτώχεια και την απο-
ζηµίωση επιπλέον διαγνωστικών και προληπτικών εξετάσεων από
τον ΕΟΠΥΥ. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου διευρύνουµε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας στη βάση του. Με τη µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας νοµοθετούµε τη δηµιουργία διακοσίων σαράντα
τοπικών µονάδων υγείας, των ΤΟΜΥ δηλαδή, σε εβδοµήντα πέ-
ντε πόλεις, που θα καλύψουν αστικό πληθυσµό δύο εκατοµµυ-
ρίων τριακοσίων χιλιάδων κατοίκων. Για τη στελέχωση των πιο
πάνω υπηρεσιών θα γίνουν προσλήψεις τριών χιλιάδων ατόµων,
εκ των οποίων χίλιοι τριακόσιοι θα είναι γιατροί. 

Οι τοπικές µονάδες υγείας είναι µονάδες οικογενειακής ιατρι-
κής µε έµφαση στην προληπτική ιατρική, στη σχολική υγεία,
στους εµβολιασµούς, στη διαχείριση των χρόνιων ασθενών και
στη συνεχή και ολιστική φροντίδα κάθε ασθενή. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου κάθε πολίτης, είτε είναι ασφαλισµέ-
νος είτε ανασφάλιστος, θα έχει τον δικό του οικογενειακό γιατρό,
δηλαδή τον δικό του σύµβουλο για τα θέµατα υγείας. 

Αναβαθµίζεται, επίσης, ο εργαστηριακός τοµέας της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, ώστε να µπορέσει να καλύψει περισ-
σότερες ανάγκες των ασφαλισµένων και των ανασφάλιστων
πολιτών. 

Κατοχυρώνεται η δηµόσια οδοντιατρική φροντίδα. 
Καλύπτουµε µε δυνατότητα συνταγογράφησης το Τεστ Παπ

και άλλες διάφορες διαγνωστικές εξετάσεις για την κύηση, που
είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση για τον γυναικείο πληθυσµό. 

Αξιοποιούνται οι επισκέπτες υγείας, µε σκοπό την προαγωγή
της υγείας κάθε ατόµου, της οικογένειας, της κοινότητας, του
σχολικού πληθυσµού. 

Η Αντιπολίτευση µάς κατηγορεί ότι ο οικογενειακός γιατρός
θα λειτουργήσει ως κόφτης των ασθενών προς τα νοσοκοµεία
και ότι καταστρατηγούµε την ελεύθερη επιλογή για τον κάθε
ασθενή. 

Η αλήθεια είναι, όµως, ότι το προηγούµενο σύστηµα δηµιουρ-
γούσε µια επίπλαστη ελευθερία επιλογής. Ουσιαστικά οι πολίτες
είχαν να επιλέξουν είτε το υποβαθµισµένο δηµόσιο σύστηµα
υγείας -εξαιτίας των συνειδητών επιλογών της τότε κυβέρνησης-
είτε τις υπερκοστολογηµένες και αποσπασµατικές υπηρεσίες
υγείας του ιδιωτικού τοµέα. 

Κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου της πρωτοβάθµιας δρον-
τίδας υγείας είναι ένα σύγχρονο και ανθρωποκεντρικό εγχείρηµα
αναδιοργάνωσης και στήριξης του πολύπαθου τοµέα της υγείας
στη χώρα µας. Το στοίχηµα για εµάς είναι να εξαλείψουµε τις
ανισότητες, επενδύοντας στην υγεία σαν έναν κρίσιµο δείκτη συ-
νολικής κοινωνικής ευηµερίας. 

Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους σας καλούµε, καλούµε
όλες τις πολιτικές δυνάµεις να ψηφίσουν αυτό το σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον λό-
γο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεν-
τρώων κ. Σαρίδης. 

Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχές Αυγού-

στου και η Κυβέρνηση αποφάσισε πως τώρα είναι η ώρα να κά-
νουµε διάλογο στη Βουλή για τα προβλήµατα της παιδείας και
της υγείας και µάλιστα, διάλογο επί νοµοσχεδίων που διατείνον-
ται πως κάνουν το πρώτο βήµα µιας συνολικότερης ριζικής µε-
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ταρρύθµισης σε αυτούς τους πολύ κρίσιµους τοµείς. 
Δυστυχώς, όµως, µε τα σηµερινά δεδοµένα αυτή η συζήτηση

δεν είναι εφικτή. Η συζήτηση, η διεξαγωγή ενός γόνιµου διαλό-
γου σε αυτήν εδώ την Αίθουσα µε τα σηµερινά δεδοµένα δεν
είναι εφικτή, κυρίως εξαιτίας της έλλειψης επιχειρηµάτων, αλλά
και της απουσίας πνεύµατος αλληλοσεβασµού. 

Η Κυβέρνηση κατηγορεί τους προηγούµενους ως -ούτε λίγο
ούτε πολύ- απατεώνες, την ίδια ώρα που είναι σε εξέλιξη η εξε-
ταστική επιτροπή για την υγεία. Ταυτόχρονα, επικαλούµενη τον
φιλολαϊκό χαρακτήρα της, δηλώνει ότι νοµοθετεί µε τέτοιο τρό-
πο, ώστε να ανατρέψει το κατεστηµένο της διαφθοράς που επέ-
τρεψε τη σπατάλη στην υγεία. 

Η Αντιπολίτευση, από την άλλη πλευρά, ξεκαθάρισε σε όλους
τους τόνους πως όταν έρθει στην εξουσία, θα ξηλώσει και τον
νόµο για την παιδεία και τον νόµο για την υγεία. 

Τι κάνετε σε αυτή τη χώρα; Τι φτιάχνετε; Μπορείτε να µας
πείτε; Τι κάνουµε όλοι εµείς εδώ; Πού είναι η υπευθυνότητά σας
απέναντι στις υποχρεώσεις που αναλάβατε; 

Στην Ελλάδα, λοιπόν, που εκβιάζεται από τους δανειστές της
και υποκύπτει, όπως µας έδειξε η υπόθεση του κ. Γεωργίου, µε
τον οποίο αναγκαστήκαµε να νοµοθετήσουµε πως θα του γυρί-
σουµε τα λεφτά του για να πάρουµε τη δόση µας, εµείς εδώ µέ-
σα, στον ιερό αυτό χώρο της δηµοκρατίας, απειλούµε ο ένας τον
άλλο.

Στην Ελλάδα όπου αναγκαζόµαστε να κόψουµε φάρµακα από
τους καρκινοπαθείς, για να γλιτώσουµε κανένα φράγκο και σκε-
φτόµαστε να αναθεωρήσουµε τα κριτήρια για την απόδοση των
ποσοστών αναπηρίας, ώστε να µειώσουµε τους δικαιούχους σε
επιδόµατα και συντάξεις και να κάνουµε οικονοµία, σε αυτή την
Ελλάδα ο Υπουργός Υγείας ανακοινώνει πως σύντοµα θα ανοί-
ξουν οι στάβλοι του Αυγεία και θα φάµε όλοι µαζί την κόπρο του,
πως σύντοµα θα δούµε τις µαύρες τραµουντάνες. 

Στην Ελλάδα, που πάνω από το κεφάλι της κρέµεται ένας κό-
φτης, που είναι δεµένη χειροπόδαρα µε τα capital control, που
οι πολίτες της ξεροσταλιάζουν σε ουρές στην εφορία, στα ασφα-
λιστικά ταµεία, στις τράπεζες, στους δήµους, στα συσσίτια των
εκκλησιών, σε αυτή την Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, η Αντι-
πολίτευση των κοµµάτων που έχουν κυβερνητική εµπειρία εξαντ-
λεί τον καταγγελτικό της λόγο, για να αναδείξει τη βάρβαρη
προσωπικότητα του κ. Πολάκη. Θα συµφωνήσετε σε αυτό. 

Τι κάνουµε, όµως, εδώ; Τι κάνουµε σε αυτή τη χώρα; Πού είναι
το όραµα, που το έχουµε όλοι µαζί ανάγκη; Πού είναι η έµπνευση
που χρειάζεται η χώρα; Πού είναι η δύναµη; Ποια είναι η αλήθεια
µας, την οποία βγάζουµε εδώ µέσα;

Στην Ελλάδα, λοιπόν, που απειλείται από τον Ερντογάν κάθε
µέρα, κάθε ώρα, που τα στελέχη της των Ενόπλων Δυνάµεων µε-
τρούν τα κέρµατα για να πάνε στη δουλειά τους, που οι πιλότοι
της πρέπει να ανέχονται να ακούν τον Πάγκαλο να εύχεται να µη
χρειαστεί να αποδείξει το αξιόµαχό του το στράτευµα -όχι επειδή
επιθυµεί την ειρήνη, αλλά επειδή απαξιώνει τις ελληνικές Ένο-
πλες Δυνάµεις- σε αυτή την Ελλάδα τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης παρουσιάζουν τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας ως πρωτα-
γωνιστή σε µια υπόθεση εµπορίας ναρκωτικών, είτε ως υπερα-
σπιστή των νέων µας από αυτή τη µάστιγα –κάποια µέσα- είτε ως
δολοπλόκο που στήνει ψεκασµένες συνωµοσίες. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ζητάει εξεταστική επιτροπή για
να µάθουµε τον ρόλο του, ανεξάρτητα αν µε αυτόν τον τρόπο
κινδυνεύουµε να γίνουµε ανακριτές, εισαγγελείς, δικαστές, ένορ-
κοι ή ίσως και εκτελεστές. Χαµογελάνε στην Τουρκία, ξέρετε.
Πικρό να είναι το χαµόγελό τους, όπως πικρό είναι και το δικό
µας όταν µαθαίνουµε τα χαµπέρια τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ουσία είναι πως ούτε για την
παιδεία µιλήσαµε ούτε για την υγεία θα µιλήσουµε. Δεν µπο-
ρούµε να µιλήσουµε για τίποτα όσο ο ένας απειλεί τον άλλον.
Δεν µπορούµε να λύσουµε κανένα, απολύτως κανένα µνηµονιακό
πρόβληµα όσο επιτρέπουµε στους δανειστές να απολαµβάνουν
τη βεβαιότητα πως είµαστε διασπασµένοι, άρα ανίκανοι εντελώς
να διεκδικήσουµε αποτελεσµατικά το οτιδήποτε. 

Όλοι οι Έλληνες πολίτες αντιλαµβάνονται πως δεν θα έρθει
καµµία επένδυση σε αυτήν τη χώρα, δεν θα µειωθεί ποτέ η ανερ-
γία όσο δεν έχουµε πολιτική σταθερότητα. Σήµερα, εδώ στην Ελ-

λάδα, όπως όλοι γνωρίζουµε, άσχετα εάν το κρύβουµε, δεν
έχουµε πολιτική σταθερότητα.

Αναρωτηθήκατε, κύριοι της Κυβέρνησης, πόσο κοστίζει να
συντηρείται αυτή η ρεβανσιστική διάθεση στον πολιτικό σας λό-
γο απέναντι στα κόµµατα της Μεταπολίτευσης, τη στιγµή που η
µόνη σας δικαιολογία για τις κακές πρακτικές νοµοθέτησης, που
εσείς ακολουθείτε, είναι η φράση «και οι προηγούµενοι έκαναν
χειρότερα»;

Από την άλλη, εσείς, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
αναρωτηθήκατε τι µήνυµα στέλνουµε σε όσους σκέπτονται να
επενδύσουν στη χώρα µας, όταν ανακοινώνετε πως µε το που θα
πάρετε την εξουσία, θα ξηλώσετε όλα αυτά τα οποία έχουν νο-
µοθετήσει οι ψευτοαριστεροί µε το ακροδεξιό δεκανίκι;

Τι κάνουµε; Έχουµε αναρωτηθεί τι κάνουµε εδώ µέσα; Εγώ
προσωπικά, πάντως, αναρωτιέµαι κάθε µέρα και προσπαθώ κάθε
φορά που ανεβαίνω σε αυτό το Βήµα να εκφράσω την απορία
µου, γιατί δεν µπορούµε επιτέλους να καταλάβουµε πως πρέπει
να σταµατήσουµε να τρωγόµαστε µεταξύ µας, ειδικά τώρα που
η χώρα αντιµετωπίζει πολύ σοβαρές απειλές και αναγκάζεται να
υποκύπτει σε εκβιασµούς. 

Άµα το καταλάβουµε αυτό, πως δηλαδή δεν είναι η συγκυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ που εκβιάζεται και άρα απειλείται η Ελλάδα,
πως ακόµα κι αν αύριο γίνονταν εκλογές και µεθαύριο συγκυβερ-
νούσαν η Νέα Δηµοκρατία µε το ΠΑΣΟΚ ενδεχοµένως, πάλι η Ελ-
λάδα θα είναι αυτή που θα παρέµενε στην ίδια τραγική, αδύναµη
θέση και όχι τα κυβερνητικά κόµµατα, τότε ίσως –αν το αναρω-
τηθείτε αυτό- να καταφέρουµε να κάνουµε τον πρώτο µας σο-
βαρό διάλογο εδώ µέσα, τον πρώτο µας πολιτικό διάλογο επι-
χειρηµάτων, που τόσο ανάγκη έχει η χώρα µας, οι πολίτες της,
τα παιδιά µας, το µέλλον µας, τον πολιτικό διάλογο που δεν µπο-
ρεί παρά να έχει ένα και µοναδικό θέµα: Τι πρέπει να κάνουµε
όλο µαζί, τι µπορούµε να κάνουµε όλοι µαζί για να βγούµε από
αυτήν την άθλια κατάσταση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το γεγονός πως το παρόν
νοµοσχέδιο είναι ακοστολόγητο, πως δοκιµάζει τις ανοχές και
όχι τις αντοχές των µνηµονιακών δεσµών της χώρας, εν τούτοις
αυτό που οραµατίζεται δεν απέχει πολύ από αυτό που κι εµείς
στην Ένωση Κεντρώων επιθυµούµε για την πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας.

Ο θεσµός του οικογενειακού γιατρού πρέπει, επιτέλους, να
λειτουργήσει και σε αυτήν τη χώρα, για να αποκτήσει πρόσβαση
και ο φτωχότερος συµπολίτης µας σε σταθερές και αξιόπιστες
υπηρεσίες υγείας. Αν είµαστε πραγµατικά όλοι ίσοι στην ελλη-
νική δηµοκρατία, την οποία κάθε µέρα διαµορφώνουµε µε τις
αποφάσεις µας, τότε πρέπει να µπορούµε να απολαµβάνουµε
όλοι τη βεβαιότητα πως, αν πάθουµε κάτι εµείς ή και µέλη της
οικογένειάς µας, τότε θα έχουµε την αρµόζουσα φροντίδα από
ένα σύστηµα υγείας, το οποίο µας βλέπει µε σεβασµό και αξιο-
πρέπεια. Εξάλλου, µπροστά στον θάνατο και στην αρρώστια όλοι
ίσοι είµαστε. Έτσι, πρέπει να διασφαλίσουµε πως θα έχουµε και
ίση αντιµετώπιση, ανεξαρτήτου οικονοµικής κατάστασης,από το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ο ηλεκτρονικός φάκελος γλυτώνει λεφτά για το δηµόσιο από
εκεί που µπορούµε και πρέπει να κόψουµε, δηλαδή από την
αχρείαστη και κοστοβόρα γραφειοκρατία και όχι κόβοντας τις
εξετάσεις για τον καρκίνο του µαστού στις γυναίκες µας, στις
µανάδες µας, στις κόρες µας, µε µοναδικό κριτήριο την ηλικία
τους. 

Η Κάρπαθος σωστά χρειάζεται νοσοκοµείο, όπως και η Σαν-
τορίνη σωστά χρειάζεται γιατρούς. Το ίδιο, όµως, ισχύει και για
τα υπόλοιπα µέρη της Ελλάδας. Τα νησιά µας συνεχίζουν να ζουν
σε ένα καθεστώς οµηρίας, τα χωριά της Μακεδονίας το ίδιο, το
χωριά της Θράκης το ίδιο. Ακόµα περιµένει ο Δήµος Ιάσµου να
παραλάβει το ασθενοφόρο, το οποίο έχει υποσχεθεί ο Υπουργός
στην ακριτική Ροδόπη µας. 

Αυτά συµβαίνουν ενώ οι σύγχρονες τεχνολογίες εν έτει 2017
έχουν καταστήσει εύκολους αντιπάλους τους φυσικούς περιορι-
σµούς που βάζει η σκληροτράχηλη γεωγραφία του τόπου µας
και δεν δικαιολογείται πια να επιτρέπουµε να συνεχίζεται η αγω-
νία των νησιωτών και των ακριτών µας.

Η διαγραφή των χρεών απ’ όσους δεν έχουν να πληρώσουν
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είναι σωστή απόφαση, όσο και λογική άλλωστε. Ουκ αν λάβεις
παρά του µη έχοντος, δεν το αµφισβητεί αυτό κανείς. Το να δί-
νουµε δικαίωµα, όµως, στις µαίες να συνταγογραφούν, µάλλον
δοκιµάζει την εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στην προσπά-
θεια εξορθολογισµού που λέει πως θα καταφέρει να κάνει κάποια
µέρα ο Υπουργός.

Σηµαντικές -και µας βρίσκουν σύµφωνους- είναι οι ρυθµίσεις
για το ΕΚΑΒ και για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αλλά δεν µπο-
ρούµε να παραβλέψουµε πως κάποιοι συµπολίτες µας ανησυ-
χούν πως υπάρχει πιθανότητα να επαναληφθεί το φαινόµενο να
ζητάµε από τους έχοντες ανάγκη αιµοκάθαρσης να έρχονται µε
το σακουλάκι του αίµατος στο χέρι, φαινόµενο που πραγµατο-
ποιείται ακόµα στις µέρες µας, ούτε βέβαια να ξεχάσουµε πως
άνθρωποι πέθαναν περιµένοντας το ασθενοφόρο ή να πάψουµε
να φοβόµαστε πως αυτό θα ξαναγίνει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Στην αιµοκάθαρση δεν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,

κύριε Καραγιαννίδη. Ήρεµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Καλώς απαλλάσσουµε τις µονάδες ψυ-

χικής υγείας από αυτό το χαρτόσηµο, αλλά αυτό δεν αλλάζει την
αίσθηση πως κάτι δεν πάει καλά σε αυτήν τη χώρα. Δεν είστε
ενηµερωµένος για το τι συµβαίνει στο Νοσοκοµείο Παίδων, αγα-
πητέ συνάδελφε. Όταν ενηµερωθείτε, µπορείτε να εκφραστείτε.

Η εικόνα που σήµερα έχουν οι συµπολίτες µας για την ψυχική
υγεία είναι αυτή που διαµόρφωσαν πρόσφατα, όταν από τις ει-
δήσεις άκουσαν πως κάποιος ψυχικά ασθενής µε άδεια από το
Δαφνί σκότωσε για δεύτερη φορά, σε µικρό χρονικό διάστηµα,
δολοφονώντας κάπου µία γυναίκα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ειδησιογραφία αυτές τις
µέρες αν µη τι άλλο αποδεικνύει πως η χώρα έχει ανάγκη από
πραγµατικά βαθιές αλλαγές, πως η κοινωνία µας βρίσκεται σε
µια κατάσταση απόγνωσης. Δεν µπορούµε να µιλάµε για σύγ-
κρουση ιδεολογιών και για µάχη κοµµατικών αρχηγών σε µια
χώρα που πριν προλάβει να χωνέψει πως ένα παιδί δολοφονή-
θηκε στην αυλή του σχολείου του, βρίσκεται τώρα σε τραγική
θέση να προσεύχεται για να γλυτώσει τη ζωή της µια κοπέλα
που, ενώ έπινε τον καφέ της σε µία πλατεία, δέχτηκε µία αδέ-
σποτη σφαίρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Κλείνω τον γενικό σχεδιασµό µου επί των θεµάτων του νοµο-
σχεδίου µε µία απλή αναφορά. Στην ουσία του δευτέρου µέρους
του νοµοσχεδίου, επιτέλους µετά από αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση είκοσι χρόνων, οι οπτικοί θα αναγνωρίζονται και ως οπτο-
µέτρες και θα αντιµετωπίζονται ως υπαρκτά πλέον πρόσωπα από
το ελληνικό σύστηµα υγείας και το ελληνικό δηµόσιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας µάς χρειάζεται σήµερα εδώ

όλους µαζί, στο ίδιο τραπέζι, αυτό του πολιτικού διαλόγου. Οι
προσωπικές, όσο και οι συλλογικές ευθύνες, είναι µεγάλες. Δεν
υπάρχουν ονόµατα, δεν πρέπει να υπάρχουν κόµµατα, δεν υπάρ-
χουν καρέκλες. Υπάρχουν ιδέες, υπάρχουν αξίες, υπάρχουν άν-
θρωποι που περιµένουν από εµάς, υπάρχει η Ελλάδα.

Η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «παρών», κυρίως γιατί είναι
ακοστολόγητος ο σχεδιασµός ο οποίος περιγράφεται, ενδεχο-
µένως ανεφάρµοστος. Θα είναι η πρώτη πολιτική δύναµη που,
αν εσείς τη διαψεύσετε µε τις πράξεις σας, θα βγει από το ίδιο
Βήµα που σήµερα εκφράζει το «παρών», να παραδεχτεί το λάθος
της. Αυτό επιτάσσουν οι αξίες της, αυτό επιτάσσουν οι ιδέες της,
αυτό επιτάσσουν οι αρχές της και η συνείδηση όλων των Βου-
λευτών της.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Ο κ. Δηµοσχάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, έχει τον

λόγο για έξι λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως σε όλα τα νοµοσχέδιά σας έτσι και σε

αυτό παρατηρούµε βήµα βήµα την ίδρυση ενός µεγάλου κρά-

τους στο οποίο κυριαρχεί το άρωµα του κοµµατικού οργανισµού.
Οδηγούµαστε, δηλαδή, και πάλι στη λογική της δηµιουργίας κοµ-
µατικού στρατού ηµετέρων, ενώ δηµιουργούνται κρατικές δοµές
αµφίβολης βιωσιµότητας, όπως είναι οι τοπικές οµάδες υγείας.

Σε κανένα σηµείο του νοµοσχεδίου δεν γίνεται σαφές ποιες
είναι οι προδιαγραφές λειτουργίας τους, πώς θα δηµιουργηθούν,
από ποιους πόρους θα γίνει η χρηµατοδότησή τους, ποια θα
είναι η αποστολή τους και βάσει ποιων κριτηρίων και µελέτης
προέκυψε η αναγκαιότητα των οικογενειακών γιατρών, όπως
τους ονοµάζετε. Η Νέα Δηµοκρατία θέλει τους ιδιωτικούς ια-
τρούς που είναι συµβεβληµένοι µε τα ταµεία συµπρωταγωνιστές
στην υγεία. Εσείς τους θέλετε κοµπάρσους, γι’ αυτό και τους
οδηγείτε στην εξαθλίωση και στη φυγή. Δηλαδή, έχετε αλλεργία
µε καθετί που είναι ιδιωτικό; Αλήθεια, γιατί στραγγαλίζετε την
ελεύθερη οικονοµία; Γιατί δεν σέβεστε τις προσπάθειες του ελ-
ληνικού κράτους, που επί σειράν ετών και δεκαετιών, επιχειρεί
οι δοµές του να κουµπώσουν µε εκείνες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, χαρακτηριστικό της οποίας είναι η αξιοσύνη, η δουλειά, η
επιχειρηµατικότητα και οι θέσεις εργασίας;

Τέλος πάντων, για τις στρεβλώσεις του συγκεκριµένου νοµο-
σχεδίου έχουν αναφερθεί διεξοδικά οι συνάδελφοί µου της Νέας
Δηµοκρατίας. Δεν θα ήταν σκόπιµο περαιτέρω να τα επαναλάβω.

Εγώ παίρνω τον λόγο περισσότερο, κύριε Υπουργέ της Υγείας,
για να µιλήσω για ένα θέµα που απασχολεί τους κατοίκους του
νοµού µου, του Έβρου, και αφορά την αυτοτέλεια και την αυτο-
νοµία του Νοσοκοµείου Διδυµοτείχου, ένα θέµα για το οποίο το
Υπουργείο σας έχει επιδείξει πλήρη αδιαφορία, µπορώ να πω
στα όρια της προσβολής για τους κατοίκους του Έβρου. 

Δεν βρήκατε τον χρόνο τρεις φορές να έρθετε να συζητή-
σουµε στην Ολοµέλεια της Βουλής στο πλαίσιο επίκαιρης ερώ-
τησης που είχα καταθέσει από 15 Μαρτίου. Το αποτέλεσµα ήταν
να την επανακαταθέσω στις 15 Ιουνίου, δηλαδή µία ηµέρα µετά
την κινητοποίηση που πραγµατοποίησαν οι κάτοικοι του βορείου
και κεντρικού Έβρου, ζητώντας την αυτοτέλεια και την αυτονο-
µία του νοσοκοµείου τους. Δυστυχώς, όµως, δεν συγκινηθήκατε
ούτε και από το υπερκοµµατικό, οµόθυµο και οµόψυχο ψήφισµα
της 31ης Μαΐου από τους εκατόν είκοσι και πλέον φορείς και συλ-
λόγους του νοµού, το οποίο και καταθέτω για τα Πρακτικά της
Βουλής, αλλά ούτε και από τις αντιδράσεις των απλών πολιτών
που σχηµάτισαν µία ανθρώπινη αλυσίδα γύρω από το νοσοκο-
µείο ζητώντας το αυτονόητο: Να διαθέτει δηλαδή η περιοχή µας
ένα λειτουργικό νοσοκοµείο, αυτοτελές, αυτόνοµο και να νοση-
λεύονται εκεί σε ώρα ανάγκης και να µην αναγκάζονται να δια-
νύουν µεγάλες χιλιοµετρικές αποστάσεις στην Αλεξανδρούπολη
και τη Θεσσαλονίκη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε ότι το Ορµένιο από την Αλεξανδρούπολη απέχει δια-
κόσια χιλιόµετρα σχεδόν, δηλαδή όσο απέχει από εδώ που είµα-
στε σήµερα, στην πλατεία Συντάγµατος, η Λαµία; Αντιλαµβά-
νεστε, το πρώτο νοσοκοµείο µετά από αυτήν την χιλιοµετρική
απόσταση που σας είπα είναι στην Αλεξανδρούπολη. Εσείς το
Νοσοκοµείο του Διδυµοτείχου σχεδόν το µειώνετε σε ένα υπερ-
κέντρο υγείας. Αυτό, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν το δεχόµαστε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ το επισκέφθηκα
το Νοσοκοµείο του Διδυµοτείχου. Το έχω επισκεφθεί!

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Βλέπετε µία φωνή
λαού. Σε λίγο θα γίνει οργή του θεού. Γιατί δεν το καταλαβαίνετε
αυτό το πράγµα; 

Ήρθατε επάνω, σας τα είπαµε και δεν πήρατε θέση.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Πώς δεν πήρα θέση; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Δεν πήρατε θέση. 
Τουλάχιστον ο προκάτοχός σας είχε την ευαισθησία να µας

κάνει έναν ελιγµό και να πει «σε τρεις µήνες θα σας απαντήσω».
Φυσικά όποια απάντηση πήρατε εσείς πήραµε και εµείς.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ποιος το διασύνδεσε
το Νοσοκοµείο του Διδυµοτείχου µε την Αλεξανδρούπολη; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Οι κάτοικοι του βο-
ρείου και κεντρικού Έβρου …
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ποιος το διασύν-
δεσε, µπορείτε να µας πείτε; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εµείς
διεκδικούµε την αυτοτέλεια και την αυτονοµία του νοσοκοµείου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Η οποία πότε καταρ-
γήθηκε;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Το ψάξατε; Θα το πω
πότε καταργήθηκε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δηµοσχάκη,
παρακαλώ, συνεχίστε, διότι έχετε χρόνο έξι λεπτά και πρέπει να
µιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μας εγκαλείτε γιατί
δεν αποκαταστήσαµε κάτι που κάνατε εσείς. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν
σας πληροφόρησαν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ του Έβρου για τη
συµµετοχή τους στο διευρυµένο δηµοτικό  συµβούλιο του Δήµου
Διδυµοτείχου που έγινε στις 18 Μαρτίου και µάλιστα είχαν συνυ-
πογράψει, προσυπογράψει το σχετικό ψήφισµα; Στον κ. Καΐσα,
εάν είναι εδώ, στην κ. Γκαρά και τον κ. Ρίζο προτείνω όταν θα α-
νεβούν στο Βήµα της Βουλής να δηλώσουν τις θέσεις τους,
όπως τις κατέθεσαν στο διευρυµένο δηµοτικό συµβούλιο του
Δήµου Διδυµοτείχου στο οποίο και συµµετείχαν.

Επίσης προτείνω στους καλούς συναδέλφους -τους το προ-
τείνω µε κάθε ειλικρίνεια- να καταθέσουµε από κοινού µία τρο-
πολογία και κάντε την αποδεκτή- έχετε δεκατρείς αυτή τη στιγµή
στον σχετικό σας νόµο. Ήταν και είναι κοινό το αίτηµα όλων των
θεσµικών φορέων που συµµετείχαν στο δηµοτικό συµβούλιο, για
ενίσχυση σε νοσηλευτικό, ιατρικό, τεχνικό και διοικητικό προσω-
πικό. Αποδείχθηκε όµως και αυτή η υπόσχεση άλλο ένα επικοι-
νωνιακό τέχνασµα της Κυβέρνησής σας, το οποίο εκπορεύτηκε
από τους τοπικούς Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δηµοσχάκη,
παρακαλώ, είχε συµφωνηθεί ο χρόνος. Θα σας δώσω ένα λεπτό
παραπάνω για να ολοκληρώσετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, θα ήθελα να γνωρίζετε ότι στο Νοσοκοµείο της Αλε-
ξανδρούπολης ενοποιήθηκε και αυτό του Διδυµοτείχου. Δηλαδή
βάλαµε τρία σώµατα και δύο υποβασταζόµενα σε αυτά, ένα κε-
φάλι, και τα βάλαµε να περπατήσουν. Ε, δεν γίνεται να περπατή-
σουν! Είναι δύο τα νοσοκοµεία, το ένα το πανεπιστηµιακό, το
άλλο του ΕΣΥ, το τρίτο το στρατιωτικό, συν τα νοσοκοµεία του
Διδυµοτείχου, πέντε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Τα νοσοκοµεία...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, απευθύνοµαι στον Υπουργό, όχι σε εσάς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε. Προχωρήστε, κύριε Δηµοσχάκη, µην απαντάτε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Θα συµφωνείτε, κύριε

Υπουργέ, ότι δεν τιµάει µία ευρωπαϊκή χώρα αυτή η εικόνα οι
ασθενείς του Έβρου να προσφεύγουν σε γειτονικά νοσοκοµεία
των δύο χωρών, Βουλγαρίας και Τουρκίας. Έστω και την ύστατη
στιγµή δείξτε το απαιτούµενο ενδιαφέρον και φέρτε τη σχετική
τροπολογία. Βρείτε λύσεις για το Νοσοκοµείο του Διδυµοτείχου.
Δεν µπορεί να σέρνεται άλλο αυτή η κατάσταση. 

Σας κατέθεσα µέσα σε είκοσι τέσσερις µήνες έξι επίκαιρες και
γραπτές ερωτήσεις. Λέτε να είχα όρεξη να σας καταθέτω κάθε
µέρα τις επίκαιρες και γραπτές ερωτήσεις; 

Τις καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-

σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες ερωτή-
σεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σεβαστείτε τις ανάγκες των ενενήντα χιλιάδων κατοίκων του
βορείου και κεντρικού Έβρου, προχωρήστε στην αυτονοµία του
νοσοκοµείου, ενισχύστε το µε ιατρικό, νοσηλευτικό, τεχνικό και
διοικητικό προσωπικό. Μάλιστα δε, το αίτηµα των εργαζοµένων
στο νοσοκοµείο είναι να επαναφέρετε τον κανονισµό των εκατόν
πενήντα τριών κλινών που ίσχυε στο παρελθόν, κάτι που ζητά επί-
µονα και αιτιολογηµένα ο σύλλογος εργαζοµένων στο νοσοκο-

µείο. 
Είναι χρέος σας να συνδράµετε αποφασιστικά στην εύρυθµη

λειτουργία του νοσοκοµείου. Αυτό απαιτούν και οι κάτοικοι του
Έβρου.

Μόνο και µόνο για λόγους εθνικούς, θα πρέπει να δώσετε σή-
µερα ή αύριο την αυτοτέλεια και την αυτονοµία του Νοσοκοµείου
του Διδυµοτείχου, την οποία και οφείλετε.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Λοβέρδος, τον οποίο θα παρακαλέσω να
δώσει το καλό παράδειγµα για τους συναδέλφους Βουλευτές,
γιατί βλέπετε ότι παραβιάζεται ο χρόνος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μόνο κακό παράδειγµα µπορώ να
είµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κακό παράδειγµα
θα είστε; Ε, αν είστε κακό παράδειγµα, τότε να συνεδριάζουµε
επί τρεις µέρες για την Υγεία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί, για την παιδεία δεν συνεδριά-
σαµε δύο µέρες; Το αξίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα αρχίσω κι εγώ, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, την αγόρευσή µου όπως και ο κ. Μπαργιώτας, γιατί
ακούσαµε τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, τον συνάδελφο κ. Πα-
παδόπουλο, να θυµάται τις δικές µας παρεµβάσεις, τις παρεµ-
βάσεις του χώρου µας, του ΠΑΣΟΚ, στο χώρο της υγείας από το
ΕΣΥ, να µνηµονεύει προσωπικότητες του δικού µας χώρου. Τσιγ-
κουνεύτηκε στον ΕΟΠΥΥ, αλλά το έχουν κάνει άλλοι συνάδελφοί
του στο παρελθόν, στο πρόσφατο παρελθόν, και νυν Υπουργοί
στο Υπουργείο Υγείας επικαλούνται το µονοψώνιο του ΕΟΠΥΥ
για να περιγράψουν ένα πλεονέκτηµα που έχει το σύστηµα
υγείας όταν πρέπει να αγοράσει υπηρεσίες ή υλικά. 

Αυτά τα έχουµε κάνει, αλλά πρέπει να θυµίσω ότι η εκ των
υστέρων αναγνώριση λέει κάτι, αλλά δεν λέει πολλά. Γιατί ο τότε
πόλεµος εναντίον όλων αυτών από την πλευρά σας έχει γράψει
τη δική σας ιστορία. Τα πολεµήσατε όλα, ακόµα και το ΕΣΥ,
ακόµα και εάν γευτήκατε και σε προσωπικό επίπεδο τα αγαθά
του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εµείς το πολεµή-
σαµε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το κάνατε σε πάρα πολλά θέµατα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το ΕΣΥ πολεµήσαµε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όλα τα πολεµήσατε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Πότε το πολεµή-

σαµε; Το ψηφίσαµε. Και το ΚΚΕ το ψήφισε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όλα τα έχετε πολεµήσει...
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Καλά, εντάξει. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …µε κριτικές για ανεπάρκειες, για το

ένα, για το άλλο. Ήσασταν σε όλα απέναντι. Ήσασταν σε όλα
απέναντι ακόµη -να το προσθέσω αυτό για να το έχουµε πάντα
εδώ µπροστά µας όταν µιλάµε- και στις απόπειρες της χώρας να
βγει από την κρίση. Όλα τα µέτρα που ψηφίστηκαν στον χώρο
της υγείας και της κοινωνικής ασφάλισης εκείνη την εποχή τα
καταψηφίσατε, περνάγατε απέναντι. Όχι απλώς απέναντι αλλά
και µε τη δυνατότερη εκδοχή του απέναντι και µε βία. 

Έρχεστε µετά στα γενικά προβλήµατα της χώρας µέσα στην
κρίση να κάνετε πολιτικές στο ίδιο µοτίβο, απλώς όµως έχοντας
προσθέσει τη µοναδική ιδιαιτερότητα σε όλη την Ευρώπη, δη-
λαδή το να είναι η Ελλάδα η µόνη χώρα της κρίσης που ενεπλάκη
σε µεγάλα οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα, που έκανε δύο
φορές το ίδιο πράγµα: η µία αφορά την αντιµετώπιση της κρίσης
την περίοδο 2009 - 2014 και άλλη µία από το 2014 έως ο θεός
θα δείξει µέχρι πότε. 

Μιλούσα για βαρουφακειάδα. Εγώ πρώτος είχα εισαγάγει τον
όρο στην Εθνική Αντιπροσωπεία και από κάτω οι διαµαρτυρίες
και οι αποδοκιµασίες από την Πλειοψηφία ήταν πολλές και έντο-
νες. Άκουσα τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο προχθές να χρησιµο-
ποιεί τον όρο για θέµατα για τα οποία έχει µιλήσει και ο κ.
Λαφαζάνης και ο κ. Στρατούλης, αλλά και ο κ. Τσιρώνης, Υπουρ-
γός εν ενεργεία.
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Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να κλείσω µε µία
φράση τον πρόλογό µου, δεν είναι πρώτη φορά που συζητιούν-
ται. Πρώτη φορά, όµως, συζητείται αυτό που δηµοσιεύτηκε την
Κυριακή από συνέντευξη που πήρε για τον Ελεύθερο Τύπο ο κ.
Ιάσων Πιπίνης όπου προέκυπτε ότι ξέρατε πάρα πολύ καλά ότι
ούτε πετρέλαιο από τη Βενεζουέλα φθηνό υπήρχε, ούτε λεφτά
από τη Μόσχα υπήρχαν, ούτε λεφτά από την Κίνα υπήρχαν.
Όµως επιµένατε στο ίδιο µοτίβο, προφανώς για να κερδίσετε τις
εκλογές και διορίσατε Υπουργό των Οικονοµικών αυτόν ο οποίος
έκανε πράγµατα τα οποία είχατε ξεκαθαρίσει στο µυαλό σας ότι
δεν έβγαζαν πουθενά. 

Οι πληροφορίες που έρχονται στη δηµοσιότητα και έχουν εν-
διαφέρον είναι αυτές και όχι τι είπε ο Βαρουφάκης, ο εκλεκτός
σας άλλες εποχές, το δικό σας «asset». Εµφανίζεστε να έχετε οι
ίδιοι απογοητευτεί από τις ενδεχόµενες πηγές εναλλακτικών λύ-
σεων για τη χώρα και παρ’ όλα αυτά να επιµένετε να διορίζετε
πρόσωπο που είχε δεύτερο πλάνο και να επιδιώκετε πολιτικές,
µε τον Πρωθυπουργό τον ίδιο µπροστάρη, που ήταν πολιτικές
δήθεν εναλλακτικές. Ε, για αυτό ελέγχεστε.

Κλείνω εδώ τα εισαγωγικά µου που ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος έχω το δικαίωµα, επαναλαµβάνοντας ότι τώρα που
τελείωσε η φάση της δήθεν διαπραγµάτευσης, αποκαλύπτεται
ότι πέραν της αποτυχίας της και του κόστους των 100 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ, στους τοµείς πολιτικής που τώρα πρέπει να δεί-
ξετε δεξιότητες, ικανότητες και τοποθετήσεις ιδεολογικοπολι-
τικές, εµφανίζεστε απολύτως αδέξιοι, τυχοδιωκτικοί και ανεπαρ-
κείς. Αναφέροµαι στα απορρίµµατα. Θα έρθει η ώρα να το κου-
βεντιάσουµε αυτό το µεγάλο θέµα. Αναφέροµαι επίσης στα
χθεσινά της παιδείας. 

Σήµερα αιφνιδιαστήκαµε. Αφού ήµασταν δύο µέρες εδώ, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, και όλες οι πλευρές έδειξαν ανεξαρ-
τήτως εάν µιλούν σωστά ή λάθος, ενδιαφέρον για το θέµα, σή-
µερα µαθαίνουµε ότι καταργήθηκε το να είναι σηµαιοφόρος ο
αριστεύων σε κάθε τµήµα, αλλά θα είναι ο τυχερός που προκύ-
πτει από κλήρωση και όχι ο καλός. Δεν είναι ότι είστε κατά της
αριστείας. Είστε έξαλλοι κατά της αριστείας! Προσβάλλετε µά-
λιστα µία πρακτική η οποία έδινε υπερηφάνεια και στους µαθη-
τές που σήκωναν τη σηµαία, αλλά και στους γονείς τους. Όσοι
έχουµε παιδιά έχουµε ακούσει γονείς να λένε ότι το παιδί µου
είναι σηµαιοφόρος, γιατί είναι πάρα πολύ καλός. Τώρα δεν θα
είναι αυτός ο σηµαιοφόρος. Σηµαιοφόρος θα είναι ο τυχερός. 

Ακόµη ένα παράδειγµα της σηµερινής µέρας: Κύριε Υπουργέ,
θα έρθει τροπολογία από το Υπουργείο Περιβάλλοντος που θα
αφορά το σύρµα που θα τοποθετηθεί στον Κορινθιακό, στο νο-
µοσχέδιο σήµερα ή αύριο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το σύρµα; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, το κόστος του σύρµατος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Προς το παρόν δεν

την έχω υπ’ όψιν µου. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ακούµε κάτι τέτοιο. Μπορεί να έρθει

στο σχέδιο νόµου του κ. Παππά. Και αυτό το θέµα δείχνει ότι δεν
κάνετε προσπάθεια να δείτε τα θέµατα του τόπου. Έρχεται τρο-
πολογία στη Βουλή για ένα θέµα το οποίο παραδοσιακά έλυνε ο
δήµος εκεί, όταν στο παρελθόν παρουσιαζόταν. Και τη φέρνετε
τον Αύγουστο; Γιατί δεν τη φέρνατε τον Δεκέµβριο να µπει το
σύρµα κατά τον Γενάρη, όταν η αρµόδια επιτροπή έµαθε το θέµα
από τον Μάιο και ο αρµόδιος Υπουργός εδώ υποσχέθηκε ότι θα
πάρει γρήγορα µέτρα; Δεν ξέρω εάν χρειάζονται νόµοι και για
αυτό, βρε αδερφέ. Στο παρελθόν αυτά λυνόντουσαν µε αποφά-
σεις της τοπικής αυτοδιοίκησης. Εάν και για αυτό χρειάζονται
νόµοι, ο νόµος θα έπρεπε να έχει έρθει από τον Μάιο κι όχι να
φτάνουµε µέσα Αυγούστου όταν θα έρθει η ώρα να εφαρµοστεί
η τροπολογία. Πότε θα δηµοσιευτεί στο ΦΕΚ; Πότε θα γίνουν οι
κατάλληλες ενέργειες; Αυτοί είστε οι κυβερνώντες! 

Τώρα έρχοµαι στα θέµατα της υγείας για το υπόλοιπο του χρό-
νου µου. Το πρωί ήµουν πάρα πολύ προσεκτικός όταν αγόρευσα
στα θέµατα που αφορούσαν την τροπολογία για το ΚΕΕΛΠΝΟ.
Μάλιστα είπα ότι θέλω να ακούσω το Υπουργείο και το άκουσα.
Δεν άκουσα, όµως, λέξη για τον πυρήνα του θέµατος πέραν της
πλευράς της νοµιµοποίησης δαπανών που δεν ξέρετε πόσες
είναι. Το λέει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Οι των ΣΥΡΙΖΑ

- ΑΝΕΛ θα ψηφίσουν διάταξη που δεν ξέρετε τι ύψος έχει και
φέρνετε στη Βουλή τέτοιου είδους τροπολογίες.

Εγώ, όµως, είχα άλλο θέµα κατά νου να σας το πω όταν θα
έπαιρνα τον λόγο για την πολιτική µου οµιλία. Εσείς δεν είστε
που τον Σεπτέµβριο ή τον Δεκέµβριο του 2015 κάνατε το ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ φορέα που υπάγεται στο δηµόσιο λογιστικό; Τον Σεπτέµ-
βριο ή τον Δεκέµβριο του 2015, συνάδελφοι, δηλαδή δύο χρόνια
πριν! Μετά, επί δύο χρόνια και µέχρι σήµερα ακολουθήσατε δια-
δικασίες προηγούµενες του ΚΕΕΛΠΝΟ, εκτός δηµοσίου λογιστι-
κού. Δεν είστε ανακόλουθοι; Εάν κάτι το εντάσσει στο δηµόσιο
λογιστικό, θα προσαρµοστεί στις διαδικασίες σου. 

Εγώ δεν έχω πληροφόρηση για αυτά. Δεν παρακολουθώ το
Υπουργείο Υγείας από τόσο κοντά. Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. Αλλά άκουσα τον Αναπληρωτή Υπουργό να λέει για
το σύστηµα των επιτρόπων, ότι είναι και αυτοί θεσµικά εµπόδια.
Οι επίτροποι του Ελεγκτικού Συνεδρίου είναι και αυτοί πια θε-
σµικά εµπόδια, µαζί µε τις ανεξάρτητες αρχές και τα δικαστήρια,
κατά τον Πρωθυπουργό.

Οι επίτροποι, λοιπόν, αυτοί έχουν στήσει έναν µηχανισµό ο
οποίος σας δυσκολεύει. Αντί να τα λέτε αυτά, σκοπός είναι και
µε νοµοθετικά αλλά και µε πρακτικά µέσα να υπερβαίνετε τις δυ-
σχέρειες. Για αυτό είστε Κυβέρνηση. Δεν είστε Κυβέρνηση για
να καταγγέλλετε τους άλλους, πολιτικούς σας αντιπάλους ή τους
δικαστές ή τους επιτρόπους του Ελεγκτικού Συνεδρίου σήµερα.
Μα, έλεος! 

Γιατί εσείς, κύριε Ξανθέ, δεν έχετε κανέναν λόγο να µπλέκετε
µε αυτά. Κάνατε το θέµα του ΚΕΕΛΠΝΟ δηµοσίου λογιστικού
θέµα. Καλώς το κάνατε. Έχετε πλειοψηφία, αυτό πιστέψατε. Ακο-
λουθήσατε, όµως, τις προηγούµενες διαδικασίες. Αυτό δεν είναι
ανακόλουθο; Δεν δηµιουργεί προβλήµατα για το πώς σκέφτεστε,
για το πώς εποπτεύετε το Υπουργείο σας; Αυτό είναι το πολιτικό
θέµα και τώρα θα το πληρώσετε αυτό, διότι έρχεστε να νοµιµο-
ποιήσετε ακαθόριστες δαπάνες µε έναν τρόπο πραγµατικά έξω
από τα όρια της λογικής και του Συντάγµατος. Κι αυτό δεν είναι
επειδή σας το λέει η Βουλή. Η Βουλή σας το είπε, απαντήσατε
επί άλλων θεµάτων. Η πρακτική θα σας δηµιουργήσει προβλή-
µατα και τώρα και αργότερα. 

Έφυγα από το Υπουργείο µε λυσσώδη αντίδραση δική σας.
Σας είδα µάλιστα και σε µία διαδήλωση εναντίων µου. Μου το
είχε πει ο κ. Κεγκέρογλου. Μία φορά σας το είχα πει και το είχατε
αρνηθεί. Σας είδα σε βίντεο. Το ανάρτησα και στα δικά µου social
media. Είδα να φωνάζετε µαζί µε άλλους «κάτω η χούντα του Λο-
βέρδου». 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Για να µη συγχωνευ-
τεί το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου µε εκείνο των Χανίων όπως είχατε
προδιαγράψει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ δεν είχα προδιαγράψει τίποτα.
Εγώ έκανα διάλογο και εσείς φωνάζατε και µάλιστα λέγοντας
«κάτω η χούντα του Λοβέρδου». Είχα κατέβει για διάλογο και φω-
νάζατε «κάτω η χούντα του Λοβέρδου», κύριε συνάδελφε που
είστε και µετριοπαθής. Φανταστείτε τους µη µετριοπαθείς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Διάλογο µε τα ΜΑΤ;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σχετικά µε την ηλεκτρονική συνταγο-

γράφηση, έγιναν οι πρώτοι ηλεκτρονικοί διαγωνισµοί για προµή-
θεια δραστικής ουσίας στα νοσοκοµεία, οι περικοπές στα φάρ-
µακα δισεκατοµµυρίων ευρώ, ο ΕΟΠΥΥ, µία κατάκτηση που δε-
καετίες ήταν στο πρόγραµµα και ποτέ δεν γινόταν, και εσείς απέ-
ναντι! Αυτά έκανα αλλά και πολλά άλλα. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχοµαι ότι στο θέµα της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας δεν έχω συµβολή. Η πρωτο-
βάθµια ήταν προβληµατική στην Ελλάδα. Εγώ δεν είχα προτε-
ραιότητες τον πρώτο καιρό του χρόνου µου να κάνω αυτά. Να
επισηµάνω ότι ο ΕΟΠΥΥ δεν ήταν µνηµονιακή υποχρέωση και ευ-
χαριστώ, κύριε Μπαργιώτα που το θυµηθήκατε το πρωί. Εµείς το
κάναµε. Ήταν δική µου επιλογή και µάλιστα µου κόστισε και προ-
σωπικά πάρα πολύ, γιατί οι αντιδράσεις ήταν πάρα πολλές για
ένα µέτρο που ήταν απολύτως σωστό. Όσο ο καιρός περνάει
φαντάζοµαι όλες οι κυβερνήσεις το βελτιώνουν. 

Ακούστε τώρα για την πρωτοβάθµια. Όταν µας παρουσιά-
στηκε τι διαθέτει η χώρα από δοµές στον χώρο του πρώτου βαθ-
µού της υγείας -και αυτό έγινε στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
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σεων στη Αίθουσα της Γερουσίας από τον κ. Κυριόπουλο που
είχε αναλάβει ένα πρόγραµµα πολλά χρόνια πριν πάω εγώ στο
Υπουργείο- έµεινα άναυδος όταν είδα η χώρα µας τι διαθέτει.
Διαθέτει τα εκατοντάδες δηµοτικά ιατρεία -καλά ή κακά-, τα εκα-
τοντάδες κέντρα υγείας και άλλες πολλές µονάδες και δοµές
στον χώρο της πρωτοβάθµιας. Αυτά ήταν. Ούτε έκανα κάτι πα-
ραπάνω εγώ γι’ αυτά, άντε να άνοιξα τέσσερα, πέντε, κέντρα
υγείας παραπάνω. 

Το πρόβληµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήταν ότι αυτά δεν
είχαν µεταξύ τους σύνδεση για να συγκροτούν πραγµατικά
πρώτο βαθµό υγείας µε σύστηµα. Πέρασαν τόσα χρόνια, δυόµισι
χρόνια είστε εσείς και παραµένουν τα προβλήµατα. Εγώ δεν
έµεινα δυόµισι χρόνια στο Υπουργείο Υγείας, είκοσι µήνες έµει-
να. Οι συνάδελφοί σας στο Υπουργείο Υγείας, ο κ. Ξανθός, έχει
δυόµισι χρόνια. Δυόµισι χρόνια στο Υπουργείο Υγείας και το φέρ-
νουν τώρα. 

Τι φέρνουν; Αυτό που λένε οι εισηγητές σας, οι Βουλευτές που
µιλούν εκ µέρους σας; Φέρνουν, δηλαδή, οι συνάδελφοι του Υ-
πουργείου Υγείας ένα σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υ-
γείας; Όχι. Προσθέτουν µονάδες. Και τολµώ να πω µε µία πελα-
τειακή λογική. Δηλαδή βάζουν τον κ. Μαντά -τον γιατρό κ. Μαντά-
ας πούµε σε µία γειτονιά του Πειραιά, µε µία δοµή -δεν ξέρω τι
δοµή θα του βρουν- και τι τον κάνουν; Έναν οργανωµένο συντα-
γογράφο, έναν άνθρωπο που θα κάνει παραπεµπτικά. Διότι το
στοίχηµα στην πρωτοβάθµια υγεία ήταν -γι’ αυτό είναι δύσκολο
και θέλει καιρό… 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το στοίχηµα είναι να κάνεις τον χώρο

της πρωτοβάθµιας, σύστηµα πρωτοβάθµιας υγείας, όχι να απο-
κτήσεις κι άλλες µονάδες για λόγους πελατειακούς, για τις εκλο-
γές που θα έρθουν ή για λόγους προώθησης της συνταγο-
γράφησης και των παραπεµπτικών, που θα είναι και η συνει-
σφορά σας στα νοσοκοµεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κάνετε λάθος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα έχετε παραπάνω παραπεµπτικά

στα νοσοκοµεία. Τι άλλο θα έχετε; Τι θα προσθέσετε; Αν είχατε
πραγµατικά όραµα και δυνατότητες και δυόµισι χρόνια που πέ-
ρασαν τα ξοδεύατε σε επεξεργασίες, τώρα θα παρουσιάζατε
εδώ µε έναν τρόπο πάρα πολύ χαρακτηριστικό αυτά τα οποία κά-
νατε για να µετατρέψετε τις δοµές και τις µονάδες στο πεδίο της
πρωτοβάθµιας, σε σύστηµα πρωτοβάθµιας υγείας. Εµείς γι’ αυτό
δεν θα το ψηφίσουµε. Γι’ αυτό δεν θα το ψηφίσουµε. Είναι στα
λόγια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε σίγουρος ότι το διαβά-
σατε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αγορεύατε χωρίς ένας από σας να
µπορέσει να αποδείξει πώς από τα είκοσι, είκοσι δύο άρθρα -όσα
είναι τα περί πρωτοβάθµιας- αναδεικνύεται σύστηµα. Εγώ σας
ακούω και σας προσέχω και προσπαθώ να δω, έχετε κάτι να προ-
σθέσετε στα υπάρχοντα ή έχετε να προσθέσετε µονάδες παρα-
γωγής ψήφων, µονάδες πελατειακών σχέσεων ή µονάδες προώ-
θησης προς τα νοσοκοµεία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν αξίζει τέτοια κριτική.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ:…αντί να παρέχονται υπηρεσίες

υγείας; Έχει καµµιά σχέση όλο αυτό που κάνετε εσείς µε τον οι-
κογενειακό γιατρό; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Απολύτως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχει σχέση µε τον έµπειρο άνθρωπο

ο οποίος µε την εµπειρία και τις γνώσεις του θα σκύβει επάνω
στον ασθενή και θα καθιστά άχρηστη τη δική του ταλαιπωρία στα
νοσοκοµεία, διότι θα βρει το πρόβληµα της υγείας του εκεί και
τότε; 

Καλά, από τις διατάξεις δεν υπάρχει. Δεν έχει ακουστεί, από
αυτά που εσείς λέτε, η δική σας κατανόηση γι’ αυτό που φέρνετε
τώρα εδώ, βάσει της οποίας κατανόησης καλείτε κι εµάς να ψη-
φίσουµε. Εάν αυτό δεν συντελεστεί, εµείς έχουµε πάρει από-
φαση. Πάµε απέναντι και σας καταψηφίζουµε, χωρίς βία, συ-
νάδελφοι, χωρίς να σας βρίζουµε, χωρίς να κάνουµε διαδηλώ-
σεις κάτω από τα γραφεία σας, χωρίς να παίρνουµε τις µάνικες

της Αστυνοµίας να τις πετάµε στον κόσµο, χωρίς τίποτα από όλα
αυτά, αλλά µε τα επιχειρήµατά µας. Η δύναµή µας είναι τα επι-
χειρήµατά µας. Η επάρκεια και η διεισδυτικότητα των επιχειρη-
µάτων µας αναδεικνύεται µέσα από τον διάλογο. Εγώ αυτά έχω
να σας πω και βάσει αυτών καταψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Ο κ. Καµατερός, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο για έξι

λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν δει κανείς τον κατάλογο των οµιλητών, στους εβδοµήντα

επτά έχουν δηλώσει από τη Νέα Δηµοκρατία ότι θέλουν να µιλή-
σουν µόνο εννέα. Τέσσερα κόµµατα δεν έχουν δηλώσει καν οµι-
λητή. Τα υπόλοιπα πάρα πολύ λίγους. Αυτό τι δείχνει; Ότι δεν
έχουµε να πούµε τίποτα σοβαρό αρνητικό ενάντια στο νοµοσχέ-
διο και οι οµιλητές της Αντιπολίτευσης περί άλλα τυρβάζουν.
Λέµε για «βαρουφακειάδες», αναφερόµαστε στο χθεσινό νοµο-
σχέδιο για την παιδεία, αναφερόµαστε στον τρόπο νοµοθέτησης,
ότι έρχονται πολλές τροπολογίες. 

Θέλετε να ακούσετε και τη δικιά µου την άποψη πάνω στα θέ-
µατα των τροπολογιών, αν σας ενδιαφέρει; Κοιτάτε. Εγώ, και
εκατό τροπολογίες να φέρουν και εκατόν πενήντα, είµαι ευχαρι-
στηµένος όταν τις φέρνουµε για να βοηθήσουµε και την τοπική
αυτοδιοίκηση προχθές που είχε αιτήµατα και τους εργαζόµενους
να ανακουφίσουµε και ένα σωρό άλλα προβλήµατα να λύσουµε,
σε αντίθεση µε σας που φέρατε εδώ νοµοσχέδια για να χαρίζετε
από δω κι από κει το «Ντυνάν» και όλα αυτά.

Ξέρετε, είναι το νοµικό πλαίσιο τόσο σύνθετο και πολύπλοκο
που έχει η χώρα µας, επίτηδες εγώ λέω τόσο καιρό, η γραφει-
οκρατία είναι τόσο µεγάλη που πρέπει να αλλάξουµε συθέµελα
το νοµικό πλαίσιο. Θα χρειαστούν όχι µόνο τροπολογίες, αλλά
θα χρειαστούν καινούργιοι νόµοι σε όλους τους τοµείς, έως ότου
γίνουν αυτά. Εγώ θα είµαι ευχαριστηµένος να έρχονται τροπο-
λογίες που θα λύνουν προβλήµατα. 

Μου επιτρέπετε ένα παράδειγµα; Έγινε σεισµός στην Κω
προχθές και πήγαµε να δούµε τι αποφάσεις πρέπει να βγουν για
παρατάσεις στα φορολογικά και αυτά. Ξέρετε πόσα συναρµόδια
υπουργεία είναι και σε πόσα έπρεπε να πάµε; Σε πέντε, έξι µόνο
για αυτό το θέµα. Βάλτε τώρα τα συναρµόδια Υπουργεία για όλα
αυτά τα ζητήµατα που πρέπει να αντιµετωπίσουµε. Ξέρετε πότε
θα τελειώσει όλη αυτή η ιστορία µε τις αποζηµιώσεις των ανθρώ-
πων; Κατηγορούν την Κυβέρνηση ότι καθυστερεί και ότι στη Μυ-
τιλήνη δεν τα έχουν πάρει ακόµα. Πώς να τα πάρουν; Αφού
χρειάζονται εκατό υπογραφές και µήνες γραφειοκρατίας για να
φτάσουµε στο σηµείο να εγκριθούν και να τα πάρουν. 

Επί του νοµοσχεδίου, δεν έχουν να πουν πολλά. Κάτι ψιθύρους
άκουσα εγώ από κάτι συναδέλφους εκεί που καθόµουν όταν µί-
λαγε ο εισηγητής µας, ότι «αυτά είναι ξεπερασµένα, ο οικογενει-
ακός γιατρός, η τοπική µονάδα υγείας κ.λπ.». Ε βέβαια, όταν
είχαµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και δούλευε καλά, δεν είχαµε
το «Ντυνάν». Τώρα έχουµε το «Ντυνάν», που ξέρουµε ποιοι πη-
γαίνουν, πώς πηγαίνουν και πόσα πληρώνουν. Ρωτάτε τον κόσµο
αν µπορεί να έχει πρόσβαση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
που έχουν γίνει τα νοσοκοµεία µας παντός καιρού και ασχολούν-
ται και µε την πρωτοβάθµια υγεία;

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, αυτό έχει κοινωνικό πρόσηµο, όπως
είχε και το χθεσινό που ψηφίσαµε σήµερα το πρωί για την παι-
δεία. Κάνει τοµές, γι’ αυτό δεν έχετε τι να πείτε επί της ουσίας. 

Επιτρέψτε µου µια αναφορά στα νησιά, γιατί κάποιος συνά-
δελφος της περιοχής µας περιέγραψε την κατάσταση, τα προ-
βλήµατα που υπάρχουν, που δεν υπάρχουν γιατροί, δεν πη-
γαίνουν στα νησιά και όλα αυτά. 

Κατ’ αρχάς η εικόνα δεν είναι όπως ακριβώς το 2015, είναι
πολύ βελτιωµένη και έχουν αναφερθεί συγκεκριµένα νούµερα
και σε προσλήψεις και αυξήσεις προϋπολογισµών των νοσοκο-
µείων και ο κόσµος το έχει καταλάβει πολύ περισσότερο µε τη
δωρεάν πρόσβαση στο σύστηµα υγείας. Όµως τα προβλήµατα
είναι πάρα πολύ µεγάλα. Στα νησιά θα εξακολουθήσουµε να
έχουµε προβλήµατα, αν δεν κάνουµε τοµές. 

Δεν µας απάντησε ο συνάδελφος σε αυτό: Βοηθάει αυτό το
νοµοσχέδιο µε τη δηµιουργία αυτών των µονάδων στα νησιά ή
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όχι; Φυσικά βοηθάει αν έρθουν όλοι αυτοί οι γιατροί και το νο-
σηλευτικό προσωπικό. Το ερώτηµα, κύριε υπουργέ, είναι: Θα έρ-
θουν ή θα είναι πάλι άγονες αυτές οι προκηρύξεις όπως είναι σε
πολλά νησιά, όπως στην Κω που δεν έχουµε παιδίατρο εδώ και
δώδεκα, δεκατρία χρόνια επειδή δεν έρχεται κανένας; Εκεί, λοι-
πόν, το Υπουργείο ξέρω ότι έχει βάλει αυξηµένα κίνητρα, στο εν-
διάµεσο διάστηµα. Όµως αν θέλετε ακούστε την πρότασή µου
και πρέπει να είµαστε έτοιµοι σε περίπτωση που αποβούν άκαρ-
ποι οι διαγωνισµοί και οι προκηρύξεις. Πρέπει να ενισχύσουµε
τα µεγαλύτερα νοσοκοµεία από τα οποία εξαρτώνται τα µικρό-
τερα νησιά, εκεί να δώσουµε τους γιατρούς αυτούς που δεν θέ-
λουν να πάνε στα µικρά νησιά και να ανακυκλώνουµε µε απο-
σπάσεις στα µικρά νησιά για να καλύπτουµε τα κενά. Παρά-
δειγµα: Δεν πάει παιδίατρος στην Κω, πηγαίνουν όµως στη Ρόδο,
να βάλουµε λοιπόν περισσότερους στη Ρόδο και να τους βά-
λουµε να πηγαίνουν κάθε δύο, τρεις µήνες. Δεν θα µείνει η Κως
χωρίς παιδίατρο. Δεν πηγαίνουν στη Νίσυρο. Το παράδειγµα
αυτό είναι πραγµατικό, αλλά υπάρχουν πολλά νησιά µε αυτό το
πρόβληµα.

Ποιος γιατρός θα πάει σε ένα µικρό νησί και ακόµα περισσό-
τερο σε ποιο µικρό νησί, στο Αγαθονήσι; Ποιος γιατρός θα πάει
να µείνει εκεί δύο, τρία χρόνια ή ακόµα κι έναν χρόνο; Ξέρετε ότι
αυτό είναι ενάντια στην καριέρα του. Η διαβίωση, τα εισιτήρια
για να µεταφερθεί και το σπίτι για να µείνει, είναι κίνητρα. 

Δώσαµε τη δυνατότητα προχθές για το Υπουργείο Εσωτερι-
κών, η τοπική αυτοδιοίκηση να δίνει κίνητρα στους γιατρούς και
γενικότερα στους υπαλλήλους. Παρ’ όλα αυτά, δεν θα πάνε.
Γιατί λοιπόν να µην ενισχύσουµε το νοσοκοµείο της Κω; Αναφέ-
ροµαι στο παράδειγµα για τη Νίσυρο, ώστε από εκεί κάθε δυο
τρεις µήνες να πηγαίνουν στη Νίσυρο, όχι ένας, αλλά και δύο
γιατροί, για να λύσουµε το πρόβληµα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Γεώργιος Παπαηλιού, έχει τον
λόγο για έξι λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή εφαρµογής των «µνηµονίων»,
το κοινωνικό κράτος και κυρίως οι τοµείς της υγείας και της εκ-
παίδευσης βρέθηκαν στο στόχαστρο των «µνηµονιακών» πολιτι-
κών, µε συνέπεια την περικοπή δαπανών, τη συνακόλουθη υπο-
χρηµατοδότηση, την υποστελέχωση των αναιµικών στη χώρα
µας αλλά υπαρκτών δοµών του κοινωνικού κράτους. 

Ένα από τα πρώτα θύµατα, ίσως το πιο σηµαντικό των µνηµο-
νιακών πολιτικών, υπήρξε ο δηµόσιος τοµέας υγείας, οι δοµές
του οποίου δηµιουργήθηκαν µε τον ν.1397/83 του ΕΣΥ. Εξάλλου
η διαπλεκόµενη διαφθορά είχε φροντίσει και προ κρίσης, αλλά
ακόµα και µετά απ’ αυτήν να προβεί σε λεηλάτηση πόρων, δια-
σπάθιση του δηµοσίου χρήµατος, ακόµη και σε εκποίηση κοινω-
φελών δοµών του συστήµατος υγείας, όπως το Νοσοκοµείο
«Ερρίκος Ντυνάν» που ήδη διερευνώνται από την εξεταστική επι-
τροπή για την υγεία. Όλα αυτά οδήγησαν σε οριστική ακύρωση
του ΕΣΥ, δηλαδή σε εκ των υστέρων κατεδάφισή του, κύριε Κοι-
νοβουλευτικέ Εκπρόσωπε το ΠΑΣΟΚ.

Ο ΣΥΡΙΖΑ αναλαµβάνοντας την ευθύνη της διακυβέρνησης της
χώρας έθεσε ως προτεραιότητα, σε πρώτη φάση, να κρατήσει
όρθιο το ΕΣΥ, δηλαδή την υγεία των Ελλήνων πολιτών, στη συ-
νέχεια να το αναζωογονήσει και να το επανασυστήσει σε νέες
βάσεις. 

Οι πρώτες παρεµβάσεις του είναι γνωστές και αναφέρθηκαν
από πολλούς συναδέλφους. Αυξήθηκε σταδιακά, χρόνο µε τον
χρόνο, ο προϋπολογισµός για την υγεία, παρά τις γνωστές συν-
θήκες δηµοσιονοµικής ασφυξίας. Οι ανασφάλιστοι απέκτησαν
πρόσβαση στην ιατροφαρµακευτική περίθαλψη περιλαµβανοµέ-
νων και των εξετάσεων. Αυξήθηκαν οι κλίνες των ΜΕΘ. Διαγρά-
φησαν βεβαιωµένα χρέη και οφειλές, ύψους 37 εκατοµµυρίων
ευρώ, που προέρχονται από προσφερθείσες υπηρεσίες σε ανα-
σφάλιστους και είχαν µεταφερθεί στις ΔΟΥ και άλλα ύψους 150
εκατοµµυρίων, των οποίων απετράπη η µεταφορά. 

Τις παρεµβάσεις του νοµοσχεδίου διατρέχει η αντίληψη ότι η

υγεία αποτελεί θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίωµα, βασικό κοινω-
νικό αγαθό και όχι εµπόρευµα προς πώληση µε τους κανόνες της
αγοράς. Σε αυτό το πλαίσιο το υπό κρίση νοµοσχέδιο, που αφο-
ρά την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αποτελεί τοµή στο εθνικό
σύστηµα υγείας. Οι ρυθµίσεις τού εδράζονται σε µίας στρατηγι-
κής στήριξης αναβάθµιση και αναµόρφωση του συστήµατος
υπηρεσιών της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, αναγνωριζοµέ-
νου του επικουρικού συµπληρωµατικού ρόλου του ιδιωτικού
τοµέα. 

Προωθείται η διασφάλιση του δικαιώµατος σε δωρεάν καθο-
λική, ισότιµη, χωρίς διακρίσεις πρόσβαση σε δηµόσιες µονάδες
υγείας, η διαφανής και δηµοκρατική διοικητική οργάνωση και η
ηλεκτρονική διακυβέρνηση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
η οικονοµική προστασία των πολιτών για ιδιωτικές δαπάνες αν-
τιµετώπισης των προβληµάτων υγείας τους, ο κοινωνικός έλεγ-
χος και η λογοδοσία των φορέων των µονάδων υγείας. 

Το δίκτυο των υφισταµένων δοµών στην πρωτοβάθµια περί-
θαλψη παραµένει ως το δεύτερο επίπεδο, υπηρεσιών του συστή-
µατος της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Αυτό το δίκτυο θα
περιβάλλεται, σε ένα πρώτο επίπεδο από ένα άλλο δίκτυο απο-
κεντρωµένων δοµών και υπηρεσιών, περιφερειακών των κέντρων
υγείας. Σε αυτό το δίκτυο οι τοπικές µονάδες υγείας,( ΤΟΜΥ),
που απευθύνονται σε συγκεκριµένο πληθυσµό στελεχώνονται
από διεπαγγελµατική διεπιστηµονική οµάδα υγείας που περιλαµ-
βάνει οικογενειακό γιατρό, παιδίατρους, νοσηλευτές, επισκέπτες
υγείας, κοινωνικό λειτουργό. Οι ΤΟΜΥ µέσω των οµάδων υγείας
αναπτύσσουν ένα νέο πρότυπο στο εθνικό σύστηµα υγείας. Συ-
νιστούν µονάδες οικογενειακής ιατρικής µε έµφαση στην προλη-
πτική ιατρική, στη σχολική υγεία, στη διαχείριση χρόνιων ασθε-
νειών, στη συνεχή και ολοκληρωµένη φροντίδα του πολίτη. Οι
ΤΟΜΥ αποτελούν το πρώτο σηµείο επαφής του πολίτη µε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, αλλά ταυτόχρονα αναπτύσσουν και εξω-
στρεφείς και κοινοτικού χαρακτήρα παρεµβάσεις, (εµβολιασ-
µούς σε ευπαθείς οµάδες, δράσεις ενηµέρωσης για τον γενικό
πληθυσµό, τακτικές επισκέψεις σε σχολεία, ΚΑΠΗ και χώρους
εργασίας).

Σε αυτό το νέο δίκτυο ανατίθεται η ευθύνη της αναζήτησης
της κατάλληλης φροντίδας υγείας για κάθε πολίτη. Έτσι, το νο-
µοσχέδιο συνιστά αλλαγή υποδείγµατος για το ΕΣΥ, αφού η ευ-
θύνη από προσωπική υπόθεση γίνεται συλλογική. Προκρίνεται
δηλαδή η ανάκτηση της ευθύνης υγείας του πολίτη από το σύ-
στηµα υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό γίνεται και µε την ανάπτυξη του οικογενειακού γιατρού
στις ΤΟΜΥ µε τον αναπροσανατολισµό του έργου των γενικών
γιατρών, που υπηρετούν µέχρι σήµερα στα κέντρα υγείας και πε-
ριφερειακά ιατρεία, προς την πρόληψη, την αγωγή υγείας, την
κοινοτική φροντίδα, ενδεχοµένως και την παραποµπή του σε
άλλα επίπεδα του συστήµατος υγείας αλλά και µε την αξιοποί-
ηση στοχευµένα και συµπληρωµατικά των νέων συµβάσεων του
ΕΟΠΥΥ µε οικογενειακούς γιατρούς. Έτσι τοποθετείται ένας
σύµβουλος υγείας δίπλα σε κάθε πολίτη. Προφανώς, από τη δια-
δικασία των παραποµπών εξαιρούνται τα έκτακτα και επείγοντα
περιστατικά, όπως ρητά διατυπώνεται στην παράγραφο 6 του
άρθρου 19 του νοµοσχεδίου.

Δεν µπορώ να επεκταθώ σε άλλα θέµατα λόγω χρόνου. Θα
ήθελα µόνο να τονίσω ότι η ενίσχυση του ρόλου των άλλων επαγ-
γελµατιών υγείας που δραστηριοποιούνται στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας και η ενεργός συµµετοχή σε αυτήν όλων των
επαγγελµατιών υγείας είναι αναγκαίες, διότι έτσι προκύπτει ένα
εντελώς διαφορετικό µοντέλο του ΕΣΥ, προς την κατεύθυνση πε-
ριορισµού του ιατροκεντρικού χαρακτήρα του συστήµατος.

Δύο τελευταίες παρατηρήσεις που αφορούν την ύπαιθρο.
Γνωρίζουµε τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς, κύριε Υπουρ-
γέ. Η φιλοσοφία που διέπει τόσο τις τοπικές µονάδες υγείας όσο
και τον οικογενειακό γιατρό, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, θα µπο-
ρούσε σε πρώτη φάση και σταδιακά να µεταλαµπαδευθεί στους
φορείς των κέντρων υγείας της υπαίθρου και στη συνέχεια αυτές
οι δοµές να επεκταθούν και σε αυτά. 

Ένα δεύτερο. Το ΕΚΑΒ είναι γνωστό ότι είναι ένας οργανισµός
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που λειτουργεί στο πλαίσιο της πολιτικής υγείας του ΕΣΥ. Επι-
τελεί σηµαντικό έργο χάρη στις υπεράνθρωπες προσπάθειες του
προσωπικού του παρά την υποστελέχωση του και µη ορθολογική
κατανοµή του προσωπικού, όπως επίσης την έλλειψη και την
ύπαρξη πεπαλαιωµένου στόλου ασθενοφόρων. 

Είναι αναγκαίος ο συντονισµός και η συνέργεια του ΕΚΑΒ µε
τα κέντρα υγείας, διότι, εκτός των άλλων, πολλά κέντρα υγείας
βρίσκονται σε ορεινές και αποµακρυσµένες περιοχές, όπως για
παράδειγµα στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Αρκαδία, τα κέντρα
υγείας της Γορτυνίας και της Κυνουρίας. Σε αυτό το πλαίσιο είναι
απαραίτητη η ίδρυση σταθµών του ΕΚΑΒ σε ορεινές και αποµα-
κρυσµένες περιοχές σε θέσεις που θα επιλεγούν και θα διευκο-
λύνουν τη µεταφορά ασθενών από τα κέντρα υγείας στο πλη-
σιέστερο νοσοκοµείο

Πρέπει, επίσης, να υπάρξει σχετικός σχεδιασµός για να λει-
τουργήσουν κινητές µονάδες του ΕΚΑΒ, ώστε να µην τίθενται σε
κίνδυνο οι ζωές και η υγεία ανθρώπων που κατοικούν σε αυτές
τις περιοχές. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό κρίση νο-
µοσχέδιο, όπως αυτό που προηγήθηκε για την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση και εκείνο που θα ακολουθήσει, για το έργο των
οπτικοακουστικών µέσων, αποτελούν θεσµικές παρεµβάσεις που
αποσκοπούν στην επιχείρηση ανασύστασης του κοινωνικού κρά-
τους και στην εγκαθίδρυση του στοιχείου της διαφάνειας στον
δηµόσιο βίο. 

Όλα αυτά αναδεικνύουν και τη διαφορετική κατεύθυνση, τον
διαφορετικό προσανατολισµό, τη διαφορετική αντίληψη και τις
διαφορετικές αξίες που χαρακτηρίζουν τη σηµερινή Κυβέρνηση.
Εµείς, σε σχέση µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και άλλα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης, (κυρίως το ΠΑΣΟΚ) στηρίζουµε το κοι-
νωνικό κράτος. Εσείς, δυστυχώς, υπηρετείτε το νεοφιλελεύθερο
δόγµα που θεωρεί την αγορά κυρίαρχη. Παρά ταύτα πιστεύω ότι
από τη σηµερινή συζήτηση, όπως και από τις συζητήσεις στις
επιτροπές προέκυψε ότι πολλοί συνάδελφοι αλλά και κάποια
κόµµατα της Αντιπολίτευσης µπορούν και πρέπει να υπερψηφί-
σουν το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Τσόγκας, από τον ΣΥΡΙΖΑ. Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε, να τηρήσετε τον χρόνο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, η έξοδος της χώρας στις

αγορές, µετά την ολοκλήρωση της δεύτερης αξιολόγησης, δη-
λαδή τον πολιτικό εφιάλτη της Νέας Δηµοκρατίας, από εικαζό-
µενη έγινε πραγµατικότητα. Διότι επαληθεύτηκε στη συνείδηση
της κοινωνίας ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ έχει την ικανότητα
να οδηγήσει τη χώρα µε ασφάλεια στη µεταµνηµονιακή εποχή,
ενώ η Νέα Δηµοκρατία βρίσκεται σε καταφανή αδυναµία να επα-
νακαθορίσει την συντριβείσα πολιτική της γραµµή και την από-
λυτη διάψευση των απατηλών αφηγηµάτων της. 

Τελικά, αποδεικνύεται πως ενοχλεί. Όπως οτιδήποτε ενοχλεί
ή φοβίζει τη Νέα Δηµοκρατία και άλλες λιγότερες λιγότερο ισχυ-
ρές λοιπές δηµνοκρατικές δυνάµεις του Κοινοβουλίου, απο-
κρούεται µε τον ίδιο βδελυρό τρόπο, µε τον ίδιο χαµερπή
ισχυρισµό, µε την ίδια αυτή λογική ότι δηλαδή το υπό ψήφιση νο-
µοσχέδιο είναι µίζερο και παραπειστικό, διότι τίποτε νέο δεν θε-
µελιώνει, τίποτε πρωτοποριακό, είναι µηρύκασµα του παρελ-
θόντος, δεν έχει δηµοκρατικές αφετηρίες και κυρίως δεν βελτιώ-
νει τις συνθήκες του χειµαζόµενου ελληνικού λαού. Αντιθέτως,
απειλεί µε εντονότερη δυσανεξία τη συνέχιση της ζωής του. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το παρόν σχέδιο νόµου ξανα-
χτίζουµε το κοινωνικό κράτος που Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ
κατεδάφισαν µε συνοπτικές διαδικασίες. Η µεταρρύθµιση στην
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας είναι η στρατηγική στην κρίση του
συστήµατος υγείας, στην επαπειλούµενη παθητική ιδιωτικοποί-
ησή του, κατά την προσφιλή έκφραση του κυρίου Υπουργού. Το
νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας αποτελεί τη
µετόπη της µεταρρύθµισης του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, µε
αιχµές την πρόληψη, την αγωγή υγείας και την προστασία της
δηµόσιας υγείας. 

Υλοποιεί τις κεντρικές πολιτικές δεσµεύσεις µας στον τοµέα
της υγείας, δηλαδή τη δέσµευση για την καθολική και χωρίς εξαι-
ρέσεις υγειονοµική κάλυψη του πληθυσµού και τη δωρεάν πρό-
σβαση των ανασφάλιστων πολιτών, που τηρήθηκε απόλυτα.
Υλοποιεί τη δέσµευση για την κατά προτεραιότητα στήριξης της
δηµόσιας περίθαλψης και τη δέσµευση για την ηθικοποίηση του
Συστήµατος Υγείας, δηλαδή της δίκαιης αντιµετώπισης των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών υγείας. 

Στο πυρήνα των υπηρεσιών υγείας η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας ανασυγκροτείται µε στροφή στο ανθρωποκεντρικό µον-
τέλο παροχής υπηρεσιών υγείας και θεσµοθετείται η καθολική
και ισότιµη πρόσβαση των πολιτών στο σύστηµα υγείας.

Η στήριξη της δηµόσιας υγείας γίνεται µε τη βοήθεια νέων
αποκεντρωµένων δοµών, τις τοπικές µονάδες υγείας (ΤΟΜΥ), µε
άξονα τον οικογενειακό γιατρό και την διεπιστηµονική οµάδα
υγείας, που περιλαµβάνει γενικούς γιατρούς, παθολόγους, παι-
διάτρους, νοσηλευτές, επισκέπτες υγείας, κοινωνικό λειτουργό
και θα παράσχουν µία ολιστική φροντίδα σε συγκεκριµένο
αριθµό πολιτών, δίνοντας έµφαση στην πρόληψη και την αγωγή
υγείας. Παράλληλα, εκτιµάται ότι η λειτουργία των ΤΟΜΥ θα
ανασχέσει την αύξηση της ιδιωτικής δαπάνης και συναφώς, την
οικογενειακή δαπάνη. 

Στηρίζουµε τις προϋφιστάµενες δοµές υγείας, όπως ΠΕΔΥ και
κέντρα υγείας αγροτικού τύπου, που εφεξής ονοµάζονται κέντρα
υγείας, µε πρόσθετη επιχορήγηση, εξορθολογισµό των δαπανών
και µε στοχευµένες προσλήψεις, στάση που αποτυπώνει µε πε-
ρισσή σαφήνεια τον κυρίαρχο ρόλο του δηµόσιου τοµέα και την
συµπληρωµατικότητα του ιδιωτικού. Οι ΤΟΜΥ αποτελούν το
πρώτο σηµείο επαφής του πολίτη µε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.
Μέσω των τοπικών µονάδων υγείας, συνιστούν µονάδες οικογε-
νειακής ιατρικής, µε έµφαση στην προληπτική ιατρική, µε συνεχή
και ολόπλευρη προσφορά φροντίδας υγείας στον πολίτη. 

Ο ΕΟΠΥΥ θα συνεχίσει να συµβάλλεται µε ιδιώτες γιατρούς,
µε παροχή πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στα ιατρεία τους,
για την κάλυψη των απαιτούµενων αναγκών. Μεταξύ των σηµαν-
τικών καινοτοµιών του νοµοσχεδίου, κατατάσσονται και η συγ-
κρότηση και λειτουργία σε κάθε κέντρο υγείας οδοντιατρικής
µονάδας, η αναβάθµιση της µαιευτικής φροντίδας στο ΕΣΥ και
η ανάδειξη της αναγκαιότητας του ρόλου της στην κύηση, στον
τοκετό και ζητήµατα γυναικολογικού καρκίνου, την αξιοποίηση
των επισκεπτών υγείας µε θέµατα παρεµβάσεων και δράσεων
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Έτσι, η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας συµβάλλει στην εδραί-
ωση και τον πρωταγωνιστικό ρόλο του δηµόσιου συστήµατος µε
συµπληρωµατικό τον ρόλο του ιδιωτικού τοµέα.  

Ο οικογενειακός γιατρός είναι ουσιωδώς ο σύµβουλος υγείας
τους πολίτη. Είναι υπεύθυνος για τον ατοµικό ηλεκτρονικό του
φάκελο υγείας, την παραποµπή του σε άλλα επίπεδα υγείας και
στην εν γένει κινητικότητα του στο σύστηµα της υγείας. Είναι
αναγκαία η µνεία, όµως, των συµβάσεων του ΕΟΠΥΥ µε τους
ελεύθερους επαγγελµατίες, που επίσης θα λειτουργήσουν συµ-
πληρωµατικά µε τον ιδιωτικό τοµέα και θα ενεργοποιούνται σε
περιοχές που δεν υπάρχουν οι ΤΟΜΥ, ενώ σηµαντική είναι η πα-
ρέµβαση µε τη θέσπιση των κεντρικών διαγνωστικών εργαστη-
ρίων, µε στόχο την αναβάθµιση του εργαστηριακού τοµέα. 

Δεν είναι δυνατόν να µείνει ασχολίαστη η διάταξη του άρθρου
73, σύµφωνα µε την οποία διαγράφονται οι βεβαιωµένες οφειλές
37 εκατοµµυρίων ευρώ ανασφάλιστων πολιτών που δηµιουργή-
θηκαν πριν την εφαρµογή του ν.4368/2016. Επίσης, είναι σηµαν-
τική η ενίσχυση και ανάπτυξη των τµηµάτων επειγόντων περιστα-
τικών των νοσοκοµείων ΕΣΥ και µε τη δηµιουργία πεντακοσίων,
περίπου, πρόσθετων θέσεων ιατρικού προσωπικού και η ίδρυση
του Νοσοκοµείου της Καρπάθου, δυναµικότητας είκοσι δύο κλι-
νών, αλλά και της Σαντορίνης. 

Πρόκειται, όµως για την πρώτη φορά που ένα νοµοσχέδιο έχει
ήδη έτοιµο το πλάνο της υλοποίησής του, µε ακριβές χρονοδιά-
γραµµα και εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από το ταµειακό
πρόγραµµα, µετά το ΕΣΠΑ, µέσα από τα ΠΕΠ των περιφερειών
και τέλος, από κρατική χρηµατοδότηση. Έτσι, για πρώτη φορά
προέκυψε η ταυτόχρονη νοµοθέτηση και υλοποίηση, όταν η αν-
τίστοιχη πρωτοποριακή νοµοθέτηση του ΕΣΥ κράτησε από το
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1983 έως το τέλος της δεκαετίας του 1980.   
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα. 
Προχωρώ λίγο πιο γρήγορα γιατί ο χρόνος τελειώνει. Κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, είναι γνωστό σε όλους ότι το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας νοσεί και παλεύει να επιβιώσει ανάµεσα στις συµ-
πληγάδες των µνηµονιακών περιορισµών.

Δεν σας ζητώ απλά να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο λόγω των
όποιων τυχόν θετικών διατάξεων, αλλά διότι επανακαθορίζει τις
παραµέτρους λειτουργίας του δηµόσιου συστήµατος υγείας µε
τρόπο που δείχνει ότι όλα όσα προϋποθέτει για την άψογη λει-
τουργία του είναι σφόδρα πιθανόν να συµβούν. 

Τυχόν δε άρνησή σας θα συνιστά µία ακόµη στείρα και ανα-
ποτελεσµατική πολιτική φλυαρία, πολύ µακριά από τον στόχο
του παρόντος νοµοσχεδίου, που δεν είναι άλλος από την εµπέ-
δωση ενός ανθρωποκεντρικού, διαφανούς και αποτελεσµατικού
συστήµατος υγείας, προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας και
των ευάλωτων πληθυσµιακών οµάδων.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κέλλας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
για έξι λεπτά και ει δυνατόν, να τα σεβαστείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ξέρετε ότι εµείς είµαστε συνεπείς, συνή-
θως, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα

ακόµα νοµοσχέδιο εκ µέρους της Κυβέρνησης, µία ακόµη απλή
απόδειξη ιδεολογικής αγκύλωσης και δηµιουργίας στρεβλώσεων
σε ολόκληρη την αγορά των υπηρεσιών υγείας. Επί δυόµισι χρό-
νια, κύριε Υπουργέ, έχετε οδηγήσει σε αδιέξοδο των ευαίσθητο
χώρο της υγείας, µε τους πολίτες να τα βλέπουν καθηµερινά. Κι
επ’ αυτού δεν υπάρχει αντίρρηση από κανέναν. 

Η κατάθεση από την Κυβέρνηση του σχεδίου νόµου για την εκ-
κίνηση της πρωτοβάθµιας φροντίδας γίνεται µε καθυστέρηση
τουλάχιστον δύο ετών. Στο σχέδιο περιλαµβάνονται η εγγραφή
όλων των πολιτών σε οικογενειακό γιατρό, η καθολική κάλυψη
υγείας του πληθυσµού µε δωρεάν πρόσβαση όλων στην Πρωτο-
βάθµια Φροντίδα Υγείας, η υποχρεωτική παραποµπή, gatekeep-
ing, από τον οικογενειακό γιατρό για πρόσβαση στην εξειδικευ-
µένη φροντίδα, νοσοκοµειακή και εξωνοσοκοµειακή. 

Δυστυχώς, όµως, το νοµοσχέδιο κατάφερε εκτός από τις αν-
τιδράσεις των άλλων ειδικοτήτων, που εν πολλοίς ήταν αναµενό-
µενες, καθώς θίγονται κακώς κείµενα, αλλά παγιωµένα συµφέ-
ροντα, να προκαλέσει αντιδράσεις ακόµα και στους γενικούς για-
τρούς. Ποιος είναι ο σκοπός του συστήµατος της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας; Προφανώς, πρώτον η ισότιµη πρόσβαση όλων
των πολιτών ασθενώ σε όλη την επικράτεια και δεύτερον η απο-
συµφόρηση των νοσοκοµείων µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Νοµίζω
ότι σε αυτά συµφωνούµε. 

Τότε, γιατί δηµιουργείτε δοµές που καλύπτουν µόνο τις αστι-
κές περιοχές; Στις αγροτικές περιοχές, στις ορεινές περιοχές,
στα νησιά, ζουν πολίτες δεύτερης κατηγορίας; Προφανώς, θα
απολαµβάνουν υποβαθµισµένες υπηρεσίες υγείας, όπως είναι
σήµερα. Ταυτόχρονα, δηµιουργείτε και δύο παράλληλα συστή-
µατα υγείας στις αστικές περιοχές. 

Η σύναψη συµβάσεων του ΕΟΠΥΥ µε τους γιατρούς και η πα-
ροχή κινήτρων σε αυτούς µέσω ΕΣΠΑ κι άλλων πηγών χρηµατο-
δότησης για συνενώσεις, φαντάζει ως µια πολύ πρόσφορη,
άµεσα εφαρµόσιµη και αποδοτική λύση. Εδώ τι κάνουµε τώρα;
Ζητάτε από τους γιατρούς να κλείσουν τα ιατρεία, να αχρη-
στεύουν τον εξοπλισµό και να φτιάξουν νέα. Θα βρείτε τέτοιους
γιατρούς; Απίθανο.

Δηµιουργείτε διακόσια σαράντα ΤΟΜΥ µέσα σε οκτώ µήνες,
µέχρι τον Ιούνιο του 2018. Το θεωρείτε εφικτό; Ούτε ιδιώτης δεν
το καταφέρνει αυτό. Το ψηφίζετε για να µην το εφαρµόσετε,
όµως. Θα βρεθούν γιατροί που χρειάζονται για την στελέχωση
των ΤΟΜΥ; Είναι κίνητρο ο µισθός του µε εργασιακή σχέση πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης ικανός για να προσελκύσει

γιατρούς; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Επιµελητές Α’. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ναι, επιµελητή Α’. Πόσα είναι, κύριε Πα-

παδόπουλε; Είναι περίπου 1.600 ευρώ; Σχεδόν κανείς γιατρός
που έχει ανοίξει το ιατρείο του, έχει κάνει την επένδυσή του δεν
θα µπει στη διαδικασία να σκεφτεί να κλείσει το ιατρείο και να
διεκδικήσει µία θέση σε ΤΟΜΥ, µε αβέβαιο µέλλον, µε δύο συν
δύο χρόνια ορίζοντα και χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ.

Συνεπώς, είτε νέοι γιατροί που µόλις τελείωσαν την ειδικότητα
θα το σκεφθούν είτε κάποιοι γιατροί που είναι στα όρια της συν-
ταξιοδότησης. Πόσοι, όµως, -σας ρωτώ τώρα εγώ ως ασθενής-
θα θέλατε έναν οικογενειακό γιατρό, έναν παντελώς άπειρο για-
τρό ή έναν γιατρό ο οποίος είναι κουρασµένος και στα πρόθυρα
της σύνταξης; 

Ποιες θα είναι οι επιµέρους παράµετροι της σύµβασης των
γιατρών µε τον ΕΟΠΥΥ; Πλήρης ασάφεια.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Μα, επιτρέπετε να λέει τους νέους συ-

ναδέλφους παντελώς άσχετους;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ησυχία. Μα είναι

δυνατόν, να γίνεται έτσι ο διάλογος; 
Παρακαλώ, συνεχίστε, κύριε Κέλλα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Δεν είναι αρκετοί αυτοί, κύριε συνάδελφε.
Πέραν της αποζηµίωσης των οικογενειακών γιατρών του per

capita και µε στάθµιση για την ηλικία των εγγεγραµµένων στη
λίστα πολιτών και πλην της επιβολής ελάχιστου καθηµερινού
ωραρίου, τίποτα άλλο δεν περιγράφεται στον νόµο, και αφήνετε
να καθοριστεί από τον ΕΟΠΥΥ.

Όπως διαφαίνεται, η αποζηµίωση θα είναι σε επίπεδα χαµηλό-
τερα απ’ αυτά που λαµβάνουν οι συµβεβληµένοι γιατροί για 200
ραντεβού το µήνα. Θα είναι, δηλαδή, λιγότερο από 2.000 ευρώ
µεικτά. Εάν αφαιρέσετε εφορία και ΕΦΚΑ, πόσα µένουν; Μένουν
600 ευρώ; Στις υποχρεώσεις του οικογενειακού γιατρού περι-
λαµβάνονται επιπλέον και κατ’ οίκον επισκέψεις για ασθενείς που
τις έχουν ανάγκη, χωρίς φυσικά να προβλέπεται κάποια επιπλέον
αποζηµίωση.

Θα βρεθούν οι γιατροί που απαιτούνται για να συµβληθούν µε
τον ΕΟΠΥΥ, γιατροί που θα κληθούν να καλύψουν το 70% του
πληθυσµού στις αστικές περιοχές; Υπό φυσιολογικές συνθήκες
η απάντηση θα ήταν όχι. Ίσως θα θελήσουν κάποιοι να κάνουν
σύµβαση µε αυτούς τους εξευτελιστικούς όρους µε τον φόβο
µήπως µείνουν εκτός συστήµατος. Όλα τα κακά του ΕΣΥ θα ανα-
παραχθούν στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Στην περίπτωση
που οι γιατροί τηρήσουν αξιοπρεπή στάση και δεν δεχθούν τους
όρους, θα έχουν δυνατότητα συνταγογράφησης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο οφείλει
επιπλέον να αποσαφηνίσει τα εξής. Ποια θα είναι η σχέση του
δηµόσιου µε το ιδιωτικό σύστηµα υγείας; Ο Έλληνας συνεχίζει
και µέσα στην κρίση να εµπιστεύεται σε σηµαντικό ποσοστό τον
ιδιωτικό τοµέα. Εάν ένας πολίτης επιλέγει να έχει ως οικογενει-
ακό γιατρό έναν ιδιώτη, οι παραποµπές του θα γίνονται δεκτές
στα δηµόσια νοσοκοµεία, στα κέντρα υγείας ή και τους εξειδι-
κευµένους γιατρούς του συστήµατος; Θα µπορεί να συνταγο-
γραφεί φάρµακα και εξετάσεις υπό την ασφαλιστική κάλυψη του
ΕΟΠΥΥ;

Η όποια διασύνδεση του δηµόσιου συστήµατος υγείας και
ιδιωτών γιατρών µη συµβεβληµένων µε τον ΕΟΠΥΥ παραµένει
αδιευκρίνιστη. Μιας και αναφέροµαι στον ΕΟΠΥΥ, στο άρθρο 56,
κύριε Πολάκη, αλλάζετε τη σύνθεση του διοικητικού συµβουλίου.
Γιατί θέλετε να ελέγχετε τα έξι από τα έντεκα µέλη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κέλλα, µην ρωτάτε τους Υπουργούς. Γιατί είναι υποχρεωµένοι
να απαντούν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Θα απαντήσουν.
Ο διάλογος προάγει τη δηµοκρατία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εάν απαντούν,

τότε παραβιάζεται η διαδικασία. Δεν είναι σωστό. 
Προχωρήστε παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Οφείλετε, επίσης, να ξεκαθαρίσετε τον

ρόλο του οικογενειακού γιατρού. Στη διάταξη της παραγράφου
2 του άρθρου 11 προβλέπεται πως µόνον όπου οι δηµόσιες µο-
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νάδες παροχής υπηρεσιών δεν καλύπτουν πλήρως τον πληθυ-
σµό ευθύνης, καθήκοντα οικογενειακού γιατρού θα ασκούν ιδιώ-
τες γιατροί συµβεβληµένοι µε τον ΕΟΠΥΥ που κατέχουν τον
σχετικό τίτλο ειδικότητος. Η ελευθερία επιλογής του οικογενει-
ακού γιατρού από τον πολίτη όµως περιορίζεται έτσι ασφυκτικά.

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία δεν υποστηρίζουµε κάτι που κάνει
αδύνατη την πρόσβαση των ασθενών στους γιατρούς που το
έχουν ανάγκη. Η επιλογή είναι απαραίτητη, καθώς ενδυναµώνει
τον πολίτη που θέλει να κάνει χρήση των υπηρεσιών υγείας και
αποτελεί απαραίτητο στοιχείο για τη βελτίωση της ποιότητας της
φροντίδας µέσω της ανάπτυξης του υγιούς ανταγωνισµού. 

Αντιθέτως εσείς δίνετε προτεραιότητα στην κάλυψη του πλη-
θυσµού µέσω κυρίως δηµοσίων δοµών, υποβαθµίζοντας και απο-
κλείοντας συνειδητά χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες
γιατρούς συµβεβληµένων ή όχι µε τον ΕΟΠΥΥ από την παροχή
υψηλής ποιότητας πρωτοβάθµιας φροντίδας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Κέλλα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ λίγο στο άρθρο 73. Γιατί θα πρέπει βεβαιωµένες

οφειλές των ανασφάλιστων που αφορούν δαπάνες ιατρικής και
νοσηλευτικής περίθαλψης να διαγραφούν ανεξαρτήτως της οι-
κονοµικής τους κατάστασης; Το ότι ήταν ανασφάλιστοι δεν ση-
µαίνει πως ήταν και υποχρεωτικά άποροι. Για τους ανασφάλι-
στους και τους άπορους, φυσικά δεν το συζητάµε. Αλλά οι συ-
νεπείς είναι και πάλι ηλίθιοι; 

Όσον αφορά τις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας, κύριε Υπουρ-
γέ, γιατί να υπάρχει µόνο µία ειδικότητα; Γιατί θα πρέπει να κλεί-
σουν τόσες µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας;

Κύριοι της Κυβέρνησης η επιλογής σας ακόµη µία φορά είναι
να υπηρετήσετε ευλαβικά τις ιδεολογικές σας αγκυλώσεις φτιά-
χνοντας εξαρχής νέο σύστηµα, νέες δοµές, οι οποίες είναι αµφί-
βολο εάν καταφέρουν ποτέ να λειτουργήσουν. Το µόνο που θα
καταφέρει τελικά είναι να παρέχει κακές υπηρεσίες χαµηλής ποι-
ότητος σε αυτούς που πραγµατικά τις έχουν ανάγκη, δηλαδή αυ-
τούς για τους οποίους εσείς υποτίθεται ότι κόπτεστε, αφού τους
έχετε όµως ξεζουµίσει µέσω εξοντωτικής φορολογίας και άγριων
περικοπών σε µισθούς και συντάξεις. Ήρθε η ώρα να τους κό-
ψετε και το προνόµιο στο χώρο της υγείας. Αυτός είναι και ο βα-
σικός λόγος που η Νέα Δηµοκρατία θα καταψηφίσει το παρόν
νοµοσχέδιο καταγγέλλοντας σε όλους αυτούς που έχετε εξαπα-
τήσει και συνεχίζετε να εξαπατάτε καθηµερινά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βαγιωνάς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

φίλες και φίλοι, συνάδελφοι, για την ιστορία του πράγµατος –
γιατί πολλοί νέοι δεν γνωρίζουν- τη δεκαετία του ’80 άλλαξε η ια-
τρική. Μπήκαν στη ζωή µας οι υπέρηχοι, στις αρχές της δεκαε-
τίας του ’90 οι αξονικοί τοµογράφοι. Στη συνέχεια στα µέσα της
τελευταίας πενταετίας ήρθαν οι µαγνητικοί τοµογράφοι, η πα-
ρεµβατική ιατρική, αρχής γενοµένης από την καρδιολογία. Οι
απαιτήσεις άλλαξαν ριζικά. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν µε ικανοποιεί. Είναι δουλειές του πο-
δαριού. Έχει στρουθοκαµηλισµό και ό,τι ακούγεται ωραίο, κύριε
Υπουργέ. Καµµία πολιτική ουσίας, κανένα ισχυρό θεµέλιο. Όλα
στον αέρα και µε λεφτά που δεν έχουµε. Το νοµοσχέδιο της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας είναι πρόχειρο µε σοβαρές αδυναµίες που
θα φανούν σύντοµα στην πορεία και θα δηµιουργήσουν προβλή-
µατα που δύσκολα θα θεραπευτούν.

Ο οικογενειακός γιατρός από χρήσιµος θεσµός για όλα τα ζη-
τήµατα υγείας θα είναι το αφεντικό και σχεδόν ο µοναδικός υπεύ-
θυνος στην πρόσβαση, στα κέντρα υγείας, στα νοσοκοµεία
δευτεροβάθµιας και τριτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Η δυνατότητα παραποµπής για εξετάσεις εκτός ιατρικού επαγ-
γέλµατος από άλλους επαγγελµατίες υγείας, όπως µαίες και
φαρµακοποιοί, είναι αφ’ ενός αντιποίηση ιατρικού επαγγέλµατος
και αφ’ ετέρου υποβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας.
Εδώ θα υπάρξουν τεράστια νοµικά, ηθικά, δικαστικά προβλή-
µατα. Θα υπάρξουν προβλήµατα εάν γίνει κάποια στραβή, όπως
λέει ο λαός. Το απεύχοµαι. Από λάθος, όµως, από άγνοια, από

υπέρµετρο ζήλο, µπορεί να γίνει.
Πρόσφατα στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων που συνε-

δρίασε για την πρωτοβάθµια φροντίδα ακούστηκαν παραποιηµέ-
νες ιδεολογικές τοποθετήσεις σοβιετικού, κοµµουνιστικού, άκρα-
του κρατισµού, που δεν έχουν καµµία σχέση µε τις σκανδιναβικές
χώρες-πρότυπα που παρουσίασαν κάποιοι συνάδελφοι. Ακόµα
και χώρες της Βαλτικής, πρώην κοµµουνιστικές, έχουν πανευρω-
παϊκές πρωτιές αξιοζήλευτες, όπως η Φινλανδία, και στην υγεία
και στην παιδεία. Οφείλουµε να τους ακολουθήσουµε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε αφήσει κατά µέρος τη σοσιαλι-
στική Γαλλία και Αυστρία, τη συντηρητική Αγγλία που κινούνται
σε ένα και µοναδικό δόγµα: «Καλύτερη δυνατή υγεία µε το χα-
µηλότερο κόστος». Αυτό δεν θέλετε να το καταλάβετε. Και δεν
ξέρω πού το πάτε.

Μιλάτε για πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και µάλιστα περιπα-
τητική. Αυτό είναι πρωτάκουστο. Δεν υπάρχει. Αγνοείτε επιδει-
κτικά ανθρώπους που δεν µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν ούτε
και στα βασικά, ασθενείς που δεν µπορούν να ζήσουν όπως τους
αξίζει, οικογένειες που ταλαιπωρούνται, χρήµατα που το κράτος
πρέπει να προσφέρει και δεν µπορεί. Κάνετε λόγο αποκλειστικά
–το επαναλαµβάνω- για περιπατητική φροντίδα υγείας. Δεν την
έχει τόσο πολύ ανάγκη ο τόπος. 

Τι γίνεται ο εγκαταλελειµένος; Τι γίνεται ο απόλυτα ανάπηρος;
Τι γίνεται το σύνδροµο Down; Τι γίνεται µε την εγκεφαλική πα-
ράλυση; Τι γίνονται όλες οι χρόνιες καταστάσεις;

Τι απαντάτε, κύριε Υπουργέ, στους γονείς των παιδιών που
λένε: «Καλά όσο ζούµε εµείς, τι θα γίνουν τα παιδιά µας όταν φύ-
γουµε από τη ζωή αυτή;».

Δώστε λύση στα προβλήµατα βλέποντας µπροστά. Υπάρχουν
πλεονάζουσες δοµές σε πολλές πόλεις της χώρας. Να µην πω
στην Ηλεία τρία νοσοκοµεία, να µην πω στις Σέρρες δύο νοσο-
κοµεία, που το ένα ρηµάζει στην κυριολεξία από τη φθορά του
χρόνου από τότε που έγινε το µεγάλο. Το ίδιο νοµίζω γίνεται και
στη Χαλκίδα και σε άλλες πόλεις.

Αξιοποιείστε την περιουσία του δηµοσίου µέσω ΣΔΙΤ. Κάντε
τις µονάδες διαβίωσης ηλικιωµένων κατακεκλιµένων ασθενών ή
στέγες αναλογικά µε κάθε κατηγορία, όχι ασυλοποίηση. Σύµ-
φωνα µε τους Υπουργούς Εργασίας και Υγείας τα δύο αυτά
Υπουργεία έχουν τρεις χιλιάδες ακίνητα στη διάθεσή τους, δύο
χιλιάδες το Εργασίας –πρόσφατη ανακοίνωση της κυρίας Αχ-
τσιόγλου- και χίλια το Υγείας. Μέσω ΣΔΙΤ έχετε έσοδα στο κρά-
τος. Το µανατζµέντ το έχει ο ιδιώτης για σαράντα χρόνια, έξοδα-
έσοδα µισά µισά. Όχι σε κρατικοδίαιτα ΣΔΙΤ -από αυτά έχουµε
χορτάσει, δεν αντέχουµε άλλο- και να υπάρχει κίνητρο για λει-
τουργικές µονάδες και όχι ασυλοποίηση, όπως, για παράδειγµα,
Άγιος Φανούριος.

Σταµατήστε τις κινήσεις εντυπωσιασµού µε τις αεροδιακοµι-
δές και αναδιοργανώστε το πολύπαθο ΕΚΑΒ για όλο το εικοσι-
τετράωρο. Επανακαθορίστε την αξιολόγηση περιστατικών.
Δρόµους έχουµε στην Ελλάδα, κοινή λογική δεν έχουµε. 

Βάλτε τάξη στις νοσοκοµειακές κλινικές. Μειώστε τα περιττά
κρεβάτια, είναι πολύ περισσότερα απ’ όσα χρειάζονται. Αλλάξτε
το αναχρονιστικό σύστηµα εφηµεριών. Χάνονται εκατοµµύρια
ευρώ κάθε χρόνο χωρίς τελικά την αναµενόµενη απόδοση, όταν
εφηµερεύουν εκατόν σαράντα νοσοκοµεία ταυτόχρονα όλη
ηµέρα. Ορίστε καθηµερινή εφηµερία δεκατεσσάρων ωρών σε
δύο βάρδιες, επτά και επτά, σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας
και βραδινή εφηµερία µόνο σε είκοσι νοσοκοµεία, συµπεριλαµ-
βανοµένων και των νησιωτικών και των πολύ ορεινών περιοχών
µέσω τηλεϊατρικής, τέτοια που έχει η Φινλανδία. Αφήστε τους
γιατρούς να ιδιωτεύσουν προς όφελος του δηµοσίου, να πηγαί-
νει η µισή αµοιβή στο νοσοκοµείο και το άλλο µισό να πηγαίνει
στον γιατρό.

Δεν θέλω να είµαι στο ίδιο έργο θεατής, αλλά το σηµερινό νο-
µοσχέδιο είναι αποτύπωµα της ελληνικής πραγµατικότητας. Η
αλήθεια είναι ότι η πρωτοβάθµια φροντίδα, όπως και το ΕΣΥ,
είναι στα όρια της κατάρρευσης. Πρέπει να ξαναρχίσουµε από
την αρχή όλη την υγεία. 

Η Κρήτη για εµένα είναι ο πιο καλός τόπος και ο πιο ιδανικός
για πιλοτική εφαρµογή του προγράµµατος, για να δούµε όλα τα
τρωτά και τις αδυναµίες του συστήµατος, να τα διορθώσουµε
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και µετά να εφαρµοστεί το νέο πρόγραµµα σε όλες τις περιφέ-
ρειες. 

Είναι απλά πράγµατα, κύριοι συνάδελφοι. Δεν σας ζητάω να
τετραγωνίσετε τον κύκλο, αλλά να ακούσετε ειδικούς και να σκε-
φτείτε λίγο παραπέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ολοκληρώνετε,
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Σε τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρό-
εδρε.

Η αξιοποίηση των ΣΔΙΤ µόνο πλεονεκτήµατα έχει να προσφέ-
ρει. Το δηµόσιο αξιοποιεί υποδοµές µε ανάλογο κέρδος και ο
ιδιώτης κάνει την επένδυση κερδοφόρα, µέσα από την οποία εξα-
σφαλίζονται και θέσεις εργασίας. Είναι διαδικασία που πρέπει να
προχωρήσει πριν εξαφανιστούν τα φιλέτα της χώρας, πριν κατα-
λήξουν στους δανειστές για εξυπηρέτηση του χρέους. 

Όχι άλλο κράτος. Μην κάθεστε µε σταυρωµένα χέρια. Μη φο-
βάστε τη ρετσινιά του νεοφιλελευθερισµού. Να θέλετε δεν κολ-
λάει πάνω σας . Προϋποτίθεται το ανοικτό µυαλό για να ασπαστεί
κάποιος τη στάση ζωής αυτή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους να σεβαστούν την από-
φαση της Ολοµέλειας, δηλαδή να µιλάµε έξι λεπτά, να δίνουµε
το πολύ πολύ λίγο παραπάνω χρόνο, αλλά όχι να φτάνουµε στα
επτά και στα οκτώ λεπτά. Είναι εγγεγραµµένοι για να µιλήσουν
εβδοµήντα εννιά συνάδελφοι. Άρα λοιπόν, σεβασµός του χρό-
νου, είναι σεβασµός των συναδέλφων που πρέπει να µιλήσουν.

Τον λόγο έχει ο κ. Σιµορέλης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Ει δυ-
νατόν να σεβαστούµε τον χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, αν πάρουµε υπόψη ότι

τις τελευταίες ηµέρες και στα τελευταία νοµοσχέδια η Νέα Δη-
µοκρατία το µόνο που κάνει είναι να βάζει ζήτηµα αντισυνταγµα-
τικότητας, αν πάρουµε υπ’ όψιν ότι οι κύριοι εισηγητές που έχει
η Νέα Δηµοκρατία και η Συµπαράταξη είναι εκ µεταγραφής –εν-
τάξει, δικαιολογούνται αυτόν τον καιρό οι µεταγραφές- και αν
πάρουµε υπόψη τους οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία και από
τη Συµπαράταξη -ειδικά από τη Νέα Δηµοκρατία δεν υπάρχει
άλλος και από τη Συµπαράταξη ένας-δύο- δύο τινά συµβαίνουν:
Ή συµφωνούν απόλυτα µε αυτό που εµείς φέραµε σήµερα εδώ
ή δεν έχουν πρόταση. Ας διαλέξουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα στη Βουλή εντάσσεται στη γενικότερη πολιτική της Κυ-
βέρνησης για την υγεία. Το περασµένο διάστηµα πέτυχαµε αρ-
κετές σηµαντικές αλλαγές, όπως η κάλυψη όλων των ανασφά-
λιστων συµπολιτών µε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, που επι-
σφράγισε στην πράξη την πολιτική µας θέση ότι η υγεία είναι δη-
µόσιο και καθολικό αγαθό.

Επιπλέον προχωρήσαµε σε µια προσπάθεια αποκάλυψης
σκανδάλων και κακοδιαχείρισης σε διάφορα κέντρα και οργανι-
σµούς υγείας. Με αυτά τα θέµατα ασχολείται και η εξεταστική
επιτροπή. Τα περιστατικά που βγήκαν στην επιφάνεια δείχνουν
εµφανώς ότι η πολιτική διαχείριση στον τοµέα της υγείας των
προηγούµενων κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ
ήταν η πλήρης διάλυση της δηµόσιας υγείας. Θλιβερά παραδείγ-
µατα, όπως το «Ερρίκος Ντυνάν», το ΚΕΕΛΠΝΟ, η «NOVARTIS»,
όπως το «Αττικό Νοσοκοµείο», το οποίο πλήρωνε κοντά 1 εκα-
τοµµύριο ευρώ τον χρόνο για καθαρισµό κλινοσκεπασµάτων σε
ιδιώτη, ενώ είχε επαγγελµατικά πλυντήρια συσκευασµένα και
αποθηκευµένα σε αχρηστία, επιβεβαιώνουν την κατάσταση.
Όλες οι υποθέσεις οι ποινικά κολάσιµες, που θα ανακύψουν µε
το πόρισµα της επιτροπής, θα παραπεµφθούν στη δικαιοσύνη.

Σήµερα θα ασχοληθούµε µε τη διεύρυνση και ολοκλήρωση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας όσον αφορά την πρωτοβάθµια
περίθαλψη. Θα γίνει µία προσπάθεια να υπερβούµε εγγενή προ-
βλήµατα του ΕΣΥ, που έκαναν την κατάσταση πολύ πιο δύσκολη. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ανασυγκροτείται διοικητικά το σύ-

στηµα υγείας και επιτυγχάνεται καθολική και ευκολότερη πρό-
σβαση του πολίτη σε αυτό. Όλες οι πρωτοβάθµιες δοµές, που
πλέον θα λέγονται κέντρα υγείας, κατοχυρώνονται και αναβαθ-
µίζονται ως προς τις παροχές και τα εργαστήρια. 

Επιπλέον δηµιουργούνται περιφερειακές τοπικές µονάδες
υγείας, τα γνωστά ΤΟΜΥ, που απευθύνονται σε συγκεκριµένο
πληθυσµό και περιλαµβάνουν οικογενειακό γιατρό, προληπτική
ιατρική, εµβολιασµό, σχολική υγεία καθώς και διαχείριση χρό-
νιων ασθενών. Ουσιαστικά κάθε πολίτης θα έχει τον δικό του οι-
κογενειακό γιατρό για συµβουλές. Στα κέντρα υγείας θα υπάρχει
οδοντιατρική οµάδα, µαία και θα αξιοποιούνται οι επισκέπτες για-
τροί µε στόχο την ενηµέρωση και την πρόληψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο εισάγε-
ται µία νέα αντίληψη που ανατρέπει την παλιά. Παλιότερα ο
ασθενής ήταν περισσότερο ένας καταναλωτής ελλιπώς πληρο-
φορηµένος, που πολλές φορές δεν έκανε το σωστό για την υγεία
του, γιατί χρησιµοποιούσε τις δοµές υγείας κατά το δοκούν ή κα-
τόπιν συστάσεων. Ο συµβουλευτικός και πληροφοριακός χαρα-
κτήρας των νέων δοµών πρωτοβάθµιας υγείας φιλοδοξεί να
ανατρέψει αυτήν την παθογένεια. Το νέο σύστηµα ενισχύει την
πρόσβαση όλων των συµπολιτών µας στη δηµόσια υγεία και ανα-
λαµβάνει να συµβουλέψει τον πολίτη για τη θεραπεία του.

Η τεχνολογία παίζει σηµαντικό ρόλο σε αυτήν την αναβάθµιση
µε τον ατοµικό ηλεκτρονικό φάκελο υγείας του πολίτη που θα
ενηµερώνεται από τον οικογενειακό γιατρό. Η λειτουργεία των
πρωτοβάθµιων δοµών µαζί µε τον επικουρικό ρόλο του ιδιωτικού
τοµέα θα µπορέσει να συντελέσει στην αποσυµφόρηση των νο-
σοκοµείων, που θα µπορούν να ανταποκριθούν καλύτερα σε πιο
βαριά περιστατικά. Η επιτυχής λειτουργία της πρωτοβάθµιας
υγείας αποτελεί προϋπόθεση για την αποτελεσµατικότητα όλου
του συστήµατος. Το γνωρίζω εκ πείρας µιας και είµαι και ενεργός
φαρµακοποιός. 

Θα ήθελα, όµως, να πω προς τους Υπουργούς το εξής: Γνω-
ρίζουν πάρα πολύ καλά, καλύτερα και από εµένα, ότι σε πολλά
αποκλεισµένα χωριά της πατρίδας µας πολλά πράγµατα δεν θα
βρει κάποιος, αλλά φαρµακεία θα βρει. Το φαρµακείο σε αυτές
τις περιοχές της χώρας µας πράγµατι «κρατά Θερµοπύλες». Εδώ
και καιρό προσφέρει πρωτοβάθµια φροντίδα στους ασθενείς
συµπολίτες µας και θα παρακαλούσα πάρα πολύ να ενταχθεί και
το φαρµακείο στον χώρο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μα, το έχετε βάλει!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Νοµίζω ότι υπήρξαν ιδιαίτερες προ-

τάσεις από τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο και πρέπει
να προστεθούν. 

Όπως συνηθίζει να λέει ο λαός, πάνω από όλα η υγεία. Είναι
δικαίωµα και πρέπει να είναι δωρεάν, καθολική, ισότιµη και χωρίς
διακρίσεις. Αυτό φιλοδοξούµε να κάνουµε και προς αυτή την κα-
τεύθυνση νοµοθετούµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ψυχογιός, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, να έχετε τον λόγο για έξι λεπτά,

όπως και ο κ. Σιµορέλης, που τήρησε τον χρόνο. 
Ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

προσπαθήσω και εγώ να είµαι συνεπής. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

ξεκινήσω την τοποθέτησή µου µε την εξής παρατήρηση: Όλες
τις τελευταίες µέρες οι συζητήσεις που εκτυλίσσονται στη Βουλή
έχουν ιδιαίτερη σηµασία. 

Οι τοποθετήσεις των πανεπιστηµιακών Υπουργών και Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για
την ανώτατη εκπαίδευση τις προηγούµενες µέρες συνιστούν πο-
λύτιµο απόθεµα για την εµπέδωση της αυταξίας της παιδείας,
όπως τόνισε και ο Ευκλείδης Τσακαλώτος στην τοποθέτησή του,
αλλά και άλλοι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Συνιστούν πρωτίστως και σπουδαίο αποτύπωµα για την ίδια
την αριστερή µας ταυτότητα ως κόµµα και στην ίδια λογική είναι
και το παρόν νοµοσχέδιο. 
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Μετά από δυόµισι χρόνια διακυβέρνησης, µετά από δύσκολα
νοµοσχέδια και σκληρές περιόδους διαπραγµατεύσεων, αλλά
ταυτόχρονα και σε συνέχεια άλλων κοινωνικών και νοµοθετικών
παρεµβάσεων που έχουµε αναλάβει, ήρθε η ώρα να θέσουµε κα-
θοριστικές κοινωνικές βάσεις, για να διασφαλίσουµε και να ενι-
σχύσουµε τα πρώτιστα κοινωνικά αγαθά, την παιδεία και την
υγεία. 

Το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας που συζητάµε σήµερα, αποτελεί απτή απόδειξη
αυτής µας της προσπάθειας. Πρόκειται για µία νοµοθετική πρω-
τοβουλία που έρχεται να αποτελέσει την κύρια συνισταµένη στη
συνολικότερη µεταρρύθµιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Αυτό σηµαίνει ότι το Υπουργείο θέλει να δηµιουργήσει τις κατάλ-
ληλες συνθήκες, ώστε οι άνθρωποι που διαµένουν σε αυτή τη
χώρα να απολαµβάνουν εξίσου και καθολικά ένα σύστηµα υγείας
που θέτει στο επίκεντρο τους ίδιους. 

Για αυτόν τον λόγο, τίθεται ως κεντρικός πυλώνας το δηµόσιο
σύστηµα υγείας και το ιδιωτικό έχει συµπληρωµατικό και επικου-
ρικό ρόλο. 

Η στροφή προς την πρόληψη και την οικογενειακή ιατρική
είναι το κυρίαρχο χαρακτηριστικό του νέου συστήµατος. Ένας
τέτοιος σχεδιασµός δεν γίνεται τυχαία, κατακερµατισµένα, ούτε
για λόγους ιδεοληψίας, όπως αρέσκεται να µας κατηγορεί η Αν-
τιπολίτευση. Προφανώς, αυτή η κατηγορία έρχεται στη λογική
που είχαν εκείνοι για το δηµόσιο, που τα τελευταία χρόνια το λε-
ηλάτησαν και το οδήγησαν σε µία παρατεταµένη δυσλειτουργία. 

Πρόκειται για διατάξεις οι οποίες είναι προϊόντα συνολικής
έρευνας και µελέτης ευρωπαϊκών και παγκόσµιων συστηµάτων
και πρακτικών µε αξιοποίηση, παράλληλα, της τεχνογνωσίας του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. 

Προσωπικά θα ήθελα να αναδείξω κάποιες από τις βασικές
διαστάσεις που θέτει αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί αυτό το Βήµα,
το Βήµα της Βουλής, µας δίνει τη δυνατότητα να εκθέσουµε και
να παρουσιάσουµε πράγµατα τα οποία δεν είναι ούτε δεδοµένα
ούτε αυτονόητα για την ελληνική κοινωνία. Τα πιο σηµαντικά από
αυτά ουδέποτε προβάλλονται ή προβάλλονται πληµµελώς από
τη µεγάλη µερίδα των ΜΜΕ. 

Πρέπει, λοιπόν, να ακουστούν δυνατά τα εξής: Ο ρόλος των
υφιστάµενων δοµών πρωτοβάθµιας περίθαλψης, οι οποίες ονο-
µάζονται πλέον συνολικά κέντρα υγείας κατοχυρώνεται και ενι-
σχύεται. 

Αναβαθµίζονται τα εργαστήρια αυτών των δοµών. 
Δηµιουργούνται διακόσιες σαράντα νέες αποκεντρωµένες

δοµές πανελλαδικά περιφερειακών κέντρων υγείας, οι λεγόµενες
τοπικές µονάδες υγείας. Αυτές θα απευθύνονται σε συγκεκρι-
µένο πληθυσµό, θα στελεχώνονται από διεπιστηµονική µονάδα
υγείας, που περιλαµβάνει οικογενειακούς γιατρούς, παιδιάτ-
ρους, νοσηλευτές, επισκέπτες υγείας και κοινωνικό λειτουργό. 

Ο ΕΟΠΥΥ θα συνεχίσει να συµβάλλεται µε ιδιώτες γιατρούς,
που θα παρέχουν υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
στα ιατρεία τους για την κάλυψη περαιτέρω αναγκών. 

Επίσης, σε κάθε κέντρο υγείας συγκροτείται και λειτουργεί
οδοντιατρική οµάδα που θα ελέγχει τη στοµατική υγεία του πλη-
θυσµού ευθύνης. 

Πολύ σηµαντική είναι και η αναβάθµιση της µαιευτικής φρον-
τίδας που δίνεται και η δυνατότητα για συνταγογράφηση του
Τεστ Παπ και διαγνωστικών εξετάσεων κύησης. Με αυτόν τον
τρόπο µια πολύ βασική ανάγκη των γυναικών της χώρας και των
ελληνικών οικογενειών που δυσκολεύονται και οικονοµικά και
πρακτικά νοµίζω ότι λύνεται. 

Επίσης, θα αναφερθώ στο Νοσοκοµείο της Καρπάθου, το
οποίο είναι πολύ σηµαντικό και θα ενισχύσει και τα γειτονικά
νησιά, όπως η Κάσος και πιθανόν θα αλληλεπιδρά και µε την Κρή-
τη. 

Με το άρθρο 73 προβλέπεται η διαγραφή των οφειλών που
είχαν οι ανασφάλιστοι ασθενείς στο παρελθόν, οπότε µε αυτόν
τον τρόπο στην πράξη προασπίζεται το δικαίωµά τους στη δω-
ρεάν πρόσβαση στην υγειονοµική κάλυψη και βέβαια, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αποκαθίσταται και µία µεγάλη αδικία που είχε
συντελεστεί και ένας εξευτελισµός αυτών των ανθρώπων, οι
οποίοι κλήθηκαν να δουν τα ειδοποιητήρια της εφορίας στο σπίτι

τους για στοιχειώδη δικαιώµατα. 
Εκτός των παραπάνω διατάξεων του νοµοσχεδίου, νοµίζω ότι

πρέπει να αναφέρουµε και κάποια βασικά στοιχεία τα οποία έ-
χουν γίνει το προηγούµενο διάστηµα: Το άνοιγµα κλινικών που
είχαν κλείσει –όλοι έχουµε στους νοµούς µας- οι ΜΕΘ, οι παιδια-
τρικές, οι ψυχιατρικές, οι προσλήψεις εννιά χιλιάδων ατόµων
µέχρι τώρα και η πρόσληψη επιπλέον εννιάµισι χιλιάδων το επό-
µενο διάστηµα. 

Εµείς, κύριε Οικονόµου, στον νοµό µας έχουµε ήδη ΜΕΘ και
Παιδιατρική καινούργια, επειδή ρωτήσατε. 

Επίσης, έγινε η κατάργηση των συνεργείων των εργολάβων –
και υπάρχει και σχετική τροπολογία- σε καθαριότητα, φύλαξη,
σίτιση, πράγµα το οποίο σηµαίνει πολλαπλάσιο κόστος που
υπήρχε για τα νοσοκοµεία και µισθοί πείνας για τους εργαζόµε-
νους, το οποίο αποκαθίσταται. 

Τα δυόµισι εκατοµµύρια των ανασφάλιστων στα νοσοκοµεία,
συµπεριλαµβανοµένων προσφύγων και µεταναστών, ήταν κάτι
το οποίο -και το ανέφερε και ο ίδιος ο Υπουργός σε πρόσφατο
διεθνές συνέδριο- προέβαλλε τη χώρα µας ως µια από αυτές που
σε περίοδο κρίσης εφάρµοσαν την καθολική πρόσβαση και είµα-
στε περήφανοι για αυτό. 

Τέλος, υπάρχει αύξηση των προϋπολογισµών για την υγεία εν
µέσω κρίσης και επιτροπείας. Αυτό είναι κάτι, επίσης, πολύ ση-
µαντικό που δίνει πρακτικές δυνατότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για όλα τα παραπάνω είµαστε
περήφανοι για τη δουλειά και τα αποτελέσµατα του Υπουργείου
Υγείας. Είµαστε περήφανοι για την οργάνωση, τις καθηµερινές
µάχες και τη σαφή και χειροπιαστή βελτίωση του ΕΣΥ, ενός ΕΣΥ
που παραλάβαµε απαξιωµένο, υποστελεχωµένο και µη ανταγω-
νιστικό απέναντι στις ιδιωτικές κλινικές, οι οποίες πολλαπλασιά-
στηκαν την περίοδο της κρίσης λόγω των ακολουθούµενων πο-
λιτικών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αµέσως, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. Δώστε µου ακόµα µισό
λεπτό.

Βέβαια, αυτό αποδεικνύει ότι είµαστε παράλληλα και ικανοί,
όπως είπε και ο Πρωθυπουργός. Κατηγορούµαστε για ανικανό-
τητα, αλλά εκεί που θέλουµε και εκεί που πρέπει και εκεί που
είναι σηµαντικό για εµάς, είµαστε πολύ αποτελεσµατικοί. 

Είµαστε, λοιπόν, περήφανοι. Η ελληνική κοινωνία γνωρίζει και
αναγνωρίζει τη δουλειά του Υπουργείου στην καθηµερινότητά
της. 

Θεωρώ ότι η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο –και κλείνω
µε αυτό- πηγαίνει ένα βήµα πιο πέρα. Πέρα από την ενίσχυση και
την επαναθεµελίωση του κοινωνικού κράτους, εκείνο το οποίο
πετυχαίνει να κάνει είναι να εφαρµόσει πλέον µια αριστερή πολι-
τική και στρατηγική στον χώρο της υγείας, η οποία, βέβαια,
ακόµα έχει δρόµο, κύριε Υπουργέ και το ξέρετε καλά. Αποδίδει,
όµως, καρπούς. Βλέπουµε τα αποτελέσµατά της. Είναι σηµαν-
τικό για τη συνέχεια του έργου σας αυτό. Και βέβαια, στέκεται
και στο ύψος της ιστορίας και των αγώνων της Αριστεράς και για
την υγεία, αλλά και για την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. 

Ο Υπουργός Υγείας κ. Ξανθός έχει τον λόγο, κατά τον Κανονι-
σµό, για δεκαοκτώ λεπτά. Παράκληση να υπάρξει σεβασµός του
χρόνου και από τον Υπουργό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, µετά από αρκετή συζήτηση στις επιτροπές -και επιτρέψτε
µου να πω, γιατί ασκήθηκε αυτή η κριτική- µετά από πολύ µεγάλο
διάστηµα διαβούλευσης των βασικών αρχών του νοµοσχεδίου
µε όλους τους κοινωνικούς φορείς, µε όλους τους υγειονοµικούς
εµπλεκόµενους στη χώρα, προφανώς µε τις αντιθέσεις και µε τις
αντιρρήσεις καταγεγραµµένες, είµαστε σε θέση να παρουσιά-
σουµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο –κατά την άποψή µας-
έρχεται να καλύψει ένα θεσµικό και διαχρονικό αίτηµα ουσια-
στικά από τη γένεση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Αυτά τα δυόµισι χρόνια που προηγήθηκαν κάναµε µία πολύ συ-
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στηµατική, εργώδη και κοπιαστική προσπάθεια να στηρίξουµε το
δηµόσιο σύστηµα υγείας, να κρατήσουµε όρθια και λειτουργικά
τα δηµόσια νοσοκοµεία, στα οποία είχε στραφεί σχεδόν κατ’
αποκλειστικότητα ένα µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας το οποίο
είχε φτωχοποιηθεί. Κάναµε µία πολύ κρίσιµη παρέµβαση σταθε-
ροποίησης και σταδιακά αναβάθµισης αυτού του συστήµατος.
Υπάρχουν, βεβαίως, ανοιχτές πληγές. Κανείς δεν το αρνείται
αυτό.

Αγαπητοί φίλοι, είναι σύνηθες σε τέτοιες συζητήσεις να έρχον-
ται εδώ πέρα διάφοροι συνάδελφοι και να εξιστορούν προβλή-
µατα στον χώρο της υγείας. Θυµίζω ότι αυτό ήταν µία καθη-
µερινή ενασχόληση χρόνια πριν την κρίση, χρόνια πριν τα µέτρα
λιτότητας, τις περικοπές, τα µνηµόνια κ.λπ.. Το ερώτηµα, λοιπόν,
δεν είναι αν υπάρχουν προβλήµατα άλυτα στο σύστηµα υγείας,
αν υπάρχουν κενά, αν υπάρχουν ελλείψεις, αν υπάρχουν δυσλει-
τουργίες, αν υπάρχει ταλαιπωρία του κόσµου. Προφανώς και
υπάρχει. Κατά την άποψή µας, βαίνει µειούµενη. Αλλά το κρίσιµο
ερώτηµα είναι αν η πολιτική που ασκεί αυτή η Κυβέρνηση είναι
προς την κατεύθυνση της σταδιακής επίλυσης και ανακούφισης
αυτών των προβληµάτων ή αν είναι προς την κατεύθυνση της συ-
νειδητής -όπως µας ασκείται µία κριτική- αποδιοργάνωσης, απα-
ξίωσης και διάλυσης της δηµόσιας περίθαλψης.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε κάνει αυτήν τη συστηµατική προσπά-
θεια, που ήδη αρχίζει και αποδίδει και το ξέρουν πολύ καλά και
οι εργαζόµενοι στο σύστηµα υγείας, αλλά κυρίως οι πολίτες ότι
βελτιώνεται η λειτουργία και η απόδοση των δηµόσιων νοσοκο-
µείων αυτήν την περίοδο. Έχουµε ήδη κάνει µία πολύ κρίσιµη πα-
ρέµβαση στο ζήτηµα της καθολικής κάλυψης και της εγγυηµένης
πρόσβασης των ανασφάλιστων πολιτών στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας. Μία ουρά αυτής της παρέµβασης κλείνουµε σήµερα µε
τη ρύθµιση για τα χρέη, τα βεβαιωµένα χρέη προς τις ΔΟΥ που
είχαν υποβληθεί για τους ανασφάλιστους πολίτες. Επίσης στο
νοµοσχέδιο κάνουµε δύο-τρεις άλλες κρίσιµες παρεµβάσεις ενι-
σχυτικές των δηµόσιων νοσοκοµείων, όπως είναι η δυνατότητα
αυτόνοµης οργάνωσης και στελέχωσης των τµηµάτων επειγόν-
των περιστατικών, όπως είναι η ενίσχυση των µονάδων εντατικής
θεραπείας. Αυτές τις µέρες δώσαµε έγκριση σε όλα τα νοσοκο-
µεία της χώρας να προκηρύξουν περίπου εκατόν τριάντα θέσεις
µονίµων γιατρών του ΕΣΥ και να κλείσουµε, να καλύψουµε όλες
τις κενές οργανικές θέσεις στο σύστηµα για να κλείσει αυτή η
συζήτηση περί ανεπαρκειών των δηµόσιων κλινών ΜΕΘ. Κάνο-
ντας, λοιπόν, όλα αυτά, ερχόµαστε να αντιµετωπίσουµε ένα τε-
ράστιο έλλειµα, γιατί κατά την άποψή µας, αυτό ήταν το µεγάλο
έλλειµα στο σύστηµα υγείας. Το κενό δηµόσιας, οργανωµένης
πρωτοβάθµιας φροντίδας, ιδιαίτερα στα αστικά κέντρα.

Ο ν.1397, αυτός ο εµβληµατικός νόµος για τη θέσπιση του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, είχε πρόβλεψη για ανάπτυξή του
ΕΣΥ και στα αστικά κέντρα σε δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας.
Αυτό δεν έγινε, γιατί υπήρξε µία συνειδητή πολιτική επιλογή από
τα τέλη της δεκαετίας του ’80 αυτός ο χώρος να εκχωρηθεί προ-
νοµιακά στη δραστηριοποίηση του ιδιωτικού τοµέα και ιδιαίτερα,
µετά τη δεκαετία του ’90, του επιχειρηµατικά οργανωµένου ιδιω-
τικού τοµέα.

Είναι πραγµατικά πολύ ενδιαφέρον να ανατρέξει κανείς στο βι-
βλίο του Άρη του Σισσούρα. Έπεσε στα χέρια µου αυτές τις
µέρες. Αυτοί που έχουν σχέση µε το ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του
’80 ξέρουν πολύ καλά τη συµβολή του στη συγκρότηση, στην ορ-
γάνωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Είναι εντυπωσιακό. Πα-
ραθέτει τα επιχειρήµατα, τα οποία υπήρξαν τότε, το ’83, όταν
πέρασε ο νόµος στη Βουλή και η τότε Νέα Δηµοκρατία έλεγε
ακριβώς τα ίδια πράγµατα που λέει και σήµερα. Ότι είναι µια πα-
ρέµβαση κρατισµού, ότι είναι µια παρέµβαση που διώκει τον ιδιω-
τικό τοµέα, ότι είναι µια παρέµβαση που βάζει φρένο στους
νέους γιατρούς, ότι είναι µία παρέµβαση ακόµα και µαρξιστικής
διείσδυσης στην ελεύθερη οικονοµία της υγείας. Αυτά έλεγε η
Νέα Δηµοκρατία πριν από τριάντα πέντε χρόνια. Τα ίδια λέει και
σήµερα, όταν έρχεται η Κυβέρνηση µέσα σε ένα πολύ δύσκολο
οικονοµικό και δηµοσιονοµικό περιβάλλον να καλύψει ένα θε-
σµικό και οργανωτικό έλλειµα του συστήµατος υγείας.

Ειπώθηκε ότι είχαµε δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας, είχαµε
υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας. Βεβαίως είχαµε δοµές και

στα αστικά κέντρα. Ήταν το γνωστό σύστηµα του ΙΚΑ-ΕΟΠΥΥ,
των πολυιατρείων, το οποίο εσείς που κλαίτε σήµερα για τα προ-
βλήµατα στις δηµόσιες δοµές και ειδικά της πρωτοβάθµιας φρο-
ντίδας, µε το ν.4238, µε τη συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου, ου-
σιαστικά το αποδιοργανώσατε πλήρως. Εξωθήσατε σε µαζική
έξοδο τρεις χιλιάδες ειδικευµένους γιατρούς από αυτό το στρε-
βλό και ανορθολογικό, κατά την άποψή µας, σύστηµα. Αποδιορ-
γανώθηκε πλήρως η πρωτοβάθµια φροντίδα στα αστικά κέντρα
και ενισχύθηκε η παθητική ιδιωτικοποίηση του συστήµατος
υγείας, όπως λέµε.

Ερχόσαστε τώρα και µας εγκαλείτε γιατί δεν ενισχύουµε τις
σηµερινές δοµές, τις οποίες προφανώς τις ενισχύουµε; Τις
έχουµε ήδη ενισχύσει πάρα πολύ. Έχουµε προσλάβει επικουρι-
κούς γιατρούς στις δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας, πέραν από
τα νοσοκοµεία. Έχουµε αυξήσει τη θητεία των ειδικευµένων επι-
κουρικών γιατρών. Από έναν χρόνο, την κάναµε δύο. Έχουµε
κάνει µία πολύ σηµαντική εξοικονόµηση πόρων µόνο από µετα-
στέγαση σε ιδιόκτητα κτήρια των δοµών πρωτοβάθµιας φροντί-
δας. Έχουµε κερδίσει πάνω από 5-5,5 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο, τα οποία έχουµε επανεπενδύσει στο σύστηµα. Έχουµε
κάνει λειτουργική αναβάθµιση των εργαστηρίων. Ειδικά εδώ στην
1η Υγειονοµική Περιφέρεια, και µε το κεντρικό εργαστήριο το
οποίο έχουµε οργανώσει στην οδό Δεληγεώργη, έχουµε αυξήσει
30% τη δυνατότητα των δηµόσιων δοµών της 1ης ΥΠΕ να καλύ-
πτουν εργαστηριακές εξετάσεις των πολιτών. Έχουµε κάνει πολ-
λαπλές παρεµβάσεις κι αυτές ενισχύονται και µε το νοµοσχέδιο
αυτό, µε τη δυνατότητα να έχουν οι δοµές αυτές ένα ευέλικτο
µικρό ταµείο, για να µπορούν να λύνουν τα προβλήµατα της κα-
θηµερινότητας και της διαχείρισης και των µικροελλείψεων σε
υγειονοµικό ή σε άλλο υλικό καθηµερινής χρήσης.

Έχουµε κάνει, λοιπόν, πολύ συστηµατική προσπάθεια να στη-
ρίξουµε αυτές τις δοµές. Αλλά αυτό το οποίο κάνουµε σήµερα
δεν είναι απλώς ότι µε ευρωπαϊκούς πόρους προσθέτουµε νέες
δοµές και νέο προσωπικό στο σύστηµα υγείας, το οποίο φυσικά
είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Γιατί, πραγµατικά, σε µια περίοδο που
υπάρχουν προβλήµατα στελέχωσης και προβλήµατα πρόσβα-
σης, εµείς αναπτύσσουµε διακόσια τριάντα εννέα νέα σηµεία,
αποκεντρωµένες δοµές µε εγγύτητα στην κοινότητα, εύκολης
πρόσβασης, στελεχωµένες µε ειδικευµένους οικογενειακούς για-
τρούς και µε άλλους επαγγελµατίες υγείας. Τρεις χιλιάδες άτοµα
θα είναι αυτά. Σήµερα υπέγραψα την προκήρυξη. Περιµένουµε
αύριο την έγκριση από το ΑΣΕΠ και την Τρίτη το αργότερα θα
έχει βγει στον αέρα.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Δεν είναι µόνο, όµως, αυτό. Δεν είναι ότι απλώς προσθέτουµε

δοµές και εργαζόµενους στο σύστηµα υγείας. Αυτό που αλλάζει
µε την παρέµβασή µας είναι η φιλοσοφία του συστήµατος
υγείας. Αλλάζει η κουλτούρα, η οποία δεν υπήρχε µέχρι τώρα
και αυτό ήταν το έλλειµα των σηµερινών δοµών. Ακόµα και οι
δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας είχαν µια κουλτούρα ασυ-
νεχούς, αποσπασµατικής και κατακερµατισµένης φροντίδας.
Αυτό αναιρούµε.

Δηµιουργούµε δοµή, γιατρό και οµάδα υγείας πρώτης πρό-
σβασης, οι οποίοι έχουν εκπαιδευτεί και θα συνεχίσουν να εκπαι-
δεύονται µέσα από τις ακαδηµαϊκές µονάδες πρωτοβάθµιας
φροντίδας. Τεράστια καινοτοµία αυτή. Θα εκπαιδεύονται στην
κουλτούρα της οικογενειακής φροντίδας και της πρωτοβάθµιας
φροντίδας και θα έχουν την υποχρέωση να παρέχουν ολιστική
φροντίδα, από την πρόληψη, τους εµβολιασµούς, τους προσυµ-
πτωµατικούς ελέγχους, την παρακολούθηση εργαστηριακή και
κλινική, των χρονίων νοσηµάτων, φυσικά σε συνεννόηση µε ειδι-
κευµένους γιατρούς και φυσικά, µέσα από ένα σύστηµα παρα-
ποµπών. Δεν υπάρχει σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας σε
καµµία χώρα του κόσµου που να µην έχει σύστηµα παραποµπών.

Εµείς θέλουµε, λοιπόν, όχι να βάλουµε φραγµούς και εµπόδια
πρόσβασης, αλλά να έχουµε έναν οικογενειακό γιατρό, ο οποίος
δεν θα είναι ούτε ο πορτιέρης, ούτε ο τροχονόµος, αλλά θα είναι
αυτός που θα κερδίσει την εµπιστοσύνη των πολιτών και θα τους
καθοδηγεί και θα τους διευκολύνει στη διαχείριση των προβλη-
µάτων υγείας τους και στην πρόσβασή τους στα άλλα επίπεδα,
οπότε είναι αυτό απαραίτητο και αναγκαίο. 
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Αυτή είναι, λοιπόν, µία νέα αντίληψη. Συµπληρώνεται µε πρό-
βλεψη για δηµόσια λογοδοσία και κοινωνικό έλεγχο, για µηχανι-
σµούς αξιολόγησης των υπηρεσιών, για συνεργασία µε την τοπι-
κή αυτοδιοίκηση στις διοικούσες επιτροπές των κέντρων υγείας,
για τη λογική της τεκµηριωµένης φροντίδας.

Αυτά, αγαπητοί φίλοι και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µεταρ-
ρυθµιστικές τοµές. Επ’ ουδενί δεν δικαιολογείται η κριτική ότι
«αυτό είναι µία από τα ίδια». Αυτή είναι η νέα αντίληψη για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, η οποία εφαρµόζεται σε όλες τις
σοβαρές χώρες του κόσµου. 

Εµείς κάνουµε αυτή την παρέµβαση υπό την επιστηµονική και
τεχνική υποστήριξη του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. Έχου-
µε πάρει υπ’ όψιν µας µοντέλα ανεπτυγµένων ή οµοειδών µε
εµάς ευρωπαϊκών χωρών, ιδιαίτερα του Νότου, της Πορτογα-
λίας, της Ισπανίας και της Ιταλίας. Παντού σε αυτά τα µοντέλα
υπάρχουν αποκεντρωµένες δοµές οικογενειακής φροντίδας,
υπάρχουν περισσότερα σηµεία πρόσβασης, υπάρχει η λογική
της οικογενειακής και της κοινοτικής φροντίδας. Αυτό, λοιπόν,
κατά την άποψή µας, είναι µία όντως σηµαντική παρέµβαση και
τοµή. 

Το κρίσιµο ζήτηµα προφανώς, το οποίο αναδεικνύετε όλοι σας
µε αγωνία στις οµιλίες σας, είναι η σχέση δηµόσιου-ιδιωτικού.
Μας λέτε, λοιπόν, ότι το µόνο που µας ενδιαφέρει είναι να ενι-
σχύσουµε το κράτος. Κάποιοι µάλιστα, µιλώντας µε προσβλητικό
τρόπο για νέους ανθρώπους και επιστήµονες, οι οποίοι θα διεκ-
δικήσουν µε αξιοκρατία, µε κριτήρια απολύτως µοριοδοτηµένα
υπό την έγκριση του ΑΣΕΠ τις νέες θέσεις, αναφέρονται σε πε-
λατειακό και κοµµατικό στρατό. Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι είναι προ-
σβλητικό, στη χώρα που έχει το πιο ιδιωτικοποιηµένο σύστηµα
υγείας στην Ευρώπη, να µιλάνε κάποιοι για κρατισµό. 

Τι µας λέτε δηλαδή; Να τα αφήσουµε όπως είναι τα πράγµατα.
Δίνετε µία µάχη χαρακωµάτων για να υπερασπιστείτε µία υπερ-
τροφική λειτουργία του ιδιωτικού τοµέα στην Ελλάδα, για να
απεµπολήσει το δηµόσιο σύστηµα υγείας το δικαίωµά του να
αναπτύσσεται και να διευρύνει την παρουσία του και τον ρόλο
του και στην πρωτοβάθµια φροντίδα και στην δευτεροβάθµια
φροντίδα και φυσικά και στην αποκατάσταση, όπου µέχρι τώρα
είναι εντελώς αναιµική η παρουσία του ή και ανύπαρκτη.

Βεβαίως εµείς λέµε ότι είµαστε µεροληπτικά υπέρ της δηµό-
σιας περίθαλψης, γιατί αυτό έχει ανάγκη η κοινωνία στη φάση
της κρίσης, της φτωχοποίησης και του κοινωνικού αποκλεισµού
και γιατί αυτό λέει η επιστηµονική βιβλιογραφία ότι είναι η τεκ-
µηριωµένη απάντηση στην κρίση των συστηµάτων υγείας, δη-
λαδή είναι δηµόσια συστήµατα υγείας µε επίκεντρο την
πρωτοβάθµια φροντίδα και µε µηχανισµούς ελέγχου της ζήτησης
και µε µηχανισµούς αντιµετώπισης της σπατάλης και της διαφθο-
ράς. Αυτό ακριβώς κάνουµε συνδυαστικά, µε όλες τις παρεµβά-
σεις µας τα προηγούµενα χρόνια. 

Κλαίγεστε και για τους νέους γιατρούς. Ρωτάω: Τι έκαναν τα
προηγούµενα µνηµονιακά χρόνια οι κυβερνήσεις για τους νέους
γιατρούς στη χώρα µας; Πρώτον, δεν έκαναν καµµία πρόσληψη
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Δεύτερον, κρατούσαν κλειστή
κάστα τους συµβεβληµένους γιατρούς. Ήταν κλειστό το σύ-
στηµα. Δεν µπορούσαν να µπουν οι νέοι γιατροί στο σύστηµα
συµβεβληµένων γιατρών µε τον ΕΟΠΥΥ, για το οποίο κόπτεστε
τώρα ότι είναι η απάντηση. 

Φυσικά γινόταν παρεµβάσεις, όπως, για παράδειγµα, η κατάρ-
γηση των πληθυσµιακών κριτηρίων για τα διαγνωστικά, απεικο-
νιστικά εργαστήρια, που εκτίναξαν τη δαπάνη και έδωσαν τη
δυνατότητα στις µεγάλες διαγνωστικές αλυσίδες να αλώσουν
την αγορά και να συµπιέσουν στα όρια της επιβίωσης το µικρό
εργαστήριο. Αυτή ήταν η τεράστια συνεισφορά σας στην πρόοδο
του ιδιωτικού τοµέα. 

Βεβαίως είναι σαφέστατο από τις τοποθετήσεις που προηγή-
θηκαν ότι εσείς θεωρείτε την υγεία προνοµιακό χώρο επενδύ-
σεων, ανταγωνισµού, κερδοφορίας. Εµείς, λοιπόν, και αυτή είναι
η τεράστια ιδεολογική µας διαφορά, θεωρούµε την υγεία χώρο
κάλυψης κοινωνικών αναγκών, κατοχύρωσης ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων ζωτικών και κοινωνικής αναδιανοµής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άλλο, λοιπόν, πολιτικό σχέδιο είναι αυτό που εφαρµόζουµε

εµείς. Στο ίδιο µνηµονιακό περιβάλλον εσείς είχατε ένα πολιτικό
σχέδιο που έλεγε συρρίκνωση του δηµοσίου συστήµατος υγείας
-και υπήρξαν πολλοί γνωστοί συνάδελφοι από εδώ µέσα που το
υπηρέτησαν µε φανατισµό- και αυτό οδήγησε στην παθητική
ιδιωτικοποίηση και στη δυσβάσταχτη οικονοµική επιβάρυνση των
πολιτών και στον αποκλεισµό δυόµισι µε τριών εκατοµµυρίων αν-
θρώπων. 

Εµείς, στο ίδιο µνηµονιακό πλαίσιο, κάναµε τις αναγκαίες ανα-
προσαρµογές, ενισχύσαµε τη δηµοσιονοµική στήριξη αυτού του
συστήµατος και προωθήσαµε ένα πολιτικό σχέδιο που λέει «κα-
θολική κάλυψη των πολιτών χωρίς διακρίσεις», τεράστια τοµή για
την κοινωνική αντίληψη, για την προσέγγιση της υγείας ως κοι-
νωνικού αγαθού, που η πολιτεία οφείλει να το παρέχει και να το
εγγυάται, ανεξάρτητα από την εργασία, την ασφάλιση και το ει-
σόδηµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε. Επιτρέψτε
µου µία µικρή ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσα λεπτά θα
χρειαστείτε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Νοµίζω ότι θα χρει-
αστώ πέντε λεπτά.

Αυτό το οποίο κάνουµε, λοιπόν, είναι το πολιτικό σχέδιο της
καθολικής κάλυψης και της ισότιµης φροντίδας των ανθρώπων
και αυτό για να υπηρετηθεί, θέλει ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας,
το οποίο καλύπτει το βασικό του κενό, που είναι η πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας.

Μας λέτε: «Μα, µόνο 30% θα καλύψετε; Το άλλο 70% τι θα
γίνει;». Αποφασίστε: ή είναι αχρείαστες και µίζερες δοµές, που
δεν πρέπει –και ας πούµε ότι είναι ένας άκρατος κρατισµός σο-
βιετικού τύπου και ιδεολογικής αγκύλωσης του ΣΥΡΙΖΑ και της
Κυβέρνησης- ή είναι όντως κάτι καλό αυτό που θα προκύψει και
άρα γιατί δεν το ολοκληρώνετε; Πότε θα ολοκληρωθεί και θα
αναπτυχθεί; Τι θα γίνουν οι κάτοικοι των άλλων περιοχών; 

Ξεκαθαρίζουµε. Σήµερα υπάρχουν δοµές πρωτοβάθµιας φρο-
ντίδας υγείας σε όλη τη χώρα, µε τα προβλήµατά τους, ιδιαίτερα
στα νησιά, στις άγονες και δυσπρόσιτες περιοχές, µε τα γνωστά
προβλήµατα στελέχωσης, ιδιαίτερα µε γιατρούς. Αυτές θα συ-
νεχίσουν να λειτουργούν και θα ενισχύονται. 

Αυτό το οποίο συζητάµε είναι ότι σε ένα πεδίο που είχε απο-
διοργανωθεί το σύστηµα, που είναι ο αστικός πληθυσµός, εκεί
κάνουµε το πρώτο βήµα της σταδιακής, προφανώς, ανάπτυξης
ενός νέου συστήµατος. Όλα τα συστήµατα πρωτοβάθµιας υ-
γείας σε όλον τον κόσµο αναπτύχθηκαν µε αργό και σταδιακό
τρόπο, γιατί, πρώτον, πρέπει να είναι διασφαλισµένοι πόροι -θα
πω γι’ αυτό- και, δεύτερον, γιατί έτσι µας δίνεται η δυνατότητα
αξιολόγησης των βηµάτων και διορθωτικών κινήσεων και πιο στέ-
ρεης ανάπτυξης και ολοκλήρωσης αυτού του συστήµατος. 

Προσθέτουµε, λοιπόν, εκεί που ήδη είναι αναιµικό το τοπίο -
και αυτό είναι στα αστικά κέντρα- και παράλληλα ενδυναµώ-
νουµε. Προετοιµάζουµε προκήρυξη τετρακοσίων ειδικευµένων
γιατρών του ΕΣΥ που θα στελεχώσουν αποκλειστικά τις σηµερι-
νές δοµές, δηλαδή τα κέντρα υγείας της υπαίθρου και τις δοµές
του ΠΕΔΥ, που, µετά το νοµοσχέδιο, θα λέγονται και αυτά κέντρα
υγείας. 

Έχετε διασφαλίσει τους πόρους; Βεβαίως έχουµε διασφαλίσει
τους πόρους. Έχουµε πει ότι είχαµε δύο επιλογές: H µία επιλογή
ήταν, όπως µας λέτε εσείς, να περιµένουµε να έρθει η ανάπτυξη,
να µεγαλώσει η πίτα και τότε να κόψουµε και ένα κοµµατάκι, εν-
δεχοµένως, να το δώσουµε στον τοµέα της υγείας.

Σε αυτή την περίπτωση, βέβαια η λογική σας είναι να δώσουµε
και κανένα voucher στους πιο φτωχοποιηµένους. Αυτή ήταν η λο-
γική σας και της αξιοποίησης των προηγούµενων προγραµµάτων
από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. 

Εµείς, λοιπόν, κάναµε το ακριβώς αντίθετο. Αξιοποιήσαµε ευ-
ρωπαϊκούς πόρους είτε για τη µεταρρύθµιση του δηµόσιου το-
µέα είτε από το Ευρωπαϊκό Κοινό Ταµείο στον άξονα 9.4 για τη
φτώχεια και εξασφαλίσαµε ότι για µια τετραετία έχουµε µια εγ-
γυηµένη χρηµατοδότηση, µε σταδιακή εµπλοκή και των εθνικών
πόρων. 
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Τον πρώτο χρόνο η σχέση είναι 100% ευρωπαϊκοί πόροι και
0% εθνικοί, τον δεύτερο χρόνο, δηλαδή το 2018, είναι 91% µε
9%, τον τρίτο χρόνο είναι 71% µε 29%, τον τέταρτο 26% µε 74%
και τον πέµπτο χρόνο, δηλαδή το 2021, είναι 100% ανάληψη του
κόστους από εθνικούς πόρους. Υπάρχει συγκεκριµένο σχέδιο
στρατηγικής εξόδου από το ευρωπαϊκό χρηµατοδοτικό πρό-
γραµµα. Είναι απολύτως συµφωνηµένα αυτά. 

Όποιος σπεκουλάρει αυτές τις µέρες και αναπαράγει φηµο-
λογίες ότι η Ευρώπη δεν τα εγκρίνει και ότι «έχετε πρόβληµα µε
το πρόγραµµα», το µόνο που κάνει είναι να προσπαθεί να ναρ-
κοθετήσει µια παρέµβαση που ήδη οι τοπικές κοινωνίες και η αυ-
τοδιοίκηση αντιλαµβάνονται ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυν-
ση. 

Εµείς, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύουµε ότι η νέα
αυτή κουλτούρα στην πρωτοβάθµια φροντίδα µπορεί να υπηρε-
τηθεί πραγµατικά µέσα από νέες δοµές, από νέους ανθρώπους,
από νέες αντιλήψεις, από νέες λειτουργίες, από νέες διαδικασίες
και από νέα προσέγγιση των αναγκών των πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Κλείνω λέγοντας ότι για εµάς η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας

είναι ένα προοδευτικό πρόταγµα. Είναι ένα πρόταγµα που µιλά
για την ισότητα στην υγεία. Η Διακήρυξη της Άλµα Άτα, οι αρχές
του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας είναι ένα προοδευτικό πρό-
ταγµα, για το οποίο όλοι οι αριστεροί και προοδευτικοί υγειονο-
µικοί σε όλον τον κόσµο έχουν αγωνιστεί. 

Αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, µπορεί να υπηρετηθεί µόνο µέσα
από πολιτικά σχέδια, από πολιτικό προσωπικό, το οποίο πιστεύει
στην ισότητα, εµπνέεται από τις αξίες της ισότητας και της αλ-
ληλεγγύης. Για αυτό και έχουµε αυτή την ευαισθησία, για αυτό
και έχουµε αυτή την αγωνία να προχωρήσει αυτή η αλλαγή. 

Θα συνεργαστούµε και θα προσπαθήσουµε να πείσουµε, ιδι-
αίτερα τους νέους γιατρούς, ότι υπάρχει µια σοβαρή και αξιο-
πρεπής επιστηµονική και επαγγελµατική διέξοδος µέσα από το
νέο µοντέλο, ότι µπορεί να περιοριστεί σιγά σιγά το brain drain,
ότι αξίζουν τον κόπο και φυσικά µέσα από τις νέου τύπου συµ-
βάσεις που θα γίνουν µε τον ΕΟΠΥΥ, που θα προσθέσει δύο χι-
λιάδες επιπλέον συµβεβληµένους ιατρούς και φυσικά µέσα από
την επικουρικότητα του ιδιωτικού τοµέα -γιατί δεν είναι δυνατόν
το δηµόσιο σύστηµα υγείας να καλύψει µε πληρότητα όλες τις
ανάγκες- νοµίζουµε ότι θα υπάρξει µια σοβαρή αναβάθµιση συ-
νολικά του συστήµατος υγείας στο επόµενο διάστηµα. 

Στην υγεία, λοιπόν, δεν χάνεται, όπως είπε ο κ. Θεοχάρης, η
ψυχή της Αριστεράς. Στην υγεία επιβεβαιώνεται η αξία και οι
αξίες της Αριστεράς. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Οικονόµου, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, για δώδεκα λεπτά. Και εδώ ισχύει η παράκληση του σεβα-
σµού του χρόνου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά δεν
θα µπω στον πειρασµό ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος να
σχολιάσω την επικαιρότητα και τα τρέχοντα ζητήµατα, τα οποία
έχουν τους συµβολισµούς τους, όπως είναι η περίπτωση του ση-
µαιοφόρου και της αριστείας, η οποία προκύπτει µέσα από την
καθηµερινότητα που θέλει αποπροσανατολιστικά να επιβάλει η
Κυβέρνηση, λειτουργώντας µε συµβολισµούς, αλλά θα µπω
απευθείας στο νοµοσχέδιο. 

Αυτό γιατί το νοµοσχέδιο πραγµατικά έχει και τους συµβολι-
σµούς και την ουσία µιας πολιτικής που πρέπει να τη διαγνώ-
σουµε αν είναι αριστερή και σώζει την ψυχή αυτών που τη φέρ-
νουν ή είναι ψευτοαριστερή, λαϊκίστικη, δηµαγωγική, καταστρο-
φική και επικίνδυνη για τη χώρα. 

Άρα µπαίνω ευθύς αµέσως στο νοµοσχέδιο και προσπαθώ να
διαγνώσω τους λόγους για τους οποίους το φέρατε σήµερα εδώ
εσπευσµένως, λίγες ώρες πριν κλείσει η Βουλή για τις διακοπές
του Αυγούστου. 

Πραγµατικά, δυόµισι χρόνια δεν είχατε τις αγωνίες αυτές; Άλ-
λωστε η υγεία είναι στον πυρήνα του κοινωνικού κράτους, άρα

µια αριστερή Κυβέρνηση, όταν θέλει να επιβεβαιώσει την αριστε-
ροσύνη της, δεν θα έπρεπε από την πρώτη στιγµή να καλύψει το
κενό της πρωτοβάθµιας υγείας; 

Το κενό το είδατε, βέβαια, παραβλέποντας τον νόµο του
Άδωνη Γεωργιάδη τον οποίο είχατε µπροστά σας, στα χαρτιά
σας, που είχε την πρόβλεψη του οικογενειακού γιατρού. Είχατε,
λοιπόν, νοµοθετικό και θεσµικό πλαίσιο έτοιµο. Εσείς είπατε
εξαρχής ότι υπάρχει κενό. Αυτό το κενό δυόµισι χρόνια δεν εί-
χατε την αγωνία να το καλύψετε; 

Σε αυτή την Αίθουσα τουλάχιστον πρέπει να είµαστε ειλικρι-
νείς. Διότι, όταν έρχεται κάποιος λίγες ώρες στα κλεφτά του κα-
λοκαιριού να κάνει τη ναυαρχίδα της νοµοθετικής του παρέµβα-
σης για το κοινωνικό κράτος, δηλαδή για την πρωτοβάθµια υγεία,
προβληµατίζεσαι και αναρωτιέσαι: «Τώρα, εδώ; Πάνω στην παι-
δεία, πάνω στου Παππά το νοµοσχέδιο, περνά στη ζούλα την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας;»; 

Όπως βλέπετε στα θέµατα της επικαιρότητας το κοµµάτι της
υγείας έχει πέσει πολύ χαµηλά, ενώ θα έπρεπε να είναι η κορω-
νίδα σας. Άλλες ήταν οι αγωνίες και οι σκέψεις σας, φαίνεται, και
πραγµατικά θα τις αποκαλύψουµε. 

Γιατί, λοιπόν, αυτό γίνεται τον Αύγουστο, λίγο πριν από τις δια-
κοπές και το κλείσιµο της Βουλής; Γιατί έχουµε µπροστά την
τρίτη αξιολόγηση. Η τρίτη αξιολόγηση έχει προαπαιτούµενα τα
οποία πρέπει να ικανοποιηθούν; Το είπε ο κύριος Υπουργός προ-
ηγουµένως ότι προσπαθούµε να είµαστε αριστεροί µέσα σε ένα
µνηµονιακό περιβάλλον. 

Εγώ προσπαθώ τώρα να διαγνώσω ποιες είναι οι ανάγκες. Κα-
ταλήγω στο ότι δύο είναι οι ανάγκες που αποτελούν τις κινητή-
ριες δυνάµεις αυτού του νοµοσχεδίου. Πρώτον, οι µνηµονιακές
σας υποχρεώσεις, έτσι όπως τις υπογράψατε και µε τα δύο χέρια
το καλοκαίρι του 2015, το τρίτο µνηµόνιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
µην κάνετε προσωπικές αναφορές. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
…δεν έχετε το πολιτικό θάρρος και κρύβεστε και τα µαθαί-

νουµε από το Γερµανικό Κοινοβούλιο, όπως διαρρέουν. Τι στο
καλό έχετε συνοµολογήσει εκεί πέρα, κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής; Είναι ένα µεγάλο πολιτικό έλλειµµα, το οποίο θα καθορίζει
τα επόµενα χρόνια τη δικιά σας Προεδρία. 

Εντάξει, η Κυβέρνηση έπρεπε να κρυφτεί. Τα συµπληρωµατικά
µέτρα που συνοµολογήσατε µες στον Μάιο ως καλά, πειθαρχη-
µένα παιδιά του Τόµσεν και του Σόιµπλε, δεν έπρεπε να τα ξέρει
η ελληνική Βουλή, για να δούµε πώς θα κινηθεί το πλαίσιο και ο
δρόµος στην παιδεία, στην υγεία και λοιπά; Η δηµοσιονοµική πει-
θαρχία της χώρας από πού θα αντληθεί; Από πού θα αντλήσει
πόρους περικοπών; 

Αφού το βρήκαµε τέλος πάντων, πηγαίνω στη σελίδα 20, στο
άρθρο 67 και διαβάζω το ΤΟΜΥ. Κύριε Υπουργέ, κύριε Αναπλη-
ρωτά, βλέπω είστε καλοί yes men στην τρόικα. Ό,τι σας λέει η
τρόικα πάτε και το φέρνετε; Για να δούµε, λοιπόν. Είναι µια
ανάγκη, δηµοσιονοµική πειθαρχία, δαπάνες οι οποίες πρέπει να
περικοπούν. Άρα αυτό πρέπει να το ικανοποιήσετε. Το κρατάµε... 

Δεύτερον, είναι ένα κοµµατικό ακροατήριο, που πρέπει να το
ικανοποιήσετε. Σήµερα, λοιπόν, υπογράφει ο Υπουργός, αφού
ενέκρινε το ΑΣΕΠ τρεις χιλιάδες διορισµούς. Για να σας πω τώ-
ρα, αριστερέ κύριε Υπουργέ µου, από πότε τα ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα είναι θέσεις ΑΣΕΠ και µάλιστα δηµόσιες θέσεις; Δη-
µόσιοι λειτουργοί βγαίνουν από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα; 

Εσείς, η Αριστερά, δεν λέγατε ότι αυτοί που είναι στα προ-
γράµµατα είναι οι είλωτες της ελληνικής κοινωνίας, η νεολαία
που πάει για 400, 500, 600 ευρώ; Δεν έχει σηµασία που τους ξε-
γελάτε σήµερα και λέτε επιµελητής Α’ ή Β’ στον µισθό. 

Τα ευρωπαϊκά προγράµµατα, δηλαδή το ΕΣΠΑ δηµιουργεί
δοµές όπου θα έχει αύριο νοµικό έρεισµα κάποιος να ζητήσει µο-
νιµοποίηση του δηµοσίου; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Τελικά είναι σοβιετικό ή µνη-
µονιακό; Πρέπει να καταλήξετε στο τι είναι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα σας πω, κύριε Παπαδόπουλε.
Είναι κουτοπόνηρο, λαϊκίστικο. Είστε καλός µε τον Τόµσεν. Γιατί;
Για να τα πούµε τώρα. Θα το εξηγήσω. Θέλει λίγη προσοχή,
όµως. 

11072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κοιτάξτε να δείτε, είπαµε να µιλήσουµε λίγο σοβαρά. Ακούστε
µε, όµως, όπως άκουσα εγώ τον κ. Ξανθό. Εδώ, λοιπόν, τι κάνετε;
Φέρνετε τον gate keeper, τον ΤΟΜΥ. Πείτε τον οικογενειακό για-
τρό, αλλά δεν σας αρέσει η έννοια της οικογένειας, απ’ ό,τι φαί-
νεται, και τον λέτε ΤΟΜΥ. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αφού δεν σας αρέσει. Είστε κοµµουνιστές. Όχι, µη λέµε αυτή

τη λέξη τώρα. Θα έρθει εδώ η άλλη πτέρυγα και θα πέσει να σας
πλακώσει. Αφήστε το αυτό. Είστε «Αριστεροί». 

Άρα, λοιπόν, ο ΤΟΜΥ ως gate keeper, ως αυτός που εισάγει
στο σύστηµα τον ασθενή, έχει µια αυστηρά πορεία. Αυτό πραγ-
µατικά το ζητάει η τρόικα. Ζητάει, λοιπόν, τιθάσευση των δηµο-
σιονοµικών δαπανών και δεν ακούει εσένα, πολίτη, που σε πόνε-
σε το αυτί και πας στο νοσοκοµείο ή εσένα που σε πόνεσε το
αυτί σου και πας στο κέντρο υγείας ή εσένα που σε πόνεσε η κοι-
λιά σου και πας από δω και από κει. Όλη αυτή η διαδικασία αυ-
ξάνει τα έξοδα. Όχι, θέλει πειθαρχία πραγµατικά. Είναι αυτό ένα
σύστηµα το οποίο µπορεί να λειτουργήσει ως δηµοσιονοµικά πει-
θαρχηµένο. Έχει µία βάση λέµε εµείς για τη δηµοσιονοµική πει-
θαρχία... 

Το ερώτηµα είναι άλλο. Πώς µπορείς να ταιριάξεις αυτά τα
δύο; Είναι κρατικό σύστηµα; Όχι. Είναι µαϊµού σύστηµα κρατικό.
Όµως εσείς τι κάνετε; Έρχεστε τώρα εδώ να στήσετε κρατικές
δοµές πάνω σε ευρωπαϊκό πρόγραµµα το οποίο έχει προοπτική; 

Όχι, κύριε Υπουργέ. Τι είπατε τώρα εδώ; Μας φέρατε κάτι ανα-
λογίες ότι από το 2020 θα µπει το κράτος µέσα εξ ολοκλήρου µε
τους πόρους του. Όταν µπει το κράτος µέσα το 2020 και βρεις
400 εκατοµµύρια…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): 80 εκατοµµύρια.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σήµερα. Ξεκινάς µε 80 εκατοµµύ-

ρια και έχεις άλλα 60 εκατοµµύρια για να πας στα 140 εκατοµ-
µύρια. Αυτά έχεις ως χρήµα. Ξέρεις τι λες; Λες στον κ. Τόµσεν
ότι εγώ ξεκινάω τον ΤΟΜΥ gate keeper, ο οποίος θα µου ελέγξει
τη ροή του ασθενούς, θα έχω πειθαρχία σε αυτό το σύστηµα και
µάλιστα µε αυστηρότητα, χωρίς επιλογή, για να είµαι λίγο αρι-
στερούλης. Εγώ τον κρατάω πειθαρχηµένο και τον πηγαίνω εκεί
που εγώ κρίνω ως γιατρός, για να µην πω κοµµατικός ινστρού-
κτορας. Τουλάχιστον εγώ θέλω να ελέγξω σε επίπεδο γειτονιάς
την υγεία! Χαλάτε και την έννοια της γειτονιάς τώρα. 

Κοιτάξτε να δείτε. Κάνετε µια πολιτική τώρα και λέτε: «Ελλη-
νικέ λαέ, στη γειτονιά σου έρχοµαι.». Αφήστε λίγο τη γειτονιά
έξω, αφήστε τη γειτονιά στην άκρη, γιατί αυτός δεν θα είναι ο οι-
κογενειακός γιατρός. Ο οικογενειακός γιατρός είναι αυτό που
λέµε εµείς, µε ελεύθερη επιλογή. Αυτός θα είναι ο κοµµατικός
γιατρός. Υποτιµάτε, υποβιβάζετε και εξευτελίζετε την έννοια αυ-
τή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ντρέπεστε λίγο;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Το ΤΟΜΥ δεν µπορεί να έρθει και

να µιλήσει για οικογενειακό γιατρό, αυτός ο οποίος θα επιβληθεί
στον κόσµο και θα είναι υποχρεωτική η είσοδος του κόσµου διά
αυτού. Όχι, κύριε. Αυτό δεν µπορεί να γίνει ανεκτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είστε άσχετοι και
επικίνδυνοι. Και δεν σας νοιάζει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ακούστε όµως τώρα αυτό που θα
σας πω και αφήστε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Καρφάκι δεν σας
καίγεται για την περίθαλψη.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εσείς πήρατε τα µεταπτυχιακά σας
κραυγάζοντας κάτω από το Υπουργείο του Λοβέρδου. Εσείς εκεί
τα πήρατε τα µεταπτυχιακά σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το µόνο που σας νοι-
άζει είναι να κρατήσετε τα ιδιωτικά µαγαζιά ανοικτά. Δεν σας εν-
διαφέρει το δηµόσιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ! Όχι
διάλογο!

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Χαλαρώστε λίγο, κύριε Υπουργέ.

Δεν σας είπαµε ούτε ψεύτη ούτε κλέφτη. Είπαµε ότι κάνετε πο-
λιτικές πονηριές. Αυτό είπαµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Δεν µπορούµε να αντέξουµε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα τα αντέξετε όλα! Όσα και να

γίνουν, θα τα αντέξετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Οικονόµου,

θα σας παρακαλέσω να µην κάνετε διάλογο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εδώ δεν θα είναι Βενεζουέλα,

όπου όποιοι είναι αντίθετοί σας ή θα συλλαµβάνονται ή θα κλεί-
νονται σε δωµάτια. Εδώ πέρα θα µας ακούσετε. Θα µας ακού-
σετε όλους. 

Όταν, λοιπόν, πάτε στον κόσµο, στον πολίτη, σε επίπεδο γει-
τονιάς και του πείτε ΤΟΜΥ, ΤΟΜΑΥ, ΚΑΕ και όλα αυτά τα περι-
βόητα, στην ουσία δεν του λέτε τίποτα. Ξέρετε γιατί δεν λέτε
τίποτα; Γιατί δεν αφήνετε τον Έλληνα πολίτη να έχει επιλογή.
Δεν έχει επιλογή. Από τη στιγµή που δεν έχει επιλογή, από τη
στιγµή που του στερείτε την επιλογή του γιατρού του, όλο αυτό
το σύστηµα θα καταρρεύσει.  

Από εκεί θα καταρρεύσει, όχι γιατί έχει µόνο 80 εκατοµµύρια
και 60 εκατοµµύρια τον δεύτερο χρόνο, αλλά γιατί του στερείτε
την επιλογή. Από τη στιγµή που τον υποχρεώνετε να πάει στον
γιατρό που θα του πει π.χ. ο κ. Παπαδόπουλος, ειλικρινά δεν θα
πάει κανένας σε αυτόν τον γιατρό, όσο κι αν του το επιβάλλετε. 

Κάνει και κάτι άλλο. Αν δεν κάνω λάθος, ο ΕΟΠΥΥ δίνει σήµερα
110 εκατοµµύρια για τις πέντε χιλιάδες εξακόσιους συµβεβλη-
µένους γιατρούς του ΕΟΠΥΥ. Αυτούς θα τους κόψετε. Εγώ λέω
σήµερα, εδώ από το Βήµα -και θα κριθούµε και θα τσεκαρι-
στούµε σε λίγο καιρό- ότι αυτές οι πέντε χιλιάδες εξακόσιοι…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα τις κάνουµε
επτάµισι χιλιάδες. Είναι υπολογισµένο µέχρι τελευταίας δεκά-
ρας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας άκουσα τι είπατε. 
Εγώ λέω τις πέντε χιλιάδες εξακόσιους θα τους διώξετε. Θα

αφήσετε ούτε χίλιους, διότι θα έχετε τα ΤΟΜΥ και λέτε µέσα στο
νοµοσχέδιο ότι αν δεν καλύψω πληθυσµιακά µε τα ΤΟΜΥ και τα
κέντρα υγείας, µετά θα πάω στον συµβεβληµένο. Ξέρετε γιατί
θα τους κόψετε; Γιατί τα 110 εκατοµµύρια θα τα προσφέρετε
στον Τόµσεν ως δηµοσιονοµική προσαρµογή. 

Γελάτε, κύριε Μαντά; Δεν έχει καταλάβει κανένας τίποτα πραγ-
µατικά, διότι είναι αριστοτεχνικά στηµένο το νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αφήστε µε να µιλήσω δύο λεπτά ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε δύο λεπτά

ακόµα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Όµως, αν είχατε την επιθυµία να

στήσετε ένα κρατικό σύστηµα καινούργιο, θα πήγαινε πραγµα-
τικά αυτό που έβαλε ως ψευτοδίληµµα προηγουµένως ο Ξανθός,
που είπε «Δεν θα στηρίζαµε και δεν θα ενισχύαµε ήδη τις κρατι-
κές δοµές;». Λέω κι εγώ αυτό θα έκανε. Δηλαδή διακόσια κέντρα
υγείας που υπάρχουν τώρα και εκατό παλαιά καταστήµατα του
ΙΚΑ και άλλα διακόσια πολυιατρεία και τοπικά ιατρεία είναι πεν-
τακόσιες δηµόσιες δοµές. 

Προσέξτε. Εγώ λέω δεν ενισχύει η Αριστερά το ήδη δηµόσιο,
πλούσιο και πλήρες σε εύρος πανελλαδικό δίκτυο πρωτοβάθµιας
και πάει και στήνει άλλα διακόσια πενήντα; Σε τελική ανάλυση αν
το εξελίξει, είναι επτακόσιες πενήντα µε οκτακόσιες νέες δοµές!

Εγώ µε τον Ιάσονα τον Φωτήλα έχουµε πάει σε πενήντα νοσο-
κοµεία και σε σαράντα πέντε κέντρα υγείας στην Ελλάδα και θα
συνεχίσουµε να πηγαίνουµε. Βλέπουµε τα κενά. Δεν χρειαζόµα-
στε να µας τα πει η ΠΟΕΔΗΝ. Μαζί µε τον Ξανθό και τον Πολάκη
φώναζαν και έκαναν τα διάφορα µέχρι πριν από δύο χρόνια. Σή-
µερα είναι κακοί, χθες ήταν καλοί! 

Όµως, δεν θα έπρεπε να ενισχυθούν αυτές οι δοµές; Όχι. Ακο-
λουθείτε άλλη πορεία. Φτιάχνετε αυτές τις διακόσιες τριάντα
εννιά νέες δοµές. Θα βάλετε τις τέσσερις χιλιάδες από το παρά-
θυρο, χωρίς ΑΣΕΠ, από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα και µόλις
χάσετε τις εκλογές, σε λίγους µήνες, θα έρθει η επόµενη κυβέρ-
νηση και θα αντιµετωπίσει το εξής παράδοξο. 

Θα έχει διακόσιες πενήντα δοµές καινούργιες και πεντακόσιες
παλιές, σύνολο επτακόσιες πενήντα. Θα έχει συν τρεις χιλιάδες,
οι οποίοι δεν έχουν µπει µέσα από ΑΣΕΠ και διαδικασίες διαφα-
νείς –κατά τη δική µας άποψη-, δεν θα έχει και φράγκο για µετά,
γιατί θα έχει τελειώσει και το ΕΣΠΑ. Τι θα τους κάνουµε; Ερωτώ. 

Για αυτό, λοιπόν, σας λέµε ότι δεν θα υπάρχει τέτοια καυτή
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πατάτα σαν αυτή την καυτή πατάτα που ετοιµάζετε εσείς στην
επόµενη κυβέρνηση. Γιατί; Διότι εµείς θα λειτουργήσουµε τε-
λείως διαφορετικά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακούστε, λοιπόν το δικό µας σχέδιο µέσα σε δύο λεπτά.  
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος! Τον
χρόνο που του δίνετε τον αφαιρείτε από εµάς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αφήστε τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο να µιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Οικονόµου,
ολοκληρώνετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δείξτε την ανοχή που δείξατε και στους άλλους Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους. Μπορεί να ενοχλούνται, αλλά δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας δώσω ένα
λεπτό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Από τη δευτεροµιλία µου, παρα-
καλώ. Πραγµατικά τους ερεθίζω, δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο χρόνο θέ-
λετε, κύριε Οικονόµου; Δεν µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι.
Πόσο θέλετε;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δύο κουβέντες θέλω να πω. Δώστε
µου δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πιστεύουµε ότι η πρωτοβάθµια

είναι µια σοβαρή υπόθεση, που αφορά την υγεία όλου του πλη-
θυσµού, γιατί παρέχει αγωγή υγείας, κουλτούρα πρόληψης.
Είναι για όλους κι όχι για λίγους και παρέχεται δωρεάν. Αυτό πι-
στεύει η Νέα Δηµοκρατία. 

Να διαβάσετε τι λέει η Νέα Δηµοκρατία. Το τι θα λέει η Νέα
Δηµοκρατία θα το πούµε εµείς. Λέει η Νέα Δηµοκρατία αυτό που
είπε ο Ξανθός;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ξέρετε γιατί το λέω; Γιατί ο κ. Ξανθός, ως κλασικός, παλαιάς

κοπής πολιτικός, βάζει λόγια στον αντίπαλο τα οποία δεν υπάρ-
χουν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν είµαι σαν µερι-
κούς από εσάς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Η πρωτοβάθµια, λοιπόν, είναι αυτή
που πολλαπλασιάζει τον υγιή πληθυσµό, µειώνοντας τη νοσηρό-
τητα και την ασθένεια. 

Εµείς υποστηρίζουµε την πρωτοβάθµια που τον ιατρό της οι-
κογένειας -έτσι θα τον λέµε- τον επιλέγει ελεύθερα ο πολίτης.
Στηρίζουµε ένα σύστηµα που αξιοποιεί το σύνολο των υφιστά-
µενων υποδοµών, κρατικών και ιδιωτικών. Στη δική µας πρόταση
θέλουµε µία πρωτοβάθµια που υπηρετεί τον πολίτη, δοµεί υπη-
ρεσίες και δαπανά πόρους, τους πόρους του Έλληνα φορολο-
γούµενου. Εσείς θέλετε µία πρωτοβάθµια που δοµεί συµφέρο-
ντα, σπαταλώντας πόρους. 

Η δική µας πρόταση είναι τελείως διαφορετική. Δοµεί υπηρε-
σίες και δαπανά πόρους του Έλληνα φορολογούµενου. Το δη-
µόσιο συµφέρον είναι το συµφέρον του πολίτη για εµάς. Ο αδύ-
ναµος πολίτης, και τελειώνω, που έχει ανάγκη να βρει φροντίδα
και περίθαλψη, τις βρίσκει άµεσα, δωρεάν, από τον καλό γιατρό,
που τον επιλέγει ο ίδιος, γιατί του δίνουµε εµείς τέτοιο δικαίωµα,
ο ίδιος να επιλέγει τον καλό γιατρό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εµείς θέλουµε ένα σύστηµα  που υποτάσσεται στις ανάγκες
των αδυνάµων και στις επιλογές των πολιτών. Εµείς θέλουµε ένα
σύστηµα ανθρωποκεντρικό, µε ιδιαίτερη κατεύθυνση στις δοµές
για τους χρόνια πάσχοντες και την ψυχική υγεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Οικονόµου,
ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα νοµοσχέδιο, που έχει είκοσι πέντε άρθρα και στην πίσω

πλευρά του λόφου, τη σκοτεινή, έχει τριάντα δύο υπουργικές
αποφάσεις και δύο συµφωνίες - συµβάσεις, είναι ένα σκοτεινό
νοµοσχέδιο, το οποίο δεν αναλογεί στον ελληνικό λαό και δεν

δίνει προοπτική στην υγεία. 
Εµείς το καταψηφίζουµε, είµαστε κάθετα αντίθετοι και πραγ-

µατικά θα το πολεµήσουµε, γιατί έτσι επιβάλλει το εθνικό συµ-
φέρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχει συµφωνηθεί
να µιλούν τρεις, τουλάχιστον, Βουλευτές µετά από κάθε Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο. Μίλησε ο Υπουργός, µίλησε Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, τώρα θα προηγηθούν τρεις Βουλευτές.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εσείς τι θέλετε,
κύριε Λοβέρδο; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ήρθε µία τροπολογία τώρα. Θα ήθε-
λα να ρωτήσω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ρωτήστε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τώρα µας διανεµή-

θηκε µία τροπολογία. Δεν προλάβατε να την καλύψετε µε την
οµιλία σας. Φαντάζοµαι ότι θα το κάνετε σε κάποια άλλη φάση ή
τώρα. Εγώ σας το ζητάω, αν µπορείτε να το κάνετε.  

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα το κάνω. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι για τις πειθαρχικές ευθύνες πα-

νεπιστηµιακών που είναι και στο ΕΣΥ. Εγώ έχω ζήσει στο πετσί
µου αυτό το πρόβληµα. Η τροπολογία µού φαίνεται πάρα πολύ
σωστή. Είναι η παράγραφος 2. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Σας φαίνεται σωστή; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σωστή µού φαίνεται, ναι. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μήπως πρέπει να

αναρωτηθούµε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, να το αναρωτηθείτε, µήπως έχου-

µε προβλήµατα. Διότι, εµένα µου έτυχε, για παράδειγµα, στο
«Αριστοτέλειο» και σε νοσοκοµεία στη Θεσσαλονίκη πρόβληµα
διαφθοράς, «φακελάκι», οµολογηµένο, και πάρα πολλά προβλή-
µατα, µέχρις ότου οι πειθαρχικές ακαδηµαϊκές διαδικασίες λά-
βουν χώρα. 

Εδώ, όπως το έχετε διατυπώσει, φαίνεται να εφαρµόζεται το
πειθαρχικό του Εθνικού Συστήµατος Υγείας κατά την άσκηση του
κλινικού τους έργου εντός των νοσοκοµείων. Γενικά, φαίνεται
σωστό, όπως λέει κι ο συνάδελφος, ο κ. Μπαργιώτας. Το έχετε
δει; Τι είναι; Θα θέλαµε να µας πείτε και δυο λόγια. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Θα τις παρουσιά-
σουµε τις τροπολογίες. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πότε θα το κάνετε αυτό; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τώρα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Προσέξτε να δείτε, όµως. Είναι νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Υγείας. Έχετε δικές σας τροπολογίες,
τις οποίες καταθέτετε καθώς εξελίσσεται η διαδικασία. Έχετε
την υποχρέωση να το κάνετε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,
σας παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μιλάγατε µισή ώρα. Δεν το κάνατε.
Να το κάνετε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οι τροπολογίες
παρουσιάζονται σε συνεννόηση του Υπουργού µε το Προεδρείο.
Να εφαρµόσουµε τον Κανονισµό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µας διανέµονται
τώρα, ενώ έχει αγορεύσει ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συµφωνώ, αλλά
να γίνει σε συνεννόηση του Προεδρείου µε τον Υπουργό. 

Τον λόγο έχει η κ. Βλάχου για έξι λεπτά. 
Έχουν να µιλήσουν Βουλευτές πάνω από σαράντα πέντε λεπ-

τά.
Ορίστε, κυρία Βλάχου, έχετε τον λόγο.
ΣΩΤΗΡΙΑ ΒΛΑΧΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλούµαστε και σήµερα να το-

ποθετηθούµε επί ενός προχείρου και αποσπασµατικού νοµοσχε-
δίου, µε το οποίο προσπαθείτε να διορθώσετε τα κακώς κείµενα
στον χώρο της υγείας, που, ως γνωστόν, αποτελεί το βασικότερο
αγαθό για τους πολίτες της πατρίδος µας. Ειδικότερα, ρυθµίζε-
ται το σύστηµα στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Από τα 94 άρθρα του νοµοσχεδίου, συν τα άρθρα τα οποία
θα ενσωµατωθούν µε τις επικείµενες τροπολογίες και το περιε-
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χόµενο αυτών, δεν προκύπτει η µεταρρύθµιση που ευαγγελίζε-
στε ότι θα πραγµατοποιήσετε. Είναι γνωστό σε όλους τους Έλ-
ληνες το απαράδεκτο καθεστώς που επικρατεί στις περισσότε-
ρες µονάδες κέντρων υγείας, δεδοµένου ότι παρατηρούνται κα-
θηµερινώς σοβαρές ελλείψεις σε ανθρώπινο δυναµικό καθώς
επίσης και σε υλικοτεχνικές υποδοµές, ιατρικό υλικό, ιατρικά µη-
χανήµατα και λοιπά.

Εγώ ως Βουλευτής του Νοµού Χαλκιδικής διαπιστώνω, έπειτα
από καταγγελίες των συµπολιτών µου, ότι δυστυχώς εν έτει 2017
µια χώρα που ανήκει στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει απώλειες σε
τρεις ανθρώπινες ζωές µέσα σε έναν µήνα, λόγω της αδυναµίας
του ΕΚΑΒ να αποστείλει επανδρωµένα ασθενοφόρα στα χωριά
του Νοµού Χαλκιδικής, όπου προέκυψαν αυτά τα τραγικά περι-
στατικά.

Η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων Δηµόσιων Νοσοκο-
µείων µε δηµόσια καταγγελία της κατέστησε σαφές ότι ο βασι-
κότερος λόγος των θανάτων τριών συµπολιτών µου οφείλεται
στην ανυπαρξία διαθέσιµων ασθενοφόρων σε όλα τα Κέντρα
Υγείας Χαλκιδικής, τη στιγµή που ο πληθυσµός του νοµού κατά
τους θερινούς µήνες ξεπερνά τις οκτακόσιες χιλιάδες κατοίκους.

Στη συγκέντρωση διαµαρτυρίας από όλους τους κατοίκους
της Χαλκιδικής που έλαβε χώρα στο Κέντρο Υγείας Κασσαν-
δρείας επιβεβαιώθηκαν οι ανωτέρω ελλείψεις. Συγκεκριµένα µε-
ταφέρθηκε τραυµατίας µε ιδιωτικό βανάκι, διότι δεν υπήρχε
ασθενοφόρο.

Στο σηµείο αυτό θέλω να ευχαριστήσω τη δασκάλα µε τη
χρυσή καρδιά -όπως την αποκαλούν οι Χαλκιδικιώτες- για τη δω-
ρεά ασθενοφόρου που έκανε στο Κέντρο Υγείας Κασσανδρείας. 

Ενώ, λοιπόν, οι Έλληνες συµπολίτες µας αφήνουν την τελευ-
ταία τους πνοή στο πεζοδρόµιο, την ίδια ακριβώς στιγµή οι λα-
θροµετανάστες τυγχάνουν καλύτερης µεταχείρισης σε όλα τα
κέντρα υγείας της Ελλάδος και µάλιστα δωρεάν. 

Θέλω να κάνω γνωστό στο Σώµα το πρόβληµα που θα προκύ-
ψει στους κατοίκους του Δήµου Νέας Προποντίδας, εάν και εφό-
σον εφαρµοστεί το νέο οργανόγραµµα του κατάπτυστου ΕΦΚΑ,
που προβλέπει την υποβάθµιση του Υποκαταστήµατος ΙΚΑ -
ΕΤΑΜ Νέων Μουδανιών, παρά το γεγονός ότι βρίσκεται στις
πρώτες θέσεις των εσόδων στην κεντρική Μακεδονία. Είναι δε-
δοµένο ότι η εφαρµογή της ανωτέρω αποφάσεως τιµωρεί τους
πολίτες και τους επιχειρηµατίες που δραστηριοποιούνται στην
περιοχή του Δήµου Νέας Προποντίδος.

Καλό θα είναι, λοιπόν, η πολιτεία να αφουγκράζεται τις ανάγ-
κες των πολιτών, να λαµβάνει υπ’ όψιν τις δηµοτικές αποφάσεις
και τα ψηφίσµατα, ώστε να ενισχύεται η παροχή διοικητικών υπη-
ρεσιών στη Χαλκιδική.

Καταθέτω σχετικά έγγραφα και φωτογραφίες.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σωτηρία Βλάχου καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα και τις φωτογρα-
φίες, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή και στο άρθρο 12 του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου προ-
βλέπεται η µαιευτική φροντίδα και εντοπίζω µια συνάφεια, δράτ-
τοµαι της ευκαιρίας σκεπτόµενη ως µητέρα και ως χρυσαυγίτισ-
σα, και σας προσκαλώ να λάβετε υπ’ όψιν σας το φαινόµενο της
υπογεννητικότητας και απευθύνοµαι προς όλους τους γιατρούς,
µαιευτήρες, γυναικολόγους και τις µαίες. 

Είναι σαφές ότι στην πατρίδα µας αντιµετωπίζουµε µεγάλο δη-
µογραφικό πρόβληµα. Πολλά ζευγάρια δεν τεκνοποιούν πλέον,
για οικονοµικούς λόγους. Έτσι καταφεύγουν στις αµβλώσεις, εύ-
κολη λύση, αντί να νιώσουν ευλογηµένοι και να µεγαλώνουν τα
παιδιά τους, έστω και µε λιγότερα αγαθά.

Σε λίγα χρόνια δεν θα υπάρχει πια Έλληνας. Η αντικατάσταση
έχει ήδη ξεκινήσει. Αρνηθείτε, λοιπόν, να σκοτώσετε τα αγέννητα
Ελληνόπουλα, µην αναλαµβάνετε αµβλώσεις, στηρίξτε ψυχολο-
γικά τις µάνες που φοβούνται τη γέννηση ενός παιδιού. Θεωρεί-
στε συνυπεύθυνοι για το κακό που θα βρει στο µέλλον το έθνος
µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κυρία

Βλάχου.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Ξανθός, για να ανακοινώσει ορι-

σµένες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’ αρχάς καταθέ-

τουµε ένα αρκετά εκτεταµένο φάσµα νοµοτεχνικών αλλαγών, οι
οποίες προέκυψαν από τη διαβούλευση και τη συζήτηση που
έγινε στις τέσσερις συνεδριάσεις των επιτροπών. Έχουµε πάρει
υπ’ όψιν µας αρκετές από τις παρατηρήσεις και των φορέων που
ήταν στην ακρόαση της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων αλλά
και από παρατηρήσεις συναδέλφων στη συζήτηση και έχουµε
κάνει εκτεταµένες νοµοτεχνικές αλλαγές και βελτιώσεις, τις
οποίες θα σας τις µοιράσουµε να τις δείτε.

Ας πούµε, προσθέτουµε δυο ειδικότητες που είχαν παραλει-
φθεί από τους ειδικευµένους γιατρούς που µπορούν να είναι σε
δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας, δηλαδή, στα κέντρα υγείας,
τους αιµατολόγους και τους φυσιάτρους. Προσθέτουµε την κα-
τηγορία των ΠΕ ειδικών παιδαγωγών επίσης σε αυτό το προσω-
πικό, αναφέρω σταχυολογώντας ορισµένες από αυτές. 

Στα κέντρα ειδικής φροντίδας προσθέτουµε τη δυνατότητα να
έχουν και παιδοδοντιατρικά κέντρα.

Υπάρχουν αρκετές που αφορούν την οδοντιατρική φροντίδα. 
Επίσης στο ζήτηµα της συνταγογράφησης από την πλευρά

των µαιών -  µαιευτών προληπτικών εξετάσεων και εξετάσεων
ρουτίνας που έχουν σχέση µε την εγκυµοσύνη προσθέτουµε
ρητά ότι η εκτέλεση των παραπεµπτικών πραγµατοποιείται σε
δηµόσιες δοµές και προέρχεται από επαγγελµατίες υγείας
αυτού του κλάδου που υπηρετούν στο δηµόσιο σύστηµα.

Επίσης προσδιορίζουµε τον µεταβατικό χρόνο για την ολοκλή-
ρωση του νέου συστήµατος των παραποµπών, που είναι µέχρι
31-12-2018, µε την πρόνοια -παρέλειψα να το πω στην τοποθέ-
τησή µου- ότι από αυτό το σύστηµα εξαιρούνται όλα τα έκτακτα
και τα επείγοντα περιστατικά. Είναι αυτονόητο, δηλαδή, ότι ένας
πολίτης ο οποίος έχει µια ενόχληση και µια αίσθηση ότι τίθεται
σε κίνδυνο η υγεία του εκτάκτως µπορεί να προσφύγει σε οποι-
αδήποτε δηµόσια δοµή, χωρίς κατ’ ανάγκη να αναζητήσει την
υπηρεσία του οικογενειακού ιατρού.

Υπάρχει το ζήτηµα των µονάδων ηµερήσιας νοσηλείας, που
προσθέτουµε την έκφραση «αυτοτελείς ιδιωτικές µονάδες ηµε-
ρήσιας νοσηλείας» εκεί που υπάρχει η απαγόρευση διενέργειας
θεραπειών µε φάρµακα της κατηγορίας 1Α του ν.3816, που είναι
αποκλειστικά νοσοκοµειακής χρήσης.

Αλλάζουµε την παράγραφο 10 και επιτρέπεται η συστέγαση
αυτοτελών ΜΗΝ µε ιδιωτικούς φορείς παροχής υπηρεσιών πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας της ίδιας ειδικότητας και διπλασιά-
ζουµε τον χρόνο προσαρµογής από δώδεκα σε είκοσι τέσσερις
µήνες.

Επιπλέον, σε ιδιωτικές κλινικές που είναι κάτω από τριάντα κλί-
νες για τη διάθεση φαρµάκων βάζουµε την υποχρέωση να έχουν
βοηθό φαρµακοποιού. 

Υπάρχουν κι αρκετές άλλες, πολύ οριακές, αλλαγές, τις οποίες
θα τις δείτε.

Υπάρχει και ένα δεύτερο, µικρότερο, πακέτο, που είναι κα-
θαρά αλλαγές φράσεων.

Όσον αφορά την τροπολογία, στην οποία αναφέρθηκε ο κ. Λο-
βέρδος, βεβαίως είναι σε συνεννόηση µε τον Υπουργό Παιδείας
και ρυθµίζουµε δυο θέµατα. Πρώτον, συγκροτούµε ένα επιτελικό
διυπουργικό όργανο ανάµεσα στα δυο Υπουργεία, Παιδείας και
Υγείας, το οποίο θα επιλαµβάνεται όλων των θεµάτων που εφά-
πτονται και έχουν κοινά πεδία παρέµβασης και πολιτικής αυτά
τα δυο Υπουργεία: Στο κλινικό έργο που ασκείται στα πανεπιστη-
µιακά νοσοκοµεία, στην έρευνα, στα επαγγέλµατα υγείας, στα
επαγγελµατικά δικαιώµατα που αφορούν επαγγέλµατα υγείας
και λοιπά. Είναι εκτεταµένο το πεδίο. Ήταν ένα αίτηµα από παλιά
πανεπιστηµιακών γιατρών αλλά και των γιατρών του ΕΣΥ, έτσι
ώστε να µη λειτουργούµε ως δυο Υπουργεία τα οποία δεν επι-
κοινωνούν και δεν διασυνδέονται, αλλά να υπάρχει µια κοινή προ-
σπάθεια, θεσµικά προβλεπόµενη, για τη διαµόρφωση µιας
ενιαίας πολιτικής. Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο είναι, όντως, αυτό το ζήτηµα µε το πειθαρχικό
πλαίσιο που αφορά τους πανεπιστηµιακούς γιατρούς, τα µέλη
ΔΕΠ, τους πανεπιστηµιακούς υποτρόφους, οι οποίοι εργάζονται
σε πανεπιστηµιακές κλινικές και εργαστήρια, τα οποία είναι εν-
ταγµένα σε νοσοκοµεία του ΕΣΥ. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 11075



Ο πειθαρχικός, λοιπόν, έλεγχος που αφορά το κλινικό τους
έργο και παραπτώµατα που έχουν σχέση µε την άσκηση του κλι-
νικού έργου και όχι µε άλλα παραπτώµατα, όπως, για παρά-
δειγµα, στο πεδίο της εκπαίδευσης, της έρευνας κ.λπ. ή οτιδή-
ποτε άλλο, θα ασκείται στο ίδιο πειθαρχικό πλαίσιο που ασκείται
και για τους γιατρούς του ΕΣΥ. Νοµίζω ότι όντως είναι µια πα-
ρέµβαση που χρειαζόταν. Είναι ώριµη και επιβεβληµένη και θέ-
λουµε να είναι σαφές ότι µέσα στο δηµόσιο νοσοκοµείο, στο

νοσοκοµείο του ΕΣΥ, όλοι οι γιατροί, ανεξάρτητα από την εργα-
σιακή τους σχέση, υπόκεινται στο ίδιο καθεστώς λογοδοσίας και
ελέγχου. 

Τις καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει

στα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι
οποίες έχουν ως εξής: 

11076 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11080 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11082 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11084 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11088 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11090 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11092 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να δια-
νεµηθούν στους συναδέλφους οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Προχωρούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια

ερώτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,

δεν γίνεται αυτό το πράγµα συνέχεια… 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν φταίµε εµείς εάν παρουσιάζονται

τώρα οι τροπολογίες. Θέλω να τον ρωτήσω κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, εάν αρχί-

σουµε όµως έτσι, και οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ζη-
τούν τον λόγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να τον ρωτήσω κάτι. Έχω δι-
καίωµα κατά τον Κανονισµό, αφού η τροπολογία ήρθε τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όταν ο Κανονι-
σµός παραβιάζεται δεκαπέντε φορές… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
έχουµε να παρουσιάσουµε άλλες τρεις τροπολογίες. Θα τις πα-
ρουσιάσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας. 

Κύριε Λοβέρδο, θέλετε να πάρετε τον λόγο µετά;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαρίστως, αλλά

να µην αρχίσει η συζήτηση επί των τροπολογιών, προτού διανε-
µηθούν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
έχουν διανεµηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Πολάκη, θέ-
λετε να παρουσιάσετε τροπολογίες ή νοµοτεχνικές ρυθµίσεις;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τρο-
πολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα πρέπει, πριν
τις παρουσιάσετε, να διανεµηθούν.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, είναι και οι τρεις τροπολογίες κατατεθειµένες. Μάλι-
στα στη µια τέθηκε ζήτηµα συνταγµατικότητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να τις παρουσιά-
σετε. 

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πρό-

κειται για τρεις τροπολογίες, οι οποίες είναι κατατεθειµένες και
διανεµηµένες. Απλώς, στην επιτροπή τις προανήγγειλα, αλλά κα-
τατέθηκαν µετά τη λήξη της συνεδρίασης και για αυτόν τον λόγο
έχω την υποχρέωση να τις υποστηρίξω και στην Ολοµέλεια.

Η πρώτη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1202 και ειδικό 84
αφορά τη ρύθµιση µε την οποία παρατείνουµε τη θητεία των επι-
κουρικών γιατρών, των οποίων η θητεία λήγει στις 30-9-2017 και
του επικουρικού προσωπικού που υπηρετεί στα νοσοκοµεία του
ΕΣΥ σήµερα και στις δυο αυτές κατηγορίες έως τις 31-12-2018. 

Αυτή η ρύθµιση κρίνεται αναγκαία, καθώς ένας µεγάλος όγκος
προσλήψεων είτε γιατρών είτε µόνιµου προσωπικού που έχει
προκηρυχθεί δεν έχει υλοποιηθεί πλήρως και η ταυτόχρονη απο-
χώρηση, ειδικά των επικουρικών γιατρών, την ίδια ηµεροµηνία
αλλά και ενός σοβαρού κοµµατιού επικουρικού άλλου προσωπι-
κού θα δηµιουργήσει πρόβληµα δυσλειτουργίας. 

Δίνοντας, λοιπόν, αυτή την παράταση µέχρι 31-12-2018 εξα-
σφαλίζουµε µια σταθερότητα στο σύστηµα. Αυτή η ρύθµιση
αφορά περίπου χίλιους πεντακόσιους - χίλιους επτακόσιους ερ-
γαζόµενους στο σύστηµα, είτε γιατρούς είτε άλλο προσωπικό,
και δίνει τη διαδικασία για να ολοκληρωθούν όλες οι προκηρύ-
ξεις και η κατάληψη των θέσεων, τόσο από µόνιµους γιατρούς
όσο και από µόνιµο προσωπικό.

Η δεύτερη παράγραφος αυτής της τροπολογίας αφορά τη δυ-
νατότητα -για το οποίο ασκήθηκε και µια κριτική- στους διορι-
σθέντες στον χώρο της υγείας από τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ
’98, οι οποίοι διορίστηκαν µετά από δεκαοκτώ χρόνια από την έκ-
δοση των αποτελεσµάτων του διαγωνισµού, να µπορούν να µε-
ταφερθούν, να µεταταγούν σε νοσοκοµεία ή υγειονοµικές δοµές
πλησίον του τόπου στον οποίον έφτιαξαν τη ζωή τους για δεκαο-
κτώ χρόνια, ενώ είχαν κριθεί ως διοριστέοι.

Αυτή η διαδικασία έχει νοµιµοποιηθεί και ήδη έχει γίνει. Αυτό
αφορά εννιακόσια πενήντα τέσσερα άτοµα. Πιστεύουµε ότι γύρω

στους διακόσιους µε τριακόσιους, µε βάση τα αιτήµατα που
έχουµε, θα ζητήσουν µετάταξη σε άλλη περιοχή από αυτή στην
οποία διορίστηκαν. Αυτή η διαδικασία έχει νοµιµοποιηθεί και ήδη
γίνεται για τους άλλους χίλιους από τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ
’98, οι οποίοι προκηρύχθηκαν για άλλες δοµές του δηµόσιου
τοµέα. Δεν είναι κάτι καινούργιο. Γίνεται και εκεί. Απλά, επειδή η
προκήρυξη και η κατανοµή για τον χώρο της υγείας έγινε πριν
από τους άλλους τοµείς, τότε δεν είχε προβλεφθεί αυτή η δυνα-
τότητα.

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1203 και ειδικό 85
είναι η τροπολογία για την οποία κατατέθηκε η αίτηση αντισυν-
ταγµατικότητας και την οποία νοµίζω ότι την εξήγησα αναλυτικά
πριν, στην απάντηση που έδωσα για το κλείσιµο της συζήτησης. 

Αφορά τη θέσπιση της έµµισθης θέσης στον πρόεδρο και στον
αντιπρόεδρο του ΚΕΕΛΠΝΟ, αφορά ρύθµιση για τις µετακινήσεις
του προσωπικού του Εθνικού Κέντρου Αµέσου Βοηθείας και
αφορά και το µεγάλο ζήτηµα που έχει δηµιουργηθεί µε την πλη-
ρωµή είτε ανθρώπων που έχουν προσληφθεί µε συµβάσεις
έργου που µετατράπηκαν σε συµβάσεις εργασίας –που κάποιοι
επίτροποι δεν υπογράφουν τα εντάλµατα, παρά το γεγονός ότι
έχουµε νοµοθετήσει µε αυτόν τον τρόπο– είτε αφορά ανθρώ-
πους για τους οποίους µας έχουν µπλοκάρει τη διαδικασία µε δι-
καστικές αποφάσεις να προκηρύξουµε διαγωνισµούς τέτοιους
και δίνουµε παρατάσεις µηνιαίες, δίµηνες ή τρίµηνες, για τις
υπάρχουσες συµβάσεις µε τους εργολάβους και πάλι κάποιοι
επίτροποι δεν υπογράφουν τα εντάλµατα για να πληρωθούν
αυτές οι δαπάνες, ούτως ώστε να πληρωθεί αυτό το προσωπικό.
Είναι ο λεγόµενος πόλεµος που είπα πριν.

Η τρίτη τροπολογία, που έχει γενικό αριθµό 1204 και ειδικό 86,
είναι µια τροπολογία που αφορά τον ΕΟΠΥΥ και έχει διάφορες
ρυθµίσεις µέσα. 

Η βασική είναι η επανάληψη της ρύθµισης για το rebate της
έκπτωσης όγκου, που γίνεται στους διαφόρους παρόχους του
ΕΟΠΥΥ, στην οποία από λάθος δηµοσίευση στο ΦΕΚ µπήκε αλ-
λού η αγκύλη και ουσιαστικά δεν µπορεί να υπολογιστεί µε τον
σωστό τρόπο ο τύπος της έκπτωσης. Ενοποιούµε, λοιπόν, όλα
τα rebates σε ένα µε έναν συγκεκριµένο τύπο, που αφορά τη
φαρµακευτική δαπάνη, αλλά και τους παρόχους και ουσιαστικά
επαναδιατυπώνουµε τη διάταξη, προκειµένου να δηµοσιευθεί
σωστά.

Δεύτερον, δίνει τη δυνατότητα συµψηφισµού ληξιπρόθεσµων
οφειλών µε οφειλόµενο rebate ή clawback από τρέχουσες χρή-
σεις, κάτι το οποίο διευκολύνει τη ρευστότητα των παρόχων του
ΕΟΠΥΥ.

Επίσης λύνει ζητήµατα που αφορούν τη Νοµική Υπηρεσία του
ΕΟΠΥΥ, η οποία υποτίθεται συστάθηκε, αλλά ποτέ δεν λειτούρ-
γησε, και επίσης ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την κά-
λυψη ασφαλισµένων του οργανισµού και τη δυνατότητα να
συµβληθεί µε ασφαλιστικούς οργανισµούς άλλων χωρών, για να
καλύψει Έλληνες οµογενείς που δουλεύουν εκεί και πληρώνουν
ασφαλιστικά ταµεία στην Ελλάδα, προκειµένου να καλύψει ο
ΕΟΠΥΥ τη νοσηλεία τους σε αυτές τις χώρες στις οποίες µένουν.

Αυτές είναι κυρίως οι διατάξεις που περιλαµβάνονται σε αυτές
τις τροπολογίες. Επίσης, τώρα που ο ΕΟΠΥΥ επέκτεινε τη διαδι-
κασία των συµβάσεων και στο ιατροτεχνολογικό υλικό µε όλους
τους παρόχους και στα φαρµακεία κ.λπ., δίνει κάποιες µεταβα-
τικές διατάξεις, προκειµένου να ξεστοκαριστεί το παλιό προϊόν,
που οι τιµές ήταν πιο αυξηµένες, σε σχέση µε αυτό που τώρα δί-
νεται και καλύπτεται από τον οργανισµό µε χαµηλότερες τιµές,
µε βάση τις υπάρχουσες συµβάσεις. 

Αυτές είναι οι τρεις τροπολογίες τις οποίες υποστηρίξαµε στην
επιτροπή, αλλά κατατέθηκαν εκπρόθεσµα, µετά τη λήξη της συ-
νεδρίασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Γεωργιάδης
έχει τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Οι Βουλευτές δια-

µαρτύρονται, κύριε Λοβέρδο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ασκούµε νοµοθετικό έργο και δεν κα-

ταλαβαίνω αυτό που µου λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δηλαδή, εάν ζητή-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 11093



σει και άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος τον λόγο θα τον
πάρει; Έχει αποφασιστεί από την Ολοµέλεια να µιλάνε τρεις Βου-
λευτές και µετά να µιλάτε εσείς οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατατίθενται τροπολογίες τώρα και
παρουσιάζονται από τους Υπουργούς. Γίνεται αυτό. Επί αυτού,
έχω κατά τον Κανονισµό το δικαίωµα να πάρω τον λόγο για δύο
λεπτά. Δεν θέλω δύο λεπτά, θέλω µισό λεπτό να τον ρωτήσω
κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κατά τον ίδιο Κα-
νονισµό που επικαλείστε µπορούν και οι άλλοι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι να πάρουν τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να το κάνουν! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τότε να σταµατή-

σουµε και να πάρουµε διαφορετική απόφαση. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ επικαλούµαι τον Κανονισµό και

ζητώ τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εφόσον το έχουµε

αποφασίσει, ας σεβαστούµε τους Βουλευτές.
Θα σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επιµένω, γιατί µας έχετε µάθει, κύριε

Υπουργέ, όταν στοχεύετε ένα θέµα να χρειάζεστε επτά µε οκτώ
τροπολογίες. Εδώ είναι σοβαρό και καλό αυτό που πάτε να κά-
νετε. Να µη χρειαστείτε επτά τροπολογίες και να µην έχουµε και
δικαστήρια, που θα τα χάσουµε.

Εγώ συµφωνώ µε τη ρύθµιση, αλλά µε ποια έννοια; Θέλω να
µου πείτε εάν οι νοµικοί σας σύµβουλοι ή όσους συµβουλευτή-
κατε ή το Υπουργείο Παιδείας µπόρεσαν να σας δηµιουργήσουν
την ασφάλεια ότι εκεί που διασταυρώνονται οι αρµοδιότητες, κλι-
νικές και ακαδηµαϊκές, δεν δηµιουργούνται προβλήµατα, για να
µην έχουνε προφάσεις. Διότι τα επιχειρήµατά τους πάρα πολλές
φορές επί πειθαρχικών αδικηµάτων και µάλιστα ιδιαιτέρως σο-
βαρών είναι προσχηµατικά, αλλά µπορεί να έχουν νοµική βάση. 

Τι σας είπαν, λοιπόν, ώστε να είµαστε εµείς βέβαιοι, αφού δεν
περάσατε την ΚΕΝΕ, αφού δεν περάσατε την Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής; Τι σας κάνει σίγουρο ότι δεν έχει η διάταξη…
Εκεί που λέτε ότι εφαρµόζεται το πειθαρχικό του ΕΣΥ κατά την
άσκηση του κλινικού τους έργου εντός των νοσοκοµείων. Είναι
ακέραιη η φράση αυτή; Αυτό ρωτάω. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ακε-
ραιότατη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ να
προχωρήσουµε και να τοποθετηθεί ο Υπουργός την ώρα που θα
έχει να µιλήσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να τις µαζέψει όλες τις ερωτήσεις που θέλουµε να του υποβά-
λουµε και να απαντήσει συνολικά ο Υπουργός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό λέω! Να µι-
λήσει συνολικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να µαζέψουν όλες τις ερωτήσεις, να πάρουν τον λόγο όποιοι θέ-
λουν να υποβάλουν κάποια διευκρινιστικά ερωτήµατα και να τε-
λειώνουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αυτό λέω, να µι-
λήσουµε συνολικά. 

Κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Για τις υπουργικές τροπολογίες αναφέρθηκαν οι Υπουργοί. Δι-

ευκρινιστικά, σε ό,τι αφορά το επικουρικό προσωπικό, πέρυσι
είχε δοθεί η παράταση έως 30-9-2017 για έναν χρόνο. Εκεί ανα-
φερόταν για τους επικουρικούς που οι συµβάσεις τους θα έλη-
γαν έως τις 30-9-2016, πέρυσι. 

Φέτος, αυτό που βλέπουµε δηλαδή τώρα στην τροπολογία,
είναι ότι λέει «λήγουν οι συµβάσεις στις…». Για αυτές που θα λή-
ξουν πριν ή µετά, τι θα γίνει; Δεν ξέρω αν υπάρχουν, ερώτηµα
κάνω. Είναι διευκρινιστικό το ερώτηµα και ας µας απαντήσουν οι
Υπουργοί.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν
το διαβάσατε καλά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)
Σε ό,τι αφορά το θέµα µε το νοσοκοµείο της Αιγύπτου, που

αναφέρεται, νοµίζω, στην υπ’ αριθµόν 1203 τροπολογία, αφορά,
όπως είπατε, κύριε Υπουργέ, ασφαλισµένους του ΕΟΠΥΥ που
ενδεχοµένως νοσηλεύονται ή θα νοσηλευθούν στο συγκεκριµένο
νοσοκοµείο. Είναι έτσι ή δεν είναι; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Πολάκη, έχετε

τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Λαµπρούλη, απευθύνοµαι σε εσάς.
Η θητεία των επικουρικών γιατρών λήγει στις 30 Σεπτεµβρίου

2017. Eκείνη την ηµέρα λήγει η θητεία περίπου εξακοσίων για-
τρών που έχουν έρθει από παράταση. Για τους γιατρούς οι ο-
ποίοι διορίστηκαν µετά τη συγκεκριµένη ηµεροµηνία, έναν χρόνο
πίσω, δηλαδή 30 Σεπτεµβρίου 2016, έχει αλλάξει η διαδικασία
που γίνεται ο διορισµός τους. Μέσα σε µία εβδοµάδα, τρεις
µέρες, δέκα µέρες, αντικαθίσταται από τον επόµενο στη λίστα ή
από τον ίδιο, αν δεν υπάρχει στη λίστα. Αυτή η ρύθµιση αφορά
κυρίως περίπου τετρακόσιους εβδοµήντα – τετρακόσιους ογ-
δόντα γιατρούς, που παραλάβαµε ως Κυβέρνηση να υπηρετούν
τον Γενάρη του 2015 και στους οποίους έχουν δοθεί παρατάσεις
που λήγουν όλες µαζί την ίδια µέρα και δηµιουργούν µεγάλο
κενό, και έναν αριθµό εκατό – εκατόν είκοσι γιατρών οι οποίοι
διορίστηκαν από τον Γενάρη του 2015 µέχρι τον Σεπτέµβρη -
αρχές Οκτώβρη του 2015. Αυτούς αφορά. Για τους υπόλοιπους
δεν υπάρχει θέµα.

Όσον αφορά τα υπόλοιπο προσωπικό, είναι µια οµάδα περίπου
πεντακοσίων – τετρακοσίων ογδόντα επικουρικού λοιπού προ-
σωπικού, που και αυτό το παραλάβαµε να υπηρετεί, και προστί-
θενται τώρα και αυτοί που η θητεία τους λήγει από τώρα και
µέχρι και τον Δεκέµβρη, γιατί προκηρύχθηκαν τον Μάιο του 2016
και προσλήφθηκαν από τον Ιούνιο - Ιούλιο µέχρι τον Δεκέµβρη.
Περιλαµβάνουµε και αυτούς για άλλον έναν χρόνο παράταση
στο επικουρικό άλλο προσωπικό.

Ανδρέα, στο ερώτηµα του κ. Λοβέρδου, θα απαντήσεις;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κάναµε την καλύ-

τερη δυνατή νοµική διατύπωση. Ελπίζουµε να µην υπάρξουν
προβλήµατα. Το έχουν δει και οι δικοί µας νοµικοί σύµβουλοι και
οι σύµβουλοι του Υπουργείου Παιδείας. Υπήρξε µια συνεργασία
γι’ αυτό το συγκεκριµένο πλαίσιο. Νοµίζω ότι ρητά προσδιορίζε-
ται ότι αφορά το κλινικό έργο και θεωρώ ότι υπάρχει τρόπος να
διαχωριστεί, εάν ένα πειθαρχικό παράπτωµα αφορά την άσκηση
κλινικού έργου ή άλλου τύπου έργου.

Υπήρχε και µία κριτική από πλευρά πανεπιστηµιακών γιατρών,
οι οποίοι έλεγαν ότι αυτά τα πράγµατα συνδέονται και συµπλέ-
κονται. Θεωρούµε ότι πιθανότατα αυτό ήταν και λίγο προσχηµα-
τικό, στη λογική ότι το καθεστώς θα παραµείνει όπως έχει. Εµείς,
λοιπόν, κάνουµε αυτό το βήµα. Πιστεύουµε ότι έχει γίνει η κα-
τάλληλη προετοιµασία και θεωρούµε ότι θα λειτουργήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Αϊβατίδη, την
ερώτησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να τοποθετηθώ επί της ιδίας τροπολογίας, µε γενικό

αριθµό 1216 και ειδικό 97. 
Φρονώ πως δεν είναι σωστή η νοµική διατύπωση. Υπάρχει

κενό. Είναι θλιβερό να ακούγεται ότι έγινε κάθε δυνατή προσπά-
θεια να µην υπάρξει νοµικό κενό. Υπάρχει. Το δεύτερο άρθρο
αναφέρεται σε εργαστήρια. Τα εργαστήρια δεν έχουν κλινικό
έργο. Οπότε αναφανδόν θα πρέπει να διαγραφεί, πιστεύω, η
λέξη «κλινικό», γιατί υπάρχουν και εργαστηριακοί γιατροί, όπως
οι ιατροδικαστές, οι καθηγητές Ιατροδικαστικής. Έχουν και κλι-
νικό και εργαστηριακό έργο κατ’ εξοχήν. Ως εκ τούτου, θα πρέπει
να διαγραφεί η λέξη «κλινικό» και να µείνει η λέξη «έργο» γενι-
κώς.

Επίσης προσδιορίζονται τα πειθαρχικά παραπτώµατα εντός
των νοσοκοµείων. Θέλω να θυµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρ-
χουν πειθαρχικά αδικήµατα που δεν γίνονται κατά την υπηρεσία
και τα οποία επισύρουν ακόµα και πειθαρχική ποινή οριστικής
παύσεως συνοδεύοντας ποινικά αδικήµατα. Ως εκ τούτου, θα
πρέπει να αποσαφηνιστεί. Είναι λάθος η διατύπωση και αναµέ-
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νουµε από τους κυρίους Υπουργούς, οι οποίοι έδειξαν να είναι
υπέρµαχοι µιας αρτιότητας αυτής της νοµοθετικής ρύθµισης
που έχει κατατεθεί µε τη µορφή της τροπολογίας, να το διορθώ-
σουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο κύριος Υπουργός
θα απαντήσει;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
πω δυο πράγµατα. 

Με αυτή τη ρύθµιση λύνουµε το εξής πρόβληµα: Υπάρχει µία
σειρά από καταγγελίες που έχουν ασκηθεί εναντίον πανεπιστη-
µιακών και υποθέσεις που έχουν πάρει τον δικαστικό δρόµο και
είναι σε εξέλιξη δικαστικές διώξεις. Όµως, λόγω της ανυπαρξίας
αυτής της ρύθµισης, δεν είχε κινηθεί η προβλεπόµενη διαδικασία
για οποιονδήποτε άλλο γιατρό που δουλεύει σε ένα νοσοκοµείο
και είχε υποπέσει στο αντίστοιχο παράπτωµα, λάθος, παρανοµία
και λοιπά. Εκεί θα είχε προβλεφθεί µία πειθαρχική διαδικασία.
Αυτό το πράγµα λύνει αυτή η διάταξη.

Αυτό που λέτε για τα εργαστήρια δεν ισχύει, γιατί, για παρά-
δειγµα, σας λέω ότι ένας πανεπιστηµιακός που δουλεύει σε ένα
εργαστήριο δηµόσιου νοσοκοµείου –πανεπιστηµιακό ή άλλο- και
ο οποίος εξυπηρετεί την εργαστηριακή κάλυψη όλου του νοσο-
κοµείου, µπορεί να έρθει και να εφηµερεύσει. Αυτό είναι πειθαρ-
χικό παράπτωµα. Είναι η άσκηση του κλινικού του έργου στο
νοσοκοµείο. Δεν είναι η ερευνητική του δραστηριότητα σε σχέση
µε το εργαστήριο στο οποίο υπηρετεί. Οπότε θέλουµε να λύ-
σουµε τέτοια προβλήµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Η ιατρική αµέλεια…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,

δεν υπάρχει τρόπος µέχρι στιγµής, έτσι όπως είναι το πράγµα,
να ελέγξεις πειθαρχικά έναν πανεπιστηµιακό που δουλεύει µέσα
σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο για πράγµατα που έχουν να κάνουν
µε την άσκηση του κλινικού του έργου, το ίδιο πράγµα που κάνει
και ο διπλανός του γιατρός του ΕΣΥ. Πρέπει να υπόκεινται στη
δικαιοδοσία της διοίκησης και των πειθαρχικών διαδικασιών και
του ελέγχου που υπόκεινται και οι άλλοι γιατροί του ΕΣΥ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Διαγράψτε τη λέξη «κλινικό».
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Το

«κλινικό» υπάρχει διότι για το ερευνητικό ή το ακαδηµαϊκό του
έργο, δηλαδή για το αν δεν πηγαίνει να κάνει µάθηµα στον φοι-
τητή, είναι υποχρεωµένο το πανεπιστήµιο να τον ελέγξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρεµβληθεί ο κ. Γεωργιά-
δης, λόγω του ότι είχε την παρουσία στην επιτροπή, και µετά θα
ακολουθήσει ο κ. Πάλλης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πάλι αλλάζει η
σειρά;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, µάλ-

λον δεν γνωρίζετε ότι ήµουν στην εξεταστική επιτροπή και η εξε-
ταστική επιτροπή πήρε απόφαση να µην κατέβω και να περιµένει
η σειρά µου και να πηγαίνει µπροστά µέχρι να κατέβω. Εγώ είχα
πει να διακόψει η εξεταστική επιτροπή για να κατέβω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε συνάδελφε, είστε πιο πα-
λαιός κοινοβουλευτικός από εµάς, αλλά από το 2012 που βρί-
σκοµαι εγώ εδώ, υπάρχει αλλαγή στη σειρά. Το γνωρίζετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Η Πλειοψηφία το αποφά-
σισε. Εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε Γεωρ-
γιάδη, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. Θα ήθελα λίγο την ανοχή σας, γιατί ο παρών νόµος
που συζητάµε, είναι µία µερική αντικατάσταση του δικού µου
νόµου, του ν.4238/2014. Άρα έχω και ένα ενδιαφέρον παραπάνω,
αν θέλετε, για να τοποθετηθώ σ’ αυτόν τον νόµο και να λάβω κά-
ποιες απαντήσεις.

Θέλω να πω εισαγωγικά για την τροπολογία, κύριε Πολάκη. Εί-
πατε διάφορα για τον πρόεδρο των εργαζοµένων, για τις φακές,
τα οποία δεν µε αφορούν. Αυτά θα τα λύσει η δικαιοσύνη. 

Εγώ θα κάνω µία πρόταση, η οποία πιστεύω ότι δεν µπορεί
παρά να βρίσκει σύµφωνους όλους τους συναδέλφους του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Μέχρι τη λήξη της συνεδριάσεως θα καταθέσετε ένα χαρτί
που θα έχει ποια ποσά είναι αυτά που θέλετε να νοµιµοποιήσετε,
το ύψος και ποιος τα δικαιούται. Είπατε πριν για µισθοδοσίες ερ-
γαζοµένων. Να µην πάρουν οι εργαζόµενοι τα λεφτά τους; Να
τα πάρουν. Φέρτε µας µέχρι τη λήξη της συνεδριάσεως, για να
ξέρουν οι συνάδελφοι που θα ψηφίσουν την τροπολογία σας για
ποια πράγµατα σας δίνουν νοµοθετική εξουσιοδότηση, διότι, αν
δεν καταθέσετε τέτοιο χαρτί και, άρα, δεν έχετε πει στο Σώµα
εις τι αφορά αυτό το οποίο ψηφίζουµε, ποιες είναι αυτές οι δα-
πάνες συγκεκριµένα που θέλετε να νοµιµοποιήσουµε, τότε, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων, στην ουσία λέτε ότι δίνετε το δικαίωµα
στον Υπουργό καλή τη πίστει να νοµιµοποιήσει οποιαδήποτε
λεφτά θέλει σε οσοδήποτε ύψος θέλει. 

Τόσο δύσκολο είναι, κύριε Υπουργέ, να καταθέσετε ένα έγ-
γραφο που να λέει: «Νοµιµοποιούνται αυτές οι δαπάνες: Ένα,
δύο, τρία, τέσσερα, πέντε, έξι, επτά, οκτώ. Τόσα εκατοµµύρια εί-
ναι. Δεν έχω τίποτα να κρύψω. Είµαι ο καθαρός Πολάκης. Πάµε
παρακάτω.»; 

Εάν, όµως, δεν πείτε αυτές τις δαπάνες µέχρι το πέρας της
συνεδριάσεως, τότε καλώ τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας
να µην ψηφίσουν αυτή την τροπολογία, γιατί αυτό θα σήµαινε ότι
αν υποτεθεί ότι κάτι έχει να κρύψει ο Υπουργός, το οποίο δεν κα-
ταθέτει στην Ολοµέλεια, εσείς θα έχετε γίνει συνεργοί σ’ αυτή
την πράξη.

Άρα καθαρός ουρανός αστραπές δεν φοβάται! Θα καταθέσετε
τις δαπάνες, θα τις έχουµε στα Πρακτικά, θα ξέρουν τα δικαστή-
ρια στο µέλλον εις τι αναφέρεται αυτή η τροπολογία και θα πάµε
όλοι παρακάτω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Το καταλάβαµε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Μαντά, τα λεφτά

των Ελλήνων φορολογουµένων είναι σοβαρό πράγµα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Το καταλάβαµε, είπα.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάµε τώρα στο νοµοσχέ-

διο. 
Κύριε Υπουργέ, σας έκανα κάποιες ερωτήσεις στην επιτροπή.

Από ό,τι διάβασα µετά στα πρακτικά -γιατί έπρεπε να φύγω και
δεν είδα την οµιλία σας, έφυγα µόλις ξεκινάγατε-, δεν µου απαν-
τήσατε καθόλου και θεωρώ πολύ καλό να σας ρωτήσω ξανά. Εγώ
καταλαβαίνω ότι προσπαθείτε να µεταµορφώσετε τον χαρα-
κτήρα της πρωτοβάθµιας. 

Να πω µερικά πράγµατα εισαγωγικά, για να καταλάβουν οι συ-
νάδελφοι. Ο οικογενειακός γιατρός, ο ηλεκτρονικός φάκελος
ασθενούς και όλα αυτά τα ωραία που έχει το νοµοσχέδιό σας
δεν χρειαζόταν να νοµοθετηθούν καν. Ήταν ήδη νοµοθετηµένα
στον ν.4238 και το µόνο που χρειαζόταν ήταν να εκδώσει ο
Υπουργός τις σχετικές υπουργικές αποφάσεις. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, ερώτηµα πρώτο: Εφόσον και εσείς συµ-
φωνείτε τελικά στην ανάγκη του οικογενειακού γιατρού και ηλε-
κτρονικού φακέλου ασθενούς, γιατί χάσατε δύο χρόνια για να
φέρετε καινούργιο νόµο και δεν κάνατε χρήση του ν.4238, ώστε
να έχουν κερδίσει οι Έλληνες ασθενείς και δύο χρόνια;

Δεύτερον, όταν ήµουν Υπουργός εγώ, χρειάστηκε να κάνω
αυτή την αναγκαστική τότε για εµένα επιλογή, του να βάλω τους
ιατρούς του ΕΟΠΥΥ, του πρώην ΙΚΑ, να διαλέξουν µεταξύ του
ιδιωτικού τους ιατρείου και του δηµόσιου συστήµατος υγείας. 

Θέλω από το Βήµα αυτό να πω, κοιτάζοντάς τους στα µάτια,
µακάρι να µην είχα ποτέ αυτή την ανάγκη. Είναι µία από τις απο-
φάσεις για την οποία δεν είµαι καθόλου υπερήφανος και σε
όσους αδικήθηκαν από αυτή µου την απόφαση τους ζητώ και
συγγνώµη. Δυστυχώς, ήταν αδύνατον να µην την πάρω, λόγω
των τότε µνηµονιακών µας υποχρεώσεων. 

Όµως, διαρκώς, κύριε Ξανθέ, λέτε δύο πράγµατα για τα οποία
θα ήθελα απάντηση. Λέτε: «Ο Γεωργιάδης που έδιωξε τις τρεις
χιλιάδες ιατρούς του ΙΚΑ παίζει µε την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας». Ψεύδος, και µάλιστα του χειρότερου είδους, του µισού.
Διότι ο ν.4238 έλεγε ότι, για όσους έφευγαν, µπορούσε το κρά-
τος αυτοµάτως να προκηρύξει θέσεις και να προσλάβει και µό-
νιµους και επικουρικούς γιατρούς, οικογενειακούς γιατρούς και
άλλες ειδικότητες που χρειαζόταν η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Δηλαδή ο ίδιος νόµος που ανάγκασε αυτές τις τρεις χι-
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λιάδες να φύγουν, σας έδινε το δικαίωµα να προσλάβετε τρεις
χιλιάδες στην πρωτοβάθµια. Δεν προσλάβατε κανέναν. Κατηγο-
ρείτε, λοιπόν, εµένα γιατί τους έδιωξα, αλλά δεν κατηγορείτε τον
εαυτό σας γιατί δεν προσλάβατε.

Πάµε τώρα στο τρίτο επιχείρηµα. Δυστυχώς οι άνθρωποι αυ-
τοί, οι γιατροί που τόσο εξεµάνησαν εναντίον µου τότε -και το
σέβοµαι, γιατί άλλαξα τον οικογενειακό προγραµµατισµό και τη
ζωή τους, επαναλαµβάνω χωρίς να το θέλω, δεν είχα άλλα επι-
λογή- έπεσαν θύµατα της δικής σας ψευδολογίας, διότι εσείς
τότε τους υποσχόσασταν εδώ, µέσα στη Βουλή, ότι θα τους επα-
ναπροσλάβετε.

Εγώ δεν τους είπα ψέµατα. Τους είπα ότι έχω µνηµονιακό
στόχο, πρέπει να τον πετύχω και κρίνω ότι από όλο το δηµόσιο
αυτοί που είναι λιγότερο αδικηµένοι είστε εσείς που έχετε και
δεύτερη δουλειά, από το να διώξω κάποιον που δεν έχει καµµία
δουλειά. Καλό, κακό, κρίθηκε. Με µίσησαν αυτοί. Τους ζητώ και
συγγνώµη πραγµατικά.

Εσείς, όµως, τους υποσχόσασταν την ίδια στιγµή ότι, µόλις έρ-
θετε στην εξουσία, θα τους επαναπροσλάβετε. Όχι µόνο δεν
τους επαναπροσλάβατε, αλλά στην ουσία, ακολουθώντας τον
δικό µου νόµο, τους έχετε βάλει νέα προθεσµία µέχρι τέλος του
χρόνου για να φύγουν.

Τρίτο θέµα, κύριε Υπουργέ, που θέλω να µου απαντήσετε -και
εδώ είναι η βασική µου ένσταση στον νόµο, καλόπιστα σας το
λέω, καταλαβαίνω επειδή έχουµε µια ιδεολογική διαφορά- είναι:
Εσείς τι κάνετε εδώ; 

Το λέω για να το ακούσουν και οι τηλεθεατές, που είναι όλοι
χρήστες του συστήµατος υγείας. Αυτό που κάνετε και είναι κο-
στοβόρο και θα αποτύχει και θα φορτώσει στην επόµενη κυβέρ-
νηση ένα νέο µεγάλο πρόβληµα. Γιατί; Στην πραγµατικότητα
εσείς βλέπετε ως παροχή υγείας µόνο το δηµόσιο. Παροχή
υγείας από το κράτος δεν είναι µόνο το δηµόσιο, είναι και οι ιδιώ-
τες που παρέχουν υπηρεσία υγείας, αν το κάνουν για το δηµόσιο
και πληρώνονται από το δηµόσιο. Δηλαδή ο ιδιώτης γιατρός που
έχει σύµβαση µε τον ΕΟΠΥΥ παρέχει υπηρεσίες υγείας στο δη-
µόσιο. 

Εσείς τι κάνετε εδώ, κύριε Παπαδόπουλε; Παίρνοντας πόρους
για να φτιάξετε αυτό που λέτε ΤΟΜΥ, σπαταλάτε στην πραγµα-
τικότητα πόρους. Γιατί αν αυτά τα ίδια λεφτά που θα ξοδέψετε
για τις ΤΟΜΥ τα αξιοποιούσατε για να πετύχετε καλύτερες τιµές
από τους ιδιώτες και συµπράξεις ιδιωτών µε τους δήµους, πα-
ραδείγµατος χάριν, θα είχατε πετύχει περισσότερα ιατρεία, κα-
λύτερες υπηρεσίες υγείας, µε λιγότερα λεφτά. Αυτό θα το είχατε
πετύχει αν το κάνατε. Αντιλαµβάνεστε, όµως, ότι στη δική σας
ιδεολογία αυτό δεν ταιριάζει και θέλετε να έχετε δηµόσιο εξ ολο-
κλήρου σύστηµα. 

Ρώτησα, όµως, τον Υπουργό κάτι και δεν µου απάντησε. Παρ’
όλο που στο νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι ο διοικητικής της κάθε
ΥΠΕ θα µπορεί να µειώνει την παροχή από τους ιδιώτες σε υπη-
ρεσίες υγείας, αναλόγως της µειώσεως των αναγκών, προφα-
νώς, µε ανάθεση του δηµοσίου συστήµατος, τον ρώτησα κάτι
πολύ συγκεκριµένο: Δηλαδή ο στόχος σας είναι, κύριε Υπουργέ,
στο τέλος -αν υποτίθεται κυβερνούσατε δέκα χρόνια και θα µείνει
να φτιάξετε το πλήρες δηµόσιό σας σύστηµα- είναι να σταµατή-
σετε πλήρως την πρόσβαση στον ιδιωτικό τοµέα υγείας; 

Γιατί το λέω αυτό; Προσέξτε. Αυτοί που µε ακούνε ξέρουν
πολύ καλά. Η µεγάλη µεταρρύθµιση που έκανε ο Ανδρέας Λο-
βέρδος µε τον ΕΟΠΥΥ –και τον χαιρετώ για αυτό και του λέω
µπράβο από εδώ για να ακούγεται- είναι η εξής. Τι έκανε τότε η
δηµιουργία του ΕΟΠΥΥ; Στον ασθενή που ήταν υποχρεωµένος
να πηγαίνει στο ΙΚΑ και να περιµένει στην ουρά του ΙΚΑ, του
έδωσε µε ελάχιστη συµµετοχή, και σε µερικές περιπτώσεις µε
µηδενική, το δικαίωµα να πάει στο γειτονικό ιδιωτικό διαγνωστικό
κέντρο και να κάνει τις εξετάσεις του.

Αυτή είναι η µεγάλη µεταβολή και αυτή η µεταβολή έδωσε
πολύ καλύτερες υπηρεσίες υγείας στους χρήστες του συστήµα-
τος, τεράστια καλύτερες. 

Εάν εσείς λέτε να πάρετε τα λεφτά του ΕΟΠΥΥ από κει, τα 243
εκατοµµύρια, και να τα πάτε για την ανάπτυξη του δηµοσίου συ-
στήµατος, αυτό σηµαίνει ότι θα πάψουν οι ασθενείς στο µέλλον
να έχουν ελεύθερη πρόσβαση στις ιδιωτικές µονάδες. Θέλω να

καταλάβω αν αυτός είναι ο στόχος και αν από κει προσδοκάτε
τελικά να χρηµατοδοτηθεί το σύστηµα.

Τέταρτο και τελευταίο, για να µην καταχραστώ όλον τον χρό-
νο. Χίλια συγγνώµη στους συναδέλφους, αλλά καταλαβαίνετε ότι
έχω ένα ειδικό ενδιαφέρον. Θέλω ενάµισι λεπτό ακόµα.

Είπατε στην επιτροπή ότι θα κάνετε περίπου τέσσερις χιλιάδες
προσλήψεις, αν κατάλαβα καλά, για να δουλέψει το σύστηµα.
Καλά κατάλαβα τον αριθµό;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τρεις χιλιάδες.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τρεις χιλιάδες. Πολύ

ωραία. Όµως προσέξτε τι µου κάνει εντύπωση, γιατί φοβάµαι ότι
ίσως δεν έχετε καταλάβει κι εσείς τι κάνετε. Λέτε στο νοµοσχέ-
διο: Κάθε δήµος θα έχει ένα κέντρο υγείας και κάθε δηµοτική
ενότητα µία ΤΟΜΥ. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, πόσοι δήµοι σήµερα δεν έχουν κανένα
κέντρο υγείας; Ξέρετε τον αριθµό; Πόσοι δήµοι σήµερα; Εσείς,
που νοµοθετείτε, ο Υπουργός κ. Ξανθός µπορεί να απαντήσει
τώρα στη Βουλή πόσοι δήµοι δεν έχουν κανένα κέντρο υγείας
και το νούµερο; Ογδόντα επτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Λίγοι είναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πήρα το χαρτί χθες και

θα το καταθέσω. Ογδόντα επτά. Δεν είναι καθόλου λίγοι. Με σα-
ράντα πέντε άτοµα στο κάθε κέντρο υγείας βάσει του νοµοσχε-
δίου σας, ογδόντα επτά κέντρα υγείας στον δήµο επί σαράντα
πέντε µάς κάνουν τρεις χιλιάδες εννιακόσιες δεκαπέντε προσλή-
ψεις. Προσέξτε. Είναι για µην κάνετε ούτε µιά ΤΟΜΥ. Είναι για
να κάνετε µόνο τα κέντρα υγείας ανά δήµο. Ογδόντα επτά δεν
έχουν σήµερα, σας λέω. Το έχω ελέγξει χθες, το έχω έτοιµο.
Ογδόντα επτά κέντρα υγείας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): …
(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, να
µην ανοίγουµε διάλογο. Κύριε Γεωργιάδη,…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Προσέξτε τώρα. Χρει-
άζεστε τρεις χιλιάδες εννιακόσιες δεκαπέντε προσλήψεις µόνο
για τα κέντρα υγείας στους δήµους, χωρίς ούτε µιά ΤΟΜΥ. Γιατί
σας το λέω αυτό; Διότι θέλω να σας αποδείξω ότι το έχετε κάνει
«στο πόδι». Το νοµοσχέδιο είναι «στο πόδι». Αυτό δεν µπορεί να
λειτουργήσει.

Κλείνω. Βάζετε τον οικογενειακό γιατρό και λέτε ότι πήρατε το
µοντέλο της Πορτογαλίας. Δεν είναι αλήθεια αυτό που λέτε. Είναι
πάλι η µισή αλήθεια, γιατί στην Πορτογαλία πράγµατι είναι υπάλ-
ληλοι του δηµοσίου οι γιατροί που είναι οικογενειακοί –αυτή είναι
η µισή αλήθεια-, αλλά στην Πορτογαλία υπογράφουν συµβόλαια
αποδοτικότητας, τα οποία αν δεν τηρήσουν απολύονται. Αυτό
είναι το κόλπο που κάνουν στην Πορτογαλία. Λέει: Σε προσλαµ-
βάνω στο δηµόσιο για οικογενειακό γιατρό, αλλά σε προσλαµ-
βάνω µε συµβόλαιο που έχει στόχους που, αν δεν τους πιάσεις,
απολύεσαι. Άρα εσείς δεν παίρνετε το πορτογαλικό µοντέλο.
Εσείς παίρνετε το δικό σας µοντέλο, το συριζαίικο, που λέει
«πάρτε τα λεφτά των φορολογουµένων, πετάχτε τα και δεν βα-
ριέσαι, έχει ανάγκη ο επόµενος».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Γεωργιάδη, ευ-
χαριστούµε πολύ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω. Μονάδες ηµε-
ρήσιας νοσηλείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Να σεβαστούµε λίγο
και τους συναδέλφους που περιµένουν. Έχετε φτάσει στα δέκα
λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω σε δευτερόλε-
πτα.

Είναι σηµαντικές οι αλλαγές που κάνετε και είναι σίγουρα αλ-
λαγές επί τα βελτίω. Προσέξτε κάτι που για καλό σάς το λέω:
Εάν δεν προσθέσετε την φράση ότι µονάδες ηµερήσιας νοση-
λείας µπορεί να γίνουν σε κτήρια υγείας ή ειδικού σκοπού και το
αφήσετε γενικό, θα κλείνουν οι µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας,
όσες έχουν ανοίξει. Αν, δηλαδή, ο σκοπός σας είναι µόνο αυτό
που κάνατε τώρα, να είναι η µονάδα µε το ιατρείο ίδιας ειδικότη-
τας –αφού κάνατε αυτή την αλλαγή, µπράβο, είναι θετική-, πρέ-
πει να προσθέσετε αυτό που σας λέω «κτήρια υγείας ή ειδικού
σκοπού» για να µην τους τα κλείνουν, αφού αποφασίσατε να
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τους τα αφήσετε ανοικτά. Αν δεν το βάλετε αυτό, θα κλείνουν
αυτά. Είναι κρίµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
το βάλω στην υπουργική.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Γιατί να το κάνετε µε την
υπουργική; Αφού µπορείτε να το βάλετε εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Γεωργιάδη!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, απαντάει. «Θα

το βάλω», είπε, «στην υπουργική». Μα, βάλτε το στον νόµο, αφού
το έχετε αποφασίσει. Αφού το έχετε καταλάβει, γιατί να το βά-
λετε στην υπουργική και να σας κατηγορούν αύριο ότι εξυπηρε-
τείτε τον άλφα ή τον βήτα; Βάλτε το στον νόµο, να το συµφω-
νήσουµε όλοι, αφού το έχετε αποφασίσει. Γιατί δεν το βάζετε
τώρα και τους κρατάτε σε οµηρία;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Νοµίζω ότι ο Υπουρ-
γός, αν χρειαστεί, θα αναφερθεί µετά σ’ αυτό. Ευχαριστούµε
πολύ.

Ο κ. Πάλλης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι

δεν θα µπορέσω να αντισταθώ να µην κάνω ένα σχόλιο για τον
προηγούµενο οµιλητή. Έκανε µια µεγάλη παραδοχή, ότι όλοι οι
τηλεθεατές είναι χρήστες του δηµόσιου συστήµατος υγείας.

Πριν από µας δυόµισι εκατοµµύρια τηλεθεατών δεν ήταν. Είναι
µια παραδοχή, τουλάχιστον. Κάτι καταλαβαίνετε σιγά σιγά. 

Παρ’ όλα αυτά, δώσατε συγχαρητήρια στον προκάτοχό σας,
κάτι που θέλει πολύ θράσος, να έρχεστε εδώ πέρα και να υπε-
ρασπίζεστε το έργο σας στην υγεία τα προηγούµενα χρόνια και
την ελεύθερη πρόσβαση στον ιδιωτικό τοµέα. Ποιος σας στερεί
να πάτε στον ιδιωτικό τοµέα και να πληρώσετε από την τσέπη
εσείς που έχετε; Δεν κατάλαβα. 

Όπως επίσης µας λέτε ότι δεν χρειάζεται να νοµοθετήσουµε,
γιατί τα έχετε νοµοθετήσει εσείς. Είχατε νοµοθετήσει και την
πρόσβαση των ανασφάλιστων, αλλά ξαφνικά είχαν περισσέψει
κάτι εκατοµµύρια απ’ έξω.

Το νοµοσχέδιο έχει αναλυθεί αρκετά και από τον Υπουργό και
από τους πολλούς οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ που µίλησαν αλλά και
τις δεκάδες που ακολουθούν γιατί οι υπόλοιποι δεν γράφτηκαν,
δυστυχώς, για να το αποδοµήσουν. 

Θα κάνω κάποιες µικρές αναφορές στο άρθρο 61 και την πα-
ράγραφο 2, που αποδίδει τις πρόσθετες εφηµερίες σε κάποια
νοσοκοµεία, µεταξύ των οποίων και το Νοσοκοµείο της Λήµνου.
Το λέω συγκεκριµένα αυτό, γιατί είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο
τα τελευταία δύο χρόνια αναβαθµίζεται ουσιαστικά και θα συνε-
χίσει να αναβαθµίζεται σε όλα τα επίπεδα και µε το προσωπικό
και µε τις υποδοµές του. Είναι ένα άριστο νοσοκοµείο και αυτό
είναι δική µας κατάκτηση. Ήταν ένα νοσοκοµείο που πριν από
δυόµισι χρόνια πήγαινε για κλείσιµο. 

Ταυτόχρονα, µε αφορµή αυτό, θα ήθελα να υποστηρίξω µια
τροπολογία που έχουµε καταθέσει µαζί µε συναδέλφους, η
οποία αφορά και αυτό το νοσοκοµείο και άλλα νοσοκοµεία στις
άγονες προβληµατικές περιοχές Α’ κατηγορίας. Είναι µια προ-
σπάθεια -που µαζί µε άλλες προσπάθειες που έχουµε κάνει το
προηγούµενό διάστηµα και κίνητρα που έχουµε δώσει σε για-
τρούς- να ενισχύσουµε την παραµονή των γιατρών αλλά και το
σύστηµα µε επιµελητές Β’. Πρόκειται για την τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1215 και ειδικό 96. Παρακαλώ να γίνει δεκτή από
τους συναδέλφους και θα έλεγα ότι όλες οι παρατάξεις πρέπει
να την ψηφίσουν.

Ουσιαστικά τι ζητάµε; Στη βαθµολογική εξέλιξη των ιατρών
επιµελητών Β’, που παραµένουν πάνω από τα επτά χρόνια στα
νοσοκοµεία αυτά, να υπάρχει ένας συντελεστής προσαύξησης
1,3 στη βαθµολογική τους εξέλιξη. Νοµίζω ότι είναι δίκαιο και ένα
κίνητρο να µείνουν οι άνθρωποι αυτοί.

Τέλος, θέλω να κλείσω µε κάποια µικρά πραγµατάκια που
ακούστηκαν και αφορούν τον Νοµό Λέσβου που εκπροσωπώ και
τα δυο µεγάλα νησιά. Το άρθρο 48 έχει να κάνει µε τις άδειες
οδήγησης. Διορθώνεται ένα πρόβληµα που υπήρχε για κάποιους

ανθρώπους, οι οποίοι έπρεπε να µετακινούνται σε άλλες περιο-
χές. Θα εκµεταλλευτώ εδώ την ευκαιρία να µιλήσω ως επαγγελ-
µατίας της υγείας του ιδιωτικού τοµέα, ως φαρµακοποιός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτοί οι Υπουργοί που ευλο-
γούν εδώ τα γένια τους για τις πράξεις τους τα προηγούµενα
χρόνια µε τα πρώτα µνηµόνια, το 2010 και το 2012, έφεραν στα
όριά τους έναν ιδιωτικό κλάδο. Αυτή είναι η ιδεολογία τους για
τον ιδιωτικό τοµέα: να τον φέρουν στα όριά του. Αυτοί κατέστρε-
ψαν συναδέλφους. 

Δεν θα διαφωνήσω στις µειώσεις των τιµών των φαρµάκων,
γιατί το φάρµακο είναι κοινωνικό αγαθό και πρέπει να είναι στις
τιµές που έχει σήµερα, αλλά ήταν ο εύκολος στόχος. Ένας κλά-
δος, που η συντριπτική πλειοψηφία των συναδέλφων είναι τίµιοι
φορολογούµενοι -γιατί αυτό έλεγε ο νόµος και το θεωρώ σωστό-
µε ασφαλιστική και φορολογική ενηµερότητα κάθε µήνα ήταν ο
εύκολος στόχος για να κόψουν δαπάνες από τον «µικρό» του συ-
στήµατος.

Όλα αυτά, την ίδια εποχή που οι εταιρείες –τις οποίες θα
δούµε στην εξεταστική- χρηµατοδοτούσαν σεµινάρια και ηµερί-
δες για να επιµορφώνουν τους συναδέλφους µου, κυρίως σε θέ-
µατα µάρκετινγκ, λέγοντας σε καθηγητές που φέρνανε για την
κυριαρχία του νεοφιλελευθερισµού και του ανταγωνισµού. Με
τον τρόπο αυτό σπρώχνανε συναδέλφους να γίνουν ανθρωπο-
φάγοι µεταξύ τους, για να επιβιώσουν. 

Πρέπει, όµως, να αντιληφθείτε ότι, ακόµα κι αν στις πρόσφα-
τες εκλογές του Πανελλήνιου Φαρµακευτικού Συλλόγου η πλει-
οψηφία ανήκει ιδεολογικά σε σας, δεν είναι τσιράκια, όπως εσείς,
οι συνάδελφοί µου. Δεν θα γίνουν βορά. Δεν θα σας υποστηρί-
ξουν στην παράδοση ενός κλάδου, ο οποίος υπάρχει εδώ και
πάρα πολλές δεκαετίες. Νοµίζω ότι είναι κοινή πεποίθηση το γε-
γονός ότι το ελληνικό φαρµακείο µε την ποικιλοµορφία της
χώρας µας αποτέλεσε, αποτελεί και θα αποτελεί, µε τη στήριξή
µας, δοµικό στοιχείο της φροντίδας της υγείας των πολιτών που
ζουν ή βρίσκονται στη χώρα µας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Την ένεση θα τη βάλετε στο φαρ-
µακείο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Δεν σας διέκοψα, κύριε Οικονόµου. 
Δεν µπαίνω σε αυτή τη διαδικασία. Είναι προσβλητικό, φαντά-

ζοµαι, να πέφτετε σε αυτό το επίπεδο για έναν επιστηµονικό
κλάδο. Αυτό είναι προσβλητικό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν καταλάβατε τι είπα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Δεν θα ανοίξω διάλογο µαζί σας.
Μιλάω για το µέσο ελληνικό φαρµακείο που πρέπει να επιβιώ-

σει, κύριε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μην το συνεχίσουµε,

κύριοι συνάδελφοι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν καταλάβατε. Δεν πειράζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Πάλλη, συνε-

χίστε και θα έχετε και έξτρα χρόνο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Συνεχίζω και θα ολοκληρώσω.
Νοµίζω ότι αυτές οι πολιτικές της απελευθέρωσης της αγοράς

και το ιδεολογικό που θέλετε να βάλετε σε σχέση µε τον ιδιωτικό
τοµέα και την προστασία του, είναι ένα µεγάλο ψέµα. Ήταν ό,τι
σας έφερναν. Το 2010 και το 2012 καθόρισαν τα πράγµατα. 

Το µόνο σίγουρο, λοιπόν, είναι ότι τα δύο αυτά χρόνια και στον
δικό µου κλάδο, που είναι ιδιωτικός, αλλά και στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας καταφέραµε να το σταθεροποιήσουµε και την επι-
στηµοσύνη µας να την κάνουµε όπλο. 

Εδώ θα χρησιµοποιήσω µια έκφραση του Υπουργού σε µια δη-
µόσια εκδήλωση. Αν κάτι κατάφερε ο Οµπάµα στην Αµερική,
ήταν το Obamacare. Όλο επικαλείστε ότι θα καταργήσετε ό,τι
φέρνουµε. Ο Τραµπ δεν κατάφερε να καταργήσει το Obamacare. 

Έτσι κι εσάς θα σας κυνηγήσουν οι πολίτες αν επιδιώξετε να
επαναφέρετε στο πρότερο καθεστώς τα νοσοκοµεία, αυτοί που
θα τους βάλετε µε την κατάργηση του άρθρου 73 να πληρώσουν
αυτά που χρεώθηκαν. Διότι τόλµησαν να είναι οι τολµηροί που
πήγαν στο νοσοκοµείο. Διότι, δυστυχώς, πάρα πολλοί συµπολί-
τες µας, κύριε Οικονόµου, εκείνα τα χρόνια που τους έβαζαν να
πληρώσουν στα νοσοκοµεία δεν τόλµησαν να πάνε από ντροπή,
από έλλειψη χρηµάτων. Όµως ήταν πολλοί εκείνοι που δεν πήγαν
από ντροπή µε πολύ σοβαρές επιπτώσεις στην υγεία, ακόµα και
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θανάτους. Αυτά έχετε κάνει. 
Δυστυχώς τις επιπτώσεις στην υγεία των πολιτών της πενταε-

τίας 2010-2015 -που είναι περήφανοι οι Υπουργοί που διετέλεσαν
Υπουργοί εκείνα τα χρόνια- τις πληρώνουµε και θα συνεχίσουµε
να τις πληρώνουµε για πάρα πολλά χρόνια, γιατί ένα µεγάλο κοµ-
µάτι του πληθυσµού το αφήσατε παντελώς ακάλυπτο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Πάλλη, και για τον χρόνο. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Χρήστος Χατζησάββας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συκοφαντία είπε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι από την

πλευρά της Χρυσής Αυγής απέναντι στην Κυβέρνηση ότι είναι
σοβιετικού τύπου οι δοµές υγείας ΤΟΜΥ. Ταυτόχρονα, όµως, εί-
πατε ότι ήταν πρότυπο καλής λειτουργίας αυτά της σοβιετικής.
Τι είναι από τα δύο τελικά; Συκοφαντία ή περιποιεί τίτλο τιµής
για εσάς να σας το λένε αυτό; 

Το πρόβληµα είναι στη δική σας υπόσταση σαν συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Από τη µια έχετε µια βιτρίνα σοσιαλιστική, κοµ-
µουνιστική, µαρξιστική, λενινιστική, έχετε διάφορες συνιστώσες,
αλλά εξυπηρετείτε µνηµονιακές εντολές, καπιταλιστικές, τις
πλέον αντιλαϊκές, τις πλέον απάνθρωπες, τις φτιάξατε, δηλαδή,
µε µία κοµµουνιστική νοοτροπία. 

Εφαρµόζετε µνηµονιακές υποχρεώσεις κι έχετε αδρανοποι-
ήσει όλα τα αντανακλαστικά της κοινωνίας. Αυτή η ασθένεια δεν
έχει αντιµετώπιση. Δεν υπάρχουν φάρµακα και αντιβίωση γι’
αυτή την ασθένεια. Όσον αφορά τώρα τους κανόνες τους κοινο-
βουλευτικούς και τις αντισυνταγµατικότητες, να θυµίσω στον
Υπουργό, τον κ. Ξανθό -που έφυγε, αλλά είπε ότι θα µας απαν-
τήσει, δεν απάντησε, είναι εδώ ο κ. Πολάκης-, σχετικά µε τις ερω-
τήσεις που κάνουν οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής στο
Υπουργείο ότι δεν παίρνω απάντηση από κανέναν από τους δύο
Υπουργούς. 

Πριν, όταν ήταν ο κ. Κουρουµπλής, υπήρχε ένας τουλάχιστον
που, όταν τύχαινε η σειρά του, µας απαντούσε. Υπάρχουν άλλοι
Υπουργοί της Κυβέρνησής σας, οι οποίοι κι εκείνοι απαντούν. Βέ-
βαια, αυτό δεν είναι κάτι καινούργιο, κύριε Οικονόµου, που λέτε
ότι και σε εσάς δεν απαντούν. Είναι στα βήµατα της κυβέρνησης
Σαµαρά, γιατί ο Δένδιας ξεκίνησε να µη µας απαντάει. Όσον
αφορά το αν είναι Βενεζουέλα η Ελλάδα κι αν κλείνει η Κυβέρ-
νηση αυτούς που διαφωνούν στη φυλακή, νοµίζω ότι έχετε αρ-
γήσει να το επισηµάνετε, γιατί έχει γίνει ήδη Βενεζουέλα κι
όποιος διαφωνεί µε την Κυβέρνηση, τον κλείνετε φυλακή. 

Επαναφέρω λίγο εδώ το κείµενο των απαντήσεων προς τους
Βουλευτές της Χρυσής Αυγής -µία θα πάρω τώρα τυχαία, υπάρ-
χουν εκατοντάδες- κ. Ιωάννη Λαγό, κ. Χρήστο Χατζησάββα και κ.
Ιωάννη Αϊβατίδη. «Σας γνωστοποιούµε ότι εν όψει εκκρεµούς
δίκης -γίνεται η δίκη βέβαια- για σύσταση εγκληµατικής οργάνω-
σης, ερευνάται η συµµετοχή της πλειοψηφίας των Βουλευτών -
όχι όλων- και για λόγους συνταγµατικής κοινοβουλευτικής τάξης
δεν σας απαντάµε». 

Η δίκη γίνεται, όπως είπα πριν. Δεν είµαστε όλοι οι Βουλευτές
στη δικογραφία. Δεν µας ενδιαφέρει, όµως, αυτό. Είναι τυχαίο.
Θα µπορούσα να είµαι κι εγώ. Αν ήµουν στην πρώτη φουρνιά
Βουλευτών, θα ήµουν κι εγώ. 

Αν βγει αθωωτική η απόφαση της δίκης, δηλαδή, θα απαντή-
σετε; Θα πάρετε όλες αυτές τις ερωτήσεις που σας έχουµε κάνει
τα δύο, δυόµισι τελευταία χρόνια που είστε στην Κυβέρνηση και
θα µας δώσετε απαντήσεις για θέµατα τα οποία προ πολλού
χρειάζονται απάντηση;

Αφορούν τα ερωτήµατα που κάνουµε κοµµατικά θέµατα, θέ-
µατα της Χρυσής Αυγής; Σας ρωτάµε κάτι για δικά µας θέµατα;
Είναι προβλήµατα που ταλανίζουν την ελληνική κοινωνία. Τα θέ-
τουν και ψηφοφόροι µας αλλά και ψηφοφόροι άλλων κοµµάτων
δηµόσια κι εµείς τα κάνουµε ερωτήσεις. 

Αν υπάρχει σχετικός κανονισµός µε τον οποίο επιβάλλεται ή
που σας επιτρέπει να µη µας απαντάτε, θα ήθελα να µου τον
πείτε, γιατί µπορεί στο µέλλον να µας χρειαστεί.  

Θα καταψηφίσουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό, όχι για τα

τραγικά που φέρνετε και νοµοθετείτε, αλλά, κυρίως, γι’ αυτά που
θα έπρεπε να νοµοθετήσετε, αλλά δεν τα φέρνετε, τις παθογέ-
νειες του παρελθόντος, που γι’ αυτό βγήκατε, αλλά δεν φαίνεστε
αντάξιοι. Πρέπει να γίνει, βέβαια, διαχωρισµός όταν λέµε για πα-
θογένειες του παρελθόντος και µιλάµε για µεγαλογιατρούς και
λοιπά.

Όλα αυτά τα άσχηµα που φέρνουν αυτές οι έννοιες, όπως µε-
γαλογιατρός κ.λπ., αφορούν κάποιους γιατρούς, είτε πανεπιστη-
µιακούς είτε κάποιους γιατρούς στο Κολωνάκι είτε κάποιους που
µπορεί να χρησιµοποίησαν τη θέση τους στο ΕΣΥ για να φτιά-
ξουν το πελατολόγιό τους, µπορεί να έκλεβαν το κράτος, µπορεί
να µην έκοβαν αποδείξεις, µπορεί να συνταγογραφούσαν παρά-
νοµα. Είναι άλλο αυτοί κι άλλο ο ιδιώτης γιατρός, ο οποίος µε
70% φορολόγηση προσπαθεί να επιβιώσει επαγγελµατικά µέσα
σε αυτό το κράτος και µέσα στους µεγαλοκαρχαρίες που παρα-
µονεύουν. 

Φυσικά, άλλος είναι και ο µάχιµος νοσοκοµειακός γιατρός –
τονίζω το µάχιµος νοσοκοµειακός γιατρός-, γιατί κάθε µέρα αν-
τιµετωπίζει τις ανάγκες για υγεία του απλού πολίτη σε συνθήκες
πεδίου µάχης, µε ελλείψεις εξοπλισµού, ελλείψεις υλικού, για να
µην αναφέρω τα ωράρια. Αυτοί οι γιατροί αντιµετωπίζουν δυο
φορές την οικονοµική κρίση: µία ως πληττόµενοι πολίτες και µία
ως γιατροί, που πρέπει να σώσουν ζωές και να αντιµετωπίσουν
τα προβλήµατα που αυτή η οικονοµική κρίση δηµιουργεί, ψυχικά
και σωµατικά, στους Έλληνες. 

Οι ίδιοι, λοιπόν, αυτοί γιατροί καταγγέλλουν το σύστηµα επι-
κουρικών γιατρών, λέγοντας ότι είναι µια παλιά ιστορία, ότι είναι
µία πρόσκαιρη λύση, ότι δεν αφορά κανονικές θέσεις, αλλά επι-
µελητών, για να καλύψουν ή να µπαλώσουν κάποιες ανάγκες. Θα
πει κάποιος ότι είναι µεγάλο κόστος να γίνουν µόνιµες προσλή-
ψεις. Δεν είναι κόστος, είναι επένδυση. Δυστυχώς, όµως, οι µνη-
µονιακές σας υποχρεώσεις δεν σας επιτρέπουν να κάνετε
προσλήψεις.  

Τώρα, βέβαια, καταντήσατε να παρακαλάτε να πάνε για επι-
κουρικοί γιατροί νέοι, αν και από τους παλιούς, από τις δύο χι-
λιάδες, όπως αναφέρει, µόνο οι εξακόσιοι πενήντα θα ανανεώ-
σουν φέτος. Γιατί γίνεται αυτό; Διότι κάποιοι µε τρεις ή τέσσερεις
µήνες σε ένα τουριστικό ιατρείο θα πάρουν όσα σχεδόν θα
έπαιρναν ολόκληρο το έτος, µαζί µε τις εφηµερίες που θα έκα-
ναν, ως επικουρικοί γιατροί. Υπάρχουν οκτώ χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας. Καλύψτε τες άµεσα και µόνιµα, για να λύσετε πολλά από
τα προβλήµατα που προανέφερα. 

Η µεταρρύθµισή σας, φυσικά, θυµίζει πρότυπα υπανάπτυκτων
χωρών. Τα κέντρα υγείας µε δεκαοκτώ ειδικότητες, σαν νοσοκο-
µεία θα είναι, απ’ ό,τι καταλαβαίνω. Ο οικογενειακός γιατρός θα
είναι ένας υπεριατρός, ο οποίος θα πρέπει να αντιµετωπίζει δε-
κάδες περιπτώσεις την ηµέρα και θα αποφασίζει ποιοι από αυ-
τούς θα πρέπει να παραπεµφθούν σε αυτά τα συστήµατα, τα
ΤΟΜΥ.

Φυσικά, πολλοί από αυτούς θα κόβονται, δεν θα παίρνουν πα-
ραπεµπτικό για να πάνε εκεί, µία, δύο, τρεις φορές, µέχρι να απο-
φασίσουν τελικά να απευθυνθούν σε κάποιον ιδιώτη γιατρό, εάν
έχουν τα χρήµατα να το κάνουν, διαφορετικά θα πρέπει να περι-
µένουν.

Να αναφερθώ τώρα σε κάποιες τροπολογίες. Μία από τις ση-
µαντικότερες θα έλεγα ότι είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό
1205 και ειδικό 87, µε τίτλο: «Δαπάνες του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας για τη µεταφορά προσφύγων και µεταναστών». Λέει ότι
πρέπει να συµπεριληφθούν στις κατεπείγουσες δαπάνες όσες
µεταφορές διενεργήθηκαν ή θα διενεργηθούν από τα ΚΤΕΛ από
τον Δεκέµβριο του 2015 µέχρι τον Δεκέµβριο του 2017 και ως εκ
τούτου εξοφλούνται, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης, και
είναι υποχρέωση του ΥΠΕΘΑ η κάλυψη των παραπάνω δαπανών
µεταφοράς προσφύγων και µεταναστών.

Θα πρέπει, δηλαδή, ο Έλληνας φορολογούµενος -ο οποίος
πληρώνει τέλη κυκλοφορίας, τα καύσιµά του για να µετακινείται,
πληρώνει εισιτήρια στα µέσα µαζικής µεταφοράς, µετράει καµ-
µιά φορά κέρµατα για να µπορέσει να πληρώσει το εισιτήριό του-
να δει ότι υπάρχουν και κάποιοι πολίτες αυτής της χώρας οι
οποίοι ήρθαν απρόσκλητοι και κινούνται δωρεάν. Μάλιστα δεν
υπάρχουν και αυτές οι επιχορηγήσεις και τα κονδύλια που λένε
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από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρέπει να τα καλύψει το ΥΠΕΘΑ.
Φυσικά εµείς, όπως καταλαβαίνετε, θα καταψηφίσουµε αυτή την
τροπολογία.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1203 µε ειδικό 85 αφορά το
ΚΕΕΛΠΝΟ και το ΕΚΑΒ. Το ποιος είναι στη διοίκηση του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ δεν µας αφορά ούτε εάν θα αµείβεται ή όχι. Ούτως ή άλλως
η προηγούµενη διοίκηση είχε εκφέρει άποψη σχετικά µε την υγει-
ονοµική βόµβα που υπάρχει και είναι έτοιµη να εκραγεί σε διά-
φορα κέντρα φιλοξενίας λαθροµεταναστών και δεν την έλαβε
κανένας υπ’ όψιν του, οπότε δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο θα
µας αφορούσε εµάς κάτι τέτοιο. 

Είναι θετικό αυτό που αφορά το ΕΚΑΒ, αλλά θα πρέπει να το
φέρετε σαν ξεχωριστή τροπολογία, εάν θέλετε να το στηρίξουµε. 

Όσον αφορά τους εργολάβους στα νοσοκοµεία για τη σίτιση,
καθαρισµό, φύλαξη και όλα αυτά, µην τους ρωτάτε. Διώξτε τους,
προσλάβετε τους υπαλλήλους που είπατε ότι θα προσλάβετε και
λύστε και αυτό το πρόβληµα.

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1204 και ειδικό
86, µε τίτλο: «Ρυθµίσεις θεµάτων ΕΟΠΥΥ», είναι ξεκάθαρα µία
τεχνοκρατική τροπολογία και ως εκ τούτου είναι και απάνθρωπη.
Αφορά µόνο αριθµούς. Δεν σας ενδιαφέρει καθόλου τι σηµαί-
νουν αυτοί οι αριθµοί σαν αποτύπωση πάνω στην κοινωνία. 

Είναι ξεκάθαρα πάνω στη µνηµονιακή βάση στην οποία θέτετε
όλα τα νοµοθετήµατά σας και θα βασιστεί σε πληροφοριακά συ-
στήµατα. Το σύστηµα, δηλαδή, αυτό -που έχει ήδη περιπλεχθεί,
δεδοµένης της ανικανότητας λειτουργίας των ηλεκτρονικών συ-
στηµάτων για τη συνεννόηση µεταξύ του ΕΦΚΑ και του νεοσύ-
στατου µε το νόµο-λαιµητόµο του Κατρούγκαλου, ειδικότερα για
τους ελεύθερους επαγγελµατίες και το σύνολο των επιστηµονι-
κών φορέων µε τον ΕΟΠΥΥ- θα το χρησιµοποιήσετε τώρα; Θα
κάνετε κάτι καλύτερο; Δεν µπορώ να το καταλάβω αυτό. Πάντως
είδαµε τι αποτέλεσµα είχαν αυτά. Εάν γίνει και στον ΕΟΠΥΥ, είναι
ξεκάθαρα τα αποτελέσµατα.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1206 και ειδικό 88, για τους
ασθενείς από τη νόσο Χάνσεν, από ανθρωπιστικής πλευράς εν-
νοείται ότι είναι θετικό, ειδικότερα εάν σκεφθεί κανείς ότι πολύ
πιο µηδαµινά στοιχεία προσωπικών δεδοµένων αποκρύπτονται
από διάφορες άλλες διατάξεις. 

Βέβαια, δεν µπορώ να βγάλω άκρη για το πόσοι είναι τελικά
αυτοί οι ασθενείς στην Ελλάδα. Λέει µέσα στην έκθεση ότι είναι
διακόσιοι. Εγώ ψάχνοντας στο διαδίκτυο βρίσκω ότι είναι είκοσι
το πολύ. Θα θέλαµε να µάθουµε πόσοι είναι τελικά. Δεν µπαίνω
στη διαδικασία να ρωτήσω τι εθνικότητας είναι, γιατί –είπαµε- το
βλέπουµε από ανθρωπιστικής πλευράς, οπότε θα πούµε «πα-
ρών» σε αυτή την τροπολογία.

Η τροπολογία µε ειδικό αριθµό 92 αφορά τα δίχτυα στον Κο-
ρινθιακό Κόλπο για τις µέδουσες. Γιατί τρέχετε να προλάβετε κα-
τόπιν εορτής, ενώ αυτό θα έπρεπε να γίνει προ πολλού; Κάθε
χρόνο γίνεται. Δεν είναι φετινό το πρόβληµα. Έχει αναφερθεί
στην Επιτροπή Περιβάλλοντος πολλές φορές. Ξαφνικά τώρα δη-
µιουργήσατε µία ανάγκη. Έρχεστε ως από µηχανής θεοί να δώ-
σετε µία λύση. Να τη δώσετε, αλλά δεν µπορώ να καταλάβω για
ποιον λόγο καθυστερήσατε. Έπρεπε να τη δώσετε πιο νωρίς.
Έχει περάσει η τουριστική περίοδος τώρα. 

Θα γίνει και «NATURA». Δεν θα µπορεί να υπάρχει αλιεία στη
περιοχή. Θα µπορεί, όµως, κατά παρέκκλιση του κανονισµού
πάλι, να υπάρξουν κάποιες ίσως ιχθυοκαλλιέργειες. Και σε αυτή
την τροπολογία θα πούµε «παρών». 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι αυτά που συζητάµε για τρο-
πολογίες και άρθρα είναι καλά. Ο κόσµος, όµως, δεν θα δει ούτε
άρθρα ούτε τροπολογίες. Θα τα αισθανθεί όλα αυτά που νοµο-
θετείτε στο πετσί του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Οι ελλείψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό δεν θα κα-

λυφθούν. Οι ελλείψεις σε υλικά και φάρµακα δεν θα πάψουν να
υπάρχουν. Τα χαλασµένα ή ανύπαρκτα ιατρικά µηχανήµατα -τα
οποία τώρα τελευταία τα κλέβουν κιόλας- θα συνεχίσουν να
υπάρχουν. Οι ουρές δεκάδων ωρών στα επείγοντα δεν θα εξα-
λειφθούν, νοσοκοµειακές εγκαταστάσεις που θυµίζουν ή είναι

και προπολεµικές δεν θα βελτιωθούν και όλα αυτά ο κόσµος, δυ-
στυχώς, θα τα ζήσει και θα είναι η καθηµερινότητά του.

Επιφυλάσσοµαι για τις άλλες τροπολογίες στην αυριανή µου
δευτερολογία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Χατζησάββα.

Τον λόγο έχει ο κ. Μουσταφά Μουσταφά, µετά θα παρεµβλη-
θεί ο κύριος Υπουργός, ο κ. Πολάκης, που έχει ζητήσει τον λόγο
και ύστερα θα πάµε στον κατάλογο των Βουλευτών. Παρακαλώ
να κρατιούνται οι χρόνοι. Το λέω σε όλους γιατί η λίστα είναι τε-
ράστια, είναι πάνω από εξήντα πέντε Βουλευτές. 

Ορίστε, κύριε Μουσταφά.
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε

χαρά, µε αισιοδοξία, µε υπερηφάνεια, αλλά ταυτόχρονα και µε
ευθύνη συµµετέχω στη σηµερινή συζήτηση του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Υγείας για τη µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας.

Και στις επιτροπές αλλά και εδώ στις τοποθετήσεις στην Ολο-
µέλεια ακούγονται βαριές κουβέντες. Άγρια οµορφιά έχει απο-
κτήσει η συζήτηση. Έχουµε προσωπικές επιθέσεις στους Υπουρ-
γούς, χθες - προχθές στον Υπουργό Παιδείας και σήµερα στους
Υπουργούς Υγείας. Ακούµε κουβέντες περί αντισυνταγµατικότη-
τας, «Βενεζουελλάδα», σοβιετία, ιδεοληψία κ.λπ.. Είναι µεταµον-
τέρνα πράγµατα, δηλαδή, και υπάρχουν ικανότεροι και ανθεκτι-
κότεροι από εµένα να απαντήσουν σε αυτές τις κριτικές. 

Εγώ θέλω να καταθέσω τις απόψεις µου βιωµατικά, εµπειρικά
αλλά και οραµατικά µε µια αισιόδοξη, αγωνιστική, διεκδικητική
µατιά γιατί σε αυτή τη χώρα έγιναν και γίνονται και ωραία και
καλά πράγµατα για τα οποία χαιρόµαστε. Και αν η συµβολή µας,
η αρωγή µας είναι ουσιαστική σε αυτά τα καλά πράγµατα, η χαρά
µας είναι διπλή, τριπλή, πολλαπλή. Γι’ αυτό καλούµε και τους συ-
ναδέλφους της Αντιπολίτευσης να συµβάλουν θετικά σε αυτή την
προσπάθεια γιατί την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας την έχει
ανάγκη ο τόπος.

Θέλω να κάνω µια ιστορική αναφορά. Ο αείµνηστος ηγέτης
της Αριστεράς Ηλίας Ηλιού είχε προτείνει να παίρνουν σύνταξη
και οι αγρότες και οι αγρότισσες εκείνα τα χρόνια. Είχε προκα-
λέσει ειρωνικά σχόλια αυτή η πρότασή του. Του απάντησαν ότι
ο Ηλιού θέλει να κάνει τη χώρα ιµαρέτ, δηλαδή πτωχοκοµείο. Το
1998, από προαιρετική, που ήταν η ασφάλιση των αγροτών, έγινε
ο κλάδος της κύριας ασφάλισης και είχα την τιµή να είµαι εγώ ο
εισηγητής του Συνασπισµού τότε, µαζί µε τον νυν Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης κ. Αποστόλου και να συµβάλουµε πραγµατικά
στη σωστή του νοµοθέτηση µε κατάληξη τη σηµερινή κατάσταση
των αγροτών µας, που κατοχυρώνονται µε την εθνική σύνταξη
και µε τη σύνταξη που εξαρτάται από τα χρόνια που πληρώνουν
τις εισφορές τους.

Επίσης, όσοι είναι στην ηλικία µου, λίγο µεγαλύτεροι λίγο µι-
κρότεροι από εµένα, θα έχουν ακούσµατα και βιώµατα από τις
περιοχές τους, από ανθρώπους του περίγυρού τους, που αναγ-
καζόντουσαν να εκποιήσουν περιουσιακά τους στοιχεία, δηλαδή
να πουλήσουν χωράφια ή τα ζώα τους για να πάνε σε γιατρό να
θεραπευτούν και να αντιµετωπίσουν σοβαρά προβλήµατα υγείας
που τους προέκυπταν.

Με τη Μεταπολίτευση, λόγω και του πεδίου των σπουδών µου,
που είναι η ιατρική και λόγω της ένταξής µου στην Αριστερά, πα-
ρακολουθούσα τα προγράµµατα υγείας, περίθαλψης και κοινω-
νικής πολιτικής των κοµµάτων. Οι προωθηµένες θέσεις τότε της
Αριστεράς αλλά και του ΠΑΣΟΚ στα ζητήµατα της περίθαλψης
ήταν µια µεγάλη συµβολή στην ανάπτυξη πρωτοβουλιών, κινη-
µάτων, διεκδικήσεων στον χώρο της υγείας, οι οποίες µετουσιώ-
θηκαν στο εµβληµατικό Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που συνέγειρε
πάρα πολύ κόσµο, κινητοποίησε πολλές δυνάµεις να συµβάλουν
στην εδραίωσή του και στην εµπέδωσή του. Ενώ και στο ιδρυτικό
νοµοσχέδιο του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και στις µετέπειτα
παρεµβάσεις και πρωτοβουλίες για τη βελτίωσή του πάντοτε εµ-
περιείχετο η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας ως συστατικό τους
στοιχείο, αυτή η πλευρά του δεν µπόρεσε να εδραιωθεί και να
εµπεδωθεί.
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Εδώ πρέπει να κάνουµε µια εξήγηση ότι τα άλλα που αναφέρ-
θηκαν σαν πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας δεν περιείχαν αυτό
που περιγράφεται στο άρθρο 1 της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. 

Και εδώ θέλω να κάνω µια παρατήρηση. Είµαι γιατρός βιοπα-
θολόγος. Ο ΕΟΠΥΥ µάς έχει αναγκάσει να έχουµε ISO και όταν
έρχεται ο υπάλληλος της πολυεθνικής εταιρείας για να µας πι-
στοποιήσει ζητάει ιχνηλασιµότητα, το οποίο σηµαίνει ότι όλες
αυτές τις εξετάσεις που κάνουµε εµείς, πρέπει να τις καταγρά-
φουµε και να τις έχουµε σε έναν σκληρό δίσκο για να υπάρχει η
ιχνηλασιµότητά τους.

Εµείς όλα αυτά τα χρόνια, στα σαράντα χρόνια λειτουργίας
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, δεν µπορέσαµε να κάνουµε ένα
σύστηµα ιχνηλασιµότητας για τους ανθρώπους µας. 

Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, πρώτα από όλα, είχε αυτόν
τον στόχο, δηλαδή να καταγράψει τους συνανθρώπους µας από
την ηµέρα που γεννιούνται, µέχρι και την ηµέρα που θα χρει-
αστούν σοβαρή θεραπεία, για να µπορέσει να γίνει µια επιστη-
µονικά σωστή αντιµετώπιση.

Στην περιοχή µας, στο πλαίσιο της ψυχιατρικής µεταρρύθµι-
σης, είχαµε την εµβληµατική παρουσία του καθηγητή της Ψυχια-
τρικής, του κ. Σακελλαρόπουλου, ο οποίος µε αντιλήψεις κοινω-
νικής ψυχιατρικής, µας δίδαξε πώς ασκείται και στον δύσκολο
χώρο της ψυχιατρικής µια ουµανιστική, ολοκληρωµένη, προλη-
πτική πολιτική αντιµετώπισης των ψυχικά ασθενών. 

Αγωγή κοινότητας,  αποασυλοποίηση, κοινωνική ένταξη, κινη-
τές µονάδες υποστήριξης ήταν νέες λέξεις και έννοιες, που έµει-
ναν στο λεξιλόγιό µας, µάς ενθουσίαζαν και µάς ωθούσαν σε µια
ανιδιοτελή προσφορά στο όλο εγχείρηµα. Και η σύζυγός µου ως
ψυχολόγος και εγώ ως εθελοντής υποστηρικτής, αλλά και µια
πλειάδα υγειονοµικών διαφορετικών ειδικοτήτων -εκπαιδευτικοί,
τοπικοί άρχοντες- συστρατεύτηκαν στην υλοποίηση αυτού του
εγχειρήµατος. 

Αναφέρω αυτά τα βιώµατα, διότι ανήκουν στα θετικά βιώµατα
της ζωής µου, που άφησαν θετικό αποτύπωµα στην περιοχή και
στη χώρα µας. Δεν διεκδικώ ούτε ως πρόσωπο ούτε ως ανή-
κουσα σε αυτόν τον συγκεκριµένο πολιτικό χώρο την πατρότητά
τους, αλλά καυχώµαι για την συµβολή µου και για τη συµµετοχή
µου σε αυτό το κοινωνικοπολιτικό γίγνεσθαι καθώς και τις κατα-
κτήσεις. Η προσέγγιση όλων µας έτσι πρέπει να είναι για να
έχουµε αποτελέσµατα από την πολιτική µας δράση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, στις συζητήσεις ακούµε µερικά τσιτάτα, όπως ελεύθερη
επιλογή γιατρού, πόλεµος ενάντια στον ιδιωτικό τοµέα, σοβιετο-
ποίηση. Εξαρχής, θέλω να τονίσω ότι κι εγώ είµαι ιδιώτης για-
τρός, είµαι ιατρός βιοπαθολόγος, αλλά αυτή τη συζήτηση για
ελεύθερη επιλογή γιατρού, τη θεωρώ σαν τον φερετζέ της νεο-
φιλελεύθερης αντίληψης για πλήρη ιδιωτικοποίηση των υπηρε-
σιών υγείας. Από τη µια πλευρά, δηλαδή, περιγράφουµε µε τα
µελανότερα χρώµατα την υπάρχουσα κατάσταση στην υγεία και
από την άλλη µιλάµε για ελεύθερη επιλογή γιατρού. 

Μια πολύ ωραία ρήση του τόπου µου θέλω να θυµίσω και µε
αυτό να κλείσω. Η γιαγιά Χρυσούλα από την Καρυδιά της Κοµο-
τηνής όταν ακούει τέτοια λόγια, λέει «εγώ σου λέω ότι είµαι χαν-
τούµης κι εσύ µε ρωτάς πόσα παιδιά έχω».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μουσταφά. 

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο και µετά θα ακολουθήσουν
Βουλευτές σύµφωνα µε τη σειρά του καταλόγου.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Τοποθετήθηκα αναλυτικά σε σχέση µε άρθρα του νοµοσχε-
δίου στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων.
Θα αναφερθώ σε αρκετά άρθρα του νοµοσχεδίου στην πορεία
της οµιλίας µου, όµως νιώθω την ανάγκη να κάνω µία γενική πα-
ρατήρηση ορµώµενος από την οµιλία του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Οικονόµου.

Κύριε Οικονόµου, είναι σαφές ότι αυτό το νοµοσχέδιο εκφρά-

ζει µία βαθιά ιδεολογική, πολιτική και ταξική σύγκρουση. Εσείς
είστε από τη µια πλευρά και εµείς είµαστε από την άλλη. Είναι
σαφές αυτό το πράγµα. Εσείς είστε από την πλευρά της νεοφι-
λελεύθερης λογικής, της ατοµικής ευθύνης για την αρρώστια
που πρέπει να έχει ο κάθε ασθενής και να αναζητά ο ίδιος περί-
θαλψη είτε πρωτοβάθµια είτε δευτεροβάθµια. Είστε από την
πλευρά της ασύδοτης ανάπτυξης του ιδιωτικού τοµέα, που αυτό
είναι το όραµά σας, αυτό είναι το µοντέλο σας, αυτή είναι η συµ-
µαχία µε συγκεκριµένα ανώτερα, µεσαία ή πολύ ανώτερα στρώ-
µατα της κοινωνίας. 

Εµείς από την άλλη πλευρά, ναι, το κάνουµε και αυτό το βήµα,
να περάσουµε σε µία αριστερή λογική, η οποία αντιµετωπίζει και
την πρωτοβάθµια περίθαλψη σαν ευθύνη του οργανωµένου κρά-
τους και της οργανωµένης πολιτείας, της οποίας είναι ευθύνη να
παρέχει καθολική κάλυψη και προαγωγή υγείας στον πληθυσµό
στον τόπο κατοικίας του, που µε οργανωµένο τρόπο προβλέπει,
προλαµβάνει, θεραπεύει, κατευθύνει, συνταγογραφεί, παραπέµ-
πει σε ανώτερες δοµές του συστήµατος.

Και σαφώς και εµπεριέχει µια άλλη κοινωνική συµµαχία αυτή
η προοπτική, η οποία απευθύνεται στις νέες γενιές που έρχονται,
οι οποίες βρέθηκαν εκτός Ελλάδας, βρέθηκαν υποαπασχολού-
µενες, βρέθηκαν αµειβόµενες µε εφηµερίες των 50 και 60 ευρώ
σε ιδιωτικά κέντρα γιατί δεν µπορούσαν να βρουν δουλειά, βρέ-
θηκαν εκτός ΕΣΥ, γιατί δεν προκηρύξατε καµµία θέση τα προ-
ηγούµενα χρόνια, βρέθηκαν εκτός ΕΟΠΥΥ, γιατί κρατήσατε το
σύστηµα των συµβάσεων του ΕΟΠΥΥ κλειστό εντελώς τα προ-
ηγούµενα χρόνια και απλώς κληρονόµησε ο ΕΟΠΥΥ τις συµβά-
σεις του ΟΠΑΔ. 

Ναι, είναι σαφές. Εσείς κάνατε µια κοινωνική συµµαχία µε τον
µεγάλο ιδιωτικό τοµέα, στον οποίο είχατε εκχωρήσει την πρωτο-
βάθµια είτε στα εργαστήρια είτε στην κλινική εξέταση, που πα-
ρέπεµπε βέβαια στη δευτεροβάθµια του ιδιωτικού τοµέα. Κάνατε
κοινωνική συµµαχία µε κάποια στρώµατα παλαιών γιατρών, οι
οποίοι µέσα από διάφορους δρόµους και µε την προκλητή ζή-
τηση και µε την πλασµατική συνταγογράφηση έβγαζαν όχι µόνο
τον µισθό τον οποίο είχαν. Ναι, αυτό κάνατε εσείς και τους τρο-
µοκρατείτε τώρα ότι «θα τα χάσετε αυτά». Γιατί αυτό προσπα-
θείτε να κάνετε. 

Εµείς κάνουµε µια άλλη κοινωνική συµµαχία µε γενιές που έρ-
χονται, µε ανθρώπους…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Με γιατρούς του ΕΟΠΥΥ είναι όλα
αυτά;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Το
καταλαβαίνω ότι σας πειράζει, γιατί ξέρετε ότι εγώ µιλώ επί τον
τύπον των ήλων. 

Εµείς κάνουµε µια άλλη κοινωνική συµµαχία µε τους γιατρούς
και τις γενιές που έρχονται, µε το νοσηλευτικό και το άλλο υγει-
ονοµικό δυναµικό, του οποίου αναγνωρίζουµε τον ρόλο στη λει-
τουργία της πρωτοβάθµιας, µε την οµάδα υγείας, η οποία θα έχει
στην ευθύνη της µια µεγάλη οµάδα πληθυσµού, η οποία θα ορ-
γανώνει, θα καθοδηγεί, θα προβλέπει, θα προάγει την υγεία του
και µε συστηµατικό τρόπο θα την προχωρεί στις µεγαλύτερες
βαθµίδες των δηµόσιων δοµών.

Ναι, κάνουµε ένα βήµα προς το ότι ο ιδιωτικός τοµέας έχει
συµπληρωµατικό ρόλο και όχι κυρίαρχο ρόλο, στον οποίο εσείς
ωθήσατε ενεργητικά και παθητικά µε αυτά τα οποία κάνατε τα
προηγούµενα χρόνια και ειδικά τα πρώτα µνηµονιακά χρόνια,
κατά τα οποία αξιοποιήσατε την πτώχευση της χώρας µέσα απ’
αυτό το µοντέλο ανάπτυξης, για να κάνετε καινούργιο διαχωρι-
σµό και να µοιράσετε την πίτα προς όφελος αυτών των συµφε-
ρόντων. Εµείς κάνουµε κοινωνική αναδιανοµή προς άλλη κατεύ-
θυνση. 

Αυτή είναι η γενική παρατήρηση για τα άρθρα που αφορούν
το νοµοσχέδιο της πρωτοβάθµιας, γιατί νοµίζω ότι έπρεπε να
υπάρχει αυτή η απάντηση.

Από εκεί και πέρα, το νοµοσχέδιο έχει και µια σειρά από άλλα,
εξαιρετικά καλά άρθρα. Είναι δεύτερο παράλληλο πρόγραµµα
το νοµοσχέδιο, διότι, πρώτον, ιδρύει το δεύτερο νοσοκοµείο…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Της Θεσσαλονίκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Σας

πειράζει, τι να κάνουµε; 
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Ιδρύει το δεύτερο νοσοκοµείο επί θητείας Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ, το Νοσοκοµείο Καρπάθου σαν νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου.

Και για να καταλάβουµε τον κατήφορο, τον πάτο, τον βούρκο,
που έχει φθάσει αυτό το τσίρκο που ακούει στο όνοµα «πλειοψη-
φία της ΠΟΕΔΗΝ», τι βρήκαν να πουν οι άνθρωποι; Ότι επειδή
θα πάει, λέει, ο Καµµένος τη βάση της Σούδας στην Κάρπαθο,
γι’ αυτό ανοίγουµε νοσοκοµείο. Μωραίνει ο Κύριος ον βούλεται
απωλέσαι. Όταν έχεις αποσπασθεί τελείως από τα κοινωνικά
συµφέροντα των ανθρώπων που εκπροσωπείς, γιατί έχασες πια
τον τρόπο να είσαι ο ενδιάµεσος των πελατειακών σχέσεων, ε,
βέβαια, έχεις «λαλήσει» τελείως. Εδώ τώρα δεν σηκώνει σοβαρή
απάντηση το πράγµα. Από αυτά που έβγαλε µε τα κέντρα υγείας
στη φόρα, τα εννέα δέκατα είναι ψέµα. Έβγαζαν, λέει, δίσκο στις
εκκλησιές. Τα εννέα δέκατα είναι ψέµατα απ’ αυτά που γράφουν
µέσα. Έχει γίνει πάντως οργανικό στοιχείο του συστήµατος που
έχει οργανώσει ο κ. Μητσοτάκης, απ’ ό,τι βλέπω. Λέτε, λέτε, λέτε
ψέµατα, κάτι θα µείνει στο τέλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πάµε µόνοι µας εµείς. Δεν χρει-
αζόµαστε την ΠΟΕΔΗΝ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Και
µιας και είπα Μητσοτάκης, θυµήθηκα κάτι άλλο. Τι είπε χθες; Ότι
καταθέσαµε εκατόν πενήντα εννιά τροπολογίες η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τώρα τελευταία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σε δύο µήνες.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τι

ψεύτες είστε; Σε έντεκα νοµοσχέδια η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
κατέθεσε και ψήφισε ογδόντα πέντε τροπολογίες, δηλαδή οκτώ
σε κάθε νοµοσχέδιο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εσύ πού το ξέρεις; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Οι

άλλες εβδοµήντα τέσσερις, που κουβάλησε µαζί του ο κ. Μητσο-
τάκης –τον έβαλαν τον άνθρωπο να τις κουβαλάει κιόλας και δεν
είναι και συνηθισµένος να σηκώνει βάρη- ήταν αυτές που είχατε
καταθέσει εσείς και οι υπόλοιποι Βουλευτές από τις άλλες Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες εδώ µέσα. Αυτό είναι. Και είπε εκατόν πε-
νήντα εννιά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχουµε καταθέσει τροπολογίες σε
αυτό το νοµοσχέδιο; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μι-
λάω για τα προηγούµενα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Στην παιδεία έχουµε καταθέσει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Οικονόµου, µη

διακόπτετε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας):

Όµως, ο αδιάβαστος και ο ψεύτης τον πρώτο χρόνο χαίρονται. 
Κλείνει η παρένθεση µε τον κ. Μητσοτάκη. 
Δίνουµε κίνητρα για ιατρικό προσωπικού του Νοσοκοµείου

Θήρας. Έχετε παρατηρήσει ότι τελευταία έχουν σταµατήσει να
µιλάνε για το Νοσοκοµείο Θήρας. Ενηµερώνω ξανά, λοιπόν, και
από το επίσηµο Βήµα εδώ ότι ξεκίνησε τη λειτουργία του ο αξο-
νικός τοµογράφος. Και έχει πέσει µεγάλο κλάµα στο δίπλα µα-
γαζί, για να τα λέµε έτσι. Μαγαζί µε το οποίο, κύριε Οικονόµου,
έχετε σχέσεις αίµατος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πο-

λιτικού αίµατος, όχι συγγενικού. Έχετε σχέση πολιτικού αίµατος
µε τον ιδιοκτήτη του εκεί κάτω. 

Καλώ για άλλη µια φορά από αυτό το Βήµα την κοινωνία της
Σαντορίνης να στηρίξει το νοσοκοµείο και να βοηθήσει να βρε-
θούν σπίτια σε λογικές τιµές για τους ανθρώπους που πηγαίνουν
εκεί και οι οποίοι έχουν δει πάνω από τριάντα χιλιάδες περιστα-
τικά σε έναν χρόνο. 

Διότι πραγµατικά, µια κοινωνία, η οποία ανεβάζει την αξία του
προϊόντος του τουρισµού της µέσα από τη λειτουργία αυτού του
νοσοκοµείου πρέπει να σταθεί δίπλα και όχι να καθοδηγείται από
κάποιους κύκλους, οι οποίοι θέλουν να συνεχίσει να λειτουργεί
µε τα οργανωµένα συµφέροντα που είχαν κάποια παραµάγαζα
που υπάρχουν εκεί απ’ έξω. Και το λέω µε αυτόν τον έντονο

τρόπο. Γι’ αυτό ρυθµίζουµε και το ζήτηµα και τις δυνατότητες
του δήµου να δώσει κάποια πράγµατα. Διότι επειδή το Νοσοκο-
µείο Σαντορίνης ανήκε στην ΑΕΜΥ, δεν το κάλυπτε η γενική διά-
ταξη που είχαµε ψηφίσει για τα άλλα νοσοκοµεία σε σχέση µε τη
στήριξη τους από τους Οργανισµούς Α’ και Β’ βαθµού Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. 

Πάµε στις µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας. Σας είδα πιο χαµη-
λωµένους σήµερα. Δεν ήσασταν όπως προχθές. Μάλλον, ενηµε-
ρωθήκατε. Και µάλλον, καταλάβατε ότι δεν τσιµπάµε από διάφο-
ρα πράγµατα. 

Με κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις ρυθµίσαµε κάποια πράγ-
µατα, τα οποία, όντως, ήθελαν ρύθµιση. Το βασικό, το οποίο δεν
λέτε, είναι το εξής. Είναι και αυτό πάλι θέµα κοινωνικής συµµα-
χίας, παιδιά. 

Εµείς δεν θέλουµε µια ανεξέλεγκτη ανάπτυξη µονάδων ηµε-
ρήσιας νοσηλείας του τρίτου τύπου, των αυτοτελών, που να γίνει
µέσω των µεικτών µονάδων ηµερήσιας νοσηλείας από τις ιδιωτι-
κές κλινικές µεταµφιεσµένες µε κάποιους που θα βάλουν µπρο-
στά για να πέσουν στον χαµηλό ΦΠΑ ή να ρυθµίσουν αυτά που
έγιναν. 

Θέλουµε συµµαχία µε κάποιους ανθρώπους, ελεύθερους
επαγγελµατίες, που έχουν τα επιστηµονικά κότσια να ανοίξουν
τέτοιες µονάδες ηµερήσιας νοσηλείας και να θεραπεύσουν µε
τους όρους που λέµε τις δυνατότητες για τοπική αναισθησία κά-
ποιους συµπολίτες µας. Είναι σαφές. Αυτό θέλουµε. Αυτό κά-
νουµε. Αυτό στηρίζουµε. Το λήξαµε αυτό. Σας είδα χαµηλω-
µένους σήµερα στο ζήτηµα αυτό. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχει µια σειρά από ρυθµίσεις, οι οποίες
λύνουν κεντρικά προβλήµατα του συστήµατος υγείας, που είναι
µικρά, αλλά πολύ σηµαντικά. Δίνουµε δηλαδή τη δυνατότητα σε
κάποιον, όταν υπάρχει µία θέση, η οποία καλύπτεται από κάποιον
ιατρό και αυτός µέσα σε ένα χρονικό διάστηµα παραιτείται γιατί
παίρνει τη θέση κάπου αλλού –γιατί έχουν προκηρυχθεί πολλές
θέσεις τέτοιες- να µην ξαναπροκηρύσσουµε τη θέση που κενώ-
νεται, αλλά να παίρνουµε από τον αξιολογικό πίνακα κατάταξης
στον οποίο είχε καταλήξει το συµβούλιο κρίσης. Αυτό επιταχύνει
πάρα πολύ τη διαδικασία της κάλυψης µιας θέσης επιµελητή που
κενώνεται επειδή διαλέγει να πάει σε κάποια άλλη θέση.

Επίσης, δίνουµε τη δυνατότητα να διεκδικήσουν θέσεις διευ-
θυντών σε κάποια άλλα νοσοκοµεία επιµελητές Α’ ή διευθυντές,
χωρίς να παραιτηθούν από τη θέση -αυτό συµβαίνει µόνο για
τους διευθυντές- την οποία κατέχουν σήµερα. Διότι δρα και ανα-
σταλτικά αυτό στο να διεκδικήσει κάποιος τη θέση διευθυντή,
εάν παραιτηθεί. Φέρνουµε δύο ρυθµίσεις δηλαδή πολύ ουσιαστι-
κές για το σύστηµα υγείας.

Λύνουµε το θέµα των γιατρών δηµόσιας υγείας του Υπουρ-
γείου Υγείας, οι οποίοι από λάθος διατύπωση στον νόµο για το
ειδικό µισθολόγιο, είχαν εξαιρεθεί των επιδοµάτων, τα οποία
πήραν οι συνάδελφοί τους, οι γιατροί δηµόσιας υγείας οι οποίοι
δουλεύουν σε αποκεντρωµένες δοµές, σε διευθύνσεις ΚΕΔΔΥ
και λοιπά.

Ρυθµίζουµε κάποια ζητήµατα σε σχέση µε την υπηρεσία υπαί-
θρου των αγροτικών γιατρών, γι’ αυτούς που είναι υπόχρεοι επί
θητείας ή γενικοί γιατροί και όλα αυτά διευκολύνουν την κάλυψη
των θέσεων.

Δίνουµε τη δυνατότητα και σε εργαζόµενους µε σχέση ιδιωτι-
κού δικαίου αορίστου χρόνου και όχι µόνιµους υπαλλήλους -
αλλά πρακτικά µόνιµοι είναι- που εργάζονται σε εποπτευόµενους
φορείς του Υπουργείου Υγείας στον βαθµό που παίρνουν πτυχίο
ιατρικής να µπορούν να µεταταγούν σε κενή οργανική θέση που
υπάρχει.

Ρυθµίζουµε ζητήµατα κάλυψης επειγουσών αναγκών και σε νο-
σοκοµεία και σε κέντρα υγείας και σε εποπτευόµενους φορείς
προσθέτοντας το ΕΚΑΠΤΥ, τον ΕΟΠΥΥ και το ΕΚΕΨΥΕ σε ειδι-
κότητες που έχουν ανάγκη, που είτε αποχωρούν άµεσα και δεν
µπορούµε ταυτόχρονα να προκηρύξουµε µόνιµες θέσεις, ή έστω
άµεσα συµβάσεις ορισµένου χρόνου -γιατί πρέπει να βγει πράξη
υπουργικού συµβουλίου- αλλά έχουµε πρόβληµα στη λειτουργία
των δοµών αυτών µέσα από σύµβαση από παροχή υπηρεσιών
µετά από απόφαση του Δ.Σ. τους και έγκριση από τον Υπουργό
Υγείας γι’ αυτές τις προκηρύξεις. Γιατί δεν θέλουµε να το ανοί-
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ξουµε µαζί, αλλά θέλουµε να καλύψουµε τις ανάγκες αυτές που
υπάρχουν. 

Ρυθµίζουµε ζητήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε το Εθνικό
Κέντρο Επιχειρήσεων Υγείας το οποίο, όπως είπα και στην επι-
τροπή, θα µεταφερθεί απ’ αυτό το κτήριο το οποίο είναι, σε ένα
διπλανό κτήριο του Υπουργείου Υγείας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πολύ µεγάλη ιστορία! Ουσιαστικά
αλλάζει η δοµή του.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,
πολύ µεγάλη η ιστορία αυτή, πάρα πολύ µεγάλη, και έχετε συµ-
βάλει πολύ σε αυτό. 

Δίνουµε τη δυνατότητα να συµψηφίζει οφειλές ο ΕΟΠΥΥ µε
ασφαλιστικούς οργανισµούς άλλων χωρών, γεγονός που συµ-
βάλλει πολύ στην αύξηση της ρευστότητας του ΕΟΠΥΥ, γιατί ου-
σιαστικά αντιλογίζει δαπάνες µε αντίστοιχους οργανισµούς άλ-
λων χωρών, χωρίς να χρειάζεται να εκταµιεύει ρευστό γι’ αυτόν
τον λόγο. 

Αλλάζουµε το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟΠΥΥ, όπως είπε ο
κ. Κέλλας προηγουµένως. Βεβαίως, προσθέτουµε συµµετοχή ερ-
γαζόµενου στο διοικητικό συµβούλιο. Καταργούµε τον λεγόµενο
«κυβερνητικό επίτροπο» και βάζουµε κάποιο ανώτερο διευθυν-
τικό στέλεχος του Υπουργείου Υγείας µε δικαίωµα ψήφου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τους βιοµήχανους τους έχετε
βάλει; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Και
επίσης λύνουµε το παράλογο, το οποίο ήταν ότι ο Αντιπρόεδρος
δεν ήταν µέλος του Δ.Σ. του ΕΟΠΥΥ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας):...(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τη ΓΣΕΕ την έχει µέσα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, κύριε Οικονόµου, να µην ανοίγουµε διάλογο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε

Οικονόµου, πρέπει να νιώθετε µεγάλη µοναξιά σήµερα. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχω τον κ. Φωτήλα δίπλα µου! Εί-

µαστε δυνατά!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έχε-

τε τον κ. Φωτήλα, αλλά πρέπει να νιώθετε και οι δύο µεγάλη µο-
ναξιά απ’ ό,τι βλέπω. Έχει καταλάβει το κόµµα σας, µου φαίνεται,
ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι κόλαφος πραγµατικά για την αντί-
ληψή σας και σας έχει αφήσει µοναχούς σας. Και για να δείξετε
ότι υπάρχετε, κάνετε φασαρία. Σεµνά και ταπεινά και ήσυχος!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για τους επικουρικούς πες!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τώρα

έρχοµαι στην παραχώρηση χρήσης ακινήτων. Θεσµοθετούµε τη
δυνατότητα ανάµεσα στον ΕΦΚΑ και τον ΕΟΠΥΥ να µπορούν να
ανταλλάσσουν ελεύθερα και δωρεάν ακίνητα, γιατί διέπονταν
από διαφορετικό νοµικό πλαίσιο και δεν µπορούσαν να το κά-
νουν, κάτι που θα οδηγήσει σε πολύ µεγάλη εξοικονόµηση πό-
ρων. Αυτό θα γίνει µε την ανταλλαγή των ακινήτων ανάµεσα στον
ΕΦΚΑ και τον ΕΟΠΥΥ. 

Επίσης, δώσαµε και τη δυνατότητα -εσείς που θεωρείτε εµάς
πολέµιους της Εκκλησίας και αντίχριστους και δεν ξέρω και εγώ
τι- εδώ ο ΕΟΠΥΥ να παραχωρεί τη χρήση κάποιων κατεστραµµέ-
νων κατασκηνώσεών του στην Αρχιεπισκοπή, προκειµένου να τις
επισκευάσει µε αντάλλαγµα να φιλοξενεί δωρεάν παιδιά των ερ-
γαζοµένων του οργανισµού, που είναι πραγµατικά µια αγαστή
και καλή συνεργασία ανάµεσα σε έναν οργανισµό του δηµοσίου
και στην Εκκλησία της Ελλάδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα το ψηφίσουµε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεν

περιµένατε να το κάνουµε αυτό, έτσι; Μας είχατε για αντίχρι-
στους.

Ρυθµίζουµε κάποια θέµατα που αφορούν το ΕΚΑΒ και το ΕΚΕΑ
που βοηθάνε στη λειτουργικότητά τους. Βάζουµε το ΕΚΑΒ κα-
θοριστικό παράγοντα στην έκδοση των αδειών για το πώς κυκλο-
φορούν τα ιδιωτικά ασθενοφόρα. 

Λύνουµε πάλι το ζήτηµα, αυτό που µας κληρονοµήσατε, µε την
αποζηµίωση των εφηµεριών του ιατρικού προσωπικού και των
υπερωριών. Πρακτικά αυτά τα οποία τους κόβατε τα προηγού-
µενα χρόνια, µε τον τρόπο τον οποίον έχουµε νοµοθετήσει, µπο-
ρούµε και τους τα πληρώνουµε τώρα. Μιλάω για τα έτη 2014 και

2015 που ήταν από διάφορα νοσοκοµεία. Τα περισσότερα τα
έχουµε καλύψει και πιστεύω ότι µε αυτή την παρτίδα των νοσο-
κοµείων καλύπτουµε όλη την Ελλάδα µέχρι αυτό το έτος, προ-
κειµένου να καλυφθούν οι περικεκοµµένες εφηµερίες που είχαν
εκτελεστεί στο πλαίσιο των εγκεκριµένων προγραµµάτων εφη-
µεριών ή υπερωριών του προσωπικού.

Ρυθµίζουµε το θέµα, το οποίο είχατε καταργήσει, µε τις µετα-
κινήσεις των διοικητών των ΥΠΕ. Δηλαδή, αυτή τη στιγµή έχουµε
πάθει το εξής παράδοξο: Έχουµε τη 2η ΥΠΕ, είναι η έδρα της
εδώ στον Πειραιά, έχει όλο το Αιγαίο και πρέπει για να πάνε η δι-
οικήτρια ή οι υποδιοικητές στη Μυτιλήνη ή στη Λέρο, να πληρώ-
σουν από την τσέπη τους. Αυτή την οικονοµία κάνατε το προη-
γούµενο διάστηµα.

Ρυθµίζουµε τη δυνατότητα κάποιες ηµέρες τον χρόνο, όπως
και άλλοι πρόεδροι τέτοιων οργανισµών, να µπορούν να µετακι-
νούνται και να καλύπτονται. Πώς θα ελέγξει, δηλαδή, τη Λέρο,
την Κάλυµνο, τη Σάµο, αν δεν µπορεί να πάει;

Επίσης, λύνουµε και ένα άλλο θέµα. Είναι πάλι αυτή η γραφει-
οκρατία, η σαπίλα, η κακοµοιριά, δεν ξέρω πώς να το πω αυτό
το πράγµα. Εγκρίνουµε τα ποσά τέλος του Δεκέµβρη για το
πόσες εφηµερίες θα πρέπει να πληρώσει η 1η ΥΠΕ στα νοσοκο-
µεία της, η 2η ΥΠΕ στα νοσοκοµεία της και τι υπερωρίες πρέπει
να πληρώσει.

Μετά, πρέπει να βγει -λέει- µια απόφαση, η οποία να λέει ότι
στο σε αυτά τα νοσοκοµεία θα κάνουν τόσες ώρες υπερωριακή
απασχόληση αυτοί οι υγειονοµικοί επιστήµονες, τόσες ώρες το
υπόλοιπο προσωπικό, τόσες ώρες οι άλλοι. Αυτό είναι αδύνατον.
Έτσι λειτουργεί η δηµόσια διοίκηση µέχρι στιγµής. Είναι αδύνα-
τον να βγει µέσα στο πρώτο δεκαήµερο, δεκαπενθήµερο του Γε-
νάρη. Σε πάρα πολλά βγαίνει πιο αργά ή δηµοσιεύεται πιο µετά
στο ΦΕΚ. Κι έχουµε, βέβαια, αυτούς τους φύλακες της νοµιµό-
τητας και της διαφύλαξης του δηµοσίου χρήµατος, ας πούµε,
κάποιους επιτρόπους του Ελεγκτικού Συνεδρίου -που δεν είναι
όλοι νοµικοί, να εξηγούµαστε και δεν είναι επίθεση γενικώς στη
δικαιοσύνη, έτσι είναι και οι παλιοί διοικητικοί υπάλληλοι, οι
οποίοι εξελίχθηκαν σε θέσεις παρέδρων κ.λπ.- οι οποίοι δεν υπο-
γράφουν -λέει- γιατί δεν έχει βγει 31 Δεκεµβρίου. Ουσιαστικά το
λύνουµε µόνιµα αυτό. Και τον Γενάρη να βγει, και τον Φλεβάρη
να δηµοσιευθεί, έχει αναδροµική ισχύ από 1η Ιανουαρίου της
κάθε χρονιάς και µπορεί να πληρωθεί.

Έχουµε, ας πούµε, το θέµα στον Έβρο και δεν έχουν πληρω-
θεί κάποιοι άνθρωποι υπερωρίες ή εφηµερίες -το λοιπό επιστη-
µονικό προσωπικό- γιατί ο επίτροπος λέει ότι δηµοσιεύθηκε µετά
τις 31 Δεκεµβρίου το ΦΕΚ των ωρών που είναι για όλη τη χρο-
νιά.

Αυτό τώρα, ας πούµε, δεν θέλει πολύ µυαλό να καταλάβεις ότι
είναι θέµα δυσλειτουργίας του δηµόσιου τοµέα και ταχύτητας,
γιατί µπορεί να έχει βγάλει στις 10 του µήνα την απόφαση, αλλά
να δηµοσιευθεί στις 25. Αυτό, όµως, έχει αφήσει πέντε µήνες
απλήρωτους ανθρώπους. Είναι το κώλυµα της δηµόσιας διοίκη-
σης.

Έχουµε και µια σειρά από άλλες ρυθµίσεις, που τακτοποιούµε
πάλι παλιότερες οφειλές για τους γιατρούς που µεταφέρθηκαν
στις ΔΥΠΕ και λοιπά.

Βέβαια, έχουµε και τη µεγάλη διάταξη, αύριο, έτσι; Και επειδή,
κύριε Φωτήλα, θα έχουµε κάποια τιµολόγια εδώ, τα οποία έχουν
κοπεί και µετά την έκδοση της υπουργικής απόφασης, θέλω ένα
συγγνώµη, που το κάθε γράµµα να είναι στο µπόι µου. Έτσι;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μέχρι τον Απρίλιο του 2014; Να τα φέ-
ρετε να τα δούµε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Και
κάθε φορά που θα βγαίνει ένα τέτοιο, θα σηκώνεται και κάτι τέ-
τοιο. Να εξηγούµαστε για να µην παρεξηγούµαστε.

Επίσης, στο πλαίσιο της δυνατότητας και της πολιτικής γραµ-
µής που έχουµε τώρα στον ΕΟΠΥΥ για να υπογράφει συµβάσεις
µε όλους τους παρόχους του, ιδρύουµε και το Νοµικό Πρόσωπο
των Οπτικών Οπτοµετρών. Είναι πάγιο αίτηµά τους για πάρα
πολλά χρόνια. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ποιανών απ’ όλους; Είναι πολλοί.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Η Θεσσαλονίκη δεν ξέρει τίποτα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ου-
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σιαστικά δίνει τη δυνατότητα να συγκληθεί µε ενιαίο τρόπο, όπως
κάνουν οι φυσικοθεραπευτές, για να υπογράψει σύµβαση, προ-
κειµένου να βάλουµε µια άλλη τάξη σε αυτό το θέµα των γυαλιών
και της χορήγησης στους δικαιούχους του ΕΟΠΥΥ.

Θα κλείσω µε ένα, δύο απαντήσεις.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για τους επικουρικούς δεν είπατε

τίποτα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Για

τους επικουρικούς απάντησα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Για τα τµήµατα επειγόντων

πείτε µας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Με

αυτά θα κλείσω. Το ένα είναι αυτό. Τα άφησα επίτηδες τελευταία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Για το ρουσφέτι που κρύβεται από

πίσω δεν µας είπατε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Εµείς

δεν κάνουµε ρουσφέτια, κύριε Οικονόµου. Έχουµε εκπαιδευθεί
διαφορετικά. Εµείς µεγαλώσαµε αλλιώς και έχουµε µάθει να
συµπεριφερόµαστε και στη ζωή µας αλλιώς. Ξέρετε όπου φτά-
σαµε εµείς, φτάσαµε επειδή το έλεγε το µυαλό µας, η ψυχή µας
και τα µπράτσα µας. Δεν το έλεγε ούτε η γενιά του µπαµπά µας
και το τι είχε ούτε η περιουσία του και ούτε έχουµε ανάγκη να
κάνουµε ρουσφετάκια για να µας αναγνωρίσει ο κόσµος. Αυτά
είναι ο τρόπος της ύπαρξής σας. Δεν είναι ο δικός µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Γιατί µπλέκετε τους επικουρικούς µε τις

µετατάξεις;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Απάν-

τησα, κύριε Φωτήλα. Δεν ήσασταν εδώ. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Γιατί δεν το βάζετε σε ξεχωριστή διά-

ταξη για να µπορούµε να το ψηφίσουµε;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Να

το ψηφίσετε, γιατί έτσι πρέπει να γίνει!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Θα σε καταγγείλουµε. Δεν θα γίνει

έτσι όπως το λες!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κα-

τάγγειλέ το. 
Θα πω δύο πράγµατα. Πρώτον, συστήνουµε τετρακόσιες

εξήντα πέντε θέσεις, που δεν υπάρχουν στους οργανισµούς των
νοσοκοµείων. Και είναι εξασφαλισµένες αυτές οι θέσεις και µε
κάλυψη χρηµατοδοτική, δηλαδή, για να προσληφθούν ως µόνι-
µοι, από τις δύο χιλιάδες θέσεις, για τις οποίες έχουµε πράξη
του υπουργικού συµβουλίου. 

Από αυτές µέχρι στιγµής έχουµε προκηρύξει µε βάση τις προ-
τάσεις των νοσοκοµείων γύρω στις διακόσιες ογδόντα. Υπάρ-
χουν άλλες εκατόν ογδόντα πέντε –αυτό είναι το τελικό νούµερο,
γιατί έκανα κι εγώ λάθος µε το διακόσια οκτώ, αλλά δεν υπήρχαν
όλες αυτές οι θέσεις, ήταν εκατόν ογδόντα πέντε τελικά- που
προκηρύξαµε για τις µονάδες εντατικής θεραπείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και δεν βγαίνει κανένας και καµµία ΠΟΕΔΗΝ να πει αυτό το

πράγµα, ότι µετά από αυτή την προκήρυξη δεν υπάρχει κενή
θέση επιµελητή ΜΕΘ και ΜΕΝ στα δηµόσια νοσοκοµεία της
χώρας, που είναι µία συνδυασµένη παρέµβαση αυτά τα δύο
πράγµατα, οι τετρακόσιες εξήντα πέντε θέσεις που θα προκη-
ρυχθούν για τα ΤΕΠ που θα ενισχύσουν τα σηµεία που πονάει το
σύστηµα στα νοσοκοµεία, εκεί που υπάρχει καθυστέρηση, εκεί
που υπάρχει δυσλειτουργία, εκεί που υπάρχει ο πόνος, η γκρίνια,
τα µαλώµατα κ.λπ.. Θα βοηθήσουν στη λειτουργία µε βάση τον
τρόπο µε τον οποίο αλλάζουµε και το σύστηµα εφηµέρευσης και
θα αλλάξουµε σε συνδυασµό αυτές τις προσλήψεις και στην
Αθήνα αλλά και στη Θεσσαλονίκη, στις µεγάλες πόλεις που
υπάρχει το πρόβληµα. 

Θα πω δύο νούµερα και θα κλείσω µε αυτό, γιατί βγαίνουν διά-
φοροι τσαρλατάνοι από το τσίρκο µε τα µουλάρια και τα άλογα
και διάφοροι άλλοι και µιλούν για το θέµα των κλινών των ΜΕΘ.
Τα είχα πει στην επιτροπή, τα ξαναλέω κι εδώ από το Βήµα της
Βουλής. 

Δυστυχώς δεν είναι εδώ ο κ. Γεωργιάδης. Κυκλοφορεί βίντεο
στο δίκτυο από την περίοδο που ήταν Υπουργός και τον κατηγο-
ρούσαν πάλι ότι υπάρχει θέµα µε τις ΜΕΘ κ.λπ.. Έλεγε τότε ότι

έχουµε τετρακόσια πενήντα κρεβάτια ΜΕΘ σε λειτουργία και το
peak που είχε φτάσει η χώρα ήταν την περίοδο των Ολυµπιακών
Αγώνων, που είχε φτάσει πεντακόσια παρά κάτι. 

Υπάρχει στο δίκτυο που το λέει ο ίδιος, ότι «δεν είµαστε τόσο
κακά, γιατί είχαµε φτάσει περίπου τετρακόσια ενενήντα στους
Ολυµπιακούς Αγώνες και τώρα έχουµε τετρακόσια σαράντα
πέντε µε τετρακόσια πενήντα».

Καµµία από αυτές τις φυλλάδες, γιατί δεν µπορώ να τις πω αλ-
λιώς, κανείς από αυτούς τους «ΣΚΑΙ», µην πω τα υπόλοιπα, που
βγάζουν διάφορους καραγκιόζηδες που λένε το µακρύ τους και
το κοντό τους, κανείς από αυτούς τους ξεφτίλες -γιατί δεν
µπορώ να τους πω αλλιώς- δεν λέει ότι εµείς παραλάβαµε τετρα-
κόσια τριάντα οκτώ λειτουργούντα κρεβάτια ΜΕΘ, όταν γίναµε
Κυβέρνηση. Τα κάναµε το 2016 πεντακόσια είκοσι ένα και αυτή
τη στιγµή λειτουργούν πεντακόσια εξήντα έξι. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Βάζετε και τα ΜΑΦ µαζί;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Βάζω

τις κλίνες ΜΕΘ, σκέτο. Τις µονάδες εντατικής θεραπείας. Όχι
ΜΑΦ!

Αυτή είναι η πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή, µε τελευταία κα-
ταγραφή στις 31-7-2017. Δεν είχε φτάσει ποτέ η χώρα σε αυτόν
τον αριθµό. Ούτε την εποχή που δένανε τα σκυλιά µε τα λουκά-
νικα στους Ολυµπιακούς Αγώνες!

Και έχουµε αναπτύξει και άλλα είκοσι µε τριάντα κρεβάτια που
ανοίξαµε µε ολοκλήρωση διαγωνισµών, που ήταν σε εξέλιξη. Και
θα ανοίξουµε και τα υπόλοιπα. Και ολοκληρώνεται, παρά τις αν-
τιδράσεις που υπήρχαν στο ΚΕΕΛΠΝΟ, η δεύτερη φάση του δια-
γωνισµού. Ήδη έχουν αναλάβει εξήντα µε εβδοµήντα άτοµα από
τη δεύτερη παρτίδα των εκατόν ογδόντα. Και θα ανοίξουµε όλα
τα κρεβάτια µέχρι το τέλος της θητείας µας.

Αυτό, όµως, δεν το λέει κανένας! Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Προσπαθούν να την αντιστρέψουν, αλλά αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Έχετε κανάλι τώρα έτοιµο! Θα σας
φτιάξει και κανάλι τώρα να τα λέτε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Πολάκη, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε. Θα είστε εδώ για να κάνετε και άλλες
παρεµβάσεις. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ για την υποµονή, κύριε Πρόεδρε. 

Νοµίζω ότι ό,τι άλλο χρειαστεί να απαντηθεί, θα απαντηθεί.
Καλώ τις άλλες πτέρυγες της Βουλής να καταλάβουν ότι αυτό
το νοµοσχέδιο είναι µια άλλη κατάσταση. Φέρνει µια νέα ποι-
ότητα στον χώρο της υγείας στον τόπο. Έχει πάρα πολλές θετι-
κές ρυθµίσεις και -µιλάω και εξ αριστερών- ανεξάρτητα από τις
γενικότερες ιδεολογικές µας διαφορές, θα ήθελα να γνωρίσετε
ότι σε αυτές τις σκληρές συνθήκες αυτό είναι ένα βήµα προς ένα
κοινωνικό κράτος. Δεν είναι ένα βήµα προς µια διάλυση και µια
ιδιωτικοποίηση. 

Αναστρέφει αυτό που έκαναν οι προηγούµενοι και βάζει πλάτη
µε τη βοήθεια του λαού να γίνει κάτι άλλο καλύτερο για την κοι-
νωνία και τον τόπο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Ο κ. Καστόρης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τώρα τον λόγο. Θα ακο-
λουθήσει ο κ. Σεβαστάκης, έπειτα θα παρέµβει ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Καραθανα-
σόπουλος. Υπολογίζουµε βάσει της λίστας και των χρόνων ότι
θα φτάσουµε περίπου στον οµιλητή µε το νούµερο «50» γύρω
στις 12.00’ η ώρα. Το λέω για όλους τους συναδέλφους, για να
δουν την λίστα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ποιος έχει το νούµερο «50»,

κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Το νούµερο «50» στη

λίστα µου είναι η κ. Τριανταφύλλου από τον ΣΥΡΙΖΑ, ίσως µε από-
κλιση ενός, δύο οµιλητών.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ας µιλήσουν πρώτα οι Βου-
λευτές και µετά οι Κοινοβουλευτικοί.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Απλώς, κοιτάξτε,
υπάρχουν παρεµβάσεις Κοινοβουλευτικών, ερωταπαντήσεις,
όπως είδατε πριν να κάνει ο Υπουργός. Πρέπει να δοθούν και
απαντήσεις. Ας προχωρήσουµε, όµως, µη χάνουµε χρόνο.

Τον λόγο έχει ο κ. Καστόρης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν µου

επιτρέπετε…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, σας παρακαλώ, λίγο σεβασµό, χάνουµε χρόνο. Είναι ο συ-
νάδελφος στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Καστόρη, έχετε τον λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΚΑΣΤΟΡΗΣ: Είναι µεγάλος ο πειρασµός και όλοι

από αυτό το Βήµα κινδυνεύουµε πάντοτε να παρασυρθούµε και
να σχολιάζουµε προηγούµενους οµιλητές και τα λοιπά. Δεν θα
επεκταθώ σε αυτό. 

Θα πω µόνο µία κουβέντα. Είναι προσβολή όχι µόνο προς τους
Βουλευτές, να εµφανίζονται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
στην Αίθουσα µόνο για να µιλάνε, παραβιάζοντας τον χρόνο τους
ασύστολα και µετά να αποχωρούν. Δεν είναι προσβολή µόνο σε
εµάς, είναι προσβολή στο Κοινοβούλιο, είναι προσβολή στην ίδια
τη δηµοκρατία. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να κρατάτε τους χρόνους. Έχουν
λόγο και έχουν και ρόλο οι Βουλευτές και πρέπει να µην αδικούν-
ται και να µην παραβιάζεται ο χρόνος τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα είναι µια ακόµη ευκαιρία για την Κυβέρνηση να κάνει όσο
γίνεται πιο ξεκάθαρη τη διαφορά της από όσους κυβέρνησαν τη
χώρα στο πρόσφατο χθες. Από αυτό ακριβώς πηγάζει και όλος
ο οίστρος του Παύλου Πολάκη. Έχω την ατυχία να µιλώ µετά
από αυτόν και δεν ξέρω πόσο µπορείτε να προσέξετε την οµιλία
µου. 

Σύντροφε Υπουργέ, µπορεί για εµάς να είµαι µια µεγάλη ευ-
καιρία να αποδείξουµε τη διαφορά µας, αλλά για τη Νέα Δηµο-
κρατία, για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι αφορµή να
παρουσιάσει ακόµη ένα σόου του παράλογου, στην προσπάθειά
της να κρύψει µε µεγάλα λόγια τη συµπόρευσή της µε συµφέ-
ροντα, αντίπαλα προς τα συµφέροντα της πλειοψηφίας, τα συµ-
φέροντα της κοινωνίας. Όµως, αυτά τα πράγµατα δεν κρύβονται. 

Μπορεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να είναι «µανούλα» στα
επικοινωνιακά τερτίπια. Όµως, δεν είναι, κύριε Φωτήλα και ο
Χουντίνι για να εξαφανίζει µπροστά από τα µάτια µας την πραγ-
µατικότητα. 

Ένα από αυτά τα µεγάλα, τα ψεύτικα τα λόγια, που χρησιµο-
ποιεί για να θολώσει τον κοινό νου είναι ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας καταστρατη-
γούνται οι ατοµικές ελευθερίες του Έλληνα ασθενή, γιατί -λέει-
του στερεί τη δυνατότητα της ελεύθερης επιλογής του γιατρού
του. Ωραία ακούγεται η φράση «ελευθερία επιλογής», πέρα για
πέρα δηµοκρατική. 

Έρχεται, όµως, η πραγµατικότητα και µας επεξηγεί ότι δεν
αρκεί να έχω ελευθερία επιλογής, πρέπει να έχω και τη δυνατό-
τητα να επιλέξω. Για παράδειγµα, µιας και βρισκόµαστε σε πε-
ρίοδο διακοπών, όλοι έχουµε την ελευθερία και απεριόριστες
επιλογές να διαλέξουµε σε ποιον τόπο θα θέλαµε να πάµε δια-
κοπές, στις Σεϋχέλλες, στις Κανάριες Νήσους, ή στο σπίτι του
παππού στο χωριό. Το τρίτο θα επιλέξει η συντριπτική πλειονό-
τητα των πολιτών, προφανώς για οικονοµικούς λόγους. 

Ας µη µιλούν, λοιπόν, κάποιοι για ελευθερία επιλογής, εκείνοι
που όχι µόνο περιόρισαν στο ελάχιστο τις επιλογές, αλλά τις µη-
δένισαν τελείως για µια δραµατικά µεγάλη µερίδα των Ελλήνων
πολιτών που δεν είχε πρόσβαση ούτε και σε αυτές τις απαξιωµέ-
νες δηµόσιες δοµές υγείας.

Και ήταν απαξιωµένες αυτές οι δοµές, γιατί φροντίσατε µε τις
πολιτικές σας να διώξετε τρεις χιλιάδες γιατρούς από το ΠΕΔΥ.
Και δεν αρκεί το «συγγνώµη» προς τους γιατρούς του κ. Γεωρ-
γιάδη. Πρέπει να ζητήσει συγγνώµη από όλον αυτόν τον πληθυ-
σµό, από όλους αυτούς τους ανθρώπους που έµειναν χωρίς
δηµόσια υγεία και οδηγήθηκαν σε ιδιωτικά θεραπευτήρια ή ιδιώ-
τες γιατρούς.

Και ήταν, επίσης, απαξιωµένες, γιατί δεν κάνατε ούτε µια

πρόσληψη νέου προσωπικού, όταν άδειαζε το σύστηµα από τις
αποχωρήσεις λόγω συνταξιοδότησης.

Και ήταν απαξιωµένες, επειδή υποχρηµατοδοτήσατε το σύ-
στηµα µε µεγάλες περικοπές δαπανών για τη δηµόσια υγεία,
όταν δωρίζατε πακτωλό χρηµάτων σε εξεταστικά κέντρα και ει-
δικές εξετάσεις αµφιβόλου αποτελέσµατος, µε µόνο κριτήριο αν
είναι κανείς στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας ή αδερφός στελέ-
χους

Και ταυτόχρονα βάζετε και εισιτήριο 5 ευρώ για να πάει κά-
ποιος να εξεταστεί, παρ’ όλο που είναι ασφαλισµένος. Και δεν
λέω για τους ανασφάλιστους που η δική σας πολιτική της ελεύ-
θερης επιλογής τούς ανάγκασε να επιλέξουν να είναι ανασφάλι-
στοι. 

Το νοµοσχέδιο, όµως, που συζητάµε είναι µακράν διαφορετικό
από τις υποτιθέµενες ανησυχίες περί ελευθερίας επιλογής, όπου
επιλέγει να επικεντρώνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Η µεταρ-
ρύθµιση που επιχειρεί το παρόν νοµοσχέδιο αφορά έναν διαφο-
ρετικό προγραµµατισµό που όχι µόνο θα προσφέρει ουσιαστικές
λύσεις στην περίθαλψη του δοκιµαζόµενου πληθυσµού, αλλά
στοχεύει στην πρόληψη και στην κατ’ οίκον φροντίδα µέσα από
δηµόσιες δοµές.

Μπορεί αυτό να µην αρέσει σε κάποιους ιδιώτες που έχουν
επενδύσει και περιµένουν να αρρωστήσουµε για να βγάλουν τα
κέρδη τους, αλλά τι να κάνουµε; Υπάρχουν πολλές επιλογές για
να πλουτίσει κανείς. Η δηµόσια υγεία πάντως δεν µπορεί να είναι
µία από αυτές. 

Η δική µας επιλογή, η επιλογή της Κυβέρνησης είναι να µερο-
ληπτεί υπέρ της δηµόσιας υγείας. Η επιλογή της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης είναι να µεροληπτεί υπέρ του ιδιωτικού τοµέα, του
κρατικοδίαιτου ιδιωτικού τοµέα. Ας το κάνει, λοιπόν, χωρίς περι-
κοκλάδες περί ατοµικών ελευθεριών των ασθενών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό ακόµα.
Ας πάψει επιτέλους να υπεραµύνεται τάχα του συνεργατικού

ανταγωνισµού µεταξύ δηµόσιων και ιδιωτικών δοµών υγείας. Η
πραγµατικότητα που λέγαµε και πριν, τα έργα και οι ηµέρες, το
«ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ», το ΚΕΕΛΠΝΟ, το φάρµακο, η «NOVARTIS»
κ.λπ., άλλα µάς δείχνουν. Άλλες είναι οι ηµέρες και τα έργα σας. 

Εµείς θα συνεχίσουµε να υπερασπιζόµαστε και µε λόγια, αλλά
κυρίως µε έργα, όπως είναι το παρόν νοµοσχέδιο, τη δηµόσια
υγεία, την ολοκληρωµένη, ισότιµη και δωρεάν φροντίδα, την
υγεία για όλους χωρίς φραγµούς οικονοµικούς, κοινωνικούς,
θρησκευτικούς, εθνικούς. Όλα αυτά δεν είναι ιδεοληψία. Είναι
ιδεολογία µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Δεν βλέπω τον κ. Σεβαστάκη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μανιός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΝΙΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, που έχετε την αν-

τοχή ή την υποχρέωση να κάθεστε µέχρι αργά, δεν µπορούµε να
υπερηφανευτούµε για τις διαδικασίες που κρατάµε και στις επι-
τροπές και στην Ολοµέλεια, αλλά εν πάση περιπτώσει, ας πάµε
λίγο παρακάτω.

Η φιλοσοφία της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας είναι το
κοµβικό σηµείο όπου κρίνεται η κοινωνική προσήλωση, η ταξική
διαφορά που υπάρχει ανάµεσα στις αντιλήψεις.

Το ελληνικό σύστηµα υγείας έχει ορισµένες ιδιορρυθµίες. Και
επειδή πολλοί αναφέρονται στο σύστηµα υγείας, πρέπει να
πούµε ότι µέχρι το 1983 που ψηφίστηκε ο νόµος και την περίοδο
1985 - 1986 που άρχισε να εφαρµόζεται ο νόµος για το ΕΣΥ, στην
Ελλάδα δεν υπήρχε δηµόσιος τοµέας της υγείας. Ας υπήρχαν
νοσοκοµεία δηµόσια, ας υπήρχε νοµοθεσία που τα προέβλεπε.
Ήταν ένα σύστηµα το οποίο είχε γεννηθεί και είχε στηριχθεί πε-
ρισσότερο στη φιλανθρωπία.

Γιατί είναι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας η ταξική µας αντι-
παράθεση; Για να δούµε πώς διαµορφώθηκε το σύστηµα. Ψηφί-
στηκε ο νόµος για το ΕΣΥ. Ούτε τα κέντρα υγείας επί της ουσίας
δούλεψαν και πολύ περισσότερο δεν έγινε το δεύτερο κοµµάτι,
να συγκροτηθούν τα αστικά κέντρα υγείας.
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Το αποτέλεσµα είναι µία πληθώρα γιατρών ειδικοτήτων. Πότε
προωθήθηκε η έννοια της γενικής ιατρικής που προβλεπόταν
στον ν.1397/1983;

Η άλλη ιδιοµορφία που έχουµε είναι ότι έχουµε πληθώρα για-
τρών ειδικευµένων και κατ’ επέκταση πληθώρα ιατρικών διαγνω-
στικών κέντρων. Υπάρχουν µέρη στην Ελλάδα, µικρά νησιά που
ο πληθυσµός τους είναι κάτω από δεκαπέντε χιλιάδες τούς δέκα
µήνες τον χρόνο και έχουν και αξονικούς και µαγνητικούς τοµο-
γράφους. Πώς επιβιώνουν αυτοί; Επιβιώνουν αποµυζώντας τα
λεφτά του δηµοσίου και στην προκειµένη περίπτωση του ΕΟΠΥΥ.

Ο εκπρόσωπος των ιδιωτικών διαγνωστικών κέντρων είπε στην
επιτροπή µας ότι µε το κλείσιµο του ΙΚΑ πολλαπλασιάστηκαν τα
ιατρικά διαγνωστικά κέντρα και έχουν προβλήµατα και πρέπει να
τα ενισχύσουµε. Εµείς έχουµε άλλη άποψη, η οποία έχει εκτεθεί
αναλυτικά από τους Υπουργούς και τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Περηφανεύονται εκ των υστέρων για το θαύµα του ΕΟΠΥΥ.
Άκουσα από αρκετούς οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας και της
ΔΗΜΑΡ την αναφορά στον Γιάννη Κυριόπουλο, παλαιό φίλο και
σύντροφο, οµότιµο καθηγητή στη σχολή. Φαίνεται ότι δεν είδαν
το πόνηµα της σχολής, όταν ήταν εν ενεργεία καθηγητής ο κ. Κυ-
ριόπουλος, που είπε ότι ο ΕΟΠΥΥ είναι θνησιγενής.

Είχα µία κουβέντα τότε µαζί του και του είπα «Γιάννη, τον
έχουν φτιάξει θνησιγενή», γιατί ο ΕΟΠΥΥ έχει έρθει για δύο λό-
γους. Ο ένας είναι να διαλύσουν το ΙΚΑ. Δεν τολµούσαν να δια-
λύσουν το ΙΚΑ που είχε τότε ιστορία ογδόντα χρόνων, διότι οι
άνθρωποι θα τους έπαιρναν κυριολεκτικά µε τις ντοµάτες. Ο δεύ-
τερος λόγος ήταν να φτιάξουν το περίφηµο «µονοψώνιο» για την
υγεία. 

Και ω, του ελληνικού θαύµατος, το µονοψώνιο για την υγεία,
αντί να πετυχαίνει κάθε χρόνο καλύτερες τιµές και να µειώνει τις
δαπάνες, τις αύξανε µε έναν ρυθµό που αν δει κανείς τα νούµερα
το 2012, το 2013, το 2014 και το 2015 ακόµα -που δεν πρόλαβε
η Κυβέρνηση να τα αριθµήσει- θα καταλάβαινε ότι το 2016 αρχί-
ζει µία ισορροπία –σε οροφή όµως- από το µονοψώνιο. Τότε, αν
δεν είχαµε µονοψώνιο, τι θα γινόταν;

Αυτή η διαδικασία, λοιπόν, της αποµύζησης των πόρων προς
τον περίφηµο ιδιωτικό τοµέα που πρέπει να τον σεβόµαστε –και
τον σεβόµαστε- έχει ιδεολογικούς και πολιτικούς προστάτες.
Είναι η Νέα Δηµοκρατία και τώρα τελευταία βλέπω ότι είναι και
η Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Έφτιαξαν τον ΕΟΠΥΥ και δεν
έφτιαξαν ούτε έναν µηχανισµό ελέγχου. Δυνατότητες ελέγχου
υπήρχαν και υπάρχουν και θα εφαρµοστούν σιγά-σιγά απ’ αυτή
την Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έγινε µία κριτική γιατί δεν σέβονται –λέει- οι Υπουργοί τους

διάφορους θεσµούς που επικαλέστηκαν εδώ. Δεν ξέρω ποιοι απ’
όλους εδώ ξέρουν ότι το 1986, το 1987 και το 1988, ο Υπουργός,
ο αείµνηστος Γεννηµατάς µπροστά σε όλο το διοικητικό συµβού-
λιο της ΕΙΝΑΠ –έχω, δηλαδή, άλλους δεκατέσσερις µάρτυρες,
αν το αµφισβητεί κανείς- έπαιρνε τον πρόεδρο του Ελεγκτικού
Συνεδρίου και του µιλούσε µε το µικρό του όνοµα –δεν θα πω το
όνοµά του τώρα- και έλεγε: «Σε παρακαλώ, δώσε µία παράταση
να πληρώνονται οι γιατροί του ΕΣΥ εφηµερίες περισσότερες από
το µισθό τους», κάτι που απαγορευόταν.

Τρία χρόνια είχαµε αυτές τις –εντός εισαγωγικών- «παράνο-
µες» αποφάσεις. Μετά ήρθε ο Απόστολος Κακλαµάνης στο
Υπουργείο και µας είπε: «Παιδιά, τέρµα αυτό το καλαµπούρι. Θα
µπούµε σε µία νοµιµότητα». Και σταµάτησε. 

Μάλιστα, αν διαβάσει κανείς αυτές τις τέσσερις αποφάσεις,
θα γελάσει διότι µε τα ίδια «δια ταύτα» κατέληγαν οι τρεις: «Ναι,
να παίρνουν οι γιατροί παραπάνω λεφτά, γιατί εκτελούν υποχρε-
ωτικό κοινωνικό έργο» και η τέταρτη έλεγε: «Ναι, αλλά δεν µπο-
ρούν να τα παίρνουν, γιατί ο νόµος, το Σύνταγµα, τα απαγο-
ρεύει».

Ας σταµατήσουµε, λοιπόν, να κάνουµε πως δεν καταλαβαί-
νουµε σε ποια χώρα βρισκόµαστε. Είναι υποχρεωµένο το Υπουρ-
γείο να έρθει σε συνεννόηση και σε αντιπαράθεση µε τους
παρέδρους εκείνους που δεν προχωρούν τις αµοιβές των ιατρών
και των άλλων εργαζοµένων, σύµφωνα µε τον νόµο.

Θα µπορούσε κανείς να µιλάει πολύ ώρα για αυτό το νοµοσχέ-
διο, αλλά ήδη έχουν ακουστεί πάρα πολλά. 

Όµως, µην κλαίτε για τους γιατρούς. Κλαίγατε και το ’81, το
’82, το ’83, κυρίως οι συνάδελφοι που ήταν τότε στη Νέα Δηµο-
κρατία. Οι γιατροί, όχι µόνο µπήκαν και στελέχωσαν το σύστηµα,
αλλά µετά από δύο, τρία χρόνια έβαζαν µέσο στις κρίσεις -από
την πρώτη φορά δηλαδή, αλλά και µετά- για να µπουν στο σύ-
στηµα. Εν πάση περιπτώσει, είναι ένα θετικό βήµα, το οποίο πρέ-
πει να ψηφιστεί από όλους όσους πραγµατικά πονούν τη δηµό-
σια υγεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μανιό.
Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, η σταδιακή επιστροφή της χώρας µας στην κανονικότητα
φαίνεται και µετά το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης και
µετά την έξοδο στις αγορές, γεγονός για το οποίο δεν πανηγυ-
ρίζουµε, αλλά είναι πολύ θετικό. Φαίνεται και από τους δείκτες
της οικονοµίας, οι οποίοι βελτιώνονται.

Όµως, φαίνεται και από το πλούσιο κοινοβουλευτικό έργο, το
οποίο γίνεται αυτές τις δύο τελευταίες εβδοµάδες. Συζητάµε
πολύ σοβαρά νοµοσχέδια, νοµοσχέδια που ουσιαστικά γυρίζουν
στα πραγµατικά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας. Γι’ αυτόν
τον λόγο και νοµοθετούµε. Η υγεία και η παιδεία είναι δύο βασι-
κοί τοµείς, οι οποίοι απασχολούν την ελληνική κοινωνία και είναι
και τα θέµατα που συζητήθηκαν χθες και συζητιούνται σήµερα. 

Όπως και στην παιδεία, έτσι και στην υγεία, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, συγκρούονται δύο κυρίαρχες αντιλήψεις, δύο δια-
φορές. Η µία είναι το δηµόσιο συµφέρον, η δηµόσια υγεία σαν
δικαίωµα που απορρέει και από το άρθρο 21 του Συντάγµατος.
Και η άλλη είναι η εξυπηρέτηση µεγάλων οικονοµικών συµφερόν-
των που κερδοσκοπούν πάνω στην υγεία, µε σκοπό πάντα, βέ-
βαια, το κέρδος. 

Η Νέα Δηµοκρατία, διά του εισηγητού της, τον οποίο ακού-
σαµε στην πρώτη τοποθέτηση η οποία έγινε, ουσιαστικά ανέ-
φερε: «Το νοµοσχέδιο δεν βοηθάει. Τορπιλίζει, θα έλεγα, την
ανάπτυξη της χώρας, διότι κτυπάει τον ιδιωτικό τοµέα». 

Κανείς δεν αρνείται τον ρόλο του ιδιωτικού τοµέα στην υγεία.
Ο ιδιωτικός τοµέας, ο οποίος λειτουργεί µε υγιή κριτήρια, µπορεί
πραγµατικά να δράσει συµπληρωµατικά. Άλλο πράγµα είναι ο
ιδιώτης γιατρός, ο µικροβιολόγος, ο ακτινολόγος, το ιατρικό ερ-
γαστήριο και άλλο είναι τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα που
βλέπουν την υγεία σαν πεδίο κερδοσκοπίας, µε προνοµιακές
σχέσεις µε το δηµόσιο σύστηµα υγείας και βέβαια µε τη συνει-
δητή υποβάθµιση του δηµόσιου συστήµατος υγείας που έγινε τα
τελευταία χρόνια, επί κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑ-
ΣΟΚ. 

Εδώ βρίσκεται και η ουσιαστική σύγκρουση σήµερα. Η εξετα-
στική για την υγεία, η οποία τρέχει παράλληλα, έχει πάρα πολλά
στοιχεία να δώσει και να τεκµηριώσει αυτό το οποίο είπα.

Είµαστε, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ικανοποιηµένοι
από την κατάσταση που υπάρχει στην υγεία σήµερα, στα νοσο-
κοµεία και λοιπά; Δεν θα έλεγα ναι, αλλά έχουν γίνει σηµαντικά
βήµατα. Εκεί που οι προηγούµενες κυβερνήσεις έκλειναν νοσο-
κοµεία, έκλειναν δοµές του ΕΟΠΥΥ, η Κυβέρνηση αυτή ανοίγει. 

Εξαναγκάστηκαν γύρω στους τρεις χιλιάδες γιατρούς να φύ-
γουν από την πρωτοβάθµια υγεία, να συνταξιοδοτηθούν, να πα-
ραιτηθούν, ενώ η πρωτοβάθµια υγεία επί κυβέρνησης Νέας Δη-
µοκρατίας και ΠΑΣΟΚ ουσιαστικά κατέρρευσε, µε συνέπεια να
συνωστίζεται και πολύς κόσµος στη δευτεροβάθµια, στα νοσο-
κοµεία και να έχουµε την εικόνα την οποία έχουµε σήµερα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο και προχωρούµε στην ενίσχυση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας, ένα αποκεντρωµένο και δηµοκρα-
τικό σύστηµα υγείας, µε οικογενειακό γιατρό, µε οµάδα υγείας,
κάτι πολύ σηµαντικό.

Εστιάζουµε ιδιαίτερα στην πρόληψη των παθήσεων, στη γενί-
κευση των εµβολιασµών, στην έγκαιρη διάγνωση και θεραπεία,
στην επανένταξη. Δηλαδή, η θεώρησή µας είναι άκρως ανθρω-
ποκεντρική. Εστιάζει στην πρόληψη και όχι σε αυτή καθαυτή την
ασθένεια.
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Στηρίζεται από την Κυβέρνηση το ΕΣΥ µε προσλήψεις, µε ενί-
σχυση εξοπλισµού, µε κίνητρα στελέχωσης στα νησιά, µε δηµό-
σιες επενδύσεις, ακόµα και µε ενισχύσεις από κοινοτικά ταµεία.
Επιχορηγούνται τα νοσοκοµεία µε 300 εκατοµµύρια από τον προ-
ϋπολογισµό, από τον ΕΟΠΥΥ 580 εκατοµµύρια το 2016, 700 εκα-
τοµµύρια το 2017. 

Προκηρύσσονται νέες θέσεις σε µονάδες εντατικής θερα-
πείας, ενώ δηµιουργούνται και οι γνωστές µονάδες ΤΟΜΥ σε
εβδοµήντα πέντε πόλεις, ενώ οι προσλήψεις των τριών χιλιάδων
λειτουργών της υγείας ουσιαστικά -χίλιοι τριακόσιοι γιατροί, από
τους οποίους τριακόσιοι παιδίατροι- ουσιαστικά επιχορηγούνται
από κοινοτικά ταµεία.

Κλείνοντας θα έλεγα ότι η Αντιπολίτευση και µάλιστα –δεν
είναι εδώ παρών αυτή τη στιγµή- ο λαλίστατος Αντιπρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας και τέως Υπουργός µίλαγε όλο αυτό το διά-
στηµα για τη δωρεάν πρόσβαση στην υγεία των ανασφάλιστων
συµπολιτών µας επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ.

Στο σχέδιο νόµου το οποίο συζητάµε σήµερα υπάρχει ρύθµιση
για τις οφειλές στην εφορία των ανασφάλιστων συµπολιτών µας,
γύρω στα 28 εκατοµµύρια και διαγράφονται αυτές οι οφειλές.
Άρα ποια ελεύθερη πρόσβαση όλων στη δηµόσια υγεία υπήρχε
επί συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας -ΠΑΣΟΚ;

Πραγµατικά, αυτό που απαιτείται σήµερα είναι ποιοτική, απο-
τελεσµατική, δηµόσια υγεία, προσβάσιµη σε όλους. Αυτό πραγ-
µατικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ένα στοίχηµα µεγάλο,
το οποίο πρέπει να κερδίσουµε και να πετύχει η Κυβέρνηση. Και
εκτιµώ ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου, το οποίο συζητάµε και πρέ-
πει να ψηφιστεί από όλους, είναι ένα ουσιαστικό βήµα σε αυτή
την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Καφαντάρη.

Ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΚΚΕ, έχει τον λόγο. Τον ευχαριστούµε για την παραχώρηση της
θέσης στην κ. Καφαντάρη.

Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ξαναείδαµε πάλι ένα έργο, το

οποίο είναι χιλιοπαιγµένο, κύριε Υπουργέ, «η σύγκρουση δύο
υποτιθέµενων κόσµων». Ποιοι δύο κόσµοι συγκρούονται; Ο κό-
σµος που πιστεύει αντιλήψεις, µε το σύστηµα αντιλήψεων που
πιστεύει ο ΣΥΡΙΖΑ, µε το σύστηµα αντιλήψεων που πιστεύει η
Νέα Δηµοκρατία, για τα ζητήµατα της υγείας; Σοβαρολογείτε; 

Και το σχηµατοποιήσατε µάλιστα. Οι µεν λέτε το δικό µας σύ-
στηµα είναι ανθρωποκεντρικό. Και η τελευταία οµιλήτρια δίνει
βάση λέει, στην πρόληψη. Καλά µιλάτε, σοβαρά; Για ποια πρό-
ληψη µιλάτε; 

Προγεννητικός έλεγχος. Τι ποσοστό καλύπτουν τα ασφαλι-
στικά ταµεία για τον προγεννητικό έλεγχο και ιδιαίτερα για τα
νέα ζευγάρια που κάποια από αυτά µπορεί να µην έχουν την ικα-
νότητα να κάνουν αυτές τις εξετάσεις; Μιλάµε για εµβολιασµούς.
Πρέπει να πληρώσουν για να κάνουν εµβόλια. Μιλάτε για πρό-
ληψη; Και ποια πρόληψη υπάρχει στους µεγάλους εργασιακούς
χώρους, στις µεγάλες βιοµηχανίες; 

Και στο κάτω-κάτω της γραφής η κατάσταση της υγείας της
λαϊκής οικογένειας δεν σχετίζεται άµεσα µε κοινωνικές και οικο-
νοµικές συνθήκες; Κάποιος ο οποίος υποσιτίζεται; Η εντατικο-
ποίηση στην εργασία δεν παίζει ρόλο; Σε όλα αυτά τα πράγµατα,
τι πρόληψη υπάρχει; 

Και από την άλλη µεριά βεβαίως, υπάρχει η αντίληψη της Νέας
Δηµοκρατίας περί ελευθερίας επιλογής. Όµως, αυτές οι δύο
υποτιθέµενες διαφορετικές αντιλήψεις κινούνται στον ίδιο καµ-
βά. Γιατί κινείστε στον ίδιο καµβά; Γιατί είναι πολύ απλό. Γιατί το
βασικό ερώτηµα είναι αν η υγεία είναι κοινωνικό αγαθό ή εµπό-
ρευµα; Αυτή είναι η διαχωριστική γραµµή. 

Εκεί γίνεται η σύγκρουση των δύο κόσµων και των δύο αντι-
λήψεων, του καπιταλιστικού κόσµου και του σοσιαλιστικού κό-
σµου, για να το σχηµατοποιήσουµε και να το απλοποιήσουµε
ακόµη περισσότερο.

Εσείς αποδέχεστε ότι η υγεία είναι εµπόρευµα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Βεβαίως. Το αποδέχε-

στε ότι η υγεία είναι εµπόρευµα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Πού το είδατε αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, είναι πράξη σας.

Δεν χρειάζεται να το πείτε, το οµολογούν οι ίδιες σας οι πράξεις. 
Από αυτή την άποψη το ότι η υγεία είναι εµπόρευµα, είναι φα-

νερό. Τι σηµαίνει «υγεία-εµπόρευµα», για να το κάνουµε πιο απ-
λά; Σηµαίνει διάκριση και διάκριση ταξική. Αυτός που έχει, µπο-
ρεί να απολαµβάνει πολύ υψηλές υπηρεσίες υγείας. Όσοι δεν
έχουν, η πλειονότητα δηλαδή του λαού, πληρώνει πολύ ακριβά.
Και πληρώνει πολύ ακριβά για τι πράγµα; Για πολύ υποβαθµισµέ-
νες παροχές φροντίδας υγείας.

Τι ακόµη σηµαίνει εµπόρευµα; Σηµαίνει ότι οι καπιταλιστές, οι
κεφαλαιοκράτες, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι είτε δραστηριοποιούν-
ται στο φάρµακο είτε δραστηριοποιούνται στην έρευνα είτε
οπουδήποτε αλλού, καθορίζουν τις προτεραιότητες. Και εδώ το
σύστηµα είναι µε βάση την αποκατάσταση κι όχι την πρόληψη.
Στις φαρµακοβιοµηχανίες, για παράδειγµα. Είναι καθαρό αυτό,
ποια είναι η προτεραιότητα και στη συγκεκριµένη περίπτωση;
Αυτή που καθορίζουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι.

Δεύτερον, σηµαίνει και παρεµπόδιση. Όποιες έρευνες δεν εξυ-
πηρετούν το καπιταλιστικό κέρδος και τη θωράκισή του δεν γί-
νονται στον τοµέα της υγείας. Σταµατούν, ενώ, βεβαίως, η επι-
στήµη και η τεχνολογία θα µπορούσαν να είχαν λύσει πάρα
πολλά προβλήµατα. Κι όµως, παρεµποδίζει την ανάπτυξη της
έρευνας η υπόθεση της θωράκισης του καπιταλιστικού κέρδους.

Έτσι, λοιπόν, έχετε ακριβώς την ίδια φιλοσοφία. Δεν συγ-
κρούονται λοιπόν, δύο κόσµοι. Κι τι άλλο; Όχι µόνο έχετε την ίδια
φιλοσοφία, κύριε Υπουργέ, αλλά χρησιµοποιείτε και τα ίδια ερ-
γαλεία για την υλοποίηση αυτής της φιλοσοφίας. Και µην νοµί-
ζετε ότι υπερβάλλουµε. 

Για παράδειγµα, αποδέχεται και η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως
και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, την υπόθεση ότι η χρηµατο-
δότηση πρέπει να είναι προσαρµοσµένη στις δηµοσιονοµικές
ανάγκες και απαιτήσεις; Και ποιος είναι αυτός που καθορίζει τις
δηµοσιονοµικές ανάγκες και απαιτήσεις; Τα µνηµόνια κι όχι µόνο
τα µνηµόνια.

Εµείς λέµε ότι αυτή η λογική δεν πρέπει να γίνει αποδεκτή από
τα λαϊκά στρώµατα, ότι η χρηµατοδότηση της υγείας πρέπει να
καθορίζεται από τις δηµοσιονοµικές ανάγκες. Γιατί αλλιώς, τι ση-
µαίνει; Σηµαίνει ότι έτσι αποδέχεσαι τη µίζερη σηµερινή κατά-
σταση της υποχρηµατοδότησης.

Και ποιοι είναι αυτοί που καθορίζουν τις δηµοσιονοµικές ανάγ-
κες; Αυτοί που καθορίζουν τις δηµοσιονοµικές ανάγκες είναι
πρώτον, η εξυπηρέτηση του κρατικού χρέους και των συµφερόν-
των των δανειστών και δεύτερον, η ικανοποίηση των χρηµατοδο-
τικών αναγκών του κεφαλαίου, είτε από το σκέλος των εσόδων,
που επί της ουσίας υπάρχει φοροασυλία για το µεγάλο κεφά-
λαιο, είτε από το σκέλος των δαπανών, όσον αφορά τη στήριξη
των επιχειρηµατικών σχεδίων µε τη λογική των προµηθειών, τη
λογική των συµβάσεων και των παραχωρήσεων.

Και από αυτή την άποψη, εφόσον προσαρµόζετε και αξιοποι-
είτε ως εργαλείο τις δηµοσιονοµικές ανάγκες, αυτό το εργαλείο
καθορίζει και το ύψος της χρηµατοδότησης. Και η χρηµατοδό-
τηση στα δύο χρόνια που είσαστε Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ,
βρίσκεται στο ίδιο ακριβώς επίπεδο µε αυτό που άφησαν οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.
Σιγά τη σύγκρουση που κάνετε. Στο ίδιο ακριβώς επίπεδο είναι,
µε τις ανάγκες να µεγαλώνουν. Έτσι, λοιπόν, έχουµε υποχρηµα-
τοδότηση.

Και ποιοι καλύπτουν τις ανάγκες, που το κράτος αφήνει ακά-
λυπτες; Τα λαϊκά στρώµατα, µέσα από την αύξηση της ίδιας της
συµµετοχής των ασθενών σε θεραπείες, σε φάρµακα και σε µια
σειρά άλλα, µέσα από την αύξηση της χρηµατοδότησης των φο-
ρέων υγείας από τα ασφαλιστικά ταµεία.

Για παράδειγµα, µας είπε κι ο ίδιος ο πρόεδρος του ΕΟΠΥΥ
στην ακρόαση φορέων ότι το 83% των εσόδων του ΕΟΠΥΥ είναι
χρήµατα των ασφαλισµένων και µόνο το 17% κρατική χρηµατο-
δότηση. Γιατί υπάρχει αυτός ο συσχετισµός; Γιατί αυξάνετε τις
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εισφορές που πρέπει οι ασφαλισµένοι να αποδώσουν στον
ΕΟΠΥΥ, αυξάνετε τις εισφορές των συνταξιούχων για την υγεία.

Επίσης, καλύπτουν τις ανάγκες µέσα από τους έµµεσους φό-
ρους που τα ίδια τα λαϊκά στρώµατα χρηµατοδοτούν -υπέρ
υγείας, όπως είναι για τα τσιγάρα, για τα ποτά και άλλα, αλλά
και µέσα από τον άµεσο τρόπο χρηµατοδότησης, που επί της ου-
σίας είναι και ο βασικός, τη φορολογία δηλαδή που χρηµατοδο-
τεί και τις δηµόσιες δαπάνες και µε την οποία φορτώνονται τα
φορολογικά βάρη στις πλάτες της λαϊκής οικογένειας. Ελάχιστη
είναι η συµµετοχή στα φορολογικά έσοδα των επιχειρήσεων, των
νοµικών προσώπων, της κεφαλαιοκρατίας.

Έτσι, λοιπόν, η προσαρµογή σε αυτή την υπόθεση σηµαίνει
υποχρηµατοδότηση, σηµαίνει υποστελέχωση. Πόσες ελλείψεις
σε οργανικές θέσεις γιατρών, νοσηλευτικού προσωπικού, τεχνι-
κού προσωπικού, διοικητικού προσωπικού υπάρχουν στα νοσο-
κοµεία, στα κέντρα υγείας, στις άλλες µονάδες πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας; Η υποστελέχωση οδηγεί στην εντατικοποίηση
της εργασίας των ίδιων των εργαζοµένων, µε µισθούς βεβαίως
που δεν ικανοποιούν τις ανάγκες τους.

Αποδέχεστε την ανατροπή στις εργασιακές σχέσεις. Η µόνιµη,
σταθερή δουλειά πλήρους απασχόλησης για όλους πού πήγε;
Αντικαταστάθηκε από τους επικουρικούς γιατρούς, για παρά-
δειγµα, από τις συµβάσεις χρόνου και έργου. Μάλιστα, ο πρωι-
νός καυγάς που είχατε περί συνταγµατικότητας αφορούσε µια
τροπολογία. Εσείς τι κάνατε; Μετατρέψατε τις συµβάσεις έργου
των εργολάβων σε ατοµικές συµβάσεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): To ίδιο είναι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το µικρότερο κακό επι-

λέξατε και όχι να προσλάβετε µόνιµο προσωπικό που να καλύ-
πτει τις ανάγκες σίτισης, καθαριότητας και όλων των υπόλοιπων
υπηρεσιών που υπάρχουν. Είναι η λογική τού «αποδέχοµαι το
πλαίσιο των ατοµικών συµβάσεων, των ανατροπών των εργασια-
κών σχέσεων κι εκεί προσπαθώ να πείσω ότι είµαστε διαφορετι-
κοί», να αποδεχθούν δηλαδή τη λογική του µικρότερου κακού.

Το τρίτο εργαλείο που χρησιµοποιείτε είναι ότι αποδέχεστε και
οι δύο το τρίτο πακέτο για την υγεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που ψηφίστηκε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο το 2014. Τι λέει το
τρίτο πακέτο για την υγεία; Λέει πολύ απλά ότι πρέπει να υπάρ-
χουν βιώσιµες µονάδες υγείας και η βιωσιµότητά τους καθορί-
ζεται από το κόστος. Έτσι, λοιπόν, πρέπει οι µονάδες υγείας να
λειτουργούν µε τη λογική της ανταποδοτικότητας και της αντα-
γωνιστικότητας και όχι µε βάση τη λογική της ικανοποίησης των
αναγκών των λαϊκών στρωµάτων. 

Από αυτή την άποψη µετατρέπετε επί της ουσίας σε µαγαζιά
τα δηµόσια νοσοκοµεία, τα διατηρείτε ως επιχειρηµατικές µονά-
δες. Έχετε επιτρέψει να λειτουργούν τα απογευµατινά ιατρεία;
Οι προηγούµενες κυβερνήσεις το θεσµοθέτησαν, εσείς το δια-
τηρείτε. Εκεί δεν γίνεται ένα εµπόριο; Τι γίνεται εκεί, στα απο-
γευµατινά ιατρεία, που πρέπει ο άλλος να πληρώσει για να
µπορέσει να εξεταστεί; Διατηρείτε το ένα ευρώ στις συνταγο-
γραφήσεις των φαρµάκων και µια σειρά από ζητήµατα που οδη-
γούν στο ίδιο αποτέλεσµα. 

Από αυτή την άποψη αποδέχεστε κι εσείς, όπως και οι άλλοι,
τη συνύπαρξη -λέτε- του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα, αλλά
εσείς λέτε ότι διαφέρετε γιατί καθορίζετε όρους  και προϋποθέ-
σεις λειτουργίας του ιδιωτικού τοµέα. Ποιους όρους και προϋπο-
θέσεις; Για να µπορέσει να σταθεί ο ιδιωτικός τοµέας, σηµαίνει
ότι ο δηµόσιος τοµέας υποβαθµίζεται, αλλιώς δεν µπορεί να στα-
θεί ιδιωτικός τοµέας. Έτσι, λοιπόν, η ανάπτυξη του ιδιωτικού
τοµέα «πάτησε» πάνω στην υποβάθµιση του δηµόσιου τοµέα και
στην εµπορευµατοποίηση και προσπαθεί ο δηµόσιος τοµέας να
συναγωνιστεί µε τα ίδια κριτήρια τον ιδιωτικό τοµέα. Βεβαίως,
αφήνετε το έδαφος ελεύθερο για να αναπτυχθεί ακόµα περισ-
σότερο ο ιδιωτικός τοµέας και όχι µόνο να αναπτυχθεί, αλλά και
να συγκεντρωθεί σε όλο και λιγότερα χέρια, σε όλο και µεγαλύ-
τερους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο -και
µάλιστα µε το πρώτο κοµµάτι όπου έγινε και περισσότερη συζή-
τηση για τις τοπικές µονάδες υγείας- καµµία τοµή δεν κάνετε,
γιατί θέλετε να βάλετε τον κόσµο να αποδεχθεί τη µίζερη πραγ-
µατικότητα που θέλετε να διαµορφώσετε. Το λέµε πολύ καθαρά. 

Τι είδους αναβάθµιση της παρεχόµενης φροντίδας σε πρωτο-
βάθµιο επίπεδο και µάλιστα σε επίπεδο πρόληψης, εξέτασης και
θεραπείας µπορεί να κάνει ένας γιατρός, ένας νοσηλευτής και
ένας διοικητικός υπάλληλος για δέκα χιλιάδες άτοµα, για δέκα
µε δώδεκα χιλιάδες κατοίκους; Πρέπει να είναι υπεράνθρωπος
για να µπορέσει να τα καταφέρει όλα αυτά. Σοβαρά µιλάτε;

Μάλιστα, θα λειτουργούν µόνο σε επιλεγµένα αστικά κέντρα,
ενώ στην ύπαιθρο υποβαθµίζετε ακόµα περισσότερο τα κέντρα
υγείας. Σε νησιά µεταφέρετε από τα κέντρα υγείας ή κλείνετε
κέντρα υγείας για να στελεχώσετε τα νοσοκοµεία. Αυτή είναι η
φροντίδα που κάνετε για την αποσυµφόρηση των νοσοκοµείων;
Αυτό είναι το ένα ζήτηµα.

Δεύτερο ζήτηµα: Ποιος θα χρηµατοδοτεί; Η χρηµατοδότηση
είναι διασφαλισµένη από το ΕΣΠΑ για δύο ή τέσσερα χρόνια,
ανάλογα. 

Από κει και πέρα, το πρόβληµα µε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι» το ξέρετε; Ξέρετε πόσα χρόνια διαρκεί αυτή η υπόθεση
και διαιωνίζεται αυτή η απαράδεκτη κατάσταση;

Και άµα τελειώσει το ΕΣΠΑ ή σταµατήσει η χρηµατοδότηση
από το ΕΣΠΑ, τι θα κάνετε; Λέτε ότι θα τα καλύψετε µε βάση τις
δηµοσιονοµικές δυνατότητες από τους εθνικούς πόρους. Οι δη-
µοσιονοµικές δυνατότητες δεν πρόκειται να αλλάξουν. Οι δηµο-
σιονοµικοί «κόφτες» θα υπάρχουν, τα πρωτογενή µατωµένα
πλεονάσµατα πρέπει να υπάρχουν µέχρι το 2060. Από αυτή την
άποψη ποιος θα είναι αυτός που θα τα χρηµατοδοτήσει; Τα ίδια
τα ασφαλιστικά ταµεία, οι ίδιοι οι ασφαλισµένοι και οι ασθενείς,
οι τοπικές διοικήσεις, οι δήµοι. Μπορεί να περάσουν στην ευθύνη
των δήµων. Και πώς αυτοί θα τα καλύψουν; Μέσα από τη λογική
της ανταποδοτικότητας ή της τοπικής φορολογίας, για να µπο-
ρέσουν να λειτουργούν αυτές οι υποβαθµισµένες µονάδες. 

Τρίτο στοιχείο που χαρακτηρίζει αυτές τις τοπικές µονάδες
είναι οι εργασιακές σχέσεις, εργαζόµενοι µε συµβάσεις έργου.
Δηλαδή, συµβάσεις ορισµένου χρόνου, απαξίωσης των επιστη-
µονικών τους δυνατοτήτων και βεβαίως για να ανανεωθεί η σύµ-
βαση πρέπει να περνάνε από αξιολόγηση. Και  βασικό κριτήριο
της αξιολόγησης ποιο έχετε; Τη συρρίκνωση του κόστους λει-
τουργίας. Αυτό είναι το βασικό κριτήριο. Και µετά από αυτά λέτε
ότι αυτές οι µονάδες θα παρέχουν αναβαθµισµένη φροντίδα και
παροχές υγείας. Σε ποιον τα λέτε αυτά; Ίσα-ίσα θα παρέχουν για
τους εξαθλιωµένους, για τα λαϊκά στρώµατα των αστικών κέν-
τρων πολύ υποβαθµισµένες παροχές φροντίδας υγείας και τί-
ποτε άλλο δεν θα κάνουν, απλώς και µόνο για να καλύπτετε την
κατάσταση αυτή. 

Έτσι, λοιπόν, από αυτή την άποψη -και ολοκληρώνω- εµείς
λέµε πολύ καθαρά στους εργαζόµενους ότι δεν πρέπει να απο-
δεχτούν αυτό το τερατούργηµα, το οποίο πάτε να δηµιουργή-
σετε, γιατί οδηγεί στην υποβάθµιση των παροχών υγείας, στη
περαιτέρω εµπορευµατοποίησή τους και βεβαίως να µην αποδε-
χτούν και τη λογική του µικρότερου κακού, που και στα ζητήµατα
της υγείας αυτό πρεσβεύετε, αλλά να συγκρουστούν µε αυτή τη
λογική, να συγκρουστούν µε την εµπορευµατοποίηση της υγείας,
να συγκρουστούν µε την επιχειρηµατική δράση, τόσο όσον
αφορά τον δηµόσιο τοµέα όσο πολύ περισσότερο να απαιτήσουν
εδώ και τώρα την κατάργηση της ιδιωτικής επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας στον τοµέα της υγείας.

Άλλωστε και στο επίπεδο της υγείας δεν µπορεί κανείς να αµ-
φισβητήσει την υπεροχή του σοσιαλισµού που ζήσαµε, παρ’ όλα
τα λάθη και τις αδυναµίες, σε σχέση µε τον καπιταλισµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο. 

Ακολουθεί ο κ. Εµµανουηλίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά στη
σειρά είναι η κ. Θελερίτη και ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν. 

Κύριε Εµµανουηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή µου

τοποθέτηση αναφέρεται στη θεατρική παράσταση µε τίτλο: «Το
µεγάλο φαγοπότι». Σκηνή πρώτη: αίθουσα αναµονής σε ιατρείο.
Επί σαράντα πέντε λεπτά περιµένω να βγει ο εξεταζόµενος.
Άφαντος ο υποτιθέµενος ασθενής. Ο γιατρός µε καλεί να προ-
σέλθω στο εξεταστήριο. Η παρατηρητικότητά µου εντοπίζει στον
χώρο δύο εσωτερικές πόρτες. Η δεύτερη είναι, κατά ειλικρινή

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΔ’ - 2 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ 2017 11107



δήλωσή του, προορισµένη για την είσοδο των ιατρικών επισκε-
πτών για το καθιερωµένο καθηµερινό ραντεβού του γιατρού µε
τους οιονεί ντελιβεράδες της υγείας.

Σκηνή δεύτερη: γιατροί που µέχρι την έναρξη της άσκησης του
λειτουργήµατός τους δεν είχαν βγει έξω από τη χώρα µας τα τε-
λευταία χρόνια, σε τακτά διαστήµατα συµµετέχοντας σε επιστη-
µονικά συνέδρια, µε τη χορηγία φαρµακευτικών εταιρειών, επιδί-
δονταν στο σπορ του συνεδριακού τουρισµού υψηλών µάλιστα
προδιαγραφών, επισκεπτόµενοι εξωτικούς προορισµούς εις υ-
γείαν, κυριολεκτώντας. 

Σκηνή τρίτη: κωδικός «κουβανέζικα των χειρουργείων».
Το κόστος αυτής της θεατρικής παραγωγής υπερβαίνει τα

ογδόντα δισεκατοµµύρια. 
Εισιτήριο της παράστασης: 5 ευρώ κατ’ άτοµο. Οφειλέτης: Ο

ελληνικός λαός. Στο κόστος αυτό, βέβαια, δεν συµπεριλαµβά-
νονται τα πάρτι του ΚΕΕΛΠΝΟ και του «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ».

Αυτά ήταν, κυρίες και κύριοι, συνάδελφοι τα έργα και οι ηµέ-
ρες των µεταπολιτευτικών κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ στον ευαίσθητο τοµέα της υγείας. 

Σήµερα, 2-8-2017: Στην Ολοµέλεια της Βουλής ψηφίζεται το
νοµοσχέδιο για την παιδεία που αφήνει το θετικό κοινωνικό απο-
τύπωµα στον χώρο της ανώτατης εκπαίδευσης. Την ίδια µέρα ει-
σάγεται και συζητείται στην ίδια Αίθουσα το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Υγείας για τη µεταρρύθµιση της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας. Τυχαίο; Δεν νοµίζω! Στοχευµένη επιλογή της
Κυβέρνησης να επιφέρει µε νοµοθετικές πρωτοβουλίες την κα-
νονικότητα στους δύο βασικότερους πυλώνες της κοινωνίας, την
παιδεία και την υγεία. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται όχι απλά η αποσυµφό-
ρηση των νοσοκοµείων, αλλά η πραγµατική ενίσχυση της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας, δεδοµένου ότι το 80% περίπου των
περιστατικών που συνωστίζονται στα επείγοντα περιστατικά θα
µπορούσαν να έχουν γίνει διαχειρίσιµα σε προηγούµενο στάδιο,
αν υπήρχαν αναβαθµισµένες δοµές. 

Ο πυρήνας του νοµοσχεδίου συνίσταται στο ότι το κράτος έχει
την ευθύνη για την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας στο σύνολο του πληθυσµού, µε σεβασµό στα
δικαιώµατα και τις ανάγκες του. 

Για τις επιµέρους στοχεύσεις του νοµοσχεδίου άλλοι συνάδελ-
φοι έχουν αναφερθεί διεξοδικά. 

Στην τοποθέτησή µου δεν θα µιλήσω γι’ αυτά που περιλαµβά-
νει το νοµοσχέδιο. Κατά τη λογική «από τα µικρά τα µεγάλα», θα
αναφερθώ στα πεπραγµένα του Γενικού Νοσοκοµείου Καβάλας
κατά την τελευταία διετία, που αποδεικνύουν τον υψηλό βαθµό
κοινωνικής ευθύνης της Κυβέρνησής µας στον χώρο της υγείας.
Είναι πεπραγµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ως τέτοια
δεν επιδέχονται αµφισβήτηση. Ας δούµε ποια είναι αυτά.

Με την απόφαση καταγγελίας της σύµβασης των εργολάβων
στην καθαριότητα και σίτιση εξοικονοµήθηκε κατ’ έτος το ποσό
των 640.000 ευρώ. Με την επαναδιαπραγµάτευση µε τους προ-
µηθευτές φαρµάκων, ιατρικών µηχανηµάτων κ.λπ. επετεύχθη µεί-
ωση τιµών έως 10% και εξοικονόµηση ανάλογων πόρων. Πώς
αξιοποιήθηκαν αυτοί οι πόροι; Δηµιουργείται δεύτερο χειρουρ-
γείο στην οφθαλµολογική κλινική. Εγκαθίσταται κλίβανος για επι-
κίνδυνα ιατρικά απόβλητα. Η προµήθεια του νέου κλιβάνου θα
αποσβεστεί µέσα σε έναν χρόνο, αφού έχει κόστος 130.000
ευρώ, ενώ το κόστος µεταφοράς των αποβλήτων από ιδιωτική
εταιρεία ανέρχεται σε 150.000 ευρώ ετησίως. Εγκαθίσταται πι-
στοποιηµένο ηλεκτρονικό σύστηµα εισροών - εκροών στις δεξα-
µενές καυσίµων, ώστε να αποφευχθεί η κλοπή. Προσλαµβά-
νονται επιπλέον επικουρικοί γιατροί, οκτώ νέοι γιατροί, µέσα στο
2017 στο τµήµα των επειγόντων.

Άλλες καινοτοµίες του νοσοκοµείου που αποδεικνύουν την κοι-
νωνική αποτελεσµατικότητά του είναι οι εξής. Ήδη από την 1η

Απριλίου οργανώνεται η λίστα χειρουργείου µε διαφάνεια. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου 
Βουλευτή)
Ένα λεπτό, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Η λίστα χειρουργείου έχει ήδη προκαλέσει ανακούφιση στους

ασθενείς και επιπλέον λειτουργεί ως πρότυπο για τα υπόλοιπα

νοσοκοµεία της περιοχής. Εφαρµόζεται ήδη η ηλεκτρονική συν-
ταγογράφηση στα επείγοντα περιστατικά, µε συνέπεια να αυξά-
νονται τα έσοδα του νοσοκοµείου από τον ΕΟΠΥΥ. 

Το νοσοκοµείο συµβάλλει στο πρόγραµµα «Σχολικά Γεύµατα»
ελέγχοντας την ποιότητα των σχολικών γευµάτων. Το νοσοκο-
µείο υποστηρίζει τον ερασιτεχνικό αθλητισµό µε δωρεάν εξετά-
σεις των αθλητών στο νοσοκοµείο. 

Με όλα αυτά τα µέτρα υπήρξε θετικό ισοζύγιο τα δύο τελευ-
ταία χρόνια. Αποτέλεσµα αυτής της διαχείρισης είναι τα χρήµατα
που εξοικονοµήθηκαν τώρα να γίνονται γιατροί, ιατρικός εξοπλι-
σµός και υπηρεσίες προς τους πολίτες. Γίνονται οφειλόµενες πα-
ροχές της Κυβέρνησης προς τον λαό, σε έναν λαό που για
χρόνια ανήµπορος έβλεπε να στήνεται γύρω του το µεγάλο φα-
γοπότι, ροκανίζοντας το υπέρτατο κοινωνικό αγαθό, την υγεία. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω τη σιγή ασυρµάτου των
συναδέλφων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που αποκαλύπτει
την αποδοχή της ενοχής τους για όσα έπραξαν σε βάρος της
υγείας του λαού στα χρόνια της διακυβέρνησής τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, το «κρείττον
του λαλείν το σιγάν» είναι ενθαρρυντικό δείγµα αυτογνωσίας.
Επιτέλους, αρχίζετε να έχετε επαφή µε την πραγµατικότητα. Γέ-
νοιτο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Εµµανουηλίδη. 
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Θελερίτη. Θα ακολουθήσουν ο κ.

Ζεϊµπέκ, ο κ. Ρίζος και η κ. Κατσαβριά.
Ορίστε, κυρία Θελερίτη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί

συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα είναι πράγ-
µατι καινοτόµο γιατί σηµατοδοτεί για µία ακόµα φορά την ουσια-
στική αναστήλωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, κατ’ αρχάς
διότι επικεντρώνεται στο πρωτοβάθµιο επίπεδο υπηρεσιών, στο
κατώφλι δηλαδή των υπηρεσιών υγείας και κατά δεύτερον, γιατί
θέτει τους όρους και το πλαίσιο για την πρόληψη και την αγωγή
υγείας, αναπόσπαστα µέρη της δηµόσιας υγείας. 

Επίσης, µετά από τριάντα τέσσερα χρόνια και τον ιδρυτικό
νόµο του ΕΣΥ, το σχέδιο νόµου που συζητάµε συνιστά, θα µπο-
ρούσαµε να πούµε, τη θεσµική ολοκλήρωση του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, γιατί διευρύνει τη βάση του µε τη συγκρότηση της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Τη συγκροτεί, δίνει δηλαδή,
τον κύριο ρόλο στο δηµόσιο σύστηµα, κατοχυρώνει την υγεία ως
δηµόσιο αγαθό που η πολιτεία υπερασπίζεται, και το οποίο δια-
σφαλίζει ίση πρόσβαση σε όλους και σε όλες ανεξαιρέτως είτε
είναι ασφαλισµένοι είτε όχι. 

Με άλλα λόγια, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η Κυβέρνηση
καινοτοµεί στο πλαίσιο των υφιστάµενων ευρωπαϊκών πολιτικών
και του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας αλλά και στο πλαίσιο
των εξαιρετικά στενών χρηµατοδοτικών δυνατοτήτων, που επι-
βάλλει η λιτότητα και επιτροπεία της χώρας. 

Παρά τις δύσκολες συνθήκες, κατοχυρώνει στην πράξη ένα
αδιαπραγµάτευτο δικαίωµα, όπως είναι το δικαίωµα στην υγεία,
στην προώθηση δηλαδή και στην παροχή υπηρεσιών υγείας. Και
µάλιστα, παρά τα όσα αναληθή λέγονται και εκ µέρους της Αντι-
πολίτευσης για τη χρηµατοδότηση της συγκεκριµένης εµβληµα-
τικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης, η χρηµατοδότηση, συνά-
δελφοι και συναδέλφισσες, είναι απολύτως διασφαλισµένη. Και
όπως ανέφερε και ο Υπουργός, είναι διασφαλισµένη µέσω του
προγράµµατος µεταρρύθµισης του δηµοσίου συστήµατος, αλλά
και του άξονα για την καταπολέµηση της φτώχειας και του κοι-
νωνικού αποκλεισµού.

Μάλιστα διασφαλίζει όχι µόνο την πλήρη αξιοποίηση της δυ-
ναµικότητας και της δυνατότητας του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, αλλά και τον συµπληρωµατικό και επικουρικό ρόλο του
ιδιωτικού τοµέα, δηλαδή εκεί που το ΕΣΥ το έχει πραγµατικά
ανάγκη και όχι ως βασικό πάροχο, όπως θέλει να έχει η Νέα Δη-
µοκρατία τον ιδιωτικό τοµέα. 

Ας δούµε όµως πιο συγκεκριµένα τι προβλέπει και πώς διαρ-
θρώνεται αυτό το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Θα αναφερθώ µόνο
στο πρώτο επίπεδο που αφορά τις τοπικές µονάδες υγείας, που
είναι αποκεντρωµένες δοµές, άρα, είναι αυτό που λέµε η καρδιά
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του αποκεντρωτικού συστήµατος, του δηµοσίου συστήµατος
υγείας. Οι τοπικές µονάδες υγείας συνιστούν µονάδα οικογενει-
ακής ιατρικής -είναι το πρώτο σηµείο επαφής των πολιτών-, αλλά
ταυτόχρονα αναπτύσσουν εξωστρεφείς και κοινοτικού χαρα-
κτήρα παρεµβάσεις -και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό να το
αναφέρουµε- γιατί οργανώνουν τακτικές επισκέψεις σε σχολεία,
σε ΚΑΠΗ, δράσεις ενηµέρωσης στο γενικό πληθυσµό. Και από
κάθε άποψη θα µπορούσαµε να πούµε ότι πράγµατι δηµιουρ-
γούν ένα σύγχρονο ευέλικτο παράδειγµα που δεν έχει σχέση µε
τις υφιστάµενες και ξεπερασµένες αντιλήψεις για τη µονοδιά-
στατη ιατρικοποιηµένη υγεία.

Αντιθέτως, αντιµετωπίζει τα θέµατα υγείας µέσα στο κοινω-
νικό, πολιτισµικό, πολιτικό, τοπικό πλαίσιο και από αυτή την
άποψη, θα τολµούσα να πω ότι θα συµβάλει µακροπρόθεσµα στη
σχετικοποίηση της πρόληψης, της έννοιας του βιολογικού σώ-
µατος ως µία οικουµενική, σταθερή και πολιτικά ουδέτερη οντό-
τητα, εκτός ιστορίας, γλώσσας και γεωγραφίας, όπως συχνά
συµβαίνει στο πεδίο των βιοϊατρικών επιστηµών, όπως αναφέρει
η Αθηνά Αθανασίου στη σχετική µελέτη της.

Ενδεικτικό, επίσης, είναι στο πλαίσιο αυτού του σύγχρονου πα-
ραδείγµατος ότι αλλάζει η γενικότερη αντίληψη και ευθύνη για
τη φροντίδα, η οποία από το ατοµικό επίπεδο περνάει στο δίκτυο
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. 

Παράλληλα, στο πλαίσιο αυτό, θεωρώ πάρα πολύ σηµαντική
την έννοια της δηµόσιας λογοδοσίας και του κοινωνικού ελέγχου
των µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, που για πρώτη
φορά θα λέγαµε εισάγονται, έχουν τεράστια σηµασία για τη δια-
φάνεια, αλλά και για την κοινωνικοποίηση, θα έλεγα, του ρόλου
της υγείας. 

Με το σχέδιο νόµου, λοιπόν, που σήµερα συζητάµε, επιδιώ-
κουµε όλοι οι πολίτες, άνδρες και γυναίκες, να έχουν τον δικό
τους οικογενειακό γιατρό, το δικό τους ή τη δική τους σύµβουλο
σε θέµατα υγείας, τον υπεύθυνο ή την υπεύθυνη για την παρα-
κολούθηση και διαχείριση των προβληµάτων υγείας, για την τή-
ρηση του ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου, για την ολιστική και
ποιοτική φροντίδα τους. 

Και µάλιστα, ειδικά ως προς τις αρµοδιότητες και τις ευθύνες
του οικογενειακού γιατρού, θα ήθελα να τονίσω ότι σχετικά µε
τον ενήλικο πληθυσµό, µεταξύ των άλλων, συµβάλλει και στην
ψυχοκοινωνική ευεξία των πολιτών και εν γένει του πληθυσµού
σε µια συγκεκριµένη περιοχή και αυτό το θεωρώ εξαιρετικά ση-
µαντικό, µε δεδοµένο ότι ζούµε σε µια χώρα, στην οποία συχνά
παραγνωρίζεται ή και αγνοείται η σηµασία της ψυχοκοινωνικής
ευεξίας και του ρόλου που διαδραµατίζει στην υγεία και γενικά
στην κοινωνική συνοχή. 

Σε ό,τι αφορά τον ρόλο του οικογενειακού γιατρού για τον παι-
δικό και εφηβικό πληθυσµό, θεωρώ εξαιρετικής σηµασίας την
πρόβλεψη για την υποστήριξη των µητέρων σε θέµατα θηλασµού
και την πρόβλεψη για συµβουλευτική υποστήριξη παιδιών, εφή-
βων και γονέων, σε θέµατα σεξουαλικής υγείας, αντισύλληψης,
εξαρτήσεων, διατροφικών διαταραχών και φροντίδας στην οικο-
γένεια, για την πρόληψη των προβληµάτων ψυχικής υγείας.

Δεν θα µπορούσα να µην αναφέρω τη συγκρότηση δικτύου
µαιών και µαιευτών, που θα συµβάλει αποφασιστικά και στην
πρόληψη και στην προαγωγή και στην αντιµετώπιση σοβαρών
προβληµάτων υγείας των γυναικών και ιδιαίτερα των νέων γυναι-
κών. Αναβαθµίζεται, δηλαδή, η µαιευτική φροντίδα στο ΕΣΥ και
αναδεικνύεται ο συµβουλευτικός και υποστηρικτικός ρόλος των
µαιών στην πρόληψη του γυναικολογικού καρκίνου και στην
κύηση και τον τοκετό. 

Εν κατακλείδι, το σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
που εµείς θέλουµε να προχωρήσουµε µε το παρόν σχέδιο νόµου,
επικεντρώνεται στο άνθρωπο, διασφαλίζει την καθολική πρό-
σβαση στις υπηρεσίες υγείας, διασφαλίζει την ισότητα, διευρύνει
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Στόχος αυτού του σχεδίου είναι, όχι µόνο να ρυθµίσει τις σχέ-
σεις και τον ανταγωνισµό µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτικού, αλλά
να διασφαλίσει τον κυρίαρχο ρόλο του δηµοσίου συστήµατος και
τη συµπληρωµατικότητα του ιδιωτικού τοµέα. Πραγµατικά, η
απόφαση αυτή συνιστά µια συγκεκριµένη ιδεολογική πολιτική

επιλογή και δεν ντρεπόµαστε να το δηλώσουµε. Είναι συγκεκρι-
µένη ιδεολογική πολιτική επιλογή, που στηρίζεται στη διαπιστω-
µένη ικανότητα των δηµοσίων συστηµάτων να ανταποκριθούν µε
µεγαλύτερη επάρκεια στις ανάγκες του πληθυσµού σε περιό-
δους κρίσης.

Λαµβάνουµε, λοιπόν, υπ’ όψιν τις αδυναµίες των υφιστάµενων
δοµών, αλλά παράλληλα επιδιώκουµε να τις θωρακίσουµε µε πε-
ριφερειακές δοµές. Γνωρίζουµε και ανταποκρινόµαστε στη δια-
πιστωµένη ανεπάρκεια του υφιστάµενου δικτύου παρόχων πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας του ΕΟΠΥΥ, γι’ αυτό και διευρύ-
νουµε το περιεχόµενο, αυξάνουµε τον αριθµό των συµβαλλόµε-
νων και καλύπτουµε τους ανασφάλιστους συµπολίτες µας σε
περιοχές που δεν δρουν οι τοπικές µονάδες. Σε συνδυασµό και
µε την πρόβλεψη για το άρθρο 73, για τη διαγραφή των χρεών
των ανασφάλιστων, επιτυγχάνουµε την καθολική πρόσβαση στο
σύστηµα υγείας.

Ολοκληρώνω µε κάτι που έχει αναφέρει ο Υπουργός Υγείας
Ανδρέας Ξανθός: «Η µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας είναι η στρατηγική απάντηση στην κρίση του συστήµατος
υγείας και στην παθητική ιδιωτικοποίησή του». Γι’ αυτό, συνά-
δελφοι και συναδέλφισσες, θεωρούµε ότι µε αυτό το σχέδιο
νόµου η πρωτοβάθµια υγεία πραγµατικά αναγεννιέται. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστού-

µε πολύ τη συνάδελφο κ. Θελερίτη.
Τον λόγο έχει ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το 2015 όταν αναλάβαµε τη δια-

κυβέρνηση της χώρας, ένας από τους βασικούς στόχους µας
ήταν και συνεχίζει να είναι η αποκατάσταση του χώρου της υ-
γείας, µετά την καταστροφή που έφεραν σε αυτόν τα µνηµόνια
και οι πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων.

Παρά την εκτεταµένη ζηµιά στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας -ζηµιά
που εσείς προκαλέσατε- ερχόµαστε τώρα δύο χρόνια µετά και
νοµοθετούµε το επιστέγασµα µιας µεγάλης µεταρρύθµισης στον
χώρο της υγείας. 

Η προσπάθειά σας να υποβαθµίσετε τη δηµόσια υγεία στα
µάτια των πολιτών µε περικοπές, υποχρηµατοδότηση, µε κενά,
ελλείψεις, διαφθορά, διαπλοκή κατά την περίοδο της διακυβέρ-
νησής σας, αλλά ακόµη και σήµερα η προσπάθεια να ευτελίσετε
τη δηµόσια υγεία σε αγαστή συνεργασία µε τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, ευτυχώς, δεν θα πετύχει. Δεν θα πετύχει, γιατί αυτή η
πρωτοβουλία του Υπουργείου Υγείας βασίζεται στην πεποίθησή
µας ότι η υγεία αποτελεί θεµελιώδες δικαίωµα, κοινωνικό αγαθό
και όχι εµπόρευµα.

Με τον ν.4268/2016 έγινε πράξη η πρόσβαση των ανασφάλι-
στων στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, ενώ στο άρθρο 73 του πα-
ρόντος νόµου διαγράφονται και οι οφειλές στην εφορία των
ανασφάλιστων πολιτών που προέρχονταν από τη νοσηλεία τους
σε δηµόσιες δοµές υγείας.

Η συγκεκριµένη διάταξη αποτελεί την αποκατάσταση της αδι-
κίας του κράτους προς τους ανασφάλιστους πολίτες, γιατί ένα
σύγχρονο δηµοκρατικό και κοινωνικά ευαίσθητο κράτος οφείλει
να διασφαλίζει σε όλους την πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας χωρίς χρεώσεις.

Θα ήθελα να αναφερθώ, φυσικά, στις γενικές αρχές της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας µε τις δηµόσιες µονάδες παροχής
υπηρεσιών όπως οι τοπικές µονάδες υγείας, τα περιφερειακά ια-
τρεία, τα πολυδύναµα περιφερειακά ιατρεία, τα ειδικά περιφε-
ρειακά ιατρεία και τα τοπικά ιατρεία, τα οποία δηµιουργούν ένα
πλαίσιο οργάνωσης για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας.

Βασικός τους στόχος είναι η πρόληψη των νοσηµάτων, η προ-
αγωγή της υγείας, η διάγνωση, η θεραπεία, η αποκατάσταση και
η ολοκληρωµένη φροντίδα του πληθυσµού µε βάση τις αρχές
της δωρεάν, καθολικής και ισότιµης πρόσβασης. 

Ο θεσµός του οικογενειακού ιατρού, που στις άλλες χώρες θε-
ωρείται ο θεµέλιος λίθος της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
µε το νέο πλαίσιο επαναπροσδιορίζεται. Στην Ελλάδα ευελπι-
στούµε ο άγνωστος αυτός θεσµός να αποτελέσει το σηµείο της
πρώτης ιατρικής επαφής µε το σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντί-
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δας υγείας και να έχει τον πρώτο λόγο στα προβλήµατα υγείας
που αντιµετωπίζει ο κάθε ασθενής.

Επίσης, ο ατοµικός ηλεκτρονικός φάκελος υγείας τού πολίτη
εξασφαλίζει την κατάλληλη θεραπεία και την επαρκή υγειονοµική
φροντίδα του για την παραποµπή του στα άλλα επίπεδα του συ-
στήµατος υγείας. 

Η στήριξη όλων των παραπάνω δοµών πρωτοβάθµιας φροντί-
δας υγείας αποσκοπεί στη σηµαντική αποσυµφόρηση των επι-
βαρυµένων νοσοκοµείων µας και νοικοκυρεύει τις βαθµίδες υ-
γείας, µε εξαίρεση τα τµήµατα επειγόντων περιστατικών τα
οποία γίνονται αυτοτελή και ενισχύονται µε επιπλέον τετρακό-
σιες εξήντα πέντε θέσεις ειδικευµένων ιατρών, ώστε να µπορούν
να ανταποκρίνονται στις ανάγκες των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο
για την υγεία αποδεικνύει έµπρακτα ότι, για εµάς, η ελεύθερη
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας είναι τεράστιας σηµασίας. Για
εµάς, η πρωτοβάθµια υγεία δεν σηµαίνει ιδιώτης γιατρός και
ιδιωτικά νοσοκοµεία, ούτε ελεύθερη επιλογή µε τους κανόνες
της αγοράς. Εµείς θεωρούµε ότι η πολιτεία οφείλει να διασφα-
λίζει το δικαίωµα στην υγεία. 

Εµείς, σε αντίθεση µε εσάς, δεν θεωρούµε ότι η υγεία µπορεί
να είναι εµπορεύσιµο αγαθό ούτε τα νοσοκοµεία µας είναι είδη
προς πώληση, πόσο µάλλον να γίνονται αντικείµενο µεθοδεύ-
σεων, όπως στην περίπτωση του «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ».

Η διαφορετική πολιτική µας φαίνεται µε το χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα του Γενικού Νοσοκοµείου Ξάνθης. Ήταν ένα νοσοκο-
µείο, το οποίο το είχατε φτάσει στα όρια της κατάρρευσης και
τώρα πληρώνει κανονικά τις υποχρεώσεις του, αφού στο τέλος
του 2016 είχε εξοφλήσει όλες τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του.

Επίσης, ενισχύεται µήνα µε τον µήνα µε νέες ειδικότητες, επι-
κουρικό προσωπικό και µε 2,2 εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ.
Είναι εξαιρετικά σηµαντική η κίνηση τού να αποχωρήσουν οι ερ-
γολάβοι, όπως και σε πολλά άλλα νοσοκοµεία της χώρας, και η
διενέργεια δηµόσιων διαγωνισµών για όλα τα υλικά του νοσοκο-
µείου, βάζοντας τέλος σε όλες τις απευθείας αναθέσεις.

Έχει µάλιστα προκηρύξει, ήδη, τις αντίστοιχες θέσεις µέσω
ΑΣΕΠ για απευθείας συµβάσεις µε τους εργαζόµενους στην κα-
θαριότητα, τη φύλαξη και τη σίτιση.

Τέλος, ένας πολύ σηµαντικός στόχος είναι η αναβάθµιση του
ΚΕΦΥΑ και της ιστορικής πισίνας για τα άτοµα µε αναπηρία. Πρό-
κειται για εγκαταστάσεις που προϋπήρχαν, αλλά οι προηγούµε-
νες διοικήσεις, που δεν είχαν σχέδιο, τις άφησαν να σαπίσουν.
Ως αποτέλεσµα οι Ξανθιώτες µε αναπηρίες αναγκάζονται να πη-
γαίνουν στις άλλες πόλεις, για να τους παρέχουν τη φροντίδα
που χρειάζονται. Για την κατάσταση του νοσοκοµείου µας είµα-
στε εξαιρετικά περήφανοι και θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε
για την περαιτέρω βελτίωσή του. 

Ενδεικτικά της διαπλοκής που επικρατεί στον χώρο του φαρ-
µάκου, επίσης, είναι και τα δηµοσιεύµατα για υπερβολικές συν-
ταγογραφήσεις σκευασµάτων διατροφής στην περιφέρειά µας.
Μετά τους ελέγχους της ΥΠΕΔΥΦΚΑ αποκαλύφθηκε το σκάν-
δαλο στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη. Σίγουρα δεν είναι
το µόνο και αποδεικνύει τη λογική που καλλιεργήσατε τόσα χρό-
νια για τη συνταγογράφηση και τα συµφέροντα γύρω από αυτήν.
Για κακή σας τύχη, όµως, επί δικής µας Κυβερνήσεως όλα αυτά
θα µπουν σε µια τάξη και οι ένοχοι θα τιµωρηθούν. 

Κλείνοντας θα ήθελα να σταθώ στο ότι παρά τις συνθήκες οι-
κονοµικής ασφυξίας, οι οποίες επικρατούν στον χώρο την τελευ-
ταία δεκαετία, παρά την προπαγάνδα και την παραφιλολογία,
παρά τις αντιλαϊκές πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων
και το ξεπούληµα νοσοκοµείων, εµείς καταφέρνουµε και να ανα-
στρέψουµε την καταστροφή που προκαλέσατε και να στηρίξουµε
το κοινωνικό κράτος και να κάνουµε την πρόσβαση στη δηµόσια
υγεία καθολική, δωρεάν, ισότιµη και διαφανή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Ρίζος. Θα ακολουθήσουν η κ. Κατσαβρία,
µετά η κ. Μεγαλοοικονόµου και µετά η κ. Καρακώστα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα το

πάρω λίγο ανάποδα. Ποιο είναι το συνταγµατικό καθήκον αυτής
της Κυβέρνησης; Η λήψη θετικών µέτρων για την προστασία της
υγείας των πολιτών, η οποία αποτελεί ταυτόχρονα αρχή του κοι-
νωνικού κράτους δικαίου.

Τι γράφει η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Υγείας στην αιτιολογική
έκθεση; Η στρατηγική αναµόρφωση του συστήµατος υπηρεσιών
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η διασφάλιση του δικαιώ-
µατος του πληθυσµού σε δωρεάν, καθολική, ισότιµη και χωρίς
διακρίσεις πρόσβαση στις δηµόσιες µονάδες παροχής υπηρε-
σιών, η διαφανής και δηµοκρατική διοικητική οργάνωση και η
ηλεκτρονική διακυβέρνηση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας,
η διασφάλιση της προάσπισης των δικαιωµάτων των ληπτών υπη-
ρεσιών υγείας. Ανταποκρίνεται στη συνταγµατική επιταγή, συνά-
δελφοι και συναδέλφισσες; Προσωπική µου γνώµη είναι, ναι. 

Δεν θα µπω στις διάφορες διατάξεις του νόµου, τις έχουν υπο-
στηρίξει πολλοί συνάδελφοι. Δεν χρειάζεται να τα λέµε πολλές
φορές. Αλλά ένα πράγµα πρέπει να λέµε πολλές φορές: ότι δεν
είµαστε ίδιοι. Δεν είµαστε ίδιοι και στον τοµέα της υγείας. 

Η δική µας πολιτική πρόταση και στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας είναι διαφορετική, έχει άλλη στόχευση, είτε το θέλουµε
είτε όχι. Γιατί εµείς έχουµε το εξής στον νου µας: ότι το δηµόσιο
έχει υποχρέωση να καλύπτει τις ανάγκες και ο ιδιωτικός τοµέας
ανταποκρίνεται στη ζήτηση, δεν είναι το ίδιο πράγµα.

Ένα που είναι βασικό για εµάς είναι ότι βάζουµε την οµάδα
υγείας, δεν βάζουµε µόνο το πρόσωπο του ιατρού που όλα τα
κάνει. Πρέπει να υποστηρίζεται σωστά, για να µπορέσει να δου-
λέψει και στην πρόληψη και στην αγωγή υγείας και στο µέλλον.
Είκοσι πέντε χρόνια είµαστε στην πρωτοβάθµια φροντίδα, συνά-
δελφοι, το ζήσαµε από πολλές µεριές. Και, ξέρετε, στην αξιολό-
γηση του ιατρού και γενικότερα του έργου της µονάδας υγείας
ο κοινωνικός περίγυρος είναι πολλές φορές και σκληρός, είναι
απαιτητικός και ζητάει να ανταποκριθούµε όλοι µας σε αυτό που
λέµε, δωρεάν, ισότιµη και ελεύθερη πρόσβαση σε υπηρεσίες
υγείας. 

Έτσι περνάει η αξιολόγηση η κοινωνική, συνάδελφοι, και γίνε-
ται και θα είναι και πολύ σκληρή, γιατί το ξέρουµε ότι θα είναι
έτσι. Άρα, πρέπει να δηµιουργήσουµε όλες εκείνες τις προϋπο-
θέσεις από τώρα και αυτό κάνει η Κυβέρνηση. Έχουν γίνει πάνω
από τριάντα ενέργειες, προσπάθειες, για να φτάσει εδώ που
ήρθε αυτό το νοµοσχέδιο: όλες οι προκαταρκτικές ενέργειες και
για τη χρηµατοδότηση και για τη γεωγραφική κατανοµή και για
τη στόχευση.

Αυτό ακριβώς είναι το εχέγγυο ότι αυτή τη φορά αυτή η µε-
ταρρύθµιση του χώρου της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας θα
πιάσει τόπο. Γιατί επιχειρήθηκε άλλες δύο φορές: Μία φορά µε
τον κ. Δοξιάδη και µία φορά µε τον ν.1397/1983, αλλά έµεινε από
καύσιµα. Γιατί; Γιατί δεν υποστηρίχθηκε πολιτικά και κοινωνικά.
Ενώ είχε όλη την κοινωνική στήριξη, υποβαθµίστηκε και υπονο-
µεύθηκε πολιτικά από εκείνους που δεν είχαν διάθεση να συγ-
κρουστούν µε συµφέροντα ή έκαναν κοµπρεµί µε κάποια τµή-
µατα αυτών των συµφερόντων.

Είναι η ώρα να απαντήσω και για το θέµα του Νοσοκοµείου Δι-
δυµοτείχου. Είναι η πρώτη φορά από τότε που ιδρύθηκε, εδώ και
εβδοµήντα χρόνια, που είναι καλυµµένες και οι τριάντα πέντε ορ-
γανικές θέσεις γιατρών νοσοκοµείου. Και οι τριάντα πέντε, συ-
νάδελφοι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κάποιος άλλος συνάδελφος µίλησε για Αδριανούπολη και για

επισκέψεις. Αυτό ήταν πριν από µία εικοσαετία, όταν οι µετανά-
στες –το είπαν και άλλοι εδώ πέρα- που επισκέπτονταν την πε-
ριοχή µας, δεν είχαν πού να πάνε και πήγαιναν στην Αδριανού-
πολη. Αυτό, όµως, τέλειωσε τώρα. Ας το ξεγράψουν αυτοί οι συ-
νάδελφοι, που το έλεγαν, από τη φαρέτρα των επιχειρηµάτων
τους.

Θέλω να πω και κάτι άλλο. Πρέπει να ξέρουν ότι και οργανό-
γραµµα θα έχει το Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου και στήριξη θα έχει,
που την έχει, και σε προσωπικό θα έχει, γιατί και νοσηλευτές και
διοικητικό προσωπικό παρουσιάστηκαν στο Νοσοκοµείο Διδυµο-
τείχου. Άρα και οι τρεις Βουλευτές του Νοµού Έβρου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και λόγο έχουν και γνώση έχουν και τον νου τους έχουν, για
να µπορούν να στηρίζουν τις προσπάθειες της Κυβέρνησης και
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ιδιαίτερα να ανταποκρίνονται στις ανάγκες του εβρίτικου λαού.
Ποτέ, µα ποτέ δεν ακούστηκαν από τα χείλη τους ανακρίβειες ή
ψέµατα. Και αυτά τα λέω µετά λόγου γνώσεως. 

Άρα θα πρέπει να είµαστε όλοι σ’ αυτόν τον χώρο πολύ προ-
σεκτικοί, ιδιαίτερα όταν αναφερόµαστε στα θέµατα υγείας στον
νοµό µας και γενικότερα στην Ελλάδα.

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο και ιδιαίτερα
να στηρίξουµε τα βήµατα για την εφαρµογή του. Γιατί εκεί θα
κριθεί και η δική µας καλή πρόθεση αλλά και η ανταπόκριση από
την κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστούµε. 
Κυρία Κατσαβριά, έχετε τον λόγο.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ - ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία, η

υγεία και η πρόνοια είναι τα συστατικά του κοινωνικού κράτους.
Η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητά τους είναι το µέτρο µε το
οποίο µπορούν να συγκριθούν οριζόντια και ιστορικά οι κοινω-
νίες. Είναι η πιο καθαρή αποτύπωση του πολιτισµικού επιπέδου
που αντανακλά ο τρόπος της οικονοµικής και κοινωνικής οργά-
νωσης. Είναι µε άλλα λόγια το πεδίο που αναδεικνύει ανάγλυφα
τις ιδεολογικές και πολιτικές διαφορές, που αποκαλύπτει το υπό-
στρωµά τους, που αποκαλύπτει, δηλαδή, τις αρχές και τις αξίες
πάνω στις οποίες οικοδοµούνται τα κοινωνικά αιτήµατα αλλά και
η πολιτική βούληση και η πολιτική πρακτική των πολιτικών φο-
ρέων.

Το κοινωνικό κράτος ως κλασικό πρόταγµα του διαφωτισµού,
ως κεκτηµένο ευρωπαϊκό, ήταν ανάπηρο και καχεκτικό µέχρι τη
δεκαετία του 1980. Μάλιστα, η ύπαρξη πολλών νοσοκοµειακών
µονάδων ανά τη χώρα ήταν συνήθως αποτέλεσµα φιλανθρωπι-
κών δωρεών ή αποσπασµατικών πολιτικών. 

Ωστόσο, χωρίς καµµία αµφιβολία, η µεγάλη κατάκτηση του
ΕΣΥ ήρθε να αποκαταστήσει την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και να
ανταποκριθεί στην ανάγκη να µην πεθαίνει κανείς «σαν το σκυλί
στ’ αµπέλι», όπως λένε και στο χωριό µου. Ήταν ένα µεγάλο
βήµα προόδου, που δικαίως αγκαλιάστηκε και χαιρετίστηκε από
τον ελληνικό λαό. 

Έµεινε, όµως, ανολοκλήρωτο, καθώς δεν συνοδεύτηκε από
ένα αποτελεσµατικό σύστηµα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.
Και όχι µόνο αυτό, το ΕΣΥ στα χρόνια που ακολούθησαν αποτέ-
λεσε πεδίο πελατειακής πρακτικής και διαφθοράς. Κατασυκο-
φαντήθηκε και αποκάλυψε την αρπακτική πλευρά της φιλελεύθε-
ρης πολιτικής των κοµµάτων εξουσίας της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ. 

Το ΠΑΣΟΚ, µάλιστα, υπό την εκσυγχρονιστική του εκδοχή και
µέχρι σήµερα, το εγκατέλειψε, όπως έκανε και µε πολλές άλλες
δηµοκρατικές και κοινωνικές κατακτήσεις της δεκαετίας του ’80,
που το ίδιο ξήλωσε ανάλγητα. Βεβαίως, πού και πού τις θυµούν-
ται και επαίρονται γι’ αυτές στα λόγια, µήπως και συγκινήσουν
κάποιους από το παρελθόν. 

Στο παρόν, όµως, έχουν αλλάξει όνοµα και δεν χάνουν την ευ-
καιρία να δίνουν διαπιστευτήρια νεοφιλελεύθερης υποταγής και,
βεβαίως, συµµαχούν άλλοτε κυβερνητικά µε τη Νέα Δηµοκρατία
του κ. Σαµαρά και άλλοτε αντιπολιτευτικά µε τη Νέα Δηµοκρατία
του κ. Μητσοτάκη, τον γνήσιο εκπρόσωπο του νεοφιλελευθερι-
σµού και εκλεκτό του κ. Σηµίτη, του κ. Βενιζέλου και της κ. Δια-
µαντοπούλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ στα δυόµισι χρόνια της θητείας της µε στοχευµένες
επιλογές, µε πολύ συστηµατική, εργώδη και κοπιαστική προσπά-
θεια, στήριξε το δηµόσιο σύστηµα υγείας και έστησε το ΕΣΥ
ξανά στα πόδια του. 

Αυξήσαµε αντί να µειώσουµε τις δαπάνες για την υγεία, προ-
τάσσοντας τις αξίες της ισότητας και της αλληλεγγύης. Δώσαµε
ελπίδα και πνοή σε πάνω από ενάµισι εκατοµµύριο ανασφάλι-
στους συµπολίτες µας. Οργανώσαµε σε νέα βάση τις δοµές της
ψυχικής υγείας. 

Αποδείξαµε και στον πιο κακόπιστο ότι η κρίση ήταν, για τις
δυνάµεις του παλιού πολιτικού συστήµατος, απλώς το πρόσχηµα

για την κατεδάφιση του κοινωνικού κράτους και όχι για τον εξορ-
θολογισµό του. 

Καταφέραµε να ανασυγκροτήσουµε την υγεία και την κοινω-
νική πολιτική, κύρια αιχµή της οποίας αποτελεί το ΚΕΑ και η µέ-
ριµνα για τις ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού. Με το σηµερινό
νοµοσχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας δεν κάνουµε
απλά µια µεταρρύθµιση. Φέρνουµε µια νέα ποιότητα στον χώρο
της υγείας. Προχωρούµε στο χτίσιµο ενός εθνικού συστήµατος
υγείας µε στρατηγικό βάθος, ώστε να γίνει πράξη η συνταγµα-
τική επιταγή, που απαιτεί σεβασµό στη ζωή του ανθρώπου από
την πολιτεία και την ανάληψη της πλήρους ευθύνης από αυτή. 

Οι διακόσιες τριάντα εννέα τοπικές µονάδες υγείας µε τον οι-
κογενειακό γιατρό και την οµάδα υγείας, που θα έχουν συγκε-
κριµένη πληθυσµιακή οµάδα αναφοράς, µαζί µε την ενίσχυση
των κέντρων υγείας, µαζί µε τις δοµές που θα αναπτυχθούν πα-
ράλληλα, προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες πληροφόρησης
και πρόληψης, µαζί µε τα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκοµείων,
ολοκληρώνουν ένα δίκτυο πρωτοβάθµιας φροντίδας στο εγγύ-
τερο δυνατό για τον πολίτη επίπεδο. 

Μίλησαν και άλλοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας για τη σηµα-
σία του και κυρίως για το γεγονός ότι αναµένεται να επιτευχθούν
οικονοµίες κλίµακας και αποσυµφόρηση των νοσοκοµείων. 

Πρόκειται για έναν συνολικό σχεδιασµό µε χρονοδιάγραµµα
υλοποίησης και εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση από εθνικούς
και κοινοτικούς πόρους. Δίνει σάρκα και οστά στο «παράλληλο
πρόγραµµα» του ΣΥΡΙΖΑ, ανταποκρίνεται στη δίκαιη απαίτηση
και στην ανάγκη της κοινωνίας των πολλών για αξιοπρεπή ζωή.
Εναρµονίζεται µε την έξοδο της χώρας από την κρίση και τη βά-
σιµη προσδοκία του ελληνικού λαού για τη δίκαιη ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κατσαβριά. 

Παρακαλώ, τον λόγο έχει η Ανεξάρτητη Βουλευτής κ. Μεγα-
λοοικονόµου. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.  

Κύριε Υπουργέ, η νοµοθέτηση της παροχής ποιοτικής πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας έπρεπε να είχε γίνει προ πολλού και
µάλιστα έπρεπε να είχε ενταχθεί στα πρώτα νοµοσχέδια της Κυ-
βέρνησής σας και όχι να εισάγεται κατ’ απαίτηση των δανειστών,
µε σκοπό την περικοπή των δαπανών εις βάρος της υγείας των
πολιτών και φυσικά της δηµόσιας υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Μάλιστα, το σύστηµα υγείας είναι συνδεδεµένο µε τη χρηµα-
τοδότηση του ΕΣΠΑ. Και τι εννοώ; Η κατάρρευση θα είναι ολο-
κληρωτική, όταν θα τελειώσουν τα χρήµατα του ΕΣΠΑ και όταν
θα πρέπει η χρηµατοδότηση να γίνει από ένα άλλο σύστηµα. Δεν
µας έχετε ευκρινώς αναφέρει από πού θα βρείτε τα χρήµατα,
όταν τελειώσει το ΕΣΠΑ. Έτσι, βρισκόµαστε εν µέσω µιας θεω-
ρητικής συζήτησης ακόµη για τα πιο θεµελιώδη ζητήµατα. 

Μάλιστα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, τα θέµατα υγείας
και η λειτουργία των δοµών που άπτονται της ζωής των πολιτών
µπορεί να αντιµετωπίζονται σήµερα ως ζήτηµα. «Σήµερα έχουµε
ένα ΕΣΠΑ. Αύριο έχει ο θεός!». Χρειάζεται, όµως, ένας σοβαρός
σχεδιασµός και µια µελέτη και µια σοβαρή ενηµέρωση. 

Ειλικρινά –και µπράβο σας- είστε πάρα πολύ αισιόδοξοι. Νο-
µίζετε ότι τα κέντρα υγείας είναι στελεχωµένα, όπως ορίζει ο
νόµος. Μέτρησα, µάλιστα, είκοσι επτά ιατρικές ειδικότητες σε
κάθε κέντρο υγείας. 

Αντίστοιχα, τώρα, αναφορικά µε τα θέµατα οικογενειακού για-
τρού, θεωρώ ότι πρέπει να υπάρξει ένα ικανό περιθώριο, ώστε
οι ασθενείς που χάνουν τον θεράποντα ιατρό τους να έρθουν σε
επαφή µε τον οικογενειακό ιατρό που ορίζει το νοµοσχέδιο, ώστε
να προλάβει ο οικογενειακός γιατρός να πάρει το ιστορικό τους
και, αν θέλετε, να αναπτυχθεί µια σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ
ιατρού και ασθενούς. 

Δυστυχώς στο νοµοσχέδιο ο οικογενειακός γιατρός θα είναι
ένας επιβλέπων γιατρός. Δεν θα είναι µόνο ένας γιατρός αλλά
και ένας τελώνης. Γιατί τον ονοµάζω τελώνη; Γιατί θα ελέγχει όχι
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µόνο την υγεία αλλά και πόσο κοστίζει στο ασφαλιστικό ταµείο
η διάγνωση και η θεραπεία του ασθενούς. 

Πρέπει, λοιπόν, να είµαστε ιδιαιτέρως προσεκτικοί, αφού
πλέον δεν νοµοθετούµε για µεµονωµένους πολίτες αλλά για το
σύνολο των Ελλήνων πολιτών. Νοµοθετούµε για το υπέρτατο
αγαθό της υγείας που έχει επιπτώσεις, αν σκεφτούµε, σε ολό-
κληρο το έθνος. 

Έτσι, το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι ο οικογενειακός γιατρός
θα επιβλέπει και την εµβολιακή κάλυψη του πληθυσµού. Το πρό-
βληµα, όµως, δεν είναι ποιος θα επιβλέπει την εµβολιακή κά-
λυψη, όταν την ίδια στιγµή δεν έχουµε πλήρη εµβολιακή κάλυψη.
Επί παραδείγµατι, δεν έχουµε το εµβόλιο της µηνιγγίτιδας. 

Πιστεύω ότι αντιλαµβάνεστε ότι τα µεγάλα προβλήµατα της
δηµόσιας υγείας χρήζουν άµεσης επέµβασης. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι στις αρµοδιότητες του οικογε-
νειακού γιατρού για τα παιδιά θα είναι να ελέγχει και να προλαµ-
βάνει και να ανιχνεύει τα προβλήµατα της ψυχικής υγείας. Η
ρύθµιση αυτή παραµένει, όπως προβλέπω, σε θεωρητικό επί-
πεδο. Θα µου πείτε γιατί το λέω θεωρητικό. 

Την ίδια στιγµή, οι δοµές που άπτονται των ζητηµάτων ψυχικής
υγείας –µάλιστα, το έχουµε συζητήσει και στο νοµοσχέδιο για
την ψυχική υγεία- και των ψυχιατρικών ζητηµάτων των ανηλίκων
βρίσκονται σε τριτοκοσµικό επίπεδο. Πώς θα επιβλέπει ψυχική
υγεία ο γιατρός, αφού η ψυχική υγεία βρίσκεται σε τριτοκοσµικό
επίπεδο; Μπορείτε να µου το εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ; 

Σχετικά µε την κοστολόγηση των υπηρεσιών, σας επισηµαίνω
ότι πρωτίστως θα πρέπει να νοµοθετούµε µε βάση το συµφέρον
του πολίτη. Θα πρέπει ξεκάθαρα ο ασθενής, ο ασφαλιστικός φο-
ρέας, ο οποιοσδήποτε, να γνωρίζει πόσο κοστίζει µια συγκεκρι-
µένη υπηρεσία και τι είδους ποιότητα προσφέρεται από το
δηµόσιο σύστηµα υγείας. Δηλαδή, δεν µπορούµε να του λέµε
«σου προσφέρω ένα σύστηµα υγείας». Τι σύστηµα υγείας θα
είναι; Θα είναι ράντζο; Θα είναι σάκος, υπνόσακος; Πρέπει να
του λέµε τι θα του προσφέρουµε. 

Μάλιστα, για πολλές ρυθµίσεις ορίζεται ότι υπάρχει µελλον-
τική υπουργική απόφαση χωρίς να µας δίνετε περαιτέρω λεπτο-
µέρειες για το πλαίσιο εντός του οποίου θα πρέπει να κινείται
αυτή, γεγονός µάλιστα το οποίο κινείται στα όρια συνταγµατικό-
τητας, σύµφωνα µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.  
Επίσης, προβληµατική είναι η διάταξη του άρθρου 21, όπου

προβλέπεται η δηµιουργία ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου
υγείας για τον πολίτη. Ωστόσο, µια τέτοια ρύθµιση θα µπορούσε
υπό προϋποθέσεις να θίγει τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών,
καθώς ειδικά τα ζητήµατα υγείας είναι εξαιρετικά λεπτά θέµατα
και είναι βασικής προτεραιότητας η διασφάλιση του απόρρητου
του ιατρικού φακέλου κάθε ασθενούς. 

Κατ’ αρχάς, δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί να έρθουν µε µορφή
τροπολογίας διατάξεις οι οποίες αφορούν το Υπουργείο Υγείας
και για ζητήµατα που είναι γνωστά και προβληµατικά εδώ και
καιρό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό θα πάρω παραπάνω από τον χρόνο µου. Πήραν κι
άλλοι Βουλευτές. 

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ: Γιατί, δηλαδή, να µην είχαν ενταχ-
θεί αυτές οι ρυθµίσεις στο κείµενο του νοµοσχεδίου και να είχαν
κριθεί στη δηµόσια διαβούλευση αλλά και αναλυτικά στην επι-
τροπή που προηγήθηκε; Είναι άλλη µια διαστρέβλωση της κοι-
νοβουλευτικής διαδικασίας, η οποία πρέπει επιτέλους να παύσει. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1204 και ειδικό 86, ουσιαστικά,
αποτελεί την παραδοχή της Κυβέρνησης και του Υπουργείου ότι
ήταν λάθος ο υπολογισµός του rebate, όπως είχε τελευταία ψη-
φιστεί, δικαιώνοντας έτσι τις φαρµακευτικές ευκαιρίες που δια-
µαρτύρονταν όλο αυτό το διάστηµα. Διαπιστώθηκε σειρά τυπο-
γραφικών λαθών, τόσο στην ανάρτηση του µαθηµατικού τύπου
όσο και στην αριθµητική επεξήγηση των συντελεστών του συγ-
κεκριµένου τύπου. 

Όλα αυτά καταδεικνύουν την προχειρότητα µε την οποία αν-
τιµετωπίζει η Κυβέρνηση τόσο σοβαρά ζητήµατα. Διότι το rebate
είναι ένα µεγάλο θέµα µε πολλές προεκτάσεις που έχει επιβληθεί
εδώ και χρόνια στις ιδιωτικές εταιρείες του χώρου της υγείας και
µε τις συνολικές καθυστερήσεις στις πληρωµές αυτών των εται-
ρειών και µε τους περιορισµούς που έχουν τεθεί, ο λάθος υπο-
λογισµός του rebate αποτελεί ένα τεράστιο πρόβληµα γι’ αυτές
τις εταιρείες.

Συνολικά το συµπέρασµα που προκύπτει από το σηµερινό νο-
µοσχέδιο και τις τροπολογίες που το συνοδεύουν είναι ότι, δυ-
στυχώς, η υγεία αντιµετωπίζεται µε προχειρότητα και χωρίς τον
απαιτούµενο σεβασµό και τη σοβαρότητα που απαιτείται κι αυτό
γιατί δεν αρκούν τα θεωρητικά νοµοθετήµατα και τα ευχολόγια
από πλευράς Υπουργείου. Τα προβλήµατα στη δηµόσια είναι
πολλά και τα τελευταία χρόνια είναι υπαρκτά, όσο κι αν εθελο-
τυφλούµε και δεν πρόκειται να εξαφανιστούν από µόνα τους.

Βασική δε αιτία αυτών των προβληµάτων είναι η έλλειψη της
απαραίτητης χρηµατοδότησης, η υποστελέχωση και συχνά η έλ-
λειψη των καταλλήλων υποδοµών. Έτσι, αν δεν εξασφαλιστούν
τα απαραίτητα κονδύλια και αν δεν υπάρξει συνολική αλλαγή νο-
οτροπίας, τα προβλήµατα της υγείας θα παραµένουν και θα
διογκώνονται χρόνο µε τον χρόνο. 

Και αν είναι κάτι ανεπίτρεπτο σε µια πολιτισµένη χώρα, αυτό
είναι να εγκαταλείπει τους πολίτες µε ελλιπείς δοµές υγείας. Οι
πολίτες, όµως, τα αντιλαµβάνονται όλα αυτά πολύ καθαρά και
έρθει η ώρα και η στιγµή που θα κρίνουν από τις πράξεις κι όχι
από τις υποτιθέµενες προθέσεις σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Μεγαλοοικονόµου.
Παρακαλώ να διαγραφούν από τα Πρακτικά οι χαρακτηρισµοί

κατά τη διάρκεια των διαλόγων.
Κυρία Καρακώστα, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
Ακολουθεί ο κ. Μορφίδης, ο κ. Γρέγος, η κ. Σκούφα και θα συ-

νεχίσουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Αν και είµαστε στο «καληνύ-

χτα», εγώ χαιρετίζω όλους και όλες που έχουµε το κουράγιο και
είµαστε εδώ, αλλά δεν είναι τυχαίο. 

Ξέρετε, πέρα από τα δηµοσιονοµικά ζητήµατα, τα οποία µέχρι
τώρα µάθαµε να συζητάµε, είτε στη Βουλή είτε στις τηλεοράσεις
είτε στις παρέες µας είτε στα καφενεία, όπου γενικώς βρισκόµα-
στε, υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα, τα οποία είναι µεγαλύτε-
ρης σπουδαιότητας από ό,τι αναφερόµαστε στα δηµοσιονοµικά
συνεχώς, σπουδαιότητας πολύ σοβαρής βέβαια. Κι εδώ µπαίνει
το ιδεολογικό στίγµα για ορισµένες απόψεις και ειλικρινά δεν θα
ήθελα να ασχοληθώ µε το κοµµάτι και τις θέσεις της Νέας Δη-
µοκρατίας, γιατί είναι σαφής και ειλικρινής η τοποθέτησή τους
απέναντι στη σχέση δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Άρα, λοιπόν, από τη στιγµή που καθορίζουν τη θέση τους είναι
λογικό ότι θα παλεύουν υπέρ του ιδιωτικού τοµέα και κατά του
δηµοσίου, γιατί δεν είναι δυνατόν να στηρίζεται πολλαπλώς και
ισχυρά ο ιδιωτικός τοµέας, όταν έχουµε ένα εξαιρετικό δηµόσιο.

Βέβαια, δεν είναι και κανένας εκ µέρους του ΠΑΣΟΚ, εκείνου
του ΠΑΣΟΚ που γνωρίσαµε εµείς το ’81 και προ του ’81, της ση-
µερινής συµπαράταξης, µπορώ να το πω, γιατί και το άλλο κοµ-
µάτι που προέρχεται από την Αριστερά, ξέρετε, µέσα στη
συµπαράταξη και στο ΠΑΣΟΚ.

Ειλικρινά, δεν µπορώ να αναγνωρίσω το κενό των εδράνων σή-
µερα και το κενό της σκέψης εκείνης, που κατάφερε να φέρει
στον ελληνικό λαό το αντιδεξιό και να σκεφτούµε ότι πάρα πολ-
λοί αριστεροί τότε, το 1981, ψήφισαν ΠΑΣΟΚ για να φύγει η Δε-
ξιά. Και, πράγµατι, έφερε κάποια νέα µηνύµατα εκείνος ο χώρος.
Παρά το γεγονός ότι εγώ ποτέ δεν ανήκα σ’ αυτόν, δεν µπορώ
να µην τα αναγνωρίσω.

Το σύστηµα, δηλαδή, του ΕΣΥ ήταν ένα καινοτόµο πράγµα για
την εποχή εκείνη. Αντέστρεφε την προηγούµενη λογική του ιδιω-
τικού προς το δηµόσιο και το επέκτεινε. Έφερε έννοιες, όπως η
έννοια της χωροταξίας και της περιφερειακής ανάπτυξης, που
ήταν καινοτόµες ιδέες και ιδέες της Αριστεράς. Ήρθε το ΠΑΣΟΚ,
το διαχειρίστηκε εκείνο την πρώτη τετραετία κι έτσι κράτησε και
τις µεγάλες του πολιτικές δυνάµεις,
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Να µην αναρωτιέται το ΠΑΣΟΚ –η ηγεσία µάλλον του ΠΑΣΟΚ-
γιατί ο κόσµος της ψηφίζει τον ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί αυτές οι ιδέες απεµ-
πολήθηκαν από το πολιτικό σχήµα του ΠΑΣΟΚ και πραγµατικά
εµείς, που ήταν δικές µας όλες αυτές οι ιδέες, ερχόµαστε να τις
εφαρµόσουµε.

Όταν µιλάµε για το νοµοσχέδιο της υγείας, πρέπει να το σκε-
φθούµε πολλαπλά, όπως όταν λέµε οικογενειακός γιατρός. Η
προηγούµενη οµιλήτρια έβαλε πάρα πολύ τα ψυχολογικά ζητή-
µατα. Εγώ, ξέρετε, κατάγοµαι από ένα ορεινό χωριό των Τρικά-
λων. Τον χειµώνα µένουν δέκα κάτοικοι. Αν δεν έχουν γιατρό,
είναι ανασφαλείς οι άνθρωποι αυτοί. Δεν µπορούν να πάνε στα
πρόβατα εύκολα. Φοβούνται. Άρα είτε δηµιουργούµε έναν φοβι-
σµένο πληθυσµό είτε τους στέλνουµε έναν γιατρό.

Όταν θέλουµε να αναπτύξουµε τον τουρισµό µας, παραδείγ-
µατος χάριν, και λέµε ότι θα επεκτείνουµε το τουριστικό µας προ-
ϊόν για όλον τον χρόνο, ο τουρίστας ή ο πράκτορας του τουρι-
σµού θέλει να πάει να στείλει τον πληθυσµό του, τους τουρίστες
του δηλαδή, σ’ έναν χώρο όπου θα βρουν ένα κέντρο υγείας ή
να έχουν γιατρό σίγουρα. Η έννοια της ιατρικής έχει πολλαπλές
επεκτάσεις σε όλα τα επίπεδα και, πραγµατικά, µπορεί να φέρει
και το δηµοσιονοµικό κέρδος, που ερχόµαστε και συζητάµε.

Άρα το να έχουµε δωρεάν παροχή υγείας είναι πάρα πολύ σο-
βαρό και για το σύνολο, όχι µόνο της οικονοµίας της Ελλάδος
και όχι µόνο για την υγεία του ασθενούς, που βεβαίως είναι το
κυρίαρχο.

Ειλικρινά, αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να ζωντανέψει ξανά
εκείνη την έννοια του ΕΣΥ, της δηµόσιας υγείας και πρέπει να το
δούµε, γιατί πραγµατικά ξέρετε τότε -το 1981 µιλάµε- έγιναν πολ-
λαπλές δουλειές. Στελεχώθηκαν κέντρα και κτίστηκαν και κτήρια
στην Ελλάδα, τα οποία στελεχώθηκαν µε γιατρούς κ.λπ. και εξυ-
πηρέτησαν πάρα πολύ κόσµο στην περιφέρεια. Αυτά σιγά-σιγά
άδειασαν. Εµείς, λοιπόν, έχουµε καθήκον ως Αριστερά να τα γε-
µίσουµε ξανά µε τις ειδικότητες που χρειάζονται και να λειτουρ-
γήσουν όσο το δυνατόν πιο σωστά.

Τι ερχόµαστε και κάνουµε εµείς; Αυτά που θα σας πω είναι
πράγµατα που τα έχουν πει και άλλοι. Ήλθαµε πρώτα απ’ όλα να
αφαιρέσουµε ένα πεντάευρο που έδιναν οι ασθενείς στα νοσο-
κοµεία. Ήλθαµε µετά και δώσαµε στους δυόµισι χιλιάδες ανα-
σφάλιστους δωρεάν περίθαλψη. Ερχόµαστε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο και σβήνουµε τα παλιά χρέη των ασθενών από τα νοσο-
κοµεία. Επεµβαίνουµε. Τι κάνουµε συγχρόνως; Λέµε: Εσύ, για-
τρέ, που θέλεις να πας στο ορεινό χωριό µου, που είπα προηγού-
µενα, πάρε και 400 ευρώ παραπάνω για να µπορέσεις να σταθείς
εκεί και σου επιτρέπω, σου φτιάχνω και διάταξη, να µπορείς να
έχεις κατοικία που θα σου προσφέρει το χωριό να µείνεις και να
δέχεσαι και τα αυγά που θα σου φέρει η γειτόνισσα χωρίς να σου
λένε ότι λαδώθηκες!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Άρα φτιάχνουµε ένα ολοκληρωµένο σύστηµα, έτσι ώστε να
µπορεί να λειτουργήσει αυτό το κοµµάτι. Και προσέξετε και τι
άλλο κάνουµε και µε αυτό θα τελειώσω γιατί χτύπησε το κου-
δούνι µου. Μάλλον δεν θα τελειώσω µε αυτό. Θέλω να πω και
κάτι άλλο.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικός ο κοινωνικός έλεγχος που γίνεται
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. Το να πηγαίνει ο ασθενής και να
κρίνει το σύστηµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Αυτά, λοιπόν, ήθελα πραγµατικά να πω και µε στεναχωρεί
πάρα πολύ το θέµα της τοποθέτησης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας. Άκουσα τον κ. Λαµπρόπουλο να βάζει µια κατα-
στροφή και µια δαιµονοποίηση σε όλο αυτό το σύστηµα, λέ-
γοντας ότι η πρωτοβάθµια υγεία κοστίζει λιγότερο, όταν είναι δη-
µόσια, και γι’ αυτό την κάνουµε.

Είναι πολύ ωραίο να στοιχίζει λιγότερο και να είναι και δηµό-
σιο. Δεν κατανοώ δηλαδή πού στηρίζετε το να στοιχίζει λιγότερα.
Το στηρίζει στο ότι θα πληρώνονται οι εργαζόµενοι λιγότερο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Να ακούτε καλά, όχι επιλεκτικά. Ούτε το όνοµά µου δεν ξέρετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Λαµπρούλης δεν είναι; Τι
είπα; Λάθος το έκανα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ να τελει-

ώσουµε τον διάλογο. Είναι δύσκολη η ώρα και πρέπει να ολοκλη-
ρώσουµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Επίσης, είπε ότι ο οικογενει-
ακός γιατρός λειτουργεί ως «κόφτης». Δηλαδή, γιατί θα τον
έχουµε τον γιατρό; Για να κόβει τα φάρµακα του ασθενή και τις
εξετάσεις του. Αυτό ήθελε να µας πει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αυτό καταλάβατε εσείς; 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Δηλαδή, τον όρκο του Ιππο-
κράτη τον δίνουν για φιγούρα; 

Μακάρι να είπατε κάτι άλλο, κύριε Λαµπρούλη, αλλά ειλικρινά
το καπιταλιστικό σύστηµα δυστυχώς δεν άλλαξε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Γι’ αυτό και εσείς το υπηρετείτε επάξια και παίρνετε τα εύσηµα
από την τρόικα, από τους θεσµούς και τον ΣΕΒ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ να µην αρ-
χίσουµε τώρα τον διάλογο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Από τα θετικά στοιχεία της
Σοβιετικής Ένωσης, που ήταν η υγεία και η παιδεία, εσείς τα αρ-
νείστε σήµερα και αρνείστε να κάνουµε την προσπάθεια αυτού
του νέου συστήµατος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Θα έπρεπε να ντρέπεστε γι’ αυτά που λέτε. Διαβάστε τις θέσεις
µας πρώτα. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Αυτό σας λέω, κύριε Λαµ-
προύλη, και προσπαθήστε να το σκεφθείτε να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Μορφίδη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω να είµαι, κύριε Πρόεδρε, µέσα στον χρόνο.

Θα ήθελα να πω ότι η αποψινή συνεδρίαση είναι για µένα από τις
χαρούµενες στιγµές της ζωής µου, µιας και υπηρετώντας επί
τριάντα χρόνια στα ασφαλιστικά ταµεία έχω ζήσει το σύστηµα
υγείας και είµαι χαρούµενος γιατί όλα αυτά, που κατά καιρούς
θέταµε ως ζητήµατα για να γίνουν, όχι όλα αλλά τα περισσότερα
βρίσκονται σε αυτό το νοµοθέτηµα που ψηφίζουµε σήµερα. Και
είναι µια δικαίωση όχι µόνο για µένα αλλά και για πάρα πολλούς
ανθρώπους που αγωνίστηκαν για να αλλάξει η κατάσταση στον
χώρο της υγείας. 

Ήµασταν εµείς, λοιπόν, αυτοί που από τη λογική «δώσ’ τα όλα»
όταν προσληφθήκαµε στα ασφαλιστικά ταµεία, όπου οι παροχές
ήταν πολύ άνετες, περάσαµε στη λογική του «πάρ’ τα όλα» από
τους ασφαλισµένους, από τις δηµόσιες δοµές υγείας και δώσ’
τα µετά στους ιδιώτες.

Ζήσαµε την κατευθυνόµενη συνταγογράφηση για χρόνια από
τις εταιρείες, την κατάχρηση που γινόταν στις εργαστηριακές
εξετάσεις, την τεχνητή ζήτηση που δηµιουργούσαν οι ιδιώτες και
κάναµε προτάσεις για να αλλάξουν όλα αυτά. 

Το αποτέλεσµα είναι κυρίως να χαρακτηριζόµαστε γραφικοί
και ότι δεν ξέρουµε τι γίνεται. Βλέπαµε τους Υπουργούς να περ-
νάνε ο ένας µετά τον άλλον και να λειτουργούν ως τελάληδες
της αγοράς που µας ξεκουφαίνουν διαλαλώντας την πραµάτεια
κάθε ιδιώτη και διαλύοντας κάθε τι δηµόσιο. 

Η κατάσταση το 2015 όταν αναλάβαµε ήταν διαλυτική. Δεν
υπήρχαν δοµές στη πρωτοβάθµια φροντίδα, ή όπως θέλησε να
το ονοµάσει το σύστηµα που επιχείρησε να κάνει ο κ. Γεωργιά-
δης και για το οποίο πιθανόν να είναι περήφανος. Όµως, το µόνο
που κατάφερε είναι αυτό που είπε απόψε: Να πάρει τον κόσµο
από τις ουρές του ΙΚΑ και να τον πάει στα εργαστήρια που ήταν
στηµένα απέναντι. Τίποτα άλλο.

Ερήµωσαν τα κέντρα του ΙΚΑ. Είχαµε ανθρώπους που πήγαι-
ναν και δεν έβρισκαν γιατρό, γιατί δεν υπήρχαν γιατροί. Είχαµε
τους εργαζόµενους που δεν είχαν τα υλικά να κάνουν τις εξετά-
σεις, γιατί δεν τους τα προµήθευαν. Είχαµε ανθρώπους που πή-
γαιναν στη δουλειά και δεν είχαν δουλειά να κάνουν και έλεγαν
«ήµαρτον, δώστε µας δουλειά γιατί δεν θέλουµε να καθόµαστε».
Αυτό ήταν. Η πλήρης απαξίωση της οποιασδήποτε πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας, για να περάσει στους ιδιώτες. 

Υπάρχει τεράστια ανάγκη για να φτιαχτεί αυτό το σύστηµα και
η τεράστια ανάγκη δεν είναι µόνο η εξυπηρέτηση των πολιτών
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αλλά είναι και η ελάφρυνση των νοσοκοµείων. Τα νοσοκοµεία της
χώρας πλήρωσαν την κρίση και ιδιαίτερα οι άνθρωποι που δου-
λεύουν σε αυτά, γιατί φορτώθηκαν όλο το βάρος των ανθρώπων
που πήγαιναν εκεί πέρα για να βρουν την υγειά τους. 

Και πρέπει σήµερα µε αυτό το σύστηµα να ελαφρύνουµε τα
νοσοκοµεία, να οργανωθούν καλύτερα, γιατί έτσι λειτουργεί ένα
σωστό σύστηµα υγείας, µια σωστή πρωτοβάθµια, δευτεροβάθ-
µια, τριτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Γιατί τώρα; Διότι από την αρχή που αναλάβαµε κάναµε µια τε-
ράστια προσπάθεια για να φθάσουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο.
Και αξίζουν πραγµατικά συγχαρητήρια στην επιτροπή που έγινε,
από τον Αλέξη Μπένο, µετά τον Σταµάτη Βαρδαρό και τους
Υπουργούς, για το ότι φθάσαµε σε τόσο σύντοµο χρονικό διά-
στηµα και µε διαβούλευση, µε παρουσίαση των θέσεων, των προ-
τάσεών µας και µε βασανιστικό διάλογο να ψηφίζουµε σήµερα
αυτό το νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο φέρνει ξανά την οδοντιατρική περίθαλψη, ένα
ζήτηµα που όλοι οι ασφαλισµένοι ήθελαν, τη µαιευτική περί-
θαλψη µέσα στο πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας, τους επισκέπτες
υγείας, που είναι µια πραγµατικά σοβαρή προσπάθεια καταγρα-
φής και αξιολόγησης του συστήµατος, τη φυσιοθεραπεία πάλι
στο σύστηµα, τον ατοµικό φάκελο υγείας, που, επιτέλους, γίνε-
ται, γιατί έπρεπε να είχε γίνει αφού είναι εκσυγχρονιστικό και έτσι
µόνο προχωρούν τα πράγµατα. 

Τα προγράµµατα πρόληψης τα λέµε χρόνια, αλλά κανένας δεν
τα άκουγε. 

Και, βεβαίως, το νοµοσχέδιο φέρνει τον συµψηφισµό των οφει-
λών του ΕΟΠΥΥ µε τους φορείς ασφάλισης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Πρέπει να είναι τουλάχιστον δέκα µε δεκαπέντε χρόνια
που αυτά τα δικαιολογητικά βρίσκονται κάπου αποθηκευµένα και
δεν έχει γίνει κανένας –µα, κανένας- συµψηφισµός.

Συνάδελφοι, τι και αν γίνεται εδώ µέσα ένας διάλογος κωφών,
στον οποίο κανένας δεν ακούει κανέναν και καθένας λέει τη δική
του άποψη, εµείς είµαστε περήφανοι που είµαστε εδώ απόψε και
δεν είµαστε στα µπάνια -που λένε στο χωριό µου- και κάνουµε
µεταρρυθµίσεις, οι οποίες είναι χρήσιµες για τον λαό και την κοι-
νωνία. Και αυτή είναι η διαφορά µας µε την Αντιπολίτευση. Οι µε-
ταρρυθµίσεις που αυτοί θέλουν είναι υπέρ των αφεντικών τους,
αυτών που υπηρέτησαν και συνεχίζουν να υπηρετούν, καταστρέ-
φοντας τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γρέγος.
Πριν ξεκινήσετε, να πω ότι έχουµε ακόµα οκτώ οµιλητές. Αν

τηρήσουµε τους χρόνους, θα καταφέρουµε να φύγουµε πριν τα
µεσάνυχτα, οπότε, παρακαλώ, αν θέλετε και εσείς, τηρήστε τον
χρόνο σας. Είναι ο κ. Γρέγος, η κ. Σκούφα, ο κ. Στογιαννίδης, η
κ. Λιβανίου, ο κ. Αναστασιάδης, ο κ. Θεοφύλακτος, ο κ. Κωνσταν-
τινέας, ο κ. Ουρσουζίδης. 

Ορίστε, κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα φροντίσω να είµαι και µέσα στον χρόνο µου.
Αναφέρθηκε ο ειδικός αγορητής της Χρυσής Αυγής, όπως και

ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, σε όλα σχεδόν τα άρθρα
του νοµοσχεδίου και στις τροπολογίες.

Έχουν γίνει, κύριοι Υπουργοί, κάποιες πολύ σοβαρές παρατη-
ρήσεις από τον κ. Αϊβατίδη και στις επιτροπές και σήµερα στην
Ολοµέλεια. Θα είναι καλό να τις λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας. 

Είναι ένα άλλο σοβαρό νοµοσχέδιο στην καρδιά του καλοκαι-
ριού για ευνόητους λόγους. Βεβαίως και, δυστυχώς, σύµφωνα
µε την EUROSTAT, το 53,6% των Ελλήνων δεν µπορεί να πάει
διακοπές, όπως είπε κάποιος άλλος οµιλητής πριν. Μιλάµε για
έναν στους δύο. 

Και σε αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και στα υπόλοιπα και στα
επόµενα, βλέπουµε να παρουσιάζεται και πάλι ο Υπουργός Με-
ταναστευτικής Πολιτικής, ο κ. Μουζάλας, προκειµένου να κατα-
θέσει για άλλη µια φορά τροπολογία που αφορά τους λαθρο-
µετανάστες.

Είναι, πραγµατικά, φοβερό σε κάθε νοµοσχέδιο να έρχεται µια
τροπολογία που αφορά λαθροµετανάστες.

Η κατάσταση στον χώρο της υγείας συνεχίζει να είναι τραγική
µε απόλυτη ευθύνη και αυτής της Κυβέρνησης. Αιτία, φυσικά, οι
µνηµονιακές πολιτικές που ψηφίζετε και εσείς κατόπιν εντολών,
όπως και οι προκάτοχοί σας, η ανικανότητα των αρµοδίων
Υπουργών, η έλλειψη προγράµµατος στον χώρο της υγείας, τα
µεγάλα συµφέροντα που εξυπηρετούσαν και εξυπηρετούν οι
κάθε είδους αρµόδιοι και αναρµόδιοι και τα οποία νοµίζετε ότι
θα µπορέσετε να καταπολεµήσετε -προς το παρόν δεν έχουµε
δει κάτι τέτοιο, µακάρι να το πετύχετε- το κύµα λαθροµετανα-
στών και κάθε είδους δήθεν ευπαθών που πληµµυρίζουν τα κέν-
τρα υγείας και τα νοσοκοµεία και εξυπηρετούνται κατά προτε-
ραιότητα, ανεξάρτητα αν είναι ασφαλισµένοι ή όχι. Αυτοί είναι
κάποιοι από τους λόγους που οδηγούν τους πολίτες στις ιδιωτι-
κές κλινικές και στους ιδιώτες γιατρούς, αν φυσικά έχουν τα χρή-
µατα.

Μιλάµε για το πολυτιµότερο αγαθό, φυσικά µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται. Αποτέλεσµα όλων των παραπάνω είναι οι τεράστιες ελ-
λείψεις σε προσωπικό και υλικοτεχνικά µέσα σε όλη τη χώρα,
απίστευτη ταλαιπωρία όλων των πολιτών, οργή και αγανάκτηση
και, φυσικά, τραγικά αποτελέσµατα σε πολλές περιπτώσεις. Ευ-
τυχώς σε κάποιες περιπτώσεις που χρειάζεται η συνδροµή των
πολιτών ενεργοποιείται το φιλότιµο. Ειδικά σε περιπτώσεις που
αφορούν µικρά παιδιά, τα οποία πρέπει να νοσηλευτούν στο εξω-
τερικό, ευτυχώς υπάρχει το φιλότιµο και η βοήθεια των Ελλήνων
πολιτών, γιατί το Υπουργείο δεν µπορεί να ανταποκριθεί. Επίσης,
χρέη στα ταµεία, χρέη σε φαρµακοποιούς, τεράστια οικονοµικά
ανοίγµατα σε όλους τους τοµείς. 

Για όλα τα παραπάνω και για πολλά άλλα έχουµε καταθέσει
εκατοντάδες ερωτήσεις στους αρµόδιους Υπουργούς αλλά δεν
µας απαντούν, όπως είπαν και οι άλλοι συνάδελφοί µου. Και δεν
είναι ότι δεν απαντούν σε εµάς. Εµείς ως Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής εκπροσωπούµε εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες που πλη-
ρώνουν φόρους, πληρώνουν ασφαλιστικά ταµεία και µετέχουν
ως εργαζόµενοι στον χώρο της υγείας –γιατροί, νοσηλευτές,
πληρώµατα ασθενοφόρων, βοηθητικό προσωπικό. Εγώ ο ίδιος
έχω επισκεφθεί πάρα πολλά νοσοκοµεία, πάρα πολλά κέντρα
υγείας και µάλιστα κάποιος εισαγγελέας µού έχει κάνει και πα-
ρατήρηση σχετικά µε αυτό. Αυτό είναι και δικαίωµά µου και υπο-
χρέωση φυσικά. Η Χρυσή Αυγή έχει καταξιωµένους ανθρώπους
που έχουν υπηρετήσει και υπηρετούν άψογα στον τοµέα υγείας
και έχουµε επίσης ολοκληρωµένο πρόγραµµα και σε αυτόν τον
τοµέα.

Πολλές διατάξεις, όπως και στα άλλα νοµοσχέδια, είναι φωτο-
γραφικές και ρουσφετολογικές. Με γνώµονα το πελατειακό και
το συµφέρον, αλλά και για λόγους ψηφοθηρίας, νοµοθετεί και
αυτή η Κυβέρνηση. Αυτό αποδεικνύεται και από τις βουλευτικές
τροπολογίες που καταθέτουν πολύ συχνά σε διάφορα νοµοσχέ-
δια Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Ακούστηκε µάλιστα σήµερα στην Αί-
θουσα ότι οι διατάξεις στα νοµοσχέδια δεν πρέπει να είναι
φωτογραφικές. Αυτό φυσικά είναι ευνόητο. 

Σας υπενθυµίζω ότι το αντεθνικό, αντισυνταγµατικό τόξο ψή-
φισε τη µεγαλύτερη φωτογραφική διάταξη σχετικά µε τη διακοπή
της χρηµατοδότησης της Χρυσής Αυγής, που όµως κατέδειξε
στον ελληνικό λαό ποιο κόµµα µπορεί να επιβιώνει και να κατα-
ξιώνεται χωρίς να τα παίρνει από τον ελληνικό λαό. 

Τα προβλήµατα στην υγεία συνεχίζουν να υπάρχουν. Μια απλή
επίσκεψη στα νοσοκοµεία και στα ιατρικά κέντρα επιβεβαιώνει
του λόγου το αληθές παρά τις φιλότιµες -µπορώ να πω- προσπά-
θειες πολλών εργαζοµένων. Βεβαίως, ακόµα και σε αυτούς τους
χώρους κυριαρχεί ο ρατσισµός σε βάρος των Ελλήνων. Να
πούµε εδώ όσον αφορά το ΕΚΑΒ ότι έχω την εντύπωση ότι στο
ΕΚΑΒ έχουν οργανόγραµµα απαρχαιωµένο. Γνωστές οι εικόνες
εδώ και χρόνια: ράντζα στους διαδρόµους, µάχες στις ΜΕΘ, ανύ-
παρκτα αναλώσιµα, τεράστιες ελλείψεις σε κάθε είδους υλικά,
µήνες αναµονής για κάποια εξέταση, ελλείψεις προσωπικού.
Σύµφωνα µε στοιχεία σχετικά µε τους γιατρούς οι κενές θέσεις
υπερβαίνουν το 50% και για το µη ιατρικό προσωπικό πάνω από
το 60%. Αυτά τα κενά πρέπει οπωσδήποτε να καλυφθούν.

Υπάρχουν κάποια θέµατα που θα πρέπει να ελεγχθούν από το
Υπουργείο. Υπάρχουν καταγγελίες για απλήρωτους εργαζόµε-
νους στις κλινικές της Θεσσαλονίκης εδώ και µήνες και για µε-
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ταφορά ασθενών από ιδιωτική νευρολογική κλινική σε κάποιο δη-
µόσιο νοσοκοµείο. Επειδή αν καταθέσω ερώτηση στον Υπουργό
δεν θα απαντήσει, επικαλούµενος γελοία επιχειρήµατα και πα-
ράνοµες απαντήσεις, τα στοιχεία θα δοθούν εκεί που πρέπει,
προκειµένου να συνεχίσουν να εκτίθενται στα µάτια του ελληνι-
κού λαού και να διαφυλαχθούν τα συµφέροντα των εργαζοµέ-
νων, αλλά κυρίως η εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Ένα άλλο σοβαρό θέµα επίσης είναι αυτό που αφορά τη λει-
τουργία και ειδικότερα το κόστος στις λεγόµενες κλινικές που
ασχολούνται µε την εξωσωµατική γονιµοποίηση, τη φύλαξη βλα-
στοκυττάρων και άλλα παραπλήσια θέµατα. Το θέτω αυτό ως ένα
πολύ σηµαντικό θέµα. Σαφώς στον χώρο της υγείας έχουν γίνει
πολλά εγκλήµατα. Ευτυχώς είναι εδώ η Χρυσή Αυγή, η οποία τα
αναδεικνύει και κυρίως απαιτεί την τιµωρία όσων πλούτισαν σε
βάρος της υγείας των πολιτών.

Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν ενδιαφέροντα άρθρα, όπως το
άρθρο 68 που αναφέρεται στις προϋποθέσεις φιλοξενίας ατόµων
του αυτιστικού φάσµατος σε ξενώνες ή οικοτροφεία ή το άρθρο
4 σχετικά µε τα κέντρα υγείας και τις υπηρεσίες που προσφέ-
ρουν –τα περισσότερα δεν κάνουν ούτε µία απλή εξέταση αίµα-
τος δεν κάνουν ούτε µία ακτινογραφία- ή το άρθρο 6 για τον
οικογενειακό γιατρό, όπως είπαµε προηγουµένως, που παίζει ση-
µαντικό ρόλο σε όλες τις βαθµίδες. Αµφιβάλλω αν θα µπορέσετε
να τελειοποιήσετε αυτόν τον θεσµό του οικογενειακού γιατρού. 

Υπάρχουν τα άρθρα 8 και 9 που αφορούν τα κεντρικά διαγνω-
στικά κέντρα και τα κέντρα ειδικής φροντίδας ή το άρθρο 27 σχε-
τικά µε την ίδρυση γενικού νοσοκοµείου στην Κάρπαθο, το οποίο
πρέπει να ιδρυθεί. 

Είµαστε υπέρ των µέτρων που ανακουφίζουν και στηρίζουν τις
παραµεθόριες περιοχές που είναι µάλιστα και στρατηγικά ευαί-
σθητες. Έχουµε την τύχη να έχουµε εξαιρετικούς γιατρούς και
παραϊατρικό προσωπικό, αλλά κακές πολιτικές στα θέµατα
υγείας, όπως ανέφερα παραπάνω. 

Προσωπικά δεν εκτιµώ καθόλου και εξαιρώ τους λεγόµενους
«Γιατρούς χωρίς σύνορα». 

Δυστυχώς υπάρχει τροµερή επιβάρυνση στον κλάδο της
υγείας από την εισβολή λαθροµεταναστών και, φυσικά, από την
οικονοµική πολιτική των κυβερνήσεων που διέλυσαν τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Δεν ξεχωρίζουµε τον ΣΥΡΙΖΑ από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ, γιατί έχουν ίδιες πολιτικές, ίδιες αντιλήψεις,
ίδιο αποτυχηµένο πρόγραµµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ενηµερώσω τον κ. Πολάκη, που κατάγεται από

την Κρήτη, ότι ενδεικτικά η Χρυσή Αυγή στα Σφακιά της Κρήτης
παίρνει εκλογικό ποσοστό 7,21%. Πριν από λίγο καιρό, µάλιστα,
κάναµε και τα εγκαίνια του νέου µας γραφείου στα Χανιά. Έχου-
µε κι άλλα πολλά στην Κρήτη και πολύ µεγάλη δύναµη σε όλο το
νησί.

Αναµένω µε την αθωωτική απόφαση στη δίκη της Χρυσής
Αυγής να αφιερώσετε πάρα πολύ χρόνο στις απαντήσεις των
ερωτήσεών µας. Τη συγγνώµη σας δεν τη θέλουµε. Τη συγγνώµη
θα τη ζητήσετε από τον ελληνικό λαό, γιατί αυτός είναι ο υπέρ-
τατος κριτής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γρέγο.

Ορίστε, κυρία Σκούφα, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Αν και είναι λίγο προχωρηµένη η ώρα,

θέλω στην οµιλία µου να αναφερθώ εκτός των άλλων και σε δύο
σηµεία της φιλοσοφίας που χαρακτηρίζει το εν λόγω νοµοσχέ-
διο.

Νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει εντός και εκτός
της Αιθούσης ότι οι υπάρχουσες δοµές δηµόσιας υγείας σε πρω-
τοβάθµιο αλλά και σε δευτεροβάθµιο επίπεδο δεν επιτελούν
µέσω του προσωπικού τους –ιατρικού, νοσηλευτικού, διοικητι-
κού- ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο. 

Τότε υπάρχει το ερώτηµα για ποιον λόγο κατατίθεται αυτό το
νοµοσχέδιο. Η πρώτη εύκολη, σίγουρη και πραγµατική απάντηση

είναι διότι αυτές οι δοµές περισσότερο χαρακτηρίζονται από την
αποσπασµατικότητα και τη διάσπαση και όχι τόσο από ένα ολο-
κληρωµένο σύστηµα πρωτοβάθµιας υγείας, ένα σύστηµα που για
πρώτη φορά εγκαθιδρύει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Ακούσαµε κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις επιτροπές
κριτική από την Αντιπολίτευση. Υπήρχε µία µορφή κριτικής για
ποιον λόγο τα κονδύλια που προορίζονται για την ίδρυση των
νέων δοµών υγείας, τα ΤΟΜΥ δηλαδή, δεν επιλέγουµε να τα
επενδύσουµε στη στελέχωση και τον καλύτερο εξοπλισµό των
υπαρχουσών δοµών, δηλαδή των µονάδων υγείας ΠΕΔΥ και των
κέντρων υγείας. 

Η απάντηση επίσης είναι απλή. Με τα συγκεκριµένα κονδύλια
εξασφαλίζεται η τετραετής, τουλάχιστον, λειτουργία των διακο-
σίων τριάντα εννέα ΤΟΜΥ που πρόκειται να ιδρυθούν εντός του
έτους πανελλαδικά. 

Όµως, εκτός από το να προβλέπεται η στελέχωση αυτών των
διακοσίων τριάντα εννέα ΤΟΜΥ, η συγκεκριµένη Κυβέρνηση, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κάνει απίστευτα πολλές προσ-
λήψεις στον τοµέα και της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθ-
µιας υγείας. Έχουµε βαρεθεί –επιτρέψτε µου τον όρο- ή έχουµε
ακούσει πολλάκις τον Αναπληρωτή Υπουργό Πολάκη να αναφέ-
ρεται σε συγκεκριµένα στοιχεία, συγκεκριµένους αριθµούς
προσλήψεων. Κάναµε αυτή τη συζήτηση στην κουβέντα για τον
ετήσιο προϋπολογισµό. 

Για πρώτη φορά η συγκεκριµένη Κυβέρνηση το 2016, µετά
από έξι ολόκληρα µνηµονιακά χρόνια, προχώρησε στις πρώτες
προσλήψεις στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Η συγκεκριµένη, επί-
σης, Κυβέρνηση -γιατί φαίνεται να το ξεχνάµε και να µην το ανα-
φέρουµε, τουλάχιστον η Αντιπολίτευση- ήταν αυτή που µε συ-
γκεκριµένη ΚΥΑ και µε συγκεκριµένο νόµο, όπως είπαν και άλλοι
συνάδελφοι, έδωσε ελεύθερη πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας σε δυόµισι εκατοµµύρια ανασφάλιστους συµπολίτες µας. 

Θέλω να πω ότι, παρά το γεγονός πως η επιστηµονική κοινό-
τητα παγκοσµίως αναφέρεται στη σηµασία του πρωτοβάθµιου
συστήµατος υγείας, παρ’ όλα αυτά, οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, συνειδητά και επιλεγµένα, το πραγµατικά δηµόσιο κοµµάτι
του στην ουσία το κατακρεούργησαν και το κατέστρεψαν, µε συ-
νειδητή πολιτική επιλογή.

Γιατί πιστεύουν οι επιστήµονες ότι ο πρωτοβάθµιος τοµέας
υγείας επιτελεί σηµαντικό ρόλο; Μεταξύ των άλλων διότι µέσω
της πρωτοβάθµιας υγείας γίνεται και η σωστή ενηµέρωση, αλλά
και αγωγή των πολιτών σε θέµατα υγείας. Και ακριβώς αυτή την
ενηµέρωση και τον πανελλαδικό συντονισµό και σχεδιασµό αγω-
γής υγείας όλων µας, όλων των πολιτών αυτής της χώρας προ-
βλέπει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µέσα από στοχευµένες και
κεντρικά σχεδιασµένες δράσεις στα σχολεία, στις γειτονιές, στην
κοινότητα και στους δήµους.

Θέλω να αναφερθώ και σε ένα άλλο σηµείο το οποίο, όπως
έχω την εντύπωση, δεν ακούστηκε καθόλου κατά τη συζήτηση.
Θεωρώ ότι η θεωρητική βάση αυτού του νοµοσχεδίου στοχεύει,
εκτός των άλλων, στην ολιστική αντιµετώπιση της υγείας ή στην
ολιστική αντιµετώπιση του ασθενούς. 

Όταν λέµε ολιστική αντιµετώπιση, αυτό το µοντέλο ιατρικής
έρχεται σε πλήρη αντίθεση, κατά τη γνώµη µου, µε την εµπορευ-
µατοποιηµένη υγεία, µε την υγεία που βλέπει την αντιµετώπιση
της ασθένειας µόνο µε τη χορήγηση συγκεκριµένων φαρµάκων
για να πλουτίζουν και να κερδοσκοπούν συγκεκριµένες εταιρείες.
Βλέπει, εν ολίγοις, τον ασθενή και το άτοµα σαν ολότητα. Δεν
ξέρω αν σας φαίνεται περίεργο αυτό. 

Η ολιστική ιατρική, αν δεν κάνω λάθος, εφαρµόστηκε ήδη από
τα χρόνια του Ιπποκράτη, ο οποίος έλεγε ότι το άτοµο είναι µια
ολότητα που έχει ψυχή, πνεύµα και σώµα. Και θεωρώ, από όσο
έχω λίγο διαβάσει την αντίστοιχη ιατρική βιβλιογραφία, ότι οι
σύγχρονες τάσεις της ιατρικής προσπαθούν να αντιµετωπίσουν
την ασθένεια και µέσα, για παράδειγµα, από ψυχογενείς παρά-
γοντες. Προσπαθούν να βρουν κατά πόσο δηλαδή, σε περίπτωση
διαφόρων ασθενειών, έχουµε σωµατοποίηση ψυχογενών παρα-
γόντων. 

Αυτή την κατεύθυνση, κύριοι Υπουργοί, αν την κατανοώ σω-
στά, την επικροτώ απόλυτα. Και περιµένω τα επόµενα βήµατα
προς την ολιστική αντιµετώπιση της υγείας.
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Πάµε και σε ένα τελευταίο. Έχει πάρα πολλά σηµεία το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο. Πραγµατικά είναι άξιο ανάγνωσης, θεω-
ρώ, από όλους τους πολίτες αυτής της χώρας. Θέλω να ανα-
φερθώ, όµως, ως γυναίκα και ως µητέρα ιδιαίτερα στο άρθρο 12
και στη συγκρότηση πανελλαδικού δικτύου µαιών και µαιευτών. 

Όσες έχουµε γεννήσει παιδιά, όσες έχουµε επισκεφτεί µαιευ-
τικές κλινικές, ξέρουµε πάρα πολύ καλά τον σηµαντικό ρόλο που
παίζουν οι µαίες, τόσο στη σωµατική όσο και στην ψυχική υγεία
µας κατά τη διάρκεια του τοκετού, της εγκυµοσύνης και της λο-
χείας. 

Το άρθρο 12, λοιπόν, έρχεται να αναγνωρίσει τον ρόλο των
µαιών. Έρχεται να τονίσει και να ενισχύσει τον ρόλο τους στη
συµβουλευτική των γυναικών για τον φυσιολογικό τοκετό -το το-
νίζω, για τον φυσιολογικό τοκετό- ενάντια στη λογική της υπερ-
πληθώρας, ίσως, των καισαρικών.

Και επιπλέον το άρθρο 12 δίνει το δικαίωµα στη σύµβουλο της
γυναίκας σε θέµατα υγείας να της χορηγεί παραπεµπτικό για να
κάνει δωρεάν το πάρα πολύ σηµαντικό για την υγεία της γυναί-
κας τεστ ΠΑΠ. Αυτό µαζί µε το γεγονός ότι πριν από λίγους
µήνες µε πρωτοβουλία Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ήταν και
διακοµµατική από όσο γνωρίζω και τελικά εφαρµόστηκε η ΚΥΑ
για την δωρεάν ψηφιακή µαστογραφία, δείχνει ότι η συγκεκρι-
µένη Κυβέρνηση µας αναγνωρίζει ως γυναίκες και ως µητέρες
και µας δίνει σιγά-σιγά, σταδιακά αλλά µε σίγουρα βήµατα, τον
ρόλο που µας αρµόζει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Σκούφα. 

Ορίστε, κύριε Στογιαννίδη, έχετε τον λόγο κι εσείς για έξι λεπ-
τά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΣΤΟΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώντας την τοποθέτησή µου,

θα ήθελα να βάλω δύο ερωτήµατα στους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Το πρώτο ερώτηµα το έχει βάλει και ο Ανδρέας
Ξανθός, ο Υπουργός, εγώ θα ήθελα να το επαναλάβω. Οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας µας λένε ότι οι τοπικές µονάδες
υγείας είναι κάτι αχρείαστο. Δικαίωµά τους να το πιστεύουν. Την
ίδια χρονική στιγµή, οι ίδιοι Βουλευτές κατακρίνουν το Υπουργείο
γιατί νοµοθετούµε µόνο για το 30% του πληθυσµού. Τελικά, τις
θέλουν ή δεν τις θέλουν τις τοπικές µονάδες υγείας; Ας το απο-
φασίσουν. Αύριο θα ψηφίσουν. Τουλάχιστον να ξέρουν τι ψηφί-
ζουν. Ας πάρουν µια απόφαση. 

Εµείς βεβαίως τις θέλουµε. Ξεκινάµε µε το 30% του πληθυ-
σµού και θα επεκταθεί µε τα χρόνια σε όλον τον ελληνικό πλη-
θυσµό. 

Το δεύτερο ερώτηµα. Ακούµε από τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας ελεύθερη πρόσβαση στους ιατρούς. Πολύ ωραίο.
Δεν νοµίζω ότι υπάρχει Βουλευτής µέσα στην Αίθουσα που να
λέει όχι. Δηλαδή κάθε Έλληνας πολίτης, τουλάχιστον όπως το
καταλαβαίνω, να πηγαίνει σε όποιον γιατρό θέλει δωρεάν.
Μήπως ξεχνάµε ότι ζούµε σε µια χώρα όπου πάνω από επτακό-
σιες πενήντα χιλιάδες συµπολίτες µας θα παίρνουν κοινωνικό
επίδοµα αλληλεγγύης, δηλαδή 200 ευρώ τον µήνα; Πώς θα πη-
γαίνουν, λοιπόν, σε ιδιώτες γιατρούς που η ελάχιστη επίσκεψή
τους είναι 20 ευρώ στην επαρχία και εάν πάµε πιο πάνω είναι 50
και 100 ευρώ; Πόσα θα καλύπτει, λοιπόν, το ελληνικό δηµόσιο
και πόσα ο ίδιος ο πολίτης; Γιατί µιλάµε για πολίτες που δεν
έχουν να φάνε, θα τους περισσεύουν; 

Μου έρχεται στο µυαλό η ρήση που αποδίδεται στη Μαρία Αν-
τουανέτα, θυµόσαστε όταν οι Παρισινοί πολίτες είχαν φτάσει έξω
από τη Βαστίλη και ζητούσαν µεταξύ άλλων ψωµί, γύρισε και είπε
στους αυλικούς της «πείτε τους να φάνε παντεσπάνι, αφού δεν
έχουν ψωµί». Κάτι τέτοιο µπορεί κανείς να συµπεράνει από τα
λόγια των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βασικοί πυλώνες της σηµερινής
µεταρρύθµισης είναι η στρατηγική αναµόρφωση του συστήµα-
τος υπηρεσιών της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, η δωρεάν,
καθολική και ισότιµη πρόσβαση όλων σ’ αυτή. Η διαφανής διοι-
κητική οργάνωση, η ηλεκτρονική διακυβέρνησή της και ο κοινω-
νικός έλεγχος και η λογοδοσία των µονάδων τους.

Με το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, ενισχύεται ο δηµόσιος χαρα-
κτήρας της υγείας, αναβαθµίζονται οι δηµόσιες δοµές υγείας σε
απάντηση της απαξίωσης που επιφύλαξαν γι’ αυτές οι προηγού-
µενες κυβερνήσεις και ειδικότερα η κυβέρνηση Σαµαρά - Βενι-
ζέλου. Για εµάς η υγεία αποτελεί θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίω-
µα, βασικό κοινωνικό αγαθό και όχι εµπόρευµα προς πώληση µε
τους κανόνες της αγοράς. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µε τον ν.4368/2016, καθιέρωσε
την ελεύθερη πρόσβαση όλων των πολιτών συµπεριλαµβανοµέ-
νων και των δυόµισι εκατοµµυρίων ανασφάλιστων και προσφύ-
γων στις δηµόσιες δοµές υγείας. Την επιλογή αυτή την υπο-
βοηθούµε στο παρόν νοµοσχέδιο µε διαγραφή των χρεών των
ανασφάλιστων συµπολιτών µας που προέρχονταν από τα νοσή-
λιά τους σε δηµόσιες δοµές υγείας. Όλοι γνωρίζουµε ότι κάποια
από τα χρέη αυτά βεβαιώθηκαν στις αρµόδιες ΔΟΥ και σε πολ-
λές περιπτώσεις, δεδοµένης της αδυναµίας αποπληρωµής τους,
έχουν επιβαρυνθεί και µε τις ανάλογες προσαυξήσεις. Τα χρέη
αυτά µε το άρθρο 73 τα διαγράφουµε και συνεχίζουµε να κατα-
πολεµούµε την άρση των ανισοτήτων στην πρόσβαση και στην
καλή υγεία του πληθυσµού. 

Με το προς ψήφιση νοµοσχέδιο ανασυγκροτείται η δηµόσια
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας µε στοχευµένες αλλαγές που δι-
ευκολύνουν την παροχή υπηρεσιών υγείας και σε ένα καθετοποι-
ηµένο σύστηµα διοίκησης.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργούµε τα κεντρικά διαγνω-
στικά εργαστήρια. Ο εργαστηριακός τοµέας της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας θα µπορεί να καλύψει περισσότερες ανάγκες
των ασφαλισµένων και ανασφάλιστων πολιτών και, τελικά, να
γίνει περισσότερο ανταγωνιστικός προς τα επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα στον χώρο της εργαστηριακής διάγνωσης.

Αντίστοιχα, πολύ σηµαντική είναι η κατοχύρωση της δηµόσιας
οδοντιατρικής υγείας στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Σε
κάθε κέντρο υγείας συγκροτείται και λειτουργεί οδοντιατρική
οµάδα που θα ελέγχει τη στοµατική υγεία.

Επίσης, σηµαντικότατη για τη µαιευτική φροντίδα είναι η δυ-
νατότητα συνταγογράφησης τεστ ΠΑΠ και διαγνωστικών εξετά-
σεων κύησης. Η δυνατότητα αυτή έρχεται να καλύψει µια σηµα-
ντική ανάγκη του γυναικείου πληθυσµού κυρίως σε περιοχές
όπου η παρουσία µαιευτήρα-γυναικολόγου στο εθνικό σύστηµα
υγείας είναι ανεπαρκής.

Κύριος, όµως, νεοτερισµός του νοµοσχεδίου είναι οι λεγόµε-
νες τοπικές µονάδες υγείας. Οι τοπικές µονάδες υγείας συνι-
στούν µονάδες ιατρικής µε έµφαση στην προληπτική ιατρική, στη
σχολική υγεία, στους εµβολιασµούς, στη διαχείριση των χρόνιων
ασθενών και στη συνεχή φροντίδα του πολίτη. Οι τοπικές µονά-
δες υγείας αποτελούν το πρώτο σηµείο επαφής του πολίτη µε
το εθνικό σύστηµα υγείας, ενώ ταυτόχρονα αναπτύσσουν εξω-
στρεφείς και κοινοτικού χαρακτήρα παρεµβάσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά
και στα τοπικά ζητήµατα που υπήρχαν στην Ξάνθη. Το 2013 όλοι
οι πολίτες της Ξάνθης, οι εργαζόµενοι του Νοσοκοµείου Ξάνθης,
οι εκλεγµένοι Βουλευτές του νοµού, ο Δήµαρχος Ξάνθης και ο
Αντιπεριφερειάρχης Ξάνθης αντιδρούσαν στην πρόθεση του
τότε Υπουργού Υγείας και σηµερινού Αντιπροέδρου της Νέας
Δηµοκρατίας, όπου ήθελε να κλείσει την καρδιολογική κλινική
και την παθολογική κλινική του Νοσοκοµείου Ξάνθης. Στον χώρο
του νοσοκοµείου είχαν αναρτηθεί και αγγελίες από ασθενοφόρα
ιδιωτικών κλινικών, που θα µπορούσαν να µεταφέρουν ασθενείς
από το Νοσοκοµείο της Ξάνθης σε νοσοκοµεία της Θεσσαλονί-
κης µε τίµηµα µόνο 500 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η απάντηση είναι πολύ απλή. Το Νοσοκοµείο Ξάνθης ήθελαν

να το µετατρέψουν σε κέντρο υγείας. Την προηγούµενη εβδο-
µάδα, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα του τοπικού Τύπου, ένας πο-
λίτης από τη Βουλγαρία µεταφέρθηκε σε κωµατώδη κατάσταση
από παραλία της Ξάνθης όπου κολυµπούσε. Νοσηλεύτηκε στη
µονάδα εντατικής θεραπείας και τελικά σώθηκε. Αυτός ο νέος
άνθρωπος, αισθανόµενος ότι οφείλει µεγάλη ευγνωµοσύνη προς
τους γιατρούς και το νοσηλευτικό προσωπικό του Νοσοκοµείου
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Ξάνθης, αποφάσισε και έκανε µια δωρεά προς το Νοσοκοµείο
Ξάνθης. Σίγουρα ανάλογα παραδείγµατα υπάρχουν πάρα πολλά
και θα υπάρχουν και στο µέλλον, διότι η Κυβέρνηση ενίσχυσε σε
γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό το Νοσοκοµείο Ξάνθης και
η πρόθεσή της είναι να το ενισχύσει και ακόµη περισσότερο,
όπως άλλωστε και το σύνολο της δηµόσιας υγείας στη χώρα
µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο έχει θετικό
πρόσηµο και το γνωρίζετε. Σας καλώ, λοιπόν, να το υπερψηφί-
σετε, αφήνοντας στην άκρη τη στείρα αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Στογιαννίδη.
Κυρία Λιβανίου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά και εσείς.
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοι-

νωνία βρίθει αντιφάσεων. Αυτές οι αντιφάσεις µεταφέρονται και
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Τις περισσότερες φορές είναι κρυµ-
µένες πίσω από δοµηµένα επιχειρήµατα, εκφράσεις εντυπωσια-
σµού και συνθήµατα που υπηρετούν τις σύγχρονες µορφές
επικοινωνίας.

Υπάρχουν νοµοσχέδια, όπως το σηµερινό, που αποκαλύπτουν
µε τρόπο κρυστάλλινο τις πραγµατικές προθέσεις και τα πραγ-
µατικά συµφέροντα που εκπροσωπούνται. Υπάρχουν επιστήµο-
νες που θεωρούν ότι το κράτος υπάρχει για να υπηρετεί τα
προσωπικά του συµφέροντα πρώτα και µετά αυτά της κοινωνίας.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να ενισχύσει τις δηµόσιες
δοµές υγείας. Φιλοδοξεί να φέρει πιο κοντά στις τοπικές κοινω-
νίες γιατρούς ικανούς να φροντίσουν τις ανάγκες τους. Δηµιουρ-
γεί δοµές που λείπουν από το ελληνικό σύστηµα δηµόσιας υ-
γείας και που µέχρι σήµερα καλύπτονται είτε από τα νοσοκοµεία
είτε από ιδιώτες. Δηµιουργεί δοµές για να διαµορφωθεί, επιτέ-
λους, ο ηλεκτρονικός φάκελος υγείας. Διαµορφώνει το πλαίσιο
που µας φέρνει πιο κοντά στα αναπτυγµένα κράτη µε ισχυρά συ-
στήµατα κοινωνικής πρόνοιας.

Εντάσσει για πρώτη φορά στον σχεδιασµό και βάζει στην
πρώτη γραµµή των υπηρεσιών υγείας ειδικότητες που διαχρο-
νικά δεν εκπροσωπούνταν. Είναι µια µεταρρύθµιση στη βάση των
πραγµατικών αναγκών της ελληνικής κοινωνίας, πρόταση που θε-
µελιώνεται στην ιδέα περισσότεροι άνθρωποι να εξυπηρετούνται
από το δηµόσιο σύστηµα µε αξιοπρέπεια και ποιοτικές υπηρε-
σίες. 

Και, όµως, υπάρχουν αντιδράσεις πολιτικές και συντεχνιακές.
Κάποιοι αισθάνονται να χάνουν δικαιώµατα. Κάποιοι αισθάνονται
ότι πλήττονται τα συµφέροντά τους. Κάποιοι αισθάνονται ότι χά-
νουν το συγκριτικό τους πλεονέκτηµα. Αυτοί οι κάποιοι, που εκ-
προσωπούνται σήµερα εδώ από τις συντηρητικές πολιτικές
δυνάµεις, αντιλαµβάνονται ότι αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας και της Κυβέρνησης είναι πολύ καλό, είναι τόσο
καλό που θα τους στερήσει την πελατεία, γιατί γι’ αυτούς το λει-
τούργηµα που προσφέρουν οι επαγγελµατίες υγείας είναι πρώτα
επάγγελµα. Γι’ αυτούς είναι δίκαιο οι πολίτες αυτής της χώρας
να πληρώνουν δύο φορές για τις ίδιες υπηρεσίες, µία φορά µέσω
της φορολογίας και µία επισκεπτόµενοι τα ιδιωτικά τους ιατρεία
και νοσοκοµεία. Τα συµφέροντα αυτά εξυπηρετούνται από τον
συνωστισµό στα δηµόσια νοσοκοµεία, εξυπηρετούνται από τις
πολύωρες αναµονές, εξυπηρετούνται από την απόσταση που
µπορεί να χωρίζει έναν πολίτη από τα δηµόσια νοσοκοµεία.
Έχουν δουλέψει πολύ τις τελευταίες δεκαετίες για να απαξιώ-
σουν το δηµόσιο σύστηµα υγείας µε την ανοχή, ακόµα και µε τη
βοήθεια των κυβερνήσεων. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι στην αντίθετη κατεύθυνση απ’
αυτή που υποστηρίζουν οι κυβερνήσεις από τη δεκαετία του ’90
και µετά. Στο προσκήνιο έρχεται η υποχρέωση της πολιτείας για
ποιοτική και ανταγωνιστική δηµόσια υγεία και όχι οι διευκολύν-
σεις προς την ανάπτυξη του ιδιωτικού τοµέα. Το κράτος υπηρέ-
τησε για πάρα πολλά χρόνια συγκεκριµένα ιδιωτικά συµφέροντα
σε βάρος της κοινωνίας. Ήλθε η ώρα να υπηρετήσει και την κοι-
νωνία. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας αυξάνει το
διαθέσιµο εισόδηµα των οικογενειών, βελτιώνει τις οικονοµικές

δυνατότητες και δηµιουργεί προϋποθέσεις διάθεσης περισσότε-
ρων πόρων στην πραγµατική οικονοµία. Μπορεί να στερεί από
κάποιους γιατρούς την ιδιωτική πελατεία και να µειώνει τους τρα-
πεζικούς τους λογαριασµούς, όµως ανοίγει νέους θετικούς κύ-
κλους οικονοµίας στο σύνολο της κοινωνίας. Τα χρήµατα που θα
εξοικονοµήσουν οι συνταξιούχοι αξιοποιώντας τις νέες δοµές
είναι σηµαντικά. Τα χρήµατα που θα µπορέσουν οι εργαζόµενοι
γονείς να αξιοποιήσουν για τη βελτίωση των συνθηκών ζωής
τους και των παιδιών τους είναι επίσης σηµαντικά. Για κάποιους
ο κοινωνικός µισθός είναι µύθευµα και ιδεολογική ακαµψία. Σή-
µερα δίνεται ένα σηµαντικό κοινωνικό µέρισµα στο σύνολο της
κοινωνίας. Οι ιδιώτες ας µην ανησυχούν. Τα χρήµατα που θα
εξοικονοµηθούν και θα περάσουν στην αγορά, θα φτάσουν και
σ’ αυτούς, όχι όµως ως µονόδροµος αλλά ως ελεύθερη επιλογή
αυτών που έχουν την οικονοµική δυνατότητα να την πληρώσουν
και όχι ως αναγκαστική επιλογή ακόµα και αυτών που πρέπει να
στερηθούν για να την καλύψουν.

Κλείνοντας λέω το εξής: Είναι τιµή για την Κυβέρνηση, τους
Υπουργούς Υγείας, τον Αναπληρωτή Γραµµατέα Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας που το νοµοσχέδιο που ετοίµασαν δέχεται τόσες πολ-
λές επιθέσεις από τους υπέρµαχους της ιδιωτικής πρωτοβουλίας
και τις συντηρητικές δυνάµεις. Αποδεικνύουν ότι το νοµοσχέδιο
ανταποκρίνεται πλήρως στους σκοπούς για τους οποίους σχε-
διάστηκε, να καλυφθεί το µεγαλύτερο δυνατό µέρος του πληθυ-
σµού, να επενδύσουµε στην πρόσληψη, να αναµορφώσουµε το
σύστηµα, να µεταρρυθµίσουµε τις δοµές. Αποδεικνύουν η ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας και η Κυβέρνηση ότι ακόµα και σ’ αυτές
τις συνθήκες, που µας παρέδωσαν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις, µπορεί να γίνει έργο υπέρ της κοινωνίας. Μπορούµε να δια-
µορφώσουµε ένα κράτος κοινωνικό, άξιο εµπιστοσύνης, που οι
πολίτες, οι εργαζόµενοι και η επιστηµονική κοινότητα θα βρί-
σκουν νόηµα να το υπηρετήσουν και να το υπερασπιστούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιβανίου και για την οικονοµία στον χρόνο. Αν το τηρήσετε και
οι υπόλοιποι τέσσερις οµιλητές, θα φύγουµε πριν τα µεσάνυχτα!.

Κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγεία είναι ένα κοινωνικό

αγαθό και είναι καθήκον της πολιτείας, κύριοι Υπουργοί, η προ-
σφορά καλών υπηρεσιών υγείας σε όλους τους πολίτες και αυτό
δεν µπορεί να αποτελεί ευχολόγιο αλλά πρόκειται για ένα συν-
ταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα της αστικής δηµοκρατίας.

Στο άρθρο 21, στην παράγραφο 3 του Συντάγµατος αναφέρε-
ται ότι το κράτος µεριµνά για την υγεία των πολιτών και παίρνει
ειδικά µέτρα για την προστασία της νεότητας, του γήρατος, της
αναπηρίας και την περίθαλψη των απόρων. Πρόκειται για το ση-
µαντικότερο -ίσως- από τα κοινωνικά δικαιώµατα που κατοχυρώ-
νονται συνταγµατικά. Πρόκειται για διάταξη που δεσµεύει
απευθείας τη διοίκηση, η οποία πρέπει να επιλέγει εκείνες τις λύ-
σεις που εξυπηρετούν καλύτερα την υγεία των πολιτών. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, όµως, κύριε Υπουργέ, τι κάνετε
εσείς σήµερα; Διασφαλίζεται η ποιότητα των υπηρεσιών υγείας
σε όλους τους πολίτες; Η καθηµερινή απάντηση των πολιτών
είναι «όχι». Παρά τη µεγάλη και φιλότιµη προσπάθεια που κατα-
βάλλουν το επιστηµονικό, ιατρικό και βοηθητικό προσωπικό, που
στηρίζει το σύστηµα υγείας, τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά. 

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς σήµερα µε το νοµοσχέδιο που εισά-
γετε προς ψήφιση; Προχωράτε –και θα αναφερθώ ενδεικτικά,
γιατί ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να αναφερθώ σε όλα- στη σύ-
σταση τοπικών µονάδων πρωτοβάθµιας υγείας, στα ΤΟΜΥ, αµ-
φιβόλου χρησιµότητας και αµφιβόλου βιωσιµότητας, αφού θα
λειτουργήσουν και θα συσταθούν µε κεφάλαια του ΕΣΠΑ. Δεν θα
είναι δηµόσιες υπηρεσίες. Θα είναι ένα πρόγραµµα κοινοτικό,
ένα πρόγραµµα του ΕΣΠΑ. Τι θα γίνει όταν λήξει το πρόγραµµα;
Πώς θα λειτουργήσουν αυτά; Τότε, βέβαια, θα πάµε µε τη λογική
του «βλέπουµε». Εσείς δεν θα είστε και έχει ο θεός! 

Πέρα από το γεγονός ότι οι νέες αυτές δοµές θα απευθύνονται
σε περιορισµένο αριθµό αστικού πληθυσµού, περίπου στο 1/3,
δεν γίνεται ξεκάθαρο µε βάση ποιον σχεδιασµό και ποιον προ-
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γραµµατισµό τις συστήνετε. Πού θα γίνουν; Πώς θα γίνουν, κύριε
Υπουργέ; Με ποιες προδιαγραφές θα γίνουν; Με ποιους συζη-
τήσατε και καταλήξατε σε αυτό το µοντέλο; Από ό,τι γνωρίζουµε
δεν συζητήσατε µε κανέναν. Είναι αντίθετοι και ο Ιατρικός Σύλ-
λογος και η οµοσπονδία των ιατρών του ΙΚΑ και η ΠΟΕΔΗΝ. Δεν
διαβουλευτήκατε µε κανέναν. Η πρωτοβουλία σας δεν µπορεί να
ερµηνευτεί αλλιώς, παρά µόνο ως µία προσπάθεια δηµιουργίας
κοµµατικού κράτους και ελέγχου και του χώρου της υγείας.

Χθες είχαµε τις κοµµατικές και ιδεοληπτικές παρεµβάσεις στην
παιδεία. Σήµερα, µε την ίδια προσέγγιση, έχουµε τις παρεµβά-
σεις στην υγεία. Αύριο, έχετε το καθεστωτικής λογικής νοµοσχέ-
διο για τον έλεγχο των τηλεοπτικών καναλιών. Και, βέβαια, δεν
µπορούµε να µην αναφερθούµε στη σηµερινή απόφαση της Κυ-
βέρνησης ότι οι παραστάτες και οι σηµαιοφόροι στα σχολεία θα
βγαίνουν µε κλήρωση και όχι µε αριστεία, δηλαδή ισοπέδωση
προς τα κάτω. 

Φαίνεται πως η περί Σοβιετίας ρήση του κ. Πολάκη εφαρµόζε-
ται βήµα-βήµα. Αντί, κύριε Υπουργέ, να προχωρήσετε σε αυτές
τις νέες δοµές, αµφιβόλου, όπως είπα, χρησιµότητας, καλό είναι
να στηρίξετε τις υφιστάµενες δοµές. Το είπε και κάποια οµιλή-
τρια της παράταξή σας. 

Εγκαταλείψατε τα νοσοκοµεία όλης της χώρας στην τύχη
τους. Οι ελλείψεις σε προσωπικό επιστηµονικό, σε µέσα, σε
υλικά είναι τεράστιες. Γνωρίζετε ποια είναι η κατάσταση στα νο-
σοκοµεία της Θεσσαλονίκης, κύριε Υπουργέ; Τραγική. Γνωρίζετε
τι γίνεται στα κέντρα υγείας της επαρχίας; Δεν σας ενδιαφέρει η
περιφέρεια; Δεν σας ενδιαφέρουν οι ακριτικές περιοχές; 

Είπε προηγουµένως ένας συνάδελφος ότι ένας ασθενής από
τη Βουλγαρία επισκέφθηκε το Νοσοκοµείο Ξάνθης. Πολύ σωστά
και συγχαρητήρια στο προσωπικό. Μήπως δεν γνωρίζει ότι από
τις ακριτικές περιοχές επισκέπτονται τους απέναντι για να έχουν
περίθαλψη και ότι πρόσφατα δύο συνάνθρωποί µας έχασαν τη
ζωή τους γιατί δεν υπήρχε ασθενοφόρο από τη Χαλκιδική να
τους µεταφέρει σε νοσοκοµείο; Αυτά είναι περιστατικά που συµ-
βαίνουν καθηµερινά. 

Ξέρετε τι γίνεται στα κέντρα υγείας της περιφέρειας; Γνωρί-
ζετε τι γίνεται στο Κέντρο Υγείας της Νέας Μαδύτου, για το
οποίο σας έκανα και επίκαιρη ερώτηση και επειδή δεν προσήλ-
θατε κατέθεσα γραπτή ερώτηση, κύριε Υπουργέ; Λειτουργεί
µόνο µε το 50% του προβλεπόµενου προσωπικού, χωρίς συντη-
ρητές, µε ένα αυτοκίνητο –όταν αυτό λειτουργεί- και εξυπηρετεί
τριπλάσιο πληθυσµό λόγω της τουριστικής περιόδου. Γνωρίζετε
τι γίνεται στο κέντρο υγείας -να αναφέρω την περιφέρειά µου-
του Σοχού; Είναι κλειστό τα Σαββατοκύριακα. Της Χαλάστρας,
των Διαβατών, της Νέας Μηχανιώνας, του Λαγκαδά είναι όλα υπό
κατάρρευση και παρόµοια είναι η κατάσταση σε όλη την Ελλάδα. 

Ακούσατε την πρόσφατη έρευνα που έκανε η ΠΟΕΔΗΝ, η
οποία δεν συµφωνεί µαζί σας και δεν µπορώ να καταλάβω την
αισιοδοξία σας για το τι συµβαίνει στην Ελλάδα µε τα κέντρα
υγείας. 

Και επειδή προφανώς, κύριε Υπουργέ, δεν θα συµφωνείτε µαζί
µου γι’ αυτά που λέω, σας προκαλώ και σας προσκαλώ να έρθετε
στην περιφέρειά µου και να πάµε να επισκεφθούµε µαζί ένα, δύο,
τρία, κέντρα υγείας, όσα θέλετε, για να διαπιστώσετε από µόνος
σας την κατάσταση που υπάρχει, όχι µε αγγελιαφόρους.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την επισήµανση ότι η προσπάθεια
της Κυβέρνησης να ελέγξει όσο το δυνατόν περισσότερο και τον
χώρο της υγείας µε ιδεοληπτικές, πελατειακές και ψηφοθηρικές
λογικές είναι µάταιη, γιατί πολύ σύντοµα ο λαός θα της αφαιρέ-
σει το δικαίωµα να νοµοθετεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αναστασιάδη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεοφύλακτος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, οι µηχανές της

Κυβέρνησης δουλεύουν στο φουλ. Από την άλλη, η Αντιπολί-
τευση εµµένει και επιµένει ότι θα κάνει εξεταστική για τον πρώην
Υπουργό Οικονοµικών, τον Γιάνη Βαρουφάκη. Ήθελα να το σχο-
λιάσω γιατί νοµικά δεν είναι απλώς άτοπο, κύριε συνάδελφε,

αλλά –θα πω και τη λέξη- είναι γελοίο να ασχολούµαστε µε αυτό
το ζήτηµα. Η νοµική επιστήµη αλλά και η πολιτική ασχολείται
µόνο µε τις πράξεις, δεν ασχολείται ποτέ µε τις σκέψεις.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Τι σας ενοχλεί; Αφού δεν έχετε
πρόβληµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ασχολείται µε το τι έγινε και όχι
µε τη σκέψη του πρώην Υπουργού Οικονοµικών. 

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Αυτή είναι η άποψή σας.  
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Με τη σκέψη να ασχοληθεί κά-

ποιος το είχε αναφέρει µόνο ο Όργουελ, το «thought crime», το
«έγκληµα σκέψης». Αυτή τη οργουελιανή κοινωνία οραµατίζεστε
φαίνεται, κύριοι της Αντιπολίτευσης. 

Και κλείνω την παρένθεση για τη δικαιοσύνη λέγοντας ότι πε-
ριµένουµε τις αντιδράσεις και τις ανακοινώσεις όλων αυτών που
αντιδρούν για την παρέµβαση στη δικαιοσύνη τώρα µε την υπό-
θεση ΕΛΣΤΑΤ και του κ. Γεωργίου. Φαντάζοµαι και η Αντιπολί-
τευση πρώτη θα αντιδράσει στις ανακοινώσεις που έρχονται απ’
έξω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε το νοµοσχέδιο σήµερα,
λοιπόν, για την υγεία. Χθες είχαµε για την παιδεία, προχθές για
τους ΟΤΑ, αύριο για τα ΜΜΕ και την κρατική διαφήµιση. Οι µη-
χανές, όπως είπα και στην αρχή, της Κυβέρνησης δουλεύουν στο
φουλ, ακριβώς γιατί µετά το κλείσιµο της δεύτερης αξιολόγησης
είµαστε εδώ για να ρυθµίσουµε και να επαναφέρουµε στην κα-
νονικότητα όλους τους τοµείς του δηµόσιου βίου. Ένας-ένας οι
τοµείς του δηµόσιου βίου της ελληνικής κοινωνίας θα λειτουρ-
γήσουν υπέρ του δηµόσιου συµφέροντος, υπέρ του ελληνικού
λαού, όπως ορίζει το Σύνταγµα, είτε το θέλετε είτε όχι, κύριοι
της Αντιπολίτευσης.

Εσείς από την άλλη, όλους τους τοµείς του δηµόσιου βίου
τούς είχατε απορρυθµίσει. Λειτουργούσαν σε βάρος του δηµο-
σίου συµφέροντος, σε βάρος, δηλαδή, του ελληνικού λαού και
υπέρ συγκεκριµένων συµφερόντων, συντεχνιών, εταιρειών, πο-
λιτικών κοµµάτων –Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Και ήταν τέ-
τοιου µεγέθους η απορρύθµιση, που πτώχευσε η χώρα. ΠΑΣΟΚ
και Νέα Δηµοκρατία είχαν γίνει και παραµένουν ένα. Και στην
παιδεία και στην υγεία και σε όλους τους τοµείς είχαν βρει τρό-
πους να καταστρατηγούν το Σύνταγµα και τους νόµους, να κα-
τασπαταλούν πόρους, να καταχρώνται το δηµόσιο χρήµα και
τελικά να καταληστεύουν τη χώρα. 

Αυτό ήξεραν να κάνουν. Τόσο πολύ, που η κατασπατάληση και
η καταλήστευση αυτή οδήγησε στην πτώχευση της χώρας και
στα µνηµόνια και αυτοί συνέχισαν την ίδια συµπεριφορά και µέσα
στα µνηµόνια, γιατί µόνο αυτό ξέρουν να κάνουν. Γι’ αυτό λένε
ότι θα καταργήσουν ότι επαναφέρει την κανονικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η διαφθορά και η δια-
πλοκή µού θυµίζει ένα ανέκδοτο από την ανάποδη. Είναι και η
ώρα τέτοια που θα µου επιτρέψετε. Ποιο είναι το ανέκδοτο; Σε
ένα χωριό έλεγαν αριθµούς, για παράδειγµα τρία, πέντε, δέκα
και γελούσαν. Γιατί γελούσαν; Είχαν -λέει- αριθµήσει τα ανέκ-
δοτα και το κάθε ανέκδοτο είχε έναν αριθµό κι έλεγαν απλώς τον
αριθµό. Έλεγαν τρία, θυµούνταν ένα ανέκδοτο, επτά, δέκα και
ούτω καθεξής. Εµείς πρέπει να το κάνουµε αυτό από την ανά-
ποδη τώρα. Πρέπει να λέµε: υγεία, 100 δισεκατοµµύρια σκάν-
δαλο, εξοπλισµοί, τόσα δισεκατοµµύρια σκάνδαλο, χρηµατιστή-
ριο, δηµόσια έργα κ.λπ.. Όµως, δυστυχώς, δεν θα γελάµε αλλά
θα κλαίµε και εµείς και ο ελληνικός λαός, οι άνεργοι, οι νέοι που
είναι στο εξωτερικό, οι µισθωτοί που είναι σαν σε κάτεργα οι δου-
λειές τους, µέχρι να επαναφέρουµε την κανονικότητα. 

Έτσι και τη δηµόσια υγεία, λοιπόν, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑ-
ΣΟΚ την είχαν διαλύσει σε όλους τους τοµείς, µε τους στόχους
που προανέφερα. Και θα αναφέρω τα νοσοκοµεία του νοµού µου
ως παράδειγµα, της Κοζάνης και της Πτολεµαΐδας, Μαµάτσειο
και Μποδοσάκειο. Τα παραλάβαµε το 2015 κυριολεκτικά διαλυ-
µένα, χωρίς γιατρούς, χωρίς νοσηλευτές, χωρίς προσωπικό, χω-
ρίς φάρµακα, χωρίς υλικά, χωρίς καν σεντόνια, µε τις κλινικές να
καταρρέουν και να είναι έτοιµες να κλείσουν. Και είχαν το θρά-
σος να µας κατηγορούν µέσω και των τοπικών ΜΜΕ που ελέγ-
χουν ότι εµείς, οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ φταίµε, άρτι εκλεγέντες
τότε. 

Κάθε µέρα η σηµαία της Αντιπολίτευσης ήταν: «Τι θα γίνει µε

11118 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τα νοσοκοµεία, να παραιτηθούν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ». Τι
έγινε λοιπόν; Κρατήσαµε την ψυχραιµία µας, δεν ασχοληθήκαµε
µε τη λάσπη αυτή που έριχναν. Και µετά την ανάληψη των καθη-
κόντων του διοικητή κα των δύο υποδιοικητών που όρισε το
Υπουργείο Υγείας και επέλεξε, η δηµόσια υγεία σε Κοζάνη και
Πτολεµαΐδα ισορρόπησε µε πολλή δουλειά απ’ όλους, πολλές
πλάτες από τους δήµους, από την περιφέρεια, µε έναν εξαιρε-
τικό αντιπεριφερειάρχη υγείας και προφανώς µε καλή συνεργα-
σία µε το Υπουργείο. 

Γίνονταν και γίνονται προσλήψεις γιατρών και επικουρικών στα
νοσοκοµεία µας. Και το λέω σαν παράδειγµα, γιατί έτσι είναι και
σε όλα τα νοσοκοµεία, ιδίως της επαρχίας. Έγινε νοικοκύρεµα
στις δαπάνες, τις προµήθειες, τις συµβάσεις. Αναφέρω ενδει-
κτικά κάποια νούµερα: Είκοσι έξι χιλιάδες εισαγωγές µέσα σε
έναν χρόνο, τεσσερισήµισι χιλιάδες χειρουργεία, ένα εκατοµµύ-
ριο εργαστηριακές εξετάσεις. Ο πολίτης, ο ασθενής εξυπηρετεί-
ται πλέον. Είναι σε λειτουργία νοσοκοµείο-πρότυπο κι έχουν να
γίνουν ακόµα πολλά βελτιωτικά βήµατα. Έγιναν τόσα, που ικα-
νοποιήθηκε η κοινωνία και αναγκάστηκαν να σιωπήσουν οι κύριοι
της Αντιπολίτευσης. 

Και από το παρόν νοµοσχέδιο, επειδή προχωράει ο χρόνος,
θα αναφέρω δύο παραδείγµατα που και ως δικηγόρος, κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι θα λυθούν. Ήταν πρόβληµα στην πρωτο-
βάθµια φροντίδα υγείας και µε το άρθρο 12 που αναφέρθηκε η
συναδέλφισσα προηγουµένως. Πολλά ζευγάρια, ξέρετε, χωρί-
ζουν, παίρνουν διαζύγιο λόγω της επιλόχειου κατάθλιψης. Δεν
έχουν κάποιον να τους συµβουλεύσει, να τους πει τι θα περά-
σουν ως ζευγάρι στην εγκυµοσύνη, τι µετά την εγκυµοσύνη κι
έρχονται και δεν µπορείς να τους αλλάξεις γνώµη. Είναι τέτοιο
το ψυχολογικό σοκ που περνάει η γυναίκα και µαζί της και ο άν-
τρας, που φτάνουν στο διαζύγιο και αυτό επειδή δεν έχουν κά-
ποιον. Τόσο απλό είναι και τόσο απλά θα λυθεί ένα τέτοιο
ζήτηµα. 

Όπως και στα τροχαία ατυχήµατα έχουµε επαγγελµατική
επαφή ως δικηγόροι, είναι απαραίτητο τα θύµατα από τα τροχαία
ατυχήµατα να έχουν µετά ψυχολογική στήριξη και αυτοί και οι
οικογένειές τους ανάλογα µε τη βαρύτητα. Δεν έχουν καµµία τέ-
τοια στήριξη. Περιµένουµε και νοµίζω τώρα, µε αφορµή την πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας, να υπάρξει αυτή η στήριξη. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ στην αρχή πετούσαν τους ασθενείς έξω από τα νοσοκο-
µεία. Ποιους; Ανθρώπους που τριάντα χρόνια πλήρωναν το ΤΕΒΕ
και για έξι µήνες ήταν ανασφάλιστοι. Μετά τους χρέωναν στην
εφορία -αυτά που τώρα σβήνουµε. Μετά τους έβαλαν το πεντά-
ευρο. Βέβαια είχαν το παράλληλο πρόγραµµα το δικό τους,
υπερκοστολογήσεις, προµήθειες υλικών σε πολλαπλάσιες τιµές,
τα οποία µετά έβαζαν να σκουριάζουν για να δουλεύουν τα ιδιω-
τικά. Αυτά και άλλα πολλά περιµένουµε να βγουν από την εξετα-
στική επιτροπή για την υγεία. 

Εµείς µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνουµε την υγεία να λειτουργεί
για το δηµόσιο συµφέρον και έτσι θα συνεχίσει να λειτουργεί,
γιατί ο κόσµος, κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν θα σας δώσει την
ευκαιρία να την καταργήσετε, αν και ζηλέψατε τη δόξα του
Τραµπ. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Θεοφύλακτε.

Κύριε Κωνσταντινέα, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά, αν και θα
έπρεπε να µιλήσετε τελευταίος για να σφυρίξετε τη λήξη!  

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, εκεί που η Αντιπολίτευση βλέπει τη σο-

βιετοποίηση, εκφράζοντας τα συµφέροντα του ιατρικού κατεστη-
µένου, η Κυβέρνηση ξαναχτίζει το κοινωνικό κράτος. Εκεί που η
Αντιπολίτευση γκρέµισε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, διαλύοντας
κάθε δοµή, µέσω της υποστελέχωσης και της έλλειψης ιατροτε-
χνικών υποδοµών, η Κυβέρνηση, δυόµισι χρόνια τώρα, ρίχνει το
κύριο βάρος στην ανάταση του συστήµατος υγείας, µέσω των
συνεχιζόµενων προσλήψεων σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό. 

Κενές οργανικές θέσεις καλύπτονται µε γοργούς ρυθµούς σε

όλες τις δοµές της υγείας ανά την επικράτεια. Αυτό ενοχλεί,
όπως καταλαβαίνουµε και βλέπουµε από το βατερλό πανικού
που έχει πιάσει την Αντιπολίτευση, η οποία κάνει συστηµικές και
ανήθικες επιθέσεις και στον αγαπητό Ανδρέα και στον αγαπητό
Παύλο. Μου έχουν µάθει –αφού µου έδωσε και την «πάσα» ο κύ-
ριος Πρόεδρος- ότι στον αθλητισµό δεν έχει σηµασία ποιος θα
περάσει τα µεγαλύτερα εµπόδια, σηµασία έχει ποιος θα τερµα-
τίσει. Και εµείς θα τερµατίσουµε πρώτοι. 

Και θα σας πω εγώ γιατί τους πειράζει. Όταν ξαφνικά κόβεις
τη µάσα από φίλους και κουµπάρους, οι οποίοι είχαν µάθει να
ζουν παρασιτικά επί χρόνια εις βάρος των Ελλήνων φορολογού-
µενων, τότε σίγουρα οι κραυγές απόγνωσης είναι εκκωφαντικές. 

Ο κάθε πολίτης θα έχει τον δικό του οικογενειακό γιατρό µε
αυτό το νοµοσχέδιο, που θα είναι υπεύθυνος για την ανάπτυξη
και ενηµέρωση του ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας του
πολίτη, µε τη συνεργασία του Υπουργείου Οικονοµίας και τους
πόρους από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. Είναι τόσο τραγικά
τα επιχειρήµατά σας, κύριε Φωτήλα, περί σοβιετοποίησης, όπως
είπατε όταν επισκεφθήκατε την Καλαµάτα, που δεν σκεφτήκατε
το γεγονός χρηµατοδότησης –ένα ευρωπαϊκό κόµµα, όπως
εσείς- από το Ευρωπαϊκό Ταµείο. Δεν το είχατε σκεφτεί τόσα
χρόνια. Άραγε θα χρηµατοδοτούσε ποτέ δοµές σοβιετικού τύπου
η ίδια η Ευρώπη; Αυτό είναι τραγικό που λέτε. 

Με χρηµατοδοτήσεις, λοιπόν, που αγγίζουν τα 75 εκατοµµύρια
ανά έτος, έχουµε εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση των πρώτων
διακοσίων τριάντα εννιά τοπικών µονάδων, τις ΤΟΜΥ. Εσείς, τα
µόνα «Τommy» που ξέρατε τόσον καιρό είναι η µάρκα από τα
µπλουζάκια, γιατί τα φοράτε! Από την ευρωπαϊκή χρηµατοδό-
τηση και ανάληψη ευθύνης, µετά θα πάνε στον κρατικό προϋπο-
λογισµό, θα έχουµε βγει από το µνηµόνιο, θα έχουµε λεφτά,
όπως βλέπουµε από τα νούµερα που πάνε καλά. Και θα στηρίξει
το ίδιο το κράτος αυτές τις ΤΟΜΥ.

Η προκήρυξη για τη στελέχωση αυτών των πρώτων δοµών
είναι για τρεις χιλιάδες άτοµα. Είναι χίλιοι τριακόσιοι γιατροί και
χίλια επτακόσια άτοµα προσωπικό. Έχει λάβει την τελική έγκριση
του ΑΣΕΠ και τις επόµενες µέρες θα είναι ενεργή.

Αυτή η παρέµβαση αποτελεί δική µας απάντηση στη µετανά-
στευση προσωπικού υψηλής ειδίκευσης στο εξωτερικό. Είναι η
πρώτη φορά κατά την περίοδο της κρίσης που µαζικά το σύ-
στηµα υγείας ανοίγει τις πόρτες στους νέους γιατρούς. Γιατί ο
αγαπητός σας Άδωνις Γεωργιάδης και η παρέα του άνοιγε άλλες
πόρτες, αυτές των αεροδροµίων και έφευγαν οι γιατροί. Αυτή
είναι η διαφορά µας. 

Και για να το πάρουµε χαµπάρι διαφορετικά και εµείς και ε-
σείς, όταν θα µιλάτε για θέµατα υγείας, καλό είναι να βάζουµε
την ουρά στα σκέλια, όπως συνέβη προ µερικών µηνών, αγαπητέ
Ιάσονα, καλέ συνάδελφε, όταν το κλιµάκιο µε εσένα προσωπικά
και τον κ. Οικονόµου κατέβηκε κάτω στην Καλαµάτα και απογοη-
τεύθηκε τόσο πολύ όταν αντίκρυσε τις δοµές υγείας στη Μεσ-
σηνία, που δεν είχατε τι να πείτε.    

Μάλιστα κάνατε εκεί και µια προγραµµατισµένη συγκέντρωση
και είχατε δεκατέσσερα άτοµα. Άµα θέλετε να σας δώσω και τη
φωτογραφία. Σε ένα ολόκληρο αµφιθέατρο είχατε δεκατέσσερα
άτοµα. Ούτε συγγενείς και φίλοι δεν ήρθαν!

Όταν θα µιλάτε για την υγεία, θα βάζετε το µυαλό σας στα
νουµεράκια που θα σας πω εγώ και θα τα ακούσετε και θα σκύ-
βετε το κεφάλι. Από τα 160 δισεκατοµµύρια ευρώ της δηµόσιας
δαπάνης, τα 45 δισεκατοµµύρια ήταν µαύρο χρήµα, υπερτιµολο-
γήσεις, παράνοµος πλουτισµός, υπερσυνταγογραφήσεις και
πολλά άλλα. Και από τα 120 δισεκατοµµύρια ευρώ της ιδιωτικής
δαπάνης, τα 40 δισεκατοµµύρια ήταν και αυτά µαύρο χρήµα.
Όταν τα ακούει αυτά ο Έλληνας πολίτης, ξέρετε –γιατί είναι και
αργά- τι µας λέει; «Άντε γεια και καληνύχτα.».

Τα «κεφάλια της Λερναίας Ύδρας» που έφτιαξαν οι συνάδελ-
φοί σας, κύριε Φωτήλα -και όχι προσωπικά εσείς, γιατί τώρα ήρ-
θατε στην παράταξη που ανήκετε πλέον- και που τα τροφο-
δοτούσαν τόσα χρόνια, εµείς θα τα κόβουµε ένα, ένα, όσο αντέ-
χουµε και όσο µας δίνει την εντολή ο κόσµος έξω.

Όσο για τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ -δεν βλέπω πολλούς
να είναι εδώ, ας το ακούσουν από την τηλεόραση- θα θυµίσω
κάτι, γιατί έχουν γίνει νεοφιλελεύθερο κόµµα. Θα πω και θα θυ-
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µίσω την εισηγητική έκθεση του Γεωργίου Γεννηµατά, στις θε-
µελιακές αρχές τότε του ΠΑΣΟΚ, που ήταν κεντροαριστερό και
όχι το νεοφιλελεύθερο ΠΑΣΟΚ ή η Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
«Η υγεία είναι κοινωνικό αγαθό, που δεν υπακούει στους νόµους
του κέρδους. Κάθε πολίτης, ανεξάρτητα από την κοινωνική και
οικονοµική του θέση και από τον τόπο διαµονής του, έχει το ίδιο
δικαίωµα για ίση και υψηλού επιπέδου περίθαλψη και κοινωνική
φροντίδα. Η προστασία της υγείας είναι αποκλειστική ευθύνη
του κράτους. Τούτο εναρµονίζεται µε την επιταγή του ελληνικού
Συντάγµατος στο άρθρο 21». Όπως χθες µιλήσαµε για την παι-
δεία, που ξέχασαν το άρθρο 16, σήµερα θα αναφέρουµε και το
άρθρο 21. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πόση ντροπή νιώθουν, άραγε, οι συγκεκριµένοι κύριοι, οι τω-
ρινοί, που ο αείµνηστος Γεννηµατάς –και καλό είναι να µην το
λησµονήσουµε και να δείξουµε και τον πολιτικό µας πολιτισµό,
γιατί παρ’ όλο που ήταν σε µια διαφορετική παράταξη, έκανε
καλά πράγµατα- έφτιαξε το ΕΣΥ; Οι απόγονοι του κόµµατος,
αυτοί που είναι τώρα, έφτιαξαν το δικό τους «εσύ». Δεν είµαστε
ίδιοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και σας καλώ την ηµέρα, κύριε Φωτήλα, που θα µας ξαναεπι-

σκεφθείτε –και έχουµε και ωραίες θάλασσες, είναι τουριστική
σεζόν και ήδη θα ανοίξουν εκεί- να πάµε µαζί στους πολίτες.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Έχετε και ωραία πόλη και καλό Δή-
µαρχο.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Ναι, είναι το Μόντε Κάρλο της
Ελλάδος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κωνσταντινέα,
αν θέλετε, ολοκληρώστε.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Σας ευχαριστώ πολύ.
Να πάµε κάτω και να πείτε στους πολίτες ότι αυτά τα έργα

ήταν σοβιετικού τύπου έργα, όπως το είπατε τότε που κατεβή-
κατε. Δεν είµαστε ίδιοι. Θα αντέξουµε, γιατί ο κόσµος µας δίνει
αυτή τη δύναµη, µέχρι τέλους.

Να είσαστε καλά και ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κωνσταντινέα. Είχε λίγες καθυστερήσεις ο κ. Κωνσταντινέας! 

Τον λόγο έχει ο κ. Ουρσουζίδης για έξι λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Με την ευκαιρία να σας ευχηθώ υγεία και καλή επιτυχία στο έργο
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ πάρα
πολύ. Να είστε καλά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, τι δουλειά έχει ένας µηχανικός να ασχολείται µε
θέµατα υγείας; Όµως και ο αείµνηστος Γιώργος Γεννηµατάς
ήταν µηχανικός.

Μελέτησα το νοµοσχέδιο και εστίασα σε κάποια σηµεία, τα
οποία κρίνω σκόπιµο να αναφέρω σήµερα. Πρώτα απ’ όλα θα
αναφέρω τον στόχο. Στόχος του νοµοσχεδίου είναι να διασφα-
λίσει το δικαίωµα των πολιτών στη δωρεάν πρόσβαση στις δη-
µόσιες µονάδες παροχής υγείας, που αποτελεί κατά την άποψή
µου και την ωφέλιµη, την έξυπνη επιλογή για την κοινωνία.

Δεύτερον, στην προστασία, τον σεβασµό του µόχθου των φο-
ρολογούµενων, απ’ όπου καλύπτονται οι δαπάνες για το σύστη-
µα υγείας. 

Είναι εκείνο ακριβώς το µείγµα που πρέπει να προκύψει σε
συνδυασµό µε τον τοµέα της ιδιωτικής υγείας, ο οποίος θα κα-
λύψει κάποια κενά εκεί όπου το δηµόσιο σύστηµα ενδεχοµένως
κρίνεται πιο δαπανηρό.

Τρίτον, την πρόληψη που κατοχυρώνει ακριβώς µε την άµεση
πρόσβαση στον τοµέα της υγείας το εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Όλα τα παραπάνω εδράζονται στη διάταξη του άρθρου 21 του
Συντάγµατος, που ιδρύει ευθέως –αυτό χαρακτηριστικά αναφέ-
ρει- την υποχρέωση του κράτους για τη λήψη θετικών µέτρων
για την προστασία υγείας των πολιτών, η οποία αποτελεί ταυτό-
χρονα την έκφραση της αρχής του κοινωνικού κράτους δικαίου

που θέλουµε όλοι στην πατρίδα µας και το Σύνταγµα της Ελλά-
δας κρύπτει νουν αληθείας. 

Το νοµοσχέδιο κινείται στο πνεύµα ενός ΕΣΥ, όπως παλαι-
ότερα στοχάστηκε ο Σπυρίδων Δοξιάδης ως Υπουργός Κοινωνι-
κών Υπηρεσιών, αλλά η απόπειρά του παρεµποδίστηκε από τους
ίδιους ακριβώς κύκλους που και σήµερα εχθρεύονται την προ-
σπάθειά µας. Όµως, τότε βρήκε ανθρώπους και µέσα στο ίδιο
του το κόµµα που δεν τον άφησαν να ολοκληρώσει την προσπά-
θεια. Αµέσως µετά υλοποίησε αυτό το όραµα ο αείµνηστος Γιώρ-
γος Γεννηµατάς δίνοντας σάρκα και οστά στο όραµα της δη-
µόσιας υγείας, που ήταν και παραµένει ζητούµενο στην πατρίδα
µας.

Περαιτέρω, γίνεται καθορισµός του οικογενειακού ιατρού και
ορίζεται ο ενδεδειγµένο πληθυσµός ευθύνης ανά ιατρό, τόσο για
ενήλικες όσο και για τα παιδιά. Προβλέπεται η σύναψη σύµβασης
µε ιδιώτες, όπως οι ιατρικοί σύλλογοι, ο Πανελλήνιος Ιατρικός
Σύλλογος ή και µε ιδιωτικά πολυϊατρεία, µε σκοπό την παροχή
της ιατρικής περίθαλψης. Άρα δεν αποκλείεται ο ιδιωτικός το-
µέας να συνεχίσει τη δράση του, όπου µπορεί να προσφέρει.

Όλα τα παραπάνω και όσα ακόµα προβλέπονται από το νοµο-
σχέδιο αποτυπώνονται στατιστικά, ώστε να γίνεται ορθολογική
διαχείριση των διαθέσιµων πόρων πάντα µε σεβασµό στον µόχθο
των φορολογούµενων πολιτών. 

Εκεί όµως, που καινοτοµεί το εν λόγω νοµοσχέδιο είναι η θέ-
σπιση για πρώτη φορά στην πατρίδα µας της εξειδίκευσης στην
επείγουσα ιατρική, δηλαδή στους γιατρούς πρώτης γραµµής των
επειγόντων περιστατικών. Όλοι γνωρίζουµε πως η έγκαιρη και
ορθή διάγνωση σώζει ζωές και αποτελεί προϋπόθεση για τη σω-
στή αξιοποίηση του υπόλοιπου δυναµικού των µονάδων υγείας,
συνεπώς και η ορθολογική αξιοποίηση των περιορισµένων
πόρων που, δυστυχώς, έχουµε στη διάθεσή µας.

Και µιας και αναφερόµαστε στα επείγοντα περιστατικά, κύριε
Υπουργέ, πρέπει να γνωρίζετε ότι στην πατρίδα µας τα τελευταία
δεκαπέντε χρόνια είχαµε είκοσι δύο χιλιάδες τριακόσιους πε-
νήντα επτά νεκρούς, τριάντα δύο χιλιάδες πεντακόσιους πενήντα
πέντε βαριά τραυµατίες και ανάπηρους και διακόσιες εβδοµήντα
επτά χιλιάδες εννιακόσιους εξήντα επτά ελαφρά τραυµατίες. 

Αυτά τα δεκαπέντε χρόνια, πέρα από την ανθρώπινη οδύνη
που νιώθει κανείς από την απώλεια ενός αγαπηµένου προσώπου,
αν τα κάνουµε δαπάνη, αφορά σε µία δαπάνη της τάξεως των
81.140.700.000 ευρώ. Το 40% από αυτά αφορά στον τοµέα τον
δικό σας. 

Κατά συνέπεια η έννοια της πρόληψης, όπως προανέφερα µε
τις προηγούµενες διατάξεις του νοµοσχέδιου, είναι όχι µόνο η
έξυπνη και η ορθή επιλογή αλλά και η απαραίτητη επιλογή.

Ένας ιδιώτης µηχανικός µελετητής τι θα έκανε; Θα έπαιρνε
αυτά τα στοιχεία, θα πήγαινε στον Υπουργό και θα του έλεγε:
«Υπουργέ µου, έχουµε αυτούς τους ανθρώπους και θα πρέπει
να χτίσουµε ένα καινούργιο νοσοκοµείο». Αν ο Υπουργός ήταν
λαµόγιο –να το πω έτσι- θα έλεγε: «Ναι, βεβαίως, να κάνουµε και
δεύτερο και τρίτο νοσοκοµείο». Αν ήταν, όµως, έντιµος και ηθι-
κός, θα τον πετούσε έξω µε τις κλωτσιές. Γιατί ακριβώς στην
πρόληψη έγκειται και η εξοικονόµηση των πόρων. Δεν γίνεται
διαφορετικά.

Στην ιδιαίτερη πατρίδα σας, την Κρήτη, έχετε πολύ σοβαρό
πρόβληµα µε τα τροχαία ατυχήµατα. Προχθές ήµουν εκεί, τα συ-
ζητήσαµε και θα πρέπει να κάνουµε κάτι πάνω σε αυτό το ζή-
τηµα.

Κλείνοντας θέλω να πω ότι δεν µε αφορά το πώς. Ούτε ιδεο-
ληπτικός είµαι ούτε θα γίνω ποτέ. Όµως µε ενδιαφέρει το να
έχουν οι Έλληνες πολίτες πρόσβαση σε ένα στοιχειώδες σύ-
στηµα παροχής υγείας που να τους αντιµετωπίζει µε αξιοπρέ-
πεια. Αν µπορούσατε εσείς να το κάνετε, θα το είχατε κάνει.

Δεν τα καταφέρατε, απαξιώσατε το σύστηµα, το δυσφηµήσατε
µε τα «παπαγαλάκια» των γνωστών καναλιών, τα ξεπουλήσατε,
ξεπουλήσατε µια δηµόσια περιουσία έναντι πινακίου φακής και
έρχεστε σήµερα ξανά να έχετε το θράσος να ξανασώσετε αυτή
την πατρίδα.

Οι Έλληνες, αηδιασµένοι, γύρισαν αλλού το πρόσωπο, σε έναν
νέο άνθρωπο, που όλοι µαζί τον στηρίζουµε, µαζί µε τους αρµό-
διους Υπουργούς που έχουµε, που εσείς ποτέ δεν θα νιώσετε
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αυτή την τιµή που εγώ σήµερα υπηρετώ.
Συνεχίζετε, λοιπόν, σε έναν δρόµο, τον οποίο ο ελληνικός λαός

έχει καταδικάσει. Εµείς είµαστε καταδικασµένοι να φέρουµε σε
πέρας αυτή τη δύσκολη µάχη και θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας ευχαριστούµε και
για την ακρίβεια στον χρόνο, κύριε Ουρσουζίδη, που ήσασταν
και ο τελευταίος οµιλητής.

Κλείνουµε πριν από τις δώδεκα τα µεσάνυχτα, όπως υποσχε-
θήκαµε και στους υπαλλήλους! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.59’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 3 Αυγούστου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Μεταρρύθµιση της Πρωτο-
βάθµιας Φροντίδας Υγείας, επείγουσες ρυθµίσεις αρµοδιότητας
Υπουργείου Υγείας και άλλες διατάξεις».
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